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Αθήνα, σήμερα στις 28 Ιουνίου 2022, ημέρα Τρίτη και ώρα
9.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολομέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόμαστε στην ημερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόμου του Υπουργείου Οικονομικών: «Εν-
σωμάτωση της παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/952
του Συμβουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροποποίηση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164 όσον αφορά τις ασυμφωνίες στη μετα-
χείριση υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες (L 114), κύρωση της
Σύμβασης μεταξύ του Ελληνικού Δημοσίου και της Επιχείρησης
Καζίνο Ευρέος Φάσματος Ελληνικού Ανώνυμη Εταιρεία, για την
παραχώρηση άδειας λειτουργίας επιχείρησης καζίνο (ΕΚΑΖ) ευ-
ρέος φάσματος δραστηριοτήτων στον Μητροπολιτικό Πόλο Ελ-
ληνικού - Αγίου Κοσμά, θέσπιση ολοκληρωμένου πλαισίου για
την απόδοση βιώσιμης προοπτικής ανάπτυξης και την εκ νέου
λειτουργία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά, τροποποιήσεις του Κώ-
δικα Αναγκαστικών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων και του Οργανι-
σμού του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους, επείγουσες
φορολογικές και τελωνειακές ρυθμίσεις και άλλες διατάξεις αρ-
μοδιότητας Υπουργείου Οικονομικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 23 Ιουνίου τρέχοντος έτους τη συζήτηση του νομοσχεδίου
σε μία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. Η εγγραφή των ομιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά
και μέχρι το τέλος της ομιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συμφωνεί το Σώμα; Το Σώμα συνεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δημοκρατίας κ. Γεώργιος

Αμανατίδης για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστημα εγγραφής των ομιλητών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, εισηγούμαι σήμερα

ένα σημαντικό σχέδιο νόμου του Υπουργείου Οικονομικών, το
οποίο περιλαμβάνει σχετικές διατάξεις, προκειμένου να προωθη-
θεί μεταξύ των άλλων ένα μοντέλο ισχυρής, βιώσιμης και διατη-
ρήσιμης ανάπτυξης μέσα από καίριες παρεμβάσεις που απαιτεί
η κοινωνία και έχει, βέβαια, ανάγκη η οικονομία της χώρας μας.

Όπως είναι γνωστό χωρίζεται σε οκτώ μέρη και προβλέπεται
η ενσωμάτωση οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η κύρωση

συμβάσεων προς όφελος του δημοσίου συμφέροντος, η επανα-
λειτουργία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά, νομοθετικές παρεμβά-
σεις που αφορούν στον ΦΠΑ και στο Ταμείο Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας και τέλος τροποποιήσεις των διατάξεων του Κώ-
δικα Αναγκαστικών Απαλλοτριώσεων και του Οργανισμού του
Νομικού Συμβουλίου του Κράτους για την ορθότερη υλοποίηση
των νομοθετημάτων αυτών.

Περιλαμβάνει στοχευμένες και εστιασμένες στον χώρο παρεμ-
βάσεις με εθνικό και τοπικό αντίκτυπο στην οικονομία και στην
ανάπτυξη. Δεδομένης μάλιστα της θετικής αποδοχής της πλει-
οψηφίας των άρθρων, όπως εξάγεται από την ακρόαση φορέων
καθώς και από τη συζήτηση στις συνεδριάσεις της επιτροπής,
θα εστιάσω στα άρθρα για τα οποία διατυπώθηκαν αποκλίνουσες
απόψεις, ήτοι: Στο θέμα παραχώρησης καζίνο στον Μητροπολι-
τικό Πόλο Ελληνικού – Αγίου Κοσμά, καθώς και στην προώθηση
της ελληνικής ναυπηγικής μέσω της ανάπτυξης των ναυπηγείων
Σκαραμαγκά.

Πάω ευθύς εξαρχής στο Μέρος Β’ που αφορά στην κύρωση
Σύμβασης Παραχώρησης μεταξύ του Ελληνικού Δημοσίου και
της Επιχείρησης Ευρέος Φάσματος Ελληνικού Ανώνυμης Εται-
ρείας για την παραχώρηση άδειας λειτουργίας επιχείρησης κα-
ζίνο ευρέος φάσματος δραστηριοτήτων στον Μητροπολιτικό
Πόλο Ελληνικού – Αγίου Κοσμά.

Ο μητροπολιτικός πόλος σύμφωνα με το προεδρικό διάταγμα
έγκρισης του σχεδίου ολοκληρωμένης ανάπτυξης αναπτύσσεται
όπως μια περιοχή πολλαπλών λειτουργιών εθνικής και διεθνούς
εμβέλειας με στόχο την ανάδειξη της περιοχής ως ελκυστικού
χώρου για εργασία. Και, βέβαια, ολοκληρώνεται μια προσπάθεια
που ξεκίνησε το 2018 με την έγκριση διενέργειας πλειοδοτικού
διαγωνισμού για την επιλογή παραχωρησιούχου νέας άδειας κα-
ζίνο με τους όρους που αναφέρονται στα εγκεκριμένα τεύχη δια-
γωνισμού, βάσει των οποίων έγινε και η προσφορά από τον
παραχωρησιούχο συμπεριλαμβανομένων των ζητημάτων παρα-
δείγματος χάριν πιθανών δεσμεύσεων ή όχι περί απασχόλησης
προσωπικού.

Η λειτουργία της επιχείρησης καζίνο σε συνδυασμό με πολλα-
πλές χρήσεις τουρισμού και ψυχαγωγίας στο ακίνητο προβλέ-
φθηκε επίσης στο προεδρικό διάταγμα του σχεδίου ολοκλη-
ρωμένης ανάπτυξης και στην κοινή υπουργική απόφαση που
υπογράφηκε τον Ιούνιο του 2018 βάσει αυτού. Και το λέω αυτό
γιατί η κριτική εστιάστηκε κυρίως στο ζήτημα της απασχόλησης
που υπό προϋποθέσεις θα έπρεπε να αποτελεί αντικείμενο και
έγνοια όλων των προηγηθεισών πρόδρομων ενεργειών και στα-
δίων μέχρι την ανακήρυξη του παραχωρησιούχου. Παρ’ όλα
αυτά, επειδή αυτό δεν έγινε, στην παράγραφο 1113 της υπό κύ-
ρωση σύμβασης περιλαμβάνεται πρόβλεψη για την απασχόληση

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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εξειδικευμένου και ικανού προσωπικού με τις απαραίτητες
άδειες και πιστοποιήσεις που πιθανά χρειάζονται για την ανά-
πτυξη και λειτουργία του. Επιπρόσθετα, στην παράγραφο 122
της σύμβασης υπάρχει πρόβλεψη σχετικά με την οργάνωση και
το οργανόγραμμα της εταιρείας.

Όπως είναι από αυτά αυτονόητο, οι προβλέψεις αυτές θα εν-
ταχθούν λειτουργικά στο επιχειρησιακό σχέδιο ανάπτυξης της
νέας εταιρείας, ενώ θα τηρούνται και τα προβλεπόμενα, δηλαδή
οι προϋποθέσεις και οι περιορισμοί στις διατάξεις του
ν.4512/2018. Επιπρόσθετα, σε ό,τι αφορά την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και των αρχαιοτήτων η τήρηση της ισχύουσας νο-
μοθεσίας και των κανόνων διαχείρισης θα αποτελεί μια συνεχή
μέριμνα.

Στο άρθρο 518 της σύμβασης παραχώρησης προβλέπεται ότι
η σύμβαση οφείλει να κυρωθεί με νόμο από τη Βουλή των Ελλή-
νων και ο κυρωτικός νόμος να δημοσιευθεί στην Εφημερίδα της
Κυβερνήσεως.

Προς αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση, με το άρθρο 4 του πα-
ρόντος κυρώνεται, πράγματι, η σύμβαση παραχώρησης άδειας
λειτουργίας επιχείρησης καζίνο ευρέος φάσματος δραστηριοτή-
των στον Μητροπολιτικό Πόλο Ελληνικού – Αγίου Κοσμά μαζί με
την προσαρτώμενη σε αυτή σύνοψη χρηματοοικονομικού μοντέ-
λου.

Η σύμβαση όπως είναι γνωστό υπογράφηκε στις 8 Ιουνίου του
2022 μεταξύ αφ’ ενός του ελληνικού δημοσίου και αφ’ ετέρου
της εταιρείας με την επωνυμία Επιχείρηση Καζίνο Ευρέως Φά-
σματος Ελληνικού Ανώνυμη Εταιρεία με τον διακριτικό τίτλο
«ΕΚΑΖ Ελληνικού Α.Ε.».

Συνεχίζουμε με το τρίτο μέρος το οποίο αναφέρεται στο ολο-
κληρωμένο πλαίσιο για την αξιοποίηση, την απόδοση βιώσιμης
προοπτικής ανάπτυξης και την εκ νέου λειτουργία των ναυπη-
γείων Σκαραμαγκά, καθώς και την προώθηση της ελληνικής ναυ-
πηγίας.

Στις ρυθμίσεις του προβλέπεται πλήρες και συνεκτικό θεσμικό
πλαίσιο για την επαναλειτουργία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά
με στόχο την αξιοποίηση, ανάπτυξη και προώθησή τους με βιώ-
σιμο τρόπο στις συνθήκες που απαιτούν τα σημερινά δεδομένα
και με την υπαγωγή του επενδυτικού σχεδίου σε καθεστώς στρα-
τηγικής επένδυσης ταχείας αδειοδότησης.

Με τον τρόπο αυτό μπαίνει τέλος στην απουσία ολοκληρωμέ-
νου ρυθμιστικού πλαισίου για ένα σημαντικό τόσο σημαντικό ζή-
τημα για την εθνική άμυνα και οικονομία. 

Από την περιγραφή τώρα του σκοπού που γίνεται στο άρθρο
5, όπου γίνεται σαφής αναφορά στην επίσπευση της πλήρους εκ
νέου λειτουργίας των ναυπηγείων Σκαραμαγκά και στη διατή-
ρηση της διαρκούς λειτουργίας τους και αντίστοιχα από την υπα-
γωγή στο καθεστώς στρατηγικής επένδυσης ταχείας
αδειοδότησης στο άρθρο 6, προκύπτει ξεκάθαρα ότι οι διαφο-
ρετικές απόψεις που ακούστηκαν, ευτυχώς από λίγους, ήταν
υπερβολές για δημιουργία εντυπώσεων. Δηλαδή, για την αλλαγή
της χρήσης στη συνέχεια.

Τι άλλο θα μπορούσε να είναι, όταν ρητά προβλέπεται στο
άρθρο 7 η κατάρτιση σχεδίου ολοκληρωμένης ανάπτυξης και η
έγκρισή του με προεδρικό διάταγμα που καθιστά το περιεχόμενο
και τους στόχους της ρύθμισης μη αμφισβητήσιμους και τα ναυ-
πηγεία Σκαραμαγκά βιομηχανική υποδομή μείζονος σημασίας;
Οι ειδικοί όροι και περιορισμοί δόμησης αφορούν μονοσήμαντα
επίσης τα ναυπηγεία και τις συνοδές αυτών εγκαταστάσεις,
όπως και οι γενικοί περιβαλλοντικοί όροι που, όπως είναι γνω-
στόν, εγκρίνονται με το προεδρικό διάταγμα.

Επομένως, δεν θα πρέπει να αμφισβητείται ο στόχος και να
υπονοείται παρέκκλιση από αυτόν, όπως έγινε από συναδέλφους
κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής. Σε αντίθεση με τις πρό-
δρομες ενέργειες όπου δεν προβλέφθηκε κάτι αντίστοιχο το
2018 για το καζίνο στο Ελληνικό, εδώ ρητά προβλέπεται -γιατί η
ρύθμιση αυτή θα μπορούσε να θεωρηθεί σαν μία πρόδρομη
ενέργεια- η υποχρέωση του φορέα υλοποίησης της επένδυσης
να δημιουργήσει συγκεκριμένο ελάχιστο αριθμό θέσεων εργα-
σίας, τις οποίες υποχρεούται να διατηρήσει για διάστημα τουλά-
χιστον πέντε ετών από την υλοποίηση της επένδυσης.

Αντίστοιχα στο προεδρικό διάταγμα θα περιλαμβάνονται και

οι λοιπές προϋποθέσεις για την αξιοποίηση των ναυπηγείων, ήτοι
τα αντισταθμιστικά οφέλη στην τοπική κοινωνία και στο δημόσιο,
η αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος στην ευρύτερη πε-
ριοχή, καθώς και η ανάπτυξη δράσεων εταιρικής κοινωνικής ευ-
θύνης για μία πενταετία.

Έτσι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επιδιώκεται πρώτον, η
επίλυση χρονιζόντων ζητημάτων που αφορούν την οργάνωση, τη
διαχείριση και τη λειτουργία των ναυπηγείων και δεύτερον, η δη-
μιουργία του κατάλληλου σύγχρονου περιβάλλοντος που θα
προσελκύσει νέες επενδύσεις, θα αξιοποιήσει την νευραλγική γε-
ωστρατηγική θέση της χώρας και θα αναδείξει τα ναυπηγεία ως
στην παγκόσμια ναυτιλιακή αγορά, αποσκοπώντας στην οικονο-
μική μεγέθυνση και βιώσιμη ανάπτυξη της εν λόγω δραστηριό-
τητας σε εθνικό επίπεδο.

Για τη χώρα μας, όπως είναι γνωστό, αποτελούν μεγάλης ση-
μασίας περιουσιακό στοιχείο, το οποίο με σωστές επιλογές μπο-
ρεί να αξιοποιηθεί και να ισχυροποιήσει την Ελλάδα στη
ναυπηγική αγορά. Μέχρι τώρα, από τη λειτουργία τους -και γι’
αυτό γίνεται και η παρέμβαση- δεν είχαμε τα αναμενόμενα απο-
τελέσματα, αν και καταβλήθηκαν φιλότιμες προσπάθειες, πέ-
ρασε από διάφορα στάδια και μέχρι την παύση λειτουργίας της
ο εξοπλισμός ήταν παρωχημένος, η ανταγωνιστικότητα μει-
ωμένη, η βιωσιμότητα προβληματική, οι εμπορικές δραστηριό-
τητες μικρές, με συνέπεια όλων αυτών να μην καλύπτεται το
κόστος λειτουργίας και το μέλλον τους ήταν αβέβαιο ή καλύτερα
δυσοίωνο. 

Η αξιοποίηση τώρα των ναυπηγείων Σκαραμαγκά αποτελεί
ύψιστο εθνικό στόχο για την ελληνική οικονομία και τη βιομηχα-
νία. Η σωστή λειτουργία τους θα αναδείξει την ελληνική ναυπη-
γική κυρίαρχη και στο παγκόσμιο ναυτιλιακό στερέωμα,
υπηρετώντας παράλληλα την εθνική άμυνα και την ασφάλεια της
πατρίδας μας με την ναυπήγηση πολεμικού υλικού. Εν όψει μά-
λιστα της περιβαλλοντικής και ενεργειακής διαφοροποίησης
προκρίνεται -και αυτό είναι πολύ σημαντικό και, βέβαια, αυτό πα-
ρεξηγήθηκε- η διαμόρφωση ενός πλαισίου καινοτόμων λύσεων,
έτσι ώστε τα ναυπηγεία να ανταποκρίνονται στις διεθνείς απαι-
τήσεις τόσο στον τομέα της ναυπήγησης όσο και της ενέργειας.

Έτσι, λοιπόν, προβλέπεται η παραγωγή και αποθήκευση ενέρ-
γειας από ΑΠΕ για εναλλακτικά καύσιμα και άλλες πηγές. Και
όλα αυτά θα συμπεριλαμβάνονται σε ένα ολοκληρωμένο σχέδιο
ενεργειακής ανασυγκρότησης των ναυπηγείων.

Στο Μέρος Δ’, γίνονται προβλέψεις και τροποποιήσεις διατά-
ξεων του Κώδικα Αναγκαστικών Απαλλοτριώσεων. Εισάγονται,
λοιπόν, τροποποιήσεις προκειμένου να εφαρμοστεί ορθά και
αποτελεσματικά και να αντιμετωπιστούν θέματα που προκύπτουν
με τις δηλώσεις των απαλλοτριωμένων εκτάσεων στο Εθνικό
Κτηματολόγιο.

Ειδικότερα στο άρθρο 14 με τίτλο: «Τρόπος κήρυξης αναγκα-
στικής απαλλοτρίωσης» προβλέπεται ότι εφεξής ο Υπουργός Οι-
κονομικών οφείλει να συμπράττει στην έκδοση αποφάσεων
κήρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης μόνον όταν η δαπάνη της
αναγκαστικής απαλλοτρίωσης επιβαρύνει τον κρατικό προϋπο-
λογισμό. Σε διαφορετική περίπτωση συμβάλλει ο επωφελούμε-
νος από την απαλλοτρίωση Υπουργός. 

Τροποποιείται, επίσης, το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3,
προκειμένου να μειωθεί αφ’ ενός η ποσότητα των φακέλων που
αποστέλλονται στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Οικονο-
μικών και αφορούν τις απαλλοτριώσεις όλων των φορέων της
χώρας μας και αφ’ ετέρου το κόστος για την πολλαπλή παρα-
γωγή κτηματολογικών διαγραμμάτων και πινάκων.

Στα θέματα της παραγραφής προβλέπεται ότι η παραγραφή
της αξίωσης για είσπραξη της αποζημίωσης που προσδιορίστηκε
προσωρινά ή οριστικά γίνεται μετά από επταετία από τη συντέ-
λεση της απαλλοτρίωσης.

Στο άρθρο 18, προβλέπονται ρυθμίσεις για την ανάκληση και
άρση μη συντελεσμένης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης.

Στο άρθρο 21, ρυθμίσεις για την εκτίμηση της αξίας του απαλ-
λοτριωμένου ακινήτου όπου ορίζεται ότι η αξία του υπό απαλλο-
τρίωση ακινήτου σε κηρύξεις απαλλοτριώσεων μεγάλου
οικονομικού ενδιαφέροντος, εκτιμάται, είτε με τη σύνταξη έκθε-
σης προεκτίμησης από την επιτροπή του άρθρου 15 του
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2882/2001 είτε από πιστοποιημένο εκτιμητή.
Στο Μέρος Ε’, όπου γίνονται τροποποιήσεις διατάξεων του

Οργανισμού του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους. Γίνονται
προσθήκες, αλλαγές, διορθώσεις και προσαρμογές στον Οργα-
νισμό του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους, έτσι ώστε να καλυ-
φθούν ορισμένα κενά, να διορθωθούν σφάλματα και να
αντιμετωπιστούν ασάφειες που διαπιστώθηκαν κατά την εφαρ-
μογή του νόμου. Επί της ουσίας προέκυψαν από τους εκπροσώ-
πους του Νομικού Συμβουλίου στο πλαίσιο συμμετοχικής
διαδικασίας, αλλά και ως ανάγκη συμπληρώσεων και διορθώ-
σεων που αναδείχθηκαν κατά την εφαρμογή των διατάξεων.

Στο άρθρο 22, αναφέρονται οι αρμοδιότητες του Νομικού Συμ-
βουλίου του Κράτους.

Στο άρθρο 25, γίνεται αναφορά στα δικαστικά γραφεία του Νο-
μικού Συμβουλίου του Κράτους, όπου προβλέπεται η δυνατότητα
τοποθέτησης λειτουργού του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους
με βαθμό νομικού συμβούλου ως προϊσταμένου σε δικαστικό
γραφείο που εδρεύει σε έδρα περιφέρειας.

Με το άρθρο 26, ρυθμίζονται λειτουργικά και οικονομικά θέ-
ματα ήτοι προβλέπεται ότι η Γραμματεία του Γραφείου του Νο-
μικού Συμβουλίου που λειτουργούν σε υπουργεία, νομικά
πρόσωπα δημοσίου δικαίου, ανεξάρτητες αρχές και ΑΕΙ στελε-
χώνεται και από υπαλλήλους των αντίστοιχων φορέων. 

Στο άρθρο 27, γίνεται αναφορά στα κωλύματα διορισμού, τα
οποία λέει ότι δεν πρέπει να συντρέχουν είτε κατά τη φάση της
προκήρυξης είτε κατά την ημέρα του διορισμού. 

Άσκηση πειθαρχικής δίωξης. Προβλέπεται με το άρθρο 33, ότι
ο Πρόεδρος του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους μπορεί να
εκκινήσει τη διαδικασία άσκησης πειθαρχικής αγωγής και για πει-
θαρχικό παράπτωμα που τελείται από λειτουργό του Νομικού
Συμβουλίου με παράλειψη. 

Στο Μέρος ΣΤ’, προβλέπονται επείγουσες φορολογικές και τε-
λωνειακές ρυθμίσεις και ειδικότερα στο άρθρο 39 παρατείνεται
έως τις 31-12-2022 η εφαρμογή συντελεστή ΦΠΑ 13% για μία κα-
τηγορία όπως τα μη αλκοολούχα ποτά και τα αεριούχα νερά,
καθώς και για τα εισιτήρια κινηματογράφου, τη μεταφορά προ-
σώπων και των αποσκευών του, εισιτήρια κτλ.

Με το άρθρο 40, προβλέπεται η δυνατότητα επιστροφής του
φόρου ακίνητης περιουσίας και του ΕΝΦΙΑ για εκείνα τα ακίνητα
για τα οποία με απόφαση του Συμβουλίου της Επικρατείας επα-
νακαθορίστηκε ο φόρος που αντιστοιχεί και αυτό έγινε το 2016.
Επομένως, γίνεται μία προσαρμογή σε αυτό.

Με το άρθρο 41, απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόμησης τα
ασθενοφόρα και οι ειδικές κινητές μονάδες που αποκτώνται από
νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου μη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, υπό την προϋπόθεση ότι τα οχήματα αυτά παρέχουν υπη-
ρεσίες αποκλειστικά για λογαριασμό του ΕΚΑΒ και επομένως
εξυπηρετούν τους σκοπούς του Εθνικού Συστήματος Υγείας. 

Στα Μέρη Ζ’ και Η’ γίνονται άλλες ρυθμίσεις. Παραδείγματος
χάριν, με το άρθρο 42 παρατείνεται έως τις 31-12-2022 η ανα-
στολή υποχρέωσης των μονάδων χρόνιας αιμοκάθαρσης να κα-
ταβάλλουν στο δημόσιο το ποσοστό 5% των νοσηλίων που
εισπράττουν. Πολύ θετική αυτή η ρύθμιση, καθόσον δίνει τη δυ-
νατότητα να συμβάλουν ακόμα περισσότερο στους ασθενείς. 

Με το άρθρο 43, προβλέπεται, επίσης, η ανάθεση στην Επι-
τροπή Δημοσιονομικού Ελέγχου μίας περαιτέρω αρμοδιότητας
σε ότι αφορά στη διαχείριση των πόρων του προγράμματος
«SURE», του ταμείου δηλαδή και του προγράμματος που στήριξε
το μετριασμό των κινδύνων ανεργίας σε κατάσταση έντονης
ανάγκης εξαιτίας της πανδημίας και, βέβαια, η αρμοδιότητα να
ρυθμίσει τα σχετικά οργανωτικά θέματα. 

Με το άρθρο 44, παρέχεται απαλλαγή από την εισφορά της
παραγράφου 3 για τα δάνεια που χορηγούνται με πόρους του
Ταμείου Ανάκαμψης. Πραγματοποιούνται, επίσης, νομοτεχνικές
βελτιώσεις που αφορούν στην εξουσιοδοτική διάταξη δικαιολο-
γητικών για την απαλλαγή από τον φόρο εισοδήματος στην πε-
ρίπτωση συνεργασίας φυσικών προσώπων κατά κύριο
επάγγελμα αγροτών. Ήταν ένα νομοθέτημα που το περάσαμε
πριν από μερικές ημέρες.

Με το άρθρο 46, διευκρινίζεται ότι σε περίπτωση συνεχόμενης
απουσίας προϊσταμένου για διάστημα άνω του ενός μηνός από

τα καθήκοντά του το επίδομα ευθύνης καταβάλλεται στους νό-
μιμους αναπληρωτές του, ενώ υπάρχει και ειδική ρύθμιση για τον
προϊστάμενο.

Κλείνοντας σιγά-σιγά με το άρθρο 51, επέρχονται τροποποι-
ήσεις που αφορούν στη λειτουργία του Νομικού Συμβουλίου του
Κράτους στην Ακαδημία Αθηνών προβλέπεται η στελέχωσή του
με λειτουργό που μπορεί να έχει το βαθμό του παρέδρου με μό-
νιμη απασχόληση σε αυτό διοικητικού υπαλλήλου της Ακαδη-
μίας, έτσι ώστε να επιταχύνονται οι χρόνοι και να βελτιώνεται η
ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών.

Τέλος με το άρθρο 52, εισάγονται ρυθμίσεις για τη φορολο-
γική επίλυση των εισοδημάτων αλλοδαπής προέλευσης των φυ-
σικών προσώπων που υπάγονται στις διατάξεις του άρθρου 5α
του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήματος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, με τις αλλαγές που προτείνονται στο
παρόν σχέδιο νόμου εκσυγχρονίζονται και ενσωματώνονται δια-
τάξεις, οι οποίες θα βελτιώσουν θέματα που απασχολούν τον πο-
λίτη και θα αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά τις έκτακτες συνέ-
πειες και επιπτώσεις που επέφεραν εξωγενείς κρίσεις και δυσχε-
ραίνουν την καθημερινή ζωή των πολιτών. Παράλληλα, προωθείται
η αξιοποίηση περιουσιακών στοιχείων προς όφελος και για την κι-
νητοποίηση πόρων με την ενεργή συμμετοχή των πολιτών. 

Η Κυβέρνηση συνεπής στις δεσμεύσεις της με σχέδιο, με στα-
θερά βήματα και με δημοσιονομική ισορροπία θεσμοθετεί με
κύριο γνώμονα το κοινό όφελος, θέτει τις βάσεις για ισχυρή και
βιώσιμη ανάπτυξη για όλους. Για τους παραπάνω λόγους υπερ-
ψηφίζω το παρόν σχέδιο νόμου, γιατί αντιμετωπίζει διαπιστωμένα
προβλήματα και δίνει προοπτικές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Σουλτάνα
Ελευθεριάδου.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ πρώτα στην πε-

ριοχή μου στην Καβάλα. Στην Καβάλα, το Σάββατο το βράδυ,
έγινε μια βιβλική καταστροφή στις καλλιέργειες των περιοχών
των δημοτικών κοινοτήτων Πιερέων, Ορφανού, Φωλιάς και Ελευ-
θερών. Περίπου πενήντα χιλιάδες στρέμματα καταστράφηκαν
ολοσχερώς, ελιές, σταφύλια, αμυγδαλιές. Και οι καλλιεργητές,
πραγματικά, βρίσκονται σε κατάσταση απόγνωσης. Είναι έτοιμοι
να αφήσουν τις καλλιέργειες τους αν δεν αποζημιωθούν άμεσα,
διότι έχουν καταστραφεί πλήρως οικονομικά. 

Προεκλογικά οι κυβερνητικοί Βουλευτές της περιοχής υπό-
σχονταν ότι θα επεκτείνετε από αέρος την αντιχαλαζική προστα-
σία και στο Νομό Καβάλας. Υπόσχονταν ότι θα αναβαθμίσετε και
θα ενισχύσετε τα αντιχαλαζικά κανόνια ηχοβολής και φυσικά
υπόσχονταν ότι θα επικαιροποιήσετε τον κανονισμό του ΕΛΓΑ
ώστε οι αποζημιώσεις να δίνονται άμεσα και να είναι πλήρεις.
Προεκλογικές φανφάρες και τώρα τις τελευταίες μέρες, από την
καταστροφή και μετά, μοιράζετε καθρεφτάκια στους ιθαγενείς
με συσκέψεις επί συσκέψεων και μεγάλα λόγια, προσπαθώντας
να κάνετε για ακόμα μια φορά την υποχρέωση της πολιτείας ρου-
σφέτι και να εργαλειοποιήσετε για ακόμα μια φορά μια βιβλική
φυσική καταστροφή εν όψει εκλογών. Ούτε ένα συγγνώμη δεν
ακούστηκε από το Σάββατο μέχρι σήμερα για την εγκληματική
αδιαφορία και ολιγωρία των κυβερνητικών Βουλευτών της περιο-
χής μου, αλλά και της Κυβέρνησης γενικότερα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, άμεσα να δοθεί καθολική κατά ζώνες απο-
ζημίωση, όπως αποφασίστηκε για τη Θεσσαλία στην περίπτωση
του «ΙΑΝΟΥ». Θα πρέπει ο τοπικός ΕΛΓΑ να αντεπεξέλθει άμεσα
στις υποχρεώσεις του για μία φορά. Και θα πρέπει φυσικά να
δοθεί παράταση σε ρυθμισμένα χρέη προς εφορία και ασφαλι-
στικούς οργανισμούς, διότι οι καλλιεργητές που έχουν πάθει
αυτήν την τεράστια ζημιά σε καμμία περίπτωση δεν μπορούν να
αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους. 

Η τοπική κοινωνία βράζει, οι καλλιεργητές, πραγματικά, είναι
ανάστατοι. Η ζημιά είναι τεράστια ακόμη και σε υποδομές. Οι ει-
κόνες είναι τραγικές και θα σας τις καταθέσω. Θα καταθέσω φω-
τογραφίες. Θα σας καταθέσω ακόμα και τοπικά προϊόντα που
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έφερα για να δείτε πόσο μεγάλη είναι η καταστροφή. 
Όπως, λοιπόν, νομοθετείτε fast track, όπως υπόσχεστε προ-

εκλογικά με fast track διαδικασίες να ικανοποιήσετε κάθε αίτημα,
έτσι, λοιπόν, να φροντίσετε να αποζημιωθούν και οι καλλιεργητές
της περιοχής μου. 

Και για μία νομοθέτηση fast track μιλάμε και σήμερα. Το νομο-
σχέδιο που φέρνετε σήμερα προς ψήφιση ήρθε στη διαβού-
λευση κομμένο στα δύο. Το ένα μέρος ήταν τριάντα πέντε
σελίδες, το άλλο μέρος ήταν τριάντα τρεις σελίδες. Κανένα σχό-
λιο δεν έγινε δεκτό. Πέντε μέρες το βασικό κομμάτι του νομο-
σχεδίου ήταν στη διαβούλευση και ήρθε στη Βουλή, κατατέθηκε,
διακόσιες σαράντα σελίδες και με το συνοδευτικό υλικό πεντα-
κόσιες τέσσερις σελίδες. Ήρθε άμεσα, έγιναν οι συζητήσεις στην
επιτροπή. Δεν ακούσατε τίποτα. Δεν δεχτήκατε τίποτα ούτε από
αυτά που είπε η Αντιπολίτευση ούτε από αυτά που είπαν οι εν-
διαφερόμενοι φορείς και το φέρατε και άμεσα προς ψήφιση σή-
μερα. 

Θα μιλήσω για δύο βασικά μέρη του νομοσχεδίου. Όσον
αφορά το καζίνο στο Ελληνικό να τονίσω ότι η δημιουργία του
αποφασίστηκε στις 14-11-2014 με την κυβέρνηση Σαμαρά - Βε-
νιζέλου στην αρχική σύμβαση αγοραπωλησίας μετόχων του Ελ-
ληνικού και μάλιστα ως αναβλητική αίρεση. Ως εκ τούτου δεν
ήταν δυνατή η αλλαγή της με την τροποποιητική σύμβαση που
υπογράψαμε εμείς το 2016 δεδομένων των μνημονιακών υποχρε-
ώσεων της χώρας, αλλά και του ευρύτερου δημοσίου συμφέρον-
τος. 

Αυτό που προσθέτετε με αυτό το νομοσχέδιο, πέραν από την
τροποποίηση γεγονότων καθυστέρησης με ευθύνη του δημο-
σίου, είναι εις βάρος του δημοσίου. Νέα δικαιώματα καταγγελίας
του παραχωρησιούχου, αλλαγές που αφορούν αποζημίωση και
πάλι του παραχωρησιούχου για τις συνεπαγόμενες καθυστερή-
σεις εφόσον υπάρξουν, επέκταση της αποζημιωτικής ευθύνης
του δημοσίου έναντι του παραχωρησιούχου. Όλα υπέρ του πα-
ραχωρησιούχου, λοιπόν, ό,τι αλλαγή έχει γίνει έστω και μικρή
είναι υπέρ του παραχωρησιούχου. 

Επίσης, ένα ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί είναι γιατί φέρ-
νετε αυτή τη σύμβαση προς κύρωση στη Βουλή. Προφανώς για
να ικανοποιήσετε και πάλι τον παραχωρησιούχο και να του προσ-
δώσετε μεγαλύτερη ασφάλεια στην επένδυση του. 

Και φυσικά δεν έχετε καμμία δέσμευση για εργαζόμενους,
καμμία δέσμευση για πρόσληψη εργαζομένων την ίδια στιγμή
που εξαιτίας αυτού του έργου είναι δεδομένο, όπως σας ανέ-
φερε και ο εκπρόσωπος της ομοσπονδίας εργαζομένων στα τυ-
χερά παίγνια, ο κ. Λογοθέτης, εξαιτίας αυτού του έργου είναι
βέβαιο ότι θα χαθούν εκατοντάδες θέσεις εργασίας από άλλα
καζίνο. Ήδη χάνονται εκατοντάδες θέσεις εργασίας και βρίσκον-
ται σε επισφάλεια στις επιχειρήσεις του κ. Πηλαδάκη. Τα είπαμε
αυτά στις αρμόδιες επιτροπές. Δεν κάνετε καμμιά αναφορά γι’
αυτούς τους εργαζόμενους, καμμία αναφορά για όσα σας είπαν,
για όσα σας ζήτησαν. Δεν έχετε καμμία δέσμευση ότι θα φρον-
τίσετε για το εργασιακό τους μέλλον είτε στις επιχειρήσεις που
τώρα βρίσκονται σε κίνδυνο να κλείσουν. Να σας θυμίσω ότι
υπάρχει σχετική νομοθεσία του ΣΥΡΙΖΑ που ψηφίστηκε το 2018,
που προβλέπει τι γίνεται σε αυτές τις υπερχρεωμένες επιχειρή-
σεις του κ. Πηλαδάκη. Δεν κάνετε καμμία αναφορά για τους ερ-
γαζόμενους, λοιπόν, ούτε στο νομοσχέδιο ούτε σε αυτό που
φέρνετε και για το καζίνο του Ελληνικού.

Και προχωράμε στα ναυπηγεία του Σκαραμαγκά. Να πούμε, λοι-
πόν, ότι είναι ένα ναυπηγείο σε λειτουργία, είναι ένα ναυπηγείο με
εξειδικευμένους εργαζόμενους, είναι ένα ναυπηγείο που οι εργα-
ζόμενοι του έχουν συγκεκριμένα δικαιώματα, δηλαδή συμβάσεις
αορίστου χρόνου και συγκεκριμένη συλλογική σύμβαση εργασίας.
Απέναντι δε σε αυτούς τους εργαζόμενους υπάρχουν συγκεκρι-
μένες δεσμεύσεις, οικονομικές δεσμεύσεις, οι οποίες προκύπτουν
και από δικαστικές αποφάσεις τις οποίες γνωρίζει και η Κυβέρ-
νηση σας και εσείς, κύριε Υπουργέ. Είναι δικαστικές αποφάσεις
φυσικά που επιδικάζουν περίπου 200 εκατομμύρια ευρώ στους
εργαζόμενους, χρωστούμενα, δεδουλευμένα και εφόσον απολυ-
θούν, όπως έχετε κάνει σίγουρο ότι θα απολυθούν με αυτό που
φέρνετε προς ψήφιση σήμερα και τις αποζημιώσεις τους.

Αυτά τα χρήματα δεν πρόκειται να τα πάρουν ποτέ. Και γιατί

δεν πρόκειται να τα πάρουν ποτέ; Γιατί η Κυβέρνησή σας βάζει
την υπογραφή της στο να μην τα πάρουν ποτέ, με το τίμημα με
το οποίο δόθηκαν τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά, το οποίο αγγίζει
τα 25 εκατομμύρια. 

Καταλαβαίνετε ότι υπάρχουν και άλλοι πιστωτές οι οποίοι
έχουν σειρά και πριν από τους εργαζόμενους ακόμα και δεν πρό-
κειται οι εργαζόμενοι ούτε τα δεδουλευμένα τους να πάρουν, τα
οποία –επαναλαμβάνω- είναι με δικαστικές αποφάσεις. 

Άκουσα και τον εισηγητή σας πριν που δικαιολογεί το γεγονός
ότι δεν γίνεται καμμία αναφορά στους εργαζόμενους στη διαδι-
κασία της ειδικής διαχείρισης. Και ενώ από τη μία λέει και ο ει-
σηγητής σας και εσείς ότι τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά θα
συνεχίσουν να λειτουργούν, θα συνεχίσουν να έχουν την ίδια
δραστηριότητα, από την άλλη λέτε ότι δεν είναι υποχρεωμένα να
κρατήσουν τους εργαζόμενους. Είναι δυνατόν αυτό; 

Έχουμε καταθέσει τροπολογία στην οποία αναλυτικά αναφέ-
ρουμε και τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το π
δ.178/2002 και νομολογία των ανώτατων δικαστηρίων η οποία
δέχεται ότι ακόμα και σε περίπτωση αφερεγγυότητας, σε περί-
πτωση που η διαδικασία της εκκαθάρισης κατευθύνεται στη συ-
νέχιση της λειτουργίας της επιχείρησης, τότε το προστατευτικό
πλαίσιο για τους εργαζόμενους εφαρμόζεται. Είστε υποχρεωμέ-
νοι να το εφαρμόσετε. Είναι υποχρεωτικό οι εργαζόμενοι να πε-
ράσουν στον νέο επενδυτή, τον κ. Προκοπίου, με τους ίδιους
όρους εργασίας και τις ίδιες συμβάσεις εργασίας. 

Η μόνη περίπτωση που δεν εφαρμόζεται το προστατευτικό
πλαίσιο για τους εργαζόμενους είναι όταν η εκκαθάριση στοχεύει
στην εκποίηση των περιουσιακών στοιχείων και όχι στη συνέχιση
της λειτουργίας. Καταλαβαίνετε επομένως ότι αυτό που λέτε, όχι
μόνο είναι αντιφατικό, αλλά πρόκειται για ένα μεγάλο κόλπο της
Νέας Δημοκρατίας, σε συνεργασία με τον κ. Προκοπίου, για να
ξεφορτωθείτε τους εργαζόμενους. 

Προκύπτουν και άλλα ερωτήματα. Στο σχετικό άρθρο, το
άρθρο 73β, λέτε ότι ο επενδυτής έχει υποχρέωση -χωρίς να
υπάρχουν βέβαια ρήτρες για το τι θα γίνει αν δεν την τηρήσει-
να προσλάβει έναν συγκεκριμένο ελάχιστο αριθμό θέσεων εργα-
σίας, ιδίως σε τομείς ανάπτυξης και καινοτομίας. Και μάλιστα για
χρονικό διάστημα μόνο πέντε ετών δεσμεύεται να διατηρήσει
αυτές τις θέσεις. 

Καταλαβαίνετε ότι απ’ αυτό και μόνο προκύπτει ότι τα ναυπη-
γεία Σκαραμαγκά δεν μπορούν να συνεχίσουν τη λειτουργία
τους. Πώς θα τη συνεχίσουν όταν εσείς, κύριε Υπουργέ, και ο κ.
Σταϊκούρας αποδεχθήκατε μέσα στην επιτροπή ότι θα απολυ-
θούν οι εργαζόμενοι; Το απαντάτε κιόλας σε σχόλιο στη διαβού-
λευση των εργαζομένων και λέτε ότι «δεν περιλαμβάνονται οι
θέσεις εργασίες τους στο ρυθμιστικό πλαίσιο, γιατί πρόκειται για
άλλη επιχείρηση». 

Πώς θα συνεχίσει, λοιπόν, το ναυπηγείο τη λειτουργία του με
έναν ελάχιστο αριθμό θέσεων εργασίας σε τομείς ανάπτυξης και
καινοτομίας; Είναι αδύνατο! Είναι αντιφατικό! Λέτε ψέματα και
κοροϊδεύετε τους εργαζόμενους. Η Κυβέρνησή σας έχει κατα-
πατήσει κάθε εργασιακό δικαίωμα και κάθε εργασιακό νόμο. Νο-
μιμοποιείτε την παρανομία. 

Όταν ένας εργοδότης απολύει εργαζόμενους και λέει ότι δεν
έχει μεταβιβαστεί η επιχείρησή του στον γιο του, τη γυναίκα του,
σε οποιονδήποτε και πάμε στα δικαστήρια να αποδείξουμε ότι
πρέπει να μεταβιβαστούν οι εργαζόμενοι, εσείς το κάνετε μόνοι
σας, δίνετε το δικαίωμα στον κ. Προκοπίου να απολύσει όλους
τους εργαζόμενους. 

Απευθύνομαι και στους Βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας,
αλλά και στον συνάδελφο εισηγητή της Νέας Δημοκρατίας, ο
οποίος είπε ότι τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά θα συνεχίσουν τη λει-
τουργία τους και τους λέω ότι αφού θα συνεχίσουν τη λειτουργία
τους, θα πρέπει να πάρουν και τους εργαζόμενους. Οπότε, σας
καλώ να ψηφίσετε την τροπολογία που καταθέτουμε, η οποία,
βέβαια, αναλυτικά αναφέρει και το νομικό πλαίσιο, και το ευρω-
παϊκό και το ελληνικό, που επιβάλλει την μεταβίβαση των εργα-
ζομένων. 

Φυσικά, καμμία συμφωνία με την Ευρωπαϊκή Ένωση, καμμία
οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν σας έχει δώσει αυτό το δι-
καίωμα. Η Κομισιόν, σε ερώτηση που κατέθεσε ο Ευρωβουλευ-
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τής μας, ο κ. Αρβανίτης, σας διέψευσε, κύριε Υπουργέ. Είπε ότι
δεν υπάρχει καμμία οδηγία της Κομισιόν, καμμία πρόταση, να
προχωρήσει η πώληση χωρίς δέσμευση του επενδυτή για τους
εργαζόμενους. Είναι καθαρά δική σας πολιτική απόφαση. Και πε-
ριμένουμε να δούμε αν, τελικά, σήμερα θα επιλέξετε να δώσετε
τη χαριστική βολή σε επτακόσιους πενήντα εργαζόμενους, την
ίδια ώρα που ευαγγελίζεστε ότι θα γίνουν νέες θέσεις εργασίας
και στο Ελληνικό και στα ναυπηγεία με τον ελάχιστο αριθμό ερ-
γαζομένων που προβλέπετε στο νομοσχέδιο. 

Το νομοσχέδιο για τα ναυπηγεία έχει και άλλα δύο δομικά προ-
βλήματα. Το ένα αφορά τις απαλλοτριώσεις. Δίνεται για πρώτη
φορά το δικαίωμα σε ιδιώτη να απαλλοτριώνει περιουσία ιδιώτη.
Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Δίνεται το δικαίωμα στον επενδυτή, προς
όφελός του και μάλιστα με όλη τη διαδικασία της απαλλοτρίω-
σης να την κινεί ο ίδιος, να απαλλοτριώνει περιουσίες ιδιώτη.
Αυτό έχει  και συνταγματικά ζητήματα, τα οποία είμαι βέβαιη ότι
θα προβληθούν στα αρμόδια δικαστήρια και δεν γνωρίζω τι θέ-
ματα θα ανοίξουν. Εμείς σας το επισημαίνουμε, όμως. 

Όσον αφορά τις νέες χρήσεις γης, δίνετε το δικαίωμα να χρη-
σιμοποιηθεί η έκταση και για άλλες δραστηριότητες οι οποίες
πολλές φορές είναι επικίνδυνες, όπως σχολίασαν οι αρμόδιοι φο-
ρείς και σας επισήμαναν, και για το περιβάλλον και για την τοπική
κοινωνία. 

Λόγω έλλειψης χρόνου θα αναφερθώ στην τροπολογία που
καταθέσαμε για το «πόθεν έσχες». Δεν είναι δυνατόν μια Κυβέρ-
νηση υπερχρεωμένου κόμματος, με υπερχρεωμένο Πρωθυ-
πουργό, με υπερχρεωμένους Υπουργούς και Βουλευτές, να μην
είναι ευάλωτη στις απαιτήσεις των τραπεζών. 

Και για να δούμε πόσο ευάλωτη είναι και αν έχουν γίνει χαρι-
στικές ρυθμίσεις από τις τράπεζες προς τον Πρωθυπουργό της
χώρας, προς τους Υπουργούς, προς το κόμμα σας, θα πρέπει
εκτός από τις δανειακές υποχρεώσεις που δηλώνουμε κάθε έτος
στο «πόθεν έσχες», να καταθέτουμε μαζί και τις ρυθμίσεις που
γίνονται. 

Ο κόσμος υποφέρει. Οι τράπεζες και τα funds κάθε μέρα εκ-
βιάζουν και απειλούν τους πολίτες ακόμα και για μικροποσά,
τους παίρνουν τις περιουσίες ακόμα και για μικροποσά. Και εδώ
μιλάμε για δεκάδες εκατομμύρια ευρώ. Εκατομμύρια ευρώ! 

Ο Πρωθυπουργός χρωστάει 1,3 εκατομμύρια ευρώ, δεν τα
πληρώνει και έρχεται εδώ με θράσος και ζητάει την επανεκλογή
του και το να ξανακυβερνήσει η Νέα Δημοκρατία, ένα υπερχρε-
ωμένο κόμμα, όταν οι Έλληνες πολίτες χάνουν τις πρώτες κατοι-
κίες τους, όταν δεν έχουν να ζήσουν. 

Πώς γίνεται αυτό; Τι συμφωνίες έχουν γίνει με τις τράπεζες;
Ο ελληνικός λαός οφείλει να γνωρίζει και, μάλιστα, πριν ξαναο-
δηγηθεί στις κάλπες. Και αν δεν έχετε κανένα πρόβλημα και αν
δεν έχετε τίποτα να κρύψετε, ήρθε η ώρα να ψηφίσετε την τρο-
πολογία που καταθέσαμε, και την επόμενη φορά να ξέρουμε αν
υπάρχουν δανειολήπτες ειδικής μεταχείρισης μέσα σε αυτή την
Αίθουσα. Και δεν είναι λαϊκισμός αυτό, είναι λαϊκή απαίτηση. 

Οι πολίτες, λοιπόν, και γνωρίζουν τι συμβαίνει και έχουν κατα-
λάβει και απαιτούν να οδηγηθεί η χώρα σε εκλογές για να τιμω-
ρήσουν την Κυβέρνησή σας και θα το κάνουν στην κάλπη. 

Σήμερα, λοιπόν, ήρθε η ώρα να δείξετε αν έχετε να κρύψετε
ιδιωτικές συμφωνίες εις βάρος του ελληνικού δημοσίου και εις
βάρος των Ελλήνων πολιτών. Και από την απάντησή σας στη ση-
μερινή τροπολογία για το «πόθεν έσχες» θα φανούν όλα και οι
πολίτες θα καταλάβουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κυρία Ελευθεριάδου. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστημα ηλεκτρονικής εγγραφής των
ομιλητών. 

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κινήματος Αλλαγής, η
κ. Αντωνία Αντωνίου. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νομοσχέδιο που συζητάμε

σήμερα είναι προφανώς ένα από τα τελευταία της παρούσας Κοι-
νοβουλευτικής Περιόδου πριν από την προκήρυξη εκλογών. 

Το λέω αυτό γιατί τις προηγούμενες μέρες ο Πρωθυπουργός

κ. Μητσοτάκης ουσιαστικά προανήγγειλε πρόωρες εκλογές λέ-
γοντας επί λέξει: «Μια πολύ παρατεταμένη προεκλογική περίο-
δος μεγάλης έντασης το μόνο που θα κάνει είναι να οξύνει την
πολιτική αντιπαράθεση σε τέτοιο βαθμό που τελικά θα οδηγήσει
πολίτες να μην ενοχλούνται, να μην ασχολούνται και να μην εν-
διαφέρονται για τα πολιτικά τεκταινόμενα». 

Γυρίζοντας, όμως, δεκατρία χρόνια πίσω στο χρόνο και πηγαί-
νοντας στο 2009, θυμόμαστε μια ανάλογη φράση του κ. Καρα-
μανλή. «Δεν είχα το δικαίωμα να σέρνω τον τόπο επί έξι μήνες
στη δίνη μιας καταστροφικής προεκλογικής ατμόσφαιρας», μας
έλεγε ο τότε Πρωθυπουργός της Νέας Δημοκρατίας, όταν απο-
φάσιζε να δραπετεύσει από την εξουσία έχοντας ήδη κληροδο-
τήσει στους επόμενους τη χρεοκοπία της χώρας.

Τέτοια εντυπωσιακή ταυτότητα επιχειρημάτων δεν μας κάνει
απλώς εντύπωση για την έλλειψη πρωτοτυπίας της. Μας δημι-
ουργεί κι άλλου τύπου συνειρμούς, γιατί θυμόμαστε ότι ο κ. Κα-
ραμανλής δραπέτευσε μέσω των πρόωρων εκλογών,
γνωρίζοντας τι έχει προκαλέσει στη χώρα και τι πρόκειται να ακο-
λουθήσει. Μήπως ο ελληνικός λαός πρόκειται να ζήσει και πάλι
πολύ δύσκολες καταστάσεις για τις οποίες έχει γνώση ο κ. Μη-
τσοτάκης; Οι εξελίξεις των επόμενων μηνών θα το δείξουν. 

Αυτό, ωστόσο, που παρατηρούμε σήμερα είναι ότι η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί να κλείσει άρον άρον διάφορες εκκρεμότητες
με απίστευτη προχειρότητα και ακολουθώντας τη γνωστή πρα-
κτική της κακής διαδικασίας νομοθέτησης στην οποία μας έχει
συνηθίσει επί τρία χρόνια. Έτσι φέρνει για μία ακόμη φορά ένα
πολυνομοσχέδιο που περιέχει άσχετα μεταξύ τους ζητήματα, τα
οποία θα έπρεπε να αποτελούν αντικείμενο τριών τουλάχιστον
διαφορετικών νομοσχεδίων. Ακόμα και τώρα, δηλαδή, στο κλεί-
σιμο της θητείας της, επιλέγει τον ίδιο αλαζονικό και αντιθεσμικό
τρόπο στον οποίο μας έχει συνηθίσει. 

Το παρόν νομοσχέδιο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων φορολογι-
κές ρυθμίσεις ειδικής φύσεως για τις λεγόμενες υβριδικές οντό-
τητες, θέματα που αφορούν την επένδυση στα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά, καθώς και την κύρωση μιας σύμβασης που σχετί-
ζεται με την επένδυση στο Ελληνικό. 

Θα ξεκινήσω από το πρώτο θέμα που αφορά τις φορολογικές
ρυθμίσεις για τις υβριδικές οντότητες. Πρόκειται, ουσιαστικά, για
την ενσωμάτωση διατάξεων του ενωσιακού Δικαίου στο ελληνικό
Δίκαιο μέσω των οποίων η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδιώκει να θέσει
κανόνες, ώστε να αντιμετωπίσει διάφορες πρακτικές φοροαπο-
φυγής και επιθετικού φορολογικού σχεδιασμού στα οποία επιδί-
δονται πολυεθνικές επιχειρήσεις και όμιλοι. 

Αυτό το έκανε, βεβαίως, η Ευρωπαϊκή Ένωση με την οδηγία
952/2017, δηλαδή πριν από πέντε χρόνια. Κι εδώ αρχίζουν να εμ-
φανίζονται διάφορα παράξενα και να εγείρονται ερωτήματα που
αφορούν και την προηγούμενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και
την παρούσα Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας. Η οδηγία αυτή
καθυστέρησε τρία χρόνια να ενσωματωθεί στο ελληνικό Δίκαιο.
Αυτό έγινε τελικά με τον ν.4714/2020. Καθώς, όμως, έγινε αυτό
ξεχάστηκε για κάποιον λόγο η παράγραφος 5 του άρθρου 1 της
οδηγίας και δεν ενσωματώθηκε μαζί με τις υπόλοιπες. 

Ζήτησα επανειλημμένα κατά τις τρεις συνεδριάσεις της Επι-
τροπής Οικονομικών να μας εξηγήσει ο Υπουργός γιατί υπήρξε
αυτή η παράλειψη, αλλά απάντηση δεν πήρα. Ζήτησα, επίσης,
να μας ενημερώσει αν υπήρξαν επιχειρήσεις που επωφελήθηκαν
από αυτό και πάλι σιωπή. Επαναφέρω και σήμερα τα ίδια ερωτή-
ματα, μήπως και υπάρξει τελικά η ευαισθησία και το θάρρος να
δοθεί μια διαφωτιστική απάντηση σε ένα θέμα που ίσως είναι
πολύ σοβαρό. 

Δεύτερο μεγάλο ζήτημα αυτού του νομοσχεδίου είναι η επέν-
δυση στα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Προγραμματική μας θέση ως
ΠΑΣΟΚ - Κίνημα Αλλαγής είναι ότι η ναυπηγική βιομηχανία απο-
τελεί βασικό κομμάτι της βιομηχανικής και της αμυντικής πολιτι-
κής της χώρας και γι’ αυτό δεν αμφισβητούμε την κρισιμότητα
της επανεκκίνησής της και την υπαγωγή της στο πλαίσιο των
στρατηγικών επενδύσεων. Είναι γνωστή η κριτική που έχουμε
ασκήσει στην Κυβέρνηση ότι τη στιγμή που έκλεινε συμφωνίες
για την προμήθεια φρεγατών από τη Γαλλία, δεν φρόντισε να δια-
πραγματευθεί ώστε μέρος αυτών των συμφωνιών να ήταν και η
συμμετοχή των ελληνικών ναυπηγείων στο κατασκευαστικό πρό-
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γραμμα. Δεν φαίνεται να παρακολουθεί τι συμβαίνει στην άλλη
πλευρά του Αιγαίου όπου η Τουρκία έχει κατορθώσει να γίνει
συμπαραγωγός των οπλικών συστημάτων που αγοράζει. Φαίνε-
ται, λοιπόν, ότι σοβαρό εθνικό σχέδιο για την ελληνική ναυπηγική
βιομηχανία δεν υπάρχει. Αν είχε σοβαρό σχέδιο η Κυβέρνηση θα
αξιοποιούσε πρώτα απ’ όλα τους εργαζόμενους στα ναυπηγεία,
που είναι ένα έμπειρο και εξειδικευμένο προσωπικό. 

Για εμάς ναυπηγεία χωρίς εργαζόμενους δεν νοούνται. Θεω-
ρούμε, επομένως, ότι πρέπει να ικανοποιηθούν βασικά αιτήματα
που είναι και εύλογα και δίκαια: Πρώτον, διασφάλιση ότι ο νέος
επενδυτής θα προσλάβει όλους τους εργαζόμενους που έχουν
συμβάσεις αορίστου χρόνου. Δεύτερον, εφαρμογή μέτρων κοι-
νωνικής και εργασιακής προστασίας για τους εργαζόμενους που
είναι κοντά στο στάδιο της συνταξιοδότησης και τρίτον, κατα-
βολή των δεδουλευμένων με σεβασμό στη διαιτητική απόφαση
του Διεθνούς Εμπορικού Επιμελητηρίου και στις δικαστικές απο-
φάσεις, κύριοι της Κυβέρνησης. Μέχρι στιγμής δεν έχουμε ακού-
σει ούτε κουβέντα από τον κύριο Υπουργό σε σχέση με αυτά τα
αιτήματα. 

Από την άλλη πλευρά υπάρχει μια σειρά από ζητήματα τα
οποία δεν έχει συνυπολογίσει η Κυβέρνηση και τα οποία μάλιστα
μπορεί να εγείρουν στο μέλλον δικαστικές διαμάχες που θα εμ-
ποδίσουν την επένδυση. Και αυτό δεν το θέλει, φαντάζομαι, κα-
νείς. Αναφέρομαι στις διατάξεις εκείνες του άρθρου 7, με τις
οποίες καθορίζεται το γενικό πλαίσιο ολοκληρωμένης αξιοποί-
ησης, βιώσιμης ανάπτυξης και λειτουργίας των ναυπηγείων,
όπως αναφέρει ο τίτλος του άρθρου. Μόνο που ο τίτλος του απο-
δεικνύεται ψευδεπίγραφος, αφού το περιεχόμενό του δεν το επι-
βεβαιώνει σε ό,τι αφορά τη βιώσιμη ανάπτυξη, εφόσον
προβλέπεται η χωροθέτηση στην έκταση των ναυπηγείων Σκα-
ραμαγκά και άλλων δραστηριοτήτων πέρα από τις ναυπηγικές,
αλλά και διαφόρων άλλων χρήσεων υψηλής όχλησης. 

Αυτό σημαίνει ότι η έκταση των ναυπηγείων δεν αντιμετωπίζε-
ται ως μέρος του συνολικού γεωγραφικού, περιβαλλοντικού και
κοινωνικοοικονομικού πλαισίου της περιοχής, κάτι το οποίο επι-
σημαίνει σε σχετικό του υπόμνημα ο Δήμαρχος Χαϊδαρίου κ.
Βαγγέλης Ντηνιακός και θέλω να το καταθέσω σήμερα για τα
Πρακτικά.

(Στο σημείο αυτό η Βουλευτής κ. Αντωνία (Τόνια) Αντωνίου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τμήματος Γραμματείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, βέβαια, σε μια περιοχή όπως η δυτική Αθήνα όπου υπάρ-
χει έλλειψη μεγάλων παρεμβάσεων αστικής ανάπλασης, συνεχί-
ζεται μία διαχρονική αδικία απέναντι στους πολίτες της. 

Παράλληλα, το νομοσχέδιο βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση με
το Ρυθμιστικό Σχέδιο της Αθήνας το οποίο θέτει ρητά ως στόχο
τη μείωση των ανισοτήτων μεταξύ δυτικής Αθήνας και άλλων πε-
ριοχών του Λεκανοπεδίου. Όταν ο Πρωθυπουργός επέλεγε τη
βουλευτική του έδρα στον Δυτικό Τομέα της Αθήνας αυτό ήταν
το όραμά του και η δέσμευσή του απέναντι στους πολίτες της
περιοχής;

Μια άλλη ρύθμιση για την οποία έχει θέσει σοβαρές ενστάσεις
και ο Πρόεδρος του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου
Πειραιώς, ο κ. Κορκίδης, είναι ότι παρέχεται η δυνατότητα απαλ-
λοτρίωσης ακινήτων ιδιωτών επενδυτών από άλλους ιδιώτες
επενδυτές. Δεν πρόκειται απλώς για αντισυνταγματική διάταξη,
αλλά μια τέτοια πρακτική προκαλεί και επενδυτική ανασφάλεια
με απρόβλεπτες επιπτώσεις. 

Γίνεται, λοιπόν, σαφές μέσα από όλες αυτές τις παραμέτρους
ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη που παριστάνει τη φιλοεπενδυτική
είναι ανίκανη να στηρίξει τις επενδύσεις στη χώρα, στο πλαίσιο
μιας σύγχρονης ολιστικής αντίληψης που να υπηρετεί τη βιώσιμη
ανάπτυξη. Η προχειρότητα και η ελαφρότητα με την οποία αντι-
μετωπίζετε τις επενδύσεις προκαλεί τόσα και τέτοια προβλήματα
που στέλνει άσχημα μηνύματα προς τους επενδυτές. 

Η προηγούμενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ, επέ-
δειξε κατά διαστήματα εχθρική στάση απέναντι στις επενδύσεις,
επειδή η παράταξη αυτή δυσκολευόταν πολύ να ξεπεράσει ιδε-
οληψίες και προκαταλήψεις. Εσείς που κάνατε σημαία σας την
προσέλκυση επενδύσεων, τις υπονομεύετε τελικά όχι μόνο με

την ανικανότητά σας αλλά και με τις δικές σας νεοφιλελεύθερες
ιδεοληψίες για την απουσία κανόνων και την πλήρη έλλειψη κοι-
νωνικής συνείδησης και ευθύνης, που δεν έχουν καμμία σχέση
με τη βιώσιμη ανάπτυξη. 

Το ίδιο παρατηρούμε ότι κάνετε και στην περίπτωση της άλλης
μεγάλης επένδυσης στο Ελληνικό στην οποία αναφέρεται και η
συγκεκριμένη σύμβαση την οποία φέρνετε σήμερα προς κύ-
ρωση. 

Ενώ σε όλους τους τόνους οι λαλίστατοι Υπουργοί της Κυβέρ-
νησης σας μιλούσαν για ξεμπλοκάρισμα διαδικασιών και λύσεις
που θα έδιναν ώθηση στην επένδυση, εσείς θα φτάσετε στο
τέλος να δημιουργήσετε ένα κοινό μέτωπο των πολιτών στον
νότιο τομέα μαζί με την αυτοδιοίκηση και τους επενδυτές έτοι-
μους να συγκρουστούν με την κυβέρνησή σας. 

Και γιατί το λέω αυτό. Διότι οι πράξεις και οι παραλήψεις σας
έχουν αρχίσει να εξαγριώνουν τους πάντες. Μιλάμε για μια επέν-
δυση που συμπεριλαμβάνει ένα πλήθος αντικειμένων, μεταξύ
των οποίων η δημιουργία ενός καζίνο, συνεδριακών χώρων, ξε-
νοδοχείων, γραφείων και κατοικιών με πολυώροφα κτήρια και ου-
ρανοξύστες. Πρόκειται για ένα πολύ μεγάλο πρότζεκτ για το
οποίο θα έπρεπε να υπάρχουν πολλές εξειδικευμένες μελέτες. 

Όμως, περιβαλλοντικές μελέτες για το πώς επηρεάζεται το μι-
κρόκλιμα στα νότια δεν υπάρχει. Συγκοινωνιακές μελέτες δεν
υπάρχουν, επίσης, ούτε σε σχέση με τη όδευση ούτε σε σχέση
με τη στάθμευση των οχημάτων. Δεν έχετε προβλέψει τίποτα.
Παραδείγματος χάριν, μιλάμε για ένα συνεδριακό συναυλιακό
χώρο δέκα χιλιάδων ατόμων. Πού θα πάνε όλα αυτά τα αυτοκί-
νητα; 

Είναι γνωστό ότι πρωτίστως ο Δήμος Αργυρούπολης - Ελληνι-
κού έχει παραχωρήσει εκτάσεις και κτήρια στους επενδυτές και
αναμένει να του παραχωρηθούν σε αντικατάστασή τους άλλες
εκτάσεις, προκειμένου εκεί να δημιουργήσει ξανά τους δημόσι-
ους χώρους που έχει οικειοθελώς στερηθεί, προκειμένου να στη-
ρίξει την επένδυση. 

Μιλάμε για χώρους που αφορούν  τον πολιτισμό, τον αθλητι-
σμό, την εκπαίδευση και άλλες υπηρεσίες προς τους πολίτες του
Δήμου Αργυρούπολης - Ελληνικού. Ανάλογα προβλήματα, όμως,
εγείρονται και για τους Δήμους Αλίμου και Γλυφάδας. 

Ακόμη περιμένουν όλοι αυτοί από εσάς να τους χορηγήσετε
τα παραχωρητήρια. Τι κάνετε εδώ και δύο χρόνια, κύριοι της Κυ-
βέρνησης; Ο κ. Σταϊκούρας που κόπτεται για την επένδυση, τι
κάνει για τους πολίτες των δήμων που προανέφερα; Ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα, μάλιστα, είναι το Μέγαρο του Ποντιακού
Ελληνισμού. Ο κ. Λάτσης είναι έτοιμος να το χρηματοδοτήσει,
αλλά δεν έχει παραχωρηθεί ακόμη ο χώρος και οι πολίτες του
Δήμου Ελληνικού περιμένουν αυτόν τον εμβληματικό χώρο για
αυτούς και εσείς ακόμη να δώσετε τον χώρο στους ανθρώπους. 

Είναι γνωστό, επίσης, ότι ο Δήμος Αργυρούπολης - Ελληνικού
διεκδικεί το συνταγματικό δικαίωμα της ελεύθερης πρόσβασης
για τους πολίτες του σε ένα τμήμα της παραλίας. Ακόμα να λυθεί
το θέμα. Πρόκειται για ένα δίκαιο αίτημα που ζητούν οι πολίτες,
ο δήμαρχος και το δημοτικό συμβούλιο να δοθεί λύση. 

Εμείς ως παράταξη όχι μόνο θεωρούμε ότι τα παραπάνω ζη-
τήματα χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης, αλλά έχουμε θέσει επα-
νηλλειμένα τόσο τα ζητήματα περιβαλλοντικών κανόνων όσο και
τα ζητήματα δημιουργίας ποιοτικών θέσεων εργασίας μέσω
αυτής της επένδυσης. 

Είναι αυτονόητο ότι στηρίζουμε τις επενδύσεις αυτού του με-
γέθους για την Αθήνα και τη χώρα, αλλά δεν μπορούμε να πα-
ρακολουθήσουμε την δική σας αλλοπρόσαλλη φιλοσοφία και
λογική που σας έχει χαρακτηρίσει ιστορικά ως παράταξη, δη-
λαδή τη νοοτροπία της τσαπατσουλιάς, του όπως-όπως και του
«τσιμέντο να γίνει», περιφρονώντας τις χωροταξικές ανάγκες του
αστικού τοπίου του φυσικού περιβάλλοντος, του πολιτισμικού πε-
ριβάλλοντος και του κοινωνικού ιστού. 

Έργο της παράταξής σας τις δεκαετίες του ’50 και ’60 είναι
άλλωστε το μεγαλύτερο μέρος του σημερινού ασφυκτικού αστι-
κού τοπίου της Αθήνας με την εικόνα που ξέρουμε. Αυτό δεν
μπορεί να είναι το όραμα του 21ου αιώνα, τουλάχιστον δεν είναι
το δικό μας. 

Εμείς ψηφίζουμε επί της αρχής το νομοσχέδιο, επειδή θέ-
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λουμε να στηρίξουμε τις μεγάλες επενδύσεις στα ναυπηγεία και
στη νότια Αθήνα. Διατηρούμε, όμως, τις επιφυλάξεις ή διαφωνίες
μας για διάφορες επί μέρους ρυθμίσεις του πολυνομοσχεδίου
σας και αναμένουμε για πολλές από αυτές να δώσετε απαντή-
σεις στα ερωτήματα που σας θέσαμε κατά τη συζήτηση της επι-
τροπής και ακόμη δεν έχουμε λάβει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του Κινήματος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Και εμείς σας ευ-
χαριστούμε, κυρία Αντωνίου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κομμουνιστικό
Κόμμα Ελλάδος ο κ. Χρήστος Κατσώτης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τα κύρια ζητήματα του νομοσχέδιου είναι το καζίνο στο Ελλη-

νικό και παραχώρηση των ναυπηγείων Σκαραμαγκά, ρυθμίσεις
που υπηρετούν τους επιχειρηματικούς ομίλους και τα επενδυτικά
τους σχέδια. Προβλέπει την αξιοποίηση της γης με χρήσεις που
θα αποφασίζει ο επενδυτής, προβλέπεται κάθε είδους παρέκ-
κλιση, προκειμένου να παραδοθούν ως νόμιμες εκτάσεις κτί-
σματα και άλλα εκτός από τις χρηματοδοτήσεις, τα κίνητρα, τα
προνόμια. 

Όσον αφορά το καζίνο στο Ελληνικό, όλες οι κυβερνήσεις οι
νυν και οι πρώην στηρίζουν παρασιτικές δραστηριότητες επιχει-
ρηματικών ομίλων, όπως τα καζίνο και έχουν μεγάλη ευθύνη γιατί
διευκολύνουν την εύκολη πρόσβαση, τον εθισμό στον τζόγο.
Έχουν μεγάλη ευθύνη για την κατάσταση των εργαζομένων στα
καζίνο που δημιουργήθηκαν τα προηγούμενα χρόνια με άδειες
που δόθηκαν από τη Νέα Δημοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ,
όπου οι εργαζόμενοι απολύονται, αλλάζουν εργασιακές σχέσεις,
σε πολλά είναι απλήρωτοι ή και χρόνια, όπως στο καζίνο του Ρίο.
Η Κυβέρνηση αδιαφορεί για την παραβατικότητα. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πρόβλεψε τη μεταφορά του καζίνο
της Πάρνηθας μέσα στον αστικό ιστό της ευρύτερης περιοχής,
έδωσε την άδεια δημιουργίας καζίνο στο Ελληνικό και βέβαια με
τον ΟΠΑΠ γέμισε παιγνιδομηχανές όλες τις γειτονιές. 

Στη συζήτηση για την κύρωση της σύμβασης παραχώρησης
της έκτασης του Ελληνικού σε επιχειρηματικά συμφέροντα και
προφανώς και σε αυτή την κύρωση για την άδεια καζίνο εκφρά-
στηκε η συναίνεση των κομμάτων της Νέας Δημοκρατίας, του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι αποτέλεσμα της ενιαίας στρα-
τηγικής για την καπιταλιστική ανάπτυξη και σε αυτή δεν επιτρέ-
πονται αποκλίσεις, δεν επιτρέπονται πολιτικές σκοπιμότητες. 

Το καζίνο στο Ελληνικό άρχισε να διευθετείται από τον ΣΥΡΙΖΑ
και η Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας έρχεται τώρα να νομι-
μοποιήσει όλες τις απαιτήσεις του επενδυτή, όπως αποτυπώνον-
ται στη σύμβαση που φέρνετε σήμερα για κύρωση. Ο μισός
πληθυσμός της χώρας, κύριοι, θα υποστεί τις βαριές συνέπειες
της αθηναϊκής Ριβιέρας, του Λάς Βέγκας της Μεσογείου, όπως
χαρακτηρίζονται τα έργα που θα γίνουν με σύνολο στεγασμένων
χώρων εκατόν εξήντα εννέα χιλιάδων διακοσίων είκοσι επτά τε-
τραγωνικών μέτρων, για να εξυπηρετηθούν τα συμφέροντα της
κοινοπραξίας η οποία επιλέχθηκε μέσα από διάφορες διαδικα-
σίες και να προχωρήσει η δημιουργία του καζίνο στο Ελληνικό
και όχι μόνο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας, όμως, όπως εκείνη του
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ μαζί με τα άλλα αστικά κόμματα και τις δυνάμεις
τους στην τοπική διοίκηση που έχει πολύ μεγάλη ευθύνη για
αυτή την εξέλιξη –ιδιαίτερα οι δημοτικές αρχές της περιοχής-
παρουσιάζουν τα επενδυτικά σχέδια στο Ελληνικό σε όλο το πα-
ράκτιο μέτωπο σαν μοναδική ευκαιρία ανάπτυξης στην περιοχή. 

Προβάλλετε τον ισχυρισμό ότι από τις επενδύσεις με το κα-
ζίνο, τα ξενοδοχεία, τον ουρανοξύστη, τις βίλες πολυτελείας,
μπορούν να βγουν κερδισμένοι μαζί με τους επιχειρηματικούς
ομίλους και οι εργαζόμενοι και τα λαϊκά στρώματα. Μιλάτε για
τη διάχυση του οφέλους αυτής της ανάπτυξης σε ευρύτερα τμή-
ματα της κοινωνίας και επιχειρείτε να ενσωματώσετε τους εργα-
ζόμενους στο έδαφος, βέβαια, των μειωμένων απαιτήσεων που
έχετε διαμορφώσει μέσα από όλα τα μέτρα και τους νόμους που
έχετε ψηφίσει και όλη την επίθεση που έχετε ξεδιπλώσει όλα
αυτά τα χρόνια που έχετε τσακίσει εργασιακά και συνδικαλιστικά
δικαιώματα, έχετε κατακρεουργήσει εργασιακά δικαιώματα, κυ-

ριαρχεί η καταστολή και βέβαια με τη νομοθέτηση του δεκάωρου
και την κατάργηση του οκτάωρου, την περιστολή των συνδικαλι-
στικών ελευθεριών. 

Όλα αυτά για μια ανάπτυξη που βάζει απέναντι τους πολλούς
για να κερδίσουν οι επιχειρηματικοί όμιλοι. Αυτή είναι η επιλογή
σας. Ληστεύετε την πλειοψηφία του λαού που δημιουργεί όλον
τον πλούτο και αγκομαχά να τα βγάλει πέρα, επιδεινώνοντας
όλους τους όρους ζωής για το φιλικό επενδυτικό περιβάλλον,
για τη λεγόμενη εμπιστοσύνη των αγορών, μπουκώνοντας τους
επιχειρηματικούς ομίλους. 

Η καπιταλιστική ανάπτυξη ούτε δίκαια μπορεί να είναι ούτε
μπορεί να κατανεμηθεί ισομερώς στον λεγόμενο επιχειρηματικό
κόσμο. Τα υπερκέρδη των μονοπωλίων και των μεγάλων επιχει-
ρήσεων δεν κατανέμονται στους αυτοαπασχολούμενους της πε-
ριοχής, που εκεί στην περιοχή η εξέλιξη θα είναι η γνωστή,
πολλοί μικροί επιχειρηματίες θα κλείσουν από την επένδυση
αυτή που θα γίνει στην περιοχή.

Ως ΚΚΕ, έχουμε διαφωνήσει και διαφωνούμε συνολικά με την
επιλογή παραχώρησης του Ελληνικού στον επενδυτικό όμιλο.
Έχουμε διαφωνήσει με τα επενδυτικά σχέδια στην περιοχή, κάτι
το οποίο τα υπόλοιπα κόμματα συμφωνούν. Είναι δεδομένη η αρ-
νητική ψήφος του ΚΚΕ και για την κύρωση της σύμβασης για το
καζίνο ευρέως φάσματος όπως αποκαλείται δραστηριοτήτων
στο Ελληνικό.

Για το δεύτερο θέμα, το μεγάλο ζήτημα των ναυπηγείων Σκα-
ραμαγκά, η Κυβέρνηση θέτει τον τίτλο: «Θέσπιση ολοκληρωμέ-
νου πλαισίου για την απόδοση βιώσιμης προοπτικής ανάπτυξης
και την εκ νέου λειτουργία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά». Και τι
κάνει με το νομοσχέδιο; Εντάσσει την επένδυση στη στρατηγικού
χαρακτήρα επενδύσεις, δηλαδή να απολαμβάνει ο επενδυτής -
εν προκειμένω ο Προκοπίου- και όσοι συμμετέχουν σε αυτή την
επένδυση -οι μέτοχοι- όλα τα ευεργετήματα, φορολογικά, επεν-
δυτικά και άλλα προνόμια. Ταυτόχρονα θα παραχωρηθεί το ναυ-
πηγείο, οι χερσαίες και οι λιμενικές εγκαταστάσεις σε ασαφή
έκταση και μέγεθος. Θα γίνουν σαφείς όταν ο επενδυτής επιλέξει
τι θέλει να αξιοποιήσει.

Η επένδυση αυτή δεν λειτουργεί κάτω από την ομπρέλα των
συμμάχων, όπως αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση. Δη-
λαδή θα ενταχθεί συνολικά ο σχεδιασμός αυτής της επένδυσης
στην υλοποίηση των στόχων των συμμάχων, δηλαδή του ΝΑΤΟ,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των ΗΠΑ στην περιοχή για να είναι
αποτελεσματικότερες οι παρεμβάσεις και οι επεμβάσεις συνο-
λικά και οι πόλεμοι που διεξάγονται με τις τραγικές συνέπειες
που έχουν για τους λαούς της περιοχής. Άλλος ένας στόχος αν-
τιποίνων θα είναι τα ναυπηγεία, εκτός όλων όσων παραδώσατε
ως πολεμικό ορμητήριο με την ελληνοαμερικανική συμφωνία και
τις βάσεις που σκορπίσατε σε όλη την Ελλάδα.

Η επένδυση θα υλοποιήσει τους ενεργειακούς σχεδιασμούς
των Ηνωμένων Πολιτειών, του ευρωατλαντικού άξονα, όπως ανα-
φέρεται και στο σχέδιο νόμου, ιδιαίτερα με τη δημιουργία εγκα-
ταστάσεων επανεροποίησης του υγροποιημένου φυσικού αερίου
LNG. Προβάλλετε τη δημιουργία υποδομών για πράσινα ναυπη-
γεία, όπως αναφέρεται και στο νομοσχέδιο, για να προσδώσετε
στην επένδυση και περιβαλλοντικό αποτύπωμα. Έχετε προβλέ-
ψει όλες τις νομικές ενέργειες που απαιτούνται, ώστε να περάσει
η περιουσία του ελληνικού λαού στα χέρια του επενδυτή και
αυτός χωρίς κανένα κώλυμα να προχωρήσει τις μετατροπές και
παρεμβάσεις, δηλαδή να κάνει ό,τι θέλει στον χώρο.

Ενώ επιμελώς ασχοληθήκατε και να λύσετε κάθε απαίτηση και
λεπτομέρεια για τον επενδυτή, οι επτακόσιοι εργαζόμενοι του
ναυπηγείου έμειναν εκτός πεδίου και αυτό όχι από λάθος αλλά
από ταξική επιλογή. Αλλά αλήθεια, τι είναι αυτό που βαραίνει σε
αυτό που λέμε στρατηγικής σημασίας επιχείρηση; Δεν είναι
εκτός όλων των άλλων, κυρίως, η τεχνογνωσία που υπάρχει;
Χωρίς εργαζόμενους με τεχνογνωσία, που έχουν αποδείξει ότι
είναι σε υψηλό επίπεδο, τι μπορείς να παράγεις; Εσείς αυτή την
τεχνογνωσία την καταστρέφετε. Πετάτε κυριολεκτικά στον
δρόμο τους εργαζόμενους χωρίς ούτε τα στοιχειώδη. Τους απο-
λύετε όλους κατ’ απαίτηση του επενδυτή.

Λέτε ότι θα δημιουργηθούν θέσεις εργασίας, προφανώς με ερ-
γολαβίες, δηλαδή όλοι αυτοί οι εργαζόμενοι θα είναι σε κάποιους
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εργολάβους, με μισθούς πολύ κατώτερους από αυτούς που
έχουν σήμερα και, βέβαια, με εργασιακές σχέσεις μεσαιωνικές,
όπως έχει γίνει και σε άλλα ναυπηγεία, όπως στη Σύρο. Αυτό θα
είναι το μέλλον των εργαζομένων που έχουν πολλά χρόνια ακόμα
για να ολοκληρώσουν τον εργασιακό τους βίο. Αλήθεια, δεν είναι
ντροπή αυτή η επιλογή, να τα δίνετε όλα στους επιχειρηματίες,
να καταστρέφετε οικογένειες, να τους οδηγείτε στη δυστυχία;

Βέβαια για τα κόμματα του κεφαλαίου δεν είναι ντροπή. Νιώ-
θετε υπερήφανοι και πρόθυμοι να υπηρετείτε κάθε απαίτηση των
επιχειρηματικών ομίλων. Δεν προβλέπετε τίποτε για τις αποζη-
μιώσεις τους. Τι λέτε για αυτές; Τι λέτε για όλες τις οφειλές προς
τους εργαζόμενους που αρνηθήκατε όλοι σας εδώ και χρόνια να
καταβάλλετε, τα δεδουλευμένα τους, να καταβάλλετε τον ιδρώτα
τους, τον κόπο τους τόσων χρόνων; Οι εργαζόμενοι έχουν πια
πείρα από τα έργα και τις ημέρες όλων σας για το πώς σταθή-
κατε στα προβλήματα και τις αγωνίες τους. Τους καλούμε να
οξύνουν την αντιπαράθεση και τη σύγκρουση, να διεκδικήσουν
αυτά που τους ανήκουν και πάνω από όλα το δικαίωμα στη δου-
λειά που εσείς το στερείτε.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2018, που σήμερα υποκρίνεται για
τους εργαζόμενους, παρέδωσε το ναυπηγείο Σκαραμαγκά σε ει-
δική εκκαθάριση με στόχο την πώληση των ενεργητικών στοι-
χείων των ναυπηγείων, χωρίς βέβαια και καμμία μέριμνα για τους
εργαζόμενους. Τα ναυπηγεία οδηγήθηκαν εδώ επειδή όλοι σας
απαξιώσατε με την πολιτική σας τη ναυπηγική βιομηχανία και την
φτάσατε σήμερα σε αυτή την κατάσταση. Υλοποιήσατε συνολικά
την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εναρμονιστήκατε με τις
αποφάσεις και τις εντολές της και οδηγήσατε τη ναυπηγική βιο-
μηχανία σε πορεία διάλυσης με οδυνηρές συνέπειες όχι μόνο σε
βάρος των εργαζομένων αλλά και των παραγωγικών δυνατοτή-
των της χώρας.

Από δέκα χιλιάδες περίπου εργαζόμενους που δούλευαν το
1990 στην ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη Περάματος, στα ελλη-
νικά ναυπηγεία στον Σκαραμαγκά, στα ναυπηγεία Ελευσίνας, στο
Νεώριο Σύρου και στα ναυπηγεία Χαλκίδας, έφτασαν σήμερα να
υποαπασχολούνται ελάχιστοι εργαζόμενοι με μειωμένους μι-
σθούς, ελαστικές εργασιακές συνθήκες και απλήρωτοι για με-
γάλο χρονικό διάστημα. Την ίδια περίοδο οι Έλληνες εφοπλιστές
ενώ απολαμβάνουν μεγάλα προνόμια από το αστικό κράτος με
διασφάλισή τους και από το Σύνταγμα με το άρθρο 107, θυμί-
ζουμε ότι στη συζήτηση για την αναθεώρηση αρνηθήκατε να συ-
ζητήσετε την πρότασή του ΚΚΕ για κατάργηση των πενήντα επτά
φοροαπαλλαγών. Οι πατριώτες κατά τ’ άλλα έκτιζαν εκατοντά-
δες καράβια στα ασιατικά ναυπηγεία, παραγγελίες νέων πλοίων
φέτος από τους εφοπλιστές σε άλλα ναυπηγεία και την ίδια
στιγμή, βέβαια, η ναυπηγοεπισκευαστική βιομηχανία στη χώρα
μας απαξιώνεται ραγδαία.

Οι εργαζόμενοι στη συζήτηση με τους φορείς σας κατέθεσαν
τι μπορούν να κατασκευάσουν στα ναυπηγεία εκτός από πλοία,
εμπορικά και πολεμικά. Μπορούν να κάνουν μηχανές, βαγόνια
για τρένα και πολλά άλλα. Εσείς οδηγήσατε όμως σε πορεία διά-
λυσης αυτές τις δυνατότητες των ναυπηγείων. Εφαρμόσατε στα
ναυπηγεία όλες τις μορφές της διαχείρισης, ιδιώτης, κράτος,
σύμπραξη κράτους με ιδιώτη, ακόμη και συμμετοχή των εργαζο-
μένων στο διοικητικό συμβούλιο. Βέβαια ήταν γνωστό ποιοι ήταν
και ποιος ο ρόλος τους. Οι πρόεδροι που συμμετείχαν έχουν πα-
ρελθόν έχουν και παρόν και είναι γνωστοί για τον ρόλο που έπαι-
ξαν σαν μέλη του διοικητικού συμβουλίου των εταιρειών στα
ναυπηγεία Σκαραμαγκά.

Η μόνη εναλλακτική πρόταση είναι αυτή που έχουμε καταθέσει
ως ΚΚΕ και καλούμε τους εργαζόμενους να παλέψουν γι’ αυτή,
για έναν ενιαίο αποκλειστικά δημόσιο φορέα ναυπηγοεπισκευα-
στικής βιομηχανίας που θα εντάσσεται σε ένα κεντρικό πανε-
θνικό σχεδιασμό και θα είναι κάτω από άλλους όρους και μορφή
οργάνωσης της οικονομίας και της εξουσίας και θα έχει ως κύριο
νόμο την ικανοποίηση των αναγκών του λαού.

Ένα άλλο ζήτημα που θα θέλαμε να δηλώσουμε, κύριε Πρό-
εδρε, σε σχέση με το Νομικό Συμβούλιο του Κράτους και τις ρυθ-
μίσεις, ως ΚΚΕ έχουμε τοποθετηθεί για τον ρόλο που θέλετε να
προσδώσετε και για τον πραγματικό ρόλο του Νομικού Συμβου-
λίου του Κράτους. Υπερτονίζετε τη σημασία του ότι αυτό προασπί-

ζει το δημόσιο συμφέρον. Αυτό λέτε, βέβαια, όλοι σας. Εμείς λέμε
ότι σε ένα αστικό κράτος το οποίο έχει στον πυρήνα του τη δια-
σφάλιση των κερδών των επιχειρηματικών ομίλων, την ανταγωνι-
στικότητα της οικονομίας και υπηρετεί τους κανόνες αυτής της
ελεύθερης αγοράς, αντικειμενικά το δημόσιο συμφέρον καθορί-
ζεται με βάση τους κανόνες που επιβάλλουν οι επιχειρηματικοί
όμιλοι και αυτό φαίνεται και στις ρυθμίσεις του νομοσχεδίου.

Το δημόσιο συμφέρον δεν έχει ουδέτερο χαρακτήρα. Έχει κα-
θαρά ταξικό χαρακτήρα. Δεν αφορά τη μεγάλη πλειοψηφία του
λαού αλλά την κυρίαρχη τάξη. Το Νομικό Συμβούλιο του Κρά-
τους αξιοποιείται για να προσδώσει χαρακτήρα νομιμότητας σε
προκαθορισμένες αντιλαϊκές κατευθύνσεις και πολιτικές, όταν
ακόμη και ο τρόπος με τον οποίο τίθενται τα ερωτήματα από την
εκάστοτε κυβέρνηση καθορίζει στην πραγματικότητα και το πε-
ριεχόμενο των γνωμοδοτήσεων.

Να αναφέρουμε για παράδειγμα το μισθολογικό περιεχόμενο
και για την υπηρεσιακή κατάσταση του προσωπικού. Αυτά υπο-
χρεωτικά πρέπει να συνοδεύονται -όπως λέτε- από τις απόψεις
της αρμόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Οικονομικών, του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους και τις απόψεις του Υπουργείου
Εσωτερικών. Όλα αυτά δεν δίνουν κατεύθυνση; Μιλάτε για την
ανεξαρτησία του φορέα, όμως, ο Πρόεδρος του Νομικού Συμ-
βουλίου του Κράτους διορίζεται από την εκάστοτε κυβέρνηση
και μάλιστα με πολύ αυξημένα καθήκοντα. 

Ένα τελευταίο ζήτημα σε μέρος αυτού του νομοσχεδίου
αφορά τις απαλλοτριώσεις. Επιχειρείτε ορισμένες τροποποι-
ήσεις, περισσότερο τεχνικές, οι οποίες δεν αλλάζουν την ουσία
του νόμου περί απαλλοτριώσεων. Οι θέσεις του ΚΚΕ για τις
απαλλοτριώσεις έχουν ως κριτήριο το είδος και τον σκοπό της
κάθε απαλλοτρίωσης.

Ξέρουμε ότι για όλα τα ζητήματα όπως ταχύτητα διαδικασιών,
αποζημίωση και άλλα, υπάρχουν δύο μέτρα και δύο σταθμά, ανά-
μεσα στις μεγάλες απαλλοτριώσεις για κάθε είδους επενδύσεις,
όπως αυτή που αναφέρεται στο άρθρο 14 για τα ναυπηγεία Σκα-
ραμαγκά, ή για τις εκτάσεις των μεγαλοϊδιοκτητών, και στις
απαλλοτριώσεις που αφορούν σε μικρές εκτάσεις των λαϊκών
στρωμάτων. Οι μικροϊδιοκτήτες ταλαιπωρούνται με το δαιδαλώ-
δες νομοθετικό πλαίσιο, τις δαπάνες που συχνά καλούνται να κα-
λύψουν, όπως προσφυγές στα δικαστήρια, την παραπομπή από
τη μία υπηρεσία στην άλλη και την υπέρμετρη γραφειοκρατία
που εύκολα ξεπερνούν τα μεγάλα οικονομικά συμφέροντα. 

Τέλος, ως ΚΚΕ καλούμε για μια ακόμη φορά να αποσυρθεί το
νομοσχέδιο και επειδή είστε αποφασισμένοι να το περάσετε,
έχετε τις δεσμεύσεις, διεκδικούμε να διασφαλιστούν οι θέσεις
εργασίας και τα δικαιώματα των εργαζομένων των ναυπηγείων
Σκαραμαγκά. 

Θα αγωνιστούμε μαζί με αυτούς, για όλα αυτά που ήδη έχουμε
καταθέσει και σας καλούμε να τα κάνετε δεκτά, γιατί είναι το δί-
καιο του αίματος, ο κόπος τους, η διασφάλιση της συνέχειας της
δουλειάς τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Ευχαριστούμε

κύριε Κατσώτη.
Ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,  κ. Βασίλειος Βι-

λιάρδος έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσουμε από τον τρόπο

επεξεργασίας των νομοσχεδίων στις επιτροπές της Βουλής, με
παράδειγμα τη χθεσινή συνεδρίαση, για να γνωρίζουν, τουλάχι-
στον, οι Έλληνες πολίτες τι συμβαίνει. 

Ειδικότερα, στη μέση της ομιλίας μας και ενώ υποβάλαμε ερω-
τήσεις, έφυγε ο ένας Υφυπουργός, ενώ τον αντικατέστησε ο
άλλος. Προφανώς, λοιπόν, δεν απαντήθηκε καμμία ερώτηση και
δε δόθηκε καμμία σημασία στις απόψεις μας, ούτε βέβαια σε
αυτές των συναδέλφων. Δεν πρόκειται, εδώ, για τον ορισμό της
κυβερνητικής αλαζονείας; 

Επομένως, εύλογα, θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο επί της
αρχής, πόσω μάλλον, όταν δε λύνει κανένα πρόβλημα της χώρας
μας, αλλά αντίθετα προσθέτει καινούργια, με κάποιες, λίγες εξαι-
ρέσεις. 
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Συνεχίζοντας, περιλαμβάνει διάφορα θέματα, στην ουσία
ασύνδετα μεταξύ τους, ενώ τα βασικότερα άρθρα του είναι αυτά
που αφορούν στο καζίνο στο Ελληνικό και τα ναυπηγεία Σκαρα-
μαγκά.

Το πρώτο μέρος και το πρώτο άρθρο του αφορά στη φορολό-
γηση υβριδικών χρηματοοικονομικών προϊόντων, δηλαδή, αυτών
που συνδυάζουν χαρακτηριστικά ιδίων κεφαλαίων και χρέους.
Τέτοια μπορεί να είναι σύνθετα και παράγωγα προϊόντα, όπως
μετατρεπόμενα ομόλογα, με παράδειγμα αυτά της Τράπεζας
Πειραιώς ή δικαιώματα, με παράδειγμα αυτά της «AEGEAN»,
κ.λπ.. 

Γενικότερα, ενσωματώνει δύο οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για πολύπλοκα θέματα με τα οποία οι πολυεθνικές αποφεύ-
γουν, ως συνήθως, την πληρωμή φόρων, εκμεταλλευόμενες τα
διαφορετικά φορολογικά καθεστώτα και τους φορολογικούς πα-
ραδείσους, ακόμη και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως με
πατέντες, με ενδοομιλικά δάνεια, κ.λπ.. 

Το άρθρο 2, αφορά στο αντικείμενο ενώ το άρθρο 3, αφορά
περιπτώσεις που δεν είχαν δηλώσει ως έδρα την Ελλάδα, αλλά
έχουν εισόδημα στην Ελλάδα, όπου με το παρόν, μία εταιρεία
που έχει έδρα σε φορολογικό παράδεισο και δραστηριοποιείται,
κυρίως, στην Ελλάδα, θεωρείται -πολύ σωστά- πως είναι στην
Ελλάδα. 

Το δεύτερο μέρος του αφορά το καζίνο στο Ελληνικό, όπου η
παρουσίαση -η φιέστα- έγινε μαζί με τον διάδοχο της «MOHE-
GAN» με τη «HARD ROCK», η οποία εμφανίστηκε ως η εταιρεία
που θα λειτουργεί το καζίνο. 

Υπενθυμίζουμε πως η «HARD ROCK» είχε εξαιρεθεί με από-
φαση του Σ.τ.Ε., επειδή δεν κατέθεσε εγγυητικές, κ.λπ., κάτι που
δε φαίνεται στα έγγραφα που υπεβλήθησαν. Επομένως, δεν μπο-
ρούμε να είμαστε σίγουροι για το τι συμφωνήθηκε, καθώς, επί-
σης, εάν πράγματι δεσμεύεται. 

Σε κάθε περίπτωση, εμείς είμαστε αρνητικοί στην ανάπτυξη
μέσω των τυχερών παιχνιδιών. Είμαστε εναντίον της βιομηχανίας,
του «τζόγου», όπως την αποκαλεί η Κυβέρνηση, χρησιμοποιών-
τας την ίδια λέξη για τον φθηνό, μαζικό τουρισμό της Ελλάδας,
που ασφαλώς, δεν πρόκειται για τη βιομηχανία, αλλά για υπηρε-
σίες. 

Είναι ντροπή, πάντως, για μία πανέμορφη χώρα, όπως η Ελ-
λάδα, η μέση κατά κεφαλήν δαπάνη των τουριστών να είναι σή-
μερα 590 ευρώ, πόσο, μάλλον, με τον πληθωρισμό στα ύψη,
χαμηλότερη ακόμη και από την Τουρκία. 

Είμαστε αρνητικοί, γενικότερα, στο νέο αναπτυξιακό μοντέλο
που μας έχουν επιβάλλει με τα μνημόνια οι δανειστές, έτσι ώστε
να μας μετατρέψουν στο Πουέρτο Ρίκο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, σημειώνοντας πως η Κυβέρνηση φαίνεται να εξετάζει, επι-
πλέον, τη δημιουργία μίνι καζίνο στα μεγάλα ξενοδοχεία,
δηλαδή, παντού τον τζόγο. 

Ακόμη, όμως, και αν θέλαμε να είμαστε θετικοί ως προς το κα-
ζίνο, θα ήταν αδύνατο, αφού υπάρχουν πολλά περίεργα θέματα
στο συνολικό πλαίσιο της αξιοποίησης. Το αρχικό τίμημα των 150
εκατομμυρίων, μαζί με το δικαίωμα αποκλειστικότητας, τουλάχι-
στον για τριάντα χρόνια, δεν είναι μόνο πολύ χαμηλό, αλλά δεν
έχει πληρωθεί ακόμη, σύμφωνα με το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, ενώ παραδόξως, στην προκήρυξη της σύμβασης το
ποσόν, ως βάση προσφορών, είχε τοποθετηθεί μόλις στα 30 εκα-
τομμύρια ευρώ. 

Ένα δεύτερο θέμα είναι η ασάφεια της σύμβασης, όσον
αφορά το ετήσιο τίμημα, όπου δεν υπήρχε ούτε καν στην προ-
κήρυξη. 

Η τρίτη ασάφεια αφορά στη συμμετοχή του δημοσίου στα
ακαθάριστα έσοδα της εταιρείας του καζίνο της ΕΚΑΖ, αν και
προβλέπονται από τον νόμο κρυμμένα ποσοστά, ανάλογα με το
ύψος του τζίρου. Θα τηρηθεί, όμως, ο νόμος ή απλά θα τον πα-
ρακάμψει η Κυβέρνηση, όπως έγινε πρόσφατα στην περίπτωση
της ΡΑΕ; 

Ειδικά, όσον αφορά στο χρηματοοικονομικό μοντέλο της σύμ-
βασης, στις σελίδες 99 έως 103, τα μεγέθη που αναφέρονται
είναι προβληματικά, όπως για παράδειγμα το επιτόκιο με 3,25%
στην κατασκευή και 2% στη συνέχεια, ο πληθωρισμός με 1,5%,
κ.λπ.. Θα έπρεπε, λοιπόν, να εξετάσει το Γενικό Λογιστήριο του

Κράτους το μοντέλο, ενώ το γεγονός ότι κάτω από τους πίνακές
του αναφέρεται καθαρά η «MOHEGAN», μας έδωσε την εντύ-
πωση πως πρόκειται για το προηγούμενο δικό της, που απλά έχει
συναφθεί πρόχειρα στη σύμβαση. 

Τέλος, αναφερθήκαμε στη μετοχική σύνθεση της ΕΚΑΖ, που
δημιουργεί πολλά ερωτηματικά, ενώ υπενθυμίσαμε πως η «HARD
ROCK», που αντικατέστησε τη «MOHEGAN», είχε καταθέσει στο
παρελθόν αλλεπάλληλες προσφυγές, με τον επικεφαλής της να
δηλώνει διεθνώς πως ο τότε διαγωνισμός ήταν στημένος.

Σε κάθε περίπτωση, για να νομιμοποιηθεί η διαδικασία, η
«ΤΕΡΝΑ», ο εθνικός κατασκευαστής και προνομιούχος της Νέας
Δημοκρατίας, ζήτησε δεκάδες τροποποιήσεις της σύμβασης πα-
ραχώρησης. Από τα υπολογιζόμενα 1,1 δισεκατομμύριο ευρώ
της συνολικής επένδυσης, τα 651 εκατομμύρια ευρώ θα προέλ-
θουν από τραπεζικό δανεισμό, από ελληνικές τράπεζες -πιθανό-
τατα- όπως συνέβη με το Ελληνικό, με αποτέλεσμα να μην
υπάρχουν χρήματα για δάνεια προς τις εγχώριες μικρομεσαίες
επιχειρήσεις, οι οποίες έτσι οδηγούνται στον αφανισμό τους,
όσες έχουν απομείνει, βέβαια. Ελπίζουμε, πάντως, η φιέστα που
οργανώθηκε να μην ήταν ένα προεκλογικό πυροτέχνημα, με κρι-
τήριο τις ασάφειες της σύμβασης. 

Συνεχίζοντας, στο τρίτο μέρος, θεσπίζεται νομοθετικό πλαίσιο
για την αξιοποίηση, για την ανάπτυξη και για την εκ νέου λειτουρ-
γία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά, όπου όμως δε βλέπουμε να
υπάρχει δέσμευση για τη λειτουργία τους μόνο ως ναυπηγεία και
για την παραμονή των εργαζομένων.

Εν προκειμένω μας δημιουργήθηκε η υποψία της ενδεχόμενης
χρήσης τους ως FSRU και όχι μόνο. Σαν να πουλάει η Κυβέρ-
νηση, δηλαδή, οικόπεδο και όχι ναυπηγεία γνωρίζοντας την ανά-
λογη δραστηριότητα του κ. Προκοπίου στη Γερμανία πόσω
μάλλον, όταν δεν έχει κατατεθεί ένα σχέδιο εξυγίανσης ενώ
υπάρχουν πολλές περίεργες παραχωρήσεις. Εκτός αυτού στην
παράγραφο 3 του άρθρου 9 υπάρχει καθαρά η πρόβλεψη για πα-
ραγωγή ή αποθήκευση ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ κ.λπ.,
τόσο στον χερσαίο όσο και στον θαλάσσιο χώρο των ναυπη-
γείων. Οπότε εύλογα δίνεται η εντύπωση LNG ή FSRU. 

Σε σχέση με το χαμηλό τίμημα για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά
οι τιμές δεν κρίνονται μόνο από την αγορά, όπως ισχυρίστηκε ο
Υπουργός αλλά επιπλέον από τις ενέργειες του πολίτη, το κρά-
τος εν προκειμένω. Επίσης, από τη γενικότερη κατάσταση της
χώρας και από την οικονομική της πολιτική η οποία εκ των πραγ-
μάτων είναι εντελώς αποτυχημένη. Τέλος, δε δόθηκε απάντηση
στο ερώτημα γιατί υπήχθησαν τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά στο κα-
θεστώς στρατηγικής επένδυσης ταχείας αδειοδότησης με το ση-
μερινό σχέδιο νόμου. Γιατί όχι πριν από τη διαγωνιστική
διαδικασία, ως όφειλε, όπου θα μπορούσε να υπάρχει ενδιαφέ-
ρον από περισσότερους επενδυτές και να επιτευχθεί βέβαια ένα
υψηλότερο τίμημα; 

Επιπλέον, δε δόθηκαν απαντήσεις στα ερωτήματα μας γιατί
προβλέπονται data centers στα ναυπηγεία. Πώς ερμηνεύεται η
εμπλοκή των Αμερικανών σε όλα τα ναυπηγεία της χώρας πα-
ράλληλα βέβαια με το μπλοκάρισμα των Κινέζων; Γιατί όλες οι
σημαντικές λεπτομέρειες θα καθοριστούν με κοινή υπουργική
απόφαση εξωκοινοβουλευτικά; Τι θα συμβεί με τους εργαζόμε-
νους που τους οφείλονται 200 εκατομμύρια ευρώ; Ποιος θα πλη-
ρώσει αυτά τα 200 εκατομμύρια ευρώ και ούτω καθεξής. Δεν
απαντήθηκε ούτε το ερώτημα μας εάν προβλέπεται να στηριχθεί
η επένδυση με ΣΔΙΤ από το δημόσιο και από το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης όπου θα σήμαινε πως τελικά θα πληρώσουμε τον επενδυτή
αντί να μας πληρώνει, κάτι που έχει συμβεί και πολλές άλλες
φορές στο παρελθόν. 

Εμείς πάντως είμαστε ασφαλώς υπέρ της λειτουργίας όλων
των ναυπηγείων μας ειδικά του Σκαραμαγκά με τη μεγαλύτερη
δεξαμενή της Ανατολικής Μεσογείου, αλλά με τις σωστές προ-
ϋποθέσεις τόσο για τους εργαζόμενους όσο και για το δημόσιο.
Το έχουμε άλλωστε αναλύσει στο πρόγραμμά μας. Εάν όμως δε
λειτουργήσει ο Σκαραμαγκάς ως ναυπηγείο θα έμοιαζε σαν να
αγοράζει κανείς ένα πολυτελές αυτοκίνητο για να κάνει τα ψώνια
του από τη λαϊκή, ενώ, για τον αγοραστή θα είχε τότε μόνο εν-
διαφέρον και λογική εάν το αγόραζε σε τιμή λαϊκής, όπως συμ-
βαίνει. 
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Το τέταρτο μέρος του νομοσχεδίου αφορά στις αναγκαστικές
απαλλοτριώσεις όπου υπήρξε αντίδραση ακόμη και από το πιστό
στη Νέα Δημοκρατία ΕΒΕΠ όσον αφορά στο άρθρο 11, παρά-
γραφος 4 που έχει σχέση με τον Σκαραμαγκά και που επιτρέπει
την απαλλοτρίωση ιδιωτών από ιδιώτη. Αν είναι δυνατόν. Προ-
φανώς το άρθρο αυτό πρέπει να αποσυρθεί, κάτι που ζητήθηκε
από όλους τους φορείς. 

Εκτός αυτού δεν είναι δυνατόν να παρέχεται η δυνατότητα
απαλλοτρίωσης για δάση σε ποσοστό άνω του 20% του συνόλου.
Ασφαλώς, ούτε για καμένα δάση. Τέλος, οι δήμοι της χώρας αδυ-
νατούν να καλύψουν τα απαιτούμενα κόστη, όπως τα παραδείγ-
ματα που παραθέσαμε μαζί με τις προτάσεις που καταθέσαμε. 

Συνεχίζοντας με το πέμπτο μέρος δρομολογούνται τροποποι-
ήσεις στον οργανισμό του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους,
όπου μας έκανε άσχημη εντύπωση το γεγονός ότι απαιτούνται
τόσες τροποποιήσεις σε ένα νόμο που ψηφίστηκε μόλις πριν
εννέα μήνες. 

Το έκτο μέρος αφορά επείγουσες φορολογικές και τελωνει-
ακές ρυθμίσεις, όπως η παράταση των μειωμένων συντελεστών
ΦΠΑ έως το τέλος του έτους για τα μη αλκοολούχα ποτά και αε-
ρίου νερά. Επίσης, για τα εισιτήρια των κινηματογράφων, για τις
μεταφορές προσώπων και αποσκευών τους, για την εστίαση, για
τα εισιτήρια σε ζωολογικούς κήπους και την παροχή υπηρεσιών
από γυμναστήρια και από σχολές εκμάθησης χορού. Αυτές τις
μειώσεις στον ΦΠΑ χρειάζονται αλήθεια οι Έλληνες και η οικο-
νομία μας; Είναι τόσο δύσκολο να καταλάβει η Κυβέρνηση την
πρότασή μας από την αρχή της ανόδου των τιμών; Δηλαδή, την
αναλογική μείωση του ΦΠΑ στα βασικά αγαθά και στα καύσιμα
χωρίς δημοσιονομικό κόστος η οποία δε θα στήριζε μόνο καλύ-
τερα τους Έλληνες αλλά θα περιόριζε επιπλέον την άνοδο των
τιμών; Σε κάθε περίπτωση η οικονομική πολιτική με επιδόματα,
με κουπόνια, με φιλοδωρήματα, με δελτία και ούτω καθεξής δεν
γίνεται. Πόσω μάλλον με δανεικά και με την ακρίβεια να έχει ήδη
υπερβεί το 20% όσον αφορά τα μεσαία και χαμηλά εισοδήματα. 

Τέλος, στο έβδομο μέρος δρομολογούνται τα κλασικά δώρα
του πελατειακού κράτους, οι παρατάσεις και αναβολές κ.λπ.. 

Θα κλείσουμε τώρα με αυτά που είπε ο Υπουργός στην πρώτη
επιτροπή αφού μας φάνηκαν εξαιρετικά διασκεδαστικά χωρίς
καμμία διάθεση ειρωνείας. Κατ’ αρχάς, επιβεβαίωσε ακριβώς
εκείνα που εμείς λέγαμε από την αρχή, ότι σύμφωνα με την έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και με τη μελέτη ενός γνωστού
διεθνούς ινστιτούτου η Ελλάδα δαπάνησε τα διπλάσια για τα
αχρείαστα lockdown σε σχέση με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Tα
διπλάσια. Δε συμπλήρωσε βέβαια ότι τα χρήματα αυτά προκά-
λεσαν τεράστια ελλείμματα στο κράτος, ζημίες δηλαδή, ενώ δεν
τα κέρδισε η χώρα με τη σωστή διακυβέρνησή της, οπότε καλά
θα έκανε να τα μοιράσει, αλλά τα δανείστηκε. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, η μακράν πιο υπερχρεωμένη χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σπατάλησε πολύ περισσότερα συγκριτικά με
όλες τις άλλες ενώ ήταν η πρωταθλήτρια της Ευρώπης στους
θανάτους από COVID ενώ ασφαλώς ήταν σπατάλη αφού δόθη-
καν για καταναλωτικούς και όχι για επενδυτικούς σκοπούς. Στη
συνέχεια ο Υπουργός κατηγόρησε όλους αυτούς που έλεγαν
«δώστε κι άλλα» υποστηρίζοντας σωστά πως όποιος επικαλείται
κάτι τέτοιο εισηγείται να αυξηθεί το έλλειμμα, να αυξηθεί ο δα-
νεισμός της χώρας και επομένως να ληφθούν άλλα μέτρα, όπως
οι αυξήσεις των φόρων και οι περικοπές των δαπανών, μνημόνια
δηλαδή. Ενώ τόνισε πως ο αυξημένος δανεισμός σημαίνει αυξη-
μένα επιτόκια. 

Τέλος, είπε πως όποιος εισηγείται όλα αυτά, εισηγείται να
επωμιστούν οι Έλληνες φορολογούμενοι και οι επόμενες γενιές
με μεγαλύτερο βάρος επιστρέφοντας στις πολιτικές του παρελ-
θόντος. Προφανώς εννοούσε αυτές του κόμματός του που υπερ-
χρέωσαν την Ελλάδα. Δεν είναι διασκεδαστικό, λοιπόν, να
επαναλαμβάνει σήμερα κατόπιν εορτής αυτά για τα οποία εμείς
κατηγορούσαμε από την αρχή την Κυβέρνηση; Ο ίδιος δεν τα
έδωσε όλα και δε δανείστηκε σαν να μην υπάρχει αύριο ή μήπως
θα μπορούσε να σπαταλήσει ακόμη πιο πολλά καταστρέφοντας
περισσότερο την οικονομία μας; Δεν κατηγορεί επομένως τον
εαυτό του για τις καταστροφικές αποφάσεις που πήρε; 

Ελπίζουμε πάντως να μην ισχυριστεί ο Υπουργός πως έδωσε

σωστά περί τα 44 δισεκατομμύρια ευρώ με δανεικά επειδή η
χώρα πέτυχε ρυθμό ανάπτυξης 8,3% το 2021, αφού δεν κατά-
φερε καν να ανακτήσει το ΑΕΠ του 2019. Παραστατικά είναι σαν
μία επιχείρηση με 10 εκατομμύρια ετήσιο τζίρο να χάνει το 9%
του τζίρου της και να δαπανά το 25% του τζίρου της, ή 2,5 εκα-
τομμύρια ευρώ με δανεικά και με μεγάλες ζημίες για να ανακτή-
σει το 8,3%. Να χάνεται το 9%, να δαπανάει το 25% για να
ανακτήσει το 8%. Θα το έκανε αλήθεια ο Υπουργός ή οποιοσδή-
ποτε άλλος σε μια δική του εταιρεία; Ασφαλώς όχι. Όσο για το
7% του πρώτου τριμήνου, θυμίζοντας πρώτα πως το αντίστοιχο
τρίμηνο του 2021 η Ελλάδα ήταν σε lockdown, η Πορτογαλία που
έχει ένα ανάλογο μέγεθος και στηρίζεται επίσης στον τουρισμό
αναπτύχθηκε με 11,9%, ενώ δεν σπατάλησε τόσα χρήματα, ούτε
προέρχεται από μία σωρευτική μείωση του ΑΕΠ της, της τάξης
του 25% όπως η Ελλάδα. Προφανώς πάντως θα πρέπει να
έχουμε ανάπτυξη το 2022 της τάξης του 5% με τη βοήθεια κυ-
ρίως του τουρισμού, της κατανάλωσης των δανεικών και των επι-
δομάτων. Άλλωστε ο Υπουργός δήλωσε στην επιτροπή ότι θα
διαθέσει ακόμη 8,5 δισεκατομμύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 3,2
δισεκατομμύρια θα επιβαρύνουν τον προϋπολογισμό. Τα υπό-
λοιπα θα προέλθουν πιθανότατα από την αισχροκέρδεια του κρά-
τους μέσω του ΦΠΑ στις ανοδικές τιμές όπου στην ουσία κλέβει
1.000 ευρώ από τους πολίτες επιστρέφοντάς τους τα 200 και θε-
ωρώντας τους ως εκ τούτου ηλιθίους. 

Κλείνοντας θα ήθελα να πω πως αν αυτή η ανάπτυξη συνοδευ-
τεί ξανά με υπέρογκα εμπορικά ελλείμματα, όπως φάνηκε το
πρώτο τρίμηνο, θα αποτελεί μια απολύτως καταστροφική εξέ-
λιξη. Θυμίζω πως το εξωτερικό μας χρέος έχει αυξηθεί σχεδόν
κατά 150 δισεκατομμύρια από τις αρχές του 2019 στα 560 δισε-
κατομμύρια περίπου, δηλαδή 50 δισεκατομμύρια κάθε χρόνο.
Έτσι έχει αυξηθεί 150 δισεκατομμύρια σε περίπου τρία χρόνια
και αυτό είναι ο ορισμός της πλέον αποτυχημένης διακυβέρνη-
σης, από οικονομικής πλευράς, όλων των εποχών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Κι εμείς ευχαρι-
στούμε, κύριε Βιλιάρδο.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων
Αρσένης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές Βουλεύτριες και Βουλευτές, θέλω

να δηλώσω συγκλονισμένος αναφορικά με αυτό το νομοσχέδιο
και την πορεία της Κυβέρνησης. Νιώθω πραγματικά σαν να είμα-
στε παρατηρητές στη λεηλασία μιας χώρας, σε ρυθμούς κοινο-
βουλευτικής κανονικότητας κατά τα άλλα.

Έχουμε ένα νομοσχέδιο το οποίο δημιουργεί ένα δεύτερο Ελ-
ληνικό την ίδια στιγμή που δεν έχει καμμία ντροπή να προχωρή-
σει σε ακόμα πιο εξευτελιστικές ρυθμίσεις για το ίδιο το
Ελληνικό.

Είναι πολύ ενδιαφέρον και χαρακτηριστικό της νοοτροπίας της
Κυβέρνησης ότι οι δύο συμβάσεις και ο τρόπος που νομοθετείτε
και για το Ελληνικό και τώρα για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά -που,
όπως θα δούμε, δεν είναι ναυπηγεία πλέον, αλλά είναι ένα νέο
πρότζεκτ Ελληνικού- δείχνει παρ’ όλα αυτά το πώς λειτουργείτε.

Οι δύο συμβάσεις, οι οποίες είναι εντελώς αποικιοκρατικές,
επειδή είναι στους ντόπιους πλουτοκράτες, είναι λίγο λιγότερο
αποικιοκρατικές απ’ ό,τι η σύμβαση παραδείγματος χάριν στις
Σκουριές που είναι για κάποιους ξένους πλουτοκράτες. 

Έτσι ακριβώς λειτουργείτε ανάλογα με το τι εκπροσωπεί
αυτός ο επενδυτής, αν είναι ξένος, ποια συμφέροντα τον υπο-
στηρίζουν και πολλά άλλα πράγματα που εσείς ξέρετε ότι συμ-
βαίνουν πίσω από κλειστές πόρτες. Έτσι είναι ανάλογος και ο
βαθμός της λεηλασίας.

Έχουμε εδώ δύο συμβάσεις που λεηλατούν πολύ σκληρά την
κοινωνία, όμως και πάλι η σύμβαση στις Σκουριές λεηλατεί
ακόμη περισσότερο. Είναι τα επίπεδα προτεραιότητας.

Τι έχουμε εδώ πέρα όμως; Στην περιοχή του Σκαραμαγκά
τόσο καιρό είχαμε ένα ναυπηγείο που μπορούσε να προσφέρει
πολύ φτηνές υπηρεσίες για το δημόσιο μειώνοντας πάρα πολύ
τα κόστη όσον αφορά τη συντήρηση και τις κατασκευές του Πο-
λεμικού Ναυτικού και το δώσατε τζάμπα, 25 εκατομμύρια, σε
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έναν εφοπλιστή, τον κ. Προκοπίου. Και του δίνετε, κατόπιν εορ-
τής, όπως έχετε κάνει και για τον κ. Λάτση ξανά και ξανά, όπως
κάνατε στις Σκουριές ξανά και ξανά, το δικαίωμα να κάνει ό,τι
θέλει αρκεί να είναι περιβαλλοντικά ακραία επιβαρυντικό για
τους πολίτες της δυτικής Αθήνας.

Ακούστε τι επιτρέπεται. Μεταξύ των χρήσεων -εν τω μεταξύ
θα επιλέξει ο κ. Προκοπίου τι θα κάνει- μπορεί να περιλαμβάνον-
ται βιομηχανικές εγκαταστάσεις χαμηλής, μέσης και υψηλής
όχλησης, τα πάντα δηλαδή, επαγγελματικά εργαστήρια, διοί-
κηση, περίθαλψη, εμπόριο, παροχή προσωπικών υπηρεσιών,
γραφεία, στάθμευση, πρατήρια παροχής καυσίμων και ενέρ-
γειας, αποθήκες χαμηλής, μέσης και υψηλής όχλησης, εγκατα-
στάσεις εφοδιαστικής, εγκαταστάσεις μέσων μαζικής
μεταφοράς, τουρισμός, αναψυχή, τουριστικοί λιμένες, εγκατα-
στάσεις ανακύκλωσης και υλικών, εγκαταστάσεις παραγωγής,
αποθήκευσης και μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού
αερίου -σ’ αυτό θα επανέλθουμε-, αποθήκευσης ύδρευσης, τη-
λεπικοινωνιών, συναφείς εγκαταστάσεις, εγκαταστάσεις ανανε-
ώσιμων πηγών ενέργειας, στρατιωτικές εγκαταστάσεις, κέντρα
δεδομένων και τεχνολογικής υποστήριξης επιχειρήσεων και λοι-
πές συνοδευτικές δραστηριότητες.

Αυτό που περιέγραψα σας ακούγεται για ναυπηγείο; Δίνετε
ένα οικόπεδο σε ελάχιστη απόσταση από το κέντρο της Αθήνας
να το κάνει ο εφοπλιστής ό,τι θέλει. Δίνετε επίσης το δικαίωμα
στον επενδυτή να προβαίνει σε προσχώσεις στη θάλασσα, απο-
κλειστική χρήση αιγιαλού, διευθέτηση υδατορεμάτων όποτε
θέλει και επιθυμεί, νομιμοποίηση αυθαιρέτων κατασκευών και θα
ορίζει ο ίδιος τους όρους δόμησης, αναγκαστικές απαλλοτριώ-
σεις ιδιωτικών περιουσιών προς όφελος άλλου ιδιώτη το οποίο
εφαρμόζεται εδώ αλλά και για άλλους. Επίσης πρέπει να πούμε
ότι οι διαφορές με το δημόσιο θα γίνονται σε διαιτητικά δικαστή-
ρια, οπότε του δίνετε σχεδόν τη σύμβαση που δώσατε στις Σκου-
ριές, ίσως ένα κλικ λιγότερο από την αποικιοκρατική σύμβαση
για τις Σκουριές. Δίνετε όμως στην πράξη το ίδιο που δίνετε στον
κ. Λάτση. Θα το δούμε και στη συνέχεια.

Είπα ότι θα επιμείνουμε λίγο όσον αφορά τις εγκαταστάσεις
αποθήκευσης φυσικού αερίου. Για ποιο λόγο; Ο κ. Προκοπίου
είναι από τους κύριους παίκτες μεταφοράς υγροποιημένου φυ-
σικού αερίου. Διαβάζουμε σε ένα άρθρο του Νοέμβρη του 2021
για τερματικό σταθμό υγροποιημένου φυσικού αερίου στον Σκα-
ραμαγκά. Καταλαβαίνουμε δηλαδή ότι μια από τις βασικές δρα-
στηριότητες που θα προχωρήσει στα πρώην ναυπηγεία του
Σκαραμαγκά θα είναι αυτές οι εγκαταστάσεις του υγροποιημέ-
νου αερίου με την τεράστια επικινδυνότητα και τα φλεγόμενα
νέφη που μπορούν να φτάσουν, με βάση τις μελέτες της ΔΕΣΦΑ
για άλλες τέτοιες καταστάσεις με ίδια τεχνικά χαρακτηριστικά,
ένα χιλιόμετρο διακόσια πενήντα μέτρα φλεγόμενο νέφος. Πείτε
μου τι θα μείνει από το Χαϊδάρι, τι θα μείνει από το Περιστέρι, τι
θα μείνει από τη δυτική Αθήνα. Σας τα λέει και ο Δήμος Χαϊδα-
ρίου όλα αυτά.

Πρόκειται για ακραίες επιβαρυντικές δραστηριότητες επικίν-
δυνες για τη δημόσια υγεία στην πιο επιβαρυμένη γειτονιά, στις
επτά αυτές συνοικίες της δυτικής Αθήνας. Προφανώς και δε σας
ενδιαφέρει γιατί έχετε συνηθίσει αυτή η περιοχή να είναι η «πίσω
αυλή» της Αθήνας όπου πετάτε όλες τις ανεπιθύμητες δραστη-
ριότητες.

Για να είμαστε ειλικρινείς, για να εξυπηρετήσετε ένα συμφέ-
ρον θα τις βάζατε και στην Ακρόπολη. Όμως, είναι πιο εύκολο να
τις πετάξετε στη δυτική Αθήνα. Έτσι δεν είναι; Είναι πιο εύκολο
να τις πετάξετε στη δυτική Αθήνα που έχει το ΧΥΤΑ Φυλής το
οποίο βρομοκοπάει πλέον όχι μόνο τα βράδια του καλοκαιριού,
όπως συνήθιζε τα προηγούμενα χρόνια, αλλά και το πρωί και τον
χειμώνα. Θέλετε να συνηθίσουν οι άνθρωποι να μην αναπνέουν
και να μην έχουν δικαιώματα.

Θέλω να σας ενημερώσω ότι όλα αυτά δε θα περάσουν. Θα
μας βρείτε απέναντι στη Βουλή, θα βρείτε την κοινωνία απέναντι
στον δρόμο. Όπως σας έχει ενημερώσει και ο Δήμος Χαϊδαρίου,
και είμαι σίγουρος ότι θα ακολουθήσουν και άλλοι, θα βρείτε την
κοινωνία απέναντι και στα δικαστήρια.

Τι άλλο κάνετε εδώ, για να ξέρουν όλες και όλοι οι πολίτες.
Ενώ υπάρχει ο νόμος για τις στρατηγικές επενδύσεις, τον οποίο

έχετε κάνει λάστιχο όλα αυτά τα χρόνια, δημιουργείτε έναν ειδικό
νόμο γι’ αυτή την εταιρεία.

Δε θα περάσει καν από Διυπουργική Επιτροπή Στρατηγικών
Επενδύσεων. Το φτιάχνετε με αυτόν τον νόμο. Τους βάζετε στο
ειδικό καθεστώς. Λειτουργείτε σαν να ήταν αυτή η περιοχή ένα
αυτοτελές οικόπεδο, μόνη της ένα νησί, να μην έχει καμμία
σχέση με τον χώρο που βρίσκεται γύρω της. Σχεδιάζονται όλα,
όπως το Ελληνικό, με το σχέδιο ολοκληρωμένης ανάπτυξης, το
οποίο θα περάσει με στρατηγική μελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων, όμως, δεν έχει να κάνει κάτι η εταιρεία γιατί το σχέδιο
ολοκληρωμένης ανάπτυξης είναι ο νόμος σας. Ο νόμος σας τα
προβλέπει όλα. Προβλέπει χωρικές ρυθμίσεις, χρήσεις, δραστη-
ριότητες, χρήσεις γης, κατευθύνσεις σχεδιασμού, ακόμα και
όρους δόμησης. 

Ακούστε τι άλλο προβλέπει. Ο φορέας υλοποίησης, δηλαδή ο
κ. Προκοπίου, θα προτείνει και το Υπουργείο θα είναι υποχρεω-
μένο να εγκρίνει προτεινόμενες χρήσεις γης, προτεινόμενους
όρους περιορισμού δόμησης, δικό του χωρικό σχέδιο και όλα
αυτά θα βγουν με προεδρικό διάταγμα κατά παραγγελία του
νέου ιδιοκτήτη. Επίσης, προβλέπει δυνατότητα τακτοποίησης αυ-
θαιρέτων κατεδαφίσεων κατά παρέκκλιση των υπολοίπων διατά-
ξεων, δικιά του υπηρεσία για να ελέγχει και να βγάζει τις άδειες
τις πολεοδομικές, όπως ακριβώς κάνατε και στο Ελληνικό. Και
ώσπου να δημιουργηθεί αυτή η υπηρεσία, ποιος θα εγκρίνει τις
άδειες; Οι πολεοδομίες όχι. Το Υπουργείο Ανάπτυξης. Και επειδή
ξέρετε ότι θα ακολουθήσει τσουνάμι προσφυγών στο Συμβούλιο
Επικρατείας επεμβαίνετε και σε αυτό. Επεμβαίνετε και στο Συμ-
βούλιο Επικρατείας. 

Στο άρθρο 12 προβλέπεται ταχεία δικάσιμος σε περίπτωση
άσκησης αίτησης ακύρωσης με ασφυκτική δεκαήμερη προθε-
σμία της διοίκησης να διαβιβάσει απόψεις στο δικαστήριο. Για
τόσο τεράστιο ζήτημα δέκα ημέρες! Ποιος θα προλάβει; Και με
το Υπουργείο να λέει «μη διαβιβάσετε», επειδή φοβάστε τις κοι-
νωνικές αντιδράσεις, επειδή ξέρετε πόσο γιγάντιες θα είναι.

Ακούστηκε το άρθρο 13. Όλες οι περιβαλλοντικές παραβάσεις
της νομοθεσίας της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, όταν αφο-
ρούν σε εγκαταστάσεις που υφίστανται, δε βαρύνουν τον φορέα,
βαρύνουν κάποιον άλλον. Όπως φαντάζομαι γνωρίζετε πολύ
καλά, κανένας δεν μπορεί να κρίνει πότε ακριβώς έγινε μια περι-
βαλλοντική παράβαση. Στις εγκαταστάσεις που υφίστανται, δη-
λαδή, δραστηριότητες που ήδη λειτουργούν, το κομμάτι το
ναυπηγοεπισκευαστικό, οτιδήποτε και να γίνει σήμερα σαν πα-
ράβαση κανείς δεν μπορεί να κρίνει αν έγινε σήμερα, πέρσι ή
πρόπερσι. 

Είναι ασυλία περιβαλλοντική αυτό που κάνετε. Και τι κάνετε;
Όπως είπα πριν, διακρίνετε τους επιχειρηματίες σε τριών κατη-
γοριών: Στις ξένες πολυεθνικές, όπως οι Σκουριές, που τους δί-
νετε την απόλυτη αποικιοκρατική σύμβαση που δεν υπάρχει
πουθενά αλλού στον κόσμο σήμερα. Στους Έλληνες πλουτοκρά-
τες Λάτση στο Ελληνικό, Προκοπίου στον Σκαραμαγκά, που τους
φτιάχνετε νόμους εκτός κάθε θεσμικού πλαισίου, νόμους μονα-
δικά για αυτούς με διαδικασίες μοναδικές για αυτούς. Κι έχετε
μετά άλλους μεγάλους πλουτοκράτες, που τους φτιάχνετε στρα-
τηγικές επενδύσεις, για να εξαιρεθούν από διάφορες δραστη-
ριότητες.

Και τελικά, βέβαια, φτάνουμε κάποια στιγμή στους μικρούς
επιχειρηματίες, τους αυτοαπασχολούμενους. Εκεί έχετε έναν
νόμο. Το ότι δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα». Τα «λεφτόδεντρα»,
δηλαδή που βρίσκετε σε μεγάλη υπερεπάρκεια για τους τρεις,
πέντε μεγάλους επιχειρηματίες, εξαφανίζονται όταν είναι για τον
μικρό επιχειρηματία, αυτόν που παράγει το 90% και πλέον το
93% της απασχόλησης των δημοσίων εσόδων, των εσόδων των
ασφαλιστικών ταμείων, αυτόν που πραγματικά συντηρεί και συ-
νιστά την ελληνική οικονομία σήμερα. Γι’ αυτόν δεν υπάρχουν
«λεφτόδεντρα». Για όσους έρχονται να λεηλατήσουν το δημόσιο
χρήμα υπάρχουν. Και βέβαια, «λεφτόδεντρα» δεν υπάρχουν για
τους εργαζόμενους, τους οποίους πετάτε στον Καιάδα της ανερ-
γίας. 

Γι’ αυτό, το ΜέΡΑ25, όπως σας ανακοινώσαμε ξανά και ξανά,
έχουμε καταθέσει τροπολογία και ζητάμε αυτό που ζητάνε και οι
εργαζόμενοι: την υποχρέωση του φορέα υλοποίησης της επέν-
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δυσης να προσλάβει το σύνολο των εργαζομένων σήμερα με
συμβάσεις εργασίας αορίστου χρόνου στα ναυπηγεία Σκαρα-
μαγκά, να δημιουργήσει επιπλέον συγκεκριμένο ελάχιστο αριθμό
θέσεων εργασίας, ιδίως σε τομείς αιχμής και καινοτομίας, καθώς
και την υποχρέωση διατήρησης των θέσεων αυτών για διάστημα
τουλάχιστον πέντε ετών από την υλοποίηση της επένδυσης για
την ανάπτυξη και λειτουργία των ναυπηγείων. 

Τι κάνατε τόσο καιρό τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά και για ποιο
λόγο το ΜέΡΑ25 πιστεύει ότι θα έπρεπε να ήταν και πρέπει να
γίνουν δημόσια, κρατικά. Ενώ είχατε βάλει σε εκκαθάριση με
πάρα πολύ ταχείς ρυθμούς, με ελάχιστο κόστος για το δημόσιο,
τις συντηρήσεις, ακόμη και ναυπηγήσεις για το ίδιο το Ελληνικό
Πολεμικό Ναυτικό, εσείς φέρατε όλες τις ναυπηγήσεις νέων φρε-
γατών - κορβετών εκσυγχρονισμό παλαιότερων κ.τ.λ. όλα στο
εξωτερικό.  Μιλάμε για το πώς οι Έλληνες εφοπλιστές δεν προ-
τιμούν τα ελληνικά ναυπηγεία, αλλά και η ελληνική Κυβέρνησή
σας, δεν προτιμάει τα ελληνικά ναυπηγεία. Βέβαια, να σας πω
την αλήθεια εγώ θεωρώ ότι θα τα προτιμήσετε μόλις ιδιωτικοποι-
ηθούν. Μόλις ιδιωτικοποιηθούν, θα αρχίσετε να φέρετε κάποιες
τέτοιες επενδύσεις. Δεν τα προτιμάτε, επειδή ήταν δημόσια. 

Μιλάμε σε αυτή την Αίθουσα και ακούμε πολλά για την Τουρ-
κία και τη μεγάλη απειλή που συνιστά. Ξέρετε τι κάνει η Τουρκία,
κύριε Υπουργέ; Η Τουρκία είναι αυτάρκης στην ικανότητα του
πολεμικού ναυτικού και στις συντηρήσεις και σε κατασκευές σε
μεγάλο βαθμό. Δεν το λέμε με καμμία εθνικιστική διάθεση. Το
λέμε για να σας ξεμπροστιάσουμε πώς εργαλειοποιείτε τις γεω-
πολιτικές συγκρούσεις προς όφελός σας, ενώ στην πράξη δεν
εννοείτε τίποτα. Σας ενδιαφέρει μόνο η εξυπηρέτηση συμφερόν-
των. Και τον κ. Ερντογάν η εξυπηρέτηση συμφερόντων τον απα-
σχολεί, της «Ερντογάν Α.Ε.». της δικιάς του, όπως και εσάς της
«Μητσοτάκης Α.Ε.» και κάποιων ανθρώπων γύρω του. 

Βέβαια, διαρκώς, προκειμένου να ωφελήσετε πέντε επιχειρη-
ματίες φέρνετε νομοθεσίες που ανοίγετε καταστροφικά σενάρια
για όλη τη χώρα. Για να είμαι ειλικρινής, ως επιστήμονας της πο-
λεοδομίας και χωροταξίας, δε γνωρίζω αυτή τη στιγμή τι ισχύει
και τι δεν ισχύει στη χωροταξική και πολεοδομική νομοθεσία,
γιατί δεν υπάρχει χωροταξική και πολεοδομική νομοθεσία. Υπάρ-
χει σύνολο από άπειρα παραθυράκια, που τα βάζετε σε κάθε νο-
μοσχέδιο για κάθε θέμα.

Φέρνετε τώρα τις απαλλοτριώσεις ιδιωτικής γης από ιδιωτικές
εταιρείες. Απαλλοτρίωση ήταν μια έννοια που αφορούσε μόνο
το δημόσιο. Τη φέρνετε για τις ιδιωτικές εταιρείες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαμπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα αξιοποιήσω και τον χρόνο της
δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε. Μια μικρή ανοχή.

Επιστρέφετε τη χώρα στην οθωμανική αυτοκρατορία, όπου
όλα ανήκουν στον σουλτάνο Πρωθυπουργό τώρα Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, για να τα χαρίσει όπου επιλέγει. Δε θα υπάρχει ιδιωτική
περιουσία, αν το θέλει μια ιδιωτική εταιρεία. 

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα αναφερθώ στον τζόγο.
Το 2010 με δέκα μήνες lockdown είχαμε 11 δισεκατομμύρια από
online τζόγο στην Ελλάδα, στις ελληνικές οικογένειες, εξαρτη-
μένοι άνθρωποι από τον online τζόγο που έφερε τόσο μαζικά ο
ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ που εκτός από την προώθηση των παρεμβά-
σεών του για το διαγωνισμό στο Ελληνικό του 2018 οι δύο νόμοι,
νομοθέτησε νέες άδειες καζίνο σε Κρήτη, Σαντορίνη και Μύκονο,
καθώς και μεταφορά του καζίνο της Πάρνηθας στο Μαρούσι. 

Ζήτησα επανειλημμένα από τον ΣΥΡΙΖΑ να μας εξηγήσει το
γιατί έστω και τώρα. Ξέρουμε ότι τα καζίνο ποτέ δεν μπαίνουν
στις αστικές περιοχές. Κανονικά δεν πρέπει να τα βάζουμε που-
θενά και το ΜέΡΑ25 πιστεύει στην κατάργηση των καζίνο, αλλά
όταν επιλέγετε να τα βάζετε, τουλάχιστον βάζετέ τα μακριά από
τους πολίτες, μακριά από τις πόρτες των σπιτιών. Εσείς τα βά-
λατε στους αστικούς ιστούς και τώρα μέσω και του online καζίνο
στα σπίτια τους. 

Και κλείνω με τη μεγάλη μας απορία για τον διαγωνισμό του
καζίνο που οργανώθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ και υλοποιήθηκε επί Νέας
Δημοκρατίας και κέρδισε η «MOHEGAN» μαζί με τη «ΤΕΡΝΑ»
έναντι της «HARD ROCK». Η «HARD ROCK» δεν είχε ούτε τις εγ-
γυητικές επιστολές με διάρκεια ισχύος επαρκή, αλλά ούτε και

επιστολές από αποδεκτά πιστωτικά ιδρύματα που βεβαιώνουν τη
δυνατότητα του διαγωνιζόμενου να χρηματοδοτήσει την πρώτη
φάση κατασκευής. Τώρα βλέπουμε ότι αφού κέρδισε το διαγω-
νισμό η «MOHEGAN», η «MOHEGAN» αποχωρεί και έρχεται η
«HARD ROCK» που είχατε κρίνει ότι ήταν αφερέγγυα.

(Στο σημείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαμβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Τίποτα δε σας ενδιαφέρει. Δεν υπάρχει αρχή, μέση και τέλος.
Πρόκειται για μια ρευστοποίηση του δημοσίου συμφέροντος, της
δημόσιας περιουσίας και πλέον με αυτό το νομοσχέδιο και της
περιουσίας των ιδιωτών με απαλλοτριώσεις από ανθρώπους που
ήρθαν να κάνουν αιολικά και κάθε είδους επενδύσεις σε βουνά,
γεωργική γη και οπουδήποτε θέλουν. Είναι μια λεηλασία γης
δίχως τέλος, μια λεηλασία αυτής της κοινωνίας.

Πραγματικά λυτρώστε μας από την παρουσία σας! Κάντε, επι-
τέλους, εκλογές!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Μπαίνουμε τώρα στον κατάλογο των ομιλητών. Τον λόγο τώρα

έχει ο κ. Ακτύπης από τη Νέα Δημοκρατία. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την ομιλία μου θα ήθελα να σχολιάσω την ειση-

γήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία αναφέρθηκε με πολύ μεγάλο κλάμα
στο ζήτημα για το χάσιμο των πρώτων κατοικιών. Θα πρέπει,
όμως, κάθε φορά να θυμόμαστε ή να θυμίζουμε ποιος ήταν
αυτός ο οποίος εφάρμοσε πρώτα τους ηλεκτρονικούς πλειστη-
ριασμούς. Και δε νομίζω ότι έχετε ξεχάσει εκείνη τη σκάλα του
κ. Λαφαζάνη έξω από ένα συμβολαιογραφείο όταν προσπαθούσε
να σταματήσει τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς και ο
πρώην Υπουργός Δικαιοσύνης, ο οποίος έλεγε ότι αν δεν τους
είχαμε, θα έπρεπε να τους εφεύρουμε. Είναι και πολλά άλλα τα
οποία είπατε, αλλά δε μας επιτρέπει ο χρόνος να τα σχολιάσουμε
όλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού αναφερθώ στις διατά-
ξεις του σχεδίου νόμου, το οποίο πρόκειται να συζητήσουμε σή-
μερα, θα μου επιτρέψετε να κάνω μια γενικότερη τοποθέτηση
σχετικά με ζητήματα οικονομικής πολιτικής που νομίζω απασχο-
λούν ιδιαίτερα το δημόσιο διάλογο. Η Αξιωματική Αντιπολίτευση
τους τελευταίους μήνες δε σταματά να ασκεί δριμεία κριτική
στην Κυβέρνηση, λέγοντας πως τα μέτρα, τα οποία λαμβάνονται
για την αντιμετώπιση της ενεργειακής κρίσης δεν είναι επαρκή.
Πρόκειται βέβαια για μία κριτική, η οποία όχι μόνο ασκείται δίχως
δομημένο και πειστικό επιχείρημα, αλλά -και αυτό είναι το εγκλη-
ματικό της υπόθεσης- ασκείται χωρίς να υπάρχει απολύτως καμ-
μία εμπεριστατωμένη εναλλακτική πρόταση. 

Για ακόμα μία φορά η Αντιπολίτευση ζητά με λαϊκίστικο, ανεύ-
θυνο και επικίνδυνο από την πολιτεία τρόπο να δώσει ακόμα πε-
ρισσότερα χρήματα για την αντιμετώπιση της ενεργειακής
κρίσης. Κάνει βέβαια πως δε βλέπει το περιεχόμενο των δύο συγ-
κριτικών μελετών, οι οποίες έχουν δημοσιοποιηθεί. Πρόκειται βέ-
βαια για την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με την οποία η
Ελλάδα έχει δώσει διπλάσια χρήματα για να βοηθήσει την κοι-
νωνία σε σχέση με το μέσο ευρωπαϊκό όρο και για την πρόσφατη
μελέτη που υποστηρίζει ότι η Ελλάδα έχει δώσει τους περισσό-
τερους πόρους έναντι όλων των ευρωπαϊκών χωρών. 

Στο σημείο αυτό θα πρέπει να τονιστεί πως η Κυβέρνηση αυτή
επιδιώκει -και το έχει αποδείξει- να βρίσκεται κοντά στους συμ-
πολίτες μας και να τους στηρίζει κατά τρόπο αθροιστικό και συν-
δυαστικό. Και για να μιλήσουμε με αριθμούς, διότι η οικονομική
πολιτική δεν ασκείται στο κενό, υπενθυμίζω ότι μέχρι το τέλος
του 2022 προβλέπονται από το Υπουργείο Οικονομικών παρεμ-
βάσεις ύψους 8,5 δισεκατομμυρίων ευρώ. Πιο συγκεκριμένα,
έχουμε την επιδότηση ρεύματος η οποία εκτιμάται ότι θα φτάσει
τα 6 δισεκατομμύρια ευρώ μέχρι το τέλος του έτους εκ των
οποίων μέχρι σήμερα έχουν δοθεί τα 2,4 δισεκατομμύρια ευρώ.
Έχουμε ενίσχυση ευάλωτων κοινωνικών ομάδων 320 εκατομμύ-
ρια ευρώ. Έχουμε την επιδότηση καυσίμων που προσεγγίζουν
τα 600 εκατομμύρια ευρώ. Έχουμε τη μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά
370 εκατομμύρια ευρώ. Έχουμε αυτό που θα αποδοθεί στην κοι-
νωνία τις επόμενες εβδομάδες την επιστροφή του 60% της αύ-
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ξησης του ηλεκτρικού ρεύματος. Έχουμε 500 εκατομμύρια ευρώ
που δίνονται στους φορείς γενικής κυβέρνησης για τα αυξημένα
καύσιμα, αστυνομία, στρατό, νοσοκομεία. Συνεπώς, το άθροισμα
των ανωτέρω είναι, όπως προείπα, 8,5 δισεκατομμύρια ευρώ.
Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να συνεχίζετε να μιλάτε για ελάχιστες
ενισχύσεις και να συνεχίζετε να ζητάτε και άλλα χρήματα όταν
γνωρίζετε ότι υπάρχουν συγκεκριμένα δημοσιονομικά περιθώ-
ρια;

Η Νέα Δημοκρατία είναι δύναμη ευθύνης. Και σε αυτές τις κρί-
σιμες στιγμές κάνει αυτό που είναι δυνατόν. Εξάλλου αν είχαμε
ακούσει την Αντιπολίτευση από την αρχή της πανδημίας που ζή-
ταγε να τα δώσουμε όλα φανταστείτε πού θα ήμασταν σήμερα.
Αυτή είναι η μεγάλη μας διαφορά. Εμείς έχουμε σχέδιο και εσείς
μοιράζετε χρήματα που δεν υπάρχουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχομαι στο νομοσχέδιο που
συζητούμε σήμερα και ξεκινώ με μια σύντομη αναφορά στις δια-
τάξεις με ισχυρό κοινωνικό πρόσημο. Στο νομοσχέδιο προβλέ-
πεται η παράταση έως τις 31 Δεκεμβρίου 2022 της εφαρμογής
μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ για μη αλκοολούχα ποτά, για αερι-
ούχα νερά, για τα εισιτήρια κινηματογράφων και για τη μετα-
φορά προσώπων και αποσκευών για τις υπηρεσίες στα
γυμναστήρια και άλλα. 

Επιπρόσθετα, παρατείνεται μέχρι το τέλος του 2022 η υπα-
γωγή στον υπερμειωμένο συντελεστή ΦΠΑ 6% μια σειρά αγαθών
που αφορούν στη δημόσια υγεία, πρόκειται για μάσκες προστα-
σίας, γάντια, αντισηπτικά και άλλα. 

Επίσης, απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόμησης ασθενο-
φόρα και ειδικές κινητές μονάδες νομικών προσώπων ιδιωτικού
δικαίου μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, εφόσον τα οχήματα αυτά
παρέχουν υπηρεσίες για λογαριασμό του ΕΚΑΒ ή παραχωρούν-
ται για χρήση στο ΕΚΑΒ. 

Κλείνοντας, το νομοσχέδιο που έχουμε στα χέρια μας εισάγει
ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο για την αξιοποίηση, την απόδοση
βιώσιμης προοπτικής ανάπτυξης για την εκ νέου λειτουργία των
ναυπηγείων Σκαραμαγκά. Πιο συγκεκριμένα με τις νέες διατάξεις
επιδιώκεται η επίλυση προβλημάτων που αφορούν στην οργά-
νωση, διαχείριση και λειτουργία των ναυπηγείων, ενώ διαμορφώ-
νεται ένα σύγχρονο υψηλών προδιαγραφών και με εξαιρετικά
μειωμένο περιβαλλοντικό αποτύπωμα πλαίσιο που θα προσελκύ-
σει νέες επενδύσεις, θα αξιοποιήσει τη νευραλγική γεωστρατη-
γική θέση της χώρας και θα αναδείξει τα ελληνικά ναυπηγεία
στην παγκόσμια αγορά. 

Θα μου επιτρέψετε, όμως, εδώ επειδή κάνατε εκτεταμένη ανα-
φορά όλα τα κόμματα της Αντιπολίτευσης, κυρίως ο ΣΥΡΙΖΑ,
στον Σκαραμαγκά να υπενθυμίσω ορισμένα πράγματα, τα οποία
δεν πρέπει να τα ξεχνάμε. Πρώτα από όλα ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτός
που έβαλε τον Σκαραμαγκά σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης.
Δεύτερον, παραλάβαμε τον Σκαραμαγκά με παράνομες κρατικές
ενισχύσεις ύψους 700 εκατομμυρίων ευρώ και καταδικαστική
απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Επίσης, για τον Σκαρα-
μαγκά πληρώνουμε ως χώρα πρόστιμο 10 εκατομμύρια ευρώ και
ποινή 7,3 εκατομμύρια ευρώ ανά εξάμηνο, το οποίο συνεχίζεται
για όσο χρονικό διάστημα δεν επέρχεται συμφωνία της χώρας
με την απόφαση, η οποία απαιτούσε να εκποιηθεί το σύνολο των
περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΝΑΥΠΗΓΕΙΑ
Α.Ε.».

Τι κάναμε εμείς; Εμείς εξαρχής θέσαμε ως προτεραιότητα την
αναστροφή αυτής της αβέβαιης πορείας. Ολοκληρώσαμε το κα-
λοκαίρι του 2021 τη διαγωνιστική διαδικασία με δύο πλειοδοτι-
κούς διαγωνισμούς, όπως επιτάσσει το ευρωπαϊκό θεσμικό
πλαίσιο, ώστε να μην υπάρχει οικονομική αιμορραγία για να στα-
ματήσουμε να πληρώνουμε τα υπέρογκα για τη χώρα μας πρό-
στιμα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τις αλλαγές που προτείνον-
ται στο παρόν σχέδιο νόμου ενσωματώνονται διατάξεις κομβικής
σημασίας, οι οποίες θα φέρουν μικρές και μεγάλες αλλαγές, κά-
ποιες από τις οποίες θα βελτιώσουν με τρόπο άμεσο την καθη-
μερινότητα των συμπολιτών μας, ενώ άλλες είναι βέβαιο πως θα
έχουν μακροπρόθεσμα οφέλη για την κοινωνία μας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βίτσας εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα μιλήσω μόνο για τα άρθρα που αφορούν τα ναυπηγεία Σκα-

ραμαγκά και θα κάνω και το χατίρι του προηγούμενου συναδέλ-
φου. Ξεκινάω μάλιστα από εκεί που τελείωσε. Έγιναν δύο
διαγωνισμοί, ο ένας για τα ίδια τα ναυπηγεία και ο άλλος για την
περιοχή την οποία είχε η ΕΤΑΔ. Δεν θα καταπιαστώ με την ιστο-
ρία του Σκαραμαγκά. Είναι μια ιστορία πάρα πολύ αμαρτωλή,
που συνήθως την «πληρώνουν» οι εργαζόμενοι. 

Έγιναν αυτοί οι δύο διαγωνισμοί. Ανεδείχθη η εταιρεία που
κέρδισε τους διαγωνισμούς. Έχουμε εισπράξει το αντίτιμο; Είναι
μια τελείως αγαθή, θα έλεγα, ερώτηση, γιατί αυτό έγινε πριν έναν
χρόνο και θα ήθελα να ξέρω. Το ελληνικό δημόσιο έχει εισπράξει
το αντίτιμο, το ευτελές αντίτιμο; Αλλά, τέλος πάντων, δεν είναι
αυτό το θέμα. 

Τρία πράγματα που έπρεπε να είχαν διασφαλιστεί: 
Πρώτον, η συνέχιση της δραστηριότητας των ναυπηγείων Σκα-

ραμαγκά πρώτα και κύρια ως ναυπηγείο. Με βάση τον νόμο που
φέρνετε, η ναυπηγική δραστηριότητα υποβαθμίζεται και δεν
ξέρω τι θα γίνει. Το μόνο σοβαρό που βλέπω, αλλά και επικίν-
δυνο, είναι ότι θα γίνει σταθμός για το LNG και ένα κάποιο εργο-
στάσιο παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος. Δε φαντάζομαι να
κάνετε, για παράδειγμα, ξενοδοχεία την περιοχή. Όχι εσείς, ο
πλειοδότης. 

Δεύτερον, τι θα γίνει με τους εργαζόμενους στα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά, αλλά και πρώην εργαζόμενους στο τροχαίο υλικό,
οι οποίοι είναι αυτή τη στιγμή καμμιά εξηνταπενταριά με εβδο-
μήντα που έχουν απομείνει, και ορθά; Γιατί αυτοί είναι που δου-
λεύουν στον ναύσταθμο της Σαλαμίνας. Σας λέω, τι θα γίνει με
αυτούς τους εργαζόμενους; 

Με βάση αυτό που φέρατε, η δυνατότητα να απολυθούν όλοι,
να βρεθούν δηλαδή εκτός εργασίας, είναι πάρα πολύ μεγάλη
έως σχεδόν σίγουρη, δεν είναι πιθανή. Είναι στο έλεος πια του
εργοδότη. 

Και εδώ δεν έχουμε μόνο τι θα γίνουν εργασιακά. Οι άνθρωποι
έχουν αποφάσεις των δικαστηρίων, οι οποίες δικαιολογούν ότι
τους οφείλονται πάνω από 200 εκατομμύρια ευρώ από το προ-
ηγούμενο διάστημα. Δηλαδή, μιλάμε για το διάστημα μέχρι και
το 2014. Τι θα γίνει με αυτά τα λεφτά; Θα τα πάρουν; Πότε θα τα
πάρουν; Από ποιους θα τα πάρουν; Μην το τραβάμε, το τραβάμε,
το τραβάμε και ελπίζουμε το μακάβριο, για να γλιτώσει το δημό-
σιο κάποια λεφτά. Πρέπει αυτά τα λεφτά να τους δοθούν. 

Το τρίτο, είναι η περαιτέρω περιβαλλοντική υποβάθμιση, όπως
εμφανίζεται αυτή τη στιγμή στο παρόν νομοσχέδιο, με τις άλλες
δραστηριότητες τις οποίες προβλέπετε. 

Άρα, εμείς ως Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έχουμε απαίτηση να βά-
λετε νομικούς όρους που θα δεσμεύουν τον επενδυτή ως προς
τη βιωσιμότητα της βιομηχανικής μονάδας και την εγγύηση ότι
αυτή θα συνεχίσει να λειτουργεί ως ναυπηγείο, ενώ παράλληλα
θα διασφαλίζουν το εργασιακό μέλλον των εργαζομένων. Όπως
είπε η εισηγήτριά μας, καταθέτουμε τροπολογία η οποία τους
αφορά. 

Για να προλάβω αυτά που θα πείτε, η επιστολή του τότε Υφυ-
πουργού κ. Πιτσιόρλα στην Επιτροπή Ανταγωνισμού αφορούσε
απλά και μόνο -γιατί επικοινώνησα άμεσα μαζί του- το πρόστιμο.
Δεν έβαζε ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο που αφορά τα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά. Αυτό περιγράφεται στο πρόγραμμα του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συμμαχία και αποδεικνύεται από το γεγονός ότι
όπου προσπαθήσαμε εμείς να αναζωογονήσουμε τέτοιου είδους
δραστηριότητες, και μάλιστα υπήρξε και ένα ιδιωτικό ενδιαφέ-
ρον, το πρώτο πράγμα που κάναμε ήταν να εξασφαλίσουμε τους
εργαζόμενους.

Σας λέω δύο - τρία παραδείγματα που πιθανά τα ξέρετε ή μπο-
ρείτε να τα βρείτε. 

Πρώτον, για τους εργαζόμενους στη «ΜΕΤΑΛΛΟΒΙΟΜΗΧΑ-
ΝΙΚΗ ΗΠΕΙΡΟΥ» εξασφαλίστηκε για δέκα χρόνια να συνεχίζουν
να εργάζονται υπό τον κ. Στασινόπουλο. Θα μου πείτε: «Μικρό
το κακό, μικρή η δουλειά», αλλά έτσι είναι.
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Δεύτερον, όσον αφορά τους εργαζόμενους στην ΕΛΒΟ, είχαμε
επιβάλει στον ειδικό διαχειριστή οποιαδήποτε συμφωνία κάνει να
αφορά και τους ίδιους τους εργαζόμενους. 

Τρίτον, προχθές συζητήσαμε για το ζήτημα της «ΛΑΡΚΟ», που
πάλι βάλαμε το ίδιο θέμα. 

Εσείς τώρα κάνετε κάτι ακόμα χειρότερο. Πρώτα κάνετε τους
διαγωνισμούς, τους παίρνει ο πλειοδότης και μετά διαμορφώνετε
ένα νομικό πλαίσιο κατά παραγγελία του πλειοδότη. Αυτό έχουμε
τώρα. Το νομοσχέδιο αυτό, που είναι γραμμένο από εσάς, είναι
γραμμένο κατά κύριο λόγο ως προς το τι συμφέρει και ποιες δυ-
νατότητες μπορεί να έχει η εταιρεία. 

Η εταιρεία τη δουλειά της κάνει, αλλά ας κάνουμε και εμείς
καμμιά φορά τη δουλειά μας. Δε μας έχει στείλει ο ελληνικός
λαός εδώ πέρα για να εξυπηρετούμε, θα έλεγε κανένας, εφοπλι-
στές, μεγαλοκεφαλαιούχους κ.λπ.. Μας έχει στείλει εδώ, πρώτα
και κύρια, για να προστατεύουμε τους χαμηλόμισθους, τους
πλέον ευάλωτους. Άρα, καταλαβαίνετε ότι υπάρχει το ερώτημα:
Ποιος το εισηγείται πραγματικά αυτό το νομοσχέδιο; Ο Υπουρ-
γός ή ο εκπρόσωπος της εταιρείας; 

Προαναγγέλλετε μάλιστα και μια κοινή υπουργική απόφαση,
όπου εκεί θα περιγράφουν με την παραμικρή λεπτομέρεια οι νέοι
όροι λειτουργίας του βιομηχανικού χώρου των ναυπηγείων. 

Έχουμε, όμως, βγάλει συμπεράσματα. 
Πρώτον, δεν υπάρχει η παραμικρή μέριμνα για το μέλλον των

εργαζομένων. Αν θέλει ο επενδυτής, μπορεί να τους απολύσει
όλους. Και η συζήτηση που γίνεται αυτή τη στιγμή μέσα στα ναυ-
πηγεία Σκαραμαγκά είναι: «Καθίστε ήσυχα, για να έχετε κάποια
ελπίδα να σας επαναπροσλάβει». 

Δεύτερον, είναι στη διακριτική ευχέρεια του επενδυτή ή του
ιδιοκτήτη -δε δεσμεύεται δηλαδή από κανέναν- το πώς μπορεί
να αξιοποιήσει τον χώρο. Μπορεί να βάλει μέσα logistics, κατα-
λύματα και ξενοδοχεία. Βεβαίως, το βασικό -το είπα- είναι ότι
μπορεί να εγκαταστήσει μονάδα παραγωγής ηλεκτρικού ρεύμα-
τος και αποθήκευσης φυσικού αερίου, με τη μορφή βέβαια του
LNG. 

Το τρίτο, που συνδέεται στενά με το δεύτερο, είναι ότι έχετε
συμπεριλάβει πολλές όμορφες λέξεις για να δείξετε ότι είσαστε
οικολογικά ευαίσθητοι. Για πηγαίνετε να μιλήσετε με τους πολί-
τες της Αφαίας Σκαραμαγκά ή με τον Δήμο Χαϊδαρίου, από τον
οποίο, όπως και από τους κατοίκους της δυτικής Αθήνας, στε-
ρείτε την πρόσβαση στη θάλασσα, αντί να φτιάξετε ένα «day
break» ή κάτι παρόμοιο. Για σκεφτείτε το. Δεν κάνετε τίποτα, δε
σας ενδιαφέρει τίποτα. 

Το τελευταίο. Με αυτό το νομοσχέδιο, και για τα άλλα ζητή-
ματα, αλλά ιδιαίτερα για το ζήτημα του Σκαραμαγκά, εμφανίζεται
η αλαζονεία σας. Η υποχρέωσή σας είναι να μιλήσετε με τους
ανθρώπους του Σκαραμαγκά. Χθες μιλήσαμε εμείς με τα σωμα-
τεία και καταλήξαμε στην τροπολογία. Να μιλήσετε με την τοπική
αυτοδιοίκηση. Το κράτος, αντί να σταθεί αρωγός στον Δήμο Χαϊ-
δαρίου, ο οποίος προσέφυγε στο Συμβούλιο της Επικρατείας, θα
έλεγα ότι ήταν αρωγός στον επενδυτή, για να καταστραφεί η αί-
τηση του Δήμου Χαϊδαρίου. Ακούστε, λοιπόν, τα προβλήματα και
τα αιτήματά τους. Ελάτε σε συζήτηση και συνεννόηση μαζί τους,
αναζητήστε και βρείτε από κοινού λύσεις στα προβλήματα. 

Περιμένω μια απάντηση για το αν έχει καταβληθεί το αντίτιμο
του διαγωνισμού, γιατί καταλαβαίνετε ότι αν δεν έχει καταβληθεί
με τους όρους που περιγράφετε, έχετε πάρα πολύ μεγάλο πρό-
βλημα και πάρα πολύ μεγάλη ευθύνη. 

Η υπομονή των εργαζομένων στα ναυπηγεία Σκαραμαγκά,
αλλά και των κατοίκων του Χαϊδαρίου και της δυτικής Αθήνας
έχει εξαντληθεί και οι πολιτικές συνέπειες που θα υποστείτε θα
φανερωθούν γρήγορα. 

Εννοώ, βέβαια, τις εκλογές που επιτέλους θα απαλλάξουν τη
χώρα από τη διακυβέρνηση της χειρότερης κυβέρνησης από τη
Μεταπολίτευση, της Κυβέρνησης της Νέας Δημοκρατίας, με επι-
κεφαλής τον κ. Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει η κ. Αχτσιόγλου.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω κι εγώ με το σκέ-

λος του νομοσχεδίου που αφορά τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Νο-
μίζω ήταν χαρακτηριστική και η παρέμβαση που έκανε ο
συνάδελφος ο κ. Βίτσας. 

Με το νομοσχέδιο η Κυβέρνηση έρχεται να αλλάξει τους
όρους υπό τους οποίους το έργο δόθηκε σε συγκεκριμένο επεν-
δυτή, σε συγκεκριμένο ιδιώτη και να τους αλλάξει υπέρ του. Στην
πραγματικότητα το νομοσχέδιο έρχεται να δώσει λευκή επιταγή
στον ιδιώτη να κάνει ό,τι θέλει στην περιοχή, να αναπτύξει όποια
δραστηριότητα θέλει, να αλλάξει τις χρήσεις όπως θέλει. Συμ-
βαίνει, δηλαδή, εδώ το εξής. Πρώτον να έχει γίνει διαγωνισμός
με συγκεκριμένους όρους, με συγκεκριμένο πλαίσιο, οι οποίοι
όροι εν πολλοίς καθορίζουν και το τίμημα, αλλά αποκλείουν και
άλλους υποψήφιους, και μετά να έρθει ο ιδιώτης να υπαγορεύει
στην Κυβέρνηση το τι θέλει να κάνει και η Κυβέρνηση αυτό να το
κάνει νόμο του κράτους. 

Και σαν να μην έφτανε αυτό, δηλαδή η παραχώρηση όλων
αυτών των προνομίων στον ιδιώτη, δεν υπάρχει ούτε η ελάχιστη
διασφάλιση για τους εργαζόμενους, για τις εκατοντάδες των οι-
κογενειών των εργαζομένων που απασχολούνται στα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Μιλάμε για περίπου
οκτακόσιους εργαζόμενους. Δεν υπάρχει, δηλαδή, καν η δέ-
σμευση να διατηρηθούν οι θέσεις και οι σχέσεις εργασίας αυτών
των εργαζομένων. 

Η Κυβέρνηση υπονόησε ότι αυτοί οι εργαζόμενοι εν πολλοίς
ανήκουν στο χθες, στην παλιά επιχείρηση και ότι η καινούργια
επιχείρηση δεν έχει σχέση με αυτούς και ότι αυτό ίσως να είναι
και ως ένα βαθμό αναγκαίο προκειμένου να απαλλαγεί η επιχεί-
ρηση από τα χρέη τα οποία της κληροδότησαν οι παράνομες
κρατικές ενισχύσεις που έγιναν τη δεκαετία του 1990. 

Στην πραγματικότητα ισχύει το ακριβώς αντίθετο, υπό μία προ-
ϋπόθεση: ότι τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά θα συνεχίσουν να λει-
τουργούν και ως ναυπηγεία, θα συνεχίσουν δηλαδή τη ναυπηγική
τους δραστηριότητα. Αν συνεχιστεί αυτή η οικονομική δραστη-
ριότητα, τότε όχι απλώς είναι κοινωνικά αναγκαίο, όχι απλώς
είναι δίκαιο, όχι απλώς είναι σκόπιμο να συνεχίσουν οι εργαζό-
μενοι να εργάζονται εκεί, αλλά είναι και νομικά υποχρεωτικό.
Διότι και η νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ελληνική
νομοθεσία όπως ενσωμάτωσε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και η πάγια νομολογία λένε ότι εφόσον έχουμε συνέχιση της
οικονομικής δραστηριότητας, τότε οφείλουν να διατηρηθούν και
οι θέσεις και οι σχέσεις εργασίας. 

Επομένως, εάν η Κυβέρνηση αποφασίσει να μη διασφαλίσει
τις θέσεις και τις σχέσεις εργασίας, ουσιαστικά νομιμοποιεί μια
παρανομία και είναι μια αμιγώς πολιτική απόφαση, μια δική της
πολιτική επιλογή, αντεργατική, από αυτές που μας έχει συνηθί-
σει. Αν όχι, την καλούμε να ενσωματώσει την τροπολογία που κα-
ταθέσαμε εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συμμαχία, η
οποία λέει ότι θα πρέπει να διατηρηθούν από τον ιδιώτη επεν-
δυτή ως οφείλει οι θέσεις και οι σχέσεις εργασίας των εκατον-
τάδων αυτών εργαζομένων και να πληρωθούν τα οφειλόμενα
δεδουλευμένα, όπως έχουν εξάλλου κρίνει και τα δικαστήρια της
χώρας. 

Το δεύτερο θέμα και η δεύτερη τροπολογία που καταθέτει ο
ΣΥΡΙΖΑ αφορά το «πόθεν έσχες» των πολιτικών προσώπων. Κα-
ταθέτουμε μια τροπολογία με την οποία λέμε ότι οι υπόχρεοι σε
υποβολή πόθεν έσχες θα οφείλουν όχι απλώς να δηλώνουν το
ποσό των δανείων τα οποία οφείλουν, αλλά και τον τρόπο με τον
οποίο αυτό αυτά εξυπηρετούνται και τις ρυθμίσεις που τυχόν
έχουν λάβει. Δεν είναι δυνατόν σε μια περίοδο που το ζήτημα του
ιδιωτικού χρέους είναι το πλέον φλέγον, την ώρα που οι πολίτες
χάνουν τα σπίτια τους, την ώρα που πολίτες πτωχεύουν ως φυ-
σικά πρόσωπα μετά τον πτωχευτικό νόμο της Νέας Δημοκρατίας,
να μην υπάρχει η δέσμευση στο πολιτικό προσωπικό της χώρας
να δηλώνει πώς ακριβώς εξυπηρετεί τα δάνειά του και φυσικά
να μην υπόκειται σε χαριστικές ρυθμίσεις. 

Αν δεν έχει η Κυβέρνηση κάτι να φοβηθεί, αν δεν έχει κάτι να
κρύψει, δεν έχει παρά να ενσωματώσει αυτή την τροπολογία η
οποία αφορά, όπως είπα, το σύνολο του πολιτικού προσωπικού
της χώρας. Εκτός εάν τα 380 εκατομμύρια και πλέον δάνεια της
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Νέας Δημοκρατίας από τις τράπεζες ή τα 12,7 εκατομμύρια δά-
νεια που χρωστά το σύνολο του Υπουργικού Συμβουλίου του κ.
Μητσοτάκη στις τράπεζες αποτελούν τους λόγους για τους οποί-
ους σας κάνουν να μην ενσωματώσετε αυτή την τροπολογία. Κρί-
νεστε και γι’ αυτό από τον ελληνικό λαό.

Κι έρχομαι στα ζητήματα της οικονομίας, με τον πληθωρισμό
στην Ελλάδα να σπάει το ένα ρεκόρ μετά το άλλο και τους πολί-
τες πραγματικά να ασφυκτιούν, να συνθλίβονται από το δυσθε-
ώρητο κόστος ζωής. Δε χρειάζεται να πω πάρα πολλά δεδομένα
για την περιγραφή της κατάστασης. Ο κατώτατος μισθός έχει
χάσει ήδη από τον Απρίλιο το 27% της αγοραστικής δύναμης. Οι
μικρομεσαίες επιχειρήσεις αντιμετωπίζουν ένα ενεργειακό κό-
στος που ξεπερνά το 90%. Αυτή είναι η κατάσταση της οικονομι-
κής ασφυξίας. 

Ο Υπουργός Οικονομικών έρχεται και λέει τι ακριβώς γι’ αυτή
την κατάσταση; Πώς τοποθετείται; Δώσαμε -λέει- αναλογικά με
το ΑΕΠ μας τα περισσότερα χρήματα από τις υπόλοιπες ευρω-
παϊκές χώρες. Μα καλά, επαίρεστε γιατί τροφοδοτήσατε από τον
κρατικό προϋπολογισμό την αισχροκέρδεια; Γι’ αυτό επαίρεστε;
Γι’ αυτό ζητάτε τα εύσημα; Οι λογαριασμοί δε μειώθηκαν. Οι λο-
γαριασμοί έρχονται τέσσερις και πέντε φορές πάνω. Δηλαδή, αν
είχατε δώσει τα πολλαπλάσια και οι λογαριασμοί παρέμεναν τέσ-
σερις και πέντε φορές παραπάνω θα ζητούσατε παραπάνω εύ-
σημα; Τι είδους λογική είναι αυτή; 

Οι Έλληνες πολίτες πλήρωσαν 3,8 δισεκατομμύρια παραπάνω
σε φόρους το πρώτο πεντάμηνο του 2022 σε σχέση με το αντί-
στοιχο του 2021. Πλήρωσαν 3,8 δισεκατομμύρια παραπάνω σε
φόρους λόγω της ακρίβειας. Πρόκειται για πραγματική αφαί-
μαξη. Κι έρχεται εδώ ο Υπουργός Οικονομικών και λέει «ναι, αλλά
δώσαμε κάποια από αυτά πίσω», την ώρα που τα περισσότερα
από αυτά που δίνουν πίσω τα δίνουν για την ίδια τη διατήρηση
του μηχανισμού της αισχροκέρδειας. Αυτό είναι το μόνο επιχεί-
ρημα το οποίο επικαλείται. Παίρνετε πολλαπλάσια και από αυτά
που δίνετε το κύριο μέρος τα δίνετε για να συντηρήσετε τον μη-
χανισμό της αισχροκέρδειας και ζητάτε και δικαίωση. 

Κι ύστερα μιλάμε για συγκρίσεις με τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. Να δούμε λίγο τις συγκρίσεις. Η Ελλάδα στις πρώτες θέ-
σεις στον ΟΟΣΑ στον ενεργειακό πληθωρισμό, πολύ πάνω από
τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Ο πληθωρισμός στην Ελλάδα είναι
11,3% την ώρα που στην Ευρώπη είναι στο 8,1%. Η τιμή της βεν-
ζίνης στην Ελλάδα στις υψηλότερες στον κόσμο, πέμπτη υψηλό-
τερη στον κόσμο ήταν στα μέσα του Ιουνίου. Η Ελλάδα έχει τη
χειρότερη σχέση στην Ευρώπη μεταξύ κόστους καυσίμων και
μέσου μισθού. Η Ελλάδα είναι η χώρα που το 99% των αυξήσεων
στη χονδρική περνά στον καταναλωτή. Είναι πρώτη φυσικά στην
Ευρώπη και η δεύτερη περνάει μόλις το 45% των αυξήσεων στον
καταναλωτή. Αυτή είναι η διαφορά της πρώτης με τη δεύτερη.

Αυτές είναι οι πραγματικές συγκρίσεις. Και τι δείχνουν αυτές
οι συγκρίσεις; Δείχνουν ότι σε μια πραγματικά δύσκολη συγκυρία
η χώρα μας βρίσκεται στη χειρότερη θέση. Βρίσκεται στη χειρό-
τερη θέση όχι λόγω κακοτυχίας, αλλά γιατί έχει μια Κυβέρνηση
η οποία ούτε θέλει ούτε μπορεί να την προστατεύσει, να αντιμε-
τωπίσει αυτή την κρίση. 

Ο κ. Σταϊκούρας, στρεβλώνοντας εδώ και καιρό τις θέσεις του
ΣΥΡΙΖΑ που ζητά εδώ και δέκα μήνες τη μείωση των ειδικών
φόρων κατανάλωσης στα καύσιμα, του ΦΠΑ στα τρόφιμα, την
επιβολή πλαφόν επί τέλους στις τιμές, λέει ότι η Αντιπολίτευση
απλά ζητάει κι άλλα και ότι όποιος ζητάει κι άλλα ζητά να αυξηθεί
το έλλειμμα ή να αυξηθούν οι φόροι στους πολίτες. 

Είναι πραγματική πρόκληση αυτό το επιχείρημα. Είναι πρό-
κληση από μια Κυβέρνηση η οποία χρησιμοποίησε δημοσιονο-
μικό χώρο για να ιδιωτικοποιήσει την επικουρική ασφάλιση που
κοστίζει 1,5 δισεκατομμύριο τον χρόνο στην ελληνική κοινωνία.
Πρόκληση από την Κυβέρνηση που χρησιμοποίησε χώρο για να
μειώσει τον φόρο στα μερίσματα, τον φόρο στη συγκέντρωση
κεφαλαίου, για να καταργήσει τον φόρο στις γονικές παροχές
για περιουσίες 1,5 εκατομμυρίου. Πρόκληση από την Κυβέρνηση
που χρησιμοποιεί χώρο για να κάνει 7 δισεκατομμύρια απευθείας
αναθέσεις. Πρόκληση από την Κυβέρνηση που χρησιμοποιεί δη-
μοσιονομικό χώρο για να δίνει μισθούς ύψους 360.000 ευρώ
στον διοικητή της ΔΕΗ και να μοιράζει αφειδώς στον ίδιο και στα

στελέχη. Είναι πραγματική πρόκληση αυτό το επιχείρημα που
σκοπό έχει να τρομοκρατήσει τους πολίτες ότι αν τυχόν γίνουν
κι άλλα μέτρα ή γίνουν τα μέτρα που ζητά η αντιπολίτευση θα
φορολογηθεί κι άλλο.

Και κλείνω. Με καθυστέρηση δέκα μηνών ήρθε την Παρασκευή
αυτό που η Κυβέρνηση διαφήμιζε εδώ και καιρό ως κατάργηση
της ρήτρας αναπροσαρμογής. Τι ήταν; Ήταν ένας ακόμη εμπαιγ-
μός. Δεν πρόκειται για καμμία κατάργηση της ρήτρας αναπρο-
σαρμογής. Το μόνο που προβλέπει η ρύθμιση είναι ότι η
διακύμανση στην τιμή, η οποία θα συνεχίζεται κάθε μήνα, θα εν-
σωματώνεται στο τελικό ποσό του λογαριασμού. Δηλαδή, οι πο-
λίτες θα πληρώνουν τη ρήτρα αναπροσαρμογής, αυτή θα
υπάρχει, απλά δε θα τη βλέπουν. Θα είναι ενσωματωμένη στο τε-
λικό ποσό του λογαριασμού. Είναι ένας ακόμη εμπαιγμός σε μια
σειρά θλιβερών επεισοδίων.

Αυτό είναι το οικονομικό και κοινωνικό αδιέξοδο που τελικά το
έχει δημιουργήσει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και από το οποίο
προσπαθεί να βγει με την προσφυγή στις κάλπες. Καλοδεχού-
μενη, οπωσδήποτε, η προσφυγή αυτή, αλλά να γίνει και με θε-
σμικό τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εμείς ευχαριστούμε
πολύ κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει εκ μέρους της Νέας Δημοκρατίας ο κ. Κα-
λογιάννης.  

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάμε ένα σχέδιο νόμου του

Υπουργείου Οικονομικών το οποίο, μεταξύ άλλων, περιλαμβάνει
σημαντικές ρυθμίσεις για νέες επενδύσεις, όπως η επαναλει-
τουργία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά και το σχέδιο ολοκληρω-
μένης ανάπτυξης του Ελληνικού. 

Πρόκειται για επενδύσεις οι οποίες πράγματι μπορούν να απο-
τελέσουν ισχυρό όπλο ανάπτυξης σε μια περίοδο κατά την οποία
οι επιπτώσεις της ενεργειακής κρίσης και του πληθωρισμού είναι
ορατές. 

Θα ήθελα αρχικά να σταθώ στις σημαντικές παρεμβάσεις της
Κυβέρνησης για να μετριάσει τις επιπτώσεις της ενεργειακής κρί-
σης. Μέχρι το τέλος του 2022 προβλέπονται παρεμβάσεις συνο-
λικού ύψους 8,5 δισεκατομμυρίων ευρώ. Μία εξ αυτών αφορά
την επιδότηση ηλεκτρικού ρεύματος με τη μορφή επιστροφής
του 60% της αύξησης, επιδότηση η οποία εκτιμάται ότι θα φθά-
σει τα 6 δισεκατομμύρια μέχρι το τέλος του έτους. 

Πρόκειται για γενναία ενίσχυση που έρχεται να διορθώσει τις
αυξήσεις στους λογαριασμούς του ρεύματος. Επιπλέον αυτών,
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν η μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 370 εκατομ-
μύρια ευρώ, η ενίσχυση των ευάλωτων κοινωνικών ομάδων με
320 εκατομμύρια ευρώ, η στήριξη του πρωτογενούς τομέα με
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο
που αφορά το πρώτο εξάμηνο του 2022.  

Σχετικά με τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά μια βιομηχανική υπο-
δομή μείζονος σημασίας για τη χώρα, έχει καθοριστεί από την
Κυβέρνηση ένα πλαίσιο αξιοποίησης και βιώσιμης ανάπτυξή τους
για την επαναλειτουργία τους. Προβλέπεται συγκεκριμένα η κα-
τάρτιση ενός σχεδίου ολοκληρωμένης ανάπτυξης με το οποίο
οριοθετείται η χερσαία και θαλάσσια έκταση των ναυπηγείων,
καθορίζονται τα όρια της λιμενικής ζώνης, οι χρήσεις γης, ειδικοί
όροι και περιορισμοί δόμησης και εκπονείται στρατηγική μελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Το σχέδιο ολοκληρωμένης ανάπτυξης εγκρίνεται με την έκ-
δοση προεδρικού διατάγματος. Πρόκειται για μία πολύ σημαν-
τική εξέλιξη, δεδομένου ότι τα ναυπηγεία είχαν τεθεί σε
καθεστώς ειδικής διαχείρισης από την προηγούμενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η σημερινή Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας πέτυχε την
αναστροφή της αδιέξοδης πορείας που είχαν πάρει τα ναυπη-
γεία με τη διενέργεια πλειοδοτικών διαγωνισμών και συνολικό τί-
μημα που ξεπερνάει τα 50 εκατομμύρια ευρώ. Με αυτόν τον
τρόπο διασφαλίζονται και τα ναυπηγεία και οι εργαζόμενοι. 

Με το νομοσχέδιο κυρώνεται, επίσης, η σύμβαση παραχώρη-
σης μεταξύ του ελληνικού δημοσίου, αφ’ ενός και της επιχείρη-
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σης καζίνο ευρέως φάσματος Ελληνικού Α.Ε., αφ’ ετέρου, για
την παραχώρηση άδειας λειτουργίας καζίνο στον μητροπολιτικό
πόλο Ελληνικού - Αγίου Κοσμά.  

Η επένδυση συνολικού ύψους ενός δισεκατομμυρίου ευρώ
αναμένεται να δημιουργήσει εκατοντάδες νέες θέσεις εργασίας
και να αναμορφώσει την περιοχή του Ελληνικού καθιστώντας την
πόλο αστικής ανάπτυξης και αυτό θα γίνει αν λάβουμε υπ’ όψιν
ότι στη σύμβαση παραχώρησης προβλέπεται η ανέγερση ξενο-
δοχείου πέντε αστέρων, η δημιουργία συνεδριακού και εκθεσια-
κού κέντρου, η διαμόρφωση χώρων για πολιτιστικές και
αθλητικές εκδηλώσεις. 

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει το γεγονός ότι για τη σύμ-
βαση παραχώρησης έχει ληφθεί υπ’ όψιν η σύσταση δικαιώματος
επιφανείας στο ακίνητο του μητροπολιτικού πόλου Αγίου Κοσμά
- Ελληνικού. Επιφάνεια είναι το εμπράγματο δικαίωμα φυσικού ή
νομικού προσώπου να κατασκευάσει κτίσμα σε έδαφος το οποίο
κατά το χρόνο σύστασης του δικαιώματος ανήκει στο δημόσιο
και να ασκεί στο κτίσμα αυτό τις εξουσίες που παρέχει το δι-
καίωμα της κυριότητας.  

Η σύσταση επιφανείας, ένα χρήσιμο πολεοδομικό εργαλείο,
εισήχθη στο νεοελληνικό κράτος επί Όθωνα και συγκεκριμένα,
με τον νόμο ΥΝΖ του 1858 που αφορούσε το σχέδιο πόλεως της
Πάτρας. Προκάλεσε πολλές αντιδράσεις για την εποχή, διότι θε-
ωρήθηκε ότι ήταν ένα μέτρο κατάλληλο για προηγμένα ευρω-
παϊκά κράτη και όχι για το νεοσύστατο Ελληνικό Βασίλειο τότε,
όπως διαβάζουμε στα Πρακτικά της Βουλής του 1858. Ενάμιση
αιώνα μετά, το 2011, το δικαίωμα της επιφανείας επανεισήχθη
στο Ελληνικό Δίκαιο με το μεσοπρόθεσμο πλαίσιο δημοσιονομι-
κής στρατηγικής 2012 - 2015. 

Τέλος, με το σχέδιο νόμου ρυθμίζονται θέματα φορολογίας
ακινήτων φυσικών προσώπων. Αναφέρεται συγκεκριμένα στο
άρθρο 40 του νομοσχεδίου ότι συντελεστής αξιοποίησης οικο-
πέδου για τον υπολογισμό της φορολογητέας αξίας είναι ο συν-
τελεστής που περιλαμβάνεται στις αποφάσεις προσδιορισμού
αντικειμενικής αξίας ακινήτων, ανεξάρτητα, εάν ο συντελεστής
δόμησης που ισχύει στην περιοχή είναι διαφορετικός. 

Θέλω για μία ακόμη φορά να επισημάνω στο Κοινοβούλιο ότι
η λανθασμένη εφαρμογή του συντελεστή αξιοποίησης οικοπέ-
δου έχει δημιουργήσει κατά το παρελθόν πολύ σοβαρά προβλή-
ματα σε περιοχές οι οποίες δεσμεύονται από πολεοδομικές
διατάξεις, όπως ενδεικτικά αυτές που περιλαμβάνει το προ-
εδρικό διάταγμα περί παραδοσιακών οικισμών Ζαγορίου του
1979 και αφορούν δημοτικές και τοπικές κοινότητες του Δήμου
Ιωαννιτών. 

Μετά από τεράστιο αγώνα συμπολιτών μου -επιτρέψτε μου,
και μένα προσωπικά- αγώνων μιας δεκαετίας, το Υπουργείο Οι-
κονομικών διά του παριστάμενου Υφυπουργού κ. Βεσυρόπου-
λου, τον οποίο ευχαριστώ ακόμη μία φορά, διόρθωσε πέρυσι τη
σχετική απόφαση του 2010. Έτσι πλέον επιβαλλόμενος ΕΝΦΙΑ
στις συγκεκριμένες περιοχές υπολογίζεται πολύ μειωμένος. Ανα-
μένω, όμως, κύριε Υπουργέ, να δοθεί λύση και στο θέμα που
αφορά τον ΕΝΦΙΑ φυσικών και νομικών προσώπων που έχει επι-
βληθεί τα προηγούμενα χρόνια στις ίδιες ακριβώς περιοχές,
λόγω λανθασμένης εφαρμογής του συντελεστή αξιοποίησης οι-
κοπέδου.  

Οφείλει, επιτέλους, το ελληνικό δημόσιο να αναγνωρίσει το
λάθος του να αποκαταστήσει τους πολίτες εκείνους, οι οποίοι
έχουν εμπλακεί σε ατέρμονες δικαστικές περιπέτειες, αναζητών-
τας το δίκιο τους. Έχω ενημερώσει σχετικά και την ΑΑΔΕ, περι-
μένουμε την πρότασή τους για οριστική επίλυση του θέματος.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις του νομοσχεδίου
που συζητάμε έχουν αναμφισβήτητα θετικό πρόσημο και γι’ αυτό
τις υπερψηφίζω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εμείς σας ευχαρι-

στούμε πολύ κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Ομά-

δας της Ελληνικής Λύσης.  
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα ξεκινώντας να αναφέρω ότι την επόμενη εβδομάδα ο

Πρωθυπουργός ζήτησε να μας ενημερώσει για το κοινωνικό του
έργο, αλλά για το εθνικό του έργο δεν λέει να μας ενημερώσει και
είναι κάτι που του επιμένουμε ως Ελληνική Λύση ότι πρέπει κάποια
στιγμή να μας ενημερώσει ο Έλληνας  Πρωθυπουργός γι’ αυτά
που έρχονται, διότι αυτά που έρχονται είναι πάρα πολύ δυσάρε-
στα για τον ελληνικό λαό.  

Θα ήθελα, όμως, να ξεκινήσω με κάτι και θα το διαβάσω αυ-
τούσιο. Έρχεται βαρύς χειμώνας, κύριε Υπουργέ. Η Ρωσία βγήκε
κερδισμένη οικονομικά. Πολύ άσχημη διαπίστωση για την Ευρω-
παϊκή Ένωση και την Ελλάδα. Το έχουμε αναφέρει, το έχουμε
αναλύσει πολύ πριν. Δυστυχώς, η διαχείριση της κρίσης από τη
Δύση πριν και μετά την εισβολή, ήταν καταστροφική. Δεν το λέμε
εμείς, κύριε Υπουργέ, το λέει ο Παπαχελάς, στον «ΣΚΑΪ». Αυτά
που λέμε επί μήνες, έρχονται ακόμη και τα κανάλια τα δικά σας
και μας επιβεβαιώνουν ότι έρχονται άσχημες μέρες.  

Ερχόμαστε σήμερα και γινόμαστε και πάλι μάρτυρες μιας επι-
βεβαίωσης των όσων έχει αναφέρει η Ελληνική Λύση. Δεν είμα-
στε χαρούμενοι γι’ αυτό. Όχι, γιατί είναι δυσάρεστα αυτά που
είχαμε προβλέψει και επιβεβαιώνονται ότι θα έρθουν δυσάρε-
στες στιγμές. Είμαστε στεναχωρημένοι, λοιπόν, γιατί ακόμη και
σήμερα η ελληνική Κυβέρνηση δεν έχει βάλει μυαλό. Ο Πρωθυ-
πουργός των διαγγελμάτων περισσότερα και από τη Βασίλισσα
Ελισάβετ έχει κάνει σε τρία χρόνια. Ο Πρωθυπουργός των επι-
δομάτων που ασκεί οικονομική πολιτική με επιδόματα, τα οποία
είναι δανεικά, που επιδοτεί την ανεργία και όχι την εργασία, ο
Πρωθυπουργός με τις πλατφόρμες. Τώρα που μιλάμε, πέντε
είναι ανοικτές και θα σας πω ποιες είναι: Πλατφόρμα για τα καύ-
σιμα, πλατφόρμα για το ρεύμα, πλατφόρμα για οικιακές συ-
σκευές, πλατφόρμα για επιστροφή ειδικού φόρου κατανάλωσης,
πετρελαίου κ.λπ..

Η επόμενη πλατφόρμα θα είναι για ένα voucher 100 ευρώ και
δώρο μια φέτα τυρί μαζί με μισό λίτρο γάλα. Αυτή είναι η Κυβέρ-
νηση. Δεν λειτουργεί έτσι τίποτα πραγματικό. Ζείτε μια εικονική
πραγματικότητα στην οποία πραγματικά φέρει μερίδιο ευθύνης
και ο Πρωθυπουργός, γιατί δεν θέλει να καταλάβει αυτό που γί-
νεται γύρω του, γιατί ζει σε ένα στενό περιβάλλον στο Μαξίμου
μαζί με τους δικούς του ανθρώπους που φαντάζομαι ότι δεν του
λένε την αλήθεια, δεν βγαίνει πραγματικά στον κόσμο.

Η Ελληνική Λύση, επειδή ο ομιλών, αλλά και όλοι εμείς βγαί-
νουμε στον κόσμο, κάνουμε ομιλίες, συζητάμε με τον κόσμο, τα
πράγματα είναι πολύ δυσάρεστα, πιστέψτε με. Ακόμη και για το
θέμα των παππούδων, των μπαμπάδων μας για τις συντάξεις. Βα-
φτίζετε το κρέας ψάρι. Με την έκδοση, κύριε Υπουργέ, οριστικών
συντάξεων, θα μπορούσαμε να λέμε ότι μειώνουμε το πρόβλημα
στις συντάξεις των Ελλήνων. Η μεθόδευση, όμως, της Κυβέρνη-
σης, ποια είναι; Προσωρινές συντάξεις γίνονται οριστικές και
βγαίνουν οι Υπουργοί σας και λένε ότι δίνουμε συντάξεις. Δεν δί-
νετε συντάξεις. Προσωρινές συντάξεις δίδετε πολύ χαμηλές.
Πώς θα επιβιώσει ο συνταξιούχος, ο όποιος πλήρωσε; Κοιτάξτε,
δεν κάνουμε χάρη σε κανέναν, «ω, του δίνουμε τη σύνταξη», κύ-
ριοι της Νέας Δημοκρατίας, κύριε Υπουργέ. Είστε υποχρεωμένοι
να δώσετε συντάξεις, γιατί τα έδωσε τα λεφτά ο άνθρωπος. Πώς
λέτε ότι αυξήσαμε τον όγκο των συντάξεων, όταν είναι προσω-
ρινή, μειωμένη δηλαδή, όχι η πραγματική του σύνταξη;

Επίσης, για να καταλάβετε που ζείτε -και ζείτε πραγματικά σε
έναν κόσμο περίεργο-, κλέβουν κάθε μέρα τους Έλληνες. Έκανα
το εξής πείραμα, κύριε Υπουργέ. Πήγα και πήρα ένα κιλό φέτα
τυποποιημένου τυριού σε πλαστικό κεσεδάκι. Ακούστε το. Το
πληρώνω 1 ευρώ, βγάζω το κεσεδάκι και είναι 800 γραμμάρια
μέσα. Αυτό δεν είναι κλοπή; Διότι αν το κάνει κάθε η πολυεθνική
αυτό το πράγμα, η κάθε εταιρεία, σημαίνει ότι ο άλλος χάνει 20%
από ό,τι πληρώνει καθημερινά και αν δηλώνει 100 ευρώ τη βδο-
μάδα, τα 20 ευρώ είναι κλοπή. Πού είναι οι ελεγκτικοί μηχανισμοί
του Αδώνιδος; Πού είναι να κάνει έναν έλεγχο σοβαρό στα καρ-
τέλ, τα γνωστά καρτέλ;

Άλλη κλοπή, που κανένας δεν μιλάει. Όλοι μιλάνε για το
ρεύμα. Μια οικογένεια, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, χρειάζε-
ται τέσσερα κινητά, να έχει ο καθένας από ένα κινητό. Δυστυχώς
η πολυτέλεια έχει γίνει ανάγκη, η επικοινωνία. 30 ευρώ ο καθένας
είναι 120 ευρώ τον μήνα. Σε δύο μήνες είναι 240 ευρώ. Τα καρτέλ
της κινητής τηλεφωνίας θα ασχοληθεί ποτέ η Κυβέρνηση, για να
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δει ότι έχουμε το ακριβότερο κινητό τηλέφωνο και από την Αγ-
γλία και από τη Γαλλία και από τη Γερμανία; Κανένας δεν μιλάει;
Γιατί; Τόσο ισχυροί είναι οι κύριοι ολιγάρχες των πολυεθνικών
όπου γονατίζουν κυβερνήσεις, Υπουργούς και Πρωθυπουργούς;
Πώς θα βοηθήσουμε τον πολίτη έτσι; Και τα λέω με πολύ απλά
λόγια για να καταλάβουν οι Έλληνες που παρακολουθούν ότι δυ-
στυχώς αυτή η Κυβέρνηση μας ταΐζει σανό με ψίχουλα. Και ταΐζει
και επικοινωνιακό σανό στους Έλληνες, δυστυχώς.

Θα σας πω το εξής. Θυμάμαι τον Άδωνι και πολλούς Υπουρ-
γούς σημερινούς της Νέας Δημοκρατίας να ωρύονται και να χτυ-
πιούνται ότι αν βγει η Ελλάδα από το ευρώ θα έχουμε
πληθωρισμό 10%, 15%. Το ευρώ ήταν πανάκεια, κύριε Υπουργέ;
Πόσο πληθωρισμό έχει η Ελλάδα σήμερα; Για πείτε μου εσείς.
Είναι οι διαψεύσεις σας που έρχονται μπροστά σας. Ο Μακιαβέλι
έλεγε ότι με τον τρόμο μπορείς να κυβερνήσεις ένα ολόκληρο
λαό. Έτσι κάνει τώρα η Νέα Δημοκρατία. Έτσι κάνει χρόνια η
Νέα Δημοκρατία, έτσι κάνουν χρόνια τα υπόλοιπα κόμματα εξου-
σίας, τρομοκρατούν τον πολίτη.

Και ακούστε τώρα το μεγάλο παραμύθι. Κλέβουν τους Έλλη-
νες πολίτες, σας κλέβουν εσάς τους Έλληνες -γιατί βλέπω την
κάμερα τώρα- κάθε μήνα, κάθε μέρα με λεφτά. Χίλια πεντακόσια
ευρώ σε ένα οκτάμηνο ήταν η κλοπή στα καύσιμα και στο ρεύμα.
Μαζέψανε -λέει- πλεόνασμα από έσοδα, λες και είναι από την πα-
ραγωγή του πλούτου ή από κάτι που παρήγαγε η χώρα. Ήταν τα
κλεμμένα λεφτά των Ελλήνων, τα πήραν από τις τσέπες τους,
τους δίνουν 100 ευρώ και τώρα «πείτε ευχαριστώ» τους λένε,
γιατί «η Κυβέρνηση δίνει λεφτά». Μα, είναι σοβαρή διακυβέρνηση
αυτή; Είναι σοβαρά πράγματα αυτά;

Το σύνολο των επιπλέον φορολογικών εσόδων τουρισμού -ας
με διαψεύσει ο Υπουργός- πάει σε επιδότηση καυσίμων. Το σύ-
νολο! Το κόστος στήριξης ευάλωτων από την αρχή της κρίσεως
είναι 8,4 δισεκατομμύρια ευρώ. Ξεπέρασε τα μισά ετήσια έσοδα
από τον τουρισμό. Δηλαδή, τι να συζητάμε τώρα; Δηλαδή, τρώτε
από κάπου τα λεφτά, τρώτε από τον Έλληνα τα λεφτά, δίνετε
πίσω τα λιγότερα και μετά λέτε ότι κάνετε οικονομική πολιτική.
Εμ, δεν γίνεται οικονομική πολιτική έτσι.

Και ως επιχειρηματίας, κύριε Υπουργέ, να σας πω το εξής. Αν
εγώ δανείζομαι συνεχώς για να μπορώ να πληρώνω τους υπαλ-
λήλους μου ή για να τους δίνω μπόνους, στο τέλος το δάνειο μου
θα γίνει τεράστιο και δεν θα μπορώ να το πληρώσω και θα χρε-
οκοπήσω. Και πάτε την Ελλάδα πάλι σε νέα μνημόνια, πάλι σε
νέες χρεοκοπίες.

Βγαίνει ο γερμανικός τύπος προχθές. «Η Ελλάδα παραμένει
μη επενδύσιμη». Μη επένδυση! Παρουσιάζει –λέει- έντονη μετα-
βλητότητα στα σπρεντ. Αυτή είναι η αλήθεια. Ποιον κοροϊδεύετε;
Και το λέει η Deutsche Bank, η οποία αξιολογεί την Ελλάδα ως
χώρα με αυξημένο κίνδυνο. Και βγαίνει ο καθένας εδώ μέσα
πραγματικά και πλέκει ένα σενάριο επιστημονικής φαντασίας, ότι
ζούμε σε έναν ωραίο κόσμο -πώς το είχε πει ο Πρωθυπουργός-
ζούμε σε μια καταπληκτική χώρα. Ναι, η χώρα είναι καταπλη-
κτική, οι ηγεσίες είναι να μην πω τι.

Ακούστε τώρα, επενδύσεις. Πήγε η Υπουργός να εγκαινιάσει
στο Ελληνικό καζίνο. Ο Χριστός και η Παναγία! Αν επένδυση είναι
το καζίνο, πραγματικά απορώ. Βιομηχανία του τζόγου, ένα μίνι
καζίνο γνωστών ανθρώπων της Νέας Δημοκρατίας το καζίνο!
Μετά την αεριτζίδικη βιομηχανία του τουρισμού με τα πλαστά
στοιχεία και τις επιδοτήσεις, βγαίνει και η βιομηχανία του τζόγου,
βιομηχανία τυχερών παιχνιδιών. Πού είναι ο πρωτογενής τομέας;
Πού είναι η μεταποίηση; Πού είναι αυτά που θα φανούν στο εμ-
πορικό μας ισοζύγιο; Κάνετε καζίνο και νομίζετε ότι είναι επέν-
δυση; Δώσαμε κοψοχρονιά στον Λάτση 6,2 τετραγωνικά
χιλιόμετρα στο Ελληνικό, με τρία χιλιόμετρα ακτογραμμής. Του
δώσαμε δάνεια για να τα αγοράσει και αυτός απλά πουλάει τα
οικόπεδα. «Εδώ τα καλά οικόπεδα, οικόπεδα στον ήλιο, οικόπεδα
στη θάλασσα, οικόπεδα στην αυλή». Αυτός είναι ο επενδυτής
σας; Αυτή είναι επένδυση; Σοβαρά μιλάτε τώρα; Δεν μπορούσε
η Ελλάς ως χώρα να το κάνει αυτό μόνη της με 50% αντιπαροχή
-σας λέω εγώ- και να κερδίσει το 50% η χώρα μας; Δέκα δισεκα-
τομμύρια ευρώ περίπου θα ήταν το κέρδος μας. Αλλά εξυπηρε-
τείτε τον Λάτση και τους ολιγάρχες και όχι τον Έλληνα πολίτη.
Αυτό είναι το δυσάρεστο. Τον Έλληνα πολίτη τον θεωρείτε -θα

το πω ωμά- την αγελάδα που την αρμέγετε συνεχώς, αλλά πλέον
η αγελάδα αυτή είναι ισχνή αγελάδα, δεν έχει να παράγει άλλο
γάλα, γιατί πραγματικά τους έχετε ρημάξει με τους φόρους.

Κύριε Υπουργέ, το δίλημμα στον νέο αιώνα το θέτουμε από
τώρα εμείς, θα το βρούμε μπροστά μας. Είναι τι Ελλάδα θέλει ο
καθένας εδώ μέσα. Τι Ελλάδα θέλουμε; Παραγωγική, στιβαρή,
γεωπολιτική οντότητα ή παρασιτική, παροχοτουριστική; Εμείς
θέλουμε παραγωγική, στιβαρή, γεωπολιτική οντότητα, ισχυρό-
τατη και μπορούμε να την κάνουμε, αν οι Έλληνες στις επόμενες
εκλογές μας ψηφίσουν. Μπορούμε!

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάμε και στα υπόλοιπα, στην ενέργεια. Το λέω και το ξαναλέω,

το ακριβό ρεύμα έχει ονοματεπώνυμο. ΣΥΡΙΖΑ, ΝΔ, ΚΙΝΑΛ. Με
τις ΝΟΜΕ, με την πράσινη ανάπτυξη και την κατάργηση των λι-
γνιτών, με τη μη εξόρυξη φυσικού αερίου στη χώρα μας φτάσαμε
στο σημείο σήμερα να πληρώνουμε πανάκριβα το ρεύμα και οι
Έλληνες να μην μπορούν να το πληρώσουν. Λάθη, λάθη συνεχώς
σε ενέργεια και οικονομία.

Πρώτο λάθος. Η μεγαλύτερη τιμωρία ξέρετε ποια είναι, κύριε
Υπουργέ, για κάποιον Υπουργό; Να παραδέχεται μετά από χρό-
νια αυτό που ο άλλος είπε εδώ ότι είναι σωστό. Ακούστε τι είπε
Υπουργός σας. Δεν θα πω ποιος είναι. «Είμαι υπέρ της χρήσης
πυρηνικής ενέργειας. Έχουμε πάρει στραβά το θέμα στην Ελ-
λάδα». Όταν το είπα εγώ εδώ πριν χρόνια, γελούσαν οι Νεοδη-
μοκράτες. Σήμερα κορυφαίος Υπουργός δικό σας επιβεβαιώνει
αυτό που λέμε εμείς εδώ και χρόνια. Καταθέσαμε και προμελέτη,
που να πάρει και να σηκώσει, την καταθέσαμε εδώ, σας τη δώ-
σαμε, πάρτε την. Και τώρα βγαίνει μετά από τρία χρόνια ο
Υπουργός της Νέας Δημοκρατίας και είναι υπέρ της πυρηνικής
ενέργειας.

Δεύτερο λάθος. Επιχείρηση του εξωτερικού -επειδή είστε από
αγροτική οικογένεια- δεσμεύει δέκα χιλιάδες στρέμματα στην
Καρδίτσα για να κάνει βιομηχανικό φωτοβολταϊκό πάρκο, κύριοι
συνάδελφοι, δέκα χιλιάδες στρέμματα καλλιεργήσιμης γης. Κα-
ταγγελίες άπειρες από την Καρδίτσα. Τη μάνα ελληνική γη μπο-
ρείς να τη σπείρεις, να καρπίσει καρπό και να φάει ψωμί ο
άνθρωπος, να φάει τα αγαθά της γης, τη δίνεται για να βάλετε
σίδερα και φωτοβολταϊκά πάνελ. Η εταιρεία προσφέρει ελκυ-
στικά συμβόλαια, μακροχρόνιες ενοικιάσεις σε δεκάδες αγρότες,
οι οποίοι -λέει- είναι πραγματικά εγκλωβισμένοι. Γιατί όταν ο
αγρότης βγάζει 120 ευρώ το στρέμμα κέρδος, αν ο άλλος του
δίνει 500 ευρώ το στρέμμα, θα πάει να το δώσει, τον χρόνο. Κα-
ταλαβαίνετε τι κάνετε;

Τρίτο λάθος. Ασύδοτοι οι πάροχοι από τα ουρανοκατέβατα
κέρδη. Η ΡΑΕ γνωμοδότησε -η δική σας ΡΑΕ, εσείς τους βάλατε
αυτούς- με το πόρισμα της ότι έχουν ζημιές. Και πώς τις έκαναν
τις ζημιές; Είστε Υπουργός. Να σας πω εγώ πώς τις έκαναν τις
ζημιές.

Έβαλαν μισθοδοσία, έβαλαν μπόνους, έβαλαν έξοδα, έξοδα,
έξοδα, ίσα βάρκα-ίσα πανιά με ζημιές. Είναι κράτος αυτό που δεν
ελέγχει κανέναν; Είναι κράτος; Και πώς θα φορολογήσει ο Πρω-
θυπουργός το 90%των κερδών, όταν έχουν ζημιές οι πάροχοι; Τι
θα φορολογήσει; Τις ζημιές; Δηλαδή, κοροϊδεύετε τον κόσμο κα-
τάμουτρα στη Νέα Δημοκρατία και πιστεύετε ότι μπορούμε να
σας πιστέψουμε, κιόλας. Πείτε μου πώς μπορεί να γίνει αυτό.

Και λέτε ψέματα συνεχώς. Ρήτρα αναπροσαρμογής. Πρώτα
την καταργείτε -στα λόγια- μετά την αναστέλλετε και τελικά την
ενσωματώνετε στις μηνιαίες χρεώσεις των παρόχων. Μα, είστε
με τα καλά σας τώρα; Ποιον θα κοροϊδέψετε; Εμάς στην Ελλη-
νική Λύση, κύριοι Υπουργοί, δεν θα μας κοροϊδέψετε, γιατί, επα-
ναλαμβάνω, είμαστε η φωνή της λογικής, είμαστε η φωνή των
πραγματικών δεδομένων και όχι αυτών των φανταστικών που
εσείς φαντάζεστε. 

Λέτε ψέματα για το φθηνό κόστος ενέργειας. Βγαίνει ο αρμό-
διος Υπουργός και λέει: Κάθε πράσινη μεγαβατώρα μειώνει το κό-
στος ενέργειας για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Μεγαλύτερο ψέμα
από αυτό δεν έχω ακούσει. Ο CEO της γερμανικής ΡΑΕ λέει ότι οι
ΑΠΕ στη Γερμανία μπορούν να καλύψουν μόνο το 5% της ζητή-
σεως. Το ποσοστό των ΑΠΕ  είναι 30%. Πώς θα το καλύψετε εσείς;
Χουντίνι είστε; Όχι! Είστε ψεύτες και λέτε ψέματα συνεχώς. Είστε
μία Κυβέρνηση ψευτών που έχει εθιστεί στο ψέμα.
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Πέμπτο λάθος. Δεν εκμεταλλεύεστε τη γεωθερμία. Όλες οι Κυ-
κλάδες θα μπορούσαν να έχουν τζάμπα ρεύμα. Ένα τεράστιο γε-
ωθερμικό πεδίο υπάρχει κάτω από τις Κυκλάδες. Εύκολα
δημιουργείται η προϋπόθεση για να το κάνετε ρεύμα και δεν κά-
νετε τίποτε με αυτό.

Έκτο λάθος. Θάψατε τις εξορύξεις. Βγαίνει η G7 –και κανείς
δεν το λέει αυτό, κύριε συνάδελφε- και λέει ότι οι επενδύσεις με
κρατική στήριξη στον τομέα του φυσικού αερίου και των εξορύ-
ξεων είναι αναγκαίες και η Κυβέρνηση δεν κάνει το παραμικρό.
Η G7 το λέει, εκτός αν είμαστε εμείς μόνοι μας η G10 ή οι G1 και
είμαστε ιδιαίτερη περίπτωση.

Επειδή, λοιπόν, μιλάτε και για αντιγραφές προγραμμάτων, ήδη
η Ολλανδία ξεκινάει, όπως σας είπα, δύο καινούργια πυρηνικά
εργοστάσια μαζί με άνοιγμα λιγνιτών, το μείγμα που λέγαμε
εμείς. 

Επειδή, λοιπόν, πολλοί με ρωτούν -και πολλοί ομιλούν διά
εμάς- για ποιον λόγο, εάν έρθει η στιγμή, θα συγκυβερνήσει η
Ελληνική Λύση με τη Νέα Δημοκρατία, ακούστε γιατί, κύριε
Υπουργέ μου, δεν πρόκειται να γίνει αυτό. Δεν γίνεται. Εσείς μι-
λάτε όλο για το Διεθνές Δίκαιο, εμείς μιλάμε συνεχώς για το
εθνικό συμφέρον. Πώς θα γίνει τώρα;

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς μιλάτε συνεχώς για τη συνέχεια του κράτους του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, εμείς μιλάμε για την επανίδρυση του ελληνικού κράτους
που θα εξυπηρετεί τον πολίτη.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς της Νέας Δημοκρατίας μιλάτε για πολυπολιτισμό, εμείς

μιλάμε για Ελληνισμό και ελληνικότητα. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Εσείς μιλάτε για την Ευρώπη της Γερμανίας, εμείς μιλάμε για
την Ευρώπη των εθνών, των λαών και των πολιτών. 

Εσείς μιλάτε για την πολυθρησκευτική Ελλάδα κάνοντας τζα-
μιά, εμείς μιλάμε για μια Ελλάδα ανεκτική, χριστιανική, ορθό-
δοξη. 

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς μιλάτε για επενδύσεις με δανεικά, εμείς μιλάμε για πα-

ραγωγή πλούτου για τον Έλληνα. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Εσείς μιλάτε για επιδόματα, εμείς μιλάμε για παραγωγή πλού-
του. 

Εσείς μιλάτε για επενδύσεις κρατικοδίαιτων ολιγαρχών, εμείς
μιλάμε για εργασία καλά αμειβόμενων Ελλήνων πολιτών. Είναι
συγκλονιστικές διαφορές. Εσείς μιλάτε συνεχώς με κρατικοδίαι-
τους ολιγάρχες, εμείς μιλάμε μόνο με τον λαό και μόνο με τους
Έλληνες. 

Τολμάμε και λέμε πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες και
αυτή είναι ουσιαστική μας διαφορά, κύριε Υπουργέ.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάμε τώρα και στα υπόλοιπα. Ελληνοτουρκικά. Κύριοι συνά-

δελφοι, κανένα κόμμα δεν μιλάει. Γιατί δεν μιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ για
τα ελληνοτουρκικά; Γιατί δεν μιλάει το ΚΙΝΑΛ; Γιατί δεν μιλάει το
ΚΚΕ; Γιατί δεν μιλάει κανένας; Περίεργα πράγματα συμβαίνουν. 

Θα αναφέρω, λοιπόν, μερικά λάθη που έκανε στα εθνικά θέ-
ματα η Κυβέρνηση. Στην ελληνοαμερικανική συμφωνία που υπο-
γράψατε εδώ, εσείς της Νέας Δημοκρατίας, γιατί υπογράψατε
να ενταχθούν και τα Σκόπια και η Αλβανία; Τι σχέση έχει η ελλη-
νοαμερικανική συμφωνία των βάσεων με το να μπουν οι Σκοπια-
νοί και οι Αλβανοί στο ΝΑΤΟ; Πείτε μου. Υπήρχε όρος μέσα στο
μνημόνιο.

Βεβαίως, κανείς δεν αντιδρά με τα αυτονόητα. Και θα σας πω
τι πρέπει να κάνετε τώρα. Τώρα βέτο! Βέτο στα Σκόπια, βέτο και
στην Αλβανία.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί την προηγούμενη εβδομάδα στο αλβανικό κοινοβούλιο

μιλούσαν όλοι οι Βουλευτές για την Τσαμουριά.
Δεύτερο λάθος. Η ελληνική Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυ-

πουργός τα έχει βάλει με τη βουλγαρική κυβέρνηση, η οποία εξυ-
πηρετεί το δικό μας συμφέρον για την «ψευτοβόρεια Μακεδονία»
και ο Πρωθυπουργός θέλει να νουθετήσει τους Βούλγαρους.
Έγινε βασιλικότερος του βασιλέως, νατοϊκότερος του ΝΑΤΟ και
αμερικανότερος των Αμερικανών. 

Οι Βούλγαροι πήραν όμως αυτό που ήθελαν. Αντέδρασαν, αν-
τέδρασαν και τι πήραν; Ότι η γλώσσα τους είναι βουλγαρική διά-
λεκτος και όχι μακεδονική. Εμείς δεν μπορούσαμε να το κάνουμε
αυτό; Πώς το έκαναν οι Βούλγαροι μετά τη Συμφωνία των Πρε-
σπών,  η οποία για εμένα είναι επαίσχυντη και προδοτική; Αυτή
είναι άποψή μου και θα την κρατήσω. Οι Βούλγαροι πέτυχαν κάτι.
Εσείς γιατί δεν κάνετε κάτι;

Τρίτο λάθος. Η Κυβέρνηση διώχνει τους Ρώσους τουρίστες.
Το ελληνικό κέντρο αιτήσεων βίζας ενημέρωσε προχθές ότι για
«τεχνικούς λόγους» από τις 27 Ιουνίου τα προξενεία θα αναστεί-
λουν προσωρινά την αποδοχή εγγράφων για βίζα από Ρώσους.
Τόσα λεφτά έχουμε που δεν τα χρειαζόμαστε; Μόνο τα δανεικά
λεφτά ξέρετε να παίρνετε; Γιατί τους απαγορεύετε να έρθουν να
ακουμπήσουν εδώ τα λεφτά τους;

Άλλο λάθος. Η ένταση με τη Ρωσία. Πετύχατε το ακατόρθωτο.
Χωρίς λόγο, χωρίς αιτία να απελαύνει η Ελλάδα από εδώ Ρώ-
σους, να απελαύνει χθες η Ρωσία. Για ποιον λόγο; Για να κά-
νουμε το παιχνίδι των Αμερικανών; 

Και εδώ τα λάθη θα συνεχίζονται. Υπάρχει η απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, όπου η Ελλάδα μπορεί να μπλοκάρει τα
τουρκικά ψάρια. Δεν κάνατε τίποτε γι’ αυτό. Δεν επιβάλλατε και
δεν ζητήσατε ποτέ κυρώσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση εναν-
τίον της Τουρκίας. Πώς να πείσω εγώ τους Τούρκους ότι πραγ-
ματικά είμαι ισχυρός, όταν, ό,τι εφόδιο διαθέτει η χώρα, το
απονευρώνετε μόνοι σας. Πώς ο Πρωθυπουργός δεν ζητάει κυ-
ρώσεις εναντίον της Τουρκίας, η οποία ζητάει να φτάσει μέχρι
τον εικοστό πέμπτο μεσημβρινό, που μιλάει ωμά για εισβολή σε
ελληνικά νησιά; Το καταλαβαίνετε; Εισβολή! Ούτε μία κύρωση.
Ούτε μία απαίτηση. Πραγματικά απορώ. Δεν ζητάτε κυρώσεις. 

Έχουν περάσει τέσσερις ημέρες, κύριοι Υπουργοί. Ξέρετε,
αυτά τα νομοσχέδια είναι σαν το πάρεργο των Υπουργών. Έρ-
χονται εδώ, δεν ακούνε κανέναν, τα περνάνε, τα ψηφίζουν, περ-
νάνε όλα τρέιλερ, δεν ακούνε τι λένε οι Αρχηγοί των κομμάτων,
δεν ακούνε τι λένε οι Βουλευτές και οι άλλοι συνάδελφοί τους.
Δυστυχώς, αυτό είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο της Νέας Δημο-
κρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ. Πρέπει να γίνει δημοκρατικό
το ελληνικό Κοινοβούλιο, να υποχρεωθούν οι Υπουργοί και να
απαντούν και να ακούν. Ντροπή είναι!

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πέρασαν τέσσερις ημέρες. Έξω από τη Βουλή ήρθε ο Τούρ-

κος πρόεδρος ενός κόμματος «της αλλαγής» -κάθε συνωνυμία
με το ΠΑΣΟΚ είναι συμπτωματική-και ύψωσε την ελληνική ση-
μαία. Είχε προειδοποιήσει έξι ημέρες πριν. Οι μυστικές υπηρε-
σίες της Τουρκίας, οι μυστικές υπηρεσίες της Ελλάδος δεν
ενημερώθηκαν ότι θα έρθει; Πώς του επέτρεψαν να πετάξει και
να έρθει στην Ελλάδα; Πώς του επέτρεψαν να μπει στην Ελλάδα;
Και άντε έκανε ό,τι έκανε, γιατί δεν βγαίνει ένταλμα σύλληψης
ακόμη και τώρα ή να είναι ανεπιθύμητος στην Ελλάδα από εδώ
και στο εξής; Κάνετε τραγικά λάθη.

Και θα σας πω και κάτι ακόμα. Αυτή η χώρα γέννησε το πνεύμα
και τον πολιτισμό. Αυτή η χώρα δημιούργησε τα μεγαλύτερα πο-
λιτισμικά και πολιτιστικά ιδεώδη κατά την αρχαιότητα, αλλά και
κατά τη βυζαντινή αυτοκρατορία. Σήμερα, δυστυχώς, δεν υπάρ-
χει Ακαδημία Αθηνών. Δεν υπάρχει πνευματική, καλλιτεχνική, πα-
τριωτική ηγεσία. Και είναι ένα μεγάλο πρόβλημα, τεράστιο κενό
των ανθρώπων του πνεύματος να μιλήσουν για την Ελλάδα. Βγαί-
νει ο κάθε καλλιτέχνης της Τουρκίας, ο κάθε καθηγητής, ο κάθε
ακαδημαϊκός και μιλάει για κατάληψη ελληνικών εδαφών. Θα
τολμούσε ένας Έλληνας ακαδημαϊκός, ένας Έλληνας ηθοποιός,
ένας τραγουδιστής να πει ότι η βασιλεύουσα, η Κωνσταντινού-
πολη είναι ελληνική; Δεν τολμάει κανένας να το πει. Γιατί; Γιατί
είναι φοβικοί. Γιατί επικρατεί η ψευτοαριστερή αντίληψη ότι δεν
πρέπει να διεκδικούμε τίποτα. Κάνετε λάθος. Όταν διεκδικεί ο
γείτονάς σου, διεκδικείς και εσύ για να μπορέσεις, όταν συζητή-
σεις ειρηνικά, να μην παραδώσει αυτά που έχεις. 

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα πω και κάτι στα μέσα ενημέρωσης -με πόνο και με θλίψη

το λέω. Αναπαράγουμε καθημερινά περισσότερη τουρκική προ-
παγάνδα από όση μπορούμε να καταναλώσουμε ως Έλληνες.
Φτάνει πια η τουρκική προπαγάνδα από τα κανάλια. Φτάνουν πια
τα τουρκικά σίριαλ. Παράκληση: Ξηλώστε τα αυτά, γιατί κάνετε
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ζημιά στο φρόνημα των Ελλήνων. Έναν ανταποκριτή έχει η Τουρ-
κία στην Ελλάδα, εφτά, οχτώ έχουμε εμείς. Ο λόγος ποιος είναι;
Για να λέω τι έκανε ο Ερντογάν και πώς απειλεί ο Ερντογάν; Αυτό
είναι ενημέρωση; Όχι. Αυτό είναι καλλιέργεια φόβου, φοβικού
συνδρόμου, φόβου πολέμου, φόβου αντίστασης. Σταματήστε να
παίζετε το παιχνίδι των Τούρκων. 

Έχουμε, λοιπόν, μια Κυβέρνηση διαρκώς σε άμυνα. Τι θα μπο-
ρούσε να κάνει η Νέα Δημοκρατία, κύριε Υπουργέ; Επίθεση τώρα
διπλωματική σε όλα τα πεδία και μέτωπα.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Προβάλλετε διεθνώς την ωμή παραβίαση της Συνθήκη της Λω-

ζάνης από την Τουρκία, στη Συρία, στην Θράκη μας, στην Ίμβρο,
στην Τένεδο και σε άλλες περιοχές για να αμβλυνθεί ο ηθικός
αυτουργός της παραβίασης της Συνθήκης της Λωζάνης. 

Ζητήστε, κύριοι της Νέας Δημοκρατίας, άμεση αποχώρηση
από την Κύπρο όχι μόνο των τουρκικών στρατευμάτων αλλά και
των εποίκων, που πήγαν εκεί κατά χιλιάδες. Υπάρχουν πολλά να
κάνετε, αλλά δεν ξέρω τελικά αν ο Πρωθυπουργός θέλει να τα
κάνετε. 

Και η απόδειξη ήρθε με αυτό το εγκληματικό λάθος, που έγινε
εδώ και λίγες μέρες. 

Το Γραφείο Διανοητικής Ιδιοκτησίας της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως έχει εγκρίνει ως «Turkaegean» το Αιγαίο Πέλαγος, το πέ-
λαγος των χιλιάδων ετών ελληνικού ονόματος, το Αιγαίο
Πέλαγος. Κατοχύρωσαν οι Τούρκοι πνευματικά δικαιώματα με-
τονομασίας για τουριστική προβολή και όχι μόνο, ως τουρκοαι-
γαίο. Η Ελλάς είχε το δικαίωμα να αντισταθεί. Δεν αντιστάθηκε.
Δεν έκανε ένσταση. Είχε άλλους δύο μήνες μέχρι τον Φεβρουά-
ριο. Δεν το έκανε. Ποιος φταίει; Η Νέα Δημοκρατία που το ανέχ-
θηκε και θέλει μάλιστα να λέμε ότι είναι ένα λαϊκό πατριωτικό
κόμμα.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Φταίει το Υπουργείο Εξωτερικών, ο κ. Δένδιας και ο Έλληνας

Πρωθυπουργός. Τουρκοαιγαίο το Αιγαίο σε διαφημιστικά μηνύ-
ματα με τη δική σας απουσία να κάνετε μία ένσταση; Και τώρα
δεν μπορούμε να κάνουμε ένσταση. Έβαλαν τον «ΣΚΑΪ «από το
πρωί να λέει ότι θα κάνουμε ένσταση. Ούτε τα βασικά δεν ξέρετε.
Δυστυχώς για δέκα χρόνια από εδώ και στο εξής το Αιγαίο παγ-
κοσμίως θα λέγεται τουρκοαιγαίο, για την τουριστική εκμετάλ-
λευση της Τουρκίας. 

Ακούστε ποιος είναι ο δούρειος ίππος. Τουριστική εκμετάλ-
λευση σημαίνει τουριστική συνεκμετάλλευση, όπως έλεγαν πολλοί
κατά το παρελθόν. Οπότε από την τουριστική συνεκμετάλλευση
θα πάτε μετά και στη μοιρασιά, στη συνεκμετάλλευση στο Αιγαίο
μέσω Χάγης γιατί είναι όλα σχεδιασμένα δυστυχώς από κάποιους
και κάποιοι εδώ τα εφαρμόζουν. Θα έλεγα πολλά αλλά πραγμα-
τικά θλίβομαι γιατί ακούω την κ. Μενδώνη να είναι έξαλλη με τον
κ. Δένδια, τον κ. Δένδια να σηκώνει τα χέρια του. Αλλά στην επι-
τροπή αυτή ήταν και δύο Έλληνες. Δύο Έλληνες συμμετείχαν στη
δική μας επιτροπή και μπορούσαν να κάνουν ένσταση. Και δεν
έκανε ένσταση ο Έλληνας υπάλληλος. Ξηλώστε τώρα τους υπαλ-
λήλους. Διώξτε τους, απολύστε τους. Άνοιξαν κερκόπορτα.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το καλύτερο; Να παραιτηθεί ο αρμόδιος Υπουργός. Ο κ.

Δένδιας έκανε ένα εθνικό έγκλημα για το οποίο πρέπει να τιμω-
ρηθεί. Πρέπει να παραιτηθεί. Τουρκοαιγαίο το Αιγαίο; Επίσημα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Σοβαρά μιλάμε τώρα; Και δεν ανοίγει
ρουθούνι; Δεν μιλάει κανένας εδώ μέσα; Δεν σας ενδιαφέρει κα-
θόλου; Ξέρετε τι έχει γίνει; Έχετε αντιληφθεί τι μας έρχεται;
Πραγματικά απορώ. Τα μέλη, λοιπόν, του διοικητικού συμβου-
λίου από την Ελλάδα: Μάρκους Βιέρ, Άστα Σουλτ, Θοδώρα Σιμι-
τζή, Ελένη Μίσκου. Αυτοί πρέπει να ξηλωθούν. Αν είναι τα μέλη
της ελληνικής πλευράς -αυτοί είναι, το έψαξα το πρωί- πρέπει να
ξηλωθούν. Γιατί ο Υπουργός δεν τους ξηλώνει; Γιατί τους κρα-
τάει ο Υπουργός Εξωτερικών ή η Υπουργός Πολιτισμού; Έκαναν
καλά τη δουλειά τους. Όχι. Πρέπει να τιμωρηθούν; Ναι. Τι πρέπει
να κάνουμε; Ξαναλέω για ακόμη μια φορά, αποπομπή των υπαλ-
λήλων για να αποδείξει η Νέα Δημοκρατία ότι δεν ήξερε τουλά-
χιστον.

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά και να πει ότι δεν ήξερε σημαίνει ότι είναι επικίνδυνη κυ-

βέρνηση. Πάλι έχει ευθύνη ο Υπουργός και Πρωθυπουργός γι’
αυτό που έγινε. Και τα λέω με πολύ απλά λόγια. Τι πετύχατε λοι-
πόν ως Νέα Δημοκρατία; Να σας το πω με πολύ λαϊκά λόγια. Η
Ελλάδα ποτέ δεν πεθαίνει, λέμε. Εμείς επιμείνουμε σε αυτό. Αλλά
μήπως παραέχει ξαποστάσει; Οι Έλληνες έχουν ξαποστάσει
πάρα πολύ. Πραγματικά αντιλαμβάνομαι τον πόνο των Ελλήνων.
Περνούν δύσκολες οικονομικές στιγμές. Και η ακρίβεια, η φτώ-
χεια, η ένδεια, όλα αυτά που συμβαίνουν έχουν ονοματεπώνυμο:
Νέα Δημοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΚΙΝΑΛ. Τα κόμματα εξουσίας τα οποία
θα συγκυβερνήσουν στις επόμενες εκλογές, ή δύο ή τρεις μαζί. 

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Και τι πετύχατε όλοι σας μαζί; Θα σας πω τώρα. Η Μακεδονία

να είναι σλαβική, το Αιγαίο τουρκοαιγαίο, το Σύνταγμα ελληνο-
φοβικό, η Ομόνοια και οι δρόμοι μας πακιστανικοί γιατί κάθε
μέρα κάνουν πορείες οι Πακιστανοί εναντίον της Ινδίας, το Μα-
ξίμου πολυπολιτισμικό. Αυτή είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας;
Αυτή είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας; Όχι. Είστε σε λάθος
πλευρά. Είστε στην πλευρά της λάθος πλευράς ιστορίας. Αλ-
λάξτε πλευρά γιατί η χώρα δεν πάει καθόλου καλά. 

Και πως αποδεικνύεται ότι συνεργάζεστε κι έχετε ίδια ιδεολη-
ψία; Δεν είστε η Νέα Δημοκρατία πια. Πραγματικά δεν είστε η
Νέα Δημοκρατία που όλοι πίστευαν κάποια στιγμή. Δεν είστε
αυτό το κόμμα το λαϊκό, το πατριωτικό. Διάβασα για την ιστορία
των αμβλώσεων τον κ. Τσίπρα στα αγγλικά και τον κ. Μητσοτάκη
στα αγγλικά να διαρρηγνύουν τα ιμάτιά τους για το θέμα των
εκτρώσεων και των αμβλώσεων. Είναι ένα θέμα πολύ σοβαρό.
Ναι. Αλλά βγαίνει τώρα ο Έλληνας Πρωθυπουργός και ο Έλλη-
νας Αρχηγός Αξιωματικής Αντιπολιτεύσεως στην ίδια ακριβώς
γραμμή εναντίον της απόφασης του αμερικανικού συνταγματι-
κού δικαστηρίου. Σοβαρά μιλάτε τώρα; Και τον έχουμε Πρωθυ-
πουργό; Τον έχουν αρχηγό αυτοί; Να κρίνουμε εμείς συνταγμα-
τικό δικαστήριο των Ηνωμένων Πολιτειών; Αντί να πείτε «τι έγ-
κλημα κάναμε τόσα χρόνια και δεν κάναμε ένα συνταγματικό δι-
καστήριο εμείς για να αποφασίζει πραγματικά για τα μείζονα
ζητήματα» τα βάλατε με τους Αμερικανούς στο δικαστήριο τους;
Πόσο ίδιοι είστε; Πόσο ίδιοι είστε; Υπέρ των αμβλώσεων όλοι.
Καλλιεργείτε τον φόβο. Θα καταθέσω στα Πρακτικά τα δυο
tweet. Είναι παρόμοια. 

Θα μείνω μόνο στα εξής. Ο Πρωθυπουργός είναι υπέρ των αμ-
βλώσεων και των εκτρώσεων. Πεθαίνουμε δημογραφικά, δεν δί-
νετε κίνητρα να γεννηθούν Έλληνες, μπολιάζετε τη χώρα, θέλετε
και αμβλώσεις. Η επίφαση και η δικαιολογία είναι ότι είναι πολλά
προϊόντα από βιασμούς. Προϊόν ο βιασμός και έγινε ό,τι έγινε.
Εδώ είναι άλλο θέμα. Αστερίσκος. Πάντα υπάρχουν αστερίσκοι
στους νόμους. Αλλά η Νέα Δημοκρατία έλεγε το 1986 επί
ΠΑΣΟΚ, έλεγε: «το ΠΑΣΟΚ έρχεται σήμερα και ψηφίζει τον νόμο
για τις αμβλώσεις για να ολοκληρώσει την καταστροφή την οποία
μέχρι σήμερα έχει επιτελέσει στον θεσμό της ελληνικής οικογέ-
νειας». Πρακτικά της Βουλής το 1986. Αυτή ήταν η Νέα Δημο-
κρατία. Αυτή είναι η Νέα Δημοκρατία. Δεν είστε εσείς η Νέα
Δημοκρατία. Είστε ένα κεντροδεξιό, ακραίο νεοφιλελεύθερο
κόμμα και τρίζουν τα κόκκαλα του Καραμανλή του Α’. Τρίζουν τα
κόκκαλά του με αυτά που κάνετε. 

Ακούστε τα επιχειρήματά τους. Το σώμα, λέει, ανήκει στη γυ-
ναίκα. Στα εμβόλια όμως το σώμα δεν ανήκει σε εμάς. Υποχρεω-
τικός ο εμβολιασμός. Για να καταλάβετε την αντίφασή σας. Λέτε
ότι αφορούν οι εκτρώσεις και οι αμβλώσεις τις γυναίκες. Δεν
αφορούν μόνο τις γυναίκες. Αφορούν και τα έμβρυα που υπάρ-
χουν μέσα. Μην τα μπερδεύετε. Και να σας πω και κάτι; Ήσασταν
όλοι έμβρυα κάποτε. Κι αν η μαμάκα σας έκανε την επιλογή που
εσείς τώρα θέλετε να κάνουν οι γυναίκες δεν θα υπήρχατε εσείς.
Παρατηρώ, λοιπόν, ότι όσοι είναι υπέρ των εκτρώσεων έχουν ήδη
γεννηθεί. Θα σας πω ποια είναι η πρότασή μας. Γιατί εσείς απο-
φασίζετε για τον ελληνικό λαό χωρίς να ρωτάτε. Τι λέει η Ελλη-
νική Λύση;

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Είμαστε αλλού γι’ αλλού. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κοιτάξτε, έχω κι εγώ μάνα. Εντάξει; Όπως έχετε και
εσείς. Αλλά είστε γεννημένη γιατί η μητέρα σας δεν έκανε
έκτρωση. Αν έκανε έκτρωση δεν θα ήσασταν γεννημένη, ούτε θα
αντιδρούσατε.
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Τι λέμε εμείς; Για τα μείζονα ζητήματα δεν αποφασίζει η κυρία
απέναντί μου, ούτε εγώ. Για τα θέματα που αφορούν τη ζωή και
τη δολοφονία κάποιου δεν αποφασίζετε εσείς. Δημοψήφισμα για
να αποφασίσει ο ελληνικός λαός. 

(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Έχετε τα κότσια; Κάντε το. Αυτή είναι η δημοκρατία. Όχι απο-

φασίζουν οι τριακόσιοι, οι διακόσιοι, οι εκατόν πενήντα για το τι
θα κάνει ο Έλληνας. Όπως δημοψήφισμα δεν κάνατε για τις Πρέ-
σπες. Και πραγματικά αν είχαν τη δική σας λογική οι μανάδες
μας, δεν θα ήσασταν εδώ εσείς. Απλά είναι τα πράγματα. Είναι
απλά τα πράγματα. Πολύ απλά. Και σε ένα έθνος που πεθαίνει
δημογραφικά δίνεις κίνητρα για να γεννηθούν Έλληνες. Δεν δί-
νεις κίνητρα για να μην γεννιούνται Έλληνες. Με δημοψήφισμα
θα πάτε μέχρι τέλους. Θα σας πάμε με δημοψήφισμα να αποφα-
σίσει ο ελληνικός λαός για τα μείζονα ζητήματα. Αυτή είναι η
άποψή μας. Δεν την αλλάζουμε. Ζήτω η δημοκρατία. Κάτω η λο-
γική της φαυλοκρατίας. Αυτό θα λέμε πάντα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταμένα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Τον λόγο είχε ο Υπουργός κ. Οικονόμου να τοποθετηθεί επί
διάταξης στην τροπολογία 1344. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για την τροπολογία
1344 με αύξοντα αριθμό 203. Το άρθρο 7 της τροπολογίας του
Υπουργείου Υποδομών και Μεταφορών στο νομοσχέδιο, που συ-
ζητάμε σήμερα αφορά την ενίσχυση των επιχειρήσεων του έντυ-
που τύπου και της πανελλαδικής κυκλοφορίας, άρα και του
περιφερειακού τύπου. Οι επιχειρήσεις αυτές δοκιμάζουν πολύ
μεγάλες δυσκολίες στη λειτουργία τους εξαιτίας της αύξησης
των λειτουργικών εξόδων είτε αυτές έχουν να κάνουν με το με-
ταφορικό κόστος ως συνέπεια των εξωγενών κρίσεων της εισα-
γόμενης ακρίβειας που ζούμε κυρίως στο κομμάτι των καυσίμων,
είτε της κατακόρυφης αύξησης της πρώτης ύλης που για τις
εφημερίδες αυτές είναι το δημοσιογραφικό χαρτί. Από την άλλη
πλευρά αντιμετωπίζουν και το πρόβλημα της μείωσης της κυκλο-
φορίας τους και παρ’ όλα αυτά κάνουν έναν αγώνα για να συν-
τηρήσουν, να στηρίξουν τη λειτουργία τους, να ανταπεξέλθουν
σε αυτό που αποτελεί την αποστολή τους και την άσκηση της
επιχειρηματικής τους δραστηριότητας. 

Τι έρχεται και κάνει η Κυβέρνηση με την τροπολογία αυτή; Έρ-
χεται να ενισχύσει σε δύο βασικούς πυλώνες. Ο ένας πυλώνας
είναι το μεταφορικό κόστος. Με αντίστοιχο τρόπο με αυτό που
έγινε πέρσι το ύψος της ενίσχυσης του μεταφορικού κόστους θα
είναι ανάλογο του συνολικού μεταφορικού κόστους, όπως λέει
και η τροπολογία για κάθε τρίμηνο. Το μέγιστο ποσό της επιχο-
ρήγησης θα ισούται με το μεταφορικό κόστος του αντίστοιχου
περσινού τριμήνου του φορολογικού έτους της περασμένης πε-
ριόδου και θα πιστοποιείται από μια σειρά από στοιχεία, είτε από
το πρακτορείο διανομής είτε από τα κατά τόπους κομμάτια δια-
νομής είτε από τα παραστατικά και λογιστικά στοιχεία και λοιπά
αποδεικτικά που θα προσκομίζουν οι δικαιούχοι της επιχορήγη-
σης αυτής, με βάση την υπουργική απόφαση που θα βγει. Η
διάρκεια της επιχορήγησης καθορίζεται σε τέσσερα ημερολο-
γιακά τρίμηνα αρχής γενομένης από 1-1-2022. Πρώτη απαραί-
τητη υποσημείωση εδώ ότι είχε δοθεί και πέρσι η ενίσχυση αυτή
για τα έντυπα πανελλαδικής κυκλοφορίας. Δεν είχε προβλεφθεί
για τα έντυπα του περιφερειακού τύπου, ημερήσια, εβδομαδιαία
και περιοδικά. Εντάσσεται στην ενίσχυση και αυτή η κατηγορία
των εντύπων που επίσης δοκιμάζεται σκληρά από τις συνθήκες
που επικρατούν.

Το δεύτερο κομμάτι της ενίσχυσης αφορά την επιδότηση μέ-
ρους της αύξησης του δημοσιογραφικού χαρτιού της πρώτης
ύλης για την έκδοση των επιχειρήσεων τύπου. Το μέγιστο ποσό
της επιχορήγησης ισούται με το 50% της αύξησης, του επιπλέον
κόστους δηλαδή, με βάση τα περσινά στοιχεία του αντίστοιχου
τριμήνου του προηγούμενου φορολογικού έτους. Και αυτό θα
επιβεβαιώνεται από μια σειρά παραστατικά που θα προβλέπονται
στην κοινή υπουργική απόφαση που θα βγει και θα πιστοποιούν-

ται και από την έκθεση ορκωτού λογιστή.
Να κάνω και δύο απαραίτητες διευκρινίσεις, κυρία Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα η επιχορήγηση που δίνουμε είναι μια επιχορή-

γηση η οποία θα είναι ακατάσχετη και θα είναι και ανεκχώρητη,
όπως θα προβλέπεται και στην ΚΥΑ η οποία θα εκδοθεί. Είναι μια
ενίσχυση που δίνεται για να στηριχθούν αυτές οι βασικές ανάγ-
κες και να βοηθηθούν οι εφημερίδες ώστε να ανταπεξέλθουν και
να αντιμετωπίσουν τις δυσκολίες που έχουν.

Η δεύτερη απαραίτητη διευκρίνιση είναι ότι πρόκειται για μια
ενίσχυση οριζόντια. Όλες οι επιχειρήσεις του έντυπου τύπου,
που πληρούν τις προϋποθέσεις που θα προδιαγράφει η ΚΥΑ, δη-
λαδή που θα φέρουν τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία, θα ενι-
σχυθούν για να αντιμετωπίσουν μέρος των δυσκολιών που έχουν.
Αυτό συνιστά νομίζω μια πολύ καθαρή απόδειξη του πόσο σεβό-
μαστε και εκτιμούμε την προσπάθεια που γίνεται, αλλά και ανα-
γνωρίζουμε την ανάγκη υποστήριξης του έντυπου τύπου σε
δύσκολες συνθήκες, όχι μόνο των κρίσεων αλλά και της αλλαγής
του μιντιακού τοπίου συνολικά.

Ο πλουραλισμός και η πολυφωνία στον Τύπο είναι χωρίς αμ-
φιβολία βασικός πυλώνας της δημοκρατίας και της ποιότητας
της δημοκρατίας. Πριν από αυτό και αναγκαία προϋπόθεση γι’
αυτό είναι να αντιμετωπίσει τις υπαρξιακού τύπου δυσκολίες που
έχουν οι επιχειρήσεις αυτές.

Η Κυβέρνησή μας με αυτή την τροπολογία, η οποία ελπίζω να
τύχει της καθολικής αποδοχής του Κοινοβουλίου, έρχεται να
δώσει πολύ ουσιαστική στήριξη στο κομμάτι της ανάγκης και του
μεταφορικού κόστους, αλλά και της επιδότησης του χαρτιού που
έχουν οι εφημερίδες και πανελλαδικής εμβέλειας και κυκλοφο-
ρίας και όλες οι υπόλοιπες. Είναι περιττό να πω ότι αποτελεί κα-
θολικό αίτημα των επιχειρήσεων τύπου.

Και να προσθέσω κλείνοντας ότι είναι ένα μόνο κομμάτι από
τη συνολική εργαλειοθήκη που επεξεργαζόμαστε για τη στήριξη
των επιχειρήσεων του έντυπου τύπου και πανελλαδικής κυκλο-
φορίας αλλά και περιφερειακής, και θα έλεγα κυρίως της περι-
φερειακής, προκειμένου να προσαρμοστούν στις απαιτήσεις της
περιόδου και να ανταπεξέλθουν στις δυσκολίες και τις προκλή-
σεις που έχουν.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούμε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Τσακαλώτος.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν είχα σκοπό να αρχίσω την ομιλία μου με την απόφαση του

ανώτατου δικαστηρίου των Ηνωμένων Πολιτειών, αλλά μετά από
την ομιλία του κ. Βελόπουλου, ο οποίος προφανώς θέλει να κλέ-
ψει κάτι από την αίγλη του Τραμπ και θεωρεί ότι ο «τραμπισμός»
μπορεί να βρει έδαφος και στην Ελλάδα, είμαι αναγκασμένος να
πω ότι αυτή η απόφαση είναι καταστροφική για τις γυναίκες, για
το γυναικείο κίνημα και για τη μάχη ενάντια στον σεξισμό.

Όσες και όσοι από εμάς πιστεύαμε στον εκσυγχρονισμό και
στον μοντερνισμό και ότι η χειραφέτηση των γυναικών θα ήταν
μια γραμμική εξέλιξη, τώρα ξέρουμε όλοι και όλες ότι πρέπει συ-
νεχώς να δίνουμε μάχες για τα δικαιώματα των γυναικών, για το
σώμα τους και για τη χειραφέτησή τους. Δεν τελειώνει εδώ.

Ελπίζω αυτή η απόφαση να είναι ένα σπρώξιμο για ένα νέο φε-
μινιστικό κίνημα και για την Ελλάδα, διότι ακούσατε κι εσείς τον
κ. Βελόπουλο και το έδαφος που θέλει να χτίσει. Ελπίζω ότι ο
«τραμπισμός» δεν θα έχει καμμία θέση στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η οικονομική ιστορία
δεν είναι το δυνατό χαρτί της Κυβέρνησης. Για την Κυβέρνηση
που έχουμε η οικονομική ιστορία του τόπου αρχίζει το 2015. Τί-
ποτα δεν έγινε πριν από το 2015, καμμία χώρα δεν χρεοκόπησε,
καμμία χώρα δεν έχασε το 25% του ΑΕΠ, καμμία χώρα δεν είχε
μειώσεις συντάξεων και μισθών στο δημόσιο, καμμία χώρα δεν
πήρε 63 δισεκατομμύρια μέτρα για δημοσιονομική αναπροσαρ-
μογή. Όλα αρχίζουν το 2015.

Σε προηγούμενη συζήτησή μας για νομοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Οικονομικών έθεσα το θέμα του δημοσίου συμφέροντος
για τη «ΛΑΡΚΟ», για την ενέργεια, για την υγεία και για το πώς η
Νέα Δημοκρατία δεν έχει καν την έννοια του δημόσιου συμφέ-
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ροντος στο οπλοστάσιό της. Μάλιστα, μού απάντησε ο κ. Σταϊ-
κούρας: «Ποιοι είσαστε εσείς να μιλάτε για το δημόσιο συμφέ-
ρον, που βάλατε τα capital controls, που καταστρέψατε τη χώρα
το 2015;». Δεν απάντησε σε καμμία ερώτηση που του έβαλα και
σε προτάσεις για τον δημόσιο χώρο, για τις τράπεζες, για την οι-
κολογική διάσταση και για το πώς πρέπει να κατευθύνονται οι
πόροι με οικολογική μέριμνα. Πάλι μιλάτε για το 2015.

Σας λέω ευθέως ότι είναι αδυναμία σας για δύο λόγους:
Είναι αδυναμία γιατί για κάθε επιχείρημα για το 2015 υπάρχουν

τόσα άλλα επιχειρήματα και όχι γι’ αυτά που μόλις είπα για τη
χρεοκοπία της χώρας και για τη μείωση του ΑΕΠ, αλλά και γι’
αυτά που συζητούσαμε την προηγούμενη εβδομάδα και τώρα,
για τη «ΛΑΡΚΟ» και για τον Σκαραμαγκά. Δεν υπήρχε πρόβλημα
το 2015 γι’ αυτές τις επιχειρήσεις; Έρχεστε εδώ και λέτε ότι όλα
πήγαιναν μια χαρά, ότι ήταν τέλειες οι επιχειρήσεις και δεν
υπήρχε κρατική βοήθεια που έπρεπε να ξαναπληρώσουμε. Τι
έγινε πριν από το 2015 σ’ αυτές τις επιχειρήσεις; Όμως, υπάρχει
μια μεγαλύτερη αδυναμία καθώς πάμε σε εκλογές.

Εικάζω και νομίζω ότι θα υποστήριζαν οι δημοσκόποι ότι το 1/3
των αποφάσεων των ψηφοφόρων είναι για το παρελθόν. Δηλαδή
πόσο αξιόπιστο είναι ένα κόμμα και πόσο αξιόπιστο είναι το άλλο
κόμμα. Όμως, τα 2/3 είναι ποιοι μπορούν να μας βοηθήσουν σε
μια συγκεκριμένη στιγμή. Τα 2/3 δηλαδή της απόφασης βασίζε-
ται στο μέλλον, τι όραμα και τι στρατηγική έχει το κάθε κόμμα,
πώς αντιμετωπίζει τα δικά μας προβλήματα.

Εγώ λέω και νομίζω και ο ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόμματα- ότι
υπάρχει μια δυναμική των προοδευτικών και των αριστερών κομ-
μάτων σ’ αυτή τη μελλοντική σκοπιά να βάλουν στο κέντρο το
δημόσιο συμφέρον στην υγεία, στην ενέργεια και βέβαια στον
Σκαραμαγκά.

Πρώτο θέμα, που το έχουν αναφέρει και άλλοι: Πώς γίνεται
ένας διαγωνισμός όταν έχεις βασική μέριμνα το δημόσιο συμφέ-
ρον; Το βασικό είναι ότι όλοι οι εν δυνάμει αγοραστές ξέρουν
τους κανόνες του παιχνιδιού εκ των προτέρων. Δεν κάνουμε ένα
διαγωνισμό και μετά λέμε ότι έχει και άλλα προνόμια, τα οποία
δεν τα είχαμε πει εκ των προτέρων και άρα θα μπορούσαν να
μπουν και άλλοι και άρα να είναι μεγαλύτερο το τίμημα. Έτσι κα-
ταλαβαίνετε εσείς την εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος;
Αλλάζουμε τους όρους του διαγωνισμού αφού έχει γίνει ο δια-
γωνισμός;

Δεύτερο θέμα για τον Σκαραμαγκά: Έχει κάποια στρατηγική
σημασία για εσάς το ναυπηγείο του Σκαραμαγκά; Για τη
«ΛΑΡΚΟ» καταλάβαμε την προηγούμενη εβδομάδα ότι δεν έχει.
Δεν έχει σχέση που ανεβαίνει η τιμή του νικελίου, δεν έχει σχέση
το ότι είμαστε η μόνη χώρα στην Ευρώπη που έχουμε αυτή τη
δυναμική. Μπορούμε να τη δώσουμε στους ιδιώτες χωρίς κανέ-
ναν όρο, χωρίς κάποια αίσθηση δημοσίου συμφέροντος για τη
βιομηχανική πολιτική. Φαντάζομαι ότι η βιομηχανική πολιτική δεν
είναι μια έννοια που είναι στο οπλοστάσιό σας.

Για τον Σκαραμαγκά; Για την ανάπτυξη της βιομηχανίας; Για
την άμυνα που υποτίθεται ότι είναι δικός σας προνομιακός
χώρος; Εσείς δεν είστε οι μεγάλοι πατριώτες που δεν σηκώνετε
μύγα στο σπαθί σας όταν είναι να υποστηρίξετε την άμυνα της
χώρας; Ούτε γι’ αυτό; Και βεβαίως για την απασχόληση για την
οποία έγινε ήδη πολλή συζήτηση.

Να αρχίσω με το νομικό ζήτημα. Σας το έβαλε η κ. Αχτσιόγλου
και σήμερα και στις επιτροπές. Υπάρχει ένα νομικό ζήτημα, αφού
συνεχίζονται οι δραστηριότητες στο ναυπηγείο, αν έχουν δικαιώ-
ματα οι εργαζόμενοι; Θα απαντήσετε; Εγώ δεν είμαι σε θέση να
απαντήσω. Μάλιστα, οι δύο συντρόφισσες που είναι εδώ μπρο-
στά, που είναι νομικοί, θα λέγανε σε εμένα ότι αυτά που ξέρει ο
Ευκλείδης για τα νομικά δεν θα εξαντλούσαν το πίσω μέρος ενός
γραμματόσημου. 

Εσείς έχετε κάποιους νομικούς να σας συμβουλεύσουν, να
σας πουν αν έχει δίκιο ή δεν έχει δίκιο; Είναι μέσα στα καθήκοντα
σας να απαντάτε στις ερωτήσεις; Είναι; Δεν είναι; Είναι μέσα
στην κοινοβουλευτική διαδικασία να έχετε κάποια υποχρέωση να
απαντήσετε σε αυτή την ερώτηση; Ο νεοφιλελευθερισμός δου-
λεύει με αυτόν τον τρόπο. Θέλει να μην μπορούν οι εργαζόμενοι
και εργαζόμενες να σηκώσουν κεφάλι. Γι’ αυτό δεν σας αρέσουν
οι συμβάσεις αορίστου χρόνου. Γι’ αυτό θέλετε να υποστηρίξετε

όποια επιχείρηση αλλάζει και θέλει να διώξει εργαζόμενους και
εργαζόμενες που έχουν σύμβαση αορίστου χρόνου, για να πάρει
καινούργιους εργαζόμενους. 

Δεν σας είδα στο e-food να είσαστε διαλυμένοι για αυτό που
έγινε. Δεν σας είδα τώρα στην «PRAKTIKER» να πείτε κάτι, τι είναι
αυτό που κάνει η «PRAKTIKER», που θέλει να αλλάξει τους ερ-
γαζόμενους. Δεν το βλέπω και εδώ που δίνετε τη δυνατότητα να
απολυθούν όλοι οι εργαζόμενοι, για να έρθουν νέοι και νέες ερ-
γαζόμενοι σε καινούργιες συμβάσεις. Καμία μέριμνα για την απα-
σχόληση.

Τρίτον, για την ποιότητα της ζωής, για το περιβάλλον, για το
πώς θα είναι ο χώρος γύρω από τον Σκαραμαγκά. Έχει κάποιο
δημόσιο συμφέρον εδώ; Πρέπει να μας απασχολήσει αυτό το
θέμα; Να φτιάξουμε ζωντανές κοινότητες που ξέρουν ότι το πε-
ριβάλλον είναι ασφαλές, ότι υπάρχει υγεία, ότι δεν υπάρχει ρύ-
πανση; Σταματήσατε σχεδόν όλους τους δασικούς χάρτες, όλα
αυτά που κάναμε και τη χρήση γης, για να βοηθήσετε τον ιδιω-
τικό τομέα και το ιδιωτικό συμφέρον. Γιατί ό,τι αποφασίζουν οι
ιδιώτες επενδυτές είναι καλό και δεν υπάρχει δημόσιο συμφέρον
να παρέμβει. 

Επιτρέψτε μου, όχι για σας, γι’ αυτούς που μας ακούν να δώσω
ένα πολύ μικρό παράδειγμα πώς με τις ιδιωτικοποιήσεις και τις
αγοραίες λύσεις περιθωριοποιούνται άλλες αξίες και το δημόσιο
συμφέρον. Ο Ρήγκαν -αφού άρχισα με  την Αμερική, τις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες ας τελειώσω με τις Ηνωμένες Πολιτείες- ιδιωτικο-
ποίησε τις εταιρείες που κάνανε τα στέγαστρα και τις στάσεις
στους σταθμούς των λεωφορείων στην Καλιφόρνια. Και τι έγινε;
Κάτι πάρα πολύ απλό. Το ιδιωτικό συμφέρον, η ιδιωτική επιχεί-
ρηση που το πήρε, στις πλούσιες περιοχές έφτιαξε στέγαστρα.
Γιατί; Γιατί μπορούσε να κολλήσει διαφημίσεις. Στις φτωχές πε-
ριοχές δεν υπήρχαν στέγαστρα. Καθόσουν και περίμενες ώρες
στην Καλιφόρνια κάτω από τον ήλιο, γιατί δεν υπήρχε ιδιωτικό
κέρδος να έχει στέγαστρο και άρα να κολλήσει διαφημίσεις.

Αυτό λέμε εμείς, όταν λέμε ότι η αγορά και η ιδιωτική πρωτο-
βουλία, που ασχολείται μόνο με το κέρδος, δεν μπορεί να εξα-
σφαλίσει το δημόσιο συμφέρον. Υπάρχουν δύο λύσεις. Να
προστατέψουμε έναν χώρο δημόσιο, όπου υπάρχουν άλλες
αξίες, άλλες προτεραιότητες κοινωνικές, οικολογικές ή τουλάχι-
στον και να είσαστε υπέρ της ιδιωτικοποίησης, να ρυθμίζεται
αυτή η αγορά, όπως δεν κάνετε στην αγορά ενέργειας, όπου δεν
επιβάλλετε σε επιχειρήσεις που παίρνουν μια νέα εταιρεία κά-
ποια κοινωνικά κριτήρια είτε για τους εργαζόμενους και τις ερ-
γαζόμενες είτε για τον περιβάλλον χώρο.  Δεν έχετε καν την
αίσθηση ότι μια εταιρεία έχει πολλά ενδιαφέροντα μέρη. Stake-
holders το λένε οι Βρετανοί. Δεν είναι μόνο οι εργαζόμενοι, αλλά
και η κοινότητα εκεί που δρα η επιχείρηση. Πουθενά στο δικό
σας χώρο δεν υπάρχει αυτή η μέριμνα γιατί ό,τι και να είναι η
ερώτηση, η απάντηση είναι η αγορά, ο ιδιωτικός τομέας. 

Σας αδικώ. Δεν είναι μόνο η αγορά και ο ιδιωτικός τομέας.
Έχετε κάνει μια τέλεια ισορροπία και απόλυτη δικαιοσύνη. Από
τη μια μεριά, αγορές και ιδιωτικοποιήσεις και από την άλλη
μεριά, πελατειακό κράτος. Ένα τέλειο πάντρεμα. Αυτό είναι  βα-
σική σας πολιτική: Είναι ένα παλιό πελατειακό κράτος όπου κά-
νουμε τον διαγωνισμό και μετά κάνουμε τους κανόνες. Άρα, είναι
δωράκι στον επενδυτή, δεν είναι αγορά αυτό. Κανένας νεοφιλε-
λεύθερος κανονικός οικονομολόγος δεν θα το υποστήριζε αυτό
που κάνατε. Αυτό είναι η Νέα Δημοκρατία, που ξέρουμε και αγα-
πάμε τόσα χρόνια, που λειτουργούσε έτσι το κράτος. 

Άλλο είναι το ερώτημα για τις προοδευτικές δυνάμεις. Το δη-
μόσιο συμφέρον -και όχι το δημόσιο συμφέρον σαν το δημόσιο
τομέα ή το κράτος, σε αυτά που έχουμε κοινά μαζί- είναι βάση
σε όλους τους τομείς -υγεία, παιδεία, περιβάλλον, ενέργεια, οι-
κονομία- για μια εναλλακτική πολιτική; Αυτό πρέπει να συζητήσει
η Αριστερά και οι προοδευτικές δυνάμεις. Τι λέμε εμείς; Τι λέτε
εσείς; Πώς εξυπηρετείται το δημόσιο συμφέρον; Με ποιες προ-
τεραιότητες; Με ποια κατεύθυνση; Και όσο πιο γρήγορα γίνεται.
Γιατί πραγματικά πρέπει να φύγετε όσο πιο γρήγορα γίνεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.
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Τον λόγο τώρα έχει εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα σχολιάσω δύο μεγάλα ζητή-

ματα του νομοσχεδίου και θα υποστηρίξω δύο τροπολογίες που
καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ για το Ελληνικό. Κάθε φορά που φέρνετε οτι-
δήποτε, γνωρίζουμε ότι είναι εις βάρος του δημόσιου συμφέρον-
τος και υπέρ της «LAMDA» του κ. Λάτση. Και, βεβαίως, είναι
πάντα χωρίς καμμία πρόβλεψη για τους εργαζόμενους. 

Το έγκλημα, όμως, και  όλη η υπόθεση του παραλογισμού βρί-
σκεται στα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Παραλογισμός που έχει βέ-
βαια νόημα, γιατί εκεί βρίσκονται σε λειτουργία τα ναυπηγεία
επιδικασμένα ήδη με 200 εκατομμύρια χρωστούμενα στους ερ-
γαζομένους τους. Όμως, με ένα κόλπο δικής σας επινόησης σε
αυτό το νομοσχέδιο, υπόσχεστε και συνέχιση της λειτουργίας
και απόλυση των εργαζομένων. Συνέχιση της λειτουργίας χωρίς
εργαζόμενους. Προσκρούετε, λοιπόν, όχι μόνο στην κοινή λογική
αλλά και στην ευρωπαϊκή νομοθεσία. Με αυτό το κόλπο το οποίο
είναι και ανήθικο εντελώς, οι εργαζόμενοι θα απολυθούν και δεν
θα πάρουν ούτε ένα ευρώ από τα χρωστούμενα. Εδώ και νέα αν-
τισυνταγματική πλέον επινόηση. Ο επενδυτής που πήρε έναντι
ευτελούς ποσού 25 εκατομμυρίων τα ναυπηγεία, ένας ιδιώτης
θα μπορεί να απαλλοτριώνει τις περιουσίες άλλων ιδιωτών. Αυτό
έχει ξανασυμβεί; 

Για το «πόθεν έσχες». Σας ζητάμε να ψηφίσετε την τροπολογία
του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί πραγματικά είναι ο μόνος τρόπος να άρετε
όλες τις γκρίζες ζώνες που υπάρχουν απέναντι στον κοινοβου-
λευτισμό και τη δημοκρατία, κυρίως απέναντι στην Κυβέρνησή
σας. Διότι, μια Κυβέρνηση με υπερχρεωμένο κόμμα, με υπερχρε-
ωμένο Πρωθυπουργό, με υπερχρεωμένους Υπουργούς, με υπερ-
χρεωμένους Βουλευτές δεν θέλει να απαντήσει πώς
εξυπηρετούνται τα δάνειά της, αν έτυχε ειδικών ρυθμίσεων ή όχι,
αν έτυχε ειδικών ευνοϊκών ρυθμίσεων ή όχι, αν είναι τελικά υπο-
χείριο των τραπεζών ακριβώς οι οποίες έδωσαν αυτά τα ειδικά
κριτήρια ή την ειδική μεταρρύθμιση.

Είστε δανειολήπτες ειδικής μεταχείρισης ή όχι; Αυτό θέλει να
διαλευκάνει η τροπολογία. Έχετε μία ευκαιρία να την ψηφίσετε
αίροντας όλες αυτές τις καχυποψίες του ελληνικού λαού. 

Τώρα θέλω να υποστηρίξω την τροπολογία που καταθέτει ο
ΣΥΡΙΖΑ να μην συνυπολογίζεται το επίδομα του παιδιού στο ει-
σόδημα για όσους θα πάρουν ΚΕΑ ή όπως το μετονομάσατε ελά-
χιστο εγγυημένο εισόδημα. Είναι η δεύτερη τροπολογία που
καταθέτουμε σήμερα και ελπίζουμε να μην την αρνηθείτε και
αυτή για όσους παίρνουν το ΚΕΑ, δηλαδή, για τους ακραία φτω-
χούς μιλάμε που βρίσκονται πλέον σε ανθρωπιστική κρίση. Δεν
πιστεύω να φαντάζεστε ότι άνθρωποι με 200 ευρώ το μήνα εισό-
δημα μπορούν να επιβιώσουν σήμερα στην κατάσταση που βρι-
σκόμαστε, γι’ αυτούς μιλάμε. Σε αυτούς τους ανθρώπους έχετε
βρει τρόπους για να τους πετσοκόβετε το ΚΕΑ. 

Με την προηγούμενη τροπολογία που είχαμε καταθέσει χά-
νουν εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι το επίδομα. Ακούστε με,
είναι μετρημένοι. Σήμερα στα κανάλια, παντού, γίνονται τερά-
στιες διαμαρτυρίες. Ο Υπουργός λέει: «Θα το μελετήσουμε το
θέμα και γρήγορα θα απαντήσουμε». Ποιο θέμα; Αλλά εν τω με-
ταξύ περνούν οι μήνες. Ποιο θέμα; Όταν σας καταθέσαμε την
τροπολογία, που απορρίψατε, αφορούσε τις αντικειμενικές αξίες
που σε ένα βράδυ αυξήθηκαν και μάλιστα σε όλες τις λαϊκές πε-
ριοχές. Αυτό είχε σαν αποτέλεσμα ένας άνθρωπος που έπαιρνε
το ΚΕΑ και ο οποίος είχε ένα σπίτι -δεν άλλαξε τίποτα από το ένα
βράδυ στο άλλο- έχασε το ΚΕΑ. Τόσο απλά. Σας καταθέσαμε
τροπολογία. Την αρνηθήκατε. Πόσο μακριά θα την πάτε αυτήν
τη βαλίτσα με τον φιλόστοργο Πρωθυπουργό και θα δίνετε μετά
200 ευρώ στον κάθε έναν από αυτούς που παίρνουν το ΚΕΑ;
Αυτό εμένα με ξεπερνάει προσωπικά. 

Σήμερα φέραμε δεύτερη τροπολογία πάλι για το ΚΕΑ. Τι λέει
αυτή; Να μην συνυπολογίζεται το επίδομα του παιδιού στο εισό-
δημα κάποιου για να πάρει το ΚΕΑ. Εδώ τι συμβαίνει; Το επίδομα
παιδιού, όπως ξέρετε όλοι, το θεσπίσαμε το 2018 με νόμο του
ΣΥΡΙΖΑ. Τότε το θεσπίσαμε διπλασιάζοντας όλα τα επιδόματα
παιδιού όλων των κατηγοριών και διπλασιάζοντας και τη δαπάνη,
δηλαδή από 650 εκατομμύρια που ήταν τότε το επίδομα παιδιού
το φτάσαμε ένα 1 δισεκατομμύριο 100.000 ευρώ. Βλέπω τον κ.

Τσακαλώτο απέναντί μου, ήταν μια τεράστια κίνηση που έκανε η
κυβέρνησή μας για το επίδομα παιδιού, αναγνωρίζοντας ότι το
επίδομα παιδιού πρέπει να παρέχεται με πιο πλουσιοπάροχο
τρόπο από πριν.

Τι έγινε; Τότε γράφαμε στον σχετικό νόμο τα εξής: Το επίδομα
παιδιού απαλλάσσεται από κάθε φόρο, τέλος, εισφορά ή κράτηση
υπέρ του δημοσίου ή τρίτου συμπεριλαμβανομένης και της ειδικής
εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 29 του ν.3986/11 και δεν προ-
σμετράται στο συνολικό πραγματικό ή τεκμαρτό οικογενειακό ει-
σόδημα παρά μόνον εάν ρητά προβλέπεται από το νομοθετικό
πλαίσιο οικονομικών ενισχύσεων κοινωνικής προστασίας.

Τι συνέβη τώρα; Η Νέα Δημοκρατία αναθεωρεί το ΚΕΑ, το ελά-
χιστο εγγυημένο εισόδημα με το άρθρο 4 του ν.4756/20, όπου
εκεί δεν περιλαμβάνει ότι το επίδομα παιδιού εξαιρείται από το
δηλούμενο για τη λήψη του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος.
Τι σημαίνει αυτό; Σημαίνει ότι νοικοκυριά με ανήλικα παιδιά που
δεν έχουν καθόλου ή έχουν ελάχιστο εισόδημα αποκλείονται ή
λαμβάνουν μειωμένο ελάχιστο εισόδημα ή καθόλου ή ελάχιστο. 

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου ομι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δηλαδή με απλά λόγια εάν ένας έχει ένα επίδομα παιδιού ή
δύο ή τριών παιδιών τότε εξαιρείται από το αντίστοιχο. Από τα
200 ευρώ ή αν είχε δύο παιδιά 400 ευρώ που θα έπαιρνε ελάχι-
στο εγγυημένο εισόδημα, θα πάρει 30 ή καθόλου, ανάλογα με τι
γίνεται. Αυτή είναι η κατάσταση αυτή τη στιγμή. Αυτό στις σημε-
ρινές συνθήκες ισοδυναμεί με πλήρη αδυναμία επιβίωσής του.
Όπως, επίσης, δεν είναι δυνατόν ένα επίδομα κοινωνικής προ-
στασίας να καταργεί ή να ελαχιστοποιεί ένα άλλο επίδομα του
ίδιου τύπου ανάλογου σκοπού κοινωνικής προστασίας. 

Λοιπόν, σήμερα σας κάνουμε έκκληση και τις δύο τροπολογίες
και τη μία με τις αντικειμενικές αξίες και αυτήν εδώ που αφορούν
μόνο τους δικαιούχους του ΚΕΑ -μόνο επαναλαμβάνω- να τις κά-
νετε δεκτές. Έχετε καταλάβει ότι με την ακρίβεια στα καύσιμα,
τον πληθωρισμό που επιφέρουν ραγδαία αύξηση του κόστους
βασικών και λοιπών προϊόντων και υπηρεσιών τα νοικοκυριά πια
δεν μπορούν να ζήσουν. Για τους δικαιούχους του ΚΕΑ σημαίνει
ότι όχι μόνο δεν μπορεί να πληρώσουν τίποτα από τα έξοδά τους
ούτε να φάνε μπορούν. Είναι σαφές αυτό; Η στεγαστική κρίση
που βιώνει σήμερα όλη η ελληνική κοινωνία επιφέρει μοιραία στα
πιο χαμηλά εισοδήματα και επισιτιστική κρίση. 

Σας ζητάμε, λοιπόν, να τροποποιήσετε το σχετικό άρθρο του
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, ώστε να αναφέρει ρητά το
επίδομα παιδιού στις εξαιρέσεις από το δηλούμενο εισόδημα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σπανάκης εκ μέρους της Νέας Δημο-
κρατίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με ιδιαίτερο ενδιαφέρον
άκουσα τους συναδέλφους όλων των παρατάξεων και ειλικρινά
απορώ. Αυτά τα οποία λέτε εδώ μέσα στο Κοινοβούλιο είναι ίδια
με αυτά τα οποία λέτε στις τηλεοράσεις ή λέτε στο πεζοδρόμιο;

Θα είμαι πάρα πολύ συγκεκριμένος, διότι σήμερα έρχεται στο
Κοινοβούλιο μας προς ψήφιση η κύρωση μιας σημαντικής σύμ-
βασης όχι μόνο για την εκλογική μου περιφέρεια -γνωρίζετε ότι
εκλέγομαι στο νότιο τομέα της Β’ Αθηνών- αλλά για ολόκληρη τη
χώρα, μιας επένδυσης η οποία μεταφράζεται σε χιλιάδες θέσεις
εργασίας. 

Και ειλικρινά πόσο άλλο θα ακούμε από την πλευρά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ μία διγλωσσία, η οποία δεν έχει τελειωμό; Συγκεκριμένα,
στο άρθρο 4 έρχεται να κυρωθεί μια σύμβαση που υπεγράφη
από τον Υπουργό Οικονομικών στις 8 Ιουνίου του 2022. Ο ειση-
γητής τα ανέλυσε πολύ συγκεκριμένα. Και έρχεστε σήμερα εσείς
και στην επιτροπή, αλλά και στην Ολομέλεια και λέτε ότι θα ψη-
φίσετε αυτή την κύρωση της σύμβασης. 

Να σας θυμίσω, όμως, τι λέγατε το 2018, το 2017; Το προ-
εδρικό διάταγμα με το οποίο εγκρίθηκαν όλοι οι όροι για το μη-
τροπολιτικό πάρκο ήταν επί των ημερών σας και μάλιστα λέγατε
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συγκεκριμένα: «Ειδικότερα για την επιχείρηση καζίνο δύναται να
λειτουργεί στην περιοχή που τοποθετείται στη νοτιοδυτική
πλευρά του μητροπολιτικού πόλου και κ.λπ.». 

Εγώ εδώ δεν ήρθα να υπερασπιστώ ούτε κανένα καζίνο ούτε
να υπερασπιστώ οτιδήποτε άλλο. Ήρθα, όμως, εδώ να πω ότι
αυτή η Κυβέρνηση υποσχέθηκε στον ελληνικό λαό επενδύσεις
και αυτές οι επενδύσεις έρχονται και θα συνεχιστούν, διότι εσείς
και οι τοπικές οργανώσεις του ΣΥΡΙΖΑ πηγαίνετε στα νότια προ-
άστια και λέτε ότι η Νέα Δημοκρατία δεν έκανε τίποτα. Και ενώ
εμείς προχωράμε και φέρνουμε στη Βουλή κύρωση σύμβασης,
έρχεστε και τις καταψηφίζετε. Να ποια είναι η διγλωσσία σας! 

Πάμε στο επόμενο κομμάτι. Σήμερα έρχεται ένα νομοσχέδιο
που έχει και άλλα άρθρα, έχει άλλα πενήντα δύο άρθρα. Σε αυτά
τα πενήντα δύο άρθρα υπάρχουν διατάξεις πολύ σημαντικές,
όπως είναι για την επαναλειτουργία των  Σκαραμαγκά, και άλλες
νομοθετικές παρεμβάσεις που αφορούν το ΦΠΑ, το Ταμείο Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητας. 

Συγκεκριμένα, έχουμε παράταση μειωμένων συντελεστών
ΦΠΑ σε μια σειρά προϊόντων, όταν εσείς επί των ημερών σας
φέρνατε αύξηση των συντελεστών ΦΠΑ. Να τα λέμε κι αυτά.
Έχουμε διατάξεις που σκοπό έχουν την ενίσχυση των κλάδων
που έχουν υποστεί μεγάλες συνέπειες από τα περιοριστικά
μέτρα για την πρόληψη και αντιμετώπιση της διασποράς του κο-
ρωνοϊού, COVID-19, σε συνδυασμό και με την ενεργειακή κρίση. 

Φέρνουμε διατάξεις που λέμε πως ό,τι βοήθεια πάει σε μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις θα είναι ανεκχώρητη, ακατάσχετη, αφορο-
λόγητη και έρχεστε εσείς να μας πείτε ότι καταψηφίζετε αυτές
τις διατάξεις. Πάτε έξω και λέτε ότι «τι κάνει η Νέα Δημοκρατία
για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις;». Έρχεστε εδώ μέσα και κα-
ταψηφίζετε και πάτε έξω και λέτε άλλα πράγματα. 

Επιτρέψτε μου, όμως, να πω -και να μείνω- ότι στο δεύτερο
μέρος του νομοσχεδίου όπου έχουμε την κύρωση της σύμβασης
παραχώρησης άδειας λειτουργίας επιχείρησης καζίνο ευρέως
φάσματος δραστηριότητας στο μητροπολιτικό πάρκο Ελληνικού
- Αγίου Κοσμά πρόκειται για μια επένδυση που γίνεται και αφορά
την περιοχή του Νοτίου Τομέα Αθηνών, και όχι μόνο, η οποία θα
συνοδευθεί και με άλλα μεγάλα έργα υποδομής που έχουν
ανάγκη οι γειτονιές του Νοτίου Τομέα Αθηνών, όπως είναι η
αστική σήραγγα Ηλιούπολης. 

Μεθαύριο έχω καταθέσει σχετική επίκαιρη ερώτηση στον
Υπουργό Υποδομών, ο οποίος θα έρθει να απαντήσει για την
αστική σήραγγα Ηλιούπολης, που είναι έργο υποδομής, όπως
και για τις κυκλοφοριακές λύσεις που πρέπει να έρθουν, για να
επιλύσουν μελλοντικά προβλήματα των περιοχών μας. 

Μιλάμε για μία επένδυση που θα φέρει τουλάχιστον τρεις χι-
λιάδες μόνιμες θέσεις εργασίας. Και φυσικά, σε αυτές τις θέσεις
εργασίας πρέπει να συνυπολογίσουμε και την ανάπτυξη των το-
πικών οικονομιών στην ευρύτερη περιοχή. Είναι μια σημαντική
επένδυση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αφορά το σύνολο
του κοινωνικού ιστού που δραστηριοποιείται πέριξ του μητροπο-
λιτικού πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσμά. 

Φυσικά, σήμερα καλούμαστε να ψηφίσουμε και κάποιες τρο-
πολογίες σημαντικές. Παραδείγματος χάριν, σήμερα έρχεται σε
σχετική τροπολογία η παράταση των συμβάσεων ανάθεσης και
υπεκμίσθωσης του συγκοινωνιακού έργου, κατά την παράγραφο
3 του άρθρου 54 του ν.4568/2018. 

Θα καταψηφίσετε αυτή την τροπολογία, όταν μιλάμε για συγ-
κοινωνιακό έργο, την ώρα που εσείς μας κατηγορείτε για τις συγ-
κοινωνίες, ενώ εμείς προσπαθούμε να βελτιώσουμε το
συγκοινωνιακό έργο σε ολόκληρη τη χώρα και κυρίως στα αστικά
κέντρα, όπως στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη; Και ήδη με συγ-
κεκριμένες ενέργειες έχουμε ανανεώσει τον εξοπλισμό, έχουμε
ενισχύσει τα δρομολόγια και έρχεστε να μας πείτε τι; Ότι «κατα-
ψηφίζουμε τέτοιου είδους διατάξεις». Αυτά, όμως, θα τα κρίνει
ο ελληνικός λαός στην ώρα τους, όταν γίνουν εκλογές. 

Έρχονται όμως και πάρα πολλές διατάξεις -εδώ πρέπει να
σταθώ, διότι είχαμε μια κατ’ ιδίαν συζήτηση με τον αρμόδιο Υφυ-
πουργό Οικονομικών- που αφορούν φορολογικές απαλλαγές,
που αφορούν φορολογικά προνόμια, που αφορούν περαιτέρω
παρατάσεις για μειωμένους φορολογικούς συντελεστές. 

Παρακαλώ πολύ, όταν πρόκειται για διατάξεις που αφορούν

το μέλλον, την επιβίωση, εδώ δεν υπάρχει κομματική γραμμή,
δεν υπάρχει αντιπολιτευτική γραμμή, υπάρχει η γραμμή της λο-
γικής. 

Άκουσα με πολύ προσοχή προηγουμένως τη συνάδελφο του
ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι «ψηφίστε αυτό, ψηφίστε το άλλο». Να ψηφί-
σουμε, βεβαίως. Αλλά, έρχεστε να καταθέσετε εσείς μια τροπο-
λογία, όταν εσείς δεν ψηφίζετε τίποτα από αυτά τα οποία έχουμε
φέρει εμείς, όπως το έκτακτο τέλος του 90% στους ηλεκτροπα-
ραγωγούς, που θα δοθεί στο σύνολο των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων. Εάν δεν είναι αυτό διγλωσσία, αν δεν είναι αυτό
υποκρισία, αν δεν είναι αυτό μια φθηνή πολιτική, πέστε μας τι
είναι. Και εσείς θα καταθέσετε μια τροπολογία «για τα μάτια του
κόσμου», μια επικοινωνιακή τροπολογία, για να βγείτε το βράδυ
στα κανάλια και στις εκπομπές να λέτε ότι «εμείς καταθέσαμε
την τάδε τροπολογία, την οποία δεν έκανε δεκτή η Νέα Δημο-
κρατία». 

Και σας ρωτώ. Το λέτε εσείς που δεν έχετε ψηφίσει ακόμα και
διατάξεις που είναι προς όφελος των νοικοκυριών, την ώρα που
περνάμε μία μεγάλη ενεργειακή κρίση, που προσπαθείτε να βα-
φτίσετε «ελληνική κρίση», μια ενεργειακή κρίση που μαστίζει ολό-
κληρη την Ευρώπη και όλες τις ανεπτυγμένες χώρες;

Ας μιλήσουμε με έναν βαθμό λογικής και να δούμε τα πράγ-
ματα όπως έχουν. Αυτή τη στιγμή, παρ’ ότι βρισκόμαστε στο
μέσο μιας μεγάλης και πρωτοφανούς κρίσης, η Κυβέρνηση της
νέας Δημοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, λαμ-
βάνει όλα τα απαραίτητα μέτρα, μέτρα εύστοχα και με μεγάλη
ταχύτητα, για να μπορέσουμε να σώσουμε και να κρατήσουμε
τις επιχειρήσεις ανοιχτές. Το κάναμε και στην πανδημία. Ρίξαμε
42 δισεκατομμύρια στην αγορά. Θα το κάνουμε και τώρα, ακόμη
πιο επιτυχημένα. 

Και να είστε σίγουροι, φίλες και φίλοι, ότι εμείς δεν θα ξεχά-
σουμε ούτε μία γραμμή από το κυβερνητικό μας πρόγραμμα που
υποσχεθήκαμε πριν τις 7 Ιουλίου του 2019 στον ελληνικό λαό.
Θα το υλοποιήσουμε, γιατί έχουμε χρόνο και δεν θα λέμε, όπως
εσείς, ότι δεν προλάβαμε. Και θα προλάβουμε και θα το υλοποι-
ήσουμε και θα υπερψηφιστούμε από τον ελληνικό λαό και θα λά-
βουμε και νέα ισχυρή λαϊκή εντολή όποτε και αν γίνουν εκλογές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Συρμαλένιος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο συνάδελφος που απήλθε τώρα από το Βήμα με
πολύ υψηλούς τόνους έκανε αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση.
Χαιρόμαστε, κύριε συνάδελφε, κύριε Σπανάκη. 

Πάντως, όσον αφορά αυτά που μας κατηγορήσατε ότι, πρώ-
τον, δεν ψηφίζουμε θετικές τροπολογίες ή θετικές διατάξεις και
δεύτερον, ότι άλλα λέμε στα κανάλια και άλλα λέμε εδώ, έχετε
πέσει τελείως έξω. Διότι στο ζήτημα του καζίνο αυτά τα οποία
υποστηρίζαμε συνεχίζουμε να τα υποστηρίζουμε, γιατί ήταν μέσα
στη σύμβαση που είχε γίνει την εποχή εκείνη, ανεξάρτητα από
τους όρους και τις γενικότερες συνθήκες. Και σε ό,τι αφορά τρο-
πολογίες και διατάξεις που δίνουν έστω και 1 ευρώ στον ελληνικό
λαό εμείς τις ψηφίζουμε. 

Δεν ψηφίζουμε, όμως, επί της αρχής νομοσχέδια τα οποία
έχουν μέσα αντιφατικά ζητήματα και το κάνετε σκόπιμα αυτό.
Βάζετε τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά με άλλες διατάξεις που είναι
θετικές, όπως κάνετε σε κάθε νομοσχέδιο την ίδια πολιτική επι-
λογή, επιλογή αχταρμά, για να μπερδεύετε την αντιπολίτευση και
τον ελληνικό λαό και να λέτε μετά ότι «ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε επί
της αρχής». 

Πώς να ψηφίσουμε επί της αρχής όταν έρχεστε αυτή τη στιγμή
να απολύσετε οχτακόσιους εργαζόμενους στα ναυπηγεία Σκα-
ραμαγκά και να μη διασφαλίζετε τις θέσεις εργασίας; Αυτό είναι
το κρίσιμο για τον ελληνικό λαό. Είναι η οικονομική ανάπτυξη και
η διασφάλιση των θέσεων εργασίας, μαζί με τους περιβαλλοντι-
κούς όρους που πρέπει κάθε επιχείρηση, κάθε ναυπηγείο, κάθε
βιομηχανική επιχείρηση και κάθε ιδιωτική και δημόσια επιχείρηση
να μπορεί να εκπληροί. 

Αυτό για μας είναι θέση αρχής. Θέση αρχής είναι ο σεβασμός
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στις εργασιακές σχέσεις με μόνιμες θέσεις εργασίας και συλλο-
γικές συμβάσεις εργασίας. Αυτή είναι η πρώτη αρχή. Δεύτερη
αρχή είναι ο σεβασμός των περιβαλλοντικών όρων στο πλαίσιο
της αντιμετώπισης της κλιματικής κρίσης και γενικότερα της βιώ-
σιμης και δίκαιης ανάπτυξης. 

Επομένως, για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά προφανής είναι η
θέση μας ότι είναι τεράστιας σημασίας η λειτουργία τους και η
συνέχιση της λειτουργίας τους, όπως προφανής είναι για εμάς
η θέση μας ότι ο ναυπηγοεπισκευαστικός τομέας στη χώρα μας
είναι πυλώνας για μια βιώσιμη ανάπτυξη με προοπτική, για μια
βιώσιμη ισόρροπη ανάπτυξη. 

Αυτό που κάνατε εσείς όλα τα προηγούμενα χρόνια και δεκαε-
τίες, ακόμα και πριν μπούμε στα μνημόνια, ήταν ότι εγκαταλεί-
ψατε τη ναυπηγοεπισκευαστική πολιτική, εγκαταλείψατε την
κλαδική πολιτική, δεν υπήρχαν κλαδικές πολιτικές με επίκεντρο
τα ναυπηγεία. Και αυτό, ενώ εμείς σαν χώρα είμαστε μία από τις
πρώτες σε παγκόσμια κλίμακα ναυτικές δυνάμεις και δεν επιτρέ-
πεται να μην λειτουργούν ναυπηγεία στη χώρα μας. Αυτό κάνατε
εσείς όλα τα προηγούμενα χρόνια. 

Εμείς προσπαθήσαμε και κάναμε σημαντικά βήματα στη διάρ-
κεια της δικής μας διακυβέρνησης και για τον Σκαραμαγκά, όπου
έγιναν διαπραγματεύσεις για τις περίφημες κρατικές ενισχύσεις
και για τα πρόστιμα τα οποία είχαν πέσει και για την Ελευσίνα
που διασφαλίσαμε τις θέσεις εργασίας με συμβάσεις με το
Υπουργείο Άμυνας και το Πολεμικό Ναυτικό.

Και βεβαίως, στο Νεώριο στη Σύρο κατ’ αρχάς δώσαμε φιλί
ζωής με την επισκευή των δεξαμενών του Πολεμικού Ναυτικού
και κατά δεύτερον, προχωρήσαμε σε διαδικασία επανεκκίνησης
των ναυπηγείων μέσα από τη διαδικασία του άρθρου 106β του
Πτωχευτικού Κώδικα. Και ξέρετε πολύ καλά ότι τα ναυπηγεία του
Νεωρίου αυτή τη στιγμή είναι στο επίκεντρο της ναυπηγοεπι-
σκευής στη χώρα μας.

Επομένως, εσείς συρρικνώσατε την πολιτική γύρω από τα ναυ-
πηγεία και εμείς την αναζωογονήσαμε. Αυτό ακριβώς θέλουμε
να γίνει και για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Για τα ναυπηγεία Σκα-
ραμαγκά, δυστυχώς, ούτε με το επενδυτικό σχέδιο το οποίο
υπάρχει ή δεν υπάρχει αυτή τη στιγμή στη δημοσιότητα δεν δια-
σφαλίζεται η λειτουργία των ναυπηγείων ως ναυπηγεία. Δεν
υπάρχει ένα τέτοιο επενδυτικό σχέδιο ξεκάθαρο και βεβαίως, δεν
διασφαλίζονται οι θέσεις εργασίας.

Γι’ αυτό ακριβώς μετά τη συνάντηση των εργαζομένων με τους
αρμόδιους τομεάρχες μας καταθέσαμε αυτή τη συγκεκριμένη
τροπολογία σήμερα, η οποία σας θέτει μπροστά στις ευθύνες
σας εάν με τη συνέχιση λειτουργίας των ναυπηγείων θα υπάρ-
ξουν και οι οκτακόσιοι εργαζόμενοι με την τεχνογνωσία που
έχουν και με την εμπειρία που έχουν για να δώσουν πνοή και συ-
νέχεια σε ένα από τα μεγαλύτερα ναυπηγεία της Μεσογείου ή
θα μείνουν αυτοί οι άνθρωποι κυριολεκτικά στον δρόμο. Αυτό
δεν το απαντάτε και γι’ αυτό να μην μας κουνάτε το δάχτυλο ότι
δήθεν εμείς δεν ψηφίζουμε θετικές τροπολογίες για τον ελληνικό
λαό. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά τους περιβαλλοντικούς όρους, όλα
αυτά τα ζητήματα τα οποία έχουν τεθεί για τις χρήσεις γης και
από τον Δήμο του Χαϊδαρίου και από άλλους φορείς, αλλά και
τα ζητήματα που έχουν τεθεί για τις απαλλοτριώσεις ιδιωτικών
εταιρειών που είχαν αγοράσει όμορα οικόπεδα για να δημιουρ-
γήσουν συναφείς δραστηριότητες με τα ναυπηγεία, είναι πρω-
τάκουστα. Σας τα είπε και ο κ. Κορκίδης από το Βιομηχανικό
Επιμελητήριο του Πειραιά. Είναι πρωτάκουστο να απαλλοτριώνει
ιδιώτης από ιδιώτη. Ο ιδιώτης αγοράζει από ιδιώτη, δεν απαλλο-
τριώνει.

Και δυο κουβέντες για δύο ακόμα τροπολογίες που καταθέ-
σαμε εκτός από αυτή για τον Σκαραμαγκά. Η μία ήταν αυτή που
ανέπτυξε πριν η συνάδελφος η Θεανώ Φωτίου, ότι δεν πρέπει να
συμπεριλαμβάνεται το επίδομα παιδιού στα κριτήρια για να μπο-
ρεί κάποιος να είναι δικαιούχος του κοινωνικού επιδόματος αλ-
ληλεγγύης, το οποίο εσείς το βαφτίσατε μετά το ελάχιστο
εγγυημένο εισόδημα, σε μια εποχή που η ακρίβεια καλπάζει, που
τα νοικοκυριά δεν μπορούν να βγάλουν τον μήνα και υπάρχει τε-
ράστιο ζήτημα επιβίωσης για εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους
στη χώρα μας. Το ένα είναι αυτό.

Και το δεύτερο είναι το θέμα της επέκτασης των κριτηρίων του
«πόθεν έσχες» για το πολιτικό προσωπικό, για τους Βουλευτές,
για την Κυβέρνηση, για τον Πρωθυπουργό, σε σχέση με τα δά-
νεια τα οποία έχουν συναφθεί. Εδώ υπάρχει το εξής τεράστιο
πρόβλημα απέναντι στον ελληνικό λαό. Έχουμε έναν Πρωθυ-
πουργό ο οποίος χρωστάει 1.300.000, έχουμε μια Κυβέρνηση η
οποία χρωστάει περίπου 13 εκατομμύρια συνολικά κι έχουμε και
ένα κόμμα, το κόμμα που μας κυβερνά, τη Νέα Δημοκρατία που
χρωστάει 380 εκατομμύρια. Τελικά αυτή η χώρα διοικείται από
υπερχρεωμένους, από υπερχρεωμένο Πρωθυπουργό, υπερχρε-
ωμένο κόμμα, υπερχρεωμένη Κυβέρνηση.

Το ερώτημα το οποίο μπαίνει στον απλό άνθρωπο είναι: Τελικά
ποιος είναι πιο εξαρτημένος από τα συμφέροντα, αυτός που
χρωστάει ή αυτός που δεν χρωστάει τίποτα σε κανέναν και έχει
καθαρό μέτωπο και αντιμετωπίζει την ελληνική κοινωνία διάφανα
και ξεκάθαρα; Αυτό είναι το μεγάλο ερώτημα. Αυτό καλείστε να
απαντήσετε και να δεχτείτε την τροπολογία ή να μην τη δεχθείτε
και να δεχθείτε τις επιπτώσεις της μη αποδοχής αυτής της τρο-
πολογίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σκανδαλίδης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κινήματος Αλλαγής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Μια φράση μόνον να πω για
το θέμα που δημιουργήθηκε με την τοποθέτηση του κ. Βελόπου-
λου για τις αμβλώσεις. Ο νόμος του 1986 ήταν ένα κομμάτι ενός
συνόλου νομοθετημάτων που αφορούσαν την ισότητα, τα ατο-
μικά δικαιώματα. Ήταν ένα επαναστατικό και πρωτοπόρο πλαίσιο
για την εποχή και όπως σε όλες σχεδόν τις μεγάλες αλλαγές του
καιρού μας, η στάση της Δεξιάς ήταν πάντα απέναντι στις μεγά-
λες αλλαγές, στις ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις, άρνηση από
την αρχή ως το τέλος, όπως θα προσπαθήσω να αποδείξω πα-
ρακάτω και για τα θέματα οικονομικής πολιτικής.

Σε ό,τι αφορά το νομοσχέδιο πολύ λίγα λόγια. Κατ’ αρχάς,
έχουμε κουραστεί να επαναλαμβάνουμε το πρόβλημα της κακής
νομοθέτησης. Παράγινε το κακό. Κλείνετε άρον άρον εκκρεμό-
τητες, φέρνετε νομοσχέδια, πρόσθετες τροπολογίες. Μας δημι-
ουργείτε πάντοτε το ίδιο πρόβλημα. Λέμε θέλουμε τις επενδύ-
σεις. Προφανώς θέλουμε τις επενδύσεις και είναι απαραίτητες
για τη χώρα και την ανάπτυξή της. Ψηφίζουμε θετικά και με κρι-
τήριο το δημόσιο συμφέρον. 

Στον ίδιο νόμο εφαρμόζεται μια επιλεκτική και απαράδεκτη πο-
λιτική. Δεν διασφαλίζεται το δημόσιο συμφέρον σε όλη του την
έκταση. Δεν σας ενδιαφέρει ο τρόπος που κατοχυρώνονται τα
εργασιακά και κοινωνικά δικαιώματα. Ο Σκαραμαγκάς είναι ένα
χαρακτηριστικό παράδειγμα. Και μέσα σε αυτό και το καινοφα-
νές να δίνετε τη δυνατότητα απαλλοτρίωσης ιδιωτικών εκτάσεων
από ιδιώτες, πράγμα που συμβαίνει πρώτη φορά και κάτω από
όρους όχι πειστικούς και χρηστικούς. Νομίζω ότι για το νομοσχέ-
διο η εισηγήτρια μας, η κ. Αντωνίου, πήρε μια πάρα πολύ ξεκά-
θαρη θέση την οποία και υποστηρίζω. 

Έρχομαι τώρα στο κύριο θέμα που θα αναπτύξω. Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει εξαγγείλει προ ημερήσιας διάταξης συζή-
τηση για την κοινωνική πολιτική, προφανώς για το περιεχόμενο
και τα αποτελέσματα της κυβερνητικής πολιτικής σε μια εποχή
όπου η ελληνική κοινωνία στενάζει κάτω από το βάρος της ακρί-
βειας, του πληθωρισμού, της ανέχειας, όπου ο κάθε πολίτης πα-
ραιτημένος βλέπει τα προβλήματά του να αυξάνονται και κάθε
νοικοκυριό περνά δύσκολες ώρες. 

Ας μιλήσουμε, λοιπόν, κατ’ αρχάς για τους αριθμούς. Τα 43 δι-
σεκατομμύρια για την πανδημία στα οποία προστίθενται και τα
8,5 δισεκατομμύρια για την ενέργεια προφανώς είναι ένα σημαν-
τικό μέγεθος πόρων που θα μπορούσαν να αποτελέσουν εφαλ-
τήριο τόσο για την αντιμετώπιση των οξυμένων κοινωνικών
ανισοτήτων όσο και για την ουσιαστική ενίσχυση των ευάλωτων
κοινωνικών στρωμάτων. Αν αυτή η διάθεση πόρων γινόταν στη
βάση ενός συγκεκριμένου και στοχευμένου προγράμματος, ενός
μεσομακροπρόθεσμου σχεδιασμού, θα μπορούσαν και την ελλη-
νική οικονομία να θωρακίσουν και την ανάπτυξη να δρομολογή-
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σουν και τους κινδύνους νέου δημοσιονομικού εκτροχιασμού να
αντιμετωπίσουν. 

Αντ’ αυτού, επιμένετε σχεδόν τρία χρόνια τώρα στην πολιτική
του «βλέποντας και κάνοντας», στην πολιτική αποσπασματικών
παρεμβάσεων, άδικων κοινωνικά κατά κατανομών, ανεξέλεγκτης
κερδοσκοπίας των οικονομικών ελίτ. Κι έτσι η παροχολογία σας
μοιάζει σαν να ρίχνετε ζεστό χρήμα σε έναν «Πίθο Δαναΐδων»
χωρίς πάτο. 

Εμείς ισχυριζόμαστε και το έχουμε υπολογίσει αυτό ότι με
τους ίδιους και λιγότερους πόρους θα μπορούσε να μειωθεί ο
ΦΠΑ από το πλεόνασμα των εσόδων στα βασικά είδη διατροφής.
Να τεθεί πλαφόν στην λιανική τιμή της ενέργειας, όπως έπραξαν
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Να καταργηθεί ο φόρος ειδικής κατα-
νάλωσης στα καύσιμα. Να φτάσει ο κατώτερος μισθός σε ύψος
στοιχειώδους αξιοπρέπειας. Να θεσπιστεί έστω μεταβατικά για
ένα σημαντικό χρονικό διάστημα ΕΚΑΣ για τις κατώτατες συντά-
ξεις. Να αντιμετωπιστούν οι ρήτρες προσαρμογής του ηλεκτρι-
κού ρεύματος, όπως επανειλημμένα προτείνει ο Νίκος Ανδρου-
λάκης στοχευμένα, τεκμηριωμένα και κοστολογημένα. Παράλ-
ληλα, να προσανατολιστούν στοχευμένα οι ενισχύσεις σε επιχει-
ρήσεις, ώστε να έχουν αποτύπωμα στην οικονομία και στην
ανάπτυξη και όχι να μετατρέπονται σε ευκαιρίες και αποθησαύ-
ρισης και καταθέσεων, όπως γίνεται σε μεγάλο βαθμό από τα με-
γάλα ποσά της επιστρεπτέας και τους μεγάλους παραλήπτες. 

Αλλά δεν είναι μόνο, κύριοι συνάδελφοι, το πού διοχετεύονται
οι πόροι, αλλά και πώς κατανέμονται τα δάνεια. Εδώ βρίσκεται η
πιο χαρακτηριστική περίπτωση της βαθιάς ταξικής αντίληψης και
πολιτικής. Η χώρα στη φορολογία των κερδών έχει τον τέταρτο
χαμηλότερο συντελεστή και στα μερίσματα τον δεύτερο στον
ΟΑΣΑ και επιπλέον από τους μεγαλύτερους συντελεστές έμμε-
σων προς άμεσους φόρους. 

Ενώ υπερφολογείτε με τρόπο σκανδαλώδη τη μισθωτή εργα-
σία και τις ασφαλιστικές εισφορές και όταν κάνετε φοροαπαλ-
λαγές τις κάνετε οριζόντια και κέρδη και κεφάλαιο, με
αποτέλεσμα τα κύρια φορολογικά βάρη να τα σηκώνουν οι μι-
σθωτοί και οι καταναλωτές μέσω των έμμεσων φόρων.

Πρόσφατα, επειδή πολλοί επικαλούνται ένα άρθρο της εφημε-
ρίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της Κυριακής, θέλω να πω ότι εμείς αυτά
τα λέμε πολλά χρόνια, όπως τόσα χρόνια εισηγούμαστε όχι μόνο
την αύξηση της φορολογίας στα υψηλά εισοδήματα και τα μερί-
σματα και τη δραστική μείωση των φόρων της μισθωτής εργα-
σίας, αλλά προτείνουμε και μια αναγκαία φορολογική μεταρ-
ρύθμιση. Την ενιαία δίκαιη και αναλογική κλίμακα φορολογίας
όλων των εισοδημάτων, ανεξάρτητα από την πηγή προέλευσης.
Μια πραγματικά προοδευτική φορολογική μεταρρύθμιση, που
από το 2014 αναμένεται, συζητείται, αλλά ουδέποτε έρχεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από όλα αυτά τεκμαίρεται με
απόλυτη σαφήνεια που βρίσκεται η διαφορά μιας προοδευτικής
από μια συντηρητική πολιτική. Η προοδευτική πολιτική χωρίς να
λαϊκίζει και να ζητά τον ουρανό με τ’ άστρα, στοχευμένη και απο-
τελεσματική έχει υπέρτατο κριτήριο την κοινωνική και αναπτυ-
ξιακή ανταποδοτικότητα των πόρων που διατίθενται και την
ακριβοδίκαιη αναλογική κατανομή των βαρών και, κυρίως, την
ανθεκτικότητα της οικονομίας που επιβάλλεται μέσα στην κρίση
να αλλάξει παραγωγικό μοντέλο και να αναπροσανατολίσει ανα-
πτυξιακά τους διαθέσιμους πόρους για να το πετύχει. Γιατί η
προοδευτική πολιτική δεν κατασκευάζει σχέδια επί χάρτου, προ-
βλέπει, προγραμματίζει, αλλάζει δομές και πρακτικές, σκέφτεται
και μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα. 

Ο τρόπος που εξελίσσονται τα πράγματα, όχι μόνο δεν αντι-
μετωπίζει τα προβλήματα, αλλά οξύνει και πολλαπλασιάζει τα
αδιέξοδα, οδηγώντας τη χώρα σε επικίνδυνα μονοπάτια. Η δυ-
σθεώρητη αύξηση του χρέους και τα ελλείμματα που δημιουργεί
ο «Πίθος των Δαναϊδων» προοιωνίζονται νέες περιπέτειες που
απειλούν να χρεώσουν ξανά δυσβάσταχτα τον λαό. 

(Στο σημείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαμβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Ξέρετε, κύριοι της Νέας Δημοκρατίας, γιατί δεν έχετε άλλη
επιλογή παρά να ξεμπερδεύετε με τις ανειλημμένες σε κάθε κα-
τεύθυνση υποσχέσεις και υποχρεώσεις σας να εξαντλήσετε τις
παροχές σας και να πάτε άρον-άρον σε εκλογές. Γιατί ούτε η

χώρα αντέχει άλλους δέκα μήνες αυτό το κρεσέντο, ούτε ο προ-
ϋπολογισμός του 2023 είναι ακόμη μια άσκηση ανεπίδοτης ελπί-
δας. Άρα, δεν είναι η τοξικότητα της πόλωσης που σας οδηγεί,
είναι το αποτέλεσμα της αδιέξοδης πολιτικής σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΚΙΝΑΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δημήτριος Βίτσας): Ευχαριστούμε, κύριε
Σκανδαλίδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης από την Νέα Δημοκρατία και ακο-
λουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δημοκρατίας
ο κ. Βρούτσης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα νομο-

σχέδιο με πολλές διαφορετικές διατάξεις και έρχεται να ρυθμίσει
πολλά ζητήματα αρμοδιότητας του Υπουργείου Οικονομικών.
Φυσικά το μεγαλύτερο ενδιαφέρον της συζήτησης εντοπίζεται
στα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Το μεγαλύτερο, δηλαδή ναυπηγείο
της Ελλάδος με τεράστιες δυνατότητες και προοπτικές για την
ελληνική ναυπηγική βιομηχανία και την ελληνική οικονομία συνο-
λικά. Παρά τις τεράστιες δυσκολίες που αντιμετωπίζουν τα τε-
λευταία χρόνια υπό τη σωστή αναδιοργάνωση με νέο επενδυτή
μπορούν να αποκτήσουν σημαντική δυναμική. Εξάλλου είναι τα
ναυπηγεία που έχουν όλα αυτά τα χρόνια την πολύτιμη τεχνο-
γνωσία και εμπειρία να κατασκευάζουν και να επισκευάζουν
πλοία για το εμπορικό και το λιμενικό ναυτικό διαφόρων τύπων,
ακόμη και υποβρύχια. 

Αντιλαμβανόμαστε όλοι μας τη σπουδαιότητα του ρόλου τους
για την εθνική οικονομία, αλλά και την άμυνα της χώρας μας και
την ανάγκη να επανέλθουν στο 100% των δυνατοτήτων τους,
όπως αντιλαμβανόμαστε όλοι μας και την τραγική κατάσταση
στην οποία είχαν περιέλθει και το μεγάλο βάρος που αποτελού-
σαν πλέον για το ελληνικό δημόσιο. Τέθηκαν σε καθεστώς ειδι-
κής εκκαθάρισης από την προηγούμενη κυβέρνηση. Καταδικα-
στήκαμε από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για παράνομες κρατικές
ενισχύσεις ύψους 700 εκατομμυρίων ευρώ και συνεχίζουμε να
είμαστε εκτεθειμένοι σε τιμές όσο διαρκεί αυτή η κατάσταση. 

Με τη σημερινή ρύθμιση τα ναυπηγεία του Σκαραμαγκά υπά-
γονται στο καθεστώς στρατηγικής επένδυσης ταχείας αδειοδό-
τησης του ν.4864/2021. Ξεκινά έτσι ένα νέο κεφάλαιο για την
ελληνική ναυπηγική βιομηχανία που δίνει νέα ώθηση και νέα δυ-
ναμική στην ανάπτυξη των ναυπηγείων. Επιταχύνονται οι διαδι-
κασίες, μειώνονται οι γραφειοκρατικές διαδικασίες και οδεύουμε
γρήγορα προς την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των εγκαταστά-
σεων. 

Σε αυτό το πλαίσιο προβλέπονται ταχύτερες διαδικασίες για
την κατεδάφηση των αυθαιρέτων και την αδειοδότηση των νέων
οικοδομημάτων. Έτσι η χωροθέτηση και η αδειοδότηση γίνονται
με προεδρικό διάταγμα στο οποίο θα περιλαμβάνεται και ο ελά-
χιστος αριθμός θέσεων εργασίας που θα πρέπει να διατηρηθούν
για τουλάχιστον πέντε έτη. Με αυτόν τον τρόπο βλέπουμε ότι
υπάρχει απάντηση στην αγωνία των εργαζομένων στην οποία
επιμένει –και σωστά- η Αντιπολίτευση. Θα υπάρξει συγκεκριμένη
ρύθμιση για τις θέσεις εργασίας που θα πρέπει οπωσδήποτε να
δημιουργήσει ο επενδυτής. 

Να σημειώσουμε ότι προβλέπονται και αντισταθμιστικά οφέλη
για την τοπική κοινωνία και προγράμματα του φυσικού περιβάλ-
λοντος και εταιρικής κοινωνικής ευθύνης. Έτσι θα αναπτυχθεί
στο μεγαλύτερο βαθμό και η ευρύτερη περιοχή και θα ωφεληθεί
το δυνατόν περισσότερο. 

Συνολικά τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά είχαν παραμείνει και από
την προηγούμενη κυβέρνηση αναξιοποίητα χωρίς, να έχει δοθεί
λύση στο πρόβλημά τους. Η σημερινή Κυβέρνηση έκανε και εξα-
κολουθεί να κάνει το καλύτερο δυνατό για να σταματήσουν να
είναι ανοιχτή πληγή για το δημόσιο και ταυτόχρονα να αποδώ-
σουν το μέγιστο των δυνατοτήτων τους. 

Στο σημερινό σχέδιο νόμου περιλαμβάνονται και ρυθμίσεις για
το νέο Καζίνο του Ελληνικού. Πρόκειται για ένα τμήμα της συνο-
λικής μεγάλης επένδυσης στο Ελληνικό που έρχεται να δημιουρ-
γήσει πολλές νέες θέσεις εργασίας. Ως γνωστόν, τα υπάρχοντα
καζίνο στην Ελλάδα αυτή τη στιγμή διανύουν μια περίοδο παρακ-
μής και μεγάλων οικονομικών προβλημάτων. 
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Το νέο καζίνο φιλοδοξεί να προσελκύσει μεγάλο αριθμό επι-
σκεπτών Ελλήνων, αλλά και ξένων και να γίνει το οικονομικό επί-
κεντρο στην Αττική. Σήμερα κυρώνεται η σύμβαση
παραχώρησης άδειας λειτουργίας καζίνο στον μητροπολιτικό
πόλο Αγίου Κοσμά, μεταξύ του ελληνικού δημοσίου και της εται-
ρείας «ΕΚΑΖ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ Α.Ε.». 

Όμως, η σύμβαση που κυρώνουμε σήμερα δεν περιορίζεται
μόνο στην δημιουργία του καζίνο. Αφορά και τη δημιουργία ξε-
νοδοχείου πέντε αστέρων και εκθεσιακού και συνεδριακού κέν-
τρου. Είναι μια τεράστια επένδυση που αξιοποιεί με τον
καλύτερο τον χώρο του παλιού αεροδρομίου με την προοπτική
να εξελιχθεί σε έναν πόλο ενδιαφέροντος και έλξης για τουρί-
στες, αλλά και για επαγγελματίες από όλον τον κόσμο. 

Το νομοσχέδιο περιλαμβάνει και πολλές φορολογικές ρυθμί-
σεις που έρχονται για πολλοστή φορά τα τελευταία τρία χρόνια
να προσφέρουν στήριξη σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Ειδικά,
εν μέσω του καλοκαιριού που η τουριστική κίνηση έρχεται να το-
νώσει την οικονομική ζωή. 

Ενδεικτικά, συνεχίζεται μέχρι τέλος του έτους ο μειωμένος
ΦΠΑ σε εστίαση μη αλκοολούχα ποτά, εισιτήρια κινηματογρά-
φου, μεταφορές προσώπων. Σημαντική διάταξη με την οποία
απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόμησης ασθενοφόρα και ειδι-
κές κινητές μονάδες που αγοράζουν τα μη κερδοσκοπικά νομικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου εφόσον χρησιμοποιούνται από το
ΕΚΑΒ.

Σε συνέχεια της νομοθέτησης με έμφαση στις κοινωνικές πο-
λιτικές μέχρι του τέλους του έτους συνεχίζεται η αναστολή για
την καταβολή του 5% των νοσηλίων που εισπράττουν οι μονάδες
χρόνιας αιμοκάθαρσης. Όσα δάνεια χορηγηθούν με πόρους του
Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας δεν επιβαρύνονται με
την εισφορά 128/75. Με αυτόν τον τρόπο επωφελούνται κυρίως
οι μικρές και μικρομεσαίες επιχειρήσεις που θα λάβουν χαμηλό-
τοκα δάνεια, αφού τα δάνεια άνω των 500 χιλιάδων ευρώ συνή-
θως απαλλάσσονται από την εισφορά ως ομολογιακά.

Κλείνοντας, είναι σημαντικό να αποτυπώνουμε με σαφήνεια τις
προσπάθειες που έχει κάνει η Κυβέρνηση για να δώσει ανακού-
φιση σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις σε αυτήν τη δύσκολη οικο-
νομική συγκυρία που ζούμε τους τελευταίους μήνες. Η Ελλάδα
έχει δαπανήσει τα διπλάσια χρήματα σε σχέση με τον ευρωπαϊκό
μέσο όρο για να ανακουφίσει την κοινωνία. 8,5 δισεκατομμύρια
ευρώ θα έχουν δοθεί μέχρι το τέλος της χρονιάς που διανύουμε.
Σε αυτά περιλαμβάνεται επιδότηση καυσίμων, επιδότηση ρεύμα-
τος, μείωση ΕΝΦΙΑ. Δεν πρόκειται για ευχολόγια, ούτε για υπο-
σχέσεις. Είναι χρήματα που ήδη δίνονται σε όλους τους πολίτες
και συνιστούν σημαντική βοήθεια σε σχέση με τις ανατιμήσεις
και τις επιπτώσεις από τη διεθνή αύξηση του πληθωρισμού.
Όμως, μόνο τα μέτρα ενίσχυσης και στήριξης των αδύναμων δεν
λύνουν τα μακροχρόνια προβλήματα και τις παθογένειες της ελ-
ληνικής οικονομίας. Γι’ αυτά χρειάζονται και άλλα μέτρα, προ-
σέλκυση και διευκόλυνση των επενδύσεων, στήριξη της υγιούς
επιχειρηματικότητας και στόχευση στη δημιουργία νέων καλά
αμειβόμενων θέσεων εργασίας.

Το σημερινό νομοσχέδιο κινείται προς ακριβώς αυτήν την κα-
τεύθυνση, δίνοντας ώθηση στο Ελληνικό και στα ναυπηγεία Σκα-
ραμαγκά, δύο επενδύσεις που η ελληνική Κυβέρνηση έχει
στηρίξει εξαρχής και βοηθά ώστε άμεσα να δούμε τα επιθυμητά
αποτελέσματα για όλη την κοινωνία και την οικονομία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δημήτριος Βίτσας): Ευχαριστούμε και εμείς,
κύριε Λιούπη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
μοκρατίας, ο κ. Βρούτσης.

Για να γνωρίζετε πώς θα γίνει μετά, έχει ζητήσει τον λόγο ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Κινήματος Αλλα-
γής – ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κατρίνης. Αν έρθει, θα μιλήσει μετά τον κ.
Βρούτση και ακριβώς μετά ο κ. Χήτας από την Ελληνική Λύση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Κύριε
Πρόεδρε, μετά από δύο, τρεις ομιλητές, θα ήθελα να μιλήσω και
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δημήτριος Βίτσας): Ναι, να αφήσουμε και

κάνα δυο Βουλευτές να μιλήσουν.
Κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΒΡΟΥΤΣΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάμε σήμερα ένα νομοσχέ-

διο το οποίο έχει θετικό αναπτυξιακό πρόσημο. Αλλά δυστυχώς
στην κοινοβουλευτική διαδικασία και στον διάλογο όπως ανα-
πτύσσεται τα κόμματα της Αντιπολίτευσης έθεσαν μια σειρά από
ζητήματα στα οποία είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω και να
δώσω πραγματικές απαντήσεις, στη βάση της πραγματικότητας
και όχι στη βάση της φαντασίωσης ή της διαστρέβλωσης της
αλήθειας.

Θέλω να ξεκινήσω πρώτα και κύρια με το νομοσχέδιο και την
ουσία του πάνω στην οποία ακούγεται η κριτική. Ναυπηγεία Σκα-
ραμαγκά. Ασκείται μια κριτική. Καλοδεχούμενη. Ποια είναι η
πραγματικότητα όμως; Για να ρωτήσουμε μεταξύ μας και ας εί-
μαστε ειλικρινείς, ρωτάω ακόμα και το ΚΚΕ το οποίο είναι κάθετα
αντίθετο και τοποθετήθηκε με ένα τελείως διαφορετικό τρόπο,
αυτή είναι η ιδεολογικοπολιτική του αντίληψη, σεβαστή, αλλά
είναι εκτός πραγματικότητας.

Ερώτηση πρώτη. Είμαστε ευχαριστημένοι σήμερα από τη λει-
τουργία του ναυπηγείου του Σκαραμαγκά, αυτήν την υποτυ-
πώδη; Είμαστε ευχαριστημένοι; Καθολικά νομίζω ότι θα
απαντήσουμε όλοι «όχι».

Δεύτερη ερώτηση. Οι εργαζόμενοι, οι υφιστάμενοι σήμερα, σε
αυτήν την υποτυπώδη λειτουργία του ναυπηγείου Σκαραμαγκά
είναι ευχαριστημένοι; Με μαθηματική βεβαιότητα η συντριπτική
πλειοψηφία θα απαντήσουν «όχι».

Και η τρίτη, πιο σημαντική ερώτηση. Είμαστε περήφανοι και
ευχαριστημένοι ως Έλληνες πολίτες, ως Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι από τη ναυπηγοεπισκευαστική ή από τη ναυπηγική πο-
λιτική της χώρας μας; Η απάντηση καθολικά είναι «όχι». Γιατί;
Γιατί η πατρίδα μας πραγματικά έχει τεράστιες δυνατότητες τις
οποίες απώλεσε δυστυχώς στην πορεία των ετών και της απώ-
λεσε μοιραία μέσα από μια λανθασμένη αντιμετώπιση των πραγ-
μάτων, συνδικαλιστική κατ’ εξοχήν, μέσα στην λογική
λειτουργίας των ναυπηγείων αυτά που προϋπήρχαν. 

Ποια ήταν η πραγματικότητα; Τα ναυπηγεία της χώρας μας
λειτουργούσαν όπως λειτουργούσαν και ξαφνικά βλέπαμε κατα-
λήψεις πλοίων, να μην υλοποιούνται οι χρόνοι παράδοσης των
επισκευών είτε των διορθώσεων των πλοίων, πρόστιμα, ρήτρες.
Και αυτό τι έφερε ως αποτέλεσμα; Έφερε ως αποτέλεσμα να
φεύγουν τα πλοία και ο εφοπλιστικός κόσμος και να πηγαίνει από
την Τουρκία μέχρι τον υπόλοιπο κόσμο που δεν υπήρχαν αυτά,
που υπήρχαν αυστηροί κανόνες λειτουργίας και οι εργαζόμενοι
λειτουργούσαν, υπήρχαν και εργάζονταν μόνο για τον σκοπό που
πήγαιναν, για να εργαστούν, να έχουν ένα καλό μεροκάματο, ένα
καλό μισθό και να έχουν διασφαλισμένη μια θέση εργασίας. Αυτό
το χάσαμε στη λογική μιας μικροκομματικής λογικής.

Το αντιμετωπίζουμε αυτό σήμερα; Αντιμετωπίστηκε μέχρι
τώρα; Ναι, υπάρχει ένα παράδειγμα, το είπε και ο συνάδελφός
μου και χαίρομαι γι’ αυτό, ο Νίκος Συρμαλένιος, ότι το πρώτο
βήμα έγινε εξορθολογισμού της ναυπηγικής πολιτικής στη χώρα
μας. Ναυπηγείο Νεωρίου στη Σύρο. Αυτό είναι το πρώτο παρά-
δειγμα. Χάσαμε θέσεις εργασίας; Όχι. Αυξήθηκαν οι θέσεις ερ-
γασίας μέσα στο νησί της Σύρου και μαζί με τις θέσεις εργασίας
του ναυπηγείου της Σύρου δημιουργήθηκε και ένας ολόκληρος
κλάδος γύρω από το ναυπηγείο της Σύρου. Πηγαίνουν πλοία σή-
μερα στο ναυπηγείο της Σύρου; Κύριοι συνάδελφοι, όχι μόνο πη-
γαίνουν, αλλά υπάρχει πρόβλημα, διότι τα πλοία δένουν αρόδου,
δεν προλαβαίνουν να πηγαίνουν στο ναυπηγείο της Σύρου.

Τρίτη ερώτηση. Στο συγκεκριμένο ναυπηγείο οι μισθοί είναι
καλοί; Είναι πάρα πολύ καλοί, σε βαθμό τον οποίο δεν μπορείτε
να φανταστείτε. Δεν θέλω να περιγράψω εγώ το μισθολογικό πε-
ριβάλλον του ναυπηγείου της Σύρου και των εργαζομένων.

Τελευταία ερώτηση. Οι εργαζόμενοι είναι ευχαριστημένοι, που
είπε και το Κομμουνιστικό Κόμμα ότι δυσανασχετούν οι εργαζό-
μενοι του ναυπηγείου Σύρου; Το Σωματείο του Νεωρίου της
Σύρου επανειλημμένως έχει επισκεφθεί, με είχε δει και ως
Υπουργό Εργασίας, έχει επισκεφθεί και τα κόμματα και γνωρί-
ζετε ότι η θέση του είναι ότι για πρώτη φορά αισθάνονται ασφά-
λεια στη δουλειά τους και καλούς μισθούς. Επανειλημμένα λένε:
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«Κάτω τα χέρια από το ναυπηγείο από μικροκομματικές αντιλή-
ψεις που πάνε να διεισδύσουν στο ναυπηγείο της Σύρου». Έχουν
καταφέρει και έχουν περιφρουρήσει τα εργασιακά τους και μι-
σθολογικά τους συμφέροντα. Αυτή είναι η πραγματικότητα.

Τι επιχειρεί σήμερα η Κυβέρνηση και ο Χρήστος Σταϊκούρας;
Να κάνουμε το αντίστοιχο στο ναυπηγείο του Σκαραμαγκά, δη-
λαδή, να βελτιώσουμε τις επιδόσεις μας σε αυτό το κεντρικό,
που μπορούμε να το κάνουμε ως χώρα, να επαναφέρουμε τη
ναυπηγική δυναμική στη χώρα μας. Και ακούω για τους οκτακό-
σιους εργαζόμενους ότι θα μείνουν άνεργοι. Είπα για το παρά-
δειγμα της Σύρου ότι όχι μόνο έπιασαν εκείνοι δουλειά, αλλά
πολλαπλάσιοι. Πιστεύει κανένας ότι αν τα ναυπηγεία του Σκαρα-
μαγκά λειτουργήσουν –που θα λειτουργήσουν τώρα, γιατί υπάρ-
χει η πολιτική βούληση-, θα μείνουν έξω οκτακόσιοι εργαζόμενοι;
Όχι μόνο θα πιάσουν δουλειά και οι οκτακόσιοι εργαζόμενοι,
υπερπολλαπλάσιοι θα εργαστούν. Νέες θέσεις εργασίας θα δη-
μιουργηθούν με καλά αμειβόμενους εργαζόμενους. Αυτή είναι η
πολιτική μας, αυτή είναι η πραγματικότητα.

Επιτέλους, ας σταθούμε στο ύψος των περιστάσεων, ας ανα-
γνωρίσουμε τις παθογένειες του πολιτικού μας συστήματος στο
παρελθόν και ας στηρίξουμε μια πολιτική την οποία θα τη βρούμε
μπροστά μας οι επόμενες γενιές, τα παιδιά μας. Γιατί η Ελλάδα
μπορεί στον ναυπηγικό τομέα να μεγαλουργήσει, να ξαναφέ-
ρουμε πίσω τον εφοπλιστικό κόσμο της χώρας, κάτι που είναι
πλέον παράδειγμα αυτό που έγινε στη Σύρο και αυτό πάμε να
κάνουμε σήμερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γι’ αυτό πρέπει
να ψηφιστεί αυτή η πολιτική η συγκεκριμένη για το ναυπηγείο
του Σκαραμαγκά.

Ερώτηση δεύτερη και που ασκήθηκε και η κριτική. Καζίνο. Κρι-
τική για το καζίνο, «όχι το καζίνο», «ναι το καζίνο». Η άποψή μου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι είναι λάθος να αντιμετω-
πίζουμε το καζίνο ή τα καζίνο ως κάτι που το δαιμονοποιούμε. Το
καζίνο είναι μια επιχείρηση. Τι πρέπει να προβλέψει ο νομοθέτης;
Τι πρέπει να προβλέψει το πολιτικό σύστημα; Τέσσερα πράγ-
ματα.

Πρώτον, η λειτουργία του καζίνο να τηρεί το αυστηρό θεσμικό
πλαίσιο της λειτουργίας των καζίνο που υπάρχει ένα ειδικό θε-
σμικό πλαίσιο, κύριε Μαρκόπουλε. 

Δεύτερον, να διασφαλιστούν οι εργαζόμενοι οι οποίοι υπάρ-
χουν μέσα στο πλαίσιο το θεσμικό, αριθμός των εργαζομένων
που αντιστοιχεί. 

Τρίτον, να πληρώνονται οι φόροι. 
Τέταρτον, να πληρώνονται οι ασφαλιστικές εισφορές. Η πολι-

τεία είναι υποχρεωμένη να διασφαλίσει το θεσμικό πλαίσιο και
την αυστηρότητα της τήρησης της νομοθεσίας. Από εκεί και
πέρα να λειτουργήσει το καζίνο, το όποιο καζίνο. Γιατί το καζίνο
είναι μια επιχείρηση η οποία δημιουργεί θέσεις απασχόλησης,
αποδίδει φόρους, αποδίδει έσοδα στα ασφαλιστικά ταμεία. Αυτή
είναι η άποψή μας για το καζίνο.

Άρα, λοιπόν, αντί να δαιμονοποιούμε τη λειτουργία ενός κα-
ζίνο, να δούμε την πραγματική του θετική διάσταση, μέσα στην
αλυσίδα της οικονομίας μας. 

Άρα, θετική είναι η διάταξη για το καζίνο, αρκεί να τηρείται η
νομοθεσία, το αυστηρό θεσμικό πλαίσιο και όπου δεν τηρείται
να υπάρχουν, από τον νόμο, οι ανάλογες επιπτώσεις. 

Άκουσα για τα ζητήματα τα οποία αφορούν -από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ- να ασκεί κριτική για τους
δασικούς χάρτες, ότι καταλύουμε τους δασικούς χάρτες. Ουδέν
ψευδέστερον.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέση της Κυβέρνησης,
της Νέας Δημοκρατίας, ήταν, είναι και παραμένει –και, επειδή,
ως Βουλευτής του Νομού Κυκλάδων, το είχα αντιμετωπίσει έν-
τονα- ότι οι δασικοί χάρτες αποτελούν για τη χώρα μία αναγκαία
μεταρρύθμιση η οποία πρέπει να γίνει. 

Είχαμε ενστάσεις και διαφοροποιηθήκαμε, διότι υπήρχαν
στρεβλώσεις στην υλοποίηση του νόμου. Καταπατιόντουσαν πε-
ριουσίες και δεν δινόταν η δυνατότητα, ειδικά σε νησιωτικές πε-
ριοχές που έχουν μικρούς κλήρους, της προσφυγής της
ένστασης. Τι είπαμε, λοιπόν; Ότι οι δασικοί χάρτες θα γίνουν.
Είναι μεταρρύθμιση, καθυστέρησαν και αποτελεί παθογένεια του
ελληνικού κράτους αυτό, αλλά θα γίνουν, με δυνατότητα προ-

σφυγής και ενστάσεων από τον κάθε πολίτη ο οποίος θίγεται.
Αυτή είναι η αλλαγή. Όχι ότι καταργήσαμε τους δασικούς χάρ-

τες. 
Και έρχεται τώρα μία ισορροπία και μετά την τελευταία παρά-

ταση που δόθηκε, όλοι οι Έλληνες πολίτες οι οποίοι νομίζουν ή
πιστεύουν ότι θίγονται, να έχουν το δικαίωμα της ένστασης, να
αμφισβητήσουν από το κράτος αυτή τη δικαιοδοσία να τους κα-
ταπατήσει την περιουσία. Έτσι πρέπει να νομοθετούμε.

Ζήτημα το οποίο αφορά τις συντάξεις -ακούστηκαν πριν- για
την απονομή των συντάξεων και της αύξησης των συντάξεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχω πει πάρα πολλές φορές,
ως αυτός ο οποίος εισηγήθηκε τον ν.4670/2020 στην ελληνική
Βουλή, τον πρώτο νόμο –υπενθυμίζω- που ήρθε εδώ με αναλογι-
στική μελέτη, που δείχνει τη βιωσιμότητα του συστήματος μέχρι
το 2070. Μέσα στις διάφορες παρεμβάσεις του έφερε κάποιες
διατάξεις οι οποίες είναι έτοιμες να εφαρμοστούν και κάποιες
ήδη εφαρμόζονται. 

Πρώτη διάταξη, πολύ σημαντική. Όλες οι συντάξεις για τους
εργαζόμενους ή για τους συνταξιοδοτημένους οι οποίοι έχουν
από τριάντα χρόνια και πάνω θα έχουν μεσοσταθμικά μία σύν-
ταξη τον χρόνο, επιπλέον. Γιατί αυτό έγινε; Έγινε, πολύ απλά,
για να καλλιεργήσουμε την ασφαλιστική συνείδηση. Και στο πέ-
ρασμα των ετών, όλοι οι νέοι εργαζόμενοι και οι σημερινοί εργα-
ζόμενοι - αυριανοί συνταξιούχοι- μέσα τους θα γνωρίζουν και θα
ξέρουν ότι όσο περισσότερο διασφαλίζουν ένσημα, τόσο μεγα-
λύτερη σύνταξη θα έχουν. Να, λοιπόν, μία αύξηση στο ασφαλι-
στικό που έρχεται και η οποία θα γίνει πράξη και γίνεται πράξη
για τους νέους συνταξιούχους με τριάντα χρόνια και επάνω και
αυτό θα γίνει συνείδηση στο μέλλον. 

Δεύτερον. Αυξήσεις κάθε χρόνο από την 1η Ιανουαρίου του
2023 και εφεξής. 

Στο συγκεκριμένο άρθρο του ν.4670 προβλέπεται ότι για
πρώτη φορά θα υπάρχουν αυξήσεις κάθε χρόνο, κάθε 1η Ιανουα-
ρίου, κάθε έτους, θα υπάρχει αύξηση των συντάξεων με βάση
έναν αλγόριθμο που θα υπολογίζεται στη βάση του πληθωρισμού
του προηγούμενου έτους. Έτσι, στη βάση αυτή, το 6% αύξηση
στις συντάξεις, θεωρώ ότι είναι κάτι το οποίο είναι απόλυτα δια-
σφαλισμένο για τους συνταξιούχους από 1ης Ιανουαρίου του
2023. Θα τελειώσει το 2023; Όχι. Κάθε χρόνο την 1η Ιανουαρίου
θα υπάρχει αύξηση ανάλογη με τον πληθωρισμό του προηγού-
μενου έτους, με βάση τον αλγόριθμο που προβλέπει ο ν.4670/
2020.

Απονομή συντάξεων. Η απονομή των συντάξεων ήταν, πραγ-
ματικά, ένα εγχείρημα το οποίο εκτιμώ ότι αποτελούσε μία πα-
θογένεια της μη δυνατότητας της απονομής των συντάξεων
όπως είχε διαμορφωθεί και μετά τον νόμο του Γιώργου Κατρούγ-
καλου και μετά από τον δικό μου νόμο τον ν.4670, καθώς πλέον
δημιουργείται ένας νέος οργανισμός, ο e-ΕΦΚΑ, ένας τεράστιος
οργανισμός, που έπρεπε να αντιμετωπίσει ένα παρελθόν. 

Με αυτόν, λοιπόν, τον τρόπο αντιμετώπισης της απονομής των
συντάξεων, με μαθηματική βεβαιότητα αυξάνεται η απονομή -
φαίνεται στα στοιχεία- και ήδη έχω πει πολλές φορές στο τέλος
του 2023 ή του 2024 όλες οι κύριες συντάξεις και τα εφάπαξ θα
απονέμονται με το πάτημα ενός κουμπιού. 

Ερώτηση -επειδή πολλές φορές λοιδορείται αυτή μου η δή-
λωση- ότι με το πάτημα ενός κουμπιού θα απονέμονται οι συντά-
ξεις. Έχουν απονεμηθεί συντάξεις με το πάτημα ενός κουμπιού;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις απονεμηθείσες συντά-
ξεις μέχρι σήμερα, έχουν δοθεί με την ψηφιακή σύνταξη
«ΑΤΛΑΣ», συντάξεις χηρείας και ΟΓΑ, εβδομήντα χιλιάδες και
πλέον συντάξεις με το πάτημα ενός κουμπιού. 

Αυτό θα ακολουθήσει όλα τα επόμενα βήματα, για το σύνολο
των νέων συντάξεων και έτσι λοιπόν θα έχουμε από τους πιο εκ-
συγχρονισμένους και σύγχρονους οργανισμούς όπως είναι ο
ΕΦΚΑ και έχει διαμορφωθεί. 

Άκουσα και την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ για το ελάχιστο εγ-
γυημένο εισόδημα και το άρθρο 21, που θέλει να καταργήσουμε
το θέμα το οποίο αφορά το τεκμήριο του Α21, δηλαδή, τη χρη-
ματοδότηση για τα οικογενειακά επιδόματα για τα παιδιά, να μη
συμπεριληφθούν στο ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα. 

Για την αξία της συζήτησης, επειδή δεν περισσεύει ευαισθησία
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σε κανέναν εδώ μέσα και κανείς δεν μπορεί να διεκδικεί περισ-
σότερο ευαισθησία από τον άλλο, θυμίζω ότι το ελάχιστο εγγυη-
μένο εισόδημα, το οποίο η χώρα μας καθυστέρησε δεκαετίες
απέναντι στην υπόλοιπη Ευρώπη, φτιάχτηκε το 2013. Αν και το
αμφισβήτησε ο ΣΥΡΙΖΑ στη συνέχεια, καθώς το ονόμαζε παγίδα
φτώχειας -δεν επανέρχομαι στο παρελθόν, δεν έχει αξία- στη συ-
νέχεια το συνέχισε. 

Σήμερα η Ελλάδα διαθέτει ένα από τα πιο σύγχρονα πλαίσια
θωράκισης για τους αδύναμους πολίτες με τον πιο διαφανή
τρόπο. Ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, το οποίο, μάλιστα, κατο-
χυρώθηκε και συνταγματικά και δεν το ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Το Α21, πάλι το 2013, ήταν το πλαίσιο μέσα από το οποίο δί-
ναμε σε αδύναμες οικογένειες χρηματοδότηση, ένα έκτακτο επί-
δομα για τα παιδιά. Εάν έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ σήμερα και πει ότι πρέπει
να καταργηθεί το πλαίσιο αυτό για να ενισχυθεί το ελάχιστο εγ-
γυημένο εισόδημα, εδώ είναι ο Υπουργός Οικονομικών -ο κ. Σκυ-
λακάκης συγκεκριμένα τώρα, που πήρε τη θέση του κ.
Σταϊκούρα- να δούμε πόσο κοστίζει δημοσιονομικά. Διότι, εύκολο
είναι να καταθέτουμε προτάσεις ευαισθησίας, αλλά από την άλλη
πρέπει να λέμε και πόσο στοιχίζει αυτό. 

Γιατί εγώ θα μπορούσα συμπληρωματικά σε αυτή την πρόταση
να βάλω άλλες δέκα προτάσεις. Δημοσιονομικά μπορούμε; Έχει
τη δυνατότητα το κράτος να σηκώσει μια τέτοια παρέμβαση;

Σήμερα όμως να ξέρουμε -για να μην αδικούμε και τους εαυ-
τούς μας- ότι έχουμε ένα σύγχρονο θεσμικό πλαίσιο, θωρακι-
σμένο, ηλεκτρονική ασπίδα και για τις αδύναμες οικογένειες που
έχουν παιδιά, αλλά και για τους αδύναμους πολίτες με το ελάχι-
στο εγγυημένο εισόδημα.

Φτάνω σε ένα τελευταίο ζήτημα το οποίο αφορά την επιμονή
του ΣΥΡΙΖΑ για μία επίμαχη τροπολογία -όπως την καταθέτει- για
το «πόθεν έσχες». Θέλω να ξεκαθαρίσω, γιατί και εδώ αδικούμε
τους εαυτούς μας, και είναι προσβλητικό για όλους μας. Υπάρχει
έλεγχος του «πόθεν έσχες» σήμερα στην ελληνική Βουλή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι μόνο υπάρχει, είναι αυστη-
ρότατο το πλαίσιο. Έχει αλλάξει αρκετές φορές και μάλιστα, τεσ-
σεράμισι χρόνια που ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν νομίζω ότι έκανε κάποια
παρέμβαση να το θωρακίσει ακόμα περισσότερο. Για να είμαστε
εξηγημένοι μεταξύ μας. Γιατί είχατε την ευκαιρία να δείτε το
«πόθεν έσχες» και πώς λειτουργεί σε επίπεδο Βουλευτών και να
το θωρακίσετε τεσσεράμισι χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση. Δεν
ασκήσαμε κριτική. 

Σήμερα ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει μία τροπολογία. Θέλω να διαβάσω
την άποψή μου η οποία είναι συγκεκριμένη και τεκμηριώνει γιατί
δεν πρέπει να ψηφίσουμε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ.

Πρόκειται για μία τροπολογία την οποία χαρακτηρίζω αποσπα-
σματική και πυροτέχνημα, καθώς στο όνομα της διαφάνειας επι-
διώκει τη δημιουργία εντυπώσεων, χωρίς καμμία απολύτως
πρόσθετη αξία. 

Συγκεκριμένα, πρώτον, με τη διάταξη που φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ
εξαιρούνται οι μισοί από τους υπόχρεους, σε δήλωση, δημόσιοι
λειτουργοί. 

Δεύτερον, ήδη τα υπόλοιπα των τραπεζικών καταθέσεων και
των δανειακών υποχρεώσεων προκύπτουν από σχετικές βεβαι-
ώσεις από τις τράπεζες, η δε αποτελεσματικότητα του συστήμα-
τος θα ενισχυθεί με την άμεση άντληση στοιχείων από τις
τράπεζες, την οποία σύντομα θα φέρει η Κυβέρνηση.

Τρίτον, ήδη διαθέτουμε ένα εκτεταμένο σύστημα ανταλλαγής
φορολογικών πληροφοριών –κύριε Αλεξιάδη, το γνωρίζετε αυτό-
μέσω των διεθνών συμβάσεων για την αποφυγή της διπλής φο-
ρολογίας και της πολυμερούς σύμβασης, για την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών, χρηματοοικονομικών λογαριασμών και για την αντιμε-
τώπιση της φοροδιαφυγής. 

Κάθε χρόνο ρωτάω: Όλοι οι Βουλευτές δεν αντλούμε τα στοι-
χεία των καταθέσεων του υπολοίπου των λογαριασμών μας, τη
διακίνηση των λογαριασμών από την τράπεζα, για να τα δώσουμε
στους ορκωτούς ελεγκτές, δικαστές, που τα ελέγχουν; Δεν ελέγ-
χουν όλους καθολικά τους Βουλευτές; 

Τέταρτον, από την τροπολογία τίθεται ζήτημα προσωπικών δε-
δομένων για τα οποία θα πρέπει να υπάρξει γνώμη και από την
ανεξάρτητη αρμόδια αρχή. 

Άρα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήμερα υπάρχει

και εκτεταμένος και καθολικός και αναλυτικός τρόπος ελέγχου
του «πόθεν έσχες» των Βουλευτών. Εάν χρειάζεται από εκεί και
πέρα κάτι παραπάνω, αυτό που έχω να πω είναι ότι η Κυβέρνηση
επεξεργάζεται μία συνολική αναρρύθμιση του «πόθεν έσχες», με
σκοπό την ενίσχυση περαιτέρω της διαφάνειας και της λογοδο-
σίας. Η αξιολόγηση και προετοιμασία της εν λόγω διάταξης είναι
στο τελικό στάδιο από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, το οποίο θα
λάβει και τη σχετική πρωτοβουλία. 

Σε κάθε περίπτωση θα ενσωματώσει και διατάξεις που αφο-
ρούν την ενδυνάμωση του ελέγχου των δανείων των υπόχρεων
συγκροτημένα και θεσμικά χωρίς προχειρότητα και χωρίς τα
κενά της κατατεθείσας τροπολογίας του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα προχωράει μπροστά,
η Ελλάδα ανοίγει δρόμους. Η Κυβέρνηση παίρνει πάνω της πο-
λιτικές ευθύνες. Ξέρει γιατί πρέπει να πάμε στον σωστό δρόμο
των επενδύσεων και της ανάπτυξης. Και είμαι σίγουρος ότι στο
τέλος θα δικαιωθούμε στην αξιολόγηση του ελληνικού λαού. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δημήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο επικεφα-

λής της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Κινήματος Αλλαγής -
ΠΑΣΟΚ, κ. Κατρίνης. Ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Ελληνικής Λύσης, κ. Χήτας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Ομάδας του Κινήματος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά τις τοποθετήσεις των
Υπουργών της Κυβέρνησης αλλά και Βουλευτών της Συμπολί-
τευσης, νομίζω ότι απαιτείται μια προσέγγιση που θα έχει ως ση-
μείο αναφοράς την πραγματικότητα και την αλήθεια. Δεν θα
πάρω την ευκαιρία από την αναφορά του κ. Βρούτση για τις συν-
τάξεις. Είναι μόνιμο επιχείρημα της Κυβέρνησης ότι κάνει «επα-
νάσταση» στις συντάξεις, ότι πετυχαίνει γρήγορους ρυθμούς
απονομής συντάξεων. Όμως αν ρωτήσουμε τους συνταξιούχους
ποια είναι η εμπειρία τους νομίζω ότι δεν θα επιβεβαιώσουν τα
λεγόμενα του κ. Βρούτση. 

Δυστυχώς, κύριοι της Κυβέρνησης, στο θέμα της βιώσιμης λει-
τουργίας των ναυπηγείων, που είναι κομμάτι του νομοσχεδίου,
δεν δίνετε λύση, όπως ισχυρίζεστε. Να υπενθυμίσω ότι η Κυβέρ-
νηση είχε αναλάβει συγκεκριμένες δεσμεύσεις απέναντι στους
εργαζόμενους οι οποίες έμειναν στα λόγια, έμειναν απλά υπο-
σχέσεις. Προχωρήσατε σε πώληση του ενεργητικού των ναυπη-
γείων Σκαραμαγκά σε πολύ χαμηλή τιμή, αντικειμενικά, σε σχέση
με την αξία, περίπου στο 1/4 της αξίας, όπως είχε προσδιοριστεί
από ανεξάρτητους εκτιμητές, χωρίς ταυτόχρονα να διασφαλι-
στούν οι θέσεις εργασίας των εργαζομένων. 

Αλήθεια μπορείτε σήμερα να δεσμευθείτε ότι οι εργαζόμενοι
θα συνεχίσουν να εργάζονται με συμβάσεις αορίστου χρόνου και
με σεβασμό των δικαιωμάτων τους; Προφανώς όχι. Το αντίθετο
μάλιστα. Καμμία δέσμευση δεν υπάρχει ούτε έχει ζητηθεί καμμία
δέσμευση από τον επενδυτή γιατί πολύ φοβάμαι ότι στα ναυπη-
γεία Σκαραμαγκά εφαρμόζεται το μοντέλο της «ΛΑΡΚΟ». Οι ερ-
γαζόμενοι οδηγούνται σε απόλυση χωρίς καν να έχουν δια-
σφαλιστεί οι αποζημιώσεις απόλυσης, ενώ είναι άγνωστο αν θα
καταβληθούν δεδουλευμένα τα οποία υπερβαίνουν τα 170 εκα-
τομμύρια ευρώ. Είναι χαρακτηριστικό ότι όσο και τώρα που μι-
λάμε, οι εργαζόμενοι δεν έχουν καμμία επίσημη ή ανεπίσημη
ενημέρωση για τις θέσεις και τις προθέσεις του επενδυτή σε
σχέση με το μέλλον της επιχείρησης και βεβαίως σε σχέση με
την εργασία τους σε αυτή.

Ρωτώ ευθέως την Κυβέρνηση, αν έχει κάποιο σχεδιασμό για
τα δεδουλευμένα που πρέπει να καταβληθούν. Και από πού θα
καταβληθούν αυτά τα δεδουλευμένα στους εργαζόμενους;
Μήπως από το τίμημα των 25 εκατομμυρίων ευρώ που είναι το
τίμημα πώλησης των ναυπηγείων; Και βέβαια να σας υπενθυμίσω
ότι για το θέμα της καταβολής των δεδουλευμένων στους εργα-
ζόμενους έχουμε σειρά δικαστικών αποφάσεων από τον Άρειο
Πάγο, από το πολυμελές πρωτοδικείο, σε συνέχεια της απόφα-
σης του Διεθνούς Διαιτητικού Δικαστηρίου που υποχρεώνει το
ελληνικό δημόσιο να καταβάλει άμεσα 73 εκατομμύρια ευρώ
στους εργαζόμενους. 

Υπάρχει όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι ένα εξόχως
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πολιτικό θέμα στο οποίο η Κυβέρνηση είναι απόλυτα εκτεθει-
μένη. Γιατί όλοι γνωρίζουν ότι η ανάπτυξη της ναυπηγικής βιο-
μηχανίας είναι άρρηκτα και παράλληλα συνδεδεμένη με την
αμυντική ναυπηγική βιομηχανία. Αλήθεια, ποιες είναι οι πρόνοιες
της Κυβέρνησης σε αυτόν τον τομέα; Της Κυβέρνησης που εδώ
και τρία χρόνια βρίσκεται στο τιμόνι της χώρας και εδώ και τρία
χρόνια μόνο στα λόγια αναφέρεται στην ελληνική αμυντική ναυ-
πηγική βιομηχανία. Γιατί τα ελληνικά ναυπηγεία, οι εργαζόμενοι
σε αυτά, αλλά και τα στελέχη και οι τεχνικοί των Ενόπλων Δυνά-
μεων έχουν αποδείξει πολλές φορές ότι μπορούν και να συντη-
ρήσουν αλλά και να κατασκευάσουν εξαιρετικά προηγμένο
αμυντικό υλικό για τις ανάγκες του Πολεμικού μας Ναυτικού. 

Για να μιλήσω μόνο για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά, καθώς σή-
μερα είναι στο νομοσχέδιο που συζητάμε, τα τελευταία χρόνια
πέρα από τα τρία υποβρύχια που κατασκευάστηκαν και όλοι ομο-
νοούν ότι είναι το αμυντικό υπερόπλο της χώρας, συντηρήθηκαν
στα ναυπηγεία και επισκευάστηκαν δέκα φρεγάτες του Πολεμι-
κού Ναυτικού. Το ίδιο συνέβη με μια σειρά άλλων πλοίων, όπως
κανονιοφόροι, πυραυλάκατοι, φορτηγίδες του Πολεμικού Ναυ-
τικού και ταχύπλοα ΣΑΠ. Κατασκευάστηκε, επίσης, ένα νέο υπερ-
σύγχρονο σκάφος ανορθόδοξου πολέμου για το Πολεμικό
Ναυτικό, καθώς και ένας προσομοιωτής για την εκπαίδευση στε-
λεχών του. Και βέβαια να μην ξεχνάμε ότι επισκευάστηκε και συν-
τηρήθηκε το θωρηκτό «ΑΒΕΡΩΦ», που αποτελεί ζωντανό μνημείο
της σύγχρονης ιστορίας μας. 

Όλα αυτά η Κυβέρνηση τα προσπερνά. Όλα αυτά η Κυβέρ-
νηση προσποιείται ότι δεν βλέπει ότι έγιναν από εργαζόμενους,
από τεχνικούς, από αξιωματικούς του Πολεμικού Ναυτικού και
συστηματικά υποτιμά τη δουλειά που γίνεται στα ελληνικά ναυ-
πηγεία. Σημαντική η δουλειά που γίνεται και στα άλλα δύο ναυ-
πηγεία της χώρας. Αυτό βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι μια στρατηγική αντίληψη της Κυβέρνησης. Γιατί για να μπο-
ρέσεις να καταστήσεις την ελληνική ναυπηγική αμυντική βιομη-
χανία μέρος ενός ευρύτερου σχεδίου ανάπτυξης ναυπηγείων, θα
πρέπει κάποια στιγμή η χώρα να εγκαταλείψει τη λογική, τη συμ-
περιφορά αλλά και τις επιλογές ενός «κράτους-πελάτη». Λογική
που είδαμε στη συμφωνία για την προμήθεια των φρεγατών
«Μπελαρά», η κατασκευή των οποίων θα γίνει εξ ολοκλήρου στη
Γαλλία και στα γαλλικά ναυπηγεία. Συμφωνία που οδήγησε μά-
λιστα τη Γαλλίδα Υπουργό Εθνικής Άμυνας να ευχαριστήσει πα-
ρουσία του ομολόγου της, του Έλληνα Υπουργού Εθνικής
Άμυνας, τη χώρα μας γιατί με αυτή τη συμφωνία διασφαλίζονται
οι θέσεις εργασίας των εργαζομένων στα γαλλικά ναυπηγεία. Εί-
δαμε το αμήχανο χαμόγελο του κ. Παναγιωτόπουλου, ο οποίος
την ίδια στιγμή δεν μπορούσε να δώσει απάντηση πώς η Κυβέρ-
νηση θα διασφαλίσει τις θέσεις εργασίας των εργαζομένων στα
ελληνικά ναυπηγεία. Και αυτό γιατί κανένα κατασκευαστικό υπο-
πρόγραμμα δεν προβλέφθηκε να γίνει στα ελληνικά ναυπηγεία. 

Η ελληνική Κυβέρνηση το μόνο που έκανε και το κάνει συστη-
ματικά είναι να απαξιώσει τα ελληνικά ναυπηγεία και να δηλώνει
αριστερά και δεξιά ότι δεν έχουν τη δυνατότητα να αναλάβουν
ένα τέτοιο έργο. Μάλιστα για πολύ μεγάλο διάστημα απαξίωσε
και επενδυτικές πρωτοβουλίες προς αυτήν την κατεύθυνση. Κλα-
σική, δηλαδή, συμπεριφορά ενός «κράτους-πελάτη». 

Το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει συγκεκριμένες προτάσεις. Υπάρ-
χουν τρεις βασικοί άξονες με βάση αυτές τις προτάσεις που εγ-
γυώνται την ανάπτυξη της ελληνικής αμυντικής ναυπηγικής
βιομηχανίας. Πρώτον, κάθε προμήθεια οπλικού συστήματος πρέ-
πει να συνδυάζεται με συμφωνία που θα εκχωρεί μέρος του κα-
τασκευαστικού έργου στην ελληνική αμυντική βιομηχανία.
Δεύτερον, επένδυση στην έρευνα και στην ανάπτυξη νέων οπλι-
κών συστημάτων μέσα από την ελληνική αμυντική βιομηχανία σε
συνεργασία με εκπαιδευτικά ιδρύματα και εταιρείες νέας τεχνο-
λογίας. Τρίτον, να τεθεί ως προϋπόθεση ότι το ναυπηγικό πρό-
γραμμα του Πολεμικού Ναυτικού θα πρέπει να υλοποιηθεί στα
ελληνικά ναυπηγεία. Ίσως θα ήταν καλό και χρήσιμο για την Κυ-
βέρνηση να μελετήσει το μοντέλο ανάπτυξης της αμυντικής βιο-
μηχανίας σε χώρες που δεν είναι μακριά από εμάς, που είναι
κοντά μας, που είναι δίπλα μας. Όλα αυτά όμως απαιτούν ισχυρή
βούληση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή τη συγκυρία το μόνο

που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση είναι να «στρώσει το χαλί» στον
δρόμο προς τις εκλογές. Και αυτό το αποδεικνύουν και οι σημε-
ρινές τροπολογίες. Βροχή τροπολογιών που δείχνουν ότι βρισκό-
μαστε καθαρά στον δρόμο για τις κάλπες. Γιατί γνωρίζει πολύ
καλά η Κυβέρνηση ότι η απόκρυψη της πραγματικότητας δεν
μπορεί να συνεχιστεί εσαεί. Βλέπουμε, λοιπόν, την Κυβέρνηση
που μας κατηγορούσε για «λεφτόδεντρα» όταν καταθέταμε ήδη
από τα Χριστούγεννα συγκεκριμένες προτάσεις για την αντιμε-
τώπιση της ακρίβειας και της κρίσης, να ανακαλύπτει τελικά «λε-
φτόδεντρα» κάτω από την πίεση και της πραγματικότητας αλλά
και της λαϊκής δυσαρέσκειας. «Λεφτόδεντρα» που φυτρώνουν,
μεγαλώνουν και αναπτύσσονται από την υπερφορολόγηση, από
την έμμεση φορολογία, από τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης
που η Κυβέρνηση πεισματικά αρνείται να μειώσει. Ακόμα κι αν
την ίδια στιγμή μειώνει την κατανάλωση σε βασικά είδη διατρο-
φής κάτι που αφορά το μεγαλύτερο κομμάτι της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Το κακό είναι ότι η Κυβέρνηση μιμούμενη τον ΣΥΡΙΖΑ εμμένει
στις προσωρινές επιδοματικές πολιτικές, αντί να πάρει μέτρα
που θα έχουν θετική επίπτωση για την πλειοψηφία του πληθυ-
σμού, όπως η μείωση των έμμεσων φόρων στα καύσιμα, όπως
έπραξε η Ισπανία, όπως έκαναν και οι Ηνωμένες Πολιτείες πρό-
σφατα ή τη μείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής με τη
χώρα μας να διατηρεί συντελεστή 13%, ενώ στις υπόλοιπες ευ-
ρωπαϊκές χώρες είναι αρκετά χαμηλότερος.

Με τον ίδιο τρόπο, όμως, που η Κυβέρνηση ανακάλυψε τα λε-
φτόδεντρα που στηλίτευε, ανακοίνωσε και αυτό που αρνιόταν
μέχρι σήμερα: Την κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρμογής με
την τροπολογία που κατατέθηκε και θα συζητηθεί την επόμενη
μέρα. Αλήθεια, αφού ήταν θέμα μιας απλής νομοθετικής ρύθμι-
σης –μάλιστα, μέσα δεν προβλέπεται κανένα κόστος για το ελ-
ληνικό δημόσιο με βάση την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου-
γιατί δεν το κάνατε μέχρι σήμερα ώστε να απαλλαγούν τα νοικο-
κυριά και οι επιχειρήσεις από δυσβάσταχτες χρεώσεις που ξε-
περνούν κάθε λογική; Γιατί επιτρέψατε υπέρογκους λογαρια-
σμούς για τόσο μεγάλο χρονικό διάστημα, αφού τελικά ήταν
θέμα πολιτικής απόφασης και μιας νομοθετικής ρύθμισης που
καταργεί, όπως λέτε, τη ρήτρα αναπροσαρμογής; Μήπως για τον
ίδιο λόγο που καθυστερείτε να προσδιορίσετε τα υπερκέρδη των
εταιρειών ενέργειας εδώ και τόσους μήνες; Μήπως για τον ίδιο
λόγο που δεν έχετε υιοθετήσει την εισήγηση της Ρυθμιστικής
Αρχής Ενέργειας να επιστραφούν 67 εκατομμύρια ευρώ στους
καταναλωτές από την αγορά εξισορρόπησης; Μήπως τελικά η
κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρμογής δεν είναι τίποτε άλλο
από ένα επικοινωνιακό πυροτέχνημα εν όψει των επερχόμενων
εκλογών; Η ρήτρα αναπροσαρμογής καταργείται στα χαρτιά,
ενώ οι υπέρμετρες χρεώσεις συνεχίζονται κανονικά στους λογα-
ριασμούς.

Και αυτό, βέβαια, θα φανεί και θα αξιολογηθεί. Και να είστε βέ-
βαιοι ότι θα αξιολογηθεί από τους πολίτες που έχουν πληρώσει
και συνεχίζουν να πληρώνουν τόσο την αδράνεια όσο και την κα-
θυστέρηση της Κυβέρνησης, πρώτον, να αντιληφθεί και, δεύτερο
και σημαντικότερο, να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά τη δύ-
σκολη πραγματικότητα που βιώνει η πλειοψηφία των πολιτών
που ζει σ’ αυτή τη χώρα.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει χάσει
κατά κράτος τη μάχη με την ακρίβεια. Η ακρίβεια έχει μετατραπεί
πλέον σε αισχροκέρδεια σε αρκετές περιπτώσεις και αυτό πολύ
απλά γιατί δεν υπάρχει ελεγκτικός μηχανισμός. Δεν γίνονται στην
πράξη οι έλεγχοι, παρά τις διαβεβαιώσεις του Πρωθυπουργού
πριν από λίγες ημέρες στη Σύνοδο Κορυφής ότι θα ενταθούν οι
έλεγχοι στην αγορά για να παταχθεί η αισχροκέρδεια.

Αλήθεια, μπορεί να ισχυριστεί η Κυβέρνηση ότι γίνονται επαρ-
κείς και αποτελεσματικοί έλεγχοι στην αγορά, όταν η ακρίβεια
καλπάζει στα τρόφιμα και το τελευταίο πρόστιμο που έχει επι-
βληθεί για αισχροκέρδεια στα τρόφιμα είναι πριν από δυόμισι
μήνες, στις 8 Απριλίου; Μπορεί να ισχυριστεί η Κυβέρνηση ότι
γίνονται έλεγχοι στην αγορά όταν ολόκληρο τον Ιούνιο, που γί-
νεται η συζήτηση για την αισχροκέρδεια στα καύσιμα, έχουν επι-
βληθεί όλα κι όλα τέσσερα πρόστιμα για αισχροκέρδεια στην
αγορά των καυσίμων; Και, αλήθεια, τα πρόστιμα έχουν εισπραχ-
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θεί; Τι έγινε άραγε με εκείνο το πρόστιμο των 650.000 ευρώ πριν
από κάποιους μήνες που έγινε επικοινωνιακή σημαία της Κυβέρ-
νησης στη μάχη κατά της ακρίβειας; Έχει εισπραχθεί; Μπορεί να
μας απαντήσει η Κυβέρνηση;

Και το λέω αυτό γιατί η ακρίβεια θα συνεχιστεί και τους επό-
μενους μήνες. Και βεβαίως αυτό δεν είναι δική μας διαπίστωση,
όλοι ομονοούν σ’ αυτό. Ακόμα και το Υπουργείο Οικονομικών πα-
ραδέχεται ότι ο πληθωρισμός θα παραμείνει υψηλός τους επό-
μενους μήνες και θα συνεχιστεί και το 2023.

Θα χρησιμοποιήσω στοιχεία πρόσφατης μελέτης της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας, σύμφωνα με την οποία οι αυξήσεις
των τροφίμων θα συνεχιστούν τους προσεχείς μήνες λόγω ση-
μαντικής αύξησης στις τιμές παραγωγής φυτικών και ζωικών
ελαίων και ζωοτροφών κατά 39% και 32% αντίστοιχα. Και παρ’
όλα αυτά, παρά το γεγονός ότι ο πληθωρισμός είναι ήδη στο
11,2% και ανεβαίνει, η Κυβέρνηση αρνείται πεισματικά να συζη-
τήσει τη μείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής και διαβίω-
σης. Πρόκειται για μείωση που προτάθηκε στη Σύνοδο Κορυφής
ως μέτρο ανακούφισης των πολιτών και μέτρο στήριξης του πρω-
τογενούς τομέα, αλλά φωνή βοώντος εν τη ερήμω. Αρνείται, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση να κάνει αυτό που έκαναν άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, πάντα με το επιχείρημα της συνετής δημοσιονομικής δια-
χείρισης.

Και επειδή, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, μιλάμε πάντα με
στοιχεία και με επιχειρήματα, ας δούμε κατά πόσο είναι πραγμα-
τικότητα αυτή η συνετή δημοσιονομική διαχείριση για την οποία
μιλάτε. Πριν από μια εβδομάδα, καταθέσαμε ερώτηση στην
οποία καταρρίπτεται το αφήγημα της συνετής δημοσιονομικής
διαχείρισης της Κυβέρνησης. Και η ερώτηση αυτή περιέχει συγ-
κεκριμένα ερωτήματα. Περιμένουμε με μεγάλο ενδιαφέρον να
δούμε τις απαντήσεις, γιατί υπάρχει ο φόβος να ζήσουμε και πάλι
μέρες του 2009 με κρυφά χρέη και κρυφά ελλείμματα.

Ζητήσαμε να μας δώσετε ακριβή στοιχεία για τις δαπάνες των
οποίων η πληρωμή ετεροχρονίστηκε, πήγε δηλαδή στο μέλλον,
χωρίς αιτιολογία. Ποιος και γιατί αποφάσισε τον ετεροχρονισμό
της πληρωμής; Πότε προβλέπεται ότι θα πληρωθούν οι συγκε-
κριμένες δαπάνες, καθώς και αν έχουν εγγραφεί συγκεκριμένες
πιστώσεις στον προϋπολογισμό του 2022 για την εξόφλησή τους;

Να σας θυμίσω μάλιστα ότι στην τελευταία έκθεση της ενισχυ-
μένης εποπτείας τον Μάιο του 2022 γίνεται σαφής αναφορά για
τον δημοσιονομικό κίνδυνο κατάπτωσης κυβερνητικών εγγυή-
σεων και ιδίως εκείνων που παρασχέθηκαν στη διάρκεια της παν-
δημίας.

Μπορείτε, λοιπόν, να μας απαντήσετε ποιο είναι το ύψος των
συνολικών κυβερνητικών εγγυήσεων στο τέλος του 2021, αλλά
και ποιο είναι σήμερα τον Ιούνιο του 2022; Και το ρωτάμε αυτό
γιατί σύμφωνα με το δελτίο εκτέλεσης προϋπολογισμού οι εγ-
γυήσεις ήταν 22,9 δισεκατομμύρια στο τέλος του 2021, όταν ο
πίνακας εγγυήσεων της εισηγητικής έκθεσης του προϋπολογι-
σμού μιλούσε για εγγυήσεις 8,8 δισεκατομμύρια πάλι στο τέλος
του 2021. Ποιο είναι σήμερα το ύψος των απλήρωτων καταπτώ-
σεων εγγυήσεων, καθώς και ποιο ήταν το ύψος των νέων κατα-
πτώσεων εγγυήσεων στη διάρκεια του 2021 και το πρώτο
τετράμηνο του 2022; Τι θα κάνετε με την εξόφληση ληξιπρόθε-
σμων επιστροφών φόρων και την εξόφληση των ληξιπρόθεσμων
υποχρεώσεων προς τον ιδιωτικό τομέα, από τη στιγμή που οι δι-
καιούχοι έχουν ανάγκη -και το ξέρετε πολύ καλά- τα οφειλόμενα
ποσά; Έχουν εγγραφεί επαρκείς πιστώσεις στον προϋπολογισμό
για την εξόφλησή τους; Ποιο είναι σήμερα το ύψος των ληξιπρό-
θεσμων υποχρεώσεων του Ταμείου Πρόνοιας των δημοσίων
υπαλλήλων και ποιο είναι το ποσό που είχε εγγραφεί στον προ-
ϋπολογισμό για εξόφληση όλων αυτών των οφειλών;

Αυτά είναι τα συγκεκριμένα ερωτήματα στην ερώτηση που κα-
ταθέσαμε μια εβδομάδα πριν και περιμένουμε με πολύ ενδιαφέ-
ρον τις απαντήσεις στα συγκεκριμένα ερωτήματα. Διότι είναι
σαφές ότι, αν συνυπολογιστούν όλα αυτά, ανατρέπεται η εικόνα
που επιμελώς καλλιεργείται της ορθολογικής δημοσιονομικής
διαχείρισης που δεν επιτρέπει να πάρετε περαιτέρω μέτρα ή να
αλλάξετε φορολογική πολιτική.

Θα υπάρχουν άλλα δεδομένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Και βέβαια υπάρχουν αποχρώσεις ενδείξεις ότι η «δημιουργική

λογιστική» εντάχθηκε και πάλι στον προεκλογικό σχεδιασμό της
υποτίθεται υπεύθυνης Κυβέρνησης που έχει εδώ και πολύ καιρό
δημιουργεί την ατμόσφαιρα μιας παρατεταμένης προεκλογικής
περιόδου με ορατές επιπτώσεις και στην οικονομία αλλά και στη
χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ πέρασε μια μεγάλη
πολιτική έρημο πληρώνοντας βαρύ και δυσβάσταχτο κόστος για
τη στάση ευθύνης του για να κρατηθεί η χώρα όρθια στη μεγα-
λύτερη κρίση που πέρασε η Ελλάδα μετά από τον πόλεμο. Ανα-
συντάχθηκε, όμως, ξαναβρήκε τη δυναμική του και βήμα-βήμα
ξανακερδίζει την εμπιστοσύνη του ελληνικού λαού.

Σήμερα μπορεί να απευθύνεται με ψηλά το κεφάλι σε όλους
τους Έλληνες και σε όλες τις Ελληνίδες, χωρίς διαχωρισμούς,
γιατί μπορεί, όπως τότε, έτσι και σήμερα, να τους λέει την αλή-
θεια και να τους κοιτάει κατάματα με ρεαλιστικές και προγραμ-
ματικές προτάσεις που δίνουν λύσεις στα προβλήματα, με τη
δική του αυτόνομη πορεία που δεν αλλοιώνεται παρά τις επίμο-
νες προσπάθειες κάποιων να διαστρεβλώσουν ακόμα και την ίδια
την πραγματικότητα, με το δικό του σοσιαλδημοκρατικό πρό-
γραμμα που αποτελεί διέξοδο για κάθε δημοκρατικό πολίτη και
δίνει προοπτική και ελπίδα στη χώρα.

Οι Έλληνες πολίτες δεν πρέπει να έχουν και δεν θα έχουν ως
επιλογή να διαλέξουν ανάμεσα στη Νέα Δημοκρατία και στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Υπάρχει και η δική μας επιλογή. Πρόκειται για μια επιλογή
που καθημερινά αγκαλιάζεται από ολοένα και περισσότερους,
γιατί είναι μια επιλογή που αφορά τους πολλούς και όχι τους λί-
γους και εκλεκτούς, γιατί είναι μια επιλογή που αφορά το μέλλον
και την προοπτική της χώρας, ώστε οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
να ελπίζουν πραγματικά σε μια καλύτερη ζωή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του Κινήματος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δημήτριος Βίτσας): Ευχαριστούμε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής

Λύσης κ. Χήτας.
Κύριε Χήτα, επειδή έχει μιλήσει ο κ. Βελόπουλος έχετε εννέα

λεπτά.
Και μετά έχει τον λόγο ο κ. Αλεξιάδης εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από την ώρα που τελείωσε η ομιλία του Προέδρου της Ελλη-

νικής Λύσης, του Κυριάκου Βελόπουλου, περίμενα με αγωνία -
είναι η αλήθεια- γιατί βρέθηκε στην Αίθουσα της Ολομέλειας
τόσο ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ο κ. Οικονόμου, ο οποίος δεν
είπε τίποτα, και περίμενα και με αγωνία την ομιλία του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δημοκρατίας, να απαντήσει κάτι
η Κυβέρνηση αυτή, σε όλα όσα καταγγείλαμε σήμερα εδώ. Κύριε
Σταϊκούρα, θα πάω στα οικονομικά σε λίγο. Σιγή ασυρμάτου! Τί-
ποτα! 

Έχουμε, λοιπόν, ένα τεράστιο σκάνδαλο, η Τουρκία να οικειο-
ποιείται το όνομα του Αιγαίου και να διαφημίζει ως «Turkaegean»
-τουρκικό Αιγαίο, λοιπόν, για τουριστικούς λόγους, έτσι ξεκινάει-
και κανείς δεν λέει ποτέ τίποτα. Ήρθε ο Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος με το που τελείωσε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης. Εδώ
ήταν. Κουβέντα! Έφυγε τρέχοντας. Περίμενα. Ζήτησα από το
Προεδρείο, θα μιλήσω, λέω, μετά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δημοκρατίας. Επίτηδες, να τον ακούσω πρώτα.
Κουβέντα! 

Δηλαδή, η Τουρκία έκλεψε το όνομα του Αιγαίου, το εκμεταλ-
λεύεται και εδώ δεν κουνιέται φύλλο; Δεν έχει παρθεί ούτε ένα
κεφάλι; Δεν έχει φύγει κανένας από τη θέση του; Δεν υπάρχει
υπεύθυνος κανένας; Και βγαίνουν σήμερα στον «ΣΚΑΙ» κ.λπ., και
τα λοιπά και λένε ότι η Ελλάδα θα κινηθεί και θα κάνει ενστάσεις
πάλι κατόπιν εορτής, ενώ κοιμόμαστε. Και συγγνώμη, που σας
ξυπνάμε από τον λήθαργό σας. Συγγνώμη, που ενοχλούμε. Είναι
δυνατόν; Ποιος είναι υπεύθυνος γι’ αυτό; Εδώ μιλάμε για εθνικό
έγκλημα. Δεν υπάρχουν υπεύθυνοι; Τι κάνει το Υπουργείο Εξω-
τερικών; Πού είναι ο κ. Δένδιας να απολογηθεί εδώ στην Εθνική
Αντιπροσωπεία; Να απολογηθεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία ο κ.
Δένδιας. Και οι υπάλληλοι. Αλλά οι υπάλληλοι κάνουν αυτό που
τους λέει ο Υπουργός. Ένας είναι ο υπεύθυνος. Πού είναι η Νέα
Δημοκρατία; Πού είναι η Κυβέρνηση; Καμμία αντίδραση σε αυτό
το τεράστιο έγκλημα, το εθνικό έγκλημα. Και δεν κουνιέται τί-
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ποτα, εννιά έχει ο μήνας. Εμείς θα πούμε τα δικά μας, το success
story της Κυβέρνησης, ότι όλα πάνε καλά, μέχρι να πείσετε και
εσείς τους εαυτούς σας εάν θα κάνετε εκλογές ή δεν θα κάνετε.
Δεν ξέρετε και εσείς τι θα κάνετε. Λες και δεν θα κάνετε. Θα κά-
νετε. 

Το Γραφείο Διανοητικής Ιδιοκτησίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οι φίλοι μας οι Ευρωπαίοι, οι σύμμαχοι ντε, οι Ευρωπαίοι, που
είναι φίλοι, που είναι σύμμαχοι, αυτοί το εγκρίνανε. Το Γραφείο
Διανοητικής Ιδιοκτησίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει εγκρίνει
το «Turkaegean» από τις 15 Δεκεμβρίου του 2021. Και εδώ ύπνος
βαθύς! Τίποτα, τίποτα! Θα απολογηθεί η Κυβέρνηση; Θα απολο-
γηθεί το Υπουργείο Εξωτερικών; Θα πείτε κάτι εδώ μέσα; Θα αρ-
θρώσετε μια κουβέντα; Κάτι να πείτε στους Έλληνες που ακούν
εκεί έξω. Ή θα πάτε πάλι στα κανάλια να λέτε τα δικά σας; Θα
κάνει, λέει, ένσταση. Δεν έχει δικαίωμα. Τελείωσε. Τελείωσαν οι
ενστάσεις, τα πάντα από τις 15 Δεκεμβρίου του 2021.

Πραγματικά, είναι θλιβερά τα όσα συμβαίνουν, θλιβερά. Και
δεν μπορούμε και να χαρούμε με την ανικανότητά σας, που πέ-
φτετε και καταρρέετε, γιατί τα εγκλήματά σας είναι πολύ βαριά,
έχουν εθνικό πρόσημο. Τι να χαρούμε; Με το χαντάκωμα της πα-
τρίδας μας θα χαρούμε; Είναι φοβερό. 

ΦΠΑ. Κύριε Υπουργέ, ξεκίνησα την εισήγηση του συγκεκριμέ-
νου νομοσχεδίου, οπότε θυμάστε ότι αναφέρθηκα και στο Καζίνο
και στο Σκαραμαγκά. Θέλω να πω κάτι, για να πάμε λίγο στα οι-
κονομικά. Γιατί μας ρωτήσατε– όχι εμάς προσωπικά σαν κόμμα,
γενικά σαν Αντιπολίτευση-, αν δεν κάνω λάθος, εσείς: Θα ψηφί-
σετε για τον ΦΠΑ στα μη αλκοολούχα, ρούχα, ζωολογικούς κή-
πους γυμναστήρια κ.λπ.; Προφανώς θα τα ψηφίσουμε. Μια
δραχμή, ένα ευρώ να γλιτώσει ο Έλληνας, εννοείται θα το υπερ-
ψηφίσουμε.

Αλλά θέλω να ρωτήσω κάτι. Η προτεραιότητα αυτή τη στιγμή
που το καράβι βουλιάζει -και να σας εξηγήσω τι εννοώ σε λίγο,
που δεν βγαίνει το νοικοκυριό πλέον, δεν βγαίνει, τέλος- είναι να
είναι μειωμένος ΦΠΑ στους ζωολογικούς κήπους, στους κινημα-
τογράφους, στα αεριούχα ποτά ή στα μη αλκοολούχα; Αυτό είναι
το ζητούμενο τώρα; Προφανώς και είναι μια χαρά και αυτό και
καλώς το κάνετε. Δεν το συζητάμε. Θα το ψηφίσουμε. Βεβαίως
θα ψηφιστεί. Μόνο ένας τρελός δεν θα το ψήφιζε αυτό. Ένας αυ-
τόχειρας δεν θα το ψήφιζε αυτό. Αλλά αυτή είναι προτεραιότητα;
Δεν είναι προτεραιότητα να μειώσουμε τον ΦΠΑ στα βασικά είδη,
τα βασικά αγαθά, αυτά που θέλει να πάει να ψωνίσει ο άλλος να
φάει, να ταΐσει το παιδί του, να δώσει λίγο γάλα, τυρί κάτι; Αυτά
δεν είναι τα βασικά είδη; Δεν πρέπει να ξεκινήσουμε τη μείωση
του ΦΠΑ στα καύσιμα, που το λέμε συνέχεια; Έχετε μια άλλη φι-
λοσοφία.

Εμείς δεν λέμε για δημοσιονομικό κόστος. Το έχουμε πει πολ-
λές φορές. Οι παρεμβάσεις και οι προτάσεις οι δικές μας δεν
έχουν δημοσιονομικό κόστος. Έχετε μια άλλη φιλοσοφία. Τι λέτε;
Λέτε: «Έχω πάρει 2,1 δισεκατομμύρια παραπάνω στον προϋπο-
λογισμό μου. Τα χρήματα αυτά θα τα γυρίσουμε πίσω στους πο-
λίτες». Μα τα γυρνάτε με λάθος τρόπο, γιατί έτσι συνεχίζεται η
αισχροκέρδεια. Ουσιαστικά επιδοτείτε και συντηρείτε την αι-
σχροκέρδεια και παίρνετε κάτι πίσω και δίνετε ένα φιλοδώρημα
στα παιδιά. Αυτό κάνετε, αντί να χτυπήσετε το πρόβλημα στη
ρίζα, που αυτό είναι το ζητούμενο. 

Τι κάνατε, λοιπόν; Τα παίρνετε χοντρά από τους Έλληνες με
την αισχροκέρδεια. Έχετε εισπράξει 2,1 δισεκατομμύρια παρα-
πάνω το πρώτο εξάμηνο και μοιράζετε κάποια μικρά προεκλογικά
επιδόματα. Δεν γίνεται χαΐρι έτσι. 

Κύριε Σταϊκούρα, θα πούμε ότι διαφωνούμε με την πολιτική
σας, αλλά δεν μπορεί να μην αναγνωρίσει κανείς ότι είστε ένας
άνθρωπος ο οποίος απαντάει σε όλα, έχει πρόγραμμα. Άσχετα
αν εμείς το βρίσκουμε λανθασμένο, αυτό σας το αναγνωρίζουμε.
Να πω κάτι. Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, ότι η
ζωή δεν είναι μέσα στα γραφεία μας. Η ζωή είναι εκεί έξω. Πήγα
να φάω χθες, το μαγαζί γεμάτο. Ο άνθρωπος που έχει το μαγαζί
είναι φίλος μου, γνωστός. «Κάθισε ρε Κώστα να τα πούμε». Του
λέω: «Μπράβο, χαίρομαι, είσαι γεμάτος». Μου λέει ότι δουλειά
έχει, λεφτά δεν έχει. Και μου εξηγεί ο άνθρωπος γιατί δεν έχει
λεφτά. Δεν μένει τίποτα, μου λέει. Αυξήσεις σε όλα: λάδια, αέρια,
κρέατα, πατάτες. 100%, λέει, πάνω το αέριο και το ρεύμα. Εκεί

που πλήρωνα τρεισήμισι, πληρώνω επτάμισι, οκτώ. Πώς θα βγω
εγώ με 150% πάνω το ηλιέλαιο; Τα 10 λίτρα τα έπαιρνα, λέει, 14
ευρώ. Τα παίρνω 36 ευρώ τώρα. Δέκα λίτρα τηγανίζει. Πώς θα
βγει αυτός ο άνθρωπος; Η πατάτα 40% πάνω. Το κρέας 30%
πάνω. «Πώς θα βγω εγώ;», μου λέει. «Δούλευα με ένα 10% κέρ-
δος και δουλεύω με ένα 1,2%, 2%. Άρα δεν βγάζω και θα
κλείσω». «Και πες τους», μου είπε, «ότι θα κλείσουν πολλά μαγα-
ζιά σαν και εμένα, μικρές, μεσαίες, μικρομεσαίες επιχειρήσεις». 

Δεν καταλαβαίνετε. Επιμένετε σε ένα success story, το οποίο
δεν το έχετε κιόλας, δεν το έχετε. Γιατί όλα βυθίζονται. Στο 10%
παραμένει το μείγμα το ενεργειακό στην Ελλάδα, μόνο από τους
λιγνίτες. Μόνο ένα 10%. Κοιτάξτε τώρα εδώ τι γίνεται. Τι διαβάζω
εδώ. Πανικός στη Γερμανία, λέει. Θα τριπλασιαστούν οι λογαρια-
σμοί ενέργειας τον χειμώνα. Επιστρέφει στον άνθρακα η Γερμα-
νία. Τα κορόιδα οι Γερμανοί επιστρέφουν στον άνθρακα. Εμείς
τα κλείσαμε εδώ όλα. Και τώρα λέτε ότι τα ανοίγουμε. Τι να ανοί-
ξετε; 10% είναι το μείγμα του άνθρακα, κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής. Παραμένει 10% μόνο. Τι είναι τα λιγνιτικά ορυχεία, για να
ανοίξουν έτσι; Ξέρετε ότι εξάγουμε ακατέργαστο λιγνίτη στα
Σκόπια, τον επεξεργάζονται και κάνουμε εισαγωγή ρεύματος; 

Τέτοια σκάνδαλα γίνονται στην Ελλάδα και η Ευρώπη ξυπνάει.
Δεν ακούτε, γιατί έχουμε πραγματικά καλή διάθεση να βοηθή-
σουμε. Κι άλλη μελέτη έχουμε καταθέσει στη Βουλή. Ο Πρό-
εδρός μας την κατέθεσε. Το είπε πριν. Να τη η μελέτη -εδώ είναι-
για τη δημιουργία πυρηνικού εργοστασίου. Αυτή είναι μελέτη,
έτοιμη, χιλιάδων ευρώ. Δούλεψαν τα στελέχη μας, εμπειρογνώ-
μονες να την φτιάξουν. Την καταθέσαμε πριν από μήνες στη
Βουλή. Γελούσατε. Πυρηνική ενέργεια η Ελλάδα; Και βγαίνει ο
κ. Γεωργιάδης χθες και λέει ότι είναι υπέρ της χρήσης πυρηνικής
ενέργειας, ότι έχουμε πάει στραβά το θέμα στην Ελλάδα. Μα δεν
ακούτε, δεν ακούτε, δεν ακούτε! Πάλι στα λόγια μας θα έρθετε,
όπως σε όλα. 

Γιατί να είμαστε ικανοποιημένοι για το άλλο success story; Δια-
βάζω 313 και 312 ευρώ η MWh οι τιμές χονδρεμπορικής του ρεύ-
ματος Ελλάδος, 327 Πέμπτη, Παρασκευή προχθές 364,54 ευρώ.
Καταλαβαίνετε γιατί μιλάμε τώρα; Το ενεργειακό καρτέλ είναι
πανίσχυρο και δεν το χτυπάτε, το διατηρείτε και δίνετε ένα μικρό
επίδομα στον κόσμο πίσω. Αυτό κάνετε. Δεν κάνετε τίποτα πα-
ραπέρα.

Θα ήθελα να κάνω ένα μικρό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε και θα τε-
λειώσω σε ένα, δύο λεπτά. Πού πάτε καλά, δηλαδή, σε άλλο
τομέα; 

Πάμε αλλού. Τους αποκάλεσε, λέει κατά λάθος, ο Μακρόν βο-
ρειομακεδόνες και ξεσήκωσαν τον τόπο οι Σκοπιανοί. Τα Σκόπια
μας παίρνουν το όνομα της Μακεδονίας, την εθνικότητα, τη
γλώσσα με την έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι φίλοι μας,
οι σύμμαχοι με το «Turkaegean», τώρα τους δίνουμε και αυτά. Οι
Τούρκοι, λοιπόν, κακοποιούν και το όνομα του Αιγαίου, πάλι η
φίλη μας η Ευρώπη.

Και έχεις τον Πρωθυπουργό της χώρας, ο οποίος έβγαινε προ-
εκλογικά -εγώ δεν θα πω για την κατάργηση της συμφωνίας,
αφήστε τα αυτά- και τι έλεγε; Είναι ο ίδιος άνθρωπος, ο κ. Μη-
τσοτάκης, που διαβεβαίωνε ότι θα ασκήσει βέτο στην ενταξιακή
πορεία των Σκοπίων και τώρα έχει γίνει ο μέγας υποστηρικτής
των Σκοπίων για ένταξη στην Ευρώπη και στο ΝΑΤΟ και τα βάζει
και με τη Βουλγαρία. Αυτοί είστε, δυστυχώς!

«Πόθεν έσχες» ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δεν θέλω να αφήνουμε τίποτα
πίσω. 

Για την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ εμείς τι λέμε; Λέμε: «Όλα στο
φως». Εμείς δεν έχουμε κανένα θέμα να πούμε έφερε μία τρο-
πολογία ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως κάνετε εσείς και λέτε: «Α, την έφερε η
Ελληνική Λύση, δεν τα ψηφίζουμε». Δεν έχουμε τέτοια κωλύματα
εμείς. Εμείς έχουμε ως σύμμαχο μας τη λογική. Βεβαίως και λέμε
όλα στο φως. Μην το κάνετε έτσι, όμως. Κυβερνούσατε τεσσε-
ράμισι, πέντε χρόνια. Αφού σας κόφτει τόσο πολύ η διαφάνεια,
γιατί δεν νομοθετήσατε νωρίτερα; Νομοθετήστε νωρίτερα. Α,
ξέρω. Δεν προλάβατε. Δεν προλάβατε και τίποτα να κάνετε. Βε-
βαίως στο φως όλα, όλα. Καθαρός ουρανός, αστραπές δεν φο-
βάται. Να την ψηφίσουμε, σιγά μην την κάνει δεκτή την
τροπολογία η Κυβέρνηση. Θα την ψηφίζαμε πάντως. Δεν έχουμε
κολλήματα τέτοια. Υπέρ της διαφάνειας είμαστε, υπέρ, δεν
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έχουμε κωλύματα και αγκυλώσεις, κύριε Τσακαλώτε. 
Το λέω σε εσάς, γιατί κλείνω με τις αμβλώσεις και είπατε ότι

ήταν λάθος αυτό που είπε ο κ. Βελόπουλος για τις αμβλώσεις
και ότι είναι η φωνή του Τραμπ, τραμπισμός κάτι τέτοιο. Τελικά
αποφασίστε είμαστε με τον Τραμπ; Είμαστε τραμπίστες; Είμαστε
πουτινικοί; Τι είμαστε; Αποφασίστε. Το να είμαστε η φωνή της
λογικής, δεν σας περνάει από το μυαλό -σαν ΣΥΡΙΖΑ, όχι εσάς.

Και εμείς είπαμε το εξής. Τι είναι λάθος, λοιπόν; Λάθος είναι
να αποφασίσει ο ελληνικός λαός με δημοψήφισμα κανονικό ποια
στάση πρέπει να κρατήσουμε στο θέμα των αμβλώσεων; Είναι
λάθος αυτό; Γιατί είναι λάθος αυτό; Θα ψηφίσει ο ελληνικός
λαός, αλλά με ένα κανονικό δημοψήφισμα, όχι τα δικά σας τα
«μουσαντένια».

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δημήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Χήτα.
Τον λόγο έχει εκ μέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αλεξιάδης και ακο-

λουθεί ο Υπουργός Οικονομικών, ο κ. Σταϊκούρας.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάθε μέρα που περνάει θεωρώ ότι έχει πιάσει πάτο η κοινο-

βουλευτική τακτική, η κοινοβουλευτική ασέβεια της Νέας Δημο-
κρατίας στη λειτουργία της Βουλής εδώ μέσα. Κάθε μέρα
διαψεύδομαι. Βλέπω ότι δεν έχει πιάσει πάτο. Υπάρχει ακόμα και
πιο κάτω να πάτε.

Είχαμε σε αυτό το νομοσχέδιο τέσσερις συνεδριάσεις στην
Επιτροπή Οικονομικών Υποθέσεων για να συζητήσουμε αναλυ-
τικά ένα νομοσχέδιο με πολλά άρθρα. Τελείωσε χθες η Επιτροπή
Οικονομικών Υποθέσεων. Στις 20.00’ η ώρα το βράδυ το επιτε-
λικό σας κράτος, οι «άριστοι», έφεραν τροπολογία με εννέα
άρθρα, εξήντα σελίδες. Στις 22.00’ η ώρα το βράδυ το Υπουργείο
Οικονομικών, το οποίο θα φέρει τις επόμενες ημέρες και άλλο
νομοσχέδιο τόσο πολύ οργάνωση και επιτελικό κράτος, έφερε
άλλη τροπολογία με δεκατρία άρθρα και ογδόντα σελίδες. Στις
23.00’ η ώρα το βράδυ θυμήθηκαν να φέρουν άλλη τροπολογία
με επτά άρθρα, σαράντα δύο σελίδες. 

Από την ώρα που τελείωσε η Επιτροπή Οικονομικών Υποθέ-
σεων που συζητήσαμε το νομοσχέδιο αυτό χθες το βράδυ, μέχρι
τις 9.00’ η ώρα το πρωί που ξεκινήσαμε, φέρατε τροπολογίες με
είκοσι εννέα άρθρα και εκατόν ενενήντα σελίδες. Δεν έχει πάτο
η κοινοβουλευτική σας ασέβεια και δημιουργείται ένα προηγού-
μενο, το οποίο θα το βρείτε μπροστά σας, διότι δεν θα έχετε δι-
καίωμα για να μιλάτε, όχι επειδή θα κάνουμε εμείς τα ίδια, αλλά
επειδή δεν θα μπορείτε να κάνετε κριτική σε οποιονδήποτε άλλο
για την λειτουργία του Κοινοβουλίου. 

Δεν έχει, όμως, πάτο το βαρέλι και της πολιτικής σας τακτικής.
Θεωρούσα ότι κάποιες προφάσεις, κάποιους κανόνες, κάτι θα
τηρούσατε. Και θέλω να μιλήσω για το θέμα των ναυπηγείων του
Σκαραμαγκά και εδώ θα χρειαστεί και από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ να μου διευκρινίσουν κάτι, γιατί έχω μπερδευτεί λίγο. Για
τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά το ερώτημα για όσους μεγαλώσαμε,
ζούμε, είμαστε στην περιοχή του Πειραιά είναι αν αυτές οι δια-
τάξεις ωφελούν τον τομέα της ναυπηγοεπισκευής. 

Σας διαβεβαιώνω ότι αυτό που λένε όλοι στον Πειραιά, ακόμα
και οι θεσμικοί εκπρόσωποι -και θέλω να ακούσω μετά άλλους
Βουλευτές από την περιοχή του Πειραιά που θα βγουν και θα μι-
λήσουν εδώ για αυτό το ζήτημα- είναι ότι δεν ωφελούν. Και δεν
είναι μόνο αυτό. Το λένε και οι ίδιοι οι λεγόμενοι «σκαραμαγκί-
τες», από τη λέξη μάγκας και εργαζόμενος στο Σκαραμαγκά. Το
λένε οι «σκαραμαγκίτες», όπως λέμε στον Πειραιά, αυτούς που
δουλεύουν στο Σκαραμαγκά, διότι γνωρίζουν καλύτερα από
όλους τι εξυπηρετούν οι διατάξεις του νομοσχεδίου που φέρ-
νετε. 

Το είπα στην επιτροπή. Απορώ ότι δεν αγανάκτησε κανένας.
Για άλλα πράγματα αγανακτείτε, φωνάζετε. Γι’ αυτό τίποτα δεν
είπατε. Το ξαναλέω και εδώ. Είπα στην επιτροπή και το λέω με
σαφήνεια κοιτώντας σας, εξυπηρετείτε διαπλεκόμενα συμφέ-
ροντα. Η Κυβέρνηση εξυπηρετεί διαπλεκόμενα συμφέροντα. Και
το λέω αυτό για τους Βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας. Βέβαια
δύο είναι μόνο εδώ. Δεν βλέπω άλλους να στηρίζουν το νομο-
σχέδιο. Το λέω, όμως, γιατί έχω απορία και για τους Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ αν θα ψηφίσουν επί της αρχής «ναι» για το νομοσχέ-

διο. Η Κυβέρνηση εξυπηρετεί διαπλεκόμενα συμφέροντα και
κάνω την καταγγελία εδώ από το πιο επίσημο Βήμα, διότι τι συ-
ζητάμε εδώ;

Συζητάμε την αναγκαστική απαλλοτρίωση ιδιώτη υπέρ ιδιώτη,
για να εξυπηρετηθεί όχι το δημόσιο συμφέρον, αλλά για να εξυ-
πηρετηθούν ιδιωτικά συμφέροντα. Και σας κάνω εδώ την καταγ-
γελία που κυκλοφορεί ήδη στον Πειραιά ότι πριν το νομοσχέδιο
εμφανίστηκε κάποιος κύριος στους ιδιοκτήτες των οικοπέδων
αυτών τα οποία θα απαλλοτριωθούν υπέρ ιδιωτών και τους πρό-
τεινε την εξαγορά. Αρνήθηκαν οι άνθρωποι για τους δικούς τους
λόγους και τους είπε: «Αρνείστε, θα δείτε τι θα γίνει σε λίγο
καιρό». Είδαμε τι έγινε, ήρθε το νομοσχέδιο.

Το ξαναλέω. Εξυπηρετείτε διαπλεκόμενα συμφέροντα. Και δεν
το λέμε αυτό μόνο εμείς. Βιομηχανικό Επιμελητήριο Πειραιά: «Να
μην θιγούν τα επιχειρηματικά και επενδυτικά συμφέροντα των επι-
χειρήσεων... Το Α’ Μέρος του νομοσχεδίου που αφορά στην εκ
νέου ανάπτυξη των ναυπηγείων θα πρέπει να τύχει νέας επεξερ-
γασίας. Διά του παρόντος νομοσχεδίου ευνοείται ο ιδιώτης που
πλειοδότησε στους δύο από τους τρεις συνολικά διαγωνισμούς
που έγιναν, ενώ όσοι απέκτησαν τμήματα της πρώην ενιαίας έκτα-
σης μέσω του τρίτου διαγωνισμού όχι μόνο δεν ευνοούνται ανα-
λογικά, αλλά αντιμετωπίζουν και τον σαφή κίνδυνο να υποστούν
αναγκαστική απαλλοτρίωση υπέρ ενός ευνοούμενου». Εγώ το λέω
αλλιώς. Ευνοείτε διαπλεκόμενα συμφέροντα.

Πάλι το Επιμελητήριο: «Δεν πρέπει να παρέχεται η δυνατότητα
απαλλοτρίωσης ακινήτων από επενδυτές υπέρ άλλου επενδυτή
όταν μάλιστα το κράτος πούλησε τα προς επένδυση ακίνητα
στους πρώτους μόλις προ διετίας για τον ίδιο σκοπό».

Είναι σαφέστατο, λοιπόν, το τι λέει η κοινωνία του Πειραιά και
το τι λένε οι φορείς του Πειραιά. Και θα σας διαβάσω μόνο αυτό
και θα επισημάνω τον κίνδυνο το οποίο πολύ σωστά λέει το Επαγ-
γελματικό Βιομηχανικό Επιμελητήριο Πειραιά και ο Πρόεδρός
του, ο δραστήριος Βασίλης Κορκίδης: «Το γεγονός αυτό μπορεί
να έχει απρόβλεπτες επιπτώσεις στο μέλλον και να προκαλέσει
επενδυτική ανασφάλεια». Τα ξέρετε όλα αυτά, σας τα έχουν πει,
αλλά το κίνητρο για το οποίο κάνετε, όλα αυτά που κάνετε, είναι
ισχυρότερο.

Και βεβαίως δεν είναι μόνο το Επιμελητήριο, είναι και ο Σύν-
δεσμος Επιχειρήσεων Ναυπηγικής Βιομηχανίας που με σαφήνεια
το έχει δημοσιοποιήσει και το είπε: «Η χωροθέτηση πληθώρας
χρήσεων στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου χωρίς ιεράρχηση δημι-
ουργεί κινδύνους εκτροπής από την κύρια δραστηριότητα του
σύγχρονου ναυπηγείου. Είναι αναγκαίο να οριστεί σαφώς….».

Δεν είναι, όμως, μόνο αυτοί οι φορείς. Είναι και ο Δήμος Χαϊ-
δαρίου που επισημαίνει με σαφήνεια το τι πρόκειται να γίνει στη
συγκεκριμένη έκταση και το ότι επιτρέπει το νομοσχέδιο σας
στον επενδυτή να εγκαταστήσει στην έκθεση των ναυπηγείων
Σκαραμαγκά όχι μόνον ναυπηγικές δραστηριότητες, αλλά και
διάφορες άλλες χρήσεις και μάλιστα υψηλής όχλησης. 

Δεν τα λέμε μόνο εμείς, τα λένε οι πάντες. Καταλαβαίνουμε,
όμως ,το κίνητρό σας και τους λόγους. 

Δύο κουβέντες και κλείνω, κύριε Πρόεδρε,. Θα μιλήσω πρώτα
απ’ όλα για την τροπολογία που έχουμε καταθέσει. Η τροπολογία
για το «πόθεν έσχες» έχει σαφέστατο σκοπό να ρίξει άπλετο
φως. Θέλουμε να υπάρχει διαφάνεια γύρω από το «μαύρο»
χρήμα που έχει σχέση με πολιτικούς, με δημοσιογράφους, με αυ-
τούς που ασκούν εξουσία. Και έχουμε πολλά επιχειρήματα γι’
αυτό. Και έχετε πολλά επιχειρήματα για να το καλύψετε. 

(Στο σημείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαμβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ερώτηση. Αληθεύει αυτό που διαβάσαμε ότι για ατομικό δά-
νειο αρχηγού κόμματος που είχε παρθεί για εφημερίδα της επαρ-
χίας τώρα εμφανίζεται στο πόθεν έσχες ότι είναι ιδιοκτήτης ο
Αρχηγός κόμματος του ενός τετάρτου του δανείου; Αν ψηφίσετε
την τροπολογία, θα φανεί το ποιοι ανέλαβαν το υπόλοιπο δάνειο
και για ποιους λόγους το ανέλαβαν. 

Και επειδή θα μιλήσετε, κύριε Σταϊκούρα, σας παρακαλώ πολύ
εξηγήστε μου κάτι το οποίο είπατε την 1η Νοεμβρίου του 2021:
«Φαινόμενο διεθνές και εξωγενές, που προέρχεται κατά κύριο
λόγο από τη μεγάλη απόκλιση προσφοράς και ζήτησης και αν
και είναι οξύτερο από τις αρχικές εκτιμήσεις, ωστόσο είναι πα-
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ροδικό». Μιλούσατε για την ακρίβεια. Το παροδικό για εσάς τι
έννοια έχει; Καμμιά πενταετία, καμμιά δεκαετία; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούμε, κύριε

Αλεξιάδη. 
Καλείται στο Βήμα ο Υπουργός Οικονομικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Κύριε

Αλεξιάδη, προφανώς θα απαντήσω στη συνέχεια της τοποθέτη-
σής μου ως προς την παροδικότητα του φαινομένου, γιατί υπο-
θέτω δεν έχετε παρακολουθήσει τι γίνεται παγκοσμίως. Έχετε
μείνει μάλλον στο 2021. Κάποιοι μπορεί να έχουν μείνει και στο
2015. Αλλά, θα τα δούμε αυτά στην πορεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νομοσχέδιο το οποίο
συζητάμε και του οποίου πολύ λίγες πτυχές άκουσα από την Αν-
τιπολίτευση είναι ένα νομοσχέδιο συνέχειας και συνέπειας. Είναι
ένα νομοσχέδιο που εδράζεται στην υλοποίηση μιας συνετής δη-
μοσιονομικής πολιτικής, αλλά και στην υλοποίηση αποτελεσμα-
τικών διαρθρωτικών αλλαγών. Είναι ένα νομοσχέδιο που
περιλαμβάνει μειώσεις φόρων, υλοποίηση εμβληματικών επεν-
δύσεων, όπως είναι το Ελληνικό, και αντιμετώπιση χρονιζόντων
προβλημάτων σε σημαντικά περιουσιακά στοιχεία του δημοσίου,
όπως ο Σκαραμαγκάς. 

Απαντάω κατευθείαν στον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Τσακα-
λώτο, ότι και στη «ΛΑΡΚΟ» και εδώ -θα το επαναλάβω- όλα τα
προβλήματα δεν προέκυψαν τα τελευταία χρόνια. Ήμουν σαφέ-
στατος στην τοποθέτηση όσον αφορά τη «ΛΑΡΚΟ». Δείτε τα
Πρακτικά. Έχω κάνει τρεις αναφορές στο πώς δημιουργήθηκαν
τα προβλήματα όλα τα προηγούμενα χρόνια, με ευθύνη όλων
των κυβερνήσεων. Το αυτό ισχύει και για το Σκαραμαγκά. 

Επίσης, είναι και ένα νομοσχέδιο το οποίο δείχνει τη βούληση
της Κυβέρνησης -τα αποτελέσματα θα τα πω σε λίγο- για να προ-
σελκύσουμε επενδυτές, νέα παιδιά που βγήκαν στο εξωτερικό,
συνταξιούχους και άλλους συμπατριώτες μας στην Ελλάδα. 

Θα μου επιτρέψετε συνεπώς να μιλήσω εντός του νομοσχε-
δίου για τέσσερα ζητήματα και θα κλείσω την τοποθέτησή μου
απαντώντας στην Αξιωματική Αντιπολίτευση ευρύτερα για την οι-
κονομική πολιτική και κυρίως στην κ. Αχτσιόγλου, την οποία την
άκουσα, έστω και εξ αποστάσεως. 

Πρώτον. Με το νομοσχέδιο τι κάνουμε; Συνεχίζουμε να μει-
ώνουμε φόρους ή να κρατάμε χαμηλούς φορολογικούς συντελε-
στές για μεγαλύτερο χρονικό διάστημα. Έτσι, γιατί θα καλύψω και
τροπολογίες με την τοποθέτησή μου, παρατείνεται έως 31-12-22
η εφαρμογή μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ 13% για τα μη αλκοο-
λούχα ποτά, τα αεριούχα ποτά και νερά, τα εισιτήρια κινηματο-
γράφων, τη μεταφορά προσώπων και αποσκευών -σημαντικό και
για τον τουρισμό- τις υπηρεσίες που παρέχονται από γυμναστή-
ρια, τις υπηρεσίες που παρέχονται από σχολές εκμάθησης χορού. 

Σε τροπολογία επεκτείνουμε τις παρατάσεις υπερμειωμένων,
για την ακρίβεια, συντελεστών ΦΠΑ σε είδη ατομικής υγιεινής και
προστασίας, καθώς και στα φίλτρα, τις γραμμές αιμοκάθαρσης,
αιμοδιήθησης και άλλα. 

Ταυτόχρονα, απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόμησης ασθε-
νοφόρα και ειδικές κινητές μονάδες μη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, εφόσον τα οχήματα αυτά παρέχουν υπηρεσίες για
λογαριασμό του ΕΚΑΒ ή παραχωρούνται για χρήσεις του ΕΚΑΒ.
Επίσης, παρατείνεται έως 31-12-2022 η αναστολή της υποχρέω-
σης των μονάδων χρόνιας αιμοκάθαρσης να καταβάλλουν στο δη-
μόσιο το ποσοστό 5% των νοσηλίων που εισπράττουν, λαμβά-
νοντας υπ’ όψιν ότι οι μονάδες αυτές παρέχουν δωρεάν υπηρεσίες
σε όσους ασθενούν από COVID. 

Άρα πρώτη παρατήρηση. Επεκτείνουμε μειωμένους φορολογι-
κούς συντελεστές, αξιοποιώντας δημοσιονομικό χώρο που φέτος
δημιουργήθηκε. Για να νομοθετούμε σήμερα, πάει να πει ότι ου-
σιαστικά αυτά τα μέτρα έκλειναν τέλος Ιουνίου. Αφορά το επείγον
που είπαν κάποιοι. 

Άρα βρέθηκαν 250 εκατομμύρια φέτος από τον κρατικό προ-
ϋπολογισμό από την υπέρβαση των στόχων, προκειμένου να βοη-
θήσουμε την ελληνική κοινωνία. Αυτό είναι ορθολογική αξιοποίηση
του δημοσιονομικού χώρου. 

Αν καταψηφίσετε αυτές τις διατάξεις, τότε κακώς τα μει-

ώνουμε, περισσεύουν 250 εκατομμύρια. Αν υπερψηφίσετε, να ξέ-
ρετε ότι 250 εκατομμύρια δημοσιονομικού χώρου αξιοποιούνται
εδώ. Δεν μπορεί να ισχύει και το ένα και το άλλο. Άρα πρώτη πα-
ρατήρηση είναι αυτή. Θα δούμε την ψήφο των κομμάτων της αν-
τιπολίτευσης και ανάλογα θα κρίνουμε αν αξιοποιείται
ορθολογικά ο δημοσιονομικός χώρος. Γιατί αν ψηφίσετε θετικά,
πάει να πει ότι αξιοποιείται ορθολογικά. Ψηφίζετε και εσείς να
πάνε εκεί τα 250 εκατομμύρια. 

Δεύτερη παρατήρηση. Κίνητρα για επενδύσεις. Έχουμε νομο-
θετήσει ως Κυβέρνηση ένα πακέτο τεσσάρων παρεμβάσεων για
να δημιουργήσουμε κίνητρα για επενδύσεις σε επενδυτές, συν-
ταξιούχους, Έλληνες που έφυγαν στο εξωτερικό να επιστρέψουν
στην Ελλάδα. 

Βλέπω απέναντί μου τον κ. Παπαδημητρίου. Μου είχε κάνει
ερώτηση για αυτό το θέμα και είχα δώσει κάποια στατιστικά στοι-
χεία πριν κάποιους μήνες, κύριε συνάδελφε. 

Νομοθετήσαμε το 2019 για τον θεσμό του διαμένοντος μη κα-
τοίκου, νομοθετήσαμε το 2020, που το επεκτείναμε αυτό σε συν-
ταξιούχους, ξανανομοθετήσαμε το 2020 για την προσέλκυση
αλλοδαπών εργαζομένων και αυτοαπασχολούμενων και ολοκλη-
ρώσαμε τη διαδικασία τον Φεβρουάριο του 2021 νομοθετώντας
κανόνες για την σύσταση και λειτουργία εταιρειών ειδικού σκο-
πού διαχείρισης οικογενειακής περιουσίας. Άρα πλήρες νομοθε-
τικό πακέτο, το οποίο είναι και σε διατάξεις του σχεδίου νόμου
που συζητάμε για να προσελκύσουμε όλους αυτούς τους πολί-
τες. 

Τα καταφέραμε; Τα αποτελέσματα είναι εξαιρετικά ενθαρρυν-
τικά. Ξεκινώντας από την πρώτη παρέμβαση, την παρέμβαση του
νόμου για τον θεσμό του διαμένοντος μη κατοίκου, μέχρι τώρα
έχουν εγκριθεί εβδομήντα πέντε επενδύσεις και είκοσι τρία συγ-
γενικά πρόσωπα αυτών από είκοσι μία χώρες για τα φορολογικά
έτη 2020 και 2021 και είναι υπό επεξεργασία για το έτος 2022
άλλες είκοσι επτά αιτήσεις υπαγωγής. 

Αυτό σημαίνει ότι στα δυόμισι χρόνια που ισχύει, κύριε συνά-
δελφε, ο συγκεκριμένος νόμος οι επενδυτές θα υπερβαίνουν
τους εκατό και οι επενδύσεις σε ακίνητα, οι περιουσίες, οι κινη-
τές αξίες, οι μετοχές ανέρχονται περίπου στα 50 εκατομμύρια
την τριετία. 

Δεύτερον, όσον αφορά τους συνταξιούχους -το 5β του κώδικα,
ενώ το 5γ αφορά τους εργαζόμενους και τους αυτοαπασχολού-
μενους- από το 2020 μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί τριακόσιες
τριάντα πέντε αιτήσεις από τουλάχιστον είκοσι μία χώρες και σε
ό,τι αφορά ελεύθερους επαγγελματίες και εργαζόμενους, έχουν
εγκριθεί χίλιες εξακόσιες ογδόντα εννιά αιτήσεις από την αρχή
του θεσμικού πλαισίου αυτού. Δηλαδή, έχουν έρθει κυρίως νέα
παιδιά, Έλληνες του εξωτερικού, πίσω στην Ελλάδα, αξιοποιών-
τας τα φορολογικά κίνητρα που δώσαμε την τελευταία διετία. 

Τα παραπάνω αποδεικνύουν ότι η φορολογία αποτελεί εξαιρε-
τικά χρήσιμο εργαλείο για την επίτευξη αναπτυξιακών και επεν-
δυτικών στόχων, πέραν της διασφάλισης δημοσίων εσόδων. Γι’
αυτό τα φορολογικά συστήματα οφείλουν να συμβαδίζουν με τις
ραγδαίες οικονομικές και κοινωνικές μεταβολές και το Υπουργείο
Οικονομικών ταυτίζεται με αυτό. 

Άρα, η Ελλάδα, προχωρώντας με σχέδιο, με όραμα, με αυτο-
πεποίθηση, ανακάμπτει ισχυρά και αναπτύσσεται σημαντικά από
την υγειονομική κρίση και είναι ανοικτή στην προσέλκυση επεν-
δύσεων και ανθρωπίνου κεφαλαίου. Με σχετικό άρθρο, συνεπώς
του σχεδίου νόμου ενισχύουμε αυτή την διαδικασία για να μπο-
ρέσουμε να προσελκύσουμε ακόμη περισσότερους πολίτες,
επενδυτές, συνταξιούχους και Έλληνες από το εξωτερικό στην
Ελλάδα. 

Η τρίτη παρατήρηση είναι για το Ελληνικό. Σε διατάξεις του
σχεδίου νόμου αποκτά ισχύ η σύμβαση παραχώρησης άδειας
λειτουργίας επιχείρησης καζίνο ευρέος φάσματος δραστηριοτή-
των στον Μητροπολιτικό Πόλο Ελληνικού - Αγίου Κοσμά, μαζί με
την προσαρτώμενη σ’ αυτή σύναψη χρηματοοικονομικού μοντέ-
λου.

Άκουσα την εισηγήτρια της Αξιωματικής Αντιπολίτευσης να
λέει: «Ξέρετε, εσείς το φέρατε το 2014. Εμείς το 2016 δεν μπο-
ρούσαμε να κάνουμε γιατί είχαμε μνημόνια. Τα αποδεχθήκαμε,
δεν προλάβαμε να τ’ αλλάξουμε, δεν θέλαμε να τ’ αλλάξουμε κιό-
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λας». Η αλήθεια είναι ότι κυρώνουμε κάτι το οποίο όλοι, όλα τα
κόμματα, ουσιαστικά στηρίξαμε το προηγούμενο χρονικό διά-
στημα. 

Άκουσα, όμως, και κάτι ακόμα: «Μα, γιατί φέρνετε νομοθετική
κύρωση στη Βουλή; Θέλετε να καλύψετε τον ιδιώτη». Αυτό είπε η
εισηγήτρια. Δεν ήμουν εδώ, αλλά παρακολούθησα, μελέτησα για
την ακρίβεια, την τοποθέτησή της. Η πρόβλεψη για νομοθετική κύ-
ρωση της σύμβασης παραχώρησης άδειας καζίνο στο Ελληνικό
υπήρχε από το αρχικό σχέδιο που είχε ανέβει στο VDR του δια-
γωνισμού από την ΕΕΕΠ τον Φεβρουάριο του 2019. Στη συνέχεια
οριστικοποιήθηκε αυτό τον Σεπτέμβριο του 2019 από την Επι-
τροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων υπό την τότε διοίκηση
αυτής, που ήταν η διοίκηση που είχε και η προηγούμενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα δεν άλλαξε απολύτως τίποτα σε αυτό το
οποίο είχε δρομολογηθεί από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ήθελα, όμως, να σημειώσω ότι ορθώς ενήργησε έτσι και η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί η πρόβλεψη αυτή είναι απολύτως
ευθυγραμμισμένη με την πάγια πρακτική νομοθετικής κύρωσης
σημαντικών συμβάσεων παραχώρησης για λόγους διαφάνειας
και ασφάλειας δικαίου. Άρα ορθώς οι προηγούμενες κυβερνή-
σεις και του ΣΥΡΙΖΑ και η σημερινή -θα αναφέρω χαρακτηριστικά
παραδείγματα- έφεραν εδώ την κύρωση συμβάσεων για τους αυ-
τοκινητοδρόμους, έφεραν εδώ τα περιφερειακά αεροδρόμια
ν.4478/2017 -για να θυμόμαστε όλοι και λίγο το παρελθόν- και
για τους οργανισμούς λιμένων, ν.4597 στις 28 Φεβρουαρίου
2019. Στα δύο τελευταία που ανέφερα κυβέρνηση ήταν η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ. Συνεπώς, αυτά τα επιχειρήματα που είπατε στρέ-
φονται απέναντι στον πρώην Υπουργό Οικονομικών που κάθεται
από πίσω σας, ο οποίος ορθώς έφερε αυτά τα νομοθετικά πονή-
ματα για κύρωση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Και φυσικά, δεν θα αναφερθώ καθόλου, για να κερδίσω λίγο
χρόνο, στο τι έχουμε κάνει για το Ελληνικό τα προηγούμενα χρό-
νια. 

Η τέταρτη παρατήρηση είναι για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά.
Πρώτα απ’ όλα, δεν σας κάνει καμμία εντύπωση -γιατί συνήθως
τις επικαλείστε- ότι η έκθεση της Επιστημονικής Υπηρεσίας της
Βουλής δεν έχει μία λέξη για τα «ναυπηγεία Σκαραμαγκά». Κι εσείς
βλέπετε σκάνδαλα από πίσω; Μία λέξη δεν υπάρχει για τα «ναυ-
πηγεία Σκαραμαγκά». Στα άρθρα των «ναυπηγείων Σκαραμαγκά»
δεν υπάρχει καμμία αναφορά κι εσείς από πίσω βλέπετε περίεργες
συναλλαγές; Αυτό δεν σας λέει τίποτα; Εδώ στο Βήμα είστε λαλί-
στατοι για τις εκθέσεις της Επιστημονικής Υπηρεσίας σε άλλα νο-
μοσχέδια. Σήμερα τι έγινε; Σήμερα πώς το προσπεράσατε; 

Δεύτερον, να θυμηθούμε λίγο το παρελθόν. Πότε η εταιρεία
μπήκε σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης; Το θυμάστε; Το 2018
μπήκε. Ποιος έκανε αίτηση για να μπει σε καθεστώς ειδικής δια-
χείρισης; Το ελληνικό δημόσιο μαζί με την Τράπεζα Πειραιώς
από κοινού. Η Τράπεζα Πειραιώς, την οποία κατηγορείτε σή-
μερα, από κοινού με το Υπουργείο Οικονομικών έκαναν αίτηση
το 2017 για να υπαχθούν τα «ναυπηγεία Σκαραμαγκά» σε καθε-
στώς ειδικής διαχείρισης. Από το 2018 είναι σε καθεστώς ειδικής
διαχείρισης. 

Τι παραλάβαμε εμείς; Παραλάβαμε πολλά μεγάλα προβλή-
ματα στον Σκαραμαγκά, απόρροια κακής διαχείρισης αυτού επί
πολλά χρόνια, όχι μόνο επί ΣΥΡΙΖΑ και στο παρελθόν.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ποια χρόνια, κύριε Υπουργέ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

Δρίτσα, μην διακόπτετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Συνεπώς,

παραλάβαμε το 2019…
(Θόρυβος - διαμαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, μην
τον διακόπετετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Σε όλα θα
απαντήσω. Κι επειδή βιάζεστε, έχω και την επιστολή του κ. Πι-
τσιόρλα εδώ για να δούμε τι δεσμεύσεις έχετε αναλάβει για τους
εργαζόμενους. Γιατί σας άφησα να μιλάτε επί ώρες. Οι δεσμεύ-
σεις όμως, όπως οι δεσμεύσεις του κ. Τσακαλώτου για τη
«ΛΑΡΚΟ», είναι γραπτές στην Επιτροπή Ανταγωνισμού και τις θυ-
μόμαστε συχνά. Σε λίγο, όμως, αυτά. 

Παραλάβαμε, συνεπώς, την εταιρεία σε καθεστώς ειδικής δια-

χείρισης, ενώ είχαν κηρυχθεί παράνομες κρατικές ενισχύσεις
από το δημόσιο ύψους 700 εκατομμυρίων ευρώ με καταδικα-
στική απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Επιβλήθηκε στη
χώρα μας, επί κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ, κατ’ αποκοπή πρόστιμο 10
εκατομμυρίων ευρώ και ποινή 7,3 εκατομμύρια ευρώ ανά εξά-
μηνο, το οποίο συνεχίζεται για όσο χρονικό διάστημα δεν επέρ-
χεται συμμόρφωση της χώρας με την απόφαση, η οποία
απαιτούσε να εκποιηθεί το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων
της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΝΑΥΠΗΓΕΙΑ Α.Ε.». 

Κάναμε διαγωνισμούς. Άγονος ο πρώτος διαγωνισμός. Γιατί;
Γιατί δεν μας ικανοποιούσε το τίμημα. Κάναμε δεύτερο διαγωνι-
σμό και το καλοκαίρι του 2021, με μια ανταγωνιστική, διαφανή
και επιτυχή διαγωνιστική διαδικασία -επαναλαμβάνω μετά από
τη διενέργεια δύο πλειοδοτικών διαγωνισμών, ο πρώτος άγονος-
αναδείχθηκε υπερθεματιστής επενδυτής με συνολικό τίμημα 53,3
εκατομμύρια ευρώ. 

Οι διαγωνισμοί αυτοί αφορούσαν διακριτά αφενός μεν ενιαίο
λειτουργικό σύνολο της ΕΝΑΕ, ειδική διαχείριση δηλαδή, με τί-
μημα 26 εκατομμύρια και αφετέρου ακίνητο της ΕΤΑΔ με τίμημα
7,3 εκατομμύρια. Πήγαμε, συνεπώς να κάνουμε τους διαγωνι-
σμούς στηριζόμενοι στην επιστολή της ελληνικής Κυβέρνησης
με ημερομηνία 6 Σεπτεμβρίου του 2018 προς την Επίτροπο κ.
Μάργκαρετ Βερστάγκερ, υπογεγραμμένη από τον κ. Πιτσιόρλα,
για το τι θα έπρεπε να κάνουμε, πώς θα έπρεπε να τρέξουν οι
διαγωνισμοί και γιατί δεν θα πρέπει να υπάρχει οικονομική συνέ-
χεια που αφορά και εργαζόμενους. Για να μην ξεχνιόμαστε. Επα-
ναλαμβάνω την επιστολή στις 6-9-2018, αριθμός πρωτοκόλλου
92489. Γιατί η χώρα έχει συνέχεια. Ξαφνικά εδώ τα ξεχάσαμε. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Καταθέστε την στα Πρακτικά
για να απαντήσουμε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Ήρθαμε,
συνεπώς, το 2019 και επιθυμία της Κυβέρνησης ήταν να προχω-
ρήσει αυτή τη διαδικασία. Σε συνεργασία με το Υπουργείο Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων -τυχαίνει να είναι εδώ ο και ο κ.
Γεωργιάδης- και το Εθνικής Άμυνας, αλλά και την ειδική διαχεί-
ριση και την ΕΤΑΔ, προχωρήσαμε σε νομοθετικό και διοικητικό
επίπεδο επίλυσης σειράς ζητημάτων. 

Να θυμίσουμε τι εκκρεμότητες βρήκαμε από την προηγούμενη
κυβέρνηση προκειμένου να υλοποιήσει αυτό που δεσμεύτηκε το
2018; Παραχώρηση αποκλειστικής χρήσης αιγιαλού και θαλασ-
σίου χώρου, συμπεριλαμβανομένης της επέκτασης διάρκειας πα-
ραχώρησης, ανταλλαγές ακινήτων μεταξύ ΕΝΑΕ και ΕΤΑΔ,
νομιμοποίηση αυθαιρέτων κατασκευών, ολοκλήρωση εκκρεμών
αδειοδοτήσεων και έκδοση των απαραίτητων πιστοποιητικών.

Άρα, η προσπάθεια που ξεκίνησε η προηγούμενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ ήταν η ορθή, άσχετα αν σήμερα ουσιαστικά ξεχνάει
τις δεσμεύσεις της κι εμείς επιδιώκουμε να υλοποιήσουμε αυτή
την απόφαση για να διαγραφούν, όπως επιθυμούσε και η προ-
ηγούμενη κυβέρνηση, οι παράνομες κρατικές ενισχύσεις των 700
εκατομμυρίων ευρώ. Αυτό απαιτεί να μην υπάρχει οικονομική συ-
νέχεια της εταιρείας. 

Δεν τίθεται θέμα δημοσίων συμβάσεων, αλλά πρόκειται για
διαγωνισμούς, για πώληση ακινήτων. Πρόκειται, δηλαδή, για
ιδιωτικές συμβάσεις με διαγωνισμούς.

Δεν τίθεται ζήτημα όρων διακήρυξης και ανατροπής αυτών
υπέρ του ενός ή του άλλου επενδυτή. Το κρίσιμο είναι ότι μετά
τον διαγωνισμό έχουμε πλέον επενδυτή με σαφή πρόθεση αξιο-
ποίησης. Η ορθότητα αυτής της προσέγγισης αποδεικνύεται και
από κάποια δημοσιεύματα του 2020, από κάποιες εφημερίδες τις
οποίες πάντα μελετώ, όπως είναι το «DOCUMENTO» που λέει
«Νέα πνοή στα ναυπηγεία Σκαραμαγκά από το 2021». Για εσάς
που διαμαρτύρεστε και για τη διαδικασία την οποία ακολου-
θούμε.  

Και τα δύο ακίνητα κατέληξαν στον ίδιο φορέα. Εν όψει δε του
μεγέθους, η επένδυση καθίσταται εμβληματική και η προοπτική
εκ νέου της λειτουργίας των ναυπηγείων Σκαραμαγκά είναι πιο
βιώσιμη. Εάν ο ιδιώτης ήθελε να προχωρήσει σε χωροταξικές τα-
κτοποιήσεις θα μπορούσε να ικανοποιηθεί μέσα από τη χρήση
των ειδικών εργαλείων της γενικής νομοθεσίας. Υπάρχει το ειδικό
πολεοδομικό σχέδιο, ν.4447/2016. Υπάρχει το ειδικό σχέδιο χω-
ρικής ανάπτυξης στρατηγικών επενδύσεων, το ΕΣΧΑΔΑ, που
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προβλέπεται ήδη στον ν.4608/2019. Ωστόσο, ενώ θα μπορούσε
να συνεχίσει τη σημερινή ομιχλώδη κατάσταση με τις αυθαίρετες
κατασκευές και τη διαιώνιση ενός καθεστώτος ανοχής, για
πρώτη φορά το πλαίσιο γίνεται υποχρεωμένο και υποχρεούται ο
επενδυτής να αναλάβει δράση, κόστος και ρίσκο. Επιβάλλεται
στον επενδυτή να υποβάλει το σχέδιό του σε στρατηγική περι-
βαλλοντική εκτίμηση μέσα από μελέτη. Στη χωρική του πρόταση
αυτή, μάλιστα, περιορίζεται ως προς το τι μπορεί να προτείνει.
Σήμερα μπορεί να προτείνει θεωρητικά τα πάντα. Με το σχέδιο
νόμου τίθεται ως κύριος γνώμονας η ναυπηγική δραστηριότητα
και ότι την εξυπηρετεί ή της δίνει βιώσιμη προοπτική να ανταπο-
κριθεί στο διεθνή διαγωνισμό και επιβάλλεται να λάβει μέτρα
αποκατάστασης του περιβάλλοντος αφού διαγνώσει την υφιστά-
μενη κατάσταση. Δεν έχει πλήρη ελευθερία. Αντιθέτως, για
πρώτη φορά τίθεται οδικός χάρτης με συγκεκριμένες υποχρεώ-
σεις που θα πρέπει να ακολουθήσει και να εποπτεύει. Οι διαγω-
νισμοί απλώς προέβλεπαν πώληση περιουσιακών στοιχείων. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτημα των εργαζομένων, όπως γνωρίζετε
στην ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής πρέπει να διασφα-
λιστεί –επαναλαμβάνω, ήταν και δεσμεύσεις δικές σας το 2018-
ότι η αναφορά είναι σαφέστατη σε τέσσερα σημεία της επιστο-
λής. Πρέπει να διασφαλιστεί η ανυπαρξία οικονομικής συνέχειας
μεταξύ του αποδέκτη της ενίσχυσης με τον νέο ιδιοκτήτη των πε-
ριουσιακών στοιχείων της επιχείρησης για την οριστική παύση
του προστίμου και την αποφυγή υποχρέωσης της ανάκτησης του
ποσού κρατικής ενίσχυσης.

Αυτή είναι η πραγματικότητα και ένας από τους δείκτες που
αξιολογείται είναι η μη σύνδεση της πώλησης του ενεργητικού
της ΕΝΑΕ με τη συνέχιση των εργασιακών συμβάσεων. Αυτό
είναι διακριτό από το πόσοι εργαζόμενοι θα μείνουν στην επιχεί-
ρηση την επόμενη μέρα. Έχει να κάνει με την οικονομική συνέ-
χεια. Αυτός είναι ο κανόνας, αυτόν τον κανόνα εφαρμόζαμε και
εφαρμόζουμε και στον Σκαραμαγκά και στη «ΛΑΡΚΟ», για να
μπορεί να διαγραφεί το πρόστιμο 700 εκατομμύρια και εκατόν
εβδομήντα αντίστοιχα από τα δύο περιουσιακά στοιχεία. Και φυ-
σικά θα κάνουμε τα πάντα για τους εργαζόμενους και κάνουμε
τα πάντα για τους εργαζόμενους, έτσι ώστε να διασφαλίσουμε
το εργασιακό τους μέλλον και να αποζημιωθούν μέσα από διά-
φορες εκκρεμότητες που υπάρχουν σε δικαστικό πεδίο. 

Να υπενθυμίσω απλώς, γιατί δεν ήσασταν ακριβής στη διατύ-
πωση ότι σε ερώτηση Ευρωβουλευτή που αναρωτήθηκε, η ακρι-
βής απάντηση είναι ότι η Επιτροπή δεν έχει εκδώσει καμμία
απόφαση - οδηγία, σχετικά με τους όρους καταγγελίας των συμ-
βάσεων εργασίας. Είναι πολύ διαφορετικό αυτό από αυτό που εί-
πατε. Δηλαδή, είναι αντιληπτό ότι η Αντιπρόεδρος αναφέρεται
γενικά στη στήριξη της απασχόλησης και της αγοράς εργασίας
και όχι ειδικά στη διατήρηση των συμβάσεων εργασίας εργαζομέ-
νων. 

Άρα συμπέρασμα: Κάνουμε αυτό που είναι εφικτό, αυτό που
είναι σωστό, αυτό που είναι ρεαλιστικό για να προχωρήσει ακόμη
μια επένδυση σε ένα πολύ δύσκολο περιουσιακό στοιχείο στην
Ελλάδα. 

Συνεπώς μειώνουμε φόρους, δίνουμε κίνητρα για επενδύσεις,
προχωρά μια εμβληματική επένδυση, όπως είναι το Ελληνικό, και
αντιμετωπίζουμε χρόνια προβλήματα που βρήκαμε στο παρελ-
θόν, όπως είναι τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Προβλήματα που θα
τα επαναλάβω για τρίτη φορά. 

Βρήκαμε και δημιουργήσαμε προβλήματα όλες οι κυβερνήσεις
και στην ΕΑΒ και στην ΕΛΒΟ και στα ΕΑΣ και στον Σκαραμαγκά
και στη «ΛΑΡΚΟ». Απλά εμείς δεν τα κρύβουμε κάτω από το χαλί.
Συνεχίζουμε τον δρόμο των μεταρρυθμίσεων αντιμετωπίζουμε
τα προβλήματα, νομοθετούμε με συνέπεια, αποφεύγοντας τις
οβιδιακές μεταμορφώσεις του ΣΥΡΙΖΑ, ενεργούμε με υπευθυνό-
τητα μακριά από τον λαϊκισμό του ΣΥΡΙΖΑ και τα κροκοδείλια δά-
κρυα που επαναλαμβάνονται και σήμερα. Είμαστε Κυβέρνηση
και η παράταξη της ευθύνης. 

Θα μου επιτρέψετε, συνεπώς, να αναφερθώ σε αυτό που λέ-
γεται ευθύνη. Θα επικεντρωθώ σε αναφορές της κ. Αχτσιόγλου,
γιατί έκανα μια γενική τοποθέτηση για την οικονομία, αλλά
επειδή μιλάμε για ευθύνη δεν μπορώ να προσπεράσω κάποια
από τα λεγόμενα του κ. Τσακαλώτου. 

Κύριε Τσακαλώτο, όταν μιλάμε για ευθύνη και υπευθυνότητα
σημαίνει ότι είμαστε και ακριβείς, ειδικά όταν έχουμε περάσει
από το πόστο του Υπουργείου Οικονομικών. Όταν η χώρα με τις
θυσίες της ελληνικής κοινωνίας και τη συστηματική προσπάθεια
της ελληνικής Κυβέρνησης βγαίνει ή δρομολογείται η έξοδός της
από την ενισχυμένη εποπτεία, απαντήσατε να μου θυμίσετε
εμένα ότι η ενισχυμένη εποπτεία για όλες τις χώρες, Κύπρος, Ιρ-
λανδία, Πορτογαλία είχε ημερομηνία λήξης. 

Αυτές οι χώρες δεν μπήκαν ποτέ σε ενισχυμένη εποπτεία. Είναι
κρίμα για τη χώρα πρώην Υπουργός Οικονομικών να γράφει σε
κείμενο να μου θυμίσει ότι η ενισχυμένη εποπτεία για άλλες
χώρες είχε ημερομηνία λήξης. Χώρες που δεν μπήκαν ποτέ σε
ενισχυμένη εποπτεία. Και μιλάμε για ευθύνη! 

Επειδή, λοιπόν, μιλάμε για ευθύνη, είπατε στην τοποθέτησή
σας ότι δεν είστε σε θέση να απαντήσετε σε νομικά θέματα. Το
αντιλαμβάνομαι αυτό. Και εγώ δεν είμαι νομικός αλλά προσπαθώ
να είμαι πολύ υπεύθυνος σε αυτό το οποίο υπογράφω και ειση-
γούμαι. Όταν συνεπώς, λέτε ότι δεν είστε σε θέση να απαντήσετε
σε νομικά θέματα, τότε γιατί αναλάβατε κάποιες πρωτοβουλίες
στο παρελθόν που φέρουν και την υπογραφή σας, όπως είναι για
παράδειγμα η «ΛΑΡΚΟ»; Η ευθύνη, συνεπώς, δεν είναι περιορι-
σμένη στα χρόνια που είμαστε στην Κυβέρνηση, η ευθύνη…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σας έκανα ερώτηση, μπορείτε να
απαντήσετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τσακαλώτο, μην
τον διακόπτετε. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μια ερώτηση έκανα, μια! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Γιατί με στεναχωρείτε

τώρα; Θα σας δώσω τον λόγο μετά, δεν υπάρχει πρόβλημα. Μην
διακόπτετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Εγώ να
συνεχίσω να σας απαντάω…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αυτή την ικανότητα να απαντή-
σετε σε μια ερώτηση την έχετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τσακαλώτο,
τώρα γιατί το κάνετε αυτό; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): …ότι χει-
ρόγραφες σημειώσεις έχω. 

Θα μου επιτρέψετε να σας πω…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν ακούτε τίποτα, δεν απαντάτε

σε τίποτα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν ακούγεστε κιό-

λας, κύριε Τσακαλώτο. Γιατί το κάνετε αυτό τώρα; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: (δεν ακούστηκε…)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι να κάνουμε; Θα κρί-

νει ο κόσμος, ο καθένας ανεβαίνει και λέει. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν απαντάει σε τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θέλει να απαντή-

σει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: (δεν ακούστηκε…)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μαρκόπουλε,

μην παίρνετε «φωτιά» εσείς, καλά είστε εκεί. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Εμένα θα

μου επιτρέψετε να συνεχίσω σεβόμενος το ελληνικό Κοινοβού-
λιο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εμείς
σεβόμαστε το Κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είστε και Αντιπρό-
εδρος, σας παρακαλώ τώρα, ελάτε στη θέση μου. Δεν μπορώ να
καταλάβω γιατί τον διακόπτετε. Θα απαντήσει μετά, όποτε θέλει. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είπε ότι θα απαντήσει σε όλα και
δεν απαντάει σε καμμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Αν το
έκανε σε εσάς, θα φωνάζατε; Θα φωνάζατε, με το δίκιο σας και
αυτός έχει το δίκιο του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εμείς
σεβόμαστε τον κ. Γεωργιάδη. Δεν απαντάμε στις προκλήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, συνε-
χίστε σας παρακαλώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κάνουμε συγκεκριμένη ερώτηση
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που περιμένουμε απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. Θα σας δώσω

τον λόγο μετά να την ξανακάνετε. Αν θέλει να σας απαντήσει, θα
απαντήσει. Τι να κάνουμε τώρα; Ή απαντάει με τον δικό του
τρόπο. Όχι διάλογο έτσι, κύριε Τσακαλώτο, σας παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Εγώ θα

συνεχίσω να μην παρεμβαίνω -ποτέ δεν το έχω κάνει- σε τοπο-
θετήσεις συναδέλφων μου. Θα συνεχίσω να εκφράζομαι με σε-
βασμό στον πληθυντικό και όχι στον ενικό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κανέναν σεβασμό, κανέναν σεβα-
σμό δεν έχεις, ούτε μια σταγόνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Γιατί το κάνετε σή-
μερα, κύριε Τσακαλώτο, ενώ είστε ευγενικός πάντα;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ούτε σταγόνα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Και θα

συνεχίσω να μην έχω τα γνωστά κρεσέντο, όπως έχετε εσείς,
κύριε Τσακαλώτο. Εγώ θα σας μιλάω πάντα στον πληθυντικό,
έτσι έχω μεγαλώσει.

Η κ. Αχτσιόγλου με τη γνωστή ανευθυνότητα που χαρακτηρίζει
την Αξιωματική Αντιπολίτευση, την κινδυνολογία και τον τυχοδιω-
κτισμό, χωρίς συναίσθηση εθνικής και κοινωνικής ευθύνης, έκανε
αναφορά ευρύτερα στην πορεία της ελληνικής οικονομίας. Άρα
χρειάζονται απαντήσεις και απαντήσεις γιατί η ίδια η πραγματι-
κότητα διαψεύδει την επιχειρηματολογία της Αξιωματικής Αντι-
πολίτευσης. Ας αποτυπώσουμε συνεπώς, την πραγματικότητα
που βιώνει η ελληνική οικονομία και τα θετικά και τα αρνητικά.

Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι η ελληνική οικονομία δείχνει μια
υψηλή ανάπτυξη; Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι το πρώτο τρίμηνο
του �22 η ελληνική οικονομία έτρεξε με 7% ανάπτυξη; Είναι ή δεν
είναι γεγονός ότι η κατανάλωση των νοικοκυριών ήταν αυξημένη
κατά 11,6% το πρώτο τρίμηνο του �22; Είναι ή δεν είναι γεγονός
ότι έχει μειωθεί σημαντικά η ανεργία, τέσσερις ποσοστιαίες μονά-
δες τα τελευταία τρία χρόνια, που σημαίνει ότι κάποιο διαθέσιμο
εισόδημα μπαίνει στα νοικοκυριά; Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι ενι-
σχύθηκε σημαντικά ο κατώτατος μισθός, περίπου 9,7%, αν βά-
λουμε και τις ασφαλιστικές εισφορές πάνω από 11,5%. Μάλιστα,
πλέον, για να θυμόμαστε και το πρόσφατο παρελθόν, όταν υπήρ-
χαν συγκεκριμένες αναφορές από την Αξιωματική Αντιπολίτευση,
η Ελλάδα έχει τον ένατο υψηλότερο κατώτατο μισθό στην Ευρω-
παϊκή Ένωση από τις είκοσι δύο χώρες που έχουν κατώτατο
μισθό. Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι στο τέλος του 2021 το διαθέ-
σιμο εισόδημα των πολιτών ήταν αυξημένο κατά 3,5 δισεκατομμύ-
ρια ευρώ από το 2019; Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι οι τζίροι των
επιχειρήσεων στο τέλος του �21 ήταν 15 δισεκατομμύρια ευρώ
πάνω από το 2019; Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι στηρίξαμε την ελ-
ληνική κοινωνία με 43 δισεκατομμύρια ευρώ μέτρα; Είναι ή δεν
είναι γεγονός ότι 10 δισεκατομμύρια ευρώ από αυτά ήταν για τη
στήριξη εργαζομένων και ανέργων την περίοδο της πανδημίας;
Αναστολές συμβάσεων, συνεργασία, παράταση επιδομάτων ανερ-
γίας, ειδικά επιδόματα στον τουρισμό, στον πολιτισμό, στους μα-
κροχρόνια ανέργους, άλλα επιδόματα, προγράμματα «ΓΕΦΥΡΑ»
για να πληρώσουμε τα δάνεια των πολιτών στις τράπεζες, μείωση
ασφαλιστικών εισφορών, αναστολή πληρωμών ασφαλιστικών ει-
σφορών.

Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι οι πολίτες πληρώνουν σήμερα πολύ
λιγότερους φόρους από ό,τι το �18; Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι
τα φυσικά πρόσωπα πληρώνουν 1 δισεκατομμύριο ευρώ λιγότερο
ΕΝΦΙΑ από ό,τι το �18; Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι μέχρι χθες το
βράδυ στις φορολογικές δηλώσεις των πολιτών το 68% της κοι-
νωνίας εξαιτίας της φορολογικής πολιτικής αυτής της Κυβέρνη-
σης δεν θα πληρώσει φόρο εισοδήματος φέτος ή και ένα κομμάτι
αυτού το 14% έχει πιστωτικό; Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι η Ελ-
λάδα είναι η δεύτερη χώρα με τη μεγαλύτερη μείωση της φορο-
λογικής επιβάρυνσης νοικοκυριών και επιχειρήσεων τα δύο
τελευταία χρόνια;

Και να ξεκαθαρίσουμε κάτι. Η κ. Αχτσιόγλου είπε ότι έχουμε αυ-
ξήσει τους φόρους, βλέποντας την εκτέλεση του προϋπολογι-
σμού. Έχει μπερδέψει τους φόρους με τα φορολογικά έσοδα. Οι
φόροι είναι μειωμένοι. Σας τα έδειξα εδώ κάθε μέρα. Οι πολίτες

πληρώνουν λιγότερους φόρους. Έχουν αυξηθεί τα φορολογικά
έσοδα για μια σειρά από λόγους που μπορούμε να συζητήσουμε.
Γιατί η οικονομία πηγαίνει καλύτερα, γιατί οι ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές είναι περισσότερες, γιατί υπάρχει μείωση φόρων, αλλά και
γιατί υπάρχει ακρίβεια. Αλλά να μιλάμε, αποτυπώνοντας το σύνολο
της πραγματικότητας και σε κάθε περίπτωση απολογιστικά.

Ο φόβος που είχε εκφραστεί -εύλογα θα πω εγώ- από την Αντι-
πολίτευση για λουκέτα και ανεργία που επαναλαμβάνεται συνεχώς
την τελευταία τριετία, μέχρι σήμερα δεν έχει επιβεβαιωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με την ευκαιρία, κύριε
Υπουργέ, χρειάζεται πολύ χρόνο ακόμη; Να το μαζέψουμε λίγο,
γιατί έχει μια υποχρέωση ο κ. Γεωργιάδης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Τρία λεπτά
ακόμα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Όμως είναι

γεγονός ότι έχουμε μια νέα εξωγενή κρίση, μια εξωγενή κρίση που
θολώνει σημαντικά αυτή την καλή μεγάλη εικόνα της οικονομίας,
μια εξωγενή κρίση η οποία επιβαρύνει σημαντικότατα το διαθέσιμο
εισόδημα του πολίτη κάθε μέρα, κάθε μέρα στην καθημερινότητά
του, που επιβαρύνει οικογενειακούς προϋπολογισμούς αλλά και
εθνικούς προϋπολογισμούς. Και ερχόμαστε να βοηθήσουμε όσο
πιο γενναία μπορούμε και αποτελεσματικά για να ισορροπήσει το
κάθε νοικοκυριό σε αυτή τη νέα κρίση. Αλλά δεν λειτουργούμε εν
κενώ. Υπάρχουν όλα τα προηγούμενα τα οποία λάβαμε ακριβώς
για να ενισχύσουμε όσο μπορούμε τα νοικοκυριά. Ερχόμαστε και
βοηθάμε με 8,5 δισεκατομμύρια ευρώ. Είναι πολλά ή λίγα;

Η απάντηση είναι ότι με βάση τα στοιχεία τόσο του Ινστιτούτου
Bruegel -τα έχουμε πει- όσο και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η Ελ-
λάδα δίνει πολύ περισσότερους πόρους για να βοηθήσει την κοι-
νωνία από την ενεργειακή κρίση από οποιαδήποτε άλλη χώρα της
Ευρώπης. Αυτό δεν μπορείτε να το προσπερνάτε. Αυτό είναι βα-
σικό στοιχείο που δείχνει πόσα πολλά έχουμε κάνει, αντιλαμβανό-
μενοι και τι γίνεται στο εξωτερικό. Τα καταθέτω και τα δύο στα
Πρακτικά.

(Στο σημείο αυτό ο Υπουργός Οικονομικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τμήματος Γραμματείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λέει η κ. Αχτσιόγλου ότι με τα μέτρα αυτά, τα 8,5 δισεκατομ-
μύρια ευρώ, τροφοδοτούμε την αισχροκέρδεια. Αλήθεια, η ενί-
σχυση που δώσαμε τον Απρίλιο, τα 320 εκατομμύρια ευρώ στους
χαμηλοσυνταξιούχους, στους ανασφάλιστους υπερήλικες, στα
ΑΜΕΑ, στους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήμα-
τος είναι ενίσχυση της αισχροκέρδειας; Η ενίσχυση των κτηνο-
τρόφων στις ζωοτροφές, η επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης πετρελαίου στους αγρότες, η επιδότηση του ταξί,
η επιδότηση του 60% του ηλεκτρικού ρεύματος γι’ αυτό που πλή-
ρωσαν οι πολίτες είναι ενίσχυση της αισχροκέρδειας; Η αυξη-
μένη επιδότηση των καυσίμων που έρχεται τον Ιούλιο με τον
Σεπτέμβριο, η επέκταση επιδότησης ντίζελ για τους μήνες Ιούλιο
Σεπτέμβριο, η μείωση του ΕΝΦΙΑ, η μείωση του ΦΠΑ που συζη-
τάμε σήμερα μέχρι το τέλος του έτους, τα 250 εκατομμύρια, είναι
ενίσχυση της αισχροκέρδειας; Προφανώς δεν είναι ενίσχυση της
αισχροκέρδειας. Η επιδότηση του ρεύματος και του φυσικού αε-
ρίου, 6 δισεκατομμύρια ευρώ εκτιμούμε μέχρι το τέλος του
έτους, που το βλέπει ο πολίτης στους λογαριασμούς και ακόμα
πρέπει να κάνουμε πολύ περισσότερα και θα κάνουμε το δεύτερο
εξάμηνο, είναι ενίσχυση της αισχροκέρδειας; Όχι. Είναι ρεαλι-
σμός και απόδειξη ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται κοντά στον κάθε
πολίτη, στο κάθε νοικοκυριό και στην κάθε επιχείρηση.

Ως προς την αποτελεσματικότητα των μέτρων και την ορθό-
τητα ενδεικτικά του να μη μειώσουμε τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης στα καύσιμα, αν και έχουμε τοποθετηθεί και οι τρεις της
Κυβέρνησης που είμαστε εδώ σήμερα αναλυτικά, πιστεύω την
απάντηση να την πήρατε και από το Γραφείο Προϋπολογισμού
του Κράτους στη Βουλή, από τον πρώην Γενικό Γραμματέα του
κ. Τσακαλώτου, τον Γενικό Γραμματέα Δημοσιονομικής Πολιτι-
κής. Λέει ότι η σωστή πολιτική δεν είναι η πολιτική μείωσης του
ειδικού φόρου κατανάλωσης, αλλά η στοχευμένη πολιτική σε αυ-
τούς που έχουν μεγαλύτερη ανάγκη.
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Και κλείνω. Αξιοποιούμε τον δημοσιονομικό χώρο με σύνεση
και υπευθυνότητα. Οι πολίτες όλα αυτά τα γνωρίζουν και τα ανα-
γνωρίζουν. Δεν επιθυμούν να γυρίσουμε στην εθνικά και κοινω-
νικά ανεύθυνη πολιτική του 2015, με τις καταστροφικές για τους
πολίτες συνέπειες, τις αυταπάτες και τις ψευδαισθήσεις. Οι πο-
λίτες επιθυμούν σύνεση, συνέπεια, υπευθυνότητα, σεμνότητα,
ειλικρίνεια, πρόοδο και προοπτική, με οικονομικές πολιτικές και
πρωτοβουλίες όπως αυτές που υλοποιεί η σημερινή Κυβέρνηση,
η Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας.

Οι τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ δεν γίνονται δεκτές. Επιδιώκουν
τη δημιουργία εντυπώσεων χωρίς καμμία απολύτως προστιθέ-
μενη αξία. Τα τέσσερα βασικά επιχειρήματα της απόρριψης της
τροπολογίας για το πόθεν έσχες τα ανέπτυξε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Δημοκρατίας. Η επεξεργασία, όμως,
της συνολικής αναρρύθμισης του «πόθεν έσχες» με σκοπό την
ουσιαστική ενίσχυση της διαφάνειας και της λογοδοσίας είναι
στο τελικό στάδιο και θα έρθει σύντομα στη Βουλή με πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

Σε κάθε περίπτωση θα ενσωματώνει και διατάξεις που αφο-
ρούν την ενδυνάμωση του ελέγχου των δανείων των υπόχρεων,
συγκροτημένα και θεσμικά, χωρίς προχειρότητες, όπως αυτές
που είδαμε σήμερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εμείς ευχαρι-
στούμε, κύριε Υπουργέ.

Ο κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σκέφτηκα εάν θα

πρέπει να απαντήσω στον Υπουργό, γιατί έχουμε κουραστεί όλοι
στην Αντιπολίτευση, από όλες τις πλευρές, με αυτό το ειρωνικό
στυλ, το παρελθοντολογικό, να μην απαντάει σε καμμία ερώ-
τηση. Και έχετε δίκιο που μας είπατε ότι δεν πρέπει να αντι-
δρούμε έτσι, αλλά καταλαβαίνετε και εσείς ότι υπάρχει
αγανάκτηση για τον συγκεκριμένο Υπουργό, γιατί δεν απαντάει
ποτέ σε οτιδήποτε τίθεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Υπάρχουν και κανονι-
σμοί, τι να κάνουμε;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αναφέρω μερικά παραδείγματα. 
Το νομοσχέδιο για τις συγχωνεύσεις. Ρωτάμε όλες οι πλευρές

γιατί δεν υπάρχει μια κατεύθυνση πράσινη, κοινωνική. Δεν παίρ-
νουμε καμμία απάντηση. 

Νομοσχέδιο για το ΤΧΣ. Αναφέρομαι σε όλη τη συζήτηση της
πράσινης ανάπτυξης και πώς το χρηματοπιστωτικό σύστημα θα
πρέπει να κατευθύνει τις επενδύσεις μακριά από τις βρώμικες
επενδύσεις, από τον ορυκτό πλούτο. Τίποτα, δεν παίρνουμε καμ-
μία απάντηση. Το είπαμε. Δεν μπορεί. Η απάντηση ήταν: «Τι κά-
νατε εσείς το 2015;».

Σήμερα μπαίνει από όλες τις πλευρές το εξής: Μετά από τον
διαγωνισμό, έχει αλλάξει το καθεστώς με αυτό που φέρνει, να
είναι πιο ευνοϊκό για τον επενδυτή, κάτι που θα έπρεπε να το ξέ-
ρουν από πριν για να μπουν και άλλοι μέσα; Καμμία απάντηση.

Βάζει η κ. Αχτσιόγλου ένα νομικό θέμα. Εγώ δεν είμαι νομικός
και σας λέω ότι σας έκανε αυτή την ερώτηση και αν μπορείτε να
την απαντήσετε. Η ερώτηση είναι η εξής: Η Ευρωπαϊκή Ένωση
συμφωνεί να αναιρέσει τη νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
Δηλαδή η ερώτηση είναι πολύ συγκεκριμένη: Εάν συνεχίζει το
ναυπηγείο να έχει δραστηριότητες που έχουν σχέση με το ναυ-
πηγείο, ο ευρωπαϊκός και ο ελληνικός νόμος υποστηρίζει ή δεν
υποστηρίζει τους εργαζόμενους, όπως λέει η κ. Αχτσιόγλου, που
είναι και εργατολόγος;

Και αντί να απαντήσει και στην κ. Αχτσιόγλου και σε εμένα λέει:
«Αφού δεν ξέρεις νομικά, γιατί υπογράφεις;». Τι απάντηση είναι
αυτή; Τι απάντηση Υπουργού είναι αυτή;

Βάζει μετά η κ. Αχτσιόγλου διάφορα οικονομικά ζητήματα. Σε
κανένα δεν απάντησε. Είπε τα δικά του στοιχεία. Παλιά έλεγαν
οι λαϊκιστές δημοσιογράφοι ότι έλεγαν οι πολιτικοί στους δημο-
σιογράφους: «εσείς έχετε τις ερωτήσεις, εγώ έχω τις απαντή-
σεις». Οι απαντήσεις του κ. Σταϊκούρα είναι πάντα οι ίδιες. Έβαλε
το θέμα πόσο έχει μειωθεί ο κατώτατος μισθός λόγω της ακρί-
βειας; Έχετε άποψη γι’ αυτό ή θα μας πείτε τι κάνατε για τους
φόρους; Να συζητήσουμε για τους φόρους, αλλά μια φορά μπο-

ρείτε να απαντήσετε στα θέματα που σας βάζουν; Γιατί στις εξε-
τάσεις έπρεπε να έχετε μάθει ότι δεν παίρνετε πολύ μεγάλο
βαθμό έχοντας απαντήσει σε αυτό που ετοιμαστήκατε και όχι σε
αυτό που έχει τεθεί. Και εσείς σε αυτό έχετε τεράστιο έλλειμμα,
εκτός από το σαρκαστικό ύφος, το γενικό υφάκι που έχετε και
την μεγάλη απαξίωση της Ολομέλειας.

Μπήκαν ερωτήματα και μας έχει κουράσει πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε -νομίζω πολλές πλευρές της Βουλής- να έχουμε έναν
Υπουργό Οικονομικών που έχει μια σειρά στοιχείων και ό,τι είναι
ερώτηση αυτό θα το πει. Αυτό δεν τιμά το ελληνικό Κοινοβούλιο
και νομίζω ότι θα το πληρώσει η Νέα Δημοκρατία. 

Γιατί ο κόσμος αισθάνεται αυτή την ακρίβεια, αισθάνεται αυτή
την πίεση, αισθάνεται ότι δεν μπορεί να πληρώσει τους λογαρια-
σμούς, αισθάνεται ότι έχει ακριβύνει το ψωμί, αισθάνεται ότι πρέ-
πει να κάνει παντού περικοπές, αισθάνεται ότι δεν μπορεί να πάει
διακοπές και έχει έναν Υπουργό Οικονομικών που έρχεται και
λέει ότι βεβαίως υπάρχουν προβλήματα, για να δείξει ότι είναι
συναινετικός, βεβαίως έφταιγαν και κάποιες παλιές κυβερνήσεις,
για να δείξει ότι είναι συναινετικός, αλλά ουσιαστικά έχει μια
θριαμβολογία ότι όλα πάνε καλά.

Νομίζω ότι η απόσταση ανάμεσα σε αυτά που λέει ο κ. Σταϊ-
κούρας και στην πραγματικότητα που αισθάνεται ο ελληνικός
λαός θα φανεί πάρα πολύ γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούμε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σταϊκούρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Αγαπητέ

κύριε συνάδελφε, εάν ανατρέξετε στα Πρακτικά της Βουλής, νο-
μίζω ότι είστε ο πρώτος και μοναδικός στο ελληνικό Κοινοβούλιο
που ισχυρίζεται ότι δεν απαντάω. Πάρα πολλοί συνάδελφοι από
όλα τα κόμματα της Αντιπολίτευσης αποδέχονται ότι σε αντιδια-
στολή με την προηγούμενη τετραετία τη δική σας, όπου πολλά
μέλη της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονομικών δεν
ήρθαν ούτε μία ημέρα επί τρία χρόνια, εμείς απαντάμε. Και απαν-
τάμε επί της ουσίας. 

Παραδείγματος χάριν, είπατε προηγουμένως ότι εγώ, όταν μι-
λούσα για τη «ΛΑΡΚΟ», δεν αναφέρθηκα καθόλου στα προβλή-
ματα που υπήρχαν πριν από το 2015. Και σας είπα ότι τρεις
φορές είπα στα Πρακτικά -και δείτε τα- για τα λάθη του παρελ-
θόντος. Ότι δεν παρακολουθείτε αυτά που λέω, δεν σημαίνει ότι
έχετε και δίκιο. 

Είπατε ότι σήμερα αποφεύγω απαντήσεις. Καταλαβαίνετε τι
σημαίνει οικονομική συνέχεια; Τα έχετε υπογράψει πολλές
φορές, σε πολλά περιουσιακά στοιχεία, είναι στα αρχεία του
Υπουργείου Οικονομικών. Οικονομική συνέχεια με βάση τους κα-
νόνες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι δεδομένα. Έχετε υπο-
γράψει συνεπώς και στη «ΛΑΡΚΟ» και στο Σκαραμαγκά -και
ορθώς- την οικονομική πολιτική του παρελθόντος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Απαντάτε στις ερωτήσεις τώρα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Μα, έχω

απαντήσει στις ερωτήσεις. Προσπαθώ να σας πω ότι δεν έχετε
καταλάβει τις απαντήσεις.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μα, λέτε ότι δεν υπάρχει συνέ-
χεια, ενώ υπάρχει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Σας έχω
απάντησε ότι οικονομική συνέχεια σημαίνει ότι οι εργαζόμενοι
δεν μπορούν να μείνουν στο περιουσιακό στοιχείο μέσα από συμ-
βάσεις συγκεκριμένες, διότι πολύ απλά δεν υπάρχει μετά, υπάρ-
χει οικονομική συνέχεια. Άρα δεν διαγράφονται τα πρόστιμα. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Καταθέστε την.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Αυτό

έχετε υπογράψει…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Λέει
ότι απάντησε. Τι να κάνουμε τώρα; Να πούμε ότι δεν απάντησε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Το είπα
γιατί είναι η λέξη «οικονομική συνέχεια». Πώς αλλιώς θα την πω;

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Μα, αφού υπάρχει οικονομική
συνέχεια. Θα πείτε ότι δεν υπάρχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Συγγνώμη,
συνειδητοποιείτε τι λέτε; Όταν γίνεται αυτή η αποκρατικοποίηση,
θα πρέπει να είναι διασπασμένα τα περιουσιακά στοιχεία - το ίδιο
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γίνεται στη «ΛΑΡΚΟ», το ίδιο γίνεται στην περίπτωση του Σκαρα-
μαγκά- και να γίνουν δύο διαφορετικοί διαγωνισμοί. Μπορεί να
είναι ο ίδιος ενδιαφερόμενος τελικά. Και ουσιαστικά, οι συμβάσεις
λήγουν -αυτό συζητάμε και στη «ΛΑΡΚΟ»- και στη συνέχεια, ο επι-
χειρηματίας μπορεί να πάρει όσους θέλει. Ευχόμαστε να πάρει και
το σύνολο, αλλά δεν μπορεί. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Μα, λέμε ότι δεν υπάρχει συνέ-
χεια, ενώ υπάρχει. Αυτό λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Ελευθεριάδου,
αφήστε τον να ολοκληρώσει. Καταλαβαίνω τι λέτε. Τα ξέρω όλα.
Και εσάς καταλαβαίνω και τον κύριο Υπουργό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Δεν μπο-
ρεί συνεπώς να υπάρχει οικονομική συνέχεια. 

Επιστολή. Θα ήθελα να αναφερθώ ότι απαγορεύεται η οικονο-
μική συνέχεια σε σχέση με τα public tenders. Το 2018 τα λέγατε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Γιατί
δεν το καταθέτετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Τις επι-
στολές συναδέλφων δεν τις καταθέτω στη Βουλή. Τις επικαλού-
μαι.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επίσης, αναφέρθηκα και στην απάντηση η οποία δόθηκε -εσείς

το είπατε- σε συνάδελφο Ευρωβουλευτή. Άρα πώς λέει ο κ. Τσα-
καλώτος ότι δεν απαντώ για τους εργαζόμενους; 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Περιγραφή του νομικού πλαι-
σίου κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονομικών): Απάντησα
αναλυτικά, διεξοδικά. Το ότι ο κ. Τσακαλώτος δεν καταλαβαίνει
ή δεν θέλει να καταλάβει δεν είναι δική μου ευθύνη. Εμείς θα συ-
νεχίσουμε να τοποθετούμαστε με ευθύτητα και με πληρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Γε-

ωργιάδης για την τροπολογία 1342/201.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όταν έγινα Υπουργός Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων ένα από τα πρώτα μου ραντεβού ήταν με τον εκκαθαρι-
στή των ναυπηγείων Σκαραμαγκά για να με ενημερώσει για το
σημείο στο οποίο παραλαμβάναμε τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά με
τη διαδικασία την οποία είχε ξεκινήσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, με Υπουργό τότε υπεύθυνο προκάτοχό μου, τον κ. Πι-
τσιόρλα. Στην πρώτη μου συνάντηση ο εκκαθαριστής που ορί-
στηκε επί ΣΥΡΙΖΑ μου εξήγησε γιατί οι εργαζόμενοι αναγκαστικά
δεν μπορούν να περάσουν από τη μία εταιρεία στην άλλη. Ήταν
ένας από τους απαράβατους όρους στη συμφωνία με την «DIGI-
COM». Αυτή τη συμφωνία την έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και καλώς την
έκανε διότι χωρίς αυτό θα ακολουθούσαν τα πρόστιμα τον νέο
ιδιοκτήτη. Είναι τόσο απλό. Όλη η κουβέντα που κάνετε εδώ
τόση ώρα, κύριε Υπουργέ, με συγχωρείτε, είναι σκέτη υποκρισία.
Θέλει ενημέρωση ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα φωνάξουμε τον κ. Στέργιο Πι-
τσιόρλα σε επόμενη επιτροπή να δούμε τι είχε κάνει ο κ. Στέργιος
Πιτσιόρλας, ως Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Να ακούσει ο ελληνικός λαός τι λέτε τόση ώρα. Προσπαθείτε
και τσακώνεστε με τον κ. Σταϊκούρα και μάλιστα με ανοίκειο
ύφος για αυτά που έχετε υπογράψει ως ΣΥΡΙΖΑ. Με συγχωρείτε.
Και η υποκρισία έχει κάποια όρια. Έχει και κάποια όρια η υπο-
κρισία, κύριε Τσακαλώτε. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Πού είναι οι υπογραφές; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα μην κοροϊδεύετε τους εργάτες. Μην παί-
ζετε με τον πόνο τους και μην τους κοροϊδεύετε κατάμουτρα.
Αυτή η συμφωνία και ο διαγωνισμός που έγινε, έγινε ακριβώς με
τους όρους και προϋποθέσεις που είχε συμφωνήσει η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχει αλλάξει κόμμα. Δεν μπορούσε να αλλάξει.
Το μόνο που έκανε αυτή η Κυβέρνηση, κυρίως ο κ. Σταϊκούρας
και δευτερευόντως εμείς, είναι να καταφέρει να κάνει επιτυχη-
μένο το διαγωνισμό στον οποίον εσείς είχατε αποτύχει. Όλα τα
κροκοδείλια δάκρυα που χύνετε τώρα για τους εργαζόμενους
είναι ψέματα. Αυτά τα ξέρει ο κόσμος. Και μην τους κοροϊδεύετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εμείς
είχαμε κάνει διαγωνισμό; Εσείς είχατε κάνει διαγωνισμό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εσείς είχατε ξεκινήσει την εκκαθάριση, κύριε.
Είχατε ξεκινήσει την εκκαθάριση. Είχατε ορίσει μέχρι και τον εκ-
καθαριστή. Εντάξει; Λοιπόν. Σταματήστε τα ψέματα. Εδώ είναι
Βουλή. Σας βαρέθηκε ο κόσμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αντιπρόεδρε,
σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έρχεστε τώρα σε μια διαδικασία που την κά-
νατε εσείς και κάνετε όλη αυτή την ιστορία. Ντροπή σας. Πάνω
στη ζωή των ανθρώπων, κύριε Βίτσα. Τους κοροϊδεύετε κατά-
μουτρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, στην τροπολογία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεύτερον, να το λέει το ΚΚΕ το καταλαβαίνω.
Έχει διαφορετική αξιωματική θέση από την αρχή. Είναι ντροπή
να τα έχετε υπογράψει όλα, να έχετε κάνει συμφωνία με την
«DIGICOM», να έχετε δεχθεί να απολυθούν οι εργαζόμενοι και
να έρχεστε εδώ να μας πουλάτε δήθεν εργατοπατερίαση, πάει
πολύ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μην
μας μαλώνεις κιόλας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είπαμε να είστε ψεύτες αλλά όχι και τόσο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Γεωργιάδη,
αποφύγετε τους χαρακτηρισμούς. Πάμε στην τροπολογία. Δεν
θα προλάβετε τα εγκαίνια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τους
διώχνετε με μια κουβέντα και μας μαλώνετε κιόλας; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εσείς του ΚΚΕ καταλαβαίνετε τι θα πει οπορ-
τουνιστές και τους βλέπετε μπροστά σας. Για να μιλήσουμε λίγο
με μαρξιστική ορολογία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): (δεν
ακούστηκε…)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Να την πάρετε από τον κ. Πιτσιόρλα. Φωνάξτε
τον κ. Πιτσιόρλα να σας την δώσει. Δικός σας είναι. Γιατί δεν τον
φωνάζετε; Δεν του μιλάτε του κ. Πιτσιόρλα; Του κόψατε την κα-
λημέρα; Να τον φωνάξετε να σας τα πει. Δεν ντρέπεστε κιόλας.
Άντε τώρα. Άντε. Κι είστε κι αξιοπρεπής άνθρωπος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κάνατε
διαγωνισμό. Τα λεφτά τα έχετε πάρει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, πάμε
στην τροπολογία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Φτάνει πια με την υποκρισία. Είπαμε να είστε
ψεύτες αλλά όχι τόσο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είστε οι μεγαλύτεροι ψεύτες του πλανήτη. Αν
έχετε κάποια αμφιβολία φωνάξτε τον Πιτσιόρλα. Εντάξει; Άντε.
Πάμε τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Γεωργιάδη, σας
παρακαλώ. Πάμε στην τροπολογία. Τα είπατε, κύριε Γεωργιάδη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Καμμία επιστολή. Είναι στον κ. Πιτσιόρλα, να
τον καλέσετε στην Κουμουνδούρου. Δικός σας είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, τα εί-
πατε. Στην τροπολογία σας τώρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Τσακαλώτε αυτό με αφορά. 

Το να λένε όλοι οι οίκοι αξιολόγησης, όλες οι τράπεζες, οι αγο-
ρές, όλοι οι δείκτες της ΕΛΣΤΑΤ, οι προβλέψεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής ότι η ελληνική οικονομία πάει καλά και εσείς να τα μη-
δενίζετε όλα, πάει πολύ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν μηδένισα τίποτα. Πότε τα μη-
δένισα όλα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Η ελληνική οικονομία είχε το 2021 ρεκόρ
επενδύσεων των τελευταίων τριάντα ετών. Εμένα με λέει συνέ-
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χεια ο αρχηγό σας Υπουργό Υπανάπτυξης και κάτι τέτοια. Πείτε
του εσείς που ξέρετε καλά τα οικονομικά ότι το 2021 είχαμε
ρεκόρ επενδύσεων τριάντα ετών και ότι το 2022 πάμε για ρεκόρ
επενδύσεων όλων των εποχών. Άρα αν εγώ με το ρεκόρ επενδύ-
σεων είμαι Υπουργός Υπανάπτυξης, οι δικοί σας Υπουργοί κι
εσείς προσωπικά τι θα είστε; Άρα κι αυτά σταματήστε τα γιατί
σας γυρνάνε μπούμερανγκ. 

Όταν μιλάμε για λεφτά όλα είναι καταμετρημένα. Δεν σηκώνει
ούτε φασαρία ούτε τι είπε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε τι είπε ο Τσακαλώτος,
ούτε τίποτα. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εσύ φωνάζεις. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είναι τι βάζεις στο κουτί. Η ελληνική οικονομία
επί Σταϊκούρα - Γεωργιάδη πηγαίνει καλά. Αυτή είναι η πραγμα-
τικότητα. Όλα τα άλλα, να είχαμε να λέγαμε. 

Τροπολογία με γενικό αριθμό 1342 και ειδικό αριθμό 201. Στο
άρθρο 1 έχει απλοποίηση των διαδικασιών για τον ορισμό ενδιά-
μεσων φορέων για συγκεκριμένες δράσεις με στόχο την επιτά-
χυνση της απορρόφησης των πόρων προγραμματικής περιόδου
του ΕΣΠΑ 2014 - 2020. Είναι εισαγωγή διαδικαστικών ζητημάτων. 

Στο άρθρο 2, προβλέπει τη δυνατότητα αναθεώρησης του
Εθνικού Προγράμματος Ανάπτυξης, ΕΠΑ, λόγω μεταβολής οικο-
νομικών ή άλλων συνθηκών και διευκολύνεται η εγγραφή υφιστά-
μενων όρων του εθνικού σκέλους του Προγράμματος Δημοσίων
Επενδύσεων στα τομεακά και περιφερειακά προγράμματα του
ΕΠΑ. Είναι τεχνικό, για να μπορούμε να περνάμε τα σχέδια από
το ένα στο άλλο. 

Στο άρθρο 3, προβλέπεται ότι η ενίσχυση που καταβάλλεται
σε επιχειρήσεις που πλήττεται από τις συνέπειες του πολέμου
Ρωσίας και Ουκρανίας και λόγω των σχετικών κυρώσεων που
υπάρχουν. Δεν κατάσχεται και δεν υπόκειται σε παρακρατήσεις.
Όπως έχουμε κάνει για όλα τα έργα του ΕΣΠΑ. 

Στο άρθρο 4, προβλέπουμε την επιτάχυνση διαδικασίας ορι-
σμού της επιτροπής υποψηφίων εισηγητών και μελών της επι-
τροπής ανταγωνισμού. Πρέπει να διορίσουμε στην Επιτροπή
Ανταγωνισμού μέσω της Διάσκεψης της Βουλής τρία επιπλέον
μέρη. Προχωράμε στη διαδικασία αυτή.

Το άρθρο 5, παρέχει τη δυνατότητα στην ΔΙΜΕΑ, τον οργανι-
σμό του Υπουργείου Ανάπτυξης που κάνει τους ελέγχους,  να
υποστηριχθεί κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων της από φυ-
σικά ή νομικά πρόσωπα με παραχώρηση σχετικής ελεγκτικής αρ-
μοδιότητας με εξαίρεση την άσκηση ανακριτικών καθηκόντων.
Άρα, διευρύνουμε την δυνατότητα της ΔΙΜΕΑ να κάνει περισσό-
τερους ελέγχους σε μια εποχή που όπως καταλαβαίνετε τα όρια
της υπηρεσίας έχουν εξαντληθεί. 

Υπάρχουν και τρία πλέον άρθρα σε σχέση με τον αναπτυξιακό
νόμο και διορθώσεις τεχνικές πάνω στον αναπτυξιακό νόμο. Αυτή
είναι η τροπολογία με γενικό αριθμό 1342 και ειδικό 201, κύριε
Υπουργέ. Θα σας παρακαλέσω πάρα πολύ να την κάνετε δεκτή
στο νομοσχέδιο σας. 

Και ένα τελευταίο. Μέσα στο σημερινό μας νομοσχέδιο πλην
της μεγάλης επιτυχίας του Υπουργείου Οικονομικών και δευτε-
ρευόντως του Υπουργείου Ανάπτυξης για τα ναυπηγεία Σκαρα-
μαγκά, ας μην ξεχνάμε δεν είναι μόνο το τίμημα που ήταν
πραγματικά πολύ μεγαλύτερο όλων των προβλέψεων. Κυρίως
είναι το πρόσωπο. Τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά τα αναλαμβάνει
ένας Έλληνας εφοπλιστής, ο Γιώργος Προκοπίου που είναι μέσα
στους πρώτους του πλανήτη, ο οποίος είναι αποδεδειγμένα βέ-
βαιο ότι μπορεί να κάνει αυτή τη δουλειά. Όσοι πραγματικά κό-
πτονται για τη δουλειά των εργατών στα ναυπηγεία είναι
αδύνατο να μην ψηφήσουν «ναι» διότι μόνο με σοβαρό επενδυτή
που ξέρει να κάνει τη δουλειά οι θέσεις εργασίας θα διατηρη-
θούν και θα αυξηθούν. Γιατί για να έχουν δουλειά οι εργάτες
πρέπει να έχουν δουλειά τα ναυπηγεία. Για να έχουν για τα ναυ-
πηγεία πρέπει να έχουν ένα σοβαρό επενδυτή. Και επιτυχία στην
προκειμένη περίπτωση της κυβερνήσεως δεν είναι μόνο το τί-
μημα. Για μένα αυτό είναι δευτερεύον. Το πρωτεύον είναι το πρό-
σωπο. Ένα πρόσωπο που ξέρει να κάνει αυτή τη δουλειά και θα
βάλει την Ελλάδα στην πρώτη ταχύτητα της ναυπηγικής βιομη-
χανίας. 

Μέσα στο ίδιο νομοσχέδιο που ψηφίζουμε σήμερα είναι και η

κύρωση της σύμβασης για το καζίνο στο Ελληνικό. Φαντάζομαι
αυτό θα το ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ, υπό την έννοια ότι είναι η εφαρ-
μογή του master plan που κι εσείς είχατε ψηφίσει στη Βουλή με
νόμο με την μεγάλη, θα έλεγα, τελικά επιτυχία να έχουμε τη σύμ-
πραξη της «HARD ROCK» με την «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» σε έναν σύνθετο
τουριστικό προορισμό που θα δώσει άλλη μορφή στο παραλιακό
μέτωπο της Αττικής. 

Άρα το σημερινό νομοσχέδιο είναι ένα νομοσχέδιο που φέρνει
χαρά στους Έλληνες. Δουλειά στα ναυπηγεία, θέσεις εργασίας,
επενδύσεις στη χώρα, ολοκλήρωση του master plan του Ελληνι-
κού. 

Ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εμείς ευχαρι-

στούμε.
Έχουμε ερωτήσεις σχετικά με την τροπολογία του Υπουργού;

Όχι. 
Καλείται στο Βήμα ο κ. Ιωάννης Δελής του Κομμουνιστικού

Κόμματος Ελλάδας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ, κύριε Πρόεδρε, με το επείγον. Στους δήμους, λοιπόν,

της Αμφίπολης και της Νέας Ζίχνης στις Σέρρες οι καταστροφές
από τη θεομηνία του Σαββάτου είναι πρωτοφανείς. Καταστρά-
φηκαν ολοκληρωτικά είκοσι πέντε χιλιάδες στρέμματα καλλιερ-
γειών ένα βήμα κυριολεκτικά πριν από τη συγκομιδή. Μια
ολόκληρη κτηνοτροφική μονάδα στη Νέα Ζίχνη διαλύθηκε ου-
σιαστικά με τεράστιες ζημιές σε υποδομές και ζωικό κεφάλαιο.
Αυτά τα είδαμε με τα μάτια μας στην περιοδεία που κάναμε.

Καλούμε, λοιπόν, την Κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομι-
κών, πέρα από τις έγκαιρες καταγραφές και τις αποζημιώσεις
στο 100% χωρίς περικοπές, να χορηγήσει άμεσα μια γενναία
έκτακτη κρατική οικονομική ενίσχυση σε αυτούς τους ανθρώ-
πους προκειμένου να ζήσουν τις οικογένειές τους και να μπορέ-
σουν να τα βγάλουν πέρα με τα έξοδα της επόμενης καλλιεργη-
τικής περιόδου. Αυτό είναι που επείγει για τους ανθρώπους αυ-
τούς οι οποίοι για φέτος χάνουν κυριολεκτικά κάθε πηγή εισο-
δήματος.

Έρχομαι τώρα στο νομοσχέδιο για το πρώην αεροδρόμιο Ελ-
ληνικού και τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Πρόκειται για ένα νομο-
σχέδιο το οποίο προσφέρεται κατά την άποψή μας για
συμπεράσματα για τον λαό και για το πόσες σημερινές του ανάγ-
κες αγνοούνται και τσαλαπατιούνται από την πολυδιαφημισμένη
καπιταλιστική ανάπτυξη. Αντί λοιπόν το κράτος, το οποίο το χρυ-
σοπληρώνουν οι λαϊκές οικογένειες, να κατασκευάσει στο Ελλη-
νικό και να λειτουργεί με δική του ευθύνη ένα ανοιχτό για τον
λαό μητροπολιτικό πάρκο με όλες τις απαιτούμενες σύγχρονες
υποδομές, αυτό το αστικό κράτος, με τις ψήφους και της Νέας
Δημοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, παραχώρησε το τε-
ράστιο φιλέτο του πρώην αεροδρομίου Ελληνικού των έξι χιλιά-
δων διακοσίων στρεμμάτων στους επιχειρηματικούς ομίλους
προκειμένου να επενδύσουν για να κερδοσκοπήσουν βέβαια.

Σ’ αυτά τα μεγάλα, βλέπετε, οι διαχωριστικές σας γραμμές
εξαφανίζονται τελείως. Και έτσι αντί για πάρκο με τις δικές σας
ψήφους, επαναλαμβάνω, της Νέας Δημοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΠΑΣΟΚ, οι λαϊκοί άνθρωποι της περιοχής και όλης της Αττι-
κής θα δουν κοντά στα σπίτια τους να ξεφυτρώνει ένα τσιμεντέ-
νιο δάσος από ουρανοξύστες και πάνω από χίλιες πολυτελείς
κατοικίες. Θα δουν από τα τέσσερα χιλιόμετρα της παραλίας,
την οποία θα βλέπουν με το κιάλι αφού τα τρία από αυτά τα τέσ-
σερα χιλιόμετρα θα γίνουν ξενοδοχεία, μαρίνες και βίλες και το
ένα μόλις χιλιόμετρο που απομένει, να κατακλύζεται κι αυτό από
κάθε λογής εμπορικές δραστηριότητες. Θα δουν με λίγα λόγια
να ξεφυτρώνει δίπλα τους μια ιδιωτική πόλη δισεκατομμυρίων.
Το «The Ellinikon project», όπως λέτε, που αν και χτισμένο από
τον λαό, θα είναι περίκλειστο γι’ αυτόν και τις ανάγκες του.

Όσο για τις δουλειές που τάζετε στον κόσμο ότι θα ανοίξουν,
δεν λέτε ότι αυτές φροντίσατε όλοι σας με τους νόμους σας να
είναι δουλειές μέσα στην ένταση, μέσα στην «κακοπληρωσιά» και
μέσα, βέβαια, στο εργοδοτικό ξήλωμα. Και αντί –προσέξτε- αντί
σε μια περιοχή στα νότια προάστια περίπου πεντακοσίων είκοσι
χιλιάδων κατοίκων η οποία έχει μονάχα ένα νοσοκομείο, το
Ασκληπιείο Βούλας, και αυτό με ένα σωρό ελλείψεις, έρχεστε
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τώρα πάλι όλοι εσείς και ολοκληρώνετε, όπως λέτε, το έργο ανά-
πτυξης του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού – Αγίου Κοσμά και
ανοίγετε ένα καζίνο -αυτό θεωρείτε ότι λείπει από την περιοχή-
ευρέως φάσματος, όπως το λέτε, για να σκορπίσετε τον τζόγο
παντού. Να ποια είναι η ανάπτυξη που φέρνετε. Παρασιτική,
σκληρή, σάπια για τους πολλούς, γεμάτη όμως τρελά κέρδη για
τους λίγους.

Πάμε τώρα και λίγο πιο πέρα, στο Σκαραμαγκά. Τα λέτε όλα
στην εισηγητική σας έκθεση. Το τρέχον διάστημα υφίσταται ένα
πλήρες επενδυτικό σχέδιο αξιοποίησης των ναυπηγείων προγραμ-
ματισμένο και έτοιμο να τεθεί προς υλοποίηση που επιβάλλει τη
νομοθετική εισαγωγή ενός ολοκληρωμένου πλαισίου ρυθμίσεων -
σαν αυτές εδώ- για την αναδιάρθρωση του πλαισίου λειτουργίας
του. Τι σημαίνουν όλα αυτά; Παραχωρείτε, ξεπουλάτε μια εμβλη-
ματική επιχείρηση της χώρας μας, τα ναυπηγεία του Σκαραμαγκά,
στο μεγάλο κεφάλαιο το οποίο, ειδικά αυτό, έχει και ισχυρότατες
διασυνδέσεις και με ξένους, ιδίως τους Αμερικάνους. 

Αυτό είναι και το νόημα εκείνης της φράσης της εισηγητής έκ-
θεσης για την «αξιοποίηση...», όπως γράφετε, «...της νευραλγι-
κής γεωστρατηγικής θέσης της χώρας στην υπηρεσία βέβαια
πάντα του ΝΑΤΟ, των Ηνωμένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης».

Πρόκειται στην πραγματικότητα για την τελευταία πράξη ενός
αντιλαϊκού έργου στο οποίο πρωταγωνίστησαν όλες ως τώρα οι
κυβερνήσεις. Συνειδητά λοιπόν αυτές οι κυβερνήσεις, και με
βάση τις ευρωενωσιακές οδηγίες, απαξίωσαν τη ναυπηγική βιο-
μηχανία της χώρας μας για να φτάσουμε στον ειδικό εκκαθαρι-
στή που έφερε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πριν έρθει τώρα η
Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας για να δώσει τη χαριστική
βολή στους εργαζόμενους των ναυπηγείων. 

Την ίδια στιγμή οι Έλληνες εφοπλιστές, αξιοποιώντας και τα
σκανδαλώδη προνόμια που τους παρέχει το ελληνικό κράτος και
τα οποία φροντίσατε να τα βάλετε μέχρι και στο Σύνταγμα, ναυ-
πηγούν διακόσια ογδόντα επτά παρακαλώ πλοία σε ασιατικά
ναυπηγεία.

Με το σημερινό νομοσχέδιο λοιπόν εξασφαλίζονται όλες οι πο-
λεοδομικές και χωρικές απαιτήσεις του νέου ιδιοκτήτη - ιδιώτη
με τις νέες χωροθετήσεις, παρακάμπτονται όλες οι περιβαλλον-
τικές υποχρεώσεις των αδειοδοτήσεων και φυσικά το νέο επεν-
δυτικό σχέδιο, όπως λέτε, υπάγεται στον αναπτυξιακό νόμο του
2021 ο οποίος εξασφαλίζει την ταχύτατη αδειοδότηση και φυ-
σικά τις πολύ μεγάλες φοροαπαλλαγές.

Την ίδια στιγμή το ίδιο νομοσχέδιο δεν λύνει κανένα από τα ζη-
τήματα της εξασφάλισης της δουλειάς των εργαζομένων οι
οποίοι απαιτούν να έχουν, και δικαιούνται βεβαίως, τη μόνιμη και
σταθερή δουλειά. Δεν επιλύονται ούτε τα ζητήματα των αποζη-
μιώσεων, ούτε καν τα ζητήματα της απόδοσης των δεδουλευμέ-
νων τους και των κόπων τους προκειμένου τα ναυπηγεία να
δοθούν στους νέους ιδιοκτήτες, απαλλαγμένα από τις οφειλές
τους προς τους εργαζόμενους οι οποίοι φυσικά απολύονται.

Κι όμως, λέμε εμείς θα μπορούσαν πραγματικά τα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά και όλα τα ναυπηγεία της χώρας να αναπτυχθούν
και να κάνουν θαύματα και για τους εργαζόμενους και για τον
λαό και για την οικονομία της χώρας και για να κατασκευάζονται,
να συντηρούνται και να επισκευάζονται πλοία αλλά και για να
αναπτυχθούν και άλλοι κλάδοι όπως οι μεταφορές και να υπο-
στηριχθούν οι ανάγκες της εθνικής άμυνας. Οι εργαζόμενοι για
όλα αυτά, για την ανάπτυξη των ναυπηγείων, υπάρχουν και έχουν
και πολύτιμη εμπειρία και έχουν βεβαίως και μια τεράστια τεχνο-
γνωσία.

Προϋπόθεση για όλα αυτά είναι όχι μια απλή κυβερνητική
εναλλαγή σαν αυτές που συνηθίζετε ανάμεσα στη Νέα Δημοκρα-
τία και τον ΣΥΡΙΖΑ ή παλιότερα το ΠΑΣΟΚ, αλλά τα κλειδιά της
οικονομίας να βρεθούν στον ίδιο τον λαό και ένας ενιαίος απο-
κλειστικά δημόσιος φορέας ναυπηγικής βιομηχανίας ενταγμένος
στον κεντρικό σχεδιασμό με κριτήριο όχι τα κέρδη αλλά τις λαϊ-
κές ανάγκες. Αυτή είναι η στοιχειώδης προϋπόθεση για να ανα-
πτυχθούν τα ναυπηγεία του Σκαραμαγκά και τα υπόλοιπα σε
όφελος των λαϊκών αναγκών.

Το δικό μας αίτημα είναι φυσικά να αποσυρθεί αυτό το νομο-
σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εμείς ευχαριστούμε,

κύριε Δελή.
Να σας ενημερώσω ότι θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Θεό-

δωρο Δρίτσα από τον ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συμμαχία. Στη συ-
νέχεια θα πάρει τον λόγο ο Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Σκυλακάκης, θα πάμε στον κ. Παπαδημητρίου και μετά στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλά-
δος κ. Καραθανασόπουλο. Ενημερώνω, επίσης, ότι ζήτησε ο κ.
Γρηγοριάδης να μιλήσει στις 15.30’.

Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα θέσω ένα ζήτημα

πριν από όλα προς το Προεδρείο. Ο κ. Σταϊκούρας μίλησε είκοσι
λεπτά παραπάνω από τον χρόνο των δεκαοκτώ λεπτών που είχε
δικαίωμα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πάντα αυτό κάνει.
Υπουργός Οικονομικών είναι. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης μίλησε έξι
λεπτά παραπάνω από τον χρόνο που είχε δικαίωμα, τα τρία
λεπτά. Παρακαλώ σεβασμός στους Βουλευτές και για την ισό-
τητα των όπλων, επειδή στα θέματα που είναι σήμερα έχω θη-
τεύσει και ως Υπουργός Ναυτιλίας και ως υπεύθυνος Άμυνας,
την ανοχή σας, όχι ως χάρη για μένα αλλά για την ακριβοδίκαιη
εξέλιξη της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μέσα σε λογικά πλαί-
σια, κύριε Δρίτσα, έτσι;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα μου
επιτρέψετε πριν μπω στο θέμα του νομοσχεδίου -και έχω να κάνω
έναν διάλογο, νομίζω, αρκετά χαριτωμένο με τον κ. Σταϊκούρα,
το προαναγγέλλω-, να θίξω δύο θέματα. 

Το ένα είναι ότι ο καταδικασμένος ως εκτελεστής του δεκα-
πεντάχρονου Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, Αστυφύλακας Κορ-
κονέας, αφέθηκε και πάλι ελεύθερος, παρά την καταδίκη του,
διότι και στη νέα διαδικασία του αναγνωρίστηκαν τα ελαφρυν-
τικά. Ο Αλέξανδρος Γρηγορόπουλος καταδικάστηκε σε θανατική
ποινή χωρίς ελαφρυντικά. Και επειδή το ζήτημα δεν είναι τι απο-
φασίζουν τα δικαστήρια και επειδή η ιστορία δεν μπορεί να επα-
ναλαμβάνεται με τους ίδιους τραγικούς όρους, σας λέω αυτό
που είναι κοινή εμπειρία αλλά και προσωπική, γιατί παρακο-
λουθώ όλα αυτά τα ζητήματα πολύ στενά. Η υστερία εναντίον
της νεολαίας τότε, εναντίον κάθε νέου ανθρώπου που διαμαρτυ-
ρόταν ή εξεγείρετο, η υστερία μεθοδευμένη και κατευθυνόμενη
από την πολιτική και το κράτος της Δεξιάς τότε είναι αυτή που
όπλισε το χέρι του Κορκονέα. Και επειδή έχουμε και νέα φαινό-
μενα νέας τέτοιας αντινεολαιίστικης υστερίας, κρούω τον κώ-
δωνα του κινδύνου και επισημαίνω ότι οι δημοκρατικοί αγώνες
και της ελληνικής νεολαίας και του ελληνικού λαού, έχουν αντι-
μετωπίσει τέτοιες αυταρχικές πολιτικές πάρα πολλές φορές και
τις έχουν αντιμετωπίσει με επιτυχία. Τιμή, λοιπόν, στη μνήμη του
Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, ζόφος για τα ελαφρυντικά του
Κορκονέα. 

Το δεύτερο το έθιξε και ο Ευκλείδης Τσακαλώτος. Ακούσαμε
και μέσα στη Βουλή από τον κ. Βελόπουλο αλλά και γενικά στον
δημόσιο λόγο, με την επικαιροποίηση του ζητήματος του δικαιώ-
ματος των γυναικών να αποφασίζουν αν θα τεκνοποιήσουν ή όχι
-γιατί περί αυτού πρόκειται-, το αν θα ποινικοποιείται η διακοπή
της κύησης για οποιουσδήποτε λόγους, όχι μόνο για λόγους δι-
καιώματος διαχείρισης του σώματος των γυναικών και της ζωής
τους, αλλά κυρίως και για την προστασία των παιδιών. Δεν είναι
δυνατόν να αποδέχονται οι κοινωνίες και μάλιστα τα κράτη την
έννοια της ανεπιθύμητης εγκυμοσύνης ή της εγκυμοσύνης πολύ
περισσότερο μετά από βιασμό ή της εγκυμοσύνης που δεν μπο-
ρεί να ανταποκριθεί μία γυναίκα σε αυτή ή της εγκυμοσύνης που
με μαθηματική ακρίβεια θα οδηγήσει το παιδί, αν γεννηθεί, στη
δυστυχία. Τα θέματα αυτά είναι τεράστια και αυτός ο ανήθικος,
τρομολαγνικός, νεοπουριτανικός υποκριτικός συντηρητισμός να
τελειώνει. Οι Ελληνίδες γυναίκες και οι γυναίκες της Ευρώπης
και όλου του κόσμου έχουν δικαιώματα να καθορίσουν τη ζωή
τους. 

Προχωρώ στο νομοσχέδιο. 
Κύριε Σταϊκούρα, κύριε Υπουργέ, σας έχω θαυμάσει στο πα-
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ρελθόν ειλικρινά -γιατί δεν υποτιμώ τους αντιπάλους μου- όταν
ήσασταν πάλι Υπουργός στην προηγούμενη κυβέρνηση, για την
τεκμηρίωση, για τα στοιχεία που φέρνετε, που καταθέτατε και
λέω «αυτός ο άνθρωπος μάλλον έχει τεκμηριωμένο λόγο και πρέ-
πει να το προσέξουμε ό,τι είναι και για να το αντιμετωπίσουμε,
αλλά και για να δούμε αν έχει σε κάποια δίκιο» κ.λπ.. Και από βί-
τσιο τότε, πριν αρκετά χρόνια, κατέβηκα στις υπηρεσίες της Βου-
λής τρεις, τέσσερις, πέντε φορές και πήρα ενδεικτικά κάποια από
τα έγγραφα που καταθέτατε με πολύ θεατράλε τρόπο στη Βουλή
και που με είχαν εντυπωσιάσει. Και είδα, κύριε Σταϊκούρα, ότι
σχεδόν σε όλα το περιεχόμενο αυτών των εγγράφων που κατα-
θέσατε ή ήταν εντελώς αντίθετο με τον ισχυρισμό σας, δηλαδή
όχι μόνο δεν τον επιβεβαίωνε αλλά τον ανέτρεπε, ή ήταν άλλα
αντ’ άλλων, για άλλα θέματα. Λυπάμαι για τον εαυτό μου που δεν
το έκανα τότε θέμα. Και εσείς συνεχίζετε αυτή την περίφημη τα-
κτική της δήθεν αναξιοπιστίας. Δεν υπάρχει στον λόγο σας αξιο-
πιστία, υπάρχει μεθοδευμένη και κατασκευασμένη ψευδώνυμη
σοβαρότητα. Και αυτό είναι σοβαρό ζήτημα, γιατί δεν απευθύνε-
στε στους αντιπάλους σας, απευθύνεστε στον ελληνικό λαό και
δεν μπορείτε να τον παραπλανάτε με τέτοιον τρόπο.

Καζίνο. Ξέρουμε πάρα πολύ καλά όλοι -και το ΚΚΕ το ξέρει-
ότι για τον ΣΥΡΙΖΑ και το Ελληνικό και πολλές άλλες επενδύσεις
στο λιμάνι του Πειραιά, της Θεσσαλονίκης ήταν επιλογές κατα-
ναγκασμού από την τρόικα, κυριολεκτικά καταναγκασμού. Τα πα-
ραγωγικά αναπτυξιακά σχέδια του ΣΥΡΙΖΑ ήταν διαφορετικά και
πολύ σωστά. Προϊόν καταναγκασμού! Για σας δεν ήταν. Ήταν
επιλογές, πάρα πολύ ενταγμένες στο δικό σας πρόγραμμα. Εμείς
κάναμε ό,τι μπορούσαμε. 

Εμφανίζεστε σήμερα, λοιπόν, και χρεώνετε στον ΣΥΡΙΖΑ το ση-
μερινό Ελληνικό. Με συγχωρείτε, αλλά το ίδιο κάνει από τη δική
του πλευρά το ΚΚΕ, που πάλι λάθος κάνει. Πάνω απ’ όλα, η προ-
σπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ ήταν να διορθώσει τη σύμβαση που είχε ξε-
κινήσει ως διαγωνισμός πριν για το Ελληνικό, όπως έγινε και σε
όλα τα άλλα πεδία, είχε να κάνει πρωτίστως με το να προηγηθεί
η διαμόρφωση του μεγάλου Μητροπολιτικού Πάρκου στο Ελλη-
νικό που θέλει και χρόνια για να αναπτυχθεί ως δασώδης έκταση
κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Και να επισημάνω ότι, αν ήταν η ναυαρχίδα του άθλιου επικοι-
νωνιακού σας δηλητηρίου με το οποίο κερδίσατε τις εκλογές η
Συμφωνία των Πρεσπών και η προδοσία του ΣΥΡΙΖΑ απέναντι
στην Ελλάδα και στην ιστορία της, το βαρύ πυροβολικό, η φρε-
γάτα ήταν το Ελληνικό, που δήθεν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το προχωρούσε
γιατί ήθελε να μην προχωρούν οι επενδύσεις. Και κάνατε τριάμισι
χρόνια και ακόμα δεν έχει ξεκινήσει και το ξεκινάτε από το καζίνο.
Και όπως σωστά επισήμανε στην εισήγησή της η εισηγήτριά μας,
η Τάνια Ελευθεριάδου, με ποιον τρόπο; Με διαρκείς ρυθμίσεις
με όλα για τους παραχωρησιούχους. Ε, όχι. Δεν έχουν καμμία
σχέση αυτές οι επιλογές με την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, ακόμα και
όταν ο ΣΥΡΙΖΑ μέσα στις συνθήκες που διαμορφώνονται επιλέγει
να κάνει βήματα πίσω, για να κάνει συνολικά βήματα μπροστά.

Σκαραμαγκάς. Με συγχωρείτε. Τα είπαν οι συνάδελφοι. Έγινε
διαγωνισμός. Καταλαβαίνω πάρα πολύ καλά το επιχείρημα των
δεσμευτικών όρων που είχαν προκύψει από τη μεγάλη περιπέτεια
των κρατικών ενισχύσεων και των προστίμων που βαραίνουν την
ιστορία των ναυπηγείων Σκαραμαγκά, έργο Νέας Δημοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ. Με συγχωρείτε. Εάν για το «δυστυχώς επτωχεύσα-
μεν» του Χαρίλαου Τρικούπη φταίει και ο ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό, να μας
το πείτε. Έργο Νέας Δημοκρατίας η χρεοκοπία των ναυπηγείων
Σκαραμαγκά, η χρεοκοπία των ναυπηγείων Ελευσίνας, η χρεο-
κοπία των ναυπηγείων Σύρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Από αυτήν την άποψη πώς είναι δυνατόν να μην αναλαμβάνετε

τις ευθύνες σας; Εγώ καταλαβαίνω, πράγματι, ότι ο κ. Προκο-
πίου, όπως είπε ο κ. Γεωργιάδης, είναι ένας πολύ συγκρατημένος
επιχειρηματίας και ξέρει τι θέλει. Δεν τον κρίνω τον κ. Προκοπίου.
Είναι ολοφάνερο ότι επειδή ακριβώς ξέρει τι θέλει ως συγκρο-
τημένος επιχειρηματίας σας έδωσε και σας πρότεινε όλη αυτή
την νομοθετική ρύθμιση που φέρνετε σήμερα, διότι λέει: «Εγώ
για να κάνω τη δουλειά μου θέλω αυτά». 

Εάν αυτό ήταν κρατικός σχεδιασμός, δημόσιος σχεδιασμός,
κυβερνητικός σχεδιασμός θα είχε συμπεριληφθεί με κάποιον
τρόπο στο διαγωνισμό. Δεν είναι. Είναι πρόταση του επιχειρημα-
τία, γιατί αυτό θέλει να κάνει. Επομένως, είτε θα το αναλάβει ο
επιχειρηματίας είτε θα λυθεί με άλλον τρόπο, υπ’ αριθμόν ένα
ζήτημα είναι η εξασφάλιση των εργαζομένων και για τα δεδου-
λευμένα και για την επόμενη δουλειά τους και όλα τα άλλα που
ακούστηκαν είναι προσχήματα, θλιβερά προσχήματα.

Και δεύτερον, εάν η επένδυση θα είναι επένδυση κυρίως για
ναυπηγεία ή εάν ο επενδυτής, όπως του δίδεται η δυνατότητα
από αυτή τη ρύθμιση σήμερα, επιλέξει ότι είναι πιο κερδοφόρα
για εκείνον κάποια άλλη επιχειρηματική δραστηριότητα, το LNG
ή οτιδήποτε άλλο, θα εγκαταλείψει ή θα υποβαθμίσει τη ναυπη-
γική βιομηχανία και θα στρέψει την προσοχή του στο άλλο. Δεν
το εξασφαλίζετε, του το δίνετε όλο το δικαίωμα και μάλιστα με
νόμο. 

Θέλουμε την επόμενη μέρα η Ελλάδα να έχει όχι ανταγωνι-
στική στην Κορέα, στην Κίνα και στην Ιαπωνία ναυπηγική βιομη-
χανία, αλλά εν πάση περιπτώσει αντίστοιχη με αυτό που
επιβάλλει η ιστορία της, η τεχνογνωσία των εργαζομένων, η πα-
ράδοση μιας ναυπηγικής βιομηχανίας στην Ελλάδα που όντως
είναι σημαντική και που συνδέεται και με τη ναυπηγοεπισκευα-
στική ζώνη του Περάματος άμεσα, τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά ή
θα δίνουμε την δυνατότητα ο κάθε επενδυτής σοβαρός ή μη σο-
βαρός να επιλέγει το είδος της επένδυσης του κατά το δοκούν,
όπως κάνει το νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Δρίτσα, ευχαρι-
στούμε. Δεν έχετε άλλο χρόνο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτά, λοιπόν, είναι σοβαρά ζητήματα
που δεν μπορείτε να υπεκφεύγετε. Γι’ αυτό το λαϊκό αίτημα για
εκλογές και αλλαγή πολιτικής πραγματικότητας είναι διαρκώς
εντεινόμενο και εγώ εκτιμώ ότι θα εκφραστεί και με δημόσιο
τρόπο από την ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εμείς ευχαρι-
στούμε. 

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών, ο κ. Θε-
όδωρος Σκυλακάκης. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νομικών): Είχα συγκεκριμένα θέματα που ήθελα να αναφέρω,
αλλά παρακολουθώντας τη συζήτηση θα κάνω και μερικές γενι-
κές παρατηρήσεις.

Πριν από αυτές θα ήθελα να καταθέσω εκ μέρους του Υπουρ-
γού Οικονομικών μια σειρά από νομοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σημείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νομοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νομικών): Θα ξεκινήσω με μία, δύο γενικές παρατηρήσεις. Δεν
θα καταναλώσω το σύνολο του χρόνου. Άκουσα τον κ. Δρίτσα να
λέει ότι η πολιτική του 2015 ήταν προϊόν καταναγκασμού. Η
απάντηση είναι πολύ απλή. Όταν ήρθατε στη Θεσσαλονίκη στο
τέλος του 2014, το Σεπτέμβριο του 2014 και είπατε ότι υπάρχουν
10 δισεκατομμύρια πρόσθετα χρήματα, παραπάνω θα ήταν, που
μπορείτε να ξοδέψετε, ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι δεν υπάρχουν
αυτά τα χρήματα. Πήγατε σε εκλογές. Εξαπατήσατε τον κόσμο
ή αυταπατήσατε τον εαυτό σας, όπως ισχυρίζεστε και επειδή την
επόμενη μέρα ήρθε η πραγματικότητα…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Γιατί το κάνετε αυτό;

Δεν σας διέκοψε. Σας παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε).
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …(δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουμπλή,

σας παρακαλώ, καθίστε κάτω. Απαντάει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν απαντάει.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν απαντάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Απαντάει. Προκλή-

θηκε και απάντησε. Έτσι θέλει να απαντήσει. Τι να κάνουμε; Να
πει αυτό που θέλετε εσείς;

Κύριε Δρίτσα, δεκατρία λεπτά μιλούσατε, δεκατέσσερα και
διακόπτετε και την συνεδρίαση; Σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τοποθετούνται…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νομικών): Λογοκρισία, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να μπαίνει
στο Βήμα της Βουλής. Θα ακούτε και πράγματα που δεν σας
αρέσουν. Έτσι είναι η ζωή. Και τα λέω και με πολύ ήπιο τρόπο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουμπλή,

σας παρακαλώ! Θα τα πείτε σε λίγο όταν ανέβετε επάνω. Μη με
φέρνετε σε δύσκολη θέση.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νομικών): Συνεχίζουμε από εκεί που το αφήσαμε.
Επειδή, λοιπόν, το 2014 και το 2015 στην αρχή εξαπατήσατε

τον κόσμο ή αυταπατήσατε τον εαυτόν σας -δεν θα μπω εγώ
στην ψυχολογία σας να ξέρω τι ακριβώς συνέβη- και βρεθήκατε
στην ανάγκη να αλλάξετε άρδην αυτά που επρόκειτο να γίνουν
αντί να πείτε στον κόσμο την πραγματικότητα, τον ωθήσατε στο
δημοψήφισμα και μετά αφού έκλεισαν οι τράπεζες με τη βοήθεια
και του κ. Βαρουφάκη που θέλετε να συνεργαστείτε τώρα και
πληρώσαμε -λένε οι δανειστές- 100 δισεκατομμύρια άνευ λόγου
και αιτίας σε απώλεια ΑΕΠ… 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Να τα δείξτε αυτά. Είστε υπεύ-
θυνοι για τον προϋπολογισμό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νομικών): Αφού, λοιπόν, συνέβησαν αυτά ακολούθησε μία πε-
ρίοδος η διάρκεια του ’15 - ’19, η οποία ήταν η καλύτερη
περίοδος για τη διεθνή οικονομία. Ήταν η καλύτερη, ιδανική. Χα-
μηλά επιτόκια, διεθνής ανάπτυξη υψηλή, σταθερή στο 3%, τα
καύσιμα μέσος όρος στα 60 δολάρια το βαρέλι η διεθνής τιμή
που είναι σήμερα 120, το αέριο στα 20 ευρώ μέση τιμή το ευρω-
παϊκό που είναι τώρα στα 130. Και σ' αυτήν την ανέφελη περίοδο,
επειδή είχατε πυροβολήσει τα πόδια της χώρας με αυτά που σας
περιέγραψα και επειδή ακολουθήσατε μία πολιτική υπερφορο-
λόγησης και αποεπένδυσης, είχαμε μία βαθιά υπανάπτυξη και
μία απίστευτη καθυστέρηση της οικονομίας. 

Εμείς, σε αντίθεση με εσάς, βρεθήκαμε απέναντι στις μεγαλύ-
τερες θύελλες που εγώ θυμάμαι. Τουλάχιστον τριάντα, σαράντα
χρόνια που παρακολουθώ την πολιτική, ίσως και λίγο παραπάνω,
δεν έχω ξαναδεί τέτοιες θύελλες μαζεμένες. Πανδημία, ενεργει-
ακή κρίση, πόλεμος και κλιματική κρίση, η οποία δυστυχώς προ-
ϋπήρχε και φοβάμαι θα υπάρχει για τα επόμενα τριάντα χρόνια.
Και σε αυτήν την περίοδο παρά όλα όσα συμβαίνουν η οικονομία
έχει καταφέρει και έχει σταθεί στα πόδια της και τα αποτελέ-
σματά της είναι καλύτερα από αυτά που είχαμε προβλέψει. 

Στο πρώτο τρίμηνο φέτος προβλέπαμε περίπου τη μισή ανά-
πτυξη από αυτή που είχαμε. Είχαμε επίσης και ολόκληρο το 2021

πολύ καλή ανάπτυξη. Και καταφέρνουμε και βρίσκουμε δημοσιο-
νομικό χώρο, ακριβώς γιατί η οικονομία προχωράει ταχύτερα
από ό,τι προβλέπαμε. Και προχωράει ταχύτερα ποιοτικά, με
βάση μεγαλύτερο ποσοστό αύξησης το 2021 και στις αρχές του
2022 στις επενδύσεις και τις εξαγωγές από τον μέσο όρο της αύ-
ξησης του ΑΕΠ, που ούτως ή άλλως είναι πολύ σημαντικός και
παρά το γεγονός ότι αυτές οι υψηλές διεθνείς τιμές στα καύσιμα,
το αέριο, το σιτάρι κ.λπ., που είναι πρωτοφανείς και διεθνείς,
είναι εξωγενείς, μειώνουν το ΑΕΠ. 

Πρέπει να ξέρει ο κόσμος ότι όταν εμείς αγοράζουμε ακριβά,
όπως και όλοι οι άλλοι ευρωπαίοι, αέριο, από όπου το αγορά-
ζουμε, ή πετρέλαιο, από όπου το αγοράζουμε, επειδή δεν παρά-
γουμε ως χώρες αέριο και πετρέλαιο, μειώνεται το ΑΕΠ,
μειώνεται ο πλούτος. Και η ανάπτυξη που επιτυγχάνουμε είναι
παρά την αρνητική διεθνή συγκυρία. 

Το λέω αυτό γιατί ο κόσμος πρέπει να καταλαβαίνει ποιες είναι
οι πραγματικές οικονομικές μεταβλητές. Αυτές οι οικονομικές με-
ταβλητές στην περίοδο των προκατόχων μας ήταν εξαιρετικά αρ-
νητικές ως επιδόσεις, παρά –ξαναλέω- τη θετική συγκυρία. 

Θα φύγω τώρα από αυτό για να πω ένα θετικό πράγμα, στο
οποίο νομίζω ότι θα συμφωνήσουμε όλοι. Είναι και ένα ορόσημο
του Ταμείου Ανάκαμψης και αφορά τον κόσμο του πολιτισμού.
Είναι στην τροπολογία του Υπουργείου Οικονομικών το άρθρο 6
και το άρθρο 7, με τα οποία κάνουμε τα εξής. 

Επειδή πάρα πολύς κόσμος στον χώρο του πολιτισμού από το
2010 και μετά, στην ουσία την περίοδο των μνημονίων, και λόγω
της υπερφορολόγησης και λόγω των πολύ υψηλών ασφαλιστι-
κών εισφορών, έκλεισε τα βιβλία του και οδηγήθηκε στην παρά-
τυπη οικονομία, δίνουμε ένα ισχυρό κίνητρο για να επανέλθει
στην κανονική οικονομία. 

Διαπιστώσαμε το πρόβλημα όταν ήρθε η ώρα της πανδημίας,
που αυτοί οι άνθρωποι έπρεπε να βοηθηθούν και δεν δήλωναν
εισοδήματα πάρα πολλοί απ’ αυτούς. Και φτιάξαμε τότε το μη-
τρώο καλλιτεχνών, που ήταν μια λύση προσωρινή, μια λύση
ανάγκης, αλλά τώρα κάνουμε κάτι πιο ριζικό. Γι’ αυτούς οι οποίοι
θα ξανανοίξουν τα βιβλία τους για τρία χρόνια -για να είμαστε
ακριβείς, τα φορολογικά έτη 2022, 2023 και 2024- μηδενίζουμε
το τέλος επιτηδεύματος και ταυτόχρονα, εφόσον ξανανοίξουν τα
βιβλία τους αυτή την περίοδο, τους δίνουμε μία επιδότηση 30%
επί του τζίρου τους ως βοήθεια, μέχρι το ύψος των 5.000 ευρώ,
για να έχουν ένα πολύ ισχυρό κίνητρο να μπουν πίσω στην κανο-
νική οικονομία. 

Και επειδή υπάρχουν και οι συνεπείς, τους οποίους δεν μπορεί
μονίμως να ξεχνάμε, νομοθετούμε ταυτόχρονα μία μείωση του
τέλους επιτηδεύματος για τους ίδιους κωδικούς αριθμούς δρα-
στηριότητας, για καλλιτέχνες και χειροτέχνες, σε αυτούς που
ήδη έχουν ανοιχτά βιβλία. Πηγαίνει στα 400 ευρώ το τέλος επι-
τηδεύματος για την ίδια χρονική περίοδο. Αυτή είναι η μία τρο-
πολογία που ήθελα να υποστηρίξω. 

Η δεύτερη αφορά τη γούνα, όπου αξιοποιούμε το μέτρο της
αναστολής που είχαμε στην περίοδο της πανδημίας λόγω της με-
γάλης ουκρανικής κρίσης, διότι η γούνα θα είναι για χρόνια, φο-
βόμαστε, σε πολύ δύσκολη θέση. Πάντως, αυτή τη στιγμή είναι
σε πολύ δύσκολη θέση. 

Ολοκληρώνοντας, άκουσα την ένταση στην Αίθουσα και είχα
και διακοπές. Τώρα αυτοί που με διέκοψαν αποχώρησαν και έτσι
μπορώ να μιλώ ήρεμα. 

Μπαίνουμε σταδιακά στον τελευταίο χρόνο της τετραετίας και,
εκ των πραγμάτων, θα υπάρχει μεγαλύτερη πολιτική ένταση.
Όμως, είναι σημαντικό τα δημόσια οικονομικά να μείνουν όσο γί-
νεται προστατευμένα από την πολιτική ένταση και να τα συζη-
τούμε με λογική και ψυχραιμία και, κυρίως, με βάση τους
αριθμούς. Πιστεύω ότι, με βάση τους αριθμούς, με λίγη καλή θέ-
ληση, πάντα μπορούμε να έχουμε ένα ελάχιστο συμφωνίας, του-
λάχιστον στο τι συμβαίνει. Στην Αίθουσα αυτή δεν το αισθάνομαι
πολλές φορές πολύ εύκολο, αλλά καταβάλλουμε κατά το δυνα-
τόν προσπάθειες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούμε, κύριε
Σκυλακάκη. 
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Θα δώσω τον λόγο στον κ. Παπαδημητρίου από τη Νέα Δημο-
κρατία. Μετά είχα πει ότι θα δώσω τον λόγο στον κ. Καραθανα-
σόπουλο, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κομμουνιστικού
Κόμματος Ελλάδας. Θα τον παρακαλέσω, όμως, να δώσουμε
πρώτα τον λόγο στον κ. Κωνσταντινόπουλο, γιατί στις τέσσερις
η ώρα θα ανέβει να προεδρεύσει. Δέχεστε, κύριε Καραθανασό-
πουλε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδημητρίου από τη Νέα Δημοκρατία.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Από τα μικρά ψέματα καταλαβαίνεις ευκολότερα τα μεγάλα.

Ξεκινώντας δηλαδή από το πόσο μίλησε ο Υπουργός κ. Σταϊκού-
ρας νωρίτερα και τον υπολογισμό που έκανε ο συνάδελφός κ.
Δρίτσας καταλαβαίνεις για τα υπόλοιπα. Πόσο μάλλον όταν κά-
νεις υπολογισμό για το τι έχασε η χώρα. 

Αντιλαμβάνομαι ότι στην Αριστερά δεν είναι δημοφιλή ορι-
σμένα πράγματα. Για παράδειγμα δεν ασχολείται, με το τι σημαί-
νει «χαμένη ευκαιρία». Οι μόνες χαμένες ευκαιρίες που μπορεί
να ασχοληθεί η πλευρά της Αριστεράς είναι οι ιστορικές, στις
οποίες δεν θα μπω τώρα, διότι δεν υπάρχει χώρος, κύριε Πρό-
εδρε, να ξύσουμε πληγές. 

Η πραγματικά χαμένη ευκαιρία είναι αυτή που είπε προηγου-
μένως ο Αναπληρωτής, αυτά που χάσαμε το 2015 δεν ήταν μόνον
τα όσα ζήσαμε εμείς, είναι αυτά που δεν θα ζήσουν τα παιδιά
μας. Μία συγγνώμη μερικές φορές είναι μεγαλύτερη αυτοκρι-
τική, πλην όμως συμβάλλει πολύ περισσότερο στην κατανόηση
αυτού του κόσμου, πόσο μάλλον στα παιδιά. 

Αλλιώς, αν είναι να κάνουμε εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, μία
επανάληψη των όσων συμβαίνουν στις κομματικές σας οργανώ-
σεις ή στο συνέδριο που θέλετε να διοργανώσετε, βρείτε τα. Δεν
χρειάζεται να λύνουμε στη Βουλή τις διαφωνίες που έχει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ μεταξύ των μελών του και των τάσεων, τις οποίες εγώ σέ-
βομαι και παρακολουθώ με κάθε ενδιαφέρον. Αλλά, έλεος! Να
μπορούμε να μιλήσουμε, να μιλήσουμε επί του θέματος, να απαν-
τήσω στον συνάδελφο που δεν θέλει να γίνει τίποτα στο Ελλη-
νικό. Πουρνάρια και ασβοί. 

Τόσα χρόνια στηρίζατε όλους εκείνους που δεν ήθελαν να
γίνει τίποτε απολύτως. Στηρίζετε πάντοτε, δυστυχώς, κύριοι συ-
νάδελφοι, την αντίδραση. Έχετε γίνει μία ομάδα περιγέλαστων
αντιδραστικών, αντί να υποστηρίζετε εκεί που υπάρχει πρόοδος. 

Εδώ τώρα, όση ώρα είμαι στη Βουλή, παρακολουθώ συνεχείς
ρυθμίσεις, η μία μετά την άλλη, να λύσω αυτό το πρόβλημα, να
λύσω εκείνο το πρόβλημα, να προλάβω μια άλλη κατάσταση που
μπορεί να είναι δυσάρεστη. Δυσάρεστα ζούμε, δεν ζούμε ευχά-
ριστα. 

Δεν θέλω να φτάσω στο σημείο να σας πω ότι ευχαριστιέστε
επειδή ο κόσμος περνάει δύσκολα, η Ελλάδα, οι Έλληνες, οι Ελ-
ληνίδες περνούν δύσκολα, αλλά συμμετάσχετε κάπως σε αυτή
την προσπάθεια να ανταπεξέλθουμε στα όσα συμβαίνουν στον
κόσμο και τη χώρα μας πρώτα απ’ όλα. 

Όσον αφορά αυτά που γίνονται στο Ελληνικό, τις προάλλες
ήμασταν στον φορέα διαχείρισης του Ελληνικού. Και είχατε πει
ότι «Τι θα γίνει; Θα τα πάρει όλα ο Λάτσης και θα τα κάνει ό,τι
θέλει;». Υπάρχει φορέας με τη συμμετοχή των δήμων και εύχομαι
να συμμετάσχουν και οι δήμοι της Γλυφάδας και του Αλίμου, οι
οποίοι δυστυχώς μέχρι στιγμής δεν έχουν συμμετάσχει, ώστε να
υπάρχει μια συλλογική διαχείριση των πραγμάτων των δήμων. 

Κανένα δικαίωμα δεν χάθηκε. Όλα όσα είχατε προβλέψει δεν
επιβεβαιώνονται από τη ζωή, δεν επιβεβαιώνονται εκ των πραγ-
μάτων. Και αυτό θα όφειλε να σας κάνει λίγο πιο προσεκτικούς,
αν όχι σοφούς, κάτι που φαίνεται ότι αυτό έχει ακόμη μία προ-
οπτική μέσα στον χρόνο. 

Λέτε ότι θα γίνει εκεί καζίνο, γιατί εξάπτετε έτσι τη φαντασία
των ανθρώπων που παρακολουθούν. Θα γίνει ένα τεράστιο πο-
λιτιστικό κέντρο. Ναι, θα έχει και καζίνο. Πού είναι το πρόβλημα;
Το εξήγησε πάρα πολύ καλά ένας συνάδελφος. Οι προϋποθέσεις
υπάρχουν. Το εξήγησε πολύ καλά ο Κοινοβουλευτικός μας Εκ-
πρόσωπος, ο κ. Βρούτσης. 

Οι νόμοι πρέπει να εφαρμόζονται. Άπαξ και εφαρμόζονται, εδώ

είμαστε να πούμε: Είναι καλός; Είναι κακός; Να το αλλάξουμε.
Όχι, όμως, να λέμε γενικώς πράγματα τα οποία τελικώς αφήνουν
τη χώρα με λιγότερες δουλειές. Το ότι η ανεργία έχει πάει στο
12% δεν αναφέρεται ποτέ. Ευτυχώς δεν λέτε ότι είναι ψεύτικος
ο αριθμός. Κάποτε το λέγατε αυτό. Τώρα δεν το αντιμετωπίζετε
με αυτό τον τρόπο, διότι οι ίδιοι εσείς έχετε την ίδια αγωνία που
έχουμε κι εμείς να μπουν περισσότεροι άνθρωποι να δουλέψουν. 

Βλέπω πόσο καλά πήγε -τώρα που βγήκαν τα αποτελέσματα
ας δώσω κι εγώ συγχαρητήρια στα παιδιά που έδωσαν τη μάχη
και την κέρδισαν- ένα παιδί που πριν τρία χρόνια ήρθε στην Ελ-
λάδα, κυνηγημένο από το τυραννικό καθεστώς του Ιράν και εδώ
τώρα είναι αριστούχος και θα είναι μπροστά και θα βρει δουλειά
και θα δουλέψει εδώ στην Ελλάδα μαζί μας. Τα καλά παραδείγ-
ματα υπάρχουν, αλλά εσείς τρώτε τον χρόνο σας να υποστηρί-
ζετε στις Βρυξέλλες τα αρνητικά παραδείγματα. Έχετε
αγκαλιάσει τον Ιάσωνα αλλά ξεχνάτε τον Κούρου. Τώρα που σας
το λέω μπορεί να πάτε τον βρείτε, αλλά -δόξα τω Θεώ- το παιδί
για να πάρει 20 στα Μαθηματικά δεν θα σας πλησιάσει. 

Άρα, αυτό που γίνεται στο Ελληνικό είναι καλό και γι’ αυτό ερ-
χόμαστε και το οργανώνουμε και το κάνουμε να πάει πιο γρή-
γορα μπροστά. Δεν σας αρέσει; Παρά ταύτα, εμείς σας καλούμε
να συμμετέχετε σε αυτή την προσπάθεια, να βγάλουμε την Ελ-
λάδα ξανά μπροστά. Αυτό που μετράει είναι από τη μια αυτό που
χάνεις, τη στιγμή που θα μπορούσε να το έχεις. Το είπε, νομίζω,
προηγουμένως ο Αναπληρωτής Υπουργός πολύ ωραία. Γιατί
όλες οι χώρες πήγαν μπροστά. Όταν πηγαίνουν μπροστά γρή-
γορα τι κάνουν; Φτιάχνουν κομπόδεμα. Εμείς το μόνο κομπόδεμα
που έχουμε είναι το κομπόδεμα που πήρατε από τους φόρους
και τους ξανά φόρους και τις δόσεις που δεν χρειαζόμασταν κα-
νονικά, ένα κομπόδεμα το οποίο έρχεστε εδώ και το λέτε. Και αρ-
νείστε -και το αρνήθηκε ο κ. Τσακαλώτος, ο όποιος γνωρίζει τα
νούμερα- ότι κομπόδεμα υπήρχε το 2014. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πόσο ήταν;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Αν το 2015

είχαμε τελειώσει και δεν είχατε κάνει τις ασχημονίες τις οποίες
κάνατε πάνω στο σώμα της πατρίδας, αυτή τη στιγμή η πατρίδα
θα ήταν πολύ πιο μπροστά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πόσο ήταν το κομπόδεμα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουμπλή,

σας παρακαλώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κι έρχεστε

εδώ και λέτε ψέματα. Και τότε σας λέγαμε -εγώ προσωπικά σας
το έλεγα από το πρωί έως το βράδυ, διότι αυτή ήταν η δουλειά
μου- μην κάνετε αυτά…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουμπλή,

γιατί μετατρέπετε τη διαδικασία σε πάνελ; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι θέλετε να πετύχετε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν ακούγεστε! Σας

παρακαλώ. Σεβαστείτε τον ομιλητή!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Πρόσεχε

καλά, γιατί σε προορίζει ο Τσίπρας για Υπουργό. Μαθαίνω ότι
δεν θα βάλει αυτή που συζητιέται. Θα βάλει μάλλον εσένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην απαντάτε, κύριε
Παπαδημητρίου, σας παρακαλώ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Αυτά που
λες για το δημόσιο χρέος θα μας τινάξουν στον αέρα. Κι όμως
το έκανε και μας τίναξε στον αέρα. 

Θέλω, πάρα ταύτα, επειδή βλέπω και τους αγαπητούς συνα-
δέλφους της Ελληνικής Λύσης να μεταφέρετε στον Πρόεδρο ότι
η θέση σας για το ζήτημα του πότε μπορεί να διακοπεί μία κύηση
είναι λανθασμένη. Και το να θέλετε να τη βάλετε σε δημοψήφι-
σμα την κάνει πιο λανθασμένη, δεν την διευκολύνει. 

Η ελευθερία που χρειάζεται στη γυναίκα και στον άνδρα -γιατί
λάθος λέμε συνεχώς ότι η γυναίκα είναι αυτή που αποφασίζει,
στις περισσότερες περιπτώσεις τα ζευγάρια το συζητούν και τα
αγαπημένα ζευγάρια ακόμη περισσότερο και, βεβαίως, η γυναίκα
όταν είναι μόνη της πρέπει να έχει το απόλυτο δικαίωμα. Σε κάθε
περίπτωση η ελευθερία- είναι αυτή που θέλουμε να υπάρχει. Δεν
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πρέπει η Βουλή να αποφασίσει για το τι θα ισχύει γιατί περιορίζει
την ελευθερία. Ούτε μπορούμε να πούμε σε ένα δημοψήφισμα,
το οποίο θα βάλει -ανάλογα με τα πάθη της στιγμής- να πάμε
προς τα εδώ ή προς τα εκεί. Διασφαλίζεται πολύ καλύτερα και ο
σεβασμός όσων δεν πιστεύουν στην έκτρωση γιατί έχουν θρη-
σκευτικές ή ιδεολογικές ή οποιαδήποτε άλλη αντίληψη, αλλά δια-
σφαλίζεται η ελευθερία και τα ατομικά δικαιώματα πολύ
καλύτερα για όλους. Άρα, πιστεύω ότι πρέπει να την πάρετε πίσω
αυτή την πρόταση και να μην επιμείνετε, αγαπητοί συνάδελφοι.

Θέλω να σας πω ότι ακόμη -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αν
μου επιτρέπετε - ότι ακούω και από συναδέλφους της Αντιπολι-
τεύσεως ότι οι γυναίκες πρέπει να μπορούν να διαχειρίζονται
ελεύθερα το σώμα τους. Δεν διαχειρίζονται το σώμα τους. Την
υπόληψή τους, την ελευθερία τους, το δικαίωμά τους να αποφα-
σίζουν ό,τι θέλουν όπως θέλουν στη σεξουαλική τους υπόσταση
διαχειρίζονται. Δεν είναι μόνο σώμα μια γυναίκα. Έλεος. Επειδή
το λέτε συχνά, δηλαδή. Είσαστε και Αριστεροί εσείς.

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι θα υπερψηφίσω
προφανώς τις ρυθμίσεις για έναν πολύ απλό λόγο. Γιατί είναι
όλες θετικές. Όλες λύνουν πρόβλημα. Θέλω να υπενθυμίσω
στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, οι οποίοι δεν ξέρουν τι
άλλο να κάνουν και ζητούν εκλογές ότι μη λέτε δεξιά - αριστερά
ότι δεν υπάρχει έργο, οι υπουργοί έχουν κατεβάσει τα μολύβια,
είναι στην επαρχία τους και κάνουν προεκλογική δουλειά. Πολι-
τική δουλειά κάνουν και πρέπει να συνεχίσουν να κάνουν. Εδώ,
όμως, είμαστε φορτωμένοι συνεχώς με δουλειά και με θετικές
διατάξεις. Γι’ αυτό κάντε λιγάκι υπομονή ακόμη. Θα συνεχιστεί
αυτό το έργο μέχρι εκεί που έχει πει ο λαός. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούμε πολύ,
κύριε Παπαδημητρίου.

Καλείται στο Βήμα ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος από το
ΠΑΣΟΚ - Κίνημα Αλλαγής, στη συνέχεια πάμε στον κ. Καραθα-
νασόπουλο τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κομμουνιστι-
κού Κόμματος Ελλάδας και στη συνέχεια τον κ. Γρηγοριάδη τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25. Δεν βάζω κάποιον εν-
διάμεσα γιατί πρέπει να ανέβει πάνω στην επιτροπή. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Κωνσταντινόπουλε. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέμαι πολλές φορές αν η προσπά-

θεια να ανεβούν οι τόνοι έχει να κάνει με το να αποκρύψουν κά-
ποιοι πόσο πολύ μοιάζουν. Ακούω για εξεταστικές και θα
σκεφτόμουν ότι όσο έκανε εξεταστική ο ΣΥΡΙΖΑ για την περίοδο
Καραμανλή, άλλη τόσο έκανε εξεταστική η Νέα Δημοκρατία για
την περίοδο Τσίπρα - Βαρουφάκη. Σιγά το θέμα. Ισόπαλοι ήρθατε
σε αυτό. 

Ας δούμε τώρα, όμως, στο νομοσχέδιο τι συγκεκριμένα ζητή-
ματα υπάρχουν στα οποία έχουν κοινές καταβολές ΣΥΡΙΖΑ και
Νέα Δημοκρατία, όπως το θέμα που αφορά φορολογικές ρυθμί-
σεις για τις υβριδικές οντότητες. Τι είναι αυτό; Είναι ευρωπαϊκή
οδηγία. Πότε ήρθε; Ήρθε το 2017. Ποιος κυβερνούσε; Ο ΣΥΡΙΖΑ.
Πότε το φέρνει η Νέα Δημοκρατία; Λίγο πριν φύγει. Για να σας
ρωτήσω, θα μας πείτε εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ και εσείς στη Νέα Δη-
μοκρατία αν υπάρχουν επιχειρήσεις που αξιοποίησαν αυτό και
ωφελήθηκαν; Δεν υπάρχει διαφωνία σε αυτό. Το αφήνω.

Πάμε στα θέματα του Ελληνικού. Εδώ μιλάμε για τον τρελό
παραλογισμό. Απευθύνομαι κυρίως στον Υπουργό, γιατί πάντα
προσπαθεί, για να είμαστε ειλικρινείς, να έχει έναν άλλο τρόπο
συμπεριφοράς. Ήταν, όμως, κι αυτός στη Νέα Δημοκρατία. Τι να
κάνουμε. Ακούστε τώρα το παράλογο. Έρχεται η Νέα Δημοκρα-
τία σήμερα και φέρνει ως νόμο αυτό που είχε καταψηφίσει το
2016. Η Νέα Δημοκρατία η οποία είναι μια φιλελεύθερη κυβέρ-
νηση η οποία θέλει τις επενδύσεις και όλα αυτά, κύριε Παπαδη-
μητρίου, που είστε και στον Νότιο Τομέα, το 2016 για τις
ρυθμίσεις για τη χορήγηση άδειας καζίνο στο πρώην διεθνές αε-
ροδρόμιο του Ελληνικού τις είχε καταψηφίσει. 

Να σας πω τώρα τι είχε καταψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ για το Ελληνικό;
Εδώ μιλάμε για το παράλογο. Πώς λέει ο κύριος Πρωθυπουργός
ότι δεν συνομιλούμε με το παράλογο, εννοώντας την Τουρκία;

Μιλάμε για το παράλογο. Η Νέα Δημοκρατία φέρνει κάτι το οποίο
είχε καταψηφίσει πριν λίγα χρόνια, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ για το Ελ-
ληνικό -τα ξέρουμε, με τον κ. Τσακαλώτο έχουμε κάνει πεντακό-
σιες ερωτήσεις- όμως, για να είμαστε δίκαιοι, με δυσκολίες και
όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε πλαίσιο για τα καζίνο. Έφτιαξε καζίνο
στη Σαντορίνη, έφτιαξε καζίνο παντού.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Στη Σαντορίνη;
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Βεβαίως, εσείς το φέρατε. Εσείς το φέρατε το πλαίσιο.
Δεν το θυμάστε καλά. Για ρωτήστε εδώ τον υπουργό σας. Για
ρωτήστε για το πλαίσιο. Για να ρωτήσουμε για την καζινοποίηση
που έγινε σε άλλα θέματα. Άρα, εδώ μιλάμε για ένα παράλογο
ζήτημα. Το μάθατε, κύριε Σαντορινιέ; Σας το είπε ο κ. Τσακαλώ-
τος. Υπάρχει στο πλαίσιο αδειοδότησης του ν.4512/2018. 

Αυτοί εδώ ψηφίζουν πράγματα και δεν θυμούνται τι έχουν ψη-
φίσει. Άρα, μιλάμε για το απόλυτο παράλογο Νέας Δημοκρατίας,
ΣΥΡΙΖΑ. Σας μοιάζει να είστε τόσο μακριά και να έχετε τόσο δια-
φορετική πολιτική; Καμμία.

Εμείς σταθερά στηρίζαμε το Ελληνικό, από την αρχή, όχι για να
αγκαλιαστούμε με τους επενδυτές, αλλά γιατί πιστεύουμε ότι είναι
μια μεγάλη επένδυση. Και όταν στη Νέα Δημοκρατία νομίζανε ότι
είναι η μεγαλύτερη επένδυση της Β’ Αθηνών, εμείς τους λέγαμε
ότι είναι η μεγαλύτερη στην Ευρώπη. Αλλά εν πάση περιπτώσει,
ποιος τα θυμάται αυτά στην κοινωνία και τι λέγατε στη Βουλή. 

Πάμε, όμως, τώρα στο τελευταίο θέμα –για να δείτε πόσο μοι-
άζετε και πόσο δεν μπορεί ο κόσμος να καταλάβει όλο αυτό- στο
θέμα της ακρίβειας και της ρήτρας αναπροσαρμογής. Τι έλεγε
η Κυβέρνηση τον τελευταίο καιρό; Επιδότηση του καταναλωτή ή
της επιχείρησης. Η επιδότηση του καταναλωτή και της επιχείρη-
σης ήταν ουσιαστικά επιδότηση κα του ηλεκτροπαραγωγού.
Μετά από κάποια στιγμή κατάλαβε, αφού η κρίση προχωρούσε,
ότι έπρεπε να δει τι θα κάνει με τη ρήτρα αναπροσαρμογής. Τι
κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ στη Βουλή; Σημαντικό. Αναστολή της ρήτρας
αναπροσαρμογής και ό,τι αποφασίσουν τα δικαστήρια. Τώρα τι
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ για να μην τους αδικούν; Πλαφόν στα κέρδη. 

Ακούστε, ας πάρω την καλύτερη εκδοχή. Τι έρχεται και κάνει
η Κυβέρνηση; Σήμερα καταργεί τη ρήτρα αναπροσαρμογής αλλά
οι αυξήσεις στις τιμές μέσα θα μπαίνουν. Ποιος είναι ο φόβος
και των δύο κομμάτων που έχουν σχέση με τους ηλεκτροπαρα-
γωγούς; Να μην απαντήσουν σε ένα θέμα. Πλαφόν στη λιανική
τιμή με τιμή Μαΐου λέμε εμείς, μπορεί να πάει Ιουνίου, συν 10%.
Γιατί δεν μπορούν να το κάνουν; Είναι γνωστές οι εξαρτήσεις που
έχουν διαχρονικά. Είναι γνωστές οι εξαρτήσεις που υπάρχουν με
τους ηλεκτροπαραγωγούς, των κομμάτων. Και γιατί δεν κάνουν
πλαφόν στη λιανική;

Άκουσα σήμερα τον κ. Φάμελλο να λέει «Δεν ξέρετε από οικο-
νομικά». Εντάξει –λέω- ξέρει ο ΣΥΡΙΖΑ από οικονομικά. Πρέπει
να βάλουν πλαφόν στα κέρδη. Ακούστε! Ο φόβος στον ηλεκτρο-
παραγωγό είναι μην του πούμε πλαφόν μέχρι εκεί. Αυτό δεν έχει
ξαναγίνει ποτέ στην χώρα. Δύο κόμματα να υποστηρίζουν με
κάθε τρόπο να μη μειωθεί η τιμή στην ενέργεια. Εάν πιστεύετε
κάτι άλλο υπάρχει μια πρόταση του ΠΑΣΟΚ και του Νίκου Αν-
δρουλάκη. Πλαφόν στην λιανική τιμή ενέργειας με τιμή Μαΐου
2021 συν 10%. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: … ποιος θα το πληρώσει; 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ ( Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Επειδή λέτε ποιος θα το πληρώσει και τα λέει και η Νέα
Δημοκρατία αυτά, έχετε κοινά. Οι ηλεκτροπαραγωγοί. 

Θα τελειώσω με το εξής. Επειδή έχετε άγχος και λέτε ποιος
θα είναι Πρωθυπουργός και έχετε την κοινή άποψη, γιατί άκουσα
τον κ. Τσίπρα και τον κ. Μητσοτάκη να λένε ότι ο αρχηγός του
πρώτου κόμματος πρέπει να είναι Πρωθυπουργός, σας εύχομαι
να ψηφίσει ο ένας τον άλλο. 

Σας ευχαριστώ πάρα  πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εμείς σας ευχαρι-

στούμε και για την τήρηση του χρόνου. 
Καλείται στο Βήμα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κομ-

μουνιστικού Κόμματος Ελλάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 
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(Στο σημείο αυτό την Προεδρική  Έδρα καταλαμβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επιτρέψτε μου να σχολιάσω και να κατακρίνω τον σκοταδισμό
που ξεσπάθωσε ο κ. Βελόπουλος ενάντια στο δικαίωμα των γυ-
ναικών στην άμβλωση. Αξιοποίησε την αντιδραστική απόφαση
του Ανώτατου Δικαστηρίου των ΗΠΑ, απέναντι ακόμη και σε αυτό
το περιορισμένο δικαίωμα που είχαν οι γυναίκες στις Ηνωμένες
Πολιτείες.

Βεβαίως, αναδεικνύει και κάτι άλλο αυτή η απόφαση. Πίσω
από αυτή την απόφαση προσπαθούν να κρύψουν με κροκοδείλια
δάκρυα ο Μπάιντεν και οι Δημοκρατικοί τις ευθύνες τους, γιατί
ποτέ δεν είχαν καθιερώσει την πρόσβαση των γυναικών των Ηνω-
μένων Πολιτειών στο καθολικό κοινωνικό δικαίωμα στη δημόσια
και δωρεάν άμβλωση. Μέχρι και το δημογραφικό ζήτημα έφερε
ως πρόσχημα για να δικαιολογήσει αυτήν την απαράδεκτη
άποψή του, ενώ είναι γνωστό ότι το δημογραφικό είναι επί της
ουσίας πρόβλημα που αντανακλά τις απαράδεκτες οικονομικές
και κοινωνικές συνθήκες που βιώνουν οι νέοι και οι νέες στη
χώρα μας. 

Ασπίδα προστασίας απέναντι στην αντιδραστικοποίηση και την
οπισθοδρόμηση που φέρνει αυτή η απόφαση είναι η πάλη για τα
σύγχρονα δικαιώματα των γυναικών. Για το καθολικό κοινωνικό
δικαίωμα της γυναίκας στη δημόσια δωρεάν και ασφαλή άμ-
βλωση στην προστασία της αναπαραγωγικής της ηλικίας, για να
σπάσει ο φαύλος κύκλος της εκμετάλλευσης, της καταπίεσης και
της ανισοτιμίας της γυναίκας. 

Σκοταδισμός, αλλά και μίσος από το ίδιο πρόσωπο απέναντι
στους μετανάστες που προσπαθούν να επιβιώσουν στη χώρα
μας κάτω από συνθήκες σκληρής εκμετάλλευσης και απαράδε-
κτων συνθηκών διαβίωσης -λέγε με Μανωλάδα, αν κάτι σας θυ-
μίζει- μόνο και μόνο για να θωρακιστούν τα κέρδη των
καπιταλιστών. 

Αυτά τα δύο θέματα χαρακτηρίζουν και τον αντιδραστικό χα-
ρακτήρα της Ελληνικής Λύσης, ενώ ακόμη είναι νωπό το χώμα
στα σύνορα του Μαρόκου και της Ισπανίας από το αίμα των με-
ταναστών που τους τσάκισαν και τους χτύπησαν αλύπητα οι δυ-
νάμεις καταστολής και των δύο χωρών. Σοκαριστικές εικόνες
που προκαλούν φρίκη και αποτροπιασμό. Μιλάμε για το έγκλημα
στη Μελίγια και αυτό το έγκλημα δεν είναι τίποτα άλλο παρά το
αποτέλεσμα της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θεωρεί
τους ξεριζωμένους ως εισβολείς και ως υβριδική απειλή. 

Κυνικός ήταν και ο κατά τα άλλα προοδευτικός σοσιαλδημο-
κράτης Ισπανός Πρωθυπουργός ο οποίος μοίρασε συγχαρητή-
ρια στις δυνάμεις καταστολής που απέτρεψαν την εισβολή.
Αλήθεια, γιατί χάνουν τα λόγια τους σήμερα οι εκπρόσωποι του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ; Ήπιαν το αμίλητο νερό; Δεν βρήκαν τί-
ποτα να πουν για αυτή τη στάση ενός Πρωθυπουργού που τον
περιφέρουν και μιλάνε κάθε μέρα για αυτόν; Τον περιφέρουν ως
παράδειγμα προοδευτικής διακυβέρνησης. Να τον χαίρονται τον
Σάντσες ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, γιατί ακριβώς αποτελεί ένα
ακόμη παράδειγμα που τόσο οι νεοφιλελεύθερες όσο και οι σο-
σιαλδημοκρατικές κυβερνήσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση εφαρ-
μόζουν απαρέγκλιτα την ίδια αντιδραστική πολιτική. 

Είναι ένα ακόμη παράδειγμα τα γεγονότα στη Μελίγια της κα-
πιταλιστικής βαρβαρότητας που υπερασπίζεστε όλοι σας μέσα
σε αυτήν την Αίθουσα πλην του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελ-
λάδας γιατί ο καπιταλισμός δολοφονεί και δολοφονεί ακόμη και
ξεριζωμένους που δεν έχουν στον ήλιο μοίρα. 

Κανένα κόμμα δεν βρήκε να πει μια κουβέντα στη σημερινή
συνεδρίαση για τη σύνοδο κορυφής του ΝΑΤΟ στη Μαδρίτη, η
οποία ξεκινά σήμερα, για τα σχέδιά τους να θέσει σε πολιτική
ετοιμότητα τριακόσιες χιλιάδες άνδρες στα σύνορα της Ανατο-
λικής Ευρώπης, για την αναβάθμιση της πολεμικής μηχανής στην
Ανατολική Ευρώπη, δαπανώντας μάλιστα το αστρονομικό ποσό
του 1,05 τρισεκατομμυρίων ευρώ. Όλα αυτά τα κάνει για την
προάσπιση της δημοκρατίας, είναι φανερό. Σχέδια που αποτε-
λούν θανάσιμη απειλή για τους λαούς, για γενίκευση της σύγ-
κρουσης που ήδη διεξάγεται στο ουκρανικό έδαφος ανάμεσα
στους αμερικανονατοϊκούς και τους Ευρωπαίους από τη μια
μεριά και στους Ρώσους από την άλλη. Και μέσα ακριβώς από
αυτούς τους σχεδιασμούς περνάνε και οι τουρκικές αξιώσεις σε

βάρος των κυριαρχικών δικαιωμάτων της χώρας μας. Μέσα από
τα ανατολίτικα παζάρια που κάνει η κυβέρνηση Ερντογάν με τους
νατοϊκούς και τους ευρωενωσιακούς συμμάχους σας, για την
αναβάθμιση της θέσης της συνολικά στην περιοχή, αλλά και για
να υλοποιηθούν οι αμερικανονατοϊκοί σχεδιασμοί για τη συνδια-
χείριση στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο. 

Έτσι, λοιπόν, η μετατροπή της χώρας μας που έχει τη σφρα-
γίδα της Νέας Δημοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ σε ορ-
μητήριο αλλά και σημαιοφόρο των σχεδιασμών των γερακιών όχι
μόνο δεν προστατεύει, αλλά αντίθετα αμφισβητεί τα κυριαρχικά
δικαιώματα της χώρας μας, βάζει σε κίνδυνο τους λαούς της πε-
ριοχής. 

Έτσι, λοιπόν, επιβεβαιώνεται ότι στις ράγες που χαράζει η αν-
τιδραστική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η εξυπηρέτηση
των συμφερόντων των Ηνωμένων Πολιτειών και του ΝΑΤΟ ανε-
ξάρτητα από τον όποιο μηχανοδηγό είτε αυτός είναι ο σημερινός
Πρωθυπουργός είτε ο αυριανός, οι θέσεις των λαϊκών στρωμά-
των συνολικά συνεχώς θα επιδεινώνεται. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο και αδιάψευστο κριτήριο για τον λαό είναι η στάση κάθε
κόμματος απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και τους
Αμερικανούς.

Να περάσουμε στον Σκαραμαγκά, κύριε Υπουργέ. Είναι ιδιαί-
τερα διδακτική η ιστορική διαδρομή και πολύ αποκαλυπτική,
τόσο για τον διαχρονικό χαρακτήρα της καπιταλιστικής ανάπτυ-
ξης και ανεξάρτητα από το κάθε φορά ιδιοκτησιακό καθεστώς
των ναυπηγείων που ήταν ιδιαίτερα πλούσιο. Τα ναυπηγεία ιδρύ-
θηκαν το 1937 στη σημερινή τους θέση. Το 1958 μεταβιβάστηκαν
από το αστικό κράτος στον Νιάρχο που ήταν τότε μια περίοδος
ιδιαίτερα αναπτυξιακή και συνδέονταν άμεσα με την άνοδο της
ελληνικής ναυτιλίας. Έτσι, λοιπόν, στα ναυπηγεία Σκαραμαγκά
γίνονταν μετασκευές πλοίων, επισκευές, αλλά και κατασκευή
νέων πλοίων. Όμως στις αρχές της δεκαετίας του ‘80 όταν συ-
νολικά η ναυπηγική βιομηχανία στην Ευρωπαϊκή Ένωση μπήκε
σε κρίση και ταυτόχρονα είχαμε την ανάπτυξη της ναυπηγικής
βιομηχανίας της Άπω Ανατολής τότε τα ναυπηγεία άρχισαν να
έχουν χρέη και ελλείμματα, με αποτέλεσμα το 1958 το αστικό
κράτος επί ΠΑΣΟΚ να κρατικοποιήσει τα ναυπηγεία, στρεφόμενο
επί της ουσίας στη ναυπήγηση πολεμικών σκαφών και από αυτήν
την άποψη συνεργάστηκε με τον γερμανικό όμιλο «BLOHM
VOSS».

Το 1995 επιλέγεται η λύση «51 – 49», όπου το 51% έμεινε στην
ETBA και το 49% μεταβιβάστηκε στους εργαζομένους, συμμετο-
χικό επιχειρηματικό σχήμα και οι εργαζόμενοι μάλιστα τότε έβα-
λαν 8 δισεκατομμύρια δραχμές για να συμμετάσχουν και να
αγοράσουν τις συγκεκριμένες μετοχές. Μάλιστα για να πειστεί
η Κομισιόν ότι αυτό το σχήμα είναι βιώσιμο, επέβαλε με τη σύμ-
φωνη γνώμη και της ελληνικής κυβέρνησης τότε, ιδιώτη μάνα-
τζερ, με αποτέλεσμα το μάνατζερ να το αναλάβει αμερικανική
αυτή τη φορά εταιρεία η «Brown and Root», η οποία τα εγκατα-
λείπει τα ναυπηγεία το 1998, τρία χρόνια μετά. Το 2001 τα ναυ-
πηγεία παραχωρούνται στον γερμανικό όμιλο «HDW», ο οποίος
εξαγοράστηκε από πολυεθνική. Το 2010 μπαίνει στο μετοχικό
σχήμα και η εταιρεία «Abu Dhabi Mar» με το 75% των μετοχών,
με αποτέλεσμα να φτάσουμε το 2018 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ τα
ναυπηγεία να περάσουν υπό καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης και
επί της ουσίας να δούμε ότι έχουμε μια μακροχρόνια πορεία
όπου τα ναυπηγεία απαξιώνονται και αυτή η απαξίωση γίνεται σε
βάρος και των παραγωγικών δυνατοτήτων, αλλά και σε βάρος
των εργαζομένων στα ναυπηγεία και μάλιστα με την Ευρωπαϊκή
Ένωση να παίζει τον ρόλο του χωροφύλακα για να επιβάλλει συ-
νεχώς πρόστιμα στις ελληνικές κυβερνήσεις και στα ναυπηγεία.

Μας ρώτησε ο κ. Βρούτσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, αν είμαστε ευχαριστημένοι από την εικόνα των ναυπηγείων.
Αλήθεια, θα ρωτήσει τον εαυτό του ποιος ευθύνεται γι’ αυτήν την
εικόνα; Δεν ευθύνονται όλες οι κυβερνήσεις και της Νέας Δημο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ; Βεβαίως. Και τώρα ξαφ-
νικά τσακώνεστε στη Βουλή ποιος θα είναι ο σωτήρας που θα
σώσει για ακόμη μια φορά τα χρεοκοπημένα ναυπηγεία, που με
τις πολιτικές σας, πολιτικές εξυπηρέτησης των συμφερόντων του
κεφαλαίου, τα οδηγήσατε στη σημερινή κατάσταση και στα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουν οι εργαζόμενοι.
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Αλλά δεν αναδείχθηκε καθόλου -γιατί άλλωστε να αναδειχθεί-
και η μεγάλη εικόνα πριν από τον εισηγητή του ΚΚΕ. Ποια είναι
η μεγάλη εικόνα; Ότι στην περιοχή μας εκδηλώνεται ένας σφο-
δρότατος ανταγωνισμός, από τη μια μεριά ανάμεσα στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες και τη Ρωσία, ενεργειακός ανταγωνισμός,
ανταγωνισμούς σε στρατιωτικό επίπεδο, απέναντι οι Ηνωμένες
Πολιτείες στις θέσεις που έχουν οι Ρώσοι για να αποδυναμωθούν
στα Βαλκάνια, στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο. Ταυτό-
χρονα, με αυτόν τον ανταγωνισμό υπάρχει ο ανταγωνισμός ανά-
μεσα στις ΗΠΑ και στην Κίνα, ο εμπορικός πόλεμος -όπως
καταγράφεται- απέναντι στον νέο δρόμο του μεταξιού οι Αμερι-
κανοί για να μην υλοποιηθεί. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και δεν
είναι τυχαίο ότι έχουμε μπλοκάρισμα με υπόδειξη των αμερικα-
νικών κυβερνήσεων και των συμφερόντων τους μια σειρά κινεζι-
κών επενδύσεων που σχετίζονται για τη μετατροπή της χώρας
μας στη βασική πύλη διαμόρφωσης του δρόμου του μεταξιού
προς την Ανατολική Ευρώπη.

Έτσι, λοιπόν, οι Αμερικάνοι τι απαιτούσαν και από την προηγού-
μενη κυβέρνηση και από τη σημερινή και τα πήραν; Απαιτούσαν
νέες στρατιωτικές υποδομές. Η προηγούμενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ τους έδωσε νέες βάσεις, Στεφανοβίκειο, Αλεξανδρούπολη.
Απαιτούσαν πρόσβαση στις λιμενικές υποδομές. Θέλετε να τους
δώσετε -και οι προηγούμενοι και οι σημερινοί- το λιμάνι της Αλε-
ξανδρούπολης, της Καβάλας, αλλά και ενδεχομένως να επαναδια-
πραγματευθείτε και για το λιμάνι της Θεσσαλονίκης και μια σειρά
άλλα και ήθελαν και πρόσβαση στα ναυπηγεία.

Έτσι, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ συμφώνησε να παραχωρηθούν τα ναυ-
πηγεία του Νεωρίου στη Σύρο στην αμερικανική ONEX, η ίδια
εταιρεία σήμερα διαπραγματεύεται σε κοινοπραξία με την ιτα-
λική «FINCANTIERI» για τα ναυπηγεία Ελευσίνας και τα ναυπη-
γεία Σκαραμαγκά δόθηκαν στον Προκοπίου. Το ότι ενδιαφέρουν
πάρα πολύ τους αμερικανικούς σχεδιασμούς τα ναυπηγεία δεν
είναι τυχαία και η πρόσφατη συνέντευξη του νέου Πρέσβη των
Ηνωμένων Πολιτειών στη χώρα μας όπου ανέδειξε ότι τα ναυπη-
γεία Σκαραμαγκά αλλά και Ελευσίνας παίζουν ιδιαίτερη στρατη-
γική σημασία στα αμερικάνικα συμφέροντα στην περιοχή και
βεβαίως για να εξυπηρετούν, πέρα από τους επιχειρηματικούς
σχεδιασμούς και το μπλοκάρισμα των κινεζικών επιδιώξεων και
τα συμφέροντα για επισκευή του αμερικανικού έκτου στόλου.

Έτσι, λοιπόν, η επένδυση η οποία σχεδιάζεται στα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά τα έχει όλα. Και επισκευή πλοίων και κατασκευή
γιοτ και logistics, αλλά και πάνω από όλα και ενεργειακές υπο-
δομές για παραγωγή και ηλεκτρική ενέργεια από ανανεώσιμες
πηγές και ιδιαίτερα μέσα στους σχεδιασμούς είναι και η δημι-
ουργία σταθμού LNG, δηλαδή αποθήκευσης και αεροποίησης
του υγροποιημένου φυσικού αερίου που ο όμιλος Προκοπίου
έχει όχι μόνο πλοία που μεταφέρουν LNG -έναν ισχυρό στόλο-,
αλλά ταυτόχρονα να διαθέτει και δύο –ήδη τη μια την έχει παρα-
λάβει- πλοία FSRU, τα οποία μπορούν να αποθηκεύουν και να
αεροποιούν το υγροποιημένο φυσικό αέριο. Να, λοιπόν, πώς εξυ-
πηρετείτε συνολικά τους σχεδιασμούς και δεν βάζετε κανέναν
απολύτως αστερίσκο.

Δεύτερο ζήτημα το οποίο έχει σημασία να αναδείξουμε είναι
το γεγονός ότι η επένδυση αυτή εντάσσεται στις στρατηγικές
επενδύσεις, δηλαδή και διευκολύνονται για το σύνολο των αδει-
οδοτήσεων, αλλά και διασφαλίζεται στη συγκεκριμένη επένδυση
ζεστό χρήμα μέσα από τις φορολογικές απαλλαγές και τα κίνη-
τρα, τα φορολογικά αλλά και τα επενδυτικά. Βεβαίως, η επιχεί-
ρηση θα δοθεί καθαρή από εργαζόμενους. Γιατί για τον νέο
επενδυτή και στη συγκεκριμένη περίπτωση τα ναυπηγεία Σκαρα-
μαγκά -η «ΛΑΡΚΟ» χθες- αποτελούν βάρος οι κατακτήσεις των
εργαζομένων και οι συλλογικές συμβάσεις και θέλουν εργαζόμε-
νους φτηνούς, αναλώσιμους και χωρίς δικαιώματα.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, με τα δεδουλευμένα, τα οποία έχουν
επιδικαστεί οριστικά στους εργαζόμενους, τι θα γίνει; Θα τα δώ-
σετε και με ποιον τρόπο; Δεύτερον, θα πάρουν αποζημιώσεις εάν
απολυθούν; Δεν περιλαμβάνεται τίποτα.

Εμείς λέμε, όμως, το εξής: Όλα αυτά, βεβαίως, τα δεδουλευ-
μένα να δοθούν, αλλά ταυτόχρονα να διασφαλιστούν και όλες οι
θέσεις εργασίας, κάτω από το νέο καθεστώς της ιδιωτικοποίησης
που προσπαθείτε να κάνετε. Αλλά, ούτε αυτό το κάνετε, γιατί,

βεβαίως, και εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ συμφωνείτε στην πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι πρέπει να δοθούν καθαρές οι επιχειρή-
σεις από εργαζόμενους. Από αυτή την άποψη το ερώτημα παρα-
μένει, τι θα γίνει με τα δεδουλευμένα; 

Υπάρχει και ένα δεύτερο ερώτημα, γιατί γράφτηκε στον Τύπο
πολύ πρόσφατα. Τι θα γίνει με τον Γαλλολιβανέζο Σάφα που είχε
τα ναυπηγεία εκ μέρους της εταιρείας «Abu Dhabi MAR»; Γρά-
φτηκε ότι θα αποζημιωθεί, για να τελειώσει, τέλος πάντων, τις δι-
καστικές διαμάχες με το ελληνικό κράτος και ότι, μάλιστα, μιλάει
και για ένα ποσό επάνω από 200 εκατομμύρια ως αποζημίωση.
Το επιβεβαιώνετε, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε μπει σε μία τέτοια
διαπραγμάτευση; Γιατί εάν αυτά ισχύουν, βεβαίως, τότε χρήματα
υπάρχουν για τα «αρπακτικά» -όπως ο Γαλλολιβανέζος επιχειρη-
ματίας- αλλά δεν υπάρχουν για τους εργαζόμενους και το επιβε-
βαιώνετε.

Δείτε και τη μεγάλη αντίφαση. Έχουμε αυτή την εικόνα στα ελ-
ληνικά ναυπηγεία, τη στιγμή που η ελληνική ναυτιλία απογειώνε-
ται με χτίσιμο εκατοντάδων νέων καραβιών στα ναυπηγεία της
Άπω Ανατολής, αναδεικνύοντας ότι το χρήμα δεν έχει πατρίδα.

Να αναφερθώ, τέλος, κύριε Πρόεδρε, στο ζήτημα του Ελληνι-
κού. 

Αντί το Ελληνικό να μετατραπεί σε ένα μητροπολιτικό πάρκο -
όπως επιμένει να λέει το ΚΚΕ- το οποίο θα διασφαλίζει την ξε-
κούραση και την αναψυχή της νέας γενιάς των λαϊκών
στρωμάτων, εσείς ως Κυβέρνηση, αλλά και με την ευθύνη και
του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, διαμορφώσατε μία περίκλειστη
πόλη, μια αποστειρωμένη πολιτεία από τα βάσανα και τις αγωνίες
της λαϊκής οικογένειας, με βίλες, ουρανοξύστες, πεντάστερα ξε-
νοδοχεία, με μαρίνες για τους έχοντες και κατέχοντες όπου Γης.
Διαμορφώνεται μία ελληνική Ριβιέρα που θα εξυπηρετεί τους
σχεδιασμούς της πλουτοκρατίας, αποκτώντας, μάλιστα, και στοι-
χεία Λας Βέγκας.

Και, βέβαια, η δημιουργία καζίνο στο Ελληνικό είναι μία από-
φαση της προηγούμενης κυβέρνησης που εσείς ως συνέχεια της
πολιτικής της την υλοποιείτε. Σχετίζεται συνολικότερα με την πο-
λιτική για τα θέματα του τζόγου, που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ τα είχε ιδιαίτερα στην προσοχή της: δύο καζίνο στην Ατ-
τική, μεταστέγαση του καζίνο της Πάρνηθας εντός του αστικού
ιστού και, βεβαίως, πολλά, χιλιάδες μικρά καζίνο μέσα στον οικι-
στικό ιστό, μέσα από τις παιχνιδομηχανές του ΟΠΑΠ που αδει-
οδοτήθηκαν. Από αυτή την άποψη, σχεδιάζετε μία επένδυση για
καζίνο δεκαπέντε χιλιάδων τετραγωνικών μέτρων, ταυτόχρονα
πεντάστερο ξενοδοχείο, συνεδριακό και εκθεσιακό κέντρο και
κέντρο αθλητικών και πολιτιστικών εκδηλώσεων μέσα από αυτόν
τον επενδυτικό σχεδιασμό.

Κάποιοι Βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας υπερασπιζόμενοι
αυτή την πολιτική, όπως και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ.
Βρούτσης, είπαν: Μα, τι θέλετε; Τα καζίνο δίνουν δουλειά στους
εργαζόμενους και πρέπει να είναι ευτυχισμένοι και μάλιστα στη
χώρα μας που τηρούνται οι νόμοι. Τι τόλμησε να πει ο κ. Βρού-
τσης! Τηρούνται οι νόμοι και ελέγχονται. 

Αλήθεια, αυτός είναι ο έλεγχος που κάνετε, κύριε Υπουργέ,
που είσαστε και ο πολιτικά αρμόδιος για τα καζίνο στη χώρα μας;
Στο καζίνο του Ρίου, αλήθεια, τέτοιους ελέγχους κάνετε και
εφαρμόζονται οι νόμοι; Όταν δεν εφαρμόζονται οι δικαστικές
αποφάσεις σε βάρος της επιχείρησης, όταν ο επιχειρηματίας
χρωστάει σε όποιον, του λέει καλημέρα, όταν χρωστάει στο δη-
μόσιο, στα ασφαλιστικά ταμεία, στις τράπεζες, όταν υπάρχουν
αποφάσεις για καταβολή δεδουλευμένων στους εργαζόμενους
και δεν τις εφαρμόζει, όταν ο ίδιος λειτουργεί το καζίνο με ανα-
σφάλιστους εργαζόμενους, μη καταβάλλοντας ασφαλιστικές ει-
σφορές, ποιοι νόμοι απ’ όλους εφαρμόζονται; Τι έχει
εφαρμοσθεί; Κανένας απολύτως. Γιατί νόμος είναι το δίκαιο του
εργοδότη για τη δική σας Κυβέρνηση, αλλά και για τις προηγού-
μενες κυβερνήσεις. Γιατί αυτή η κατάσταση με το καζίνο του Ρίου
δεν είναι της τελευταίας περιόδου, ήταν και στην κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Έτσι όμως, μέσα από αυτή τη διαδικασία, όχι μόνο, βεβαίως,
δεν προστατεύονται τα δικαιώματα των εργαζομένων ή η εργα-
σία με αναβαθμισμένα δικαιώματα, αλλά, αντίθετα, θέλετε ακόμη
και απλήρωτους εργαζόμενους μιας χρήσης. Μάλιστα, ο σχεδια-
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σμός ο οποίος προβλέπεται για το καζίνο του Ρίου -επιτρέψτε
μού το αυτό- είναι να παραχωρηθεί μαζί με τα άλλα δύο καζίνο
που έχει ο όμιλος -της Ξάνθης και της Κέρκυρας- σε ισραηλινή
εταιρεία και η διαφωνία βρίσκεται στο ποσοστό διαγραφής των
χρεών, όπου οι Ισραηλίτες απαιτούν 90% διαγραφή των χρεών
από τις τράπεζες, τα ασφαλιστικά ταμεία και το δημόσιο. Ποιος
θα τα πληρώσει αυτά; Πάλι οι συνήθεις ύποπτοι, τα υποζύγια.

Γι’ αυτό λέμε ότι αυτή η λογική της «τζογοποίησης» της οικο-
νομικής και κοινωνικής ζωής στη χώρα μας με θεάματα χωρίς
άρτο -τα οποία, μάλιστα, φέρνουν τα κόμματά σας, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα
Δημοκρατία, ΠΑΣΟΚ, να προβληθούν και ως διέξοδος, για να αν-
τιμετωπιστούν τα λαϊκά προβλήματα- το μόνο που κάνει είναι να
αυξάνει τα αδιέξοδα με τραγικό τρόπο για τις λαϊκές οικογένειες
και να συσσωρεύει πλούτο μέσα από την αρπαγή των λαϊκών ει-
σοδημάτων που γίνεται από τον τζόγο.

Αυτό, επί της ουσίας, δεν επιβεβαιώνει τίποτε άλλο παρά τον
παρασιτικό ρόλο και χαρακτήρα του συστήματος. Η σήψη της
καπιταλιστικής βαρβαρότητας έχει φτάσει σε τέτοια υψηλά επί-
πεδα και ταυτόχρονα αναδεικνύει και την τεράστια σπατάλη
πόρων σε μη παραγωγικές δραστηριότητες που να ικανοποιούν
τις ανθρώπινες ανάγκες. 

Μόνο και μόνο αυτό, αν κάτι επιβεβαιώνει, κύριε Πρόεδρε και
κύριε Υπουργέ, είναι η υπεροχή του σοσιαλισμού. Ο κεντρικός
σχεδιασμός και η κοινωνικοποίηση του πλούτου και των μέσων
παραγωγής μπορεί, ακριβώς, να οδηγήσει στη συμπόρευση ανά-
μεσα στην αύξηση των δυνατοτήτων για να ικανοποιηθούν ανάγ-
κες και στο επίπεδο ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών,
σπάζοντας αυτή τη διευρυμένη ψαλίδα που επιβάλλει ο καπιτα-
λιστικός τρόπος ανάπτυξης. 

Κατά τη γνώμη του ΚΚΕ, αυτό αποτελεί και την ελπιδοφόρα
προοπτική για τον λαό μας και αυτός ο δρόμος θα ανοίξει μέσα
από τη γενίκευση της σύγκρουσης με τα συμφέροντα του κεφα-
λαίου, με το αστικό κράτος -που υπηρετεί αυτά τα συμφέροντα-
, με την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και τους Αμερικάνους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εμείς

ευχαριστούμε.
Συνεχίζουμε τώρα με τον κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη, τον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κύριο που καθάρισε το Βήμα, για να μπο-

ρέσω να μιλήσω, και μου άφησε ένα ποτήρι νερό. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, πολί-

τες της Ελλάδας που μας ακούτε από εκεί έξω. Λάτσης, Περι-
στέρης, Προκοπίου, ελληνικός λαός: 10-0 και μάλιστα με πέντε
γκολ από τα αποδυτήρια, πριν ξεκινήσει το παιχνίδι.

Θα είμαι συγκεκριμένος και σαφής, αγαπητές και αγαπητοί κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί.

Είμαστε επί τρία χρόνια τώρα μάρτυρες, όλοι μας εδώ μέσα,
του τρόπου με τον οποίο δίχως την παραμικρή ντροπή -είναι η
αλήθεια- η Κυβέρνηση της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» με τα
νομοθετήματά της εκχωρεί συστηματικά τη δημόσια περιουσία
όλων μας, όπως, φυσικά και το δημόσιο χρήμα σε μερικές περι-
πτώσεις -βλέπε λίστα Πέτσα, βλέπε τα δωράκια των δισεκατομ-
μυρίων στους παρασιτικούς της «AEGEAN» κ.λπ.,- στους πέντε,
έξι, λοιπόν, παρασιτικούς και απολύτως κρατικοδίαιτους -δήθεν-
επιχειρηματίες της Ελλάδας, της πατρίδας μας. 

Όμως, το σημερινό σχέδιο νόμου της Κυβέρνησης «Κυριάκος
Μητσοτάκης Α.Ε.» ξεπερνά -κατά τη γνώμη μας στο ΜέΡΑ25, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ- κάθε προηγούμενο
και αποτελεί, κυριολεκτικά, την επιτομή του τρόπου και των απώ-
τερων σκοπών της νομοθέτησης της Κυβέρνησής σας. Γιατί είναι
η επιτομή τού πώς ακριβώς να κλέβεις συστηματικά έναν ολό-
κληρο λαό και μετά να μοιράζεις τα κλεμμένα σε πέντε-έξι πολύ
ισχυρούς οικονομικούς παρασιτικούς παράγοντες της Ελλάδας. 

Σήμερα, λοιπόν, θα μιλήσουμε εδώ για το γεγονός ότι η «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» δεν διστάζει να παρανομήσει συστη-
ματικά, προκειμένου να εξυπηρετήσει, στην προκειμένη
περίπτωση, τον κ. Λάτση, τον κ. Περιστέρη και διάφορους πεθε-
ρούς πεθερών. Και ο νοών νοείτω.

Βεβαίως μην ξεχάσω και τον νέο ιδιοκτήτη των ναυπηγείων

Σκαραμαγκά, τον κ. Προκοπίου -που κοψοχρονιά τα πήρε, να τα
χαίρετε- για τον οποίο αλλά και για την απολύτως σκανδαλώδη
εκχώρηση των ναυπηγείων στον ίδιο θα μιλήσουμε λίγο αργό-
τερα. 

Ας δούμε, όμως, πρώτα και έχει μεγάλη σημασία κυρίως για
τους πολίτες που μας ακούν από εκεί έξω, τι έχει συμβεί όλα
αυτά τα χρόνια στο περίφημο αυτό έργο του Ελληνικού και συγ-
κεκριμένα σε ό,τι έχει σχέση με το καζίνο του Ελληνικού. Ο σχε-
τικός διεθνής διαγωνισμός, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, για το καζίνο του Ελληνικού οργανώθηκε από την
Επιτροπή Παιγνίων επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και διεξήχθη ο
διαγωνισμός επί διακυβέρνησης Νέας Δημοκρατίας τον Οκτώ-
βριο του 2019. Μόλις αναλάβατε σχεδόν. Για τα καταλάβει ο ελ-
ληνικός λαός, να φρίξει, να σηκωθούν οι τρίχες της κεφαλής του,
στον διαγωνισμό συμμετείχαν δύο διεκδικητές Έλληνες πολίτες.
Η «Inspire Athens» στην οποία συμμετείχαν μεταξύ άλλων η «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ», η «Mohegan Gaming Advisors» από την Αμερική. Από
την άλλη μεριά, η άλλη κοινοπραξία ήταν ο αμερικάνικος όμιλος
της «Hard Rock». Τότε η αμερικανική «Hard Rock» είχε εξοβελι-
στεί, είχε αποκλειστεί από τον διαγωνισμό χωρίς καν να ανοίξει
η τεχνική και οικονομική προσφορά της. 

Στο σκεπτικό του αποκλεισμού της αναφέρει τρία πράγματα
κυρίως. Πρώτον, η εγγυητική επιστολή της συμμετοχής της είχε
συντομότερη της ζητούμενης διάρκειας ισχύος. Η εταιρεία δεν
κατάφερε ποτέ να προσκομίσει επιστολή ή επιστολές από απο-
δεκτά πιστωτικά ιδρύματα, τράπεζες δηλαδή, που να βεβαιώνουν
τη δυνατότητά της να χρηματοδοτήσει με ίδια ή και δανεικά κε-
φάλαια την καταβολή του αρχικού τιμήματος, καθώς και την ανά-
πτυξη των έργων της πρώτης φάσης. Με λίγα λόγια η εταιρεία
ήταν εντελώς αναξιόπιστη. Δεν είχε αρκετά λεφτά, δεν είχε καμ-
μία σχεδόν εμπειρία στην κατασκευή καζίνο και των συναφών ξε-
νοδοχείων, ό,τι περιβάλλεται γύρω από αυτό. Η «Hard Rock»
φυσικά, όπως όλες οι εταιρείες, έκανε σειρά προσφυγών κατά
του αποκλεισμού της, οι οποίες απορρίφθηκαν όλες μετά κωδω-
νοκρουσιών από την αρχή εξέτασης προδικαστικών προσφυγών. 

Τελικά, κύριοι Υπουργοί, με απόφαση του Συμβουλίου Επικρα-
τείας τον Μάιο του 2020 ο διαγωνισμός κατοχυρώθηκε στον προ-
σωρινό ανάδοχο, την κοινοπραξία δηλαδή «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» και την
αμερικανική «Mohegan». Και εδώ αρχίζει, ελληνικέ λαέ, η φαρ-
σοκωμωδία, το δράμα αλλά και οι ποινικές ευθύνες. Θέλω να
είμαι συγκεκριμένος. Εκπροσωπώ το ΜέΡΑ25. Μιλάμε ως
ΜέΡΑ25 για ποινικές ευθύνες όλων ανεξαιρέτως των Υπουργών,
τουλάχιστον τριών Υπουργείων, που εμπλέκονται στο παρόν σχέ-
διο νόμου. Γιατί; Ξαφνικά τελείωσε εν μέσω πανδημίας. Ω του
θαύματος, η «Mohegan» αναλογιζόμενη το επίφοβο της συγκε-
κριμένης επένδυσης στην Ελλάδα εγκατέλειψε ξαφνικά το σχέ-
διο. 

Από τη στιγμή εκείνη και αν τηρούνταν στοιχειωδώς οι νόμοι
του ελληνικού κράτους ο διαγωνισμός για το καζίνο του Ελληνι-
κού έπρεπε, κύριε Υπουργέ, την ίδια στιγμή να έχει ακυρωθεί, να
έχει καταπέσει και να έχει αμέσως την ίδια στιγμή επανακηρυχ-
θεί, αφού αποχώρησε από την κοινοπραξία ο μεγαλύτερος μέ-
τοχος και μάλιστα, κύριε Υπουργέ, ο μόνος που είχε τεχνική
επάρκεια για την κατασκευή και τη λειτουργία καζίνο. Η «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» είχε δηλώσει «εμείς δεν ξέρουμε απ’ αυτά». Οι άλλοι
ήξεραν. 

Ακούστε τώρα, γιατί τώρα αρχίζει το δράμα και οι ποινικές ευ-
θύνες. Ακούστε αστειότητα και καραμπινάτη παρανομία. Οκτώ
μήνες μετά την πρώτη απόφαση της Επιτροπής Παιγνίων -η
οποία είχε ληφθεί στις 12-2-2021- και συγκεκριμένα στις 22-10-
2021 η ίδια η επιτροπή, η Επιτροπή Παιγνίων, τροποποιεί την
απόφαση κατακύρωσης του διαγωνισμού και πλέον, ω του θαύ-
ματος, ελληνικέ λαέ, η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» εμφανίζεται ως κάτοχος του
100% του συνόλου των μετοχών της κοινοπραξίας, από 35% που
ήταν στον διαγωνισμό, μόλις πριν τρεις μήνες. 

Στη θέση της «Mohegan», που όπως είπαμε είχε και την εμπει-
ρία διαχείρισης συγκροτημάτων καζίνο, μπαίνει μια παντελώς
άσχετη καινοφανής εταιρεία-κέλυφος κατά τη γνώμη μας, εται-
ρεία δηλαδή μαϊμού, όχι πραγματική εταιρεία. Και πώς προκύπτει
αυτό; Η εταιρεία αυτή, η «MGGR Holdings» έχει έδρα ξέρετε
πού; Είναι ένα δικηγορικό γραφείο -πάντα σε δικηγορικά γραφεία
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στήνονται οι απάτες- σε κάποια πολιτεία του Τέξας. Στην «Cy-
press» συγκεκριμένα. Αν δεν λέει κάτι σε εσάς αυτό, σε μας λέει
πολλά. Και στον ελληνικό λαό λέει πολλά. 

Και μόνο αυτό το γεγονός έρχεται σε αντίθεση με το άρθρο
221, παράγραφος 2, του διαγωνισμού και συνιστά λόγο αποκλει-
σμού. Συγκεκριμένα, θα σας διαβάσω γιατί συνιστά λόγο απο-
κλεισμού. Λέει η διακήρυξη του διαγωνισμού -διαβάζω σε
εισαγωγικά- «Τα μέλη ένωσης προσώπων σε περίπτωση κατακύ-
ρωσης του αποτελέσματος του διαγωνισμού υποχρεούνται να
συστήσουν ανώνυμη εταιρεία, διατηρώντας τα ποσοστά συμμε-
τοχής τους στο μετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας που θα συστα-
θεί». 

Επίσης, στο άρθρο 222 της διακήρυξης του διαγωνισμού λέει
επί λέξει -πάλι σε εισαγωγικά- «Μεταβολές μετά την υποβολή των
προσφορών που αφορούν στην ταυτότητα διαγωνιζομένου, στις
ικανότητες του οποίου στηρίζεται ο διαγωνιζόμενος ή στα ποσο-
στά συμμετοχής μελών στην ένωση προσώπων που έχει υποβά-
λει προσφορά, συνιστούν…» -άκου, ελληνικέ λαέ, τι θα έπρεπε
τουλάχιστον να συνιστούν με βάση τον διαγωνισμό- «…λόγο απο-
κλεισμού του διαγωνιζόμενου από τον διαγωνισμό». 

Για να τα λέω όλα, στη διακήρυξη προβλέπεται κατ’ εξαίρεση
ότι επιτρέπεται μετά την υποβολή προσφορών η μεταβολή στην
ταυτότητα των προσώπων ή στη σύνθεση ένωσης προσώπων,
μόνο όμως εφόσον ο διαγωνιζόμενος πληροί και μετά τη μετα-
βολή τις προϋποθέσεις συμμετοχής στον διαγωνισμό, οι οποίες
είναι κριτήρια προσωπικής κατάστασης, χρηματοοικονομική και
τεχνική επάρκεια κ.λπ.. 

Νομίζω, όμως, ότι είναι ηλίου φαεινότερο ότι η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»
του κ. Περιστέρη και του διάσημου πλέον πεθερού -το λέω χαρι-
τολογώντας- δεν διέθετε κανενός είδους τέτοια τεχνική επάρ-
κεια. Το έχει ομολογήσει στην πρώτη διαπραγμάτευση. Είχε πει
«Εγώ παίρνω τη «Mohegan», γιατί δεν ξέρω από καζίνο». Τώρα
λοιπόν το πήρε. Δεν διέθετε, λοιπόν, κανενός είδους τέτοια επάρ-
κεια. 

Για τον λόγο αυτόν χρησιμοποιήθηκε ως φύλλο συκής το
σκανδαλώδες και καταγέλαστο, πολίτες της Ελλάδας, επιχεί-
ρημα ότι η «Mohegan», αν και εκτός μετοχικού σχήματος πια, θα
παρέμενε δήθεν ως σύμβουλος της υπό σύσταση εταιρείας. Βα-
φτίζοντας, δηλαδή, το κρέας «ψάρι» με τη με αριθμό 604/1/2021
απόφασή της η Επιτροπή σας Παιγνίων ενέκρινε καταστρατη-
γώντας, τόσο από τυπικής όσο και από ουσιαστικότατης άποψης,
τους όρους της διακήρυξης του διαγωνισμού για όλες τις παρα-
πάνω μεταβολές. 

Η συνέχεια, βέβαια, πρέπει να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, αναμένεται εξαιρετικά πιο ενδιαφέρουσα, αλλά και σπαρτα-
ριστά πιο κωμική, γιατί ταυτόχρονα με την κατάθεση της
σύμβασης παραχώρησης στη Βουλή, προκειμένου να κυρωθεί,
ανακοινώθηκε με πολλές φανφάρες η συμφωνία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»
με την προαποκλεισθείσα από τον διαγωνισμό πριν από μερικά
χρόνια -ακούστε το να φρίξετε και εσείς οι Βουλευτές και οι
Υπουργοί της Νέας Δημοκρατίας- τη «Hard Rock International»,
ελληνικέ λαέ! Με βάση αυτή, η τελευταία, δηλαδή η «Hard Rock
International», υπεισέρχεται στο μετοχικό κεφάλαιο της ΕΚΑΣ Ελ-
ληνικού με 51%, ενώ η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» θα περιοριστεί στο 49%. 

Με λίγα λόγια, η «Hard Rock International» είχε εξοβελιστεί στο
πυρ το εξώτερον από τον διαγωνισμό γιατί δεν πληρούσε σύμ-
φωνα με τις δικές σας αρμόδιες Αρχές -Επιτροπή Διαγωνισμού,
Επιτροπή Παιγνίων, Αρχή Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών-
βασικούς όρους του διαγωνισμού, όπως πρώτον την εγγυητική
επιστολή συμμετοχής, δηλαδή δεν είχε λεφτά και προβλεπόμενη
από τους όρους διακήρυξης διάρκεια, δεύτερον δεν προσκόμισε
επιστολές ότι τράπεζες θα τη δανειοδοτήσουν αν χρειαστεί και,
τρίτον, ότι δεν φαίνεται να πληροί τους όρους τεχνικής και επαγ-
γελματικής ικανότητας, σύμφωνα με τα άρθρα 226 και 243. 

Έτσι, η «Hard Rock International» που βγήκε από την πόρτα το
2019, μπήκε, κύριοι Υπουργοί -και συγχαρητήρια, μπράβο σας-
από το παράθυρο το 2022! Μιλάμε για ένα παράθυρο τεράστιο! 

Είναι σκάνδαλο επί σκανδάλων, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
πολίτες της Ελλάδας, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αν συνυπολογί-
σουμε το γεγονός ότι η Επιτροπή Παιγνίων θα έπρεπε να έχει ζη-
τήσει εδώ και καιρό την κατάπτωση της εγγυητικής επιστολής

συμμετοχής ύψους 7,5 εκατομμυρίων ευρώ της κοινοπραξίας
αυτής, της «INSPIRE» δηλαδή που είναι η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» με την
άλλη εταιρεία, με το άρθρο του Κανονισμού να αναφέρει στο
2234 της διακήρυξης σαν λόγο κατάπτωσης τη μη έγκαιρη προ-
σέλευση του διαγωνιζομένου για την υπογραφή της σύμβασης.

Από τον Μάιο του 2020, κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την
Κυβέρνηση, οπότε και άνοιξε ο δρόμος για την υπογραφή της
σύμβασης με την απόφαση του Συμβουλίου της Επικρατείας,
έχουν μεσολαβήσει πλέον των δύο ετών, αλλά και από την από-
φαση της Επιτροπής Παιγνίων της 12ης Φεβρουαρίου του 2021
παρήλθε ικανός χρόνος, παραπάνω από ένα ολόκληρο έτος,
χωρίς να καταπέσει αυτή η σύμβαση, προς διευκόλυνση φυσικά
και εθνικού μας ευεργέτη και εργολάβου κ. Περιστέρη.

Τέλος, θα ήθελα να εκφράσω μια απορία για τον Υπουργό Οι-
κονομικών που δεν είναι εδώ, για τον κ. Σταϊκούρα. Κοιτάξτε, ο
παραχωρησιούχος, λέει η σύμβαση, αναλαμβάνει την υποχρέ-
ωση υλοποίησης εντός τριετίας από την πλήρωση των αναβλη-
τικών αιρέσεων να ολοκληρώσει ένα συγκεκριμένο ελάχιστο
έργο με κατασκευαστικό προϋπολογισμό τα 950 εκατομμύρια
ευρώ. Πρόκειται για ένα σχέδιο που είχε υποβάλει η «Mohegan»
και η «ΤΕΡΝΑ». Πλην όμως, στις 22-6-2022 στην κοινή συνέν-
τευξη Τύπου στο Ζάππειο των κυρίων Άλεν εκ μέρους της «Hard
Rock International» που αντικατέστησε τη «Mohegan» και του κ.
Περιστέρη εκ μέρους της «ΤΕΡΝΑ» που παρέμεινε, παρέστη -
σας ενημερώνω- το μισό Υπουργικό σας Συμβούλιο, συμπεριλαμ-
βανομένων και των Υπουργών οι οποίοι -ακούστε το, ελληνικέ
λαέ- καθύβριζαν πριν μερικά χρόνια τη «Hard Rock International»
ότι τάχα με τις δικαστικές της προσφυγές που την είχαν πετάξει
έξω ως ανίκανη, ανεπάγγελτη, χωρίς λεφτά, χωρίς τίποτα, καθυ-
στερούσε -λέει- σκόπιμα το πρότζεκτ. Εσείς τη βρίζατε, εσείς πα-
ρευρεθήκατε μετά από μερικά χρόνια. 

Παρουσιάστηκε, λοιπόν, εκεί που παρευρεθήκατε εσείς ένα
τελείως διαφορετικό σχέδιο ανάπτυξης, ένας διαφορετικός ου-
ρανοξύστης, πολίτες της Ελλάδας, με άλλα χαρακτηριστικά, γε-
γονός που με σιγουριά ανατρέπει τα προβλεπόμενα στο ως άνω
κεφάλαιο της σύμβασης, ότι δεν μπορούν να αλλάξουν τα χαρα-
κτηριστικά του ουρανοξύστη, στην ουσία για το επενδυτικό σχέ-
διο της «Hard Rock International» που η τελευταία είχε καταθέσει
στον διαγωνισμό και δεν είχε αξιολογηθεί λόγω του αποκλεισμού
της από την πρώτη φάση.

Κατά ποία λογική, συνεπώς, καλείται η Βουλή μας σήμερα να
κυρώσει μια σύμβαση που τα βασικά της χαρακτηριστικά -επεν-
δυτικό πρόγραμμα παραχωρησιούχου- μετά βεβαιότητας θα τρο-
ποποιηθούν; Εκτός βέβαια εάν ισχυρίζεστε ότι τόσο η
«Mohegan», όσο και η «Hard Rock International», είχαν εκπονήσει
ταυτοχρόνως ταυτόσημα επενδυτικά προγράμματα! Αν έχουν
αυτό το χάρισμα μέσω της μεταβολής της ενέργειας και της
ύλης σε ενέργεια και μπορούσαν χρόνια πριν σε άλλα μήκη και
πλάτη του κόσμου να έχουν σχεδιάσει το ίδιο ξενοδοχείο, τότε
θα γίνει το ίδιο. Αν δεν μπορούσαν, όπως είναι ανθρωπίνως αδύ-
νατο, θα γίνει ένα άλλο. 

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου ομι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η μόνη αντίδραση του ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά συνίσταται στο
εάν υπάρχει πρόθεση πρόσληψης των εργαζομένων που έχουν
χάσει τη δουλειά τους από άλλα καζίνο στο καζίνο του Ελληνικού
και επίσης αν υπάρχει πρόβλεψη για ελάχιστο αριθμό προσλή-
ψεων. Κουβέντα για την καταστρατήγηση της σύμβασης, κου-
βέντα για τις εξόφθαλμες παρανομίες. Αντ’ αυτών, γελοιότητες
-συγγνώμη για την έκφραση- περί δήθεν ευαισθησίας στα εργα-
σιακά. Δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να μας πει -και είναι λίγο αστείο,
με συγχωρείτε, σας κοιτώ και σας το λέω- ότι ένας απολυμένος
από το καζίνο της Ξάνθης να προσληφθεί κάποτε -αυτό είναι το
αίτημά σας- δηλαδή τον αιώνα τον άπαντα, από το καζίνο του Ελ-
ληνικού. Είναι γελοιότητα, γιατί δεν θα φτάσει ποτέ στην Αττική
ο εργαζόμενος που έχει απολυθεί. Θα βόσκει πρόβατα, αν μπο-
ρεί, στην Ξάνθη!

Γιατί κρατά αυτή τη στάση ο ΣΥΡΙΖΑ; Εδώ είναι τα σοβαρά, τα
άλλα ήταν αστεία. Διότι εξυπηρετεί τα συμφέροντα μιας άλλης
κοινοπραξίας, της κοινοπραξίας Λασκαρίδη - Κόκκαλη, βλέπε κα-
ζίνο Πάρνηθας, όπου λίγο πριν διεξαχθούν οι εκλογές του Ιου-
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λίου του 2019 η κυβέρνησή σας, η κυβέρνηση Τσίπρα, υπέγραψε
να μεταφερθεί στο Μαρούσι το καζίνο των προαναφερθέντων
δύο ιδιοκτητών από την Πάρνηθα. Επόμενη στάση για το καζίνο
της Πάρνηθας θα είναι το Ελληνικό. 

Εδώ, λοιπόν, έχουμε τη συνεργασία της «Μητσοτάκης Α.Ε.» με
τον ΣΥΡΙΖΑ του Αλέξη Τσίπρα. Κατά το σκεπτικό του ΜέΡΑ25 -
και προειδοποιούμε όλους από τώρα, το λέμε δημόσια- όταν
αποδειχθεί η «Hard Rock International» εξίσου αναξιόπιστη με την
προηγούμενη και αποχωρήσει κακήν κακώς από την κοινοπρα-
ξία, τότε κάτι μας λέει ότι θα εμφανιστεί η κοινοπραξία Λασκα-
ρίδη - Κόκκαλη, ως από μηχανής θεός, για να σώσει την
κατάσταση. Το 2019, πριν από τις εκλογές, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
έδωσε το καζίνο στο Μαρούσι, το οποίο είναι ιδιοκτησία Λασκα-
ρίδη - Κόκκαλη. Η συμπαιγνία εδώ είναι ευδιάκριτη, πέρα από τις
καθολικές αντιδράσεις των κατοίκων των περιοχών. Μένω στο
Νέο Ηράκλειο και ξέρω γιατί και εμείς αντιδρούμε και εσείς το
ξέρετε ότι δεν είναι οικονομικά βιώσιμα δύο καζίνο μέσα στην Ατ-
τική. 

Προβλέπουμε, λοιπόν, εύκολα ότι τελικά το καζίνο του Ελλη-
νικού θα καταλήξει στα χέρια των κυρίων Λασκαρίδη - Κόκκαλη.
Θυμίζω ότι ο Πέτρος Κόκκαλης είναι Ευρωβουλευτής σας και μέ-
τοχος της «INTRALOT» που έχει τα καζίνο αυτά, αποκαλύπτοντας
ταυτοχρόνως το μέγεθος της συμπαιγνίας, η οποία προδίδεται
άλλωστε από την απόλυτη αφωνία του ΣΥΡΙΖΑ για όλες τις κα-
ραμπινάτες παραφωνίες που προανέφερα. 

(Στο σημείο αυτό κτυπάει επανειλημμένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου ομιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να πω δυο λόγια ακόμα, κύριε Πρόεδρε, για τον κ.
Προκοπίου.

Κύριε Υπουργέ, μιας και εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, ξέ-
ρετε, πουλήσατε τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά -καλό είναι και το
τηλέφωνο, αλλά εδώ είναι η Βουλή των Ελλήνων, κύριε Υπουργέ-
για 25 εκατομμύρια ευρώ στον κ. Προκοπίου. Να τα ακούει αυτά
ο ελληνικός λαός, να καμαρώνει για την Κυβέρνηση και τους
Υπουργούς της. Προσέξτε, όταν τα πούλησαν 25 εκατομμύρια -
σαν ένα μεγάλο σπίτι, δηλαδή ένα τίποτα, τα χάρισαν- τότε δεν
υπήρχαν άλλοι να τα διεκδικήσουν. Ξέρετε γιατί; Διότι μία βδο-
μάδα αφού τα πούλησαν, από την Κυβέρνηση του «Κυριάκου Μη-
τσοτάκη Α.Ε.» η επένδυση των ναυπηγείων Σκαραμαγκά
υπάγεται ξαφνικά στον στρατηγικό Μηχανισμό Επένδυσης Τα-
χείας Αδειοδότησης και φυσικά παχυλών κρατικών ενισχύσεων.
Οικοδομικά και περιβαλλοντικά κριτήρια καθορίζονται όλα με
υπουργικές αποφάσεις, δεν έχει κανένας λόγο, δεν μπορεί να
πάει κανείς πουθενά, ούτε καν στο Συμβούλιο της Επικρατείας.

Με λίγα λόγια εάν μια βδομάδα πριν πουλήσετε στον κ. Προ-
κοπίου τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά είχατε κάνει αυτά που κάνατε
μια βδομάδα μετά, τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά θα κάνανε 150
εκατομμύρια ευρώ. Αυτό το ξέρετε και εσείς, το ξέρω και εγώ,
και πολύ φοβάμαι ότι το ξέρει ήδη και ο ελληνικός λαός, που μας
ακούει από εκεί απέναντι. 

Τι κάνατε; Όπως οι παλιοί βλαχοδήμαρχοι ακριβώς. Πήρατε
μια περιοχή υποβαθμισμένη, την αγοράσατε έναντι πινακίου
φακής -τη συγκεκριμένη δεν την αγοράσατε, όπως έκαναν οι
βλαχοδήμαρχοι, αλλά τη χαρίσατε στον κ. Προκοπίου. Και μετά
τι έκαναν οι βλαχοδήμαρχοι; Έβαζαν πάρκα, σιντριβάνια, μονο-
κατοικίες, ανέβαινε δέκα φορές η αξία της γης και αυτομάτως
πλούτιζαν οι ίδιοι. Έτσι με τον βλαχοδημαρχικό αυτόν τρόπο
πλουτίζετε τώρα εσείς τον κ. Προκοπίου.

Ο κ. Προκοπίου είναι ένας τρομακτικά πλούσιος Έλληνας. Δεν
χρειάζεται τώρα να πω εγώ ότι έχει τη μεγαλύτερη ακίνητη περι-
ουσία στην Ελλάδα. Δυόμισι χιλιάδες ακίνητα έχει ο κ. Προκοπίου
και εκατόν τριάντα τρία πλοία. Είναι μεγιστάνας των εφοπλιστών.
Ο κ. Προκοπίου όμως κάνει και κάτι άλλο σκοτεινό. Έχει ένα σκο-
τεινό σχέδιο για το μέλλον των ναυπηγείων Σκαραμαγκά. Θα το
πούμε στο μέλλον και εμείς αυτό. Ας δούμε πρώτα τι δεν έκανε
η Κυβέρνησή σας και είναι υπόλογη. 

Κοιτάξτε, όπως λέει το Βιομηχανικό Επιμελητήριο Πειραιά -το
αυτονόητο- «Η εκ των υστέρων προικοδότηση του κ. Προκο-
πίου…» -διαβάζω από τη δήλωση του Εμπορικού και Βιομηχανι-
κού Επιμελητηρίου Πειραιά- «…με σειρά χαριστικών ρυθμίσεων
τροποποιεί τους όρους του διαγωνισμού και αν είχαν προηγηθεί

του διαγωνισμού οι σχετικές ρυθμίσεις…» –δεν το λέω εγώ, το
Βιομηχανικό Επιμελητήριο του Πειραιά το λέει- «…θα ήταν αυξη-
μένο το ενδιαφέρον τόσο για συμμετοχή όσο και για άλλο τί-
μημα». Ξέρετε πώς το παίρνει; Με ενεργητικό καθαρό από
υποχρεώσεις και εργαζόμενους, όπως και στη «ΛΑΡΚΟ»! Συγχα-
ρητήρια, μπράβο σας, που το καθαρίσατε, του το χαρίσατε και
του το αναβαθμίσατε αφού το χαρίσατε. Να μην πω, λοιπόν,
αυτό.

Να πω, γιατί δεν έχουμε πολύ χρόνο, ότι το πλέον προκλητικό
με τις σημερινές συγκεκριμένες ρυθμίσεις και το πόσο ενδεικτικά
σκληρά ταξική πολιτική υιοθετεί η «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»
είναι η αντίφαση ανάμεσα στα προνόμια που παραχωρούνται
στον Προκοπίου αφ’ ενός και την παντελή, εκκωφαντική θα έλεγε
κανείς απουσία οποιασδήποτε πρόνοιας και έγνοιας για αυτούς
τους έρμους τους εργαζόμενους, που τόσα πολλά μας έχουν
προσφέρει στα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Αυτών δηλαδή, που
εξασφάλισαν όλα τα τελευταία χρόνια, κύριε Πρόεδρε, κάτω από
τις πλέον αντίξοες συνθήκες της ειδικής διαχείρισης, τις ναυπη-
γοεπισκευαστικές ανάγκες του Πολεμικού Ναυτικού της χώρας
μας. Δεν θα είχαμε κανένα αντιτορπιλικό, δεν θα είχαμε καμμία
φρεγάτα που να πλέει, αν δεν ήταν αυτοί οι άνθρωποι, όπως μας
είπαν πριν μια εβδομάδα, που ήρθαν εδώ και μας συνάντησαν
στα γραφεία μας. Με ιδιαίτερες πατέντες συντηρούν το Πολε-
μικό Ναυτικό να είναι αξιόπλοο.

Το πλέον στοιχειώδες, που ακόμα και μια σκληρά καπιταλι-
στική κυβέρνηση θα έπρεπε να κάνει από τη στιγμή που παρέχει
τέτοια κίνητρα στον ιδιώτη επιχειρηματία ήταν, κύριε Υπουργέ,
που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, αλλά μιλάτε στο τηλέφωνο,
να τον δεσμεύσετε τουλάχιστον στην πρόσληψη του συνόλου
των εργαζομένων σήμερα με συμβάσεις αορίστου χρόνου και τη
δημιουργία επιπλέον συγκεκριμένου ελάχιστου αριθμού θέσεων
εργασίας, καθώς και την υποχρέωσή του στη διατήρηση όλων
αυτών των θέσεων εργασίας για διάστημα τουλάχιστον πέντε
ετών από την υλοποίηση της επένδυσης. 

Με αυτά τα δεδομένα μόνο σαν ειρωνεία φαντάζει η αναφορά
στο άρθρο 5 του σχεδίου νόμου σας -άκου τα ελληνικέ λαέ, να
φρίξεις με το σαδιστικό χιούμορ που κάνουν εις βάρους σου- ότι
σκοπός μεταξύ άλλων του νομοσχεδίου είναι η προαγωγή της
κοινωνικής συνοχής, η ενίσχυση της απασχόλησης και η άρση
των κοινωνικών ανισοτήτων σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο.
Ενίσχυση της απασχόλησης και προαγωγή της κοινωνικής συνο-
χής με απόλυση του συνόλου των εργαζομένων και μάλιστα
χωρίς καν την καταβολή των οφειλομένων; Κάπου 200 εκατομ-
μύρια τους χρωστάνε! 

Δεν προσομοιάζει, κύριε Υπουργέ, με προαγωγή κοινωνικής
συνοχής, μάλλον για εμφύλιο μας πάει αυτό που κάνετε! Οι λέ-
ξεις χάνουν το νόημά τους και η κοροϊδία πάει σύννεφο με τη
«Μητσοτάκης Α.Ε.».

Εκεί όμως που δημιουργούνται σοβαρά ερωτηματικά για τις
πραγματικές προθέσεις της Κυβέρνησης είναι η αναφορά στους
σκοπούς στην αξιοποίηση της στρατηγικής. Κοιτάξτε, ο κ. Προ-
κοπίου έχει εδώ και πολύ καιρό νταραβέρια με φυσικό αέριο και
πετρέλαιο. Ο κ. Προκοπίου με τα εκατόν τριάντα τρία ή τετρα-
κόσια -δεν ξέρω- καράβια του εμπορεύεται αυτά τα πράγματα.
Είναι προφανές ότι αποτελεί έναν από τους κύριους παίκτες στη
μεταφορά υγροποιημένου φυσικού αερίου. 

Στεκόμαστε σε ένα άρθρο του Νοεμβρίου του 2021 με τίτλο:
«Τερματικός σταθμός υγροποιημένου φυσικού αερίου στον Σκα-
ραμαγκά». Σύμφωνα, λοιπόν, με τις επιχειρηματικές δραστηριό-
τητες του κ. Προκοπίου όσο και με τις προβλέψεις του
νομοσχεδίου σας -βλέπε άρθρο 7, που ουσιαστικά του δίνει τη δυ-
νατότητα για οποιαδήποτε δραστηριότητα εκεί, «όπως εγκαταστά-
σεις παραγωγής» -διαβάζω από το νομοσχέδιό σας-
«αποθήκευσης και μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού
αερίου»- δεν θα είναι πια ναυπηγεία. Θα είναι κάτω από τη γη μία
βόμβα έτοιμη να τινάξει όλη την Αθήνα, όλο το Λεκανοπέδιο στον
αέρα, γιατί τέτοιου μεγέθους βόμβα θα είναι, για να κάνει ο κ. Προ-
κοπίου εκεί τη συσσώρευση ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αε-
ρίου. 

Τελειώνω αμέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Σε συνδυασμό με την εκποίηση του ναυπηγείου Ελευσίνας στις
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ΗΠΑ, δηλαδή στην «ONEX», θεωρούμε ότι ο «επενδυτής» του Σκα-
ραμαγκά βρίσκεται, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ελληνικέ λαέ κυρίως, σε αγαστή συνεργασία με τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες Αμερικής, την τρίτη μεγαλύτερη δύναμη εξαγωγής LNG
στον κόσμο. Οι οποίες Ηνωμένες Πολιτείες δημιουργούν έτσι στη
χώρα μας ένα λιμενικό δίκτυο ενεργειακό και στρατιωτικό κατά
μήκος ολόκληρης της χώρας, αφανώς ή εμφανώς, το οποίο ξεκινά
από τη Σούδα, περνάει από τη Σύρο σε Νεώριο, Ελευσίνα και Σκα-
ραμαγκά και καταλήγει στην Αλεξανδρούπολη. 

Κοιτάξτε, μπορείτε να κλέψετε όλον τον δημόσιο πλούτο και
να τον χαρίσετε για κάνα μήνα ακόμη που θα κυβερνάτε σε πα-
ρασιτικούς φίλους σας, που σας έχουν εκλέξει με τα χρήματά
τους. Μπορείτε να κάνετε τους Αμερικάνους τοποτηρητές και
αφεντικά της χρεοδουλοπαροικίας και αποικίας που έχετε καταν-
τήσει τη χώρα. Αυτό που δεν μπορείτε και δεν θα μπορέσετε
ποτέ είναι να τα βγάλετε πέρα με τον ελληνικό λαό. Κάντε εκλο-
γές χθες, σήμερα, αύριο! Θα τις χάσετε τόσο συντριπτικά, που
θα μείνετε με ανοιχτό το στόμα. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
παδόπουλε, θέλετε να τοποθετηθείτε για την τροπολογία τώρα;

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-
δομών και Μεταφορών): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ελάτε. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε και εσείς τροπολογία;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονομικών):

Και τροπολογία και τοποθέτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς αρ-

γότερα.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Υποδομών και Μεταφορών κ. Πα-

παδόπουλος.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-

δομών και Μεταφορών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ανα-
φερθώ στην τροπολογία με γενικό αριθμό 1344 και ειδικό 203.
Το άρθρο πρώτο είναι το άρθρο το οποίο δίνει τη δυνατότητα
στις παρατάσεις των συμβάσεων της ανάθεσης μέρους ενός
συγκοινωνιακού έργου καθώς οι επενδύσεις των συμβάσεων που
έγιναν από τα ΚΤΕΛ είναι για ένα ακόμα έτος. Οι συμβάσεις
αυτές έχουν συναφθεί τόσο με τις διατάξεις του ν.4568/2018 όσο
και με τις διατάξεις του ν.4663/2020 για την ενίσχυση του συγ-
κοινωνιακού έργου τόσο στην Αθήνα όσο και Θεσσαλονίκη, που
λόγω των ειδικών συνθηκών που επικράτησαν την περίοδο αυτή
πράγματι οι αναθέσεις αυτές απέδωσαν τα αναμενόμενα αποτε-
λέσματα. Κατά κοινή ομολογία οι μετακινήσεις των πολιτών γί-
νονται σε γρηγορότερο χρόνο και με λιγότερους επιβάτες η δε
ποιότητα και η αξιοπιστία του προσφερόμενου έργου είναι ιδιαί-
τερα σημαντική.

Επειδή με την ισχύουσα νομοθετική ρύθμιση δεν προβλέπεται
η δυνατότητα παράτασης των συμβάσεων, με αποτέλεσμα τον
Οκτώβριο να κινδυνεύει η χώρα να έχει διακοπή στο συγκεκρι-
μένο έργο, γι’ αυτό καταθέσαμε τη συγκεκριμένη τροπολογία έγ-
καιρα, ώστε να μην υπάρχει κανένα πρόβλημα. Άλλωστε οι
δημόσιοι συγκοινωνιακοί φορείς στην Αθήνα και Θεσσαλονίκη
χρειάζονται ένα εύλογο χρονικό διάστημα για να αποκτήσουν τον
αναγκαίο αριθμό των σύγχρονων λεωφορείων. 

Σε αυτή υπάρχει και μια νομοτεχνική βελτίωση, την οποία
έχετε πάρει όλοι. Στο άρθρο 1 για την παράταση συμβάσεων
ανάθεσης και επιμίσθωσης συγκοινωνιακού έργου στην παρά-
γραφο 3 του άρθρου 54 μετά τη λέξη «από τη λήξη τους» προ-
στίθεται η φράση «και να προσαυξηθεί το έργο που έχει ανατεθεί
και αφορά τις γραμμές και τα δρομολόγια, τα οχηματοχιλιόμετρα
ενός ποσοστού 25% επί του συμβατικού έργου». Και μετά τη
λήξη της μίσθωσης προστίθεται η φράση «όπως και η προσαύ-
ξηση του έργου». 

Στο άρθρο δεύτερο μιλάμε για τους ελεγκτές εναέριας κυκλο-
φορίας, οι οποίοι αμείβονται -είναι γνωστό- επιπλέον με την απο-
ζημίωση για το έργο τους από το EUROCONTROL. Αυτή η
αμοιβή καταβάλλεται κάθε έτος και υπολογίζεται βάσει του
έργου το οποίο έχουν επιτελέσει το προηγούμενο έτος. Με

αυτόν τον τρόπο οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας έλαβαν την
αποζημίωση του 2020 βάσει των στοιχείων των πτήσεων του
2019, με αποτέλεσμα λόγω της μειωμένης αεροπορικής κίνησης
του έτους αυτού και λόγω της πανδημίας να κληθούν να επιστρέ-
ψουν χρήματα, όταν έγινε αντιλογισμός, για τα οποία είχαν ήδη
φορολογηθεί κιόλας. 

Η προτεινόμενη ρύθμιση, λοιπόν, αυτή, αντιμετωπίζει το ζή-
τημα της αναζήτησης των ποσών αποζημίωσης των επιδομάτων
-άρθρο 34 και 34α του ν.2682- που, σημειωτέον, δεν οφείλεται
σε πλημμελή άσκηση των καθηκόντων τους -το διευκρινίζω αυτό-
, αλλά στα έκτακτα μέτρα που ελήφθησαν από την πολιτεία για
τον περιορισμό της διασποράς.

Έτσι, λοιπόν, με την τροπολογία αυτή λύνουμε και το θέμα
αυτό.

Αναφέρεται στις διατάξεις του άρθρου 34α του ν.2682/1999
ότι έχει θεσπιστεί ένα μπόνους επίδομα αποδοτικότητας για τον
κλάδο ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. Προκειμένου να κατα-
βληθεί το επίδομα αυτό, όπως αναφέρεται σε αυτές τις διατά-
ξεις, οι προϋποθέσεις που δεν μπορούν να επιτευχθούν λόγω
του δεδομένου ότι αυτές ελήφθησαν υπ’ όψιν υπό ιδανικές συν-
θήκες για την τιθέμενη στοιχειοθεσία για τα έτη 2022 και 2023
δίνεται η δυνατότητα ειδικής στοχοθεσίας και όχι οριζόντιας ρύθ-
μισης, ώστε να ληφθούν υπ’ όψιν οι τρέχουσες συνθήκες που
επικρατούν τόσο ως προς τη στελέχωση του κλάδου ελεγκτών
εναέριας κυκλοφορίας όσο και ως προς την προβλεπόμενη κί-
νηση αεροναυτιλίας για τα έτη 2022 - 2023.

Και υπάρχει και το άρθρο 4 και κλείνω με αυτό. Με την προ-
ηγούμενη ρύθμιση μέχρι τέλους όπου ληφθεί η σύμφωνη γνώμη
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη διαγραφή του εγγεγραμμένου
χρέους προς το ελληνικό δημόσιο του ΟΟΣΕ και εφόσον οι οφει-
λές προέρχονται από την κατάπτωση εγγυητικών, δίνεται παρά-
ταση για ένα χρονικό διάστημα μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου του 2022
για άρση των δεσμεύσεων που έχουν επιβληθεί στον οργανισμό
και χορηγείται αποδεικτικό φορολογικής ενημερότητας. 

Η ρύθμιση αυτή θεωρούμε ότι είναι αναγκαία, δεδομένου ότι
το σύνολο του λεγόμενου «χρέους» που οφείλεται αποκλειστικά
και μόνο στην κατάπτωση των εγγυήσεων σε βάρος του ελληνι-
κού δημοσίου από τα δάνεια του ΟΟΣΕ ενώ το χρέος του ΟΟΣΕ
από άλλη αιτία δεν υφίσταται και οι φορολογικές του υποχρεώ-
σεις εξυπηρετούνται κανονικά. Παρ’ όλα αυτά οι αρμόδιες ΔΟΥ
επιβάλλουν κατασχέσεις σε βάρος του ΟΟΣΕ και δεσμεύουν τα
ποσά τραπεζικών του λογαριασμών. Και αυτή η ρύθμιση παίζει
ένα πολύ σημαντικό ρόλο και αποτελεί ένα απόλυτα δίκαιο αί-
τημα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούμε.
Να συνεχίσουμε τώρα με τον κ. Κουρουμπλή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή σηκώθηκαν οι τόνοι και επειδή η υπόθεση του 2015 τα-

λανίζει πολλές φορές με στοιχείο παραπληροφόρησης -και το
λέω μετά λόγου γνώσεως- και από Βουλευτές της Νέας Δημο-
κρατίας αλλά και από Υπουργούς, εγώ, κύριε Πρόεδρε, ως Βου-
λευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου ζητώ -επειδή υπήρξα σε
εκείνη την κυβέρνηση- να μας πει ο κύριος Υπουργός ποιο ήταν
το αποθεματικό που άφησε η κυβέρνηση που απέδραμε από τις
εκλογές του 2015, τον Γενάρη του 2015, στην πρώτη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ και να μας πούνε επίσης τι παρέλαβαν το 2019. Ενά-
μισι δισεκατομμύριο το 2015 παρέλαβε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
37 δισεκατομμύρια παραλάβατε εσείς.

Μας λέτε ότι καταστρέψαμε τη χώρα και τη χρεώσαμε 100 δι-
σεκατομμύρια. Μάλιστα. Πείτε μας, λοιπόν, γιατί το χρέος δεν
αυξήθηκε αφού χρεώσαμε τη χώρα κατά 100 δισεκατομμύρια;
Πληρώσαμε τα ληξιπρόθεσμα δάνεια, τα δικά σας. Αυτή είναι η
αλήθεια. Αλλιώς πείτε πόσο ήταν το χρέος το 2015. Καθαρές
κουβέντες, τίμιες, με πολιτική ευθύνη. Πόσο ήταν το δημόσιο
χρέος, κύριοι Υπουργοί της Νέας Δημοκρατίας το 2015, που ανέ-
λαβε ο ΣΥΡΙΖΑ και πόσο ήταν το 2019; Για να δούμε πού πήγαν
αυτά τα 100 δισεκατομμύρια. Γιατί αν εμείς καταστρέψαμε τη
χώρα, όπως λέτε, τότε το χρέος θα είχε αυξηθεί κατά 100 δισε-
κατομμύρια από το επίπεδο που το παραλάβαμε. Αυτό λέει η λο-
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γική. Άλλα στοιχεία δεν μπορώ να προσκομίσω για να πείσω το
Κοινοβούλιο. 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα είχαμε μια καλή εξέλιξη δικαστική,
διότι απερρίφθη η προσφυγή της ΔΕΗ για πιλοτική δίκη και έτσι
η υπόθεση της ρήτρας θα κριθεί στα τακτικά δικαστήρια. 

Το δεύτερο που ήθελα να πω πριν μπω στο νομοσχέδιο είναι
ότι μετά από τις κραυγαλέες τοποθετήσεις δύο προέδρων ανε-
ξάρτητων αρχών, του Καταναλωτή και της ΡΑΕ, διερωτώμαι
κύριε Πρόεδρε, τι κάνουν οι εισαγγελείς αυτής της χώρας; Τι κά-
νουν οι εισαγγελείς όταν επιβεβαιώνεται με τον πιο επιβεβαι-
ωμένο τρόπο η αισχροκέρδεια που υπέστη ο ελληνικός λαός από
δύο ανεξάρτητες αρχές; Για να καταλάβει ο ελληνικός λαός τι
πληρώνει, για ποιους τα πληρώνει και γιατί τα πληρώνει. 

Τώρα θα πάω στο νομοσχέδιο.
Κύριε Πρόεδρε, στην πολιτική, έλεγε ο «Γέρος της Δημοκρα-

τίας», χρειάζεται γενναιότητα. Αν άκουγε κανείς το τι κατήγγελ-
λαν στον ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δημοκρατία για την υπόθεση του
Ελληνικού, πραγματικά θα έφριττε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τολμούσε
να κάνει αυτό, εκείνο και το άλλο. Και ξέρουμε πάρα πολύ καλά
τι έγινε το 2016 γι’ αυτή την επένδυση. Τι δουλειά μεγάλη ιδιαί-
τερα από Υπουργούς, όπως ο κ. Φλαμπουράρης. Είχα ενημέ-
ρωση και εγώ ως Υπουργός. Πραγματικά έγινε μια πολύ μεγάλη
προσπάθεια να ξεμπλεχτούν πάρα πολλά προβλήματα για την
επένδυση αυτή. Βεβαίως υπάρχει και το καζίνο. Ένα καζίνο έχει
τον ρόλο του. Αλλά ξέρετε πάρα πολύ καλά τι επιπτώσεις μπορεί
να έχει και στις οικογένειες της ευρύτερης περιοχής, δηλαδή ό,τι
έγινε και στο Λουτράκι. Θα μου πεις υπάρχει και το συν, υπάρχει
και το πλην. 

Τώρα υπάρχουν αρκετά προβλήματα εκεί και με τους δήμους
και πρέπει σε αυτά τα ζητήματα να υπάρξει μια σωστή διαχείριση
και μια καλή προσέγγιση. 

Πάμε στον Σκαραμαγκά. 
Κύριε Πρόεδρε, αν ακούσει κανείς τους Βουλευτές της Νέας

Δημοκρατίας είναι για να γελάει. Οι άνθρωποι είναι αδιάβαστοι
ή παραπληροφορούν σκοπίμως. Δεν υπάρχει άλλη τοποθέτηση.
Πότε χρεώθηκε το ελληνικό κράτος τα 700 εκατομμύρια από
κρατικές επιδοτήσεις; Επί ΣΥΡΙΖΑ; Έλεος δηλαδή! Έλεος! Είναι
ντροπή να λέγονται αυτά, είναι ντροπή να μην έχει το κουράγιο
κάποιος να πει «ναι». Μιλάτε για τον ΣΥΡΙΖΑ; Δώσατε τα ναυπη-
γεία με 1 ευρώ στον Σάφα; Πείτε, λοιπόν, τι παρέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ.
Ο ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε μία εκκρεμότητα στο διεθνές διαιτητικό δι-
καστήριο 1,5 δισ. απαιτήσεων. Το παλέψαμε όσο μπορούσαμε
και αυτό θα κάνατε και εσείς. Εγώ δεν λέω, αλλά μην έρχεστε
και λέτε εδώ άρρητα ρήματα. 

Πάμε, λοιπόν, τώρα στο θέμα της επένδυσης. 
Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει πράγματι το ενδιαφέρον για μια επέν-

δυση στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, στο παλιό ναυπηγείο
Σκαραμαγκά. Και όλοι θέλουμε αυτό το ναυπηγείο να συνεχίσει
να αναπτύσσεται, διότι υπάρχουν και λόγοι ανάπτυξης αλλά και
λόγοι εθνικοί. Χρειαζόμαστε ένα ναυπηγείο που θα προσφέρει
υπηρεσίες και στο Πολεμικό Ναυτικό. Υπάρχουν όμως και άλλες
δύο παράμετροι. Οι εργαζόμενοι. Υπάρχουν εννιακόσιοι πενήντα
εργαζόμενοι και άλλοι εκατό εργαζόμενοι στο τροχαίο υλικό.
Πίσω τους υπάρχουν άλλες τόσες οικογένειες. Υπάρχουν δικα-
στικές αποφάσεις, όπως η 1054, τελεσίδικη απόφαση. Δεν πρέ-
πει να υλοποιηθεί από ένα σύγχρονο ευνομούμενο κράτος;
Ρωτάω ως απλός πολίτης. Και, βεβαίως, υπάρχει και ο Δήμος
Χαϊδαρίου που είναι ο δήμος που προσεγγίζει και έχει έξοδο στη
θάλασσα από τους επτά δήμους της δυτικής Αθήνας, μιας πε-
ριοχής που από τη μια μεριά έχει τον ΧΥΤΑ, από την άλλη καλεί-
ται να αντιμετωπίσει το ζήτημα αυτό. Θεωρώ σοβαρό τον
επενδυτή, γιατί από τη θέση μου ως διατελέσας Υπουργός Ναυ-
τιλίας, έχω μια εικόνα προσώπων και πραγμάτων. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι και το κράτος και η Κυβέρνηση θα πρέπει
να αναλάβουν μία πρωτοβουλία, ώστε να προσεγγιστούν τα ζη-
τήματα που αφορούν και τον Δήμο Χαϊδαρίου και να εξασφαλι-
στούν οι περιβαλλοντικοί όροι. Η ανάπτυξη μπορεί να γίνει και
με την προστασία του περιβάλλοντος, μπορεί να γίνει και χωρίς
την προστασία του περιβάλλοντος, όταν υπάρχει απληστία και
ασυδοσία. 

Ένα ευνομούμενο κράτος, λοιπόν, όπως είναι η Ελλάδα, όταν

τηρήσει τις υποχρεώσεις του, κύριε Πρόεδρε, απέναντι σε αυτό
το ζήτημα του περιβάλλοντος -που τα προβλήματα κλιματικών
αλλαγών είναι και της εποχής- όταν προστατεύσει και τους ερ-
γαζόμενους, οι οποίοι διαθέτουν υψηλή τεχνογνωσία -οι Γερμα-
νοί ομολογούσαν κατά την περίοδο κατασκευής των ναυπηγείων
ότι είχαν πάρει τεχνογνωσία από τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά και
άρα, λοιπόν, υπάρχει ο πλούτος και σε ανθρώπινο δυναμικό και
στις υποδομές- τότε μπορεί να υπάρξει ένα τέτοιο πνεύμα συ-
νεννόησης και με την πρωτοβουλία -το τονίζω- της Κυβέρνησης
να δοθεί η δυνατότητα πραγματικά να υπάρξει ανάπτυξη σε αυτή
την περιοχή που τη χρειάζεται και η περιοχή και ο τόπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, θέ-
λοντας να δηλώσω και εγώ την άρνησή μου στην απόφαση του
ανώτατου δικαστηρίου. Είναι μια αναχρονιστική απόφαση που
συγκεντρώνει την άρνηση, νομίζω, της συντριπτικής πλειοψηφίας
του πολιτικού κόσμου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Ελάτε, κύριε Μαρκόπουλε.
Είναι ο κ. Μαρκόπουλος, μετά η κ. Γιαννακοπούλου, ο κύριος

Υφυπουργός και ο κ. Σαντορινιός και ολοκληρώνουμε τη διαδι-
κασία. 

Κύριε Μαρκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, εγώ θα ξεκινήσω λίγο από την τροπο-

λογία αναφορικά με το «πόθεν έσχες». Ζητήστε μία συγγνώμη
σήμερα στον κ. Θάνο Πλεύρη για την απίστευτης χυδαιότητας
επίθεση την οποία έκανε ο κ. Παύλος Πολάκης σε ό,τι αφορά την
κληρονομιά που πήρε, επειδή σκοτώθηκε με τραγικό τρόπο η μη-
τέρα του και μετά να έρθουμε να τα συζητήσουμε. 

Ζητήστε μία συγγνώμη που τα τρολ του κόμματός σας επί δύο
χρόνια αναπαράγουν ψεύδη αναφορικά με το δικό μου «πόθεν
έσχες» περί δήθεν γκρίζων δωρεών 225.000 ευρώ, όταν εγώ έχω
πουλήσει το σπίτι μου και έχω όλα τα συμβόλαια και αναπαρά-
γονται, μάλιστα, αυτές οι αθλιότητες ακόμα και από τον αναπλη-
ρωτή εκπρόσωπο Τύπου του κόμματός σας κ. Νικολαΐδη και μετά
να έρθουμε να μιλήσουμε για τα «πόθεν έσχες». Για να μη θυμίσω
τις γκρίζες ζώνες «πόθεν έσχες» δικών σας συναδέλφων στο πα-
ρελθόν και πώς τρέχατε κάποτε να τα μαζέψετε και μένω εδώ. 

Άκουσα τον κ. Αλεξιάδη που έλεγε ότι δεν έχει πάτο το κυβερ-
νητικό βαρέλι και τα λοιπά. Κοιτάξτε να δείτε, πάτο δεν έχει το
βαρέλι της δικής σας πρόκλησης και των προκλήσεων σας. Είστε
αυτοί που για τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά τεσσεράμισι χρόνια δεν
κάνατε τίποτα, αυτοί που τα αφήσατε να ρημάξουν, αυτοί που,
ουσιαστικά, πέρασαν στα χρόνια σας σε καθεστώς ειδικής δια-
χείρισης και ερχόσαστε τώρα εδώ και μας κάνετε και μαθήματα
και ερχόσαστε και μιλάτε. 

Άκουσα τον κ. Βίτσα που είπε ότι είχαμε τέτοιες προκλήσεις
και ξεκινήσαμε να συζητήσουμε. Συζητήσατε, ναι. Και ξανασυζη-
τήσατε και ξανασυζητήσατε και ξανασυζητήσατε. Δράσατε στο
τέλος όμως; Γιατί εσείς στην Αριστερά έχετε και μια παράδοση
ατέρμονων συζητήσεων, δίχως τέλος, όμως, σε ουσιαστική
δράση δεν έχετε καμμία παράδοση. 

Δράσατε; Κάνατε κάτι για τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά; Φέρατε
κάποιο αποτέλεσμα; Διασφαλίσατε αυτές τις θέσεις εργασίας,
για τις οποίες τώρα κόπτεστε και μας λέτε τόση ώρα; Ας είμαστε,
λοιπόν, επιτέλους, άνθρωποι της δράσης και όχι των λόγων. Δεν
ασχοληθήκατε με το θέμα. Το πετάξατε, όπως αυτό κάνατε για
τεσσεράμισι χρόνια για όλα τα θέματα κάτω από το χαλάκι. Τα
ίδια όπως κάνατε και με την «PITSOS» που σας έστελναν οι ερ-
γαζόμενοι από το 2016 επιστολές προσωπικά στον Αλέξη Τσίπρα
και δεν τις απάντησε καν. Τα ίδια Παντελάκη μου, τα ίδια Παντελή
μου! 

Η επένδυση αυτή, λοιπόν, είναι διασφάλιση της εργασίας, να
το ξεκαθαρίσουμε. Διασφαλίζονται οι θέσεις εργασίας μέσα από
αυτή την επένδυση. 

Αρχίσατε, επίσης, και συζητήσατε τα περί αίτησης του Δήμου
Χαϊδαρίου. Η Κυβέρνηση διαβουλεύτηκε, άκουσε και σεβάστηκε
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τον Δήμο Χαϊδαρίου. Υπάρχει, όμως -και εδώ όποιος έχει να πει
κάτι, να έρθει να το πει στα ίσια να το συζητήσουμε- και μία
απορριπτική απόφαση του Συμβουλίου της Επικρατείας. Αυτή
είναι η απόφαση, η οποία ανοίγει τον δρόμο για τη μεταβίβαση.
Αμφισβητείτε τη δικαιοσύνη; Να το συζητήσουμε και αυτό και να
δούμε πόσες φορές που λέτε εσείς, θα αμφισβητείτε τη δικαιο-
σύνη. 

Δυνάμεις που βούλιαξαν τη ναυπηγική δραστηριότητα στη
χώρα μας -και όχι μόνο στον Σκαραμαγκά αλλά και στο Πέραμα-
δυνάμεις οι οποίες προέβησαν σε τραμπουκισμούς στο παρελ-
θόν, δυνάμεις οι οποίες έστρεψαν καράβια και τα πήγαν να ναυ-
πηγηθούν στην Τουρκία, οι γνωστοί νταήδες των λιμανιών -να τα
λέμε- έρχονται τώρα αυτή τη στιγμή και συνεπικουρούμενοι από
την αυτοδιοίκηση, τάζουν τώρα μια νέου τύπου αγωνιστική υπερ-
διέγερση, χωρίς πρόταση, χωρίς πλάνο. Και πάλι τα ίδια Παντε-
λάκη μου τα ίδια Παντελή μου! 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα αντάρτικα, τα θυμήθηκαν κάποιοι τώρα
ξαφνικά. Πού ήταν όλοι αυτοί οι συνδικαλιστές και οι αγωνιστές
το 2015, που κυβερνούσατε εσείς; Το 2016, το 2017, το 2018, το
2019; Αφήσατε να ρημάξουν τα ναυπηγεία και τώρα έρχεστε και
μας κουνάτε το δάχτυλο. 

Εδώ, λοιπόν, βλέπουμε μία τάση, αγαπητοί συνάδελφοι, άν-
θρωποι που έχουν μπροστά τους μία λύση, να θέλουν να δημι-
ουργήσουν ένα πρόβλημα, αντί να γίνει το αντίστροφο. Για ένα
πρόβλημα, λοιπόν, που λύνεται και δίνεται μία λύση, κάποιοι θέ-
λουν να δημιουργήσουν ένα νέο πρόβλημα. Η αντίδραση αυτή
είναι γνωστή. 

Θα ήθελα να σταθώ και σε δύο σημεία, τα οποία θεωρώ αιχ-
μής. Ο ναυπηγικός χαρακτήρας είναι καίριος και αυτός είναι το
βαρύ πυροβολικό. Αυτό μας ενδιαφέρει, ο ναυπηγικός χαρακτή-
ρας στον Σκαραμαγκά. 

Θα πω, μάλιστα, και για το θέμα των απαλλοτριώσεων. Θεωρώ
ότι είναι καλό ο επενδυτής να ακούσει και να προσπαθήσει σε
αυτό το κομμάτι να βρει συναινέσεις και να υπάρξει συνεργασία
με τους όποιους, τέλος πάντων, θίγονται από τις απαλλοτριώ-
σεις. Πρέπει να υπάρξει διάλογος, πρέπει να υπάρξει μια διά-
θεση συνεργασίας, δεν πρέπει να υπάρχουν πια κάθετες
απόψεις. Νομίζω ότι ο επενδυτής σε αυτόν τον τομέα θα πρέπει
να καθίσει να συζητήσει και να βρει δρόμους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε ξεπεράσει τον χρόνο σας, να ξέρετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω, αλλά σίγουρα δεν
έχω μιλήσει δεκατέσσερα λεπτά. Μάλλον φταίει το ρολόι! Ολο-
κληρώνω.

Εδώ, λοιπόν, τελικά, πείτε μας τι θέλετε. Ποια Ελλάδα θέλετε;
Της στασιμότητας; Του «όχι σε όλα»; Θέλετε τα ναυπηγεία να
παραμείνουν σε ελληνικά χέρια; Τι εξυπηρετείτε εσείς με αυτή
τη στάση; 

Τα ίδια λέγατε για το Ελληνικό και να ολοκληρώσω και με το
Ελληνικό. Μόνο δεινόσαυρους δεν μας είχατε πει ότι έχουν βρε-
θεί στο Ελληνικό. Θα τα ξεχάσουμε; Θα ξεχάσω την κ. Κονιόρ-
δου; Όπου μπορούσατε να βάλετε εμπόδιο, βάζατε. Και στο
τέλος, κανονικά τα προχωρούσατε και τα υπογράφατε όλα -δεν
τα προχωρούσατε, να τα μπλοκάρετε θέλατε, αλλά, ουσιαστικά,
στο τέλος, σαν καλά παιδιά και κάτω από την πίεση των τροϊκα-
νών, καθόσασταν και τα υπογράφατε όλα. 

Το καζίνο, λοιπόν, είναι κάτι περίπου σαν τον τουρισμό στο
γκολφ. Θυμόσαστε πως κάποιοι είχαν μπλοκάρει το γκολφ κάτω
στο «Costa Navarino» και τώρα όλη η Μεσσηνία πίνει νερό στο
όνομα των Κωνσταντακόπουλων. Το καζίνο είναι μια δραστηριό-
τητα τουριστική, την οποία πρέπει να την εξετάσουμε. 

Αναστοχαστείτε. Δεν πατάτε στον 21ο αιώνα, πατάτε στον 20ο

αιώνα. Αναστοχαστείτε και, επιτέλους, συγχρονιστείτε με τις
σύγχρονες ανάγκες, για να έρθουν επενδύσεις στη χώρα μας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούμε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου από το
ΠΑΣΟΚ. 

Ελάτε, κυρία Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατανοώ ότι στο
παρόν νομοσχέδιο υπάρχει μια πληθώρα σοβαρών διατάξεων,
όμως θα ήθελα να μου επιτρέψετε να επικεντρωθώ στις διατά-
ξεις, οι οποίες αφορούν στα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά και έχουν
προκαλέσει ποικίλες αντιδράσεις από όλες τις πλευρές και από
το σύνολο των εμπλεκόμενων φορέων.

Τα πολυπαθή αυτά ναυπηγεία που, από κόσμημα της ελληνι-
κής βιομηχανίας έφθασαν στο σημείο της πτώχευσης, έφθασαν
στο σημείο της αφάνειας και παρέμειναν ζωντανά χάρις στην αυ-
τοθυσία, χάρις στις προσπάθειες των εργαζομένων τους.

Τα ναυπηγεία, λοιπόν, Σκαραμαγκά που, όπως όλοι μας θυμό-
μαστε, δημιουργήθηκαν τη δεκαετία του ’60 με λαμπρές επιδό-
σεις ναυπηγήσεων τάνκερ, αλλά και άλλων μικρότερων πλοίων,
για να οδηγηθούν έκτοτε, δυστυχώς, σε ένα πολυετές αδιέξοδο.
Παρά τις αλλεπάλληλες έκτοτε ιδιοκτησιακές διαδοχικές μεταλ-
λάξεις για μεγάλη χρονική περίοδο, τα ναυπηγεία διήλθαν περιό-
δους πλήρους απραξίας και ακόμη διέρχονται ή, στην καλύτερη
περίπτωση, υπολειτουργούν, αναλαμβάνοντας αποκλειστικά τις
περιορισμένες ποσοτικά παραγγελίες του Υπουργείου Άμυνας,
χωρίς άλλη ναυπηγοεπισκευαστική δραστηριότητα. Δηλαδή,
δραστηριότητα ουσιαστικά με έναν πελάτη, μετά τις απαγορεύ-
σεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισμού και το εν τοις
πράγμασι εμπορικό αδιέξοδο το οποίο επιβλήθηκε.

Έτσι, φθάσαμε μετά από μία θυελλώδη ιστορία στο έτος 2018,
οπότε και η κάποτε ναυπηγική βιομηχανική μονάδα παγκοσμίου
φήμης, με την υπ’ αριθμόν 725/2018 απόφαση του Μονομελούς
Πρωτοδικείου Αθηνών, τέθηκε σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης. 

Σήμερα το ενεργητικό των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά έχει που-
ληθεί σε ιδιώτη επενδυτή έναντι μόλις 25 εκατομμυρίων ευρώ,
μια τιμή ιδιαίτερα χαμηλή σε σχέση με την πραγματική τους αξία.
Σημειώνω ότι ανεξάρτητοι εκτιμητές είχαν προσδιορίσει την αξία
τους σε πάνω από 100 εκατομμύρια. Αυτά συνέβησαν με έναν
διαγωνισμό χωρίς ελάχιστη προσδιορισθείσα τιμή εκκίνησης,
αλλά και χωρίς κάποιο δεσμευτικό αναπτυξιακό πλαίσιο. Νομίζω,
λοιπόν, ότι όλοι αντιλαμβανόμαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πως τα ερωτήματα είναι αμείλικτα και παραμένουν.

Κύριε Υπουργέ, το σύνολο σχεδόν των φορέων, αλλά και των
συναδέλφων από όλες τις πλευρές της Αντιπολίτευσης ανέδει-
ξαν την προβληματικότητα αλλά και την επιλεκτικότητα της ρύθ-
μισής σας αναφορικά με τα ναυπηγεία, όπου πολύ σοβαρά και
πολύ κρίσιμα ζητήματα παραμένουν νομοθετικά αρρύθμιστα ή
στην καλύτερη περίπτωση αόριστα.

Αναρωτιέμαι: Δεν σας προβληματίζει αυτό; Δεν σας προβλη-
ματίζουν όλες οι εύστοχες παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ, με την
αποσπασματική και αφαιρετική κατά μία έννοια, αν μη τι άλλο,
νομοθέτησή σας; Γιατί ακούσια ή εκούσια οι κραυγαλέες νομο-
θετικές παραλείψεις σας προκάλεσαν και συνεχίζουν να προκα-
λούν όλες αυτές τις εύλογες αντιδράσεις.

Τα ναυπηγεία, λοιπόν, άλλαξαν ιδιοκτησιακό καθεστώς με τον
τρόπο που έγινε, όπως αυτό έγινε, αλλά καμμία αναφορά για την
υποχρέωση διατήρησης της λειτουργίας των ναυπηγείων για όλο
το διάστημα κατά το οποίο παραχωρείται στον φορέα υλοποί-
ησης το δικαίωμα χρήσης του αιγιαλού και της παραλίας. Αν μη
τι άλλο, πρόκειται για μία -το λιγότερο που μπορούμε να πούμε-
παράδοξη παραχώρηση δικαιωμάτων, χωρίς συγκεκριμένα ποι-
οτικά και χρονικά κριτήρια.

Πάμε τώρα στο άλλο φλέγον, μείζον ζήτημα. Και, βεβαίως,
αναφέρομαι στους εργαζόμενους των ναυπηγείων. Δεν γίνεται
καμμία αναφορά και σε αυτό. Επικρατεί ένα πλήρες σκοτάδι και
μια αβεβαιότητα. Γιατί, κύριε Υπουργέ; Δεν κρίνεται αυτό το ζή-
τημα ως άξιο νομοθέτησης; Δεν υπάρχει καμμία πρόβλεψη ούτε
για τις θέσεις εργασίας στον νέο φορέα, αλλά ούτε και για την
καταβολή αποζημιώσεων και των οφειλόμενων προς αυτούς.
Πώς, λοιπόν, απαντάτε στους χιλιάδες εργαζόμενους και στις οι-
κογένειές τους οι οποίοι αγωνιούν για το εργασιακό τους μέλλον
αλλά και για τα οφειλόμενα προς αυτούς δεδουλευμένα του πα-
ρελθόντος;

Το ερώτημα αυτό προβάλλει αμείλικτα πολύ περισσότερο,
όταν με την απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου, η οποία επικυ-
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ρώθηκε αμετάκλητα από τον Άρειο Πάγο, το ελληνικό δημόσιο
καταδικάστηκε στην πληρωμή προς τα ελληνικά ναυπηγεία,
ποσού ύψους 75 εκατομμυρίων ευρώ με τον νόμιμο τόκο, ποσό
το οποίο έχουν κατάσχει οι εργαζόμενοι εις χείρας τρίτων του
δημοσίου για οφειλές της εταιρείας έναντί τους.

Μέχρι και σήμερα αυτές οι δικαστικές αποφάσεις παραμένουν
ανεκτέλεστες, με το δημόσιο να αρνείται να συμμορφωθεί, προ-
βάλλοντας έωλες δικαιολογίες και μοιράζοντας αφηρημένες
υποσχέσεις. Νομίζω, όμως, ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα μπο-
ρούμε να αντιληφθούμε ότι δεν νοούνται σε καμμία περίπτωση
τέτοιες καταστάσεις σε ένα κράτος δικαίου, σε μία ευνομούμενη
πολιτεία. Το ίδιο, δηλαδή, το κράτος να μην είναι συνεπές στις
υποχρεώσεις του προς τους χιλιάδες αυτούς πολίτες. 

Φαντάζομαι πως για όλα αυτά τα ζητήματα θα δώσετε κάποιες
εξηγήσεις και ταυτόχρονα θα αναληφθούν συγκεκριμένες πρω-
τοβουλίες για να λήξει αυτή η αυθαιρεσία.

Κύριε Υπουργέ, όλοι θα συμφωνήσουμε ότι η επανεκκίνηση
των ελληνικών ναυπηγείων είναι απαραίτητη. Η υγιής, όμως, επα-
νεκκίνηση με κανόνες, με σωστές βάσεις, με συγκεκριμένες προ-
ϋποθέσεις και ναυπηγεία χωρίς τους εργαζόμενους, για εμάς,
τουλάχιστον, δεν νοούνται σε καμμία απολύτως περίπτωση. 

Γι’ αυτό και από μέρους μας θεωρούμε κρίσιμο να προβλεφθεί
ότι όλοι οι εργαζόμενοι με σχέση εργασίας αορίστου χρόνου θα
συνεχίσουν να εργάζονται στο νέο σχήμα για να συμβάλουν στο
μέλλον των ναυπηγείων, όπως με αυτοθυσία έπραξαν όλο το
προηγούμενο διάστημα, βάζοντας πλάτη σε κρίσιμες περιόδους.
Εξάλλου, μιλάμε για εργαζόμενους με ειδικές γνώσεις, με πο-
λυετή εμπειρία που νομίζω ότι έμπρακτα έχουν αποδείξει ότι
γνωρίζουν άριστα τη ναυπηγοεπισκευαστική τέχνη και μόνο να
προσφέρουν έχουν για το μέλλον των ναυπηγείων.

Παρά ταύτα, στο νομοσχέδιό σας, προβλέπεται αόριστα και
γενικόλογα ότι αυτό το μείζον ζήτημα των εργασιακών σχέσεων
θα ρυθμιστεί κάποτε, θα ρυθμιστεί στο μέλλον κατόπιν εκδοθέν-
τος προεδρικού διατάγματος, με το οποίο θα οριστεί ένας ελά-
χιστος αριθμός θέσεων εργασίας, χωρίς να προσδιορίζεται
ποσοτικά ο αριθμός αυτός ή να ξεκαθαρίζεται εάν θα συμπερι-
λάβει το σύνολο των υπαρχόντων εργαζομένων ή με ποια κριτή-
ρια θα γίνει η όποια επιλογή.

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου ομι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω με ένα ακόμα πολύ σημαντικό ζήτημα, το οποίο θέλω
να θέσω υπ’ όψιν σας και θα χρειαστώ πολύ λίγο την ανοχή σας,
κύριε Πρόεδρε.

Με το ίδιο προεδρικό διάταγμα, επίσης όπως προβλέπεται, θα
προβλέπονται και θα καθοριστούν ειδικότεροι όροι, περιορισμοί
και προϋποθέσεις για την πραγματοποίηση της επένδυσης, όπως
το ελάχιστο ύψος της επένδυσης, οι πηγές και οι κατ’ αρχάς φο-
ρείς χρηματοδότησης της νέας επένδυσης.

Στο δε ύψος της επένδυσης ορίζεται ότι προσμετράται υπο-
χρεωτικά η αξία απόκτησης της έκτασης των ναυπηγείων. Είναι,
δηλαδή, πρωτάκουστα όλα αυτά τα πράγματα και ενδεικτικά, θα
έλεγα, της προχειρότητας της νομοθέτησής σας. Να προηγείται,
δηλαδή, η δρομολόγηση πωλήσεων περιουσιακών στοιχείων σε
τιμές σχεδόν χαριστικές και κατόπιν, με μορφή, μάλιστα, προ-
εδρικού διατάγματος να διαμορφωθεί το ύψος της επένδυσης.
Καμμία διαφάνεια ούτε σε αυτό το κομμάτι.

Σε καμμία απολύτως περίπτωση -και κλείνω με αυτό, κύριε
Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας- δεν πρέπει να
αγνοηθούν οι φωνές των κατοίκων και των περιοίκων της περιο-
χής, η ζωή των οποίων επηρεάζεται άμεσα από την επανεκκίνηση
αυτής της επένδυσης και οι οποίοι μιλούν -και στην πραγματικό-
τητα αυτό είναι- για μια μεγάλη περιβαλλοντική υποβάθμιση της
ευρύτερης περιοχής και εκφράζουν τις εύλογες ανησυχίες τους,
όπως άλλωστε σας μετέφερε και η ειδική αγορήτριά μας, η κ.
Αντωνίου, για ζητήματα ασφάλειας, καθώς με το παρόν νομοσχέ-
διο και συγκεκριμένα με το άρθρο 3 παρέχεται η δυνατότητα για
χωροθέτηση χρήσεων υψηλής όχλησης, πέραν των ναυπηγείων,
όπως μεταξύ άλλων για την εγκατάσταση μονάδας φυσικού αε-
ρίου και παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.

Αυτό δείχνει τον τρόπο που αντιμετωπίζετε τα πράγματα, αυτό
δείχνει ότι δεν βλέπετε τα ναυπηγεία ως μέρος του συνολικού

γεωγραφικού, περιβαλλοντικού και κοινωνικοοικονομικού πλαι-
σίου της περιοχής. Αυτό δείχνει ότι αγνοείτε τις εκκλήσεις των
κατοίκων, τις εκκλήσεις του δημάρχου κ. Ντινιακού και δείχνει
ότι για μία περιοχή, που ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι έχει δεχθεί
ένα τεράστιο πλήγμα με την περιβαλλοντική υποβάθμιση την
οποία έχει δεχθεί διαχρονικά, δυστυχώς εσάς δεν ιδρώνει το αυτί
σας.

Αναρωτιέμαι, κύριε Υπουργέ, αν ο κ. Μητσοτάκης, όταν επέ-
λεγε να εκλεγεί Βουλευτή Δυτικής Αθήνας, είχε αυτό το πρότυπο
βιώσιμης ανάπτυξης για μία περιοχή την οποία γνωρίζετε καλά
ότι διαρκώς όσον αφορά τα περιβαλλοντικά ζητήματα είναι υπο-
βαθμισμένη, μία με τον ΧΥΤΑ Φυλής, μία τώρα με την έλλειψη πε-
ριβαλλοντικών όρων σε αυτή την επένδυση.

Για εμάς η βιώσιμη ανάπτυξη και η εκ νέου λειτουργία του ναυ-
πηγείου Σκαραμαγκά είναι στόχος μείζονος σημασίας για τη
χώρα, για την εθνική οικονομία και την εθνική ασφάλεια, αλλά
πρέπει να γίνει με κανόνες, πρέπει να επιλύσει τα χρόνια ζητή-
ματα του παρελθόντος, πρέπει να προστατεύσει τους εργαζόμε-
νους και τα δικαιώματά τους και, βεβαίως, να λάβει απολύτως
υπ’ όψιν το περιβάλλον και την πράσινη ανάπτυξη. Αυτός είναι ο
τρόπος που θα έπρεπε και πρέπει να γίνει η επένδυση και όχι ο
τρόπος με τον οποίο τη φέρνετε.

Ευχαριστώ θερμά.
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του Κινήματος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Σαντορινιός. Μετά ολοκληρώνεται η διαδικασία με τον
Υφυπουργό κ. Βεσυρόπουλο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα μου επιτρέ-

ψετε, μιας που είμαι Βουλευτής Δωδεκανήσου, να ξεκινήσω από
ένα θέμα το οποίο ανέδειξε χθες η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» και δεν
είναι άλλο από το brand name που κέρδισε η Τουρκία, το
«Turkaegean». Θα μου πείτε, είναι ένα εμπορικό σήμα. Το ερώ-
τημα είναι αυτό το εμπορικό σήμα η ελληνική Κυβέρνηση τι έκανε
για να το αποτρέψει; Πού ήσασταν όταν για δέκα χρόνια δίνεται
αυτό το εμπορικό σήμα; Και μπορεί να είναι ένα ζήτημα χαμηλής
πολιτικής, το καταλαβαίνω, αλλά είναι η οικειοποίηση του Αιγαίου
από την Τουρκία. Και εδώ τίθεται ένα σοβαρό ζήτημα. Μήπως
αυτό εντάσσεται στη συνολική πολιτική της Τουρκίας για τη «Γα-
λάζια Πατρίδα»; Μήπως αυτό εντάσσεται στην εντεινόμενη προ-
κλητική στάση των Τούρκων και τις απαιτήσεις τους για
αποστρατιωτικοποίηση των νησιών; Μήπως εντάσσεται στην αμ-
φισβήτηση των κυριαρχικών δικαιωμάτων της χώρας μας; 

Πού ήσασταν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης; Τι κάνατε;
Πρέπει να απαντήσετε στον ελληνικό λαό. Πρέπει να απαντήσετε
στους νησιώτες, τους νησιώτες που τους αντιμετωπίζετε μόνο
το καλοκαίρι. Τους βλέπετε μόνο το καλοκαίρι, έχουμε δει και
σχετικές τροπολογίες. Και, ταυτόχρονα, λέτε και μένουν στο Μο-
νακό, -κύριε Βεσυρόπουλε, είναι δικό σας θέμα- έχετε αυξήσει
τις αντικειμενικές αξίες των νησιών οκτώ και δέκα φορές πάνω.
Έχετε καταλάβει τι έχει συμβεί στα νησιά; Έχετε καταλάβει ότι
έρχονται οι νησιώτες, ιδιαίτερα στα μικρά νησιά, να πληρώσουν
οκτώ και δέκα φορές πάνω ΕΝΦΙΑ; Έχετε αντιληφθεί τι συμβαίνει
αυτή τη στιγμή στη Σύμη και στην Αστυπαλιά, για τα οποία σας
έχω κάνει και ερωτήσεις; Δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν συγκριτικά
στοιχεία από τις ΔΟΥ, τις συμβολαιογραφικές πράξεις. Δεν έχει
γίνει επί τόπου έρευνα. Δεν λήφθηκε υπ’ όψιν καθόλου η νησιω-
τικότητα. Και ταυτόχρονα με την αύξηση των αντικειμενικών
αξιών, συμπαρασύρονται και άλλοι είκοσι φόροι που έχουν
σχέση με αυτές.

Τώρα θα έρθω στο νομοσχέδιο και ιδιαίτερα στον Σκαρα-
μαγκά, να ξεκαθαρίσουμε μερικά πράγματα. Οι κρατικές ενισχύ-
σεις που πρέπει να επιστραφούν έγιναν μέχρι το 2010. Μήπως
θυμάστε ποιοι ήταν κυβέρνηση μέχρι το 2010; Ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ;
Γιατί ντρέπεστε να πείτε ότι ήσασταν εσείς και το ΠΑΣΟΚ; Το ξε-
χάσατε αυτό;

Δεύτερο ερώτημα. Τελικά τι παίρνει ο επενδυτής; Θα πάρει
ένα ναυπηγείο που δεν θα είναι ναυπηγείο, αλλά τελικά θα γίνει
ναυπηγείο; Γιατί μας μπερδέψατε εδώ πέρα. Θα γίνει, δηλαδή,
το κόλπο γκρόσο και το λέτε και από το Βήμα της Βουλής, το
λέει ο κ. Σταϊκούρας, ότι θα πάψει να υπάρχει το ναυπηγείο για
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να απολυθούν οι εργαζόμενοι, για να μην υπάρχει οικονομική συ-
νέχεια, για να μην επιστραφούν οι παράνομες κρατικές επιδοτή-
σεις. Τι είναι αυτά που κάνετε; Σοβαρολογείτε;

Ξέρετε γιατί μιλάμε; Μιλάμε για τη μεγαλύτερη ναυπηγική μο-
νάδα της χώρας. Μιλάμε για μία ναυπηγική μονάδα με σημαντική
τεχνογνωσία στην αμυντική βιομηχανία, η οποία υπό προϋποθέ-
σεις θα μπορούσε να μετατραπεί στη μεγαλύτερη ναυπηγική μο-
νάδα της Ανατολικής Μεσογείου. Είναι το ναυπηγείο Σκαραμαγκά,
που -ιδιαίτερα σε αυτές τις συνθήκες- γίνονται επισκευές σχεδόν
όλου του στόλου του Πολεμικού Ναυτικού. Και αυτό το ναυπηγείο,
με τις ρυθμίσεις που φέρνετε και με αυτά που λέτε εδώ στη
Βουλή, θα πάψει να είναι, αλλά θα είναι και θα φύγει και η τεχνο-
γνωσία αν απολυθούν οι εργαζόμενοι. Δεν είναι το ναυπηγείο μόνο
του, είναι η τεχνογνωσία που έχουν αυτοί οι εργαζόμενοι, το γε-
γονός ότι μπορούν να επισκευάσουν τα σκάφη του Πολεμικού
Ναυτικού. Ξέρετε, δεν είναι απλά τα πράγματα. 

Θεωρώ ότι με αυτές τις ρυθμίσεις και αν φύγουν οι εργαζόμε-
νοι, πλέον υποθηκεύετε την εθνική ασφάλεια. Και σας το λέω έτσι
απλά. Και ιδιαίτερα σε αυτές τις συνθήκες έντασης με τη γείτονα
χώρα. Και πόσο το πουλήσατε το ναυπηγείο; Το πουλήσατε 25
εκατομμύρια ευρώ συν 37 εκατομμύρια ευρώ, αν δεν κάνω
λάθος, 62 εκατομμύρια ευρώ. Πόσο είχε κάνει εκτίμηση ο ανε-
ξάρτητος εκτιμητής; 100 εκατομμύρια ευρώ. 

Τι κάνετε σήμερα; Φέρνετε ρυθμίσεις με τις οποίες από τη μία
εντάσσετε την επένδυση σε καθεστώς επένδυσης ταχείας αδει-
οδότησης. Υπήρχε αυτό στη διακήρυξη; Όχι. Δεύτερον, δίνονται
πολεοδομικές παρεκκλίσεις. Υπήρχε στη διακήρυξη ότι θα γίνει
αυτό; Όχι. Γίνονται νομιμοποιήσεις όλων των αυθαιρέτων.
Υπήρχε στη διακήρυξη ότι θα γίνει αυτό; Όχι. Ουσιαστικά προ-
βλέπετε την απόλυση, όπως είπαμε, όλων των εργαζομένων. Ου-
σιαστικά, δηλαδή, τι δίνετε; Δίνετε το ναυπηγείο ή τέλος πάντων
την περιοχή, γιατί δεν ξέρουμε τελικά τι θα γίνει, σε κάποιον
επενδυτή και στην πραγματικότητα όλα αυτά που φέρνετε και οι
διευκολύνσεις που δίνετε στον επενδυτή δημιουργούν πλέον ένα
άλλο αντικείμενο από αυτό που διακηρύχθηκε. 

Επομένως, εάν πραγματικά θέλατε να αξιοποιήσετε και πραγ-
ματικά να υπάρξει ένα σοβαρό τίμημα για το ναυπηγείο, θα εί-
χατε φέρει όλες αυτές τις νομοθετικές ρυθμίσεις πριν και μετά
θα γινόταν η διακήρυξη, γιατί τότε θα υπήρχε και μεγαλύτερο τί-
μημα και θα υπήρχαν και περισσότεροι ενδιαφερόμενοι. Διότι σή-
μερα τους δίνετε τη δυνατότητα ανάπτυξης και άλλων
δραστηριοτήτων, όπως για παράδειγμα το LNG, εργοστάσιο πα-
ραγωγής ενέργειας, τουριστικούς λιμένες, λειτουργίες αναψυ-
χής και ούτω καθεξής. Αλήθεια, αν τα γνώριζαν αυτά άλλοι
επενδυτές, δεν θα ερχόντουσαν λέτε; Ήταν όλα αυτά γνωστά
στους υποψήφιους επενδυτές; Όχι.

Άρα, εδώ πέρα, στην ουσία, τι κάνατε; Ξεπουλήσατε τα ναυ-
πηγεία και τώρα τα κάνετε «φιλέτο». Και ταυτόχρονα απολύετε
και επτακόσιους πενήντα εργαζόμενους, γιατί εσείς τους απο-
λύετε. Εσείς τους απολύετε. Και αν θέλετε πραγματικά να μας
πείσετε ότι δεν υπήρχε άλλη εναλλακτική, σας προκαλούμε εδώ
και τώρα. Καταθέστε το έγγραφο το οποίο κραδαίνετε τόσον
καιρό, αλλά δεν το καταθέτετε πουθενά, γιατί λέτε ψέματα, γιατί
δεν υπήρχε καμμία τέτοια συμφωνία. Επιτέλους, σταματήστε να
ψεύδεστε για τα πάντα. Και σταματήστε να υπονομεύετε την ίδια
τη χώρα, τη ναυπηγική βιομηχανία και την εθνική άμυνα. Και το
επαναλαμβάνω. 

Σας καλούμε, λοιπόν, να κάνετε δεκτή και να ψηφίσετε την
τροπολογία που καταθέσαμε για τη διασφάλιση των θέσεων ερ-
γασίας και τη διασφάλιση αποπληρωμής των οφειλομένων για
τα οποία οι εργαζόμενοι έχουν δικαιωθεί τελεσίδικα, ιδιαίτερα
στην περίπτωση του ICC. 

(Στο σημείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου ομιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ πολύ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα, επειδή έχουν κατατεθεί διάφορες τροπολογίες, υπάρχει

και η τροπολογία που κατέθεσε το Υπουργείο Υποδομών, όπου
εκεί πέρα, στο άρθρο 6, υπάρχει μία ρύθμιση του Υπουργείου
Ναυτιλίας. Τι κάνετε με αυτή τη ρύθμιση; Ενώ δινόταν μια διαδι-
κασία -κατά παρέκκλιση ουσιαστικά- επιτάχυνσης της διαδικα-
σίας αδειοδότησης για τις υποχρεωτικές επενδύσεις, τις επενδύ-

σεις που είχε ζητήσει το ελληνικό κράτος για τον Οργανισμό Λι-
μένος Πειραιά, πάτε και κάνετε την ίδια διαδικασία και για τις μη
υποχρεωτικές επενδύσεις. Ουσιαστικά τι κάνετε; Καθιστάτε τον
ανεξάρτητο μηχανικό ως τον απόλυτο αδειοδοτικό μηχανισμό,
διότι λέτε ότι αν έχει βεβαίωση από τον ανεξάρτητο μηχανικό,
τότε σε ενενήντα ημέρες θα πρέπει να δίνεται η αδειοδότηση.
Ουσιαστικά αφαιρείτε από το κράτος τη δυνατότητα να ελέγχει
το τι πραγματικά γίνεται στο λιμάνι του Πειραιά. 

Κοιτάξτε. Κάθε μία από τις ρυθμίσεις που φέρνετε έχει ένα
ονοματεπώνυμο. Κάθε φορά που νομοθετείτε έχει ονοματεπώ-
νυμο. Τώρα πάτε σε εκλογές. Ένα-ένα τα συμβόλαια που σας
έχουν απομείνει τα κλείνετε. Σταματήστε να λεηλατείτε τη χώρα.
Σταματήστε τώρα αυτή την αφαίμαξη του ελληνικού λαού και πη-
γαίνετε τώρα σε εκλογές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον
λόγο θα λάβουν οι εισηγητές που θέλουν να κάνουν μια μικρή
παρέμβαση. Ο κ. Αρσένης δεν είναι εδώ. Ο κ. Βιλιάρδος δεν είναι
εδώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο Υπουργός Οικονομικών είπε στην τοποθέτησή του ότι το νο-

μοσχέδιο είναι ένα νομοσχέδιο συνέχειας και συνέπειας. Συμφω-
νούμε. Έτσι είναι. Ο ένας συνεχίζει από εκεί που σταμάτησε ο
προηγούμενος.

Για παράδειγμα, το καζίνο του Ελληνικού είχε εγκριθεί από τον
ΣΥΡΙΖΑ, στο πλαίσιο της παραχώρησης όλης της έκτασης του
Ελληνικού στο σχήμα της κοινοπραξίας των επιχειρηματικών ομί-
λων και η Κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας συνέχισε όλη αυτή
την περίοδο να καταγράφει τις απαιτήσεις της κοινοπραξίας, που
έρχονται σήμερα να κυρωθούν με τη σύμβαση που καλείται να
ψηφίσει η Βουλή, που ήδη έχει υπογραφεί από τις 8 Ιουνίου.

Ολοκλήρωσε, λοιπόν, αυτό που άρχισε ο ΣΥΡΙΖΑ, σε σχέση με
το καζίνο του Ελληνικού.

Το ίδιο για τον Σκαραμαγκά. Ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση το 2018,
με Υπουργό τον κ. Πιτσιόρλα, παρέδωσε το ναυπηγείο σε ειδική
εκκαθάριση, με στόχο την πώληση των ενεργητικών στοιχείων,
χωρίς καμμία μέριμνα για τους εργαζόμενους. Έρχεται η Νέα
Δημοκρατία σήμερα, με το νομοσχέδιο και ολοκληρώνει το έγ-
κλημα παραχωρώντας όλη την έκταση στο ναυπηγείο, λιμενικές
εγκαταστάσεις, παραλία και κάθε άλλη έκταση και κτίσμα, κα-
θαρό συνολικά από εργαζόμενους, δηλαδή με απόλυση όλων
αυτών που όλα αυτά τα χρόνια έχυσαν το αίμα τους και το έκα-
ναν ναυπηγείο.

Ναι, λοιπόν, συνεχίζετε την ίδια στρατηγική της καπιταλιστικής
ανάπτυξης, με συνέπεια στις δεσμεύσεις σας απέναντι στο κε-
φάλαιο.

Δεν έδωσε απαντήσεις, όμως, η Κυβέρνηση στις αγωνίες των
εργαζομένων στα ναυπηγεία. Δεν απάντησε αν θα δοθούν τα
χρωστούμενα στους εργαζόμενους, αν θα πάρουν τις αποζημιώ-
σεις τους, αν θα καταβληθούν τα δεδουλευμένα, αν θα εφαρμο-
στούν οι αποφάσεις των δικαστηρίων που τους δικαιώνουν.

Έδωσε, όμως, καθαρή απάντηση σε ό,τι αφορά στη διασφά-
λιση της συνέχειας της δουλειάς, το αίτημα αυτό των εργαζομέ-
νων, αλλά και όπως αποτυπώθηκε εδώ από τις τοποθετήσεις,
είπε καθαρά ότι η δέσμευση είναι για ανυπαρξία οικονομικής συ-
νέχειας, με πρόσχημα το χρέος, ένα χρέος που το δημιουργή-
σατε όλοι σας, όλες οι κυβερνήσεις και τώρα το φορτώνετε
στους εργαζόμενους, με το να τους ρίχνετε στην ανεργία, στη
δυστυχία. Οι ευθύνες σας απέναντί τους είναι εγκληματικές.

Κανένας εργαζόμενος δεν πρέπει να ξεχνά τα έργα και τις ημέ-
ρες όλων σας. Γιατί αν τα ξεχνά, τα βρίσκει μπροστά του ακόμα
πιο οξυμένα, όπως τώρα οι εργαζόμενοι των ναυπηγείων Σκαρα-
μαγκά, που τους λέτε ότι πρέπει να υπάρξει οικονομική ασυνέ-
χεια, γιατί υπάρχει το χρέος, επιδεινώνοντας τους όρους ζωής
τους.

Κανένας συμβιβασμός δεν μπορεί να υπάρξει με την κλοπή
του μόχθου των εργαζομένων, κανένας συμβιβασμός με τις απο-
λύσεις.

Καλούμε, ακόμη και τώρα, να υπάρξει απαραβίαστος όρος
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μέσα στο νομοσχέδιο για συνέχιση της απασχόλησης όλων των
εργαζομένων, με συγκροτημένα δικαιώματα και συλλογικές συμ-
βάσεις. Το θέμα είναι πολιτικό, ταξικό. Εσείς, όμως, το ρίχνετε
ενάντια στους εργαζόμενους.

Σας καλούμε, επίσης, να ξεκαθαρίσετε από τώρα πως και από
ποιον θα καταβληθούν όλα τα οφειλόμενα στους εργαζόμενους.

Όσον αφορά στις τροπολογίες, για την τροπολογία με γενικό
αριθμό 1342 και ειδικό 201, ψηφίζουμε «κατά». Θα μπορούσαμε
να έχουμε μία διαφοροποίηση σε κάποια άρθρα, αν ήταν χωρι-
στά. Όμως, δεν μας το επιτρέπει αυτό που γίνεται συνήθως με
τις τροπολογίες, όπου ανεξάρτητα του τι λέμε για τα άρθρα, θα
πρέπει να ψηφίσουμε για το σύνολο της τροπολογίας.

Έτσι, λοιπόν, την τροπολογία που αφορά στη γουνοποιία, για
παράδειγμα, δεν μπορούμε να τη στηρίξουμε.

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου ομι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για την τροπολογία με γενικό αριθμό 1343 και ειδικό 202, θα
ψηφήσουμε «παρών» συνολικά στην τροπολογία. Δεν μας παίρνει
ο χρόνος να αναπτύξουμε κάποια άρθρα που θα μπορούσαμε να
ψηφίσουμε «ναι». Δεν μπορούμε να ψηφίσουμε, γιατί υπάρχουν
και άρθρα στα οποία διαφωνούμε με την προσέγγιση που κάνει
η Κυβέρνηση.

Επίσης, για την τροπολογία με γενικό αριθμό 1344 και ειδικό
203, θα ψηφήσουμε «παρών». Θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε και
εδώ κάποια άρθρα.

Θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε «κατά», για παράδειγμα, στο
άρθρο που αναφέρεται στην επιχορήγηση των εκδοτικών, των
εφημερίδων ουσιαστικά, των μέσων μαζικής ενημέρωσης. Είναι
μία άλλη επιχορήγηση σε όλους αυτούς, με το πρόσχημα, βέ-
βαια, του μεταφορικού κόστους και όλων των υπολοίπων.

Θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε «παρών» ή και «ναι» σε κάποια
άρθρα της τροπολογίας.

Συνολικά θα ψηφήσουμε «παρών» και σε αυτή την τροπολογία
και συνολικά «κατά» στο νομοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Αν-
τωνίου, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αρχικά θα ήθελα να ανα-
φερθώ επί των τροπολογιών που έχουν καταθέσει οι Υπουργοί
της Κυβέρνησης, με τις οποίες δικαιώνεται για μία ακόμα φορά
η κριτική που σας ασκούμε συνεχώς για κακή νομοθέτηση.

Έχουμε πρώτα-πρώτα την τροπολογία που κατέθεσε το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Με το άρθρο 4 επιχειρείται μια λαθροχει-
ρία. Αντί της κλήρωσης, που προβλεπόταν, για το ένα μέλος της
πενταμελούς επιτροπής επιλογής για τη στελέχωση της Επιτρο-
πής Ανταγωνισμού, τώρα το μέλος αυτό θα διορίζεται από τον
κ. Γεωργιάδη. Φαίνεται ότι δεν του βγαίνουν τα κουκιά, κύριε
Υπουργέ.

Οι διορθώσεις και οι συμπληρώσεις που φέρνετε με τα άλλα
άρθρα επιβεβαιώνουν την κριτική που σας είχαμε ασκήσει κατά
τη συζήτηση του λεγόμενου αναπτυξιακού νόμου. Διορθώνετε
τον εαυτό σας. Αυτό κάνετε σε αυτή την τροπολογία και κάλλιο
αργά, παρά ποτέ.

Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία του Υπουργείου Οικονομικών
ένα σχόλιο που αφορά στο άρθρο 3. Ξεχάσατε να εντάξετε στο
νομοσχέδιο την παράταση του υπερμειωμένου συντελεστή στα
αγαθά ατομικής υγιεινής και αφού το Σαββατοκύριακο βοούσαν
τα έντυπα και τα ηλεκτρονικά μέσα για αύξηση τιμών στα γάντια
και στις μάσκες, ήρθατε, σωστά, να διορθώσετε την παράλειψη
αυτή.

Η κριτική μας για την τροπολογία του Υπουργείου Υποδομών
και Μεταφορών εστιάζεται στο άρθρο 1. Εδώ θέλω να σας θέσω
ένα ερώτημα, κύριε Υπουργέ. Είναι αλήθεια ότι το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο απέρριψε την παράταση των υφιστάμενων συμβάσεων
ανάθεσης συγκοινωνιακού έργου μεταξύ ΟΑΣΑ, ΟΣΕ και ΚΤΕΛ,
που επιχειρήσετε να κάνετε και γι’ αυτόν τον λόγο τη φέρνετε με
διάταξη νόμου στη Βουλή;

Επειδή πάλι δεν θα μας απαντήσετε, πρέπει να σας πω ότι, ναι,
το Ελεγκτικό Συνέδριο απέρριψε την υπόθεση αυτή και γι’ αυτό
την καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σημείο αυτό η Βουλευτής κ. Αντωνία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκε-

ται στο αρχείο του Τμήματος Γραμματείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σε κάθε περίπτωση είστε υπόλογοι, γιατί όχι μόνο δεν έχετε
ολοκληρώσει τους σχετικούς διαγωνισμούς για την προμήθεια
σύγχρονων λεωφορείων, αλλά εσείς συνεχίζετε να κάνετε χαρι-
στικές ρυθμίσεις υπέρ των πολιτικών σας φίλων. Ήδη έχετε
δώσει πενήντα εννέα γραμμές σε ιδιώτες και τώρα με τη νομο-
θετική σας «βελτίωση» δίνετε άλλες δεκαπέντε.

Εμείς δεν μπορούμε να δεχτούμε τη μεθοδευμένη και ύπουλη
διαδικασία ιδιωτικοποίησης των αστικών συγκοινωνιών. Η ιδιωτι-
κοποίηση δεν θα προχωρήσει, όπως δεν προχώρησε και με τον
κ. Σπίρτζη το 2019, ο οποίος ήθελε να αγοράσει χίλια επτακόσια
λεωφορεία με leasing, διότι οι εργαζόμενοι θα περιφρουρήσουν
τον δημόσιο χαρακτήρα των αστικών συγκοινωνιών και τον κοι-
νωνικό τους ρόλο. Για τον λόγο αυτό καταψηφίζουμε την τροπο-
λογία.

Υπάρχουν, βεβαίως, άλλες θετικές διατάξεις στην τροπολογία,
που εάν τις φέρνατε ξεχωριστά, θα τις ψηφίζαμε.

Ενδεικτικά, αναφέρω ότι λέμε «ναι» στο άρθρο 7 για την ενί-
σχυση των εφημερίδων και περιοδικών πανελλαδικής, περιφερει-
ακής και τοπικής κυκλοφορίας, επειδή καλύπτει ένα μέρος των
ανατιμήσεων, λόγω ακρίβειας.

Λέμε «ναι» στο άρθρο που περιλαμβάνει έκτακτα και επείγοντα
μέτρα για την προστασία των θέσεων εργασίας σε επιχειρήσεις
του κλάδου της γουνοποιίας που πλήττονται από τον πόλεμο
στην Ουκρανία.

Έρχομαι τώρα στο νομοσχέδιο. Ανέφερα στην αρχική μου το-
ποθέτηση ότι εμείς στηρίζουμε τις επενδύσεις στα ναυπηγεία
Σκαραμαγκά και στη νότια Αθήνα, αλλά με κανόνες και κοινωνική
ευθύνη. Για τον λόγο αυτό ψηφίζουμε το νομοσχέδιο επί της
αρχής, αλλά δεν μπορούμε να ψηφίσουμε διατάξεις που έρχον-
ται σε αντίθεση με τη δική μας φιλοσοφία και αντίληψη, ούτε με
παρωχημένες νοοτροπίες και ιδεοληψίες που δεν συμβάλλουν
στη βιώσιμη ανάπτυξη.

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου ομι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο Υπουργός Οικονομικών στα

ζητήματα που θέσαμε σε σχέση με τα ναυπηγεία δεν έδωσε ου-
σιαστικές απαντήσεις, ούτε για τη διασφάλιση της θέσης των ερ-
γαζομένων ούτε για τα ζητήματα υποβάθμισης στη δυτική Αττική
ούτε για το ζήτημα της αντισυνταγματικότητας του άρθρου 11
που προβλέπει απαλλοτρίωση από ιδιώτη επενδυτή ιδιοκτησίας
άλλου ιδιώτη επενδυτή. 

Απαντήσεις, επίσης, δεν λάβαμε ούτε για άλλα άρθρα που
έχουμε κάνει κριτική. Για τον λόγο αυτό θα καταψηφίσουμε αρ-
κετά από τα άρθρα του νομοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Σουλ-

τάνα Ελευθεριάδου έχει τον λόγο και αμέσως μετά ο κ. Αμανατί-
δης. Μετά ο κύριος Υπουργός θα έχει τον λόγο με άνεση να
μιλήσει και να πείσει τους Βουλευτές. 

Ορίστε, κυρία Ελευθεριάδου.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για μία ακόμα φορά αποδεικνύε-

ται ότι η Νέα Δημοκρατία νομοθετεί εν κρυπτώ με μία άθλια μέ-
θοδο νομοθέτησης η οποία δεν αφήνει κανένα περιθώριο σε
εμάς τους αντιπροσώπους της Αξιωματικής Αντιπολίτευσης,
αλλά και όλων των κομμάτων της Αντιπολίτευσης, να μελετή-
σουμε τα νομοσχέδια και τις τροπολογίες, να προτείνουμε αλλα-
γές και να κάνουμε παρατηρήσεις. 

Εχθές, λοιπόν, το βράδυ, μετά το πέρας των επιτροπών, και
μέχρι το πρωί είχαν κατατεθεί τρεις σελίδες τροπολογίες. Θα
αναφερθώ επιλεκτικά σε κάποια σημεία αυτών και ευελπιστούμε
η νέα κυβέρνηση που θα προκύψει μετά από τις εκλογές να αλ-
λάξει αυτή την τακτική. Εμείς σίγουρα θα την αλλάξουμε γιατί η
τακτική «take it or leave it» που χρησιμοποιείτε, πραγματικά στε-
ρεί και από εμάς τη δυνατότητα να ψηφίσουμε κάποιες διατάξεις
που θέλουμε αφού τις μελετήσουμε. 

15648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στην τροπολογία του Υπουργείου Υποδομών, λοιπόν, θα ψη-
φίσουμε «υπέρ» γιατί είμαστε θετικοί στα περισσότερα άρθρα.
Για το άρθρο 6, στο οποίο έχουμε κάποιες αντιρρήσεις, ανέλυσε
τις αντιρρήσεις μας ο προηγούμενος ομιλητής, ο πρώην Υπουρ-
γός, ο κ. Σαντορινιός. 

Εγώ θα κάνω μια αναφορά στο άρθρο 1: «Παράταση της συ-
νεργασίας ΟΑΣΑ Α.Ε., ΟΣΕ Α.Ε. με ΚΤΕΛ Α.Ε.». Είμαστε κατά σε
αυτό το άρθρο. Έχετε μισθώσει με leasing λεωφορεία, έχετε
προσλάβει οδηγούς και δεν καταλαβαίνουμε γιατί γίνεται αυτό.
Πότε, επιτέλους, θα κάνετε κάτι για να παραλάβουμε νέα λεω-
φορεία; Όλο παράταση δίνετε στη σχετική διακήρυξη. Έχετε
χάσει ήδη πάρα πολύ χρόνο στο συγκεκριμένο θέμα και συνεχί-
ζετε να σκορπάτε το δημόσιο ταμείο ασύστολα. 

Εμείς, λοιπόν, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε στην εν κρυ-
πτώ ιδιωτικοποίηση των αστικών συγκοινωνιών από την πίσω
πόρτα, με τροπολογίες και νομοτεχνικές της τελευταίας στιγμής.
Θεωρούμε ότι είναι ντροπή να κάνετε κάτι τέτοιο. Είναι ντροπή
να προσπαθείτε να ιδιωτικοποιήσετε τις αστικές συγκοινωνίες.
Τουλάχιστον παραδεχτείτε ότι αυτό κάνετε για να ξέρει ο ελλη-
νικός λαός τι σκοπεύετε να κάνετε. 

Έρχομαι στην τροπολογία του Υπουργείου Οικονομικών η
οποία έχει πάρα πολλά άρθρα. Σε κάποια είμαστε θετικοί, σε κά-
ποια είμαστε αρνητικοί. Θα ψηφίσουμε «παρών». Θέλουμε να ρω-
τήσουμε, όμως: Γιατί ενώ η τροπολογία αυτή αφορά σε θέματα
του Υπουργείου Οικονομικών, δεν ενσωματώθηκε στο νομοσχέ-
διο και γιατί δεν ήρθε για συζήτηση στις αρμόδιες επιτροπές;
Αναρωτιόμαστε: Υπήρξε κάποια διαβούλευση, έστω και άτυπη,
έστω και μυστική, με τους φορείς που εμπλέκονται σε αυτό το
νομοσχέδιο; Ποιες είναι οι θέσεις τους; 

Εμείς είμαστε θετικοί σε κάποια άρθρα. Θα αναφέρω ενδει-
κτικά το 6 και το 7 που αφορούν στην ενίσχυση των καλλιτεχνών,
χειροτεχνών και τα λοιπά. Βέβαια, να σας πω ότι δεν αρκούν
τρεις χιλιάδες εκατό…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονομικών):
Γιατί δεν διαβάζετε και για τις μάσκες και τα αντισηπτικά. Σε ποια
έχετε αντίρρηση;

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Διαβάσαμε πάρα πολύ καλά,
κύριε Υπουργέ, σε αντίθεση με εσάς που δεν διαβάζετε τις τρο-
πολογίες που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και ελπίζω να τοποθετηθείτε
και γι’ αυτές, για την τροπολογία για το πόθεν έσχες και για την
τροπολογία για τους εργαζόμενους του Σκαραμαγκά. Περιμένω
να ακούσω τι θα πείτε.

Και την τροπολογία του Υπουργείου Ανάπτυξης δεν θα την ψη-
φίσουμε λόγω των άρθρων 4 και 5. Με το άρθρο 4 δίνετε τη δυ-
νατότητα στον κ. Γεωργιάδη να επιλέγει το ένα μέλος της
πενταμελούς επιτροπής επιλογής στην Επιτροπή Ανταγωνισμού.
Απαράδεκτο! Και με το άρθρο 5 δίνετε τη δυνατότητα διεξαγω-
γής ελέγχων από ιδιώτες. Εδώ χρειάζεται μόνιμο και εξειδικευ-
μένο προσωπικό. 

Και θέλω να αναφερθώ σε όσα είπε ο Υπουργός ο κ. Σταϊκού-
ρας για τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά. Ζούμε σε μια εποχή, λοιπόν,
και αυτό πρέπει να το ξέρουν όλοι οι εργαζόμενοι, όπου ο Υπουρ-
γός Οικονομικών από το Βήμα αυτής της Αίθουσας, από το Βήμα
του ελληνικού Κοινοβουλίου, παραδέχεται ότι παραβιάζει κοινο-
τικές οδηγίες, το προεδρικό διάταγμα 178 του 2002 που προστα-
τεύει τους εργαζόμενους σε περίπτωση μεταβίβασης επιχείρη-
σης και όλο το εργατικό δίκαιο. Παραδέχεται ότι το παραβιάζει
και, μάλιστα, προσπαθεί να κάνει συνένοχό του την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Λέει ότι έχει έγγραφο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δίνει
την άδεια σε αυτόν να απολύσει τους εργαζόμενους, να τους
στείλει στην ανεργία, στον δρόμο. Και, μάλιστα, κάνει συνεργό
την Ευρωπαϊκή Ένωση σε αυτό το στήσιμο το κόλπο γκρόσο,
γιατί περί κόλπου πρόκειται. Τα ναυπηγεία, αν θα συνεχίσουν να
λειτουργούν, θα πρέπει να ακολουθήσουν και οι εργαζόμενοι τη
μεταβίβαση της επιχείρησης. Τελεία και παύλα. Αυτό λέει και η
ευρωπαϊκή και ελληνική νομοθεσία. Αυτό που κάνετε είναι παρά-
νομο και θα πρέπει να λογοδοτήσετε γι’ αυτό, όχι μόνο στους ερ-
γαζόμενους, όχι μόνο στα δικαστήρια -όταν έρθει η ώρα-, αλλά
και στον ελληνικό λαό. Σε αυτή την εποχή ζούμε. Ζούμε στην
εποχή που έρχεστε και κάνετε το παράνομο νόμιμο από αυτό το
Βήμα. 

Και θέλω να απαντήσω σε τρία σημεία για το Ελληνικό και για
το καζίνο. Η προσθήκη της κύρωσης -προφανώς δεν το γνώριζε
ο Υπουργός- της σύμβασης παραχώρησης του καζίνο, πλην των
παραρτημάτων της, προστέθηκε ως όρος της διακήρυξης όχι επί
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά στις 28 Αυγούστου του 2019. Είναι άλλο, λοιπόν,
οι συμβάσεις παραχώρησης για αεροδρόμια, λιμάνια, δρόμους
και γενικά υποδομές και άλλο η σύμβαση παραχώρησης καζίνο.
Σε λίγο θα μας φέρετε εδώ να ψηφίσουμε και να εγκρίνουμε και
τις οικοδομικές άδειες του Ελληνικού. Δεν χρειαζόταν να έρθει
η σύμβαση παραχώρησης του καζίνο στο ελληνικό Κοινοβούλιο
και δεν πήραμε απάντηση στο ερώτημα γιατί τι φέρατε. 

Λέτε ότι φέρατε και το χρηματοοικονομικό μοντέλο. Τη σύ-
νοψη του χρηματοοικονομικού μοντέλου φέρατε, όχι το χρημα-
τοοικονομικό μοντέλο. Και ενώ ρητά αναφέρεται ότι κυρώνεται
η σύμβαση παραχώρησης χωρίς τα παραρτήματα, εσείς φέρνετε
μόνο ένα παράρτημα -επιλέγετε ένα παράρτημα- και, μάλιστα,
σε σύνοψη στα αγγλικά. Φέρτε όλα τα παραρτήματα να τα
δούμε. Γιατί δεν τα φέρατε. Τι θέλετε να κρύψετε; 

Και, φυσικά, ο Υπουργός δεν είπε τίποτα για όσα ανέφερα σε
σχέση προσθήκη όρων στη σύμβαση παραχώρησης εις βάρος
του ελληνικού δημοσίου. Απολύτως τίποτα. Άρα, θεωρώ ότι απο-
δέχεται πως οποιαδήποτε προσθήκη έγινε στη σύμβαση παρα-
χώρησης για το Ελληνικό και για την παραχώρηση του καζίνο
είναι εις βάρος του ελληνικού δημοσίου. Είναι ομολογία ενοχής,
λοιπόν. 

Το νομοσχέδιο αυτό έχει πάρα πολύ μεγάλα σκάνδαλα ενσω-
ματωμένα, σκάνδαλα που θα αναδειχθούν σύντομα και γι’ αυτό
το καταψηφίζουμε και επί της αρχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούμε. 

Ολοκληρώνουμε τώρα με τον κ. Αμανατίδη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στην εισήγησή μου ανέφερα ότι επί της ουσίας δεν υπάρχουν

διαφοροποιήσεις επί των προβλέψεων του σχεδίου νόμου παρά
μόνον αντιπολιτευτικού χαρακτήρα και γι’ αυτό ήταν αυτές οι δια-
φοροποιήσεις εστιασμένες, κυρίως, στα θέματα του Ελληνικού
και του Σκαραμαγκά. 

Αυτό διαφάνηκε και στη συνέχεια από τους ομιλητές, όμως,
για να τυπωθεί διαφορετικά μία άποψη από τα προβλεπόμενα
στο σχέδιο νόμου -και αυτό έγινε- δεν συνοδευόταν από την ιστο-
ρική μνήμη, η ανάκληση της οποίας θα θύμιζε ότι οι ρυθμίσεις
αποτελούν συνέχεια κάποιων πρωτοβουλιών που λήφθηκαν τα
προηγούμενα χρόνια και επί της ουσίας προδιέγραψαν τις προ-
βλέψεις τους. Το είπα και στην ομιλία μου ότι στο θέμα του Ελ-
ληνικού υπήρχαν προχωρημένες αποφάσεις, ενώ στα θέματα
των ναυπηγείων Σκαραμαγκά έχουμε τη δυνατότητα -και αυτό
κάναμε- και βάλαμε και προβλέψεις για τους εργαζόμενους.

Το τρίτο είναι ότι καταδείχθηκε με στοιχεία, από το Υπουργείο
Οικονομικών και από τον Υπουργό Οικονομικών και τον Υπουργό
Ανάπτυξης, ότι οι επιλογές είναι οι βέλτιστες και πολλές από
αυτές συγκλίνουν με ενέργειες που έγιναν στο παρελθόν. 

Εμείς, το επιτελείο του Υπουργείου Οικονομικών, αξιολο-
γούμε, βγάζουμε συμπεράσματα με βάση τον ρεαλισμό και τη
γνώση, στοχοθετούμε, προγραμματίζουμε και νομοθετούμε για
την επιτυχία αυτού του στόχου. Πιστεύουμε σε ό,τι λέμε και δεν
κάνουμε κάτι υπό πίεση, γι’ αυτό και οι στόχοι είναι ξεκάθαροι
και ορατοί. 

Παραδείγματος χάριν, διατυπώθηκαν αμφιβολίες για το κατά
πόσον θα συνεχίσουν να λειτουργούν τα ναυπηγεία Σκαραμαγκά,
ενώ σε πολλά άρθρα -και έκανα αναφορά στην ομιλία μου- και
με διαφορετικές προβλέψεις αυτό γίνεται ξεκάθαρο. Όμως,
υπήρχε μια εμμονή να καταδειχθεί το αντίθετο. 

Και, βέβαια, αυτό που παρατήρησα είναι ότι ουδεμία αναφορά,
πέραν εμού ως εισηγητή της Πλειοψηφίας, δεν έγινε από την αρι-
στερή πτέρυγα για τις σημαντικότατες προβλέψεις προς όφελος
της κοινωνίας και των πολιτών και της οικονομίας, άσχετα αν κά-
νουν αγωνιώδη προσπάθεια να θεωρούνται ιδιοκτήτες και εκ-
φραστές της κοινωνίας και των συμφερόντων τους. Πραγματικά
έτσι έγινε. 

Πρέπει να γνωρίζουν ότι η αρνητική κριτική γίνεται πιο ισχυρή
όσο ισχυροποιείται η θετική κριτική για θετικές πρωτοβουλίες
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και ρυθμίσεις. Δηλαδή, το «όχι σε όλα» γιατί έτσι πρέπει να λέμε
υποβαθμίζει και την επόμενη άποψη για τα επόμενα ζητήματα. 

Το ίδιο, βέβαια, ισχύει και για τις τροπολογίες που παρουσιά-
στηκαν σήμερα και έχουν όλες θετικό πρόσημο και, απ’ ότι φαί-
νεται, γίνονται αποδεκτές -και ακούστηκε πριν από λίγο- με
μερικές εξαιρέσεις από όλους. 

Επίσης, από ομιλητή έγινε αναφορά στα «προνόμια» προς τον
επενδυτή που δεν την αξιολογώ αυτή την αναφορά. Όμως, θα
ήθελα να ρωτήσω από την ανάπτυξη των ναυπηγείων θα κερδίσει
μόνο ο επενδυτής; Όχι, ασφαλώς. Θα δημιουργηθούν οι προ-
ϋποθέσεις καλύτερα αμειβόμενων και περισσότερων θέσεων ερ-
γασίας και αυτό θα έχει επιπτώσεις στις εισφορές στα ταμεία,
στην οικονομία της περιοχής, της χώρας και στη βελτίωση της
κινητικότητας, των πόρων, των μέσων, των οικονομικών πόρων
και των ανθρώπων. 

Κλείνοντας κι εγώ με τη σειρά μου να πω ότι το σχέδιο νόμου
αποτυπώνει μια ποιοτική δουλειά που έγινε από το επισπεύδον
Υπουργείο Οικονομικών για την οποία και τους συγχαίρω. Και
όπως είναι αυτονόητο υπερψηφίζω τόσο το σχέδιο νόμου όσο
και τις τροπολογίες, έτσι όπως αυτές διατυπώθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονομικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαμβάνω τον λόγο για να κάνω
μια σύντομη αναφορά σε διατάξεις που έχουν ενταχθεί στο νο-
μοσχέδιο και άπτονται της φορολογικής πολιτικής και της δημό-
σιας περιουσίας. 

Συγκεκριμένα, με τα άρθρα 1 έως 3 προβλέπεται η ενσωμά-
τωση στην εθνική μας νομοθεσία των διατάξεων της παραγρά-
φου 5 του άρθρου 1 της οδηγίας 2017/952, με την οποία
προστίθεται άρθρο 9α στην οδηγία (ΕΕ)2016/1164 και θεσπίζον-
ται κανόνες αντιμετώπισης ασυμφωνιών, δηλαδή διαφορών στη
νομοθεσία σχετικά με τη φορολογική μεταχείριση συνδεδεμένων
οντοτήτων μεταξύ δύο διαφορετικών κρατών. 

Ειδικότερα, με αυτές αντιμετωπίζεται η διπλή μη φορολόγηση
οντότητας που έχει συσταθεί ή είναι εγκατεστημένη στην Ελλάδα,
όταν με βάση την ελληνική νομοθεσία η οντότητα αυτή αντιμετω-
πίζεται ως μη φορολογητέα στην Ελλάδα και με βάση τη νομοθε-
σία του άλλου κράτους όπου βρίσκεται η συνδεδεμένη με αυτή
επιχείρηση αντιμετωπίζεται ως φορολογητέα στην Ελλάδα (αντί-
στροφη υβριδική οντότητα). Ουσιαστικά, με τις εν λόγω διατάξεις
αντιμετωπίζεται η ασυμφωνία αυτή των φορολογικών νομοθεσιών
των δύο κρατών και η οντότητα καθίσταται φορολογητέα στην Ελ-
λάδα. 

Με τα άρθρα 14 έως 21 του νομοσχεδίου επέρχονται τροποποι-
ήσεις και διορθώσεις διαδικαστικού χαρακτήρα του Κώδικα Αναγ-
καστικών Απαλλοτριώσεων του ν.2882/2001, οι οποίες στοχεύουν
στη μείωση του διοικητικού κόστους και του απαιτούμενου χρόνου
για τη διεκπεραίωση πρακτικών ζητημάτων της διαδικασίας απαλ-
λοτρίωσης. 

Με το άρθρο 39 του νομοσχεδίου, παρατείνεται για ένα ακόμη
εξάμηνο, μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου του 2022, η ισχύς του μειωμένου
συντελεστή ΦΠΑ 13% για τα μη αλκοολούχα ποτά και αεριούχα
νερά, εισιτήρια κινηματογράφων, τις μεταφορές προσώπων και
των συσκευών τους, καθώς και την εστίαση. Πρόκειται για ένα ου-
σιαστικό μέτρο ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας του τουρισμού
και της οικονομίας μας, σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία. 

Παράλληλα, παρατείνεται μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου του 2022 η
εφαρμογή του μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ 13%, στα εισιτήρια ει-
σόδου για ζωολογικούς κήπους, αλλά και στην παροχή υπηρεσιών
από γυμναστήρια, κολυμβητήρια και σχολές εκμάθησης χορού
που δεν απαλλάσσονται από το ΦΠΑ.

Με το άρθρο 40 λύνεται ένα πρόβλημα που αντιμετωπίζουν χι-
λιάδες φορολογούμενοι πολίτες, οι οποίοι δεν μπορούν να συμ-
ψηφίσουν τον φόρο που προέκυψε μετά από την εκκαθάριση σε
εκτέλεση της υπ’ αριθμόν 2333/2016 απόφασης του Συμβουλίου
της Επικρατείας, με άλλες οφειλές, δεδομένου ότι η ισχύουσα έως
τώρα διάταξη, προέβλεπε τον συμψηφισμό του φόρου που προ-
έκυπτε με μελλοντική οφειλή ΦΑΠ ή ΕΝΦΙΑ.

Με τη διάταξη που φέρνουμε προς ψήφιση καθορίζεται ότι

μέχρι το τέλος του έτους 2025, η φορολογική διοίκηση θα διενερ-
γήσει συμψηφισμό του φόρου που προέκυψε μετά από τον ανα-
καθορισμό των τιμών ζώνης του αντικειμενικού συστήματος
προσδιορισμού της φορολογητέας αξίας, σύμφωνα με την ανω-
τέρω απόφαση του Συμβουλίου της Επικρατείας. Αυτό σημαίνει
ότι οι πολίτες που πιθανόν ήταν δέσμιοι επειδή η σημερινή περι-
ουσιακή τους κατάσταση υπολείπεται της παλαιότερης περιου-
σιακής τους κατάστασης και ο φόρος που προέκυπτε είναι πολύ
μικρότερος του ποσού προς συμψηφισμό, θα μπορούν πλέον να
συμψηφίσουν τον φόρο αυτό με άλλες οφειλές τους. 

Με μία ακόμα διάταξη με ισχυρό πρόσημο κοινωνικής ευαισθη-
σίας, το άρθρο 41, προβλέπεται η απαλλαγή από το τέλος ταξινό-
μησης των ασθενοφόρων και των ειδικών κινητών μονάδων που
αποκτώνται από νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου μη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα και τα οποία εξυπηρετούν σκοπούς του Εθνικού
Συστήματος Υγείας. Παράλληλα, για να μην υπάρχουν περιθώρια
καταστρατήγησης της συγκεκριμένης διάταξης, προβλέπεται ότι
σε περίπτωση που λήξει η παραχώρηση του οχήματος του ΕΚΑΒ
ή η παροχή υπηρεσιών για λογαριασμό στο ΕΚΑΒ εντός πενταε-
τίας από τη χορήγηση της απαλλαγής, τότε καταβάλλεται το
τέλος ταξινόμησης που αναλογεί στο διάστημα που υπολείπεται
έως και τη λήξη της πενταετίας. 

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και το άρθρο 42, μια διάταξη με
ευδιάκριτο κοινωνικό πρόσημο, με την οποία προβλέπεται η πα-
ράταση μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου του 2022 της αναστολής κατα-
βολής στο δημόσιο του 5% των νοσηλίων που εισπράττουν οι
μονάδες χρόνιας αιμοκάθαρσης. 

Με το άρθρο 46 εισάγεται ρύθμιση με την οποία προβλέπεται
ότι στην περίπτωση που ο προϊστάμενος οργανικής μονάδας της
ΑΑΔΕ απουσιάζει για συνεχόμενο διάστημα μεγαλύτερο του ενός
μήνα, τότε ο νόμιμος αναπληρωτής, του προϊσταμένου που απου-
σιάζει, λαμβάνει την ειδική αμοιβή που αντιστοιχεί στα καθήκοντα
του προϊσταμένου. Ουσιαστικά, εναρμονίζεται το μισθολόγιο της
ΑΑΔΕ με το ενιαίο μισθολόγιο και συγκεκριμένα με την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 16 του ν.4354/2015 ως προς την περίπτωση
συνεχόμενης απουσίας προϊσταμένου από τα καθήκοντά του. 

Με το άρθρο 53 του νομοσχεδίου εισάγεται ρύθμιση που αφορά
στη συνολική φορολογική αντιμετώπιση των εισοδημάτων αλλο-
δαπής προέλευσης των φυσικών προσώπων που υπάγονται στις
διατάξεις του άρθρου 5Α του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήματος
σε περίπτωση που παύσει η υπαγωγή τους στο ειδικό καθεστώς
της διάταξης λόγω εφαρμογής της παραγράφου 5 του άρθρου
αυτού. 

Παράλληλα, με τη συγκεκριμένη διάταξη διευρύνεται η δυνα-
τότητα καταβολής του οφειλόμενου κατ’ αποκοπήν ποσού
φόρου του άρθρου 5Α του ΚΦΕ, για το φορολογικό έτος 2021,
για την αντιμετώπιση ζητημάτων που προέκυψαν κατά την εφαρ-
μογή της διάταξης στο έτος αυτό.

Ειδικότερα, καθίσταται πλέον ξεκάθαρο τι ισχύει στην περί-
πτωση που δεν καταβληθεί ολόκληρο το κατ’ αποκοπήν ποσό
φόρου. 

Επίσης, καθίσταται σαφές ότι η καταβολή μέρους αυτού του
κατ’ αποκοπήν ποσού φόρου απομειώνει τον οφειλόμενο φόρο
στην περίπτωση που τελικά το πρόσωπο φορολογηθεί για το
παγκόσμιο εισόδημά του με τις γενικές διατάξεις.

Παράλληλα, προβλέπεται για τα φυσικά πρόσωπα, με πρώτο
έτος υπαγωγής το 2021, στον εναλλακτικό τρόπο φορολόγησης,
η δυνατότητα καταβολής του κατ’ αποκοπή ποσού μέχρι και τις
20 Ιουλίου του 2022. Αυτό σημαίνει ότι τυχόν εκδοθείσες απο-
φάσεις άρσης της υπαγωγής τους ανακαλούνται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω επίσης να αναφερθώ
στην τροπολογία με γενικό αριθμό 1343 και με ειδικό 202 που
κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. Με το άρθρο 1 της
τροπολογίας παρατείνεται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2022, η δυ-
νατότητα σύνταξης οριστικών συμβολαίων σε εκτέλεση προσυμ-
φώνου με το δικαίωμα αυτοσύμβασης. Με την παράταση αυτή
διευκολύνεται η καταχώρηση ακινήτων στο κτηματολόγιο, η
οποία έως τώρα καθυστερεί εξαιτίας του πλήθους των ανεκτέ-
λεστων προσυμφώνων λόγω αδυναμίας σύμπραξης του πωλητή
ή των κληρονόμων του. 

Με το άρθρο 2 της τροπολογίας, προβλέπεται η παράταση
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έως τις 31 Δεκεμβρίου του 2022 της προθεσμίας περί απαλλαγής
από τον φόρο δωρεάς των νομικών προσώπων μη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα, με στόχο την ενίσχυση του φιλανθρωπικού και
ανθρωπιστικού έργου αυτών των προσώπων, για την εκπλήρωση
των σκοπών τους σε αυτή τη δύσκολη για την κοινωνία περίοδο
λόγω της πανδημίας και της παγκόσμιας ενεργειακής κρίσης. 

Τα άρθρα 3 και 4 αποτελούν δύο ακόμα διατάξεις με ισχυρό
κοινωνικό πρόσημο. Με αυτά προβλέπεται παράταση της ισχύος
έως τις 31 Δεκεμβρίου 2022 του υπερμειωμένου συντελεστή
ΦΠΑ 6% μιας σειράς αγαθών που αφορούν στη δημόσια υγεία.
Πρόκειται για μάσκες προστασίας και γάντια, αντισηπτικά διαλύ-
ματα για την απολύμανση χώρων, αντισηπτικά μαντηλάκια,
καθώς και απολυμαντικά προϊόντα και άλλα είδη που χρησιμο-
ποιούνται για αντισηπτικούς ή απολυμαντικούς σκοπούς. 

Επιπρόσθετα, παρατείνεται μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου του 2022
η υπαγωγή στον υπερμειωμένο συντελεστή ΦΠΑ 6% ορισμένων
ιατρικών υλικών αναγκαίων για τη διενέργεια αιμοκάθαρσης,
όπως φίλτρα και γραμμές αιμοκάθαρσης και αιμοδιήθησης. 

Με το άρθρο 5 προβλέπεται η παράταση μέχρι τις 31 Δεκεμ-
βρίου του 2022 της εφαρμογής του μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ
13%, στην εισαγωγή αντικειμένων τέχνης και στις παραδόσεις
αντικειμένων καλλιτεχνικής αξίας από τον δημιουργό τους ή τους
διαδόχους του.

Με τα άρθρα 6 και 7 προβλέπεται τη χορήγηση δυνατότητας
να κάνουν επανέναρξη δραστηριότητας σε φυσικά πρόσωπα
επαγγελματίες της τέχνης, καλλιτέχνες, δημιουργοί και χειροτέ-
χνες, οι οποίοι έκαναν διακοπή δραστηριότητας κατά την πε-
ρίοδο της οικονομικής κρίσης και της πανδημίας. 

Παράλληλα, με το άρθρο 6 χορηγείται απαλλαγή από την υπο-
χρέωση καταβολής τέλους επιτηδεύματος για τα φορολογικά
έτη 2022, 2023 και 2024 σε πρόσωπα των ανωτέρω κλάδων δρα-
στηριότητας που κάνουν επανέναρξη εργασιών μέχρι τις 30-6-
2023. 

Για τη στήριξη επαγγελματιών των κλάδων αυτών που δεν έκα-
ναν διακοπή, αλλά παρά τις αντίξοες συνθήκες εξακολούθησαν
όλο το διάστημα της οικονομικής κρίσης και της πανδημίας έως
και σήμερα να έχουν ενεργή δραστηριότητα, χορηγείται για την
ίδια περίοδο, δηλαδή τα έτη 2022, 2023 και 2024, αντί της απαλ-
λαγής, μειωμένο τέλος επιτηδεύματος, το οποίο θα ανέρχεται
στα 400 ευρώ ετησίως, αντί των 650 ευρώ. 

Παράλληλα, με το άρθρο 7 της τροπολογίας προβλέπεται η
χορήγηση επιδότησης στα πρόσωπα αυτά, η οποία υπολογίζεται
ως ποσοστό 30% επί του κύκλου εργασιών, χορηγείται για το
τρέχον και τα επόμενα δύο φορολογικά έτη και δεν δύναται να
υπερβαίνει συνολικά τα 5.000 ευρώ ανά δικαιούχο. Δικαιούχοι
της επιδότησης είναι οι πρώτοι τρεις χιλιάδες εκατό καλλιτέχνες
κ.λπ. που θα κάνουν αίτηση έναρξης στο φορολογικό μητρώο
της ΑΑΔΕ, υπό την προϋπόθεση ότι η αίτηση εγκρίνεται και γίνε-
ται έναρξη εργασιών στο φορολογικό μητρώο. 

Το άρθρο 8 της τροπολογίας αφορά στον νέο θεσμό της Επι-
τροπής Εξώδικης Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών, έναν θεσμό
που παράγει ήδη μετρήσιμα και ορατά αποτελέσματα. 

Με στόχο την ταχύτητα διεκπεραίωσης, την αύξηση των δη-
μοσίων εσόδων και την αποσυμφόρηση των δικαστηρίων, παρέ-
χεται, με το άρθρο αυτό, η δυνατότητα υποβολής αιτήσεων,
ηλεκτρονικά, ενώπιον της επιτροπής, μέχρι και τις 30 Δεκεμβρίου
του 2022 για υποθέσεις που εκκρεμούν και δεν έχουν συζητηθεί
ενώπιον του Συμβουλίου της Επικρατείας και των τακτικών διοι-
κητικών δικαστηρίων μέχρι και τις 29 Ιουλίου του 2022. 

Με τις διατάξεις των άρθρων 9, 10 και 11 τροποποιούνται δια-
τάξεις του κώδικα φορολογίας κληρονομιών, δωρεών, γονικών
παροχών και κερδών από τυχερά παίγνια, ν.2961/2001, με σκοπό
την αποτελεσματική φορολογία των επίγειων τυχερών παιγνίων
του ΟΠΑΠ (αριθμολαχεία).

Με τις προτεινόμενες διατάξεις και κατόπιν συνεργασίας με
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, την Επιτροπή Εποπτείας και
Ελέγχου Παιγνίων, τον ΟΠΑΠ και τους πράκτορες, γίνεται διά-
κριση των συντελεστών φορολόγησης των επίγειων και των δια-
δικτυακών παιγνίων τύπου στοιχήματος και εξορθολογίζονται οι
συντελεστές φορολόγησης των επίγειων παιγνίων του ΟΠΑΠ. 

Επισημαίνω ότι με τις διατάξεις των άρθρων 9, 10 και 11 ορί-

ζεται ως έναρξη ισχύος των νέων διατάξεων για τη φορολογία
των τυχερών παιγνίων, η 1η Σεπτεμβρίου 2022 και εφεξής, προ-
κειμένου να δοθεί επαρκής χρόνος στον ΟΠΑΠ να προσαρμόσει
τα πληροφοριακά του συστήματα. 

Τέλος, με τις διατάξεις του άρθρου 13 προβλέπεται η δυνατό-
τητα αποσπάσεων των υπαλλήλων της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
μοσίων Εσόδων εντός της ΑΑΔΕ για την κάλυψη επιτακτικών
υπηρεσιακών αναγκών. Ειδικότερα, αφορά σε ειδική ρύθμιση για
τις αποσπάσεις προσωπικού στο πλαίσιο της ενίσχυσης των υπη-
ρεσιών της ΑΑΔΕ κατά τη διάρκεια της θερινής περιόδου, με
γνώμονα την εκπλήρωση της απαιτητικής αποστολής της και
λαμβάνοντας υπ’ όψιν τον αυξημένο φόρτο εργασιών της συγ-
κεκριμένης χρονικής περιόδου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό θα κάνω μια
σύντομη αναφορά στην τροπολογία με γενικό αριθμό 1338 και
με ειδικό 199 που κατατέθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, σχετικά με το
πόθεν έσχες. Πρόκειται για τροπολογία-πυροτέχνημα, καθώς
στο όνομα της διαφάνειας επιδιώκει τη δημιουργία εντυπώσεων
και μόνο, χωρίς καμμία απολύτως πρόσθετη αξία. 

Πρώτον, ήδη τα υπόλοιπα των τραπεζικών καταθέσεων και των
δανειακών υποχρεώσεων προκύπτουν από σχετικές βεβαιώσεις
από τις τράπεζες. Σημειώνω ότι η αποτελεσματικότητα του συ-
στήματος πρόκειται να ενισχυθεί με την άμεση άντληση στοι-
χείων από τις τράπεζες, την οποία θα προβλέψουμε άμεσα.

Δεύτερον, ήδη διαθέτουμε ένα εκτεταμένο σύστημα ανταλλα-
γής φορολογικών πληροφοριών μέσω των διεθνών συμβάσεων,
για την αποφυγή της διπλής φορολογίας και της πολυμερούς
σύμβασης, για την ανταλλαγή των πληροφοριών χρηματοοικο-
νομικών λογαριασμών και για την αντιμετώπιση της φοροδιαφυ-
γής.

(Στο σημείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου ομι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα με δύο λεπτά ακόμα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υφυπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονομικών):

Τρίτον, μέσω της τροπολογίας τίθενται ζητήματα προσωπικών
δεδομένων για τα οποία θα πρέπει να γνωμοδοτήσει η αρμόδια
ανεξάρτητη αρχή. 

Η επεξεργασία της συνολικής μεταρρύθμισης του πόθεν
έσχες, με σκοπό την ενίσχυση της διαφάνειας και της λογοδο-
σίας, βρίσκεται σε τελικό στάδιο και θα έρθει σύντομα στη Βουλή
με πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Σε κάθε περί-
πτωση, θα ενσωματώσει και διατάξεις που αφορούν στην ενδυ-
νάμωση του ελέγχου των δανείων των υπόχρεων. Συγκροτημένα
και θεσμικά, χωρίς την προχειρότητα και τα κενά της κατατεθεί-
σας τροπολογίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι οι διατάξεις του νο-
μοσχεδίου στις οποίες αναφέρθηκα και έχουν εμφανή κοινωνική
στόχευση, αλλά και το περιεχόμενο της τροπολογίας, διαθέτουν
τις προϋποθέσεις για να τύχουν ευρείας στήριξης.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη συνεχίζει το έργο της.
Συνεχίζει τις ουσιαστικές θεσμικές παρεμβάσεις, που έχουν ως
άμεσα ωφελούμενο τον πολίτη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήματα από την πτέρυγα της Νέας Δημοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούμε, κύριε Υπουργέ.

Ο κ. Κατσώτης έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω μία

διόρθωση. Κατά λάθος στην τοποθέτησή μου είπα «παρών» για
μία τροπολογία, τη με αριθμό 1344/203. Η θέση είναι «κατά»
λόγω του άρθρου 1 στην τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως.
Δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα. Μην ανησυχείτε.

Κηρύσσεται περαιωμένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόμου του
Υπουργείου Οικονομικών: «Ενσωμάτωση της παρ. 5 του άρθρου
1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/952 του Συμβουλίου της 29ης Μαΐου
2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164 όσον

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15651



αφορά τις ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων με τρί-
τες χώρες (L 114), κύρωση της Σύμβασης μεταξύ του Ελληνικού
Δημοσίου και της Επιχείρησης Καζίνο Ευρέος Φάσματος Ελλη-
νικού Ανώνυμη Εταιρεία, για την παραχώρηση άδειας λειτουρ-
γίας επιχείρησης καζίνο (ΕΚΑΖ) ευρέος φάσματος
δραστηριοτήτων στον Μητροπολιτικό Πόλο Ελληνικού - Αγίου
Κοσμά, θέσπιση ολοκληρωμένου πλαισίου για την απόδοση βιώ-
σιμης προοπτικής ανάπτυξης και την εκ νέου λειτουργία των
Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, τροποποιήσεις του Κώδικα Αναγκα-
στικών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων και του Οργανισμού του Νο-
μικού Συμβουλίου του Κράτους, επείγουσες φορολογικές και
τελωνειακές ρυθμίσεις και άλλες διατάξεις αρμοδιότητας Υπουρ-
γείου Οικονομικών».

Εισερχόμαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισημάνω ότι η ψηφοφορία περιλαμβάνει την αρχή
του νομοσχεδίου, πενήντα δύο άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νομοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστημα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εφ’ όσον

έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύ-
στημα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κομμάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση με το ηλε-
κτρονικό σύστημα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σημερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωμάτωση της παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ)
2017/952 του Συμβουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροπο-
ποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164...και άλλες διατάξεις αρ-

μοδιότητας Υπουργείου Οικονομικών

Επί της αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 25 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνημα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνημα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 52 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 1342/201 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 1343/202 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 1344/203 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνημα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνημα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόμου του Υπουργείου Οικονομικών: «Ενσωμάτωση
της παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/952 του Συμ-
βουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2016/1164 όσον αφορά τις ασυμφωνίες στη μεταχείριση
υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες (L 114), κύρωση της Σύμβασης
μεταξύ του Ελληνικού Δημοσίου και της Επιχείρησης Καζίνο Ευ-
ρέος Φάσματος Ελληνικού Ανώνυμη Εταιρεία, για την παραχώ-
ρηση άδειας λειτουργίας επιχείρησης καζίνο (ΕΚΑΖ) ευρέος
φάσματος δραστηριοτήτων στον Μητροπολιτικό Πόλο Ελληνικού
- Αγίου Κοσμά, θέσπιση ολοκληρωμένου πλαισίου για την από-
δοση βιώσιμης προοπτικής ανάπτυξης και την εκ νέου λειτουργία
των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, τροποποιήσεις του Κώδικα Αναγ-
καστικών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων και του Οργανισμού του
Νομικού Συμβουλίου του Κράτους, επείγουσες φορολογικές και
τελωνειακές ρυθμίσεις και άλλες διατάξεις αρμοδιότητας Υπουρ-
γείου Οικονομικών» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε μόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωμάτωση της παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ)
2017/952 του Συμβουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροπο-
ποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164 όσον αφορά τις ασυμφω-
νίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες (L 144),
κύρωση της Σύμβασης μεταξύ του Ελληνικού Δημοσίου και της
Επιχείρησης Καζίνο Ευρέoς Φάσματος Ελληνικού Ανώνυμη
Εταιρεία, για την παραχώρηση άδειας λειτουργίας επιχείρησης
καζίνο (ΕΚΑΖ) ευρέος φάσματος δραστηριοτήτων στον Μητρο-
πολιτικό Πόλο Ελληνικού - Αγίου Κοσμά, θέσπιση ολοκληρωμέ-
νου πλαισίου για την  απόδοση βιώσιμης προοπτικής
ανάπτυξης και την εκ νέου λειτουργία των Ναυπηγείων Σκαρα-
μαγκά, τροποποιήσεις του Κώδικα Αναγκαστικών Απαλλοτριώ-
σεων Ακινήτων και του Οργανισμού του Νομικού Συμβουλίου
του Κράτους, επείγουσες φορολογικές και τελωνειακές ρυθμί-
σεις και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ ΤΗΣ ΠΑΡ. 5

ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 1 ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2017/952 ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ
ΤΗΣ 29ης ΜΑΪΟΥ 2017 ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ
(ΕΕ) 2016/1164 ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ ΤΙΣ ΑΣΥΜΦΩΝΙΕΣ ΣΤΗ ΜΕΤΑΧΕΙ-
ΡΙΣΗ ΥΒΡΙΔΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ ΜΕ ΤΡΙΤΕΣ ΧΩΡΕΣ (L 144) - ΠΡΟ-
ΣΘΗΚΗ ΠΑΡΑΓΡΑΦΩΝ ΣΤΟ ΑΡΘΡΟ 66Β ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ
ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ

Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείμενο 
Άρθρο 3  Ασυμφωνίες στη μεταχείριση αντίστροφων υβριδι-

κών μέσων - Προσθήκη παρ. 10 και 11 στο άρθρο 66Β του Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήματος (παρ. 5 άρθρου 1 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2017/952)

ΜΕΡΟΣ Β’
ΚΥΡΩΣΗ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙ-

ΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗΣ ΕΥΡΕOΣ ΦΑΣΜΑΤΟΣ
ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗ
ΑΔΕΙΑΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗΣ ΚΑΖΙΝΟ (ΕΚΑΖ) ΕΥΡΕOΣ
ΦΑΣΜΑΤΟΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ ΣΤΟΝ ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΟ ΠΟΛΟ
ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ - ΑΓΙΟΥ ΚΟΣΜΑ 

Άρθρο 4  Κύρωση Σύμβασης 
ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ, ΤΗΝ ΑΠΟ-

ΔΟΣΗ ΒΙΩΣΙΜΗΣ ΠΡΟΟΠΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΚ ΝΕΟΥ
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΣΚΑΡΑΜΑΓΚΑ, ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΤΗΝ
ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΝΑΥΠΗΓΙΑΣ 

Άρθρο 5 Σκοπός
Άρθρο 6 Υπαγωγή στο καθεστώς στρατηγικής επένδυσης τα-

χείας αδειοδότησης
Άρθρο 7 Καθορισμός γενικού πλαισίου ολοκληρωμένης αξιο-

ποίησης, βιώσιμης ανάπτυξης και λειτουργίας των Ναυπηγείων
Άρθρο 8 Εξειδίκευση και εφαρμογή επενδυτικού σχεδίου και

έγκριση επιμέρους έργων για τη βιώσιμη ανάπτυξη και λειτουρ-

γία των Ναυπηγείων
Άρθρο 9 Υπαγωγή αυθαιρέτων στις ρυθμίσεις περί τακτοποί-

ησης και έγκριση εργασιών κατεδάφισης
Άρθρο 10 Οικοδομικές άδειες
Άρθρο 11 Ρύθμιση ειδικότερων ζητημάτων 
Άρθρο 12 Δικαστική και διαιτητική επίλυση διαφορών
Άρθρο 13 Μεταβατικές διατάξεις 
ΜΕΡΟΣ Δ’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΑΝΑΓΚΑΣΤΙΚΩΝ

ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΕΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ (Ν. 2882/2001)
Άρθρο 14 Τρόπος κήρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης -

Τροποποίηση περ. γ’ παρ. 1 και παρ. 3 άρθρου 1 του ν.
2882/2001

Άρθρο 15 Προϋποθέσεις κήρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίω-
σης - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 3 του                     ν. 2882/2001

Άρθρο 16 Μεταγραφή - Συνέπειες συντέλεσης - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 9 του ν. 2882/2001

Άρθρο 17 Παραγραφή - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 10 του
ν. 2882/2001

Άρθρο 18 Ανάκληση και άρση μη συντελεσμένης αναγκαστι-
κής απαλλοτρίωσης - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 11 του ν.
2882/2001

Άρθρο 19 Ανάκληση συντελεσμένης αναγκαστικής απαλλο-
τρίωσης - Τροποποίηση παρ. 3 και 4 άρθρου 12 του    ν.
2882/2001

Άρθρο 20 Διάδικοι - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 14 του ν.
2882/2001

Άρθρο 21 Εκτίμηση αξίας απαλλοτριωμένου ακινήτου - Τρο-
ποποίηση παρ. 4 και 6 άρθρου 15 του ν. 2882/2001

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΝΟΜΙ-

ΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΟΥ ΚΡΑΤΟΥΣ   (Ν. 4831/2021) 
Άρθρο 22 Αρμοδιότητες του ΝΣΚ - Τροποποίηση παρ. 3 άρ-

θρου 4 του ν. 4831/2021
Άρθρο 23 Συγκρότηση του ΝΣΚ ως συλλογικού οργάνου - Τρο-

ποποίηση παρ. 3, 4, 5 και 7 άρθρου 5 του  ν. 4831/2021
Άρθρο 24 Αρμοδιότητες Τμημάτων και Ολομέλειας - Τροπο-

ποίηση παρ. 4 και 5 άρθρου 7 του ν. 4831/2021
Άρθρο 25 Δικαστικά Γραφεία του Νομικού Συμβουλίου του

Κράτους - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 21 του   ν. 4831/2021
Άρθρο 26 Λειτουργικά και οικονομικά θέματα - Τροποποίηση

παρ. 1 άρθρου 29 του ν. 4831/2021
Άρθρο 27 Κωλύματα διορισμού - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου

38 του ν. 4831/2021
Άρθρο 28 Προκριματικό στάδιο - Διεξαγωγή γραπτής εξέτα-

σης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 45 του  ν. 4831/2021
Άρθρο 29 Ασυμβίβαστα - Συμμετοχή σε επιτροπές, συμβούλια

και συλλογικά όργανα της Διοίκησης - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 54 του ν. 4831/2021

Άρθρο 30 Μισθός - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 60 του ν.
4831/2021

Άρθρο 31 Προαγωγές λειτουργών του ΝΣΚ - Τροποποίηση
παρ. 9 άρθρου 65 του ν. 4831/2021

Άρθρο 32 Πειθαρχικά όργανα - Τροποποίηση περ. δ’ άρθρου
86 του ν. 4831/2021

Άρθρο 33 Άσκηση πειθαρχικής δίωξης - Τροποποίηση παρ. 2
άρθρου 90 του ν. 4831/2021

Άρθρο 34 Έφεση - Τροποποίηση παρ. 2 και 5 άρθρου 99 του
ν. 4831/2021

Άρθρο 35 Προσφυγή - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 100 του
ν. 4831/2021

Άρθρο 36 Οργανικές θέσεις - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 106
του ν. 4831/2021

Άρθρο 37 Κλάδοι Προϊσταμένων - Τροποποίηση περ. β’ παρ.
4 άρθρου 110 του  ν. 4831/2021

Άρθρο 38 Ετήσια έκθεση - Τροποποίηση άρθρου 120 του ν.
4831/2021

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ 
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΕΣ ΚΑΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 39 Παράταση ισχύος μειωμένων και υπερμειωμένων

συντελεστών Φ.Π.Α. για ορισμένα αγαθά και υπηρεσίες - Τροπο-
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ποίηση Παραρτήματος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α.
Άρθρο 40 Ρύθμιση για τη φορολογία ακινήτων φυσικών προ-

σώπων - Αντικατάσταση τετάρτου εδαφίου παρ. 1 άρθρου 32 του
ν. 3842/2010

Άρθρο 41 Απαλλαγή από το τέλος ταξινόμησης ασθενοφόρων
και ειδικών κινητών μονάδων Ν.Π.Ι.Δ. μη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα - Προσθήκη παρ. 9Α στο άρθρο 32 του      ν. 2960/2001

ΜΕΡΟΣ Ζ’ 
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡ-

ΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
Άρθρο 42 Παράταση αναστολής καταβολής στο Δημόσιο πο-

σοστού πέντε τοις εκατό (5%) επί των νοσηλίων από τις Μονάδες
Χρόνιας Αιμοκάθαρσης - Τροποποίηση άρθρου 30 του ν.
3846/2010

Άρθρο 43 Ορισμός της Επιτροπής Δημοσιονομικού Ελέγχου
(Ε.Δ.ΕΛ.) ως αρμόδιας για τον έλεγχο του ευρωπαϊκού μέσου
προσωρινής στήριξης για τον μετριασμό των κινδύνων ανεργίας
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης (SURE) λόγω της επιδημικής
έκρηξης της COVID-19

Άρθρο 44 Ειδική ρύθμιση για τα δάνεια που χορηγούνται με
πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας - Προσθήκη
παρ. 4 στο άρθρο 197 του ν. 4820/2021

Άρθρο 45 Νομοτεχνικές βελτιώσεις στο άρθρο 17 του ν.
4935/2022

Άρθρο 46 Αποσαφήνιση υποχρεώσεων καταβολής ειδικής
αμοιβής του βαθμού θέσης σε περίπτωση αναπλήρωσης - Προ-
σθήκη παρ. 15 στο άρθρο 19 του  ν. 4778/2021

Άρθρο 47 Ορισμοί του ν. 4261/2014 - Αντικατάσταση παρ. 3
άρθρου 3 του ν. 4261/2014

Άρθρο 48 Διοικητικό Συμβούλιο - Προσθήκη παρ. 9, 10, 11 στο
άρθρο 83 του ν. 4261/2014

Άρθρο 49 Ίδια κεφάλαια  - Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 8
του ν. 4537/2018

Άρθρο 50 Αστική ευθύνη έναντι τρίτων - Αντικατάσταση άρ-
θρου 7 του π.δ. 237/1986  

Άρθρο 51 Ρυθμίσεις για τη λειτουργία του Γραφείου Νομικού
Συμβουλίου του Κράτους στην Ακαδημία Αθηνών - Τροποποίηση
άρθρου 48 του ν. 4589/2019

Άρθρο 52 Ρυθμίσεις για την εναλλακτική φορολόγηση εισοδή-
ματος στην αλλοδαπή φυσικών προσώπων που μεταφέρουν τη
φορολογική τους κατοικία στην Ελλάδα - Τροποποίηση παρ. 5
άρθρου 5Α και  άρθρου 72 του ν. 4172/2013

Άρθρο 53 Παράταση προθεσμίας σύνταξης οριστικών συμβο-
λαίων μεταβίβασης ακινήτων με επαχθή αιτία σε εκτέλεση προ-
συμφώνων, χωρίς την προσκόμιση πιστοποιητικών

Άρθρο 54 Παράταση της αναστολής επιβολής φόρου δωρεάς
σε κοινωφελή νομικά πρόσωπα -Τροποποίηση άρθρου 300 του
ν. 4738/2020 

Άρθρο 55 Παράταση υπαγωγής στον υπερμειωμένο συντελε-
στή Φ.Π.Α. ειδών ατομικής υγιεινής και προστασίας- Τροποποί-
ηση παρ. 2 του άρθρου πρώτου της 20.03.2020 Πράξης
Νομοθετικού Περιεχομένου

Άρθρο 56 Παράταση υπαγωγής στον υπερμειωμένο συντελε-
στή Φ.Π.Α. για τα φίλτρα και τις γραμμές αιμοκάθαρσης, αιμο-
διήθησης, αιμοδιαδιήθησης και πλασμαφαίρεσης - Τροποποίηση
παρ. 47 Κεφαλαίου Α, «ΑΓΑΘΑ», του Παραρτήματος ΙΙΙ του Κώ-
δικα Φ.Π.Α.

Άρθρο 57 Παράταση ισχύος μειωμένων συντελεστών Φ.Π.Α.
για την εισαγωγή αντικειμένων τέχνης και τις παραδόσεις αντι-
κειμένων καλλιτεχνικής αξίας - Τροποποίηση άρθρου 299 του ν.
4738/2020 

Άρθρο 58 Απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύματος καλλιτεχνών
και χειροτεχνών - Προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 31 του ν.
3986/2011

Άρθρο 59 Επιδότηση καλλιτεχνών και χειροτεχνών
Άρθρο 60 Παράταση υποβολής αιτήσεων και λειτουργίας Επι-

τροπής Εξώδικης Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών - Τροποποί-

ηση παρ. 3 και 6 άρθρου 16 του   ν. 4714/2020
Άρθρο 61 Κατηγορίες τυχερών παιγνίων που υποβάλλονται σε

φόρο - Τροποποίηση άρθρου 58 του  ν. 2961/2001 
Άρθρο 62 Συντελεστές φορολογίας κερδών από τυχερά παί-

γνια - Τροποποίηση άρθρου 60 του ν. 2961/2001 
Άρθρο 63 Προθεσμία υποβολής της δήλωσης - Τροποποίηση

άρθρου 92 του ν. 2961/2001
Άρθρο 64 Παράταση προθεσμίας αποστολής Απολογισμού,

Ισολογισμού και Λοιπών Χρηματοοικονομικών Καταστάσεων και
Διαδήλωσης οικονομικού έτους 2021 από και προς το Ελεγκτικό
Συνέδριο και εισαγωγής αυτών στη Βουλή των Ελλήνων

Άρθρο 65 Δυνατότητα αποσπάσεων εντός της Ανεξάρτητης
Αρχής Δημοσίων Εσόδων για την κάλυψη επιτακτικών υπηρεσια-
κών αναγκών - Προσθήκη παρ. 4Α στο άρθρο 25 του ν. 4389/2016 

ΜΕΡΟΣ Η’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 66 Ορισμός Ενδιάμεσων Φορέων - Τροποποίηση παρ.

7 άρθρου 13 του ν. 4314/2014
Άρθρο 67 Αναθεώρηση των Τομεακών και Περιφερειακών

Προγραμμάτων (ΤΠΑ/ΠΠΑ) του Εθνικού Προγράμματος Ανάπτυ-
ξης λόγω μεταβολής οικονομικών ή άλλων συνθηκών και τροπο-
ποίηση στοιχείων των ΤΠΑ/ΠΠΑ - Τροποποίηση άρθρου 128 του
ν. 4635/2019

Άρθρο 68 Αφορολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο της ενί-
σχυσης που καταβάλλεται στο πλαίσιο της δράσης «Έκτακτη επι-
χορήγηση σε επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την επίθεση της
Ρωσίας κατά της Ουκρανίας και τις διεθνείς κυρώσεις που επι-
βλήθηκαν»

Άρθρο 69 Επιτροπή Επιλογής Υποψηφίων Εισηγητών και
μελών της Επιτροπής Ανταγωνισμού - Τροποποίηση παρ. 3 άρ-
θρου 12 του ν. 3959/2011

Άρθρο 70 Άσκηση ελεγκτικών αρμοδιοτήτων ΔΙ.Μ.Ε.Α. - Προ-
σθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 13 του ν. 4712/2020 

Άρθρο 71 Ενισχύσεις σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις -Τροπο-
ποίηση άρθρου 30 του ν. 4887/2022

Άρθρο 72 Υπαγόμενα επενδυτικά σχέδια - Τροποποίηση παρ.
1 άρθρου 66 του ν. 4887/2022

Άρθρο 73 Ρυθμίσεις θεμάτων εκκρεμών επενδυτικών σχεδίων
εξαιτίας μεταφοράς αρμοδιότητας εξέτασης μεταξύ των υπηρε-
σιών του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων

Άρθρο 74 Συμβάσεις Σύμπραξης του ν. 3389/2005 για την
υλοποίηση έργων διαχείρισης απορριμμάτων αρμοδιότητας
Φο.Δ.Σ.Α. - Προσθήκη παρ. 3α στο άρθρο 246 του ν. 4555/2018

Άρθρο 75 Παράταση συμβάσεων ανάθεσης και υπεκμίσθωσης
συγκοινωνιακού έργου κατά την παρ. 3 άρθρου 54 του ν.
4568/2018 

Άρθρο 76 Ρύθμιση αντιλογισμού του Κλάδου Ελεγκτών Εναέ-
ριας Κυκλοφορίας

Άρθρο 77 Κίνητρο εκπλήρωσης στοχοθεσίας Ελεγκτών Ενα-
έριας Κυκλοφορίας ετών 2022 και 2023

Άρθρο 78 Παράταση αναστολής πληρωμών, συμψηφισμού και
διαδικασιών είσπραξης χρεών του Οργανισμού Σιδηροδρόμων
Ελλάδος (Ο.Σ.Ε.) έναντι του Δημοσίου που προέρχονται από κα-
ταπτώσεις εγγυήσεων δανείων

Άρθρο 79 Έκτακτα και επείγοντα μέτρα για την προστασία των
θέσεων εργασίας σε επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον
κλάδο της γουνοποιίας και οι οποίες πλήττονται από τις συνέ-
πειες του πολέμου στην Ουκρανία

Άρθρο 80 Λιμενικά έργα - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 9 του
ν. 4404/2016

Άρθρο  81Επιχορήγηση μεταφορικού κόστους και κόστους δη-
μοσιογραφικού χάρτου των εκδοτικών επιχειρήσεων

ΜΕΡΟΣ Θ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 
Άρθρο  82 Έναρξη ισχύος
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ΜΕΡΟΣ Α’

ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ 
ΤΗΣ ΠΑΡ. 5 ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 1 ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2017/952

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 29ης ΜΑΪΟΥ 2017 
ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2016/1164

ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ ΤΙΣ ΑΣΥΜΦΩΝΙΕΣ ΣΤΗ ΜΕΤΑΧΕΙΡΙΣΗ 
ΥΒΡΙΔΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ ΜΕ ΤΡΙΤΕΣ ΧΩΡΕΣ - ΠΡΟΣΘΗΚΗ 

ΠΑΡΑΓΡΑΦΩΝ ΣΤΟ ΑΡΘΡΟ 66Β ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η ενσωμάτωση στην ελληνική νο-
μοθεσία της παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/952 του
Συμβουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροποποίηση της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2016/1164 όσον αφορά τις ασυμφωνίες στη μεταχεί-
ριση υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες (L 144), προκειμένου να
θεσπιστούν κανόνες για την εξουδετέρωση των ασυμφωνιών στη
μεταχείριση αντίστροφων υβριδικών μέσων.

Άρθρο 2
Αντικείμενο

Αντικείμενο του παρόντος είναι η θέσπιση κανόνων για την
εξουδετέρωση των ασυμφωνιών στη μεταχείριση αντίστροφων
υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες που οφείλονται στην αλληλε-
πίδραση μεταξύ των συστημάτων φορολόγησης εταιρειών των
κρατών μελών.

Άρθρο 3
Ασυμφωνίες στη μεταχείριση αντίστροφων υβριδικών μέσων

- Προσθήκη παρ. 10 και 11 στο άρθρο 66Β 
του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήματος

(παρ. 5 άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/952)

Στο άρθρο 66Β του ν. 4172/2013 (Α’ 167) προστίθενται παρ.
10 και 11 ως εξής:

«10. Εάν μία ή περισσότερες συνδεδεμένες επιχειρήσεις κατά
την έννοια της παρ. 3, οι οποίες δεν έχουν φορολογική κατοικία
στην Ελλάδα και διατηρούν συνολικά άμεσο ή έμμεσο συμφέρον

σε ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) ή και άνω των δικαιωμά-
των ψήφου, των τόκων του κεφαλαίου ή του μεριδίου στα κέρδη
μιας υβριδικής οντότητας που έχει συσταθεί ή είναι εγκατεστη-
μένη στην Ελλάδα, βρίσκονται σε δικαιοδοσία ή δικαιοδοσίες
που αντιμετωπίζουν την υβριδική οντότητα ως υποκείμενη σε
φόρο στην Ελλάδα, τότε η υβριδική οντότητα θεωρείται φορο-
λογικός κάτοικος Ελλάδος και φορολογείται για το εισόδημά της
στο μέτρο που το εν λόγω εισόδημα δεν φορολογείται διαφορε-
τικά δυνάμει της ελληνικής νομοθεσίας ή της νομοθεσίας οποι-
ασδήποτε άλλης δικαιοδοσίας.

11. Η παρ. 10 δεν εφαρμόζεται σε οργανισμούς συλλογικών
επενδύσεων. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, ως «ορ-
γανισμός συλλογικών επενδύσεων» νοείται ο επενδυτικός οργα-
νισμός ή η εταιρεία ευρείας συμμετοχής μετόχων που διατηρεί
ένα διαφοροποιημένο χαρτοφυλάκιο κινητών αξιών και διέπεται
από κανονισμό προστασίας του επενδυτή στη χώρα όπου ο ορ-
γανισμός ή η εταιρεία είναι εγκατεστημένα.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΚΥΡΩΣΗ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΜΕΤΑΞΥ 

ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΚΑΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗΣ ΕΥΡΕΟΣ
ΦΑΣΜΑΤΟΣ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗ ΑΔΕΙΑΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ 
ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗΣ ΚΑΖΙΝΟ (ΕΚΑΖ) ΕΥΡΕΟΣ ΦΑΣΜΑΤΟΣ 
ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ ΣΤΟΝ ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΟ ΠΟΛΟ

ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ - ΑΓΙΟΥ ΚΟΣΜΑ

Άρθρο 4
Κύρωση Σύμβασης 

1. Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόμου η Σύμβαση Παραχώρη-
σης Άδειας Λειτουργίας Επιχείρησης Καζίνο (ΕΚΑΖ) ευρέος φά-
σματος δραστηριοτήτων στον Μητροπολιτικό Πόλο Ελληνικού -
Αγίου Κοσμά μαζί με την προσαρτώμενη σε αυτή σύνοψη χρη-
ματοοικονομικού μοντέλου, που υπογράφηκε στην Αθήνα την
8η.6.2022 μεταξύ αφενός του Ελληνικού Δημοσίου και αφετέρου
της εταιρείας με την επωνυμία «ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΚΑΖΙΝΟ ΕΥΡΕΟΣ
ΦΑΣΜΑΤΟΣ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και τον διακρι-
τικό τίτλο «ΕΚΑΖ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ Α.Ε.», το πρωτότυπο κείμενο της
οποίας στην ελληνική και στην αγγλική γλώσσα ακολουθεί, μαζί
με την προσαρτώμενη σε αυτή σύνοψη χρηματοοικονομικού μον-
τέλου, ως εξής:

15658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15659



15660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15661



15662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15663



15664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15665



15666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15667



15668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15669



15670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15671



15672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15673



15674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15675



15676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15677



15678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15679



15680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15681



15682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15683



15684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15685



15686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15687



15688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15689



15690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15691



15692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15693



15694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15695



15696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15697



15698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15699



15700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15701



15702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15703



15704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15705



15706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15707



15708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15709



15710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15711



15712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15713



15714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15715



15716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15717



15718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15719



15720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15721



15722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15723



15724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15725



15726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15727



15728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15729



15730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15731



15732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15735



15736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15737
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15738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15739



15740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15741



15742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15743



15744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15745



15746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15747



15748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15749



15750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15757



15758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15759



15760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15761



15762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15763



15764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15767



15768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15769



15770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15771



15772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15773



15774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15775



15776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15777



15778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15779



15780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15781



15782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Το παρόν άρθρο και η Σύμβαση που κυρώνεται με αυτό απο-
τελούν διατάξεις ειδικότερες και κατισχύουν κάθε γενικής ή ει-
δικής διάταξης, που περιέχει ρυθμίσεις αντίθετες με αυτές, η δε
Σύμβαση ισχύει από την 8η.6.2022, ήτοι την ημερομηνία της υπο-
γραφής της, σύμφωνα με όσα ειδικότερα προβλέπονται στο
άρθρο 3 της Σύμβασης.

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ, 

ΤΗΝ ΑΠΟΔΟΣΗ ΒΙΩΣΙΜΗΣ ΠΡΟΟΠΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΚ ΝΕΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ 

ΣΚΑΡΑΜΑΓΚΑ, ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ 
ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΝΑΥΠΗΓΙΑΣ

Άρθρο 5
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η αξιοποίηση, η βιώσιμη ανάπτυξη
και η εκ νέου λειτουργία των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά και ιδίως: 

α. Η συμβολή στην επίτευξη των εθνικών αναπτυξιακών στό-
χων με έμφαση στην καινοτομία και την εξωστρέφεια.

β. Η προώθηση και η εφαρμογή νέων προγραμμάτων ανάπτυ-
ξης, με σκοπό την προσέλκυση και τη στήριξη περαιτέρω επεν-
δύσεων σε εθνικό επίπεδο και στο μητροπολιτικό επίπεδο της
πρωτεύουσας.

γ. Η αναγέννηση, η ενίσχυση και η προώθηση της ελληνικής
ναυτιλίας, καθώς και η ανάδειξη της χώρας σε κομβικό σημείο
για τη ναυπήγηση πλοίων και παντός είδους πλωτών ναυπηγη-
μάτων, στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου με την ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητάς της.

δ. Η ενίσχυση της εθνικής άμυνας και ασφάλειας και η αξιο-
ποίηση της στρατηγικής θέσης της χώρας, με σκοπό την εξα-
σφάλιση της αυτάρκειας της χώρας και την προοπτική ενίσχυσης
της στρατηγικής συνεργασίας με τους συμμάχους της.

ε. Ο περιβαλλοντικός και ενεργειακός εκσυγχρονισμός της πα-
ροχής υπηρεσιών ναυπήγησης και άλλων παραγωγικών δραστη-
ριοτήτων, με στόχο τη δημιουργία ενός βιώσιμου και
πρωτοπόρου μοντέλου λειτουργίας των Ναυπηγείων Σκαρα-
μαγκά.

στ. Η προαγωγή της κοινωνικής συνοχής, η ενίσχυση της απα-
σχόλησης και η άρση των κοινωνικών ανισοτήτων σε εθνικό και
ενδοπεριφερειακό επίπεδο. 

ζ. Η επίσπευση της πλήρους εκ νέου λειτουργίας των Ναυπη-
γείων Σκαραμαγκά και η διατήρηση της διαρκούς λειτουργίας
τους, με παράλληλη εξασφάλιση της υλοποίησης σημαντικού
επενδυτικού σχεδίου για τον εκσυγχρονισμό, την αναδιάρθρωση
και την επέκταση των Ναυπηγείων σε άλλα πεδία δραστηριοτή-
των, ώστε αυτά να αποτελέσουν πρότυπο πράσινης ναυπηγίας
σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο.  

Άρθρο 6
Υπαγωγή στο καθεστώς στρατηγικής επένδυσης

ταχείας αδειοδότησης

1. Το επενδυτικό σχέδιο για την αξιοποίηση και τη βιώσιμη ανά-
πτυξη και λειτουργία των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά συνιστά
στρατηγική επένδυση ειδικής μορφής, η οποία εντάσσεται αυτο-
δίκαια στις ρυθμίσεις του                  ν. 4864/2021 (Α’ 237) και υλο-
ποιείται τηρουμένων των κανόνων για τις κρατικές ενισχύσεις.
Στο πλαίσιο αυτό, με την έκδοση του διατάγματος του άρθρου 7
του παρόντος, η πραγματοποιούμενη επένδυση δύναται να κάνει
χρήση της ταχείας αδειοδότησης του άρθρου 9 του           ν.
4864/2021, μέσω της Γενικής Διεύθυνσης Στρατηγικών Επενδύ-
σεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, προκειμένου
οι αναγκαίες άδειες και εγκρίσεις να εκδίδονται κατά απόλυτη
χρονική προτεραιότητα και σύμφωνα με τη διαδικασία που προ-
βλέπεται στο άρθρο αυτό. 

2. Η επένδυση του παρόντος λαμβάνει επιπλέον τα κίνητρα της
παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4864/2021, καθώς και, διαζευκτικά,
ένα από τα κίνητρα της παρ. 2 του ίδιου άρθρου. Για την αξιο-
ποίηση των υπόλοιπων κινήτρων του ν. 4864/2021, ακολουθείται

η διαδικασία του Κεφαλαίου Δ’, του Μέρους Α’ του ν. 4864/2021,
με εξαίρεση τη διαδικασία της παρ. 1 του άρθρου 13 του  ν.
4864/2021, η οποία παρέλκει. Η αίτηση υποβάλλεται απευθείας
στη Γενική Γραμματεία Ιδιωτικών Επενδύσεων και Συμπράξεων
Δημοσίου και Ιδιωτικού Τομέα του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, η οποία διαβιβάζει τον εισηγητικό φάκελο στη Συν-
τονιστική Επιτροπή Στρατηγικών Επενδύσεων και προετοιμάζει
την οικεία συνεδρίαση της Διυπουργικής Επιτροπής Στρατηγικών
Επενδύσεων κατά τα ειδικότερα οριζόμενα στις παρ. 2 και 3 του
άρθρου 13 του ν. 4864/2021.

3. Στις διατάξεις του παρόντος είναι δυνατή η υπαγωγή και
άλλων υφιστάμενων ναυπηγικών εγκαταστάσεων, η σημασία των
οποίων κρίνεται αντίστοιχα σημαντική για την εθνική οικονομία,
την ανάπτυξη, την εθνική άμυνα και ασφάλεια, το περιβάλλον και
την κοινωνική συνοχή. Για τον σκοπό αυτόν, ο φορέας κάθε επέν-
δυσης υποβάλλει σχετικό αίτημα στη Διυπουργική Επιτροπή
Στρατηγικών Επενδύσεων. Η διαδικασία και τα επιμέρους δικαιο-
λογητικά για την ολοκλήρωση της υπαγωγής αυτής, καθορίζον-
ται με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονομικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εθνικής Άμυνας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. 

Άρθρο 7
Καθορισμός γενικού πλαισίου ολοκληρωμένης 

αξιοποίησης, βιώσιμης ανάπτυξης και λειτουργίας 
των Ναυπηγείων

1. Για τον καθορισμό του γενικού πλαισίου ολοκληρωμένης
ανάπτυξης των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, τα οποία συνιστούν
βιομηχανική υποδομή μείζονος σημασίας για τη χώρα, καταρτί-
ζεται και εγκρίνεται Σχέδιο Ολοκληρωμένης Ανάπτυξης, με την
έκδοση προεδρικού διατάγματος, μετά από πρόταση των Υπουρ-
γών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονομικών, Εθνικής Άμυνας,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής. 

2. Με το Σχέδιο της παρ. 1:
α. οριοθετείται σε χάρτη κλίμακας 1:500 ή 1:1.000 η χερσαία

και η θαλάσσια έκταση των Ναυπηγείων,
β. καθορίζονται τα όρια της χερσαίας και της θαλάσσιας λιμε-

νικής ζώνης, εφόσον αυτό απαιτείται,
γ. ρυθμίζεται το χωρικό καθεστώς των ακινήτων που εντάσ-

σονται στα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά, με τον καθορισμό, ανά
τομέα, των επιτρεπόμενων χρήσεων γης και σχετικών κατευθύν-
σεων σχεδιασμού για τη χερσαία και τη θαλάσσια ζώνη των Ναυ-
πηγείων. Ειδικότερα, μεταξύ των χρήσεων αυτών μπορεί να
περιλαμβάνονται βιοτεχνικές και βιομηχανικές εγκαταστάσεις χα-
μηλής, μέσης και υψηλής όχλησης, επαγγελματικά εργαστήρια,
διοίκηση, περίθαλψη, εμπόριο και παροχή προσωπικών υπηρε-
σιών, γραφεία, στάθμευση, πρατήρια παροχής καυσίμων και
ενέργειας, αποθήκες χαμηλής, μέσης και υψηλής όχλησης, εγ-
καταστάσεις εφοδιαστικής, εγκαταστάσεις μέσων μαζικής μετα-
φοράς, τουρισμός - αναψυχή ή τουριστικοί λιμένες,
εγκαταστάσεις ανακύκλωσης συσκευασιών και υλικών, εγκατα-
στάσεις παραγωγής, αποθήκευσης και μεταφοράς ηλεκτρικής
ενέργειας και φυσικού αερίου, ύδρευσης, τηλεπικοινωνιών, και
συναφείς εγκαταστάσεις, καθώς και εγκαταστάσεις Ανανεώσι-
μων Πηγών Ενέργειας, στρατιωτικές εγκαταστάσεις, κέντρα δε-
δομένων και τεχνολογικής υποστήριξης επιχειρήσεων και λοιπές
συνοδευτικές δραστηριότητες (Data Centers),

δ. καθορίζονται, ανά τομέα, οι ειδικοί όροι και περιορισμοί δό-
μησης για την ανέγερση, επέκταση, μετατροπή ή μετασκευή κτι-
ρίων και εγκαταστάσεων. Στο πλαίσιο αυτό χορηγούνται οι
αναγκαίες παρεκκλίσεις από τις γενικώς ισχύουσες πολεοδομι-
κές διατάξεις, για την κάλυψη των ειδικών αναγκών των ναυπη-
γικών εγκαταστάσεων καθώς και των συνοδών εγκαταστάσεων,

ε. εγκρίνονται οι περιβαλλοντικές κατευθύνσεις και μέτρα προ-
στασίας του περιβάλλοντος για την ανάπτυξη και λειτουργία των
Ναυπηγείων και των συνοδών εγκαταστάσεων, καθώς και το σύ-
στημα περιβαλλοντικής παρακολούθησης, ύστερα από Στρατη-
γική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, η οποία συντάσσεται
κατά το άρθρο 6 και δημοσιοποιείται κατά το άρθρο 7 της κοινής
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απόφασης υπ’ αριθμ. 107017/2006 των Υπουργών Οικονομίας
και Οικονομικών, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δημοσίων
Έργων και του Υφυπουργού Εσωτερικών, Δημόσιας Διοίκησης
και Αποκέντρωσης (Β’ 1225),

στ. καθορίζονται οι οριογραμμές των, τυχόν υφιστάμενων
εντός της έκτασης των Ναυπηγείων, υδατορεμάτων. Τα τυχόν
αναγκαία έργα διευθέτησης εγκρίνονται στο στάδιο της χωρο-
θέτησης του σχεδίου, όπως περιγράφεται στην παρ. 1 του άρ-
θρου 8,

ζ. καθορίζεται κάθε άλλο μέτρο, όρος ή περιορισμός που επι-
βάλλεται για την ολοκληρωμένη ανάπτυξη της ευρύτερης περιο-
χής των Ναυπηγείων.

3. Με το ίδιο Σχέδιο καθορίζονται επιπλέον οι ειδικότεροι όροι,
περιορισμοί και προϋποθέσεις για την πραγματοποίηση της
επένδυσης, όπως ιδίως: 

α. το ελάχιστο ύψος της επένδυσης, οι πηγές και οι κατ’ αρχήν
φορείς χρηματοδότησης της νέας επένδυσης. Στο ύψος της
επένδυσης προσμετράται υποχρεωτικά η αξία απόκτησης της
έκτασης των Ναυπηγείων,

β. η υποχρέωση του φορέα υλοποίησης της επένδυσης να δη-
μιουργήσει συγκεκριμένο ελάχιστο αριθμό θέσεων εργασίας,
ιδίως σε τομείς ανάπτυξης και καινοτομίας, καθώς και η υποχρέ-
ωση διατήρησης των θέσεων αυτών για διάστημα τουλάχιστον
πέντε (5) ετών από την υλοποίηση της επένδυσης για την ανά-
πτυξη και λειτουργία των Ναυπηγείων, 

γ. οι όροι και προϋποθέσεις για την αξιοποίηση των Ναυπη-
γείων, τα αντισταθμιστικά οφέλη στην τοπική κοινωνία και στο
Δημόσιο, πρόγραμμα αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλον-
τος στην ευρύτερη περιοχή και ανάπτυξη προγραμμάτων εται-
ρικής κοινωνικής ευθύνης για χρονικό διάστημα τουλάχιστον
πέντε (5) ετών από την υλοποίηση της επένδυσης,

δ. οι κυρώσεις οι οποίες επιβάλλονται, από συγκεκριμένα όρ-
γανα και με τήρηση συγκεκριμένης διαδικασίας, σε περίπτωση
μη τήρησης των όρων υλοποίησης του επενδυτικού σχεδίου,

ε. κάθε άλλο μέτρο, όρος, υποχρέωση ή περιορισμός που
απαιτείται για την επίτευξη της αξιοποίησης και πλήρους ανά-
πτυξης και λειτουργίας των Ναυπηγείων.

4. Για την έγκριση του σχεδίου του παρόντος, ο φορέας υλο-
ποίησης της επένδυσης υποβάλλει στη Γενική Διεύθυνση Στρα-
τηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων αίτηση, η οποία συνοδεύεται από φάκελο με τα ακό-
λουθα δικαιολογητικά:

α. Έκθεση στην οποία περιγράφονται και τεκμηριώνονται οι
βασικές επιλογές του Σχεδίου και η οποία περιλαμβάνει ενδει-
κτικά:

αα. Τα χωρικά χαρακτηριστικά των ακινήτων που εντάσσονται
στα Ναυπηγεία, με αναφορά ιδίως στα στοιχεία του φυσικού, πο-
λιτιστικού και δομημένου περιβάλλοντος, στην υπάρχουσα συγ-
κοινωνιακή υποδομή και τις λοιπές εξυπηρετήσεις, στις
γειτνιάζουσες χρήσεις και δραστηριότητες, καθώς και στη θέση
της περιοχής στο ευρύτερο μητροπολιτικό συγκρότημα της Αθή-
νας,

αβ. τα όρια της έκτασης που καταλαμβάνουν τα Ναυπηγεία,
τόσο στον χερσαίο όσο και στον θαλάσσιο χώρο, τα όρια των ει-
δικότερων τομέων ανάπτυξης των Ναυπηγείων, τον βασικό χω-
ρικό προορισμό κάθε τομέα, τις προτεινόμενες χρήσεις γης και
τους προτεινόμενους όρους και περιορισμούς δόμησης, τις
τυχόν αναγκαίες παρεκκλίσεις, τα αναγκαία έργα εσωτερικής και
εξωτερικής υποδομής, καθώς και τους φορείς και τις φάσεις
εκτέλεσης και τον τρόπο χρηματοδότησης αυτών,

αγ. τεκμηρίωση της συμβατότητας του προτεινόμενου Σχεδίου
Ολοκληρωμένης Ανάπτυξης προς τα δεδομένα του υφιστάμενου
χωροταξικού σχεδιασμού και προς τους ευρύτερους αναπτυξια-
κούς και δημοσιονομικούς στόχους, καθώς και τις αναγκαίες
τροποποιήσεις που το Σχέδιο επιφέρει στον χωροταξικό σχεδια-
σμό περιφερειακού ή υποκείμενου επιπέδου,

β. Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΣΜΠΕ),
η οποία συντάσσεται κατά το άρθρο 6 και δημοσιοποιείται κατά
το άρθρο 7 της κοινής υπουργικής απόφασης 107017/2006. Ως
αρμόδια αρχή για τις ανάγκες εφαρμογής του παρόντος νοείται

η αρμόδια υπηρεσία περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας που ορίζεται στην παρ. 1 του άρθρου 4 της
πιο πάνω κοινής υπουργικής απόφασης. Η αρμόδια αρχή διενερ-
γεί κατά απόλυτη προτεραιότητα τη Στρατηγική Περιβαλλοντική
Εκτίμηση για το Σχέδιο Ολοκληρωμένης Ανάπτυξης. Οι αρμόδιοι
φορείς διατυπώνουν τις γνώμες τους κατά απόλυτη χρονική προ-
τεραιότητα και με ειδική τεκμηρίωση,

γ. τεχνική έκθεση, που συνοδεύεται από υδρολογικά, υδραυ-
λικά και περιβαλλοντικά στοιχεία ή μελέτες βάσει των οποίων
προτείνονται οι οριογραμμές των τυχόν υφιστάμενων ή υπό ανα-
σύσταση υδατορεμάτων στο τοπογραφικό διάγραμμα ή διαγράμ-
ματα της περ. δ’,

δ. τοπογραφικό διάγραμμα ή τοπογραφικά διαγράμματα της
όλης έκτασης σε κλίμακα 1:5.000 ή σε άλλη κατάλληλη κλίμακα,
με συντεταγμένες κορυφών, βασιζόμενες στο Εθνικό Γεωδαιτικό
Σύστημα Αναφοράς ΕΓΣΑ ‘87, όπως αυτό ισχύει, στα οποία απο-
τυπώνονται ιδίως:

δα. οι διαστάσεις, το εμβαδό και τα όρια του ακινήτου, τα όρια
αιγιαλού παραλίας και παλαιού αιγιαλού, καθώς και της θαλάσ-
σιας ζώνης που αξιοποιούν τα Ναυπηγεία,

δβ. οι επιμέρους τομείς ανάπτυξης και οι επιτρεπόμενες εντός
εκάστου τομέα χρήσεις γης και όροι και περιορισμοί δόμησης,

δγ. τα υφιστάμενα κτίσματα και εγκαταστάσεις, τα οποία προ-
τείνεται να διατηρηθούν, συνυπολογιζόμενα στην προτεινόμενη
ανά τομέα μέγιστη δόμηση και εκμετάλλευση,

δδ. τυχόν υφιστάμενα ή υπό ανασύσταση υδατορέματα, όπως
ιδίως ρέματα που έχουν καλυφθεί, και οι προτεινόμενες οριο-
γραμμές αυτών,

δε. τα υφιστάμενα και προτεινόμενα έργα εσωτερικής και εξω-
τερικής υποδομής και, ιδίως, οι δρόμοι προσπέλασης, το πλάτος
και οι χαρακτηρισμοί αυτών, καθώς και τα λιμενικά έργα, 

ε. το πρόγραμμα ανάπτυξης κατά φάσεις εκτέλεσης, συνο-
δευόμενο από χρονοδιάγραμμα και υπόδειξη των έργων και εγ-
καταστάσεων που θα πραγματοποιηθούν ανά φάση,

στ. κάθε άλλη μελέτη, έκθεση, διάγραμμα ή άλλο στοιχείο που
τυχόν απαιτείται για την περιγραφή και τεκμηρίωση των ρυθμί-
σεων της παρ. 2.

5. Τα δικαιολογητικά της παρ. 4 είναι δυνατόν να κατατίθενται
σε απόρρητη και μη εμπιστευτική εκδοχή, εφόσον περιλαμβά-
νονται στοιχεία που αφορούν σε στρατιωτικά απόρρητα ή θέ-
ματα εθνικής άμυνας και ασφάλειας. Στην περίπτωση αυτή, η
δημοσιοποίηση των στοιχείων, με εξαίρεση τη διαδικασία επε-
ξεργασίας από το Συμβούλιο της Επικρατείας, περιλαμβάνει
αποκλειστικά τη μη εμπιστευτική εκδοχή των δικαιολογητικών. 

6. Για την έκδοση του προεδρικού διατάγματος του παρόντος
απαιτείται η προηγούμενη εισήγηση του Κεντρικού Συμβουλίου
Πολεοδομικών Θεμάτων και Αμφισβητήσεων που προβλέπεται
στο άρθρο 24 του                 ν. 4495/2017 (Α’ 167), καθώς και του
Κεντρικού Συμβουλίου Διοίκησης για την Αξιοποίηση της Δημό-
σιας Περιουσίας που προβλέπεται στο άρθρο 16 του ν.
3986/2011 (Α’ 152).

7. Η αναθεώρηση του Σχεδίου επιτρέπεται μόνον εφόσον τη-
ρηθεί η διαδικασία που προβλέπεται από τις διατάξεις του πα-
ρόντος. Κατ’ εξαίρεση, με αποφάσεις των Υπουργών
Οικονομικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής Άμυνας, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, ύστερα από εισήγηση του Κεντρικού Συμβουλίου Διοίκησης
για την Αξιοποίηση της Δημόσιας Περιουσίας, καθώς και του
Κεντρικού Συμβουλίου Πολεοδομικών Θεμάτων και Αμφισβητή-
σεων, όπου απαιτείται, μπορεί να επέρχονται μεμονωμένες και
μη ουσιώδεις τροποποιήσεις στο πιο πάνω Σχέδιο, στο πλαίσιο
των αρμοδιοτήτων εκάστου Υπουργού. Οι αποφάσεις αυτές εκ-
δίδονται εντός δύο (2) μηνών από την υποβολή πλήρους φακέ-
λου, μετά από τήρηση της διαδικασίας του άρθρου 5 της κοινής
υπουργικής απόφασης 107017/2006.

8. Αρμόδιο για τη σύνταξη του προεδρικού διατάγματος της
παρ. 1, είναι το Τμήμα Ειδικών Σχεδίων Χωρικής Ανάπτυξης
Στρατηγικών Επενδύσεων, της Γενικής Διεύθυνσης Στρατηγικών
Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.
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Άρθρο 8
Εξειδίκευση και εφαρμογή επενδυτικού σχεδίου

και έγκριση επιμέρους έργων για τη βιώσιμη ανάπτυξη 
και λειτουργία των Ναυπηγείων

1. Για την εξειδίκευση και εφαρμογή του ολοκληρωμένου πλαι-
σίου για την υλοποίηση του επενδυτικού σχεδίου αξιοποίησης,
ανάπτυξης και λειτουργίας των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, εκδί-
δεται κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Οικονομικών, Εθνικής Άμυνας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Με την απόφαση αυτή εγ-
κρίνονται τα επιμέρους έργα και επιπλέον:

α. ρυθμίζεται η ακριβής χωροθέτηση των επιμέρους εγκατα-
στάσεων των Ναυπηγείων, εξειδικεύονται οι όροι και οι περιορι-
σμοί δόμησης σε επιμέρους υποενότητες ή οικοδομικά
τετράγωνα εντός των τομέων ανάπτυξης που έχουν καθοριστεί
με το διάταγμα του άρθρου 7, 

β. εγκρίνονται οι τυχόν απαιτούμενες προσχώσεις επί της θά-
λασσας και οι χρήσεις αυτών, τα μόνιμα ή προσωρινά έργα, συμ-
περιλαμβανομένων των αναγκαίων βυθοκορήσεων, και
εγκαταστάσεις που απαιτούνται να πραγματοποιηθούν επί του
αιγιαλού και της παραλίας, καθώς και επί του συνεχόμενου ή πα-
ρακείμενου θαλάσσιου χώρου ή του πυθμένα για την εξυπηρέ-
τηση των Ναυπηγείων, καθώς και η ανάληψη από τον φορέα
υλοποίησης της επένδυσης της εκτέλεσης των έργων αυτών,

γ. επανακαθορίζονται τα όρια του αιγιαλού και της παραλίας,
όπου απαιτείται, και εγκρίνεται η κατασκευή επιμέρους έργων
εσωτερικής ή εξωτερικής υποδομής και ιδίως των λιμενικών
έργων,

δ. εγκρίνονται οι περιβαλλοντικοί όροι των έργων και των δρα-
στηριοτήτων που απαιτούνται για την οργάνωση και τη λειτουρ-
γία των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, ύστερα από υποβολή Μελέτης
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και την τήρηση της διαδικασίας
που ορίζεται στις παρ. 2β και 3 του άρθρου 3 του ν. 4014/2011
(Α’ 209),  

ε. παραχωρείται στον φορέα υλοποίησης της επένδυσης το δι-
καίωμα χρήσης του αιγιαλού και της παραλίας, καθώς και του
παλαιού αιγιαλού και της αναγκαίας προκείμενης θαλάσσιας
ζώνης για την εξυπηρέτηση των Ναυπηγείων, με τον καθορισμό
αντίστοιχου ανταλλάγματος, σύμφωνα με τις ειδικότερες διατά-
ξεις του παρόντος κατά παρέκκλιση του άρθρου 5 του ν.
4864/2021 (A’ 237). 

2. Για την εξειδίκευση και εφαρμογή του Σχεδίου Ολοκληρω-
μένης Ανάπτυξης και για τυχόν διευθέτηση υδατορεμάτων, ο φο-
ρέας υλοποίησης της επένδυσης υποβάλλει στη Γενική
Διεύθυνση Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων αίτηση, η οποία συνοδεύεται από φάκελο με τα
ακόλουθα δικαιολογητικά:

α. Αναλυτική έκθεση ανάπτυξης και τεκμηρίωσης για την εξει-
δίκευση και εφαρμογή του Σχεδίου σε κάθε τομέα ανάπτυξης,
καθώς και στις ζώνες αιγιαλού και παραλίας και στην αναγκαία,
συνεχόμενη θαλάσσια έκταση. 

β. Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΜΠΕ), η οποία συν-
τάσσεται και δημοσιοποιείται κατά τα οριζόμενα στο Κεφάλαιο
Α’ του ν. 4014/2011. Η αρμόδια αρχή διενεργεί κατά απόλυτη
προτεραιότητα την περιβαλλοντική εκτίμηση με βάση τη ΜΠΕ.
Οι αρμόδιοι φορείς διατυπώνουν τις γνώμες τους κατά απόλυτη
χρονική προτεραιότητα και με ειδική τεκμηρίωση.

γ. Τοπογραφικό διάγραμμα ή τοπογραφικά διαγράμματα της
όλης έκτασης σε κλίμακα 1:5.000 ή σε άλλη κατάλληλη κλίμακα,
με συντεταγμένες κορυφών, βασιζόμενες στο Εθνικό Γεωδαιτικό
Σύστημα Αναφοράς ΕΓΣΑ ‘87, όπως αυτό ισχύει, στα οποία απο-
τυπώνονται τα επιμέρους έργα, εγκαταστάσεις, κτίρια, δίκτυα και
υποδομές για τον εκσυγχρονισμό, την επέκταση και επαναλει-
τουργία των Ναυπηγείων και των συνοδών αυτών εγκαταστά-
σεων και έργων, καθώς και τα όρια αιγιαλού παραλίας και
παλαιού αιγιαλού.

δ. Άλλες απαιτούμενες εξειδικευμένες μελέτες, για θέματα
όπως διευθέτησης υδατορεμάτων. 

3. Η απόφαση του παρόντος εκδίδεται κατά απόλυτη χρονική
προτεραιότητα και, πάντως, μέσα σε διάστημα ενός (1) έτους

από την έκδοση του προεδρικού διατάγματος του άρθρου 7. 
4. Για την έγκριση της παραχώρησης του αιγιαλού και της πα-

ραλίας και της αναγκαίας, συνεχόμενης θαλάσσιας έκτασης και
τον καθορισμό σχετικού ανταλλάγματος, τα δικαιολογητικά της
παρ. 2 αξιολογούνται από τη Γενική Διεύθυνση Στρατηγικών
Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, η
οποία ζητεί τη γνώμη ή συνδρομή της αρμόδιας Κτηματικής Υπη-
ρεσίας. Ακολούθως, η ίδια Γενική Διεύθυνση υποβάλλει σχετική
πρόταση προς το Κεντρικό Συμβούλιο Διοίκησης για την Αξιο-
ποίηση της Δημόσιας Περιουσίας, προκειμένου το τελευταίο να
διαμορφώσει αντίστοιχα την εισήγησή του, σύμφωνα με τα ορι-
ζόμενα στην παρ. 5. Για τον υπολογισμό του ανταλλάγματος συ-
νεκτιμάται η αξία των λιμενικών έργων, τα οποία παραμένουν
στην ιδιοκτησία του ελληνικού Δημοσίου, καθώς και συγκριτικά
στοιχεία, λαμβανομένης υπόψη της ανάγκης προώθησης της και-
νοτομίας και της ναυπηγίας στη χώρα. Το τίμημα αντιστοιχεί σε
όρους αγοράς, λαμβανομένης υπόψη της αποτίμησης του αν-
ταλλάγματος παραχώρησης από ανεξάρτητο εκτιμητή. Η παρα-
χώρηση διενεργείται για τουλάχιστον σαράντα (40) έτη, με
δυνατότητα υπό όρους παράτασης. Για το αντάλλαγμα προβλέ-
πεται μηχανισμός αναπροσαρμογής ανά πέντε (5) έτη.

5. Για την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης του πα-
ρόντος απαιτείται η προηγούμενη εισήγηση του Κεντρικού Συμ-
βουλίου Διοίκησης για την Αξιοποίηση της Δημόσιας Περιουσίας
που προβλέπεται στο άρθρο 16 του ν. 3986/2011 (Α’ 152), καθώς
και του Κεντρικού Συμβουλίου Πολεοδομικών Θεμάτων και Αμ-
φισβητήσεων που προβλέπεται στο άρθρο 24 του ν. 4495/2017
(Α’ 167).

6. Εφόσον υποβληθούν τα δικαιολογητικά της παρ. 2 του πα-
ρόντος, είναι δυνατή η σωρευτική ρύθμιση του συνόλου ή μέ-
ρους των ζητημάτων του παρόντος άρθρου με το διάταγμα του
άρθρου 7.

7. Η αναθεώρηση της κοινής υπουργικής απόφασης της παρ.
1 επιτρέπεται μόνον εφόσον τηρηθεί η διαδικασία που προβλέ-
πεται στο παρόν άρθρο. Κατ’ εξαίρεση, με αποφάσεις των
Υπουργών Οικονομικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής
Άμυνας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, ύστερα από εισήγηση του Κεντρικού Συμβου-
λίου Διοίκησης για την Αξιοποίηση της Δημόσιας Περιουσίας,
καθώς και του Κεντρικού Συμβουλίου Πολεοδομικών Θεμάτων
και Αμφισβητήσεων, όπου απαιτείται, μπορεί να επέρχονται με-
μονωμένες και μη ουσιώδεις τροποποιήσεις στην πιο πάνω κοινή
απόφαση, στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων εκάστου Υπουργού. Οι
αποφάσεις αυτές εκδίδονται εντός δύο (2) μηνών από την υπο-
βολή πλήρους φακέλου, μετά από τήρηση της διαδικασίας του
άρθρου 6 του ν. 4014/2011.

Άρθρο 9
Υπαγωγή αυθαιρέτων στις ρυθμίσεις περί τακτοποίησης 

και έγκριση εργασιών κατεδάφισης

1. Για την ολοκλήρωση της τακτοποίησης των αυθαιρέτων κτι-
ρίων, κατασκευών και χρήσεων που βρίσκονται εντός της έκτα-
σης των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά ισχύουν τα ειδικά
προβλεπόμενα στις επόμενες παραγράφους κατά παρέκκλιση
των άρθρων 86 έως 89 του                      ν. 4495/2017 (Α’ 167).

2. Η περαίωση της δήλωσης για την υπαγωγή στις ρυθμίσεις
του ν. 4495/2017 προς νομιμοποίηση και προς κατεδάφιση,
καθώς και η καταβολή του σχετικού ενιαίου ειδικού προστίμου
λαμβάνουν χώρα μετά την έκδοση του προεδρικού διατάγματος
του άρθρου 7 και της κοινής απόφασης του άρθρου 8 του πα-
ρόντος. Μέχρι τότε, επιτρέπεται κατ’ εξαίρεση η ολοκλήρωση
της μεταβίβασης των ακινήτων των Ναυπηγείων στον φορέα υλο-
ποίησης της επένδυσης, υπό την αίρεση οριστικοποίησης της
σχετικής δήλωσης υπαγωγής και καταβολής του προβλεπόμενου
προστίμου. 

3. Για όσες αυθαίρετες κατασκευές και χρήσεις έχει γίνει υπα-
γωγή σε τακτοποίηση πριν την απόκτηση των ακινήτων των Ναυ-
πηγείων από τον φορέα υλοποίησης της επένδυσης και δεν
παραβιάζουν το καθεστώς δόμησης που θεσπίζεται με το διά-
ταγμα του άρθρου 7 του παρόντος, ο φορέας δύναται να προβεί
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στην έκδοση άδειας νομιμοποίησης, προ πάσης καταβολής προ-
στίμου, υποβάλλοντας τροποποιητικό φάκελο ενώπιον της υπη-
ρεσίας που διαπίστωσε την υπαγωγή. Άδεια νομιμοποίησης
εκδίδεται, επίσης, με απόφαση της ίδιας υπηρεσίας ύστερα από
αιτιολογημένη γνώμη του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού για όσα
κτίρια ή κατασκευές έχουν υπαχθεί στην τακτοποίηση και συν-
δέονται, άμεσα ή έμμεσα, με την εξυπηρέτηση σκοπών εθνικής
άμυνας και ασφάλειας. Ενόσω εκκρεμεί η έκδοση άδειας νομι-
μοποίησης δεν υπολογίζεται ούτε καταβάλλεται το ενιαίο ειδικό
πρόστιμο. Κατά τα λοιπά ισχύει το άρθρο 106 του ν. 4495/2017. 

4. Για όσες αυθαίρετες κατασκευές και χρήσεις υφίσταντο επί
ακινήτων που βρίσκονταν στην κυριότητα της Εταιρείας Ακινήτων
του Δημοσίου (ΕΤ.Α.Δ.) Α.Ε. έως τη μεταβίβασή τους στον φορέα
υλοποίησης της επένδυσης είναι δυνατή η υπαγωγή τους στις
διατάξεις του                       ν. 4495/2017, σύμφωνα με τα ειδικό-
τερα προβλεπόμενα στο άρθρο 8 του ν. 4664/2020 (Α’ 32), χωρίς
την καταβολή παραβόλου και ενιαίου ειδικού προστίμου. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
Οικονομικών ρυθμίζεται κάθε ειδικότερο θέμα σχετικά με τον επι-
μερισμό των ποσών παραβόλων και ενιαίων ειδικών προστίμων
σε εισπραττόμενα ή μη καταβαλλόμενα με βάση το κριτήριο κυ-
ριότητας που προαναφέρθηκε, καθώς και κάθε άλλη λεπτομέ-
ρεια ως προς τη διαδικασία υπολογισμού και είσπραξης των
ποσών. Η σχετική δήλωση υπαγωγής είναι κατ’ εξαίρεση δυνατό
να υποβάλλεται και από τον φορέα υλοποίησης της επένδυσης
για λογαριασμό της ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε..

5. Κτίρια και εγκαταστάσεις που υπάγονται στο καθεστώς τα-
κτοποίησης αυθαιρέτων δύνανται να κατεδαφίζονται κατά παρέκ-
κλιση από τις ισχύουσες διατάξεις. Για την έκδοση της άδειας
κατεδάφισης αρμόδια είναι η Κεντρική Υπηρεσία Δόμησης
(ΚΥΔΟΜ) του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Μέχρι
την έναρξη λειτουργίας αυτής αρμόδια είναι η Γενική Διεύθυνση
Στρατηγικών Επενδύσεων του υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, μετά από σχετικό αίτημα του φορέα υλοποίησης της
επένδυσης και την προσκόμιση των εξής περιοριστικά αναφερό-
μενων δικαιολογητικών:

α. περιγράμματος των εν λόγω κτιρίων και εγκαταστάσεων, 
β. τεχνικής έκθεσης μηχανικού, στην οποία περιγράφονται συ-

νοπτικά τα εν λόγω κτίρια και εγκαταστάσεις,
γ. σκαριφηματικής τομής κάτοψης του κτιρίου,
δ. φωτογραφικής αποτύπωσης του κτιρίου,
ε. δηλώσεων ανάθεσης ανάληψης μελετητών/επιβλεπόντων, 
στ. αποδεικτικών κατάθεσης των απαιτούμενων εισφορών

υπέρ του Δημοσίου, του οικείου δήμου και του Ηλεκτρονικού
Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης,

ζ. αντιγράφου απόδειξης παροχής υπηρεσιών ή τιμολογίου,
που αφορά στην καταβολή της συμφωνηθείσας αμοιβής των με-
λετητών/επιβλεπόντων μηχανικών, καθώς και στον Φόρο Εισοδή-
ματος Μηχανικών αυτής.

6. Οι άδειες κατεδάφισης δύναται να εκδίδονται ενιαίες για πε-
ρισσότερα από ένα κτίρια και εν γένει κτίσματα και κατασκευές.
Η εκτέλεση των εργασιών κατεδάφισης διενεργείται τμηματικά
ή ενιαία για περισσότερα από ένα κτίρια και εν γένει κτίσματα και
κατασκευές και, πάντως, ολοκληρώνεται εντός δύο (2) ετών από
την έκδοση της κοινής απόφασης του άρθρου 8 του παρόντος.

Άρθρο 10
Οικοδομικές άδειες

1. Για όλες τις οικοδομικές εργασίες εντός των Ναυπηγείων
Σκαραμαγκά απαιτείται η έκδοση άδειας κατά τις διατάξεις του
ν. 4495/2017 (Α’ 167) και κατά τις ειδικότερες διατάξεις του πα-
ρόντος. 

2. Οι τυχόν προεγκρίσεις οικοδομικών αδειών, καθώς και η θε-
ώρηση όρων και περιορισμών δόμησης και σχετικών τοπογραφι-
κών διαγραμμάτων και η έκδοση βεβαιώσεων χρήσεων γης,
εκδίδονται από την Κεντρική Υπηρεσία Δόμησης (ΚΥΔΟΜ) του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Μέχρι την έναρξη λει-
τουργίας της         ΚΥΔΟΜ, τα ανωτέρω εκδίδονται από τη Γενική
Διεύθυνση Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων. 

3. Οι αρμοδιότητες της έγκρισης των υψομετρικών μελετών
οδών για τις εργασίες αυτές ασκούνται από το αρμόδιο όργανο
του Υπουργείου Υποδομών και Μεταφορών. Προς τον σκοπό
αυτόν, υποβάλλεται στη Διεύθυνση Οδικών Υποδομών του
Υπουργείου Υποδομών και Μεταφορών σχετική αίτηση, συνο-
δευόμενη από:

α. πινακίδες σε κλίμακα 1:500 των πολεοδομικών μελετών και
των μελετών έγκρισης χωρικής οργάνωσης,

β. διαγράμματα υψομετρικών μελετών σε κλίμακα 1:1000/1:100
και

γ. τεύχος στοιχείων πολυγωνομετρίας, στοιχείων χωροσταθμι-
κού δικτύου, συντεταγμένων κορυφών οικοδομικών τετραγώνων
και αξονοδιασταυρώσεων.

Η έγκριση της υψομετρικής μελέτης παρέχεται εντός αποκλει-
στικής προθεσμίας τριάντα (30) ημερών από την υποβολή πλή-
ρους φακέλου. Εφόσον υπάρχει εγκεκριμένη υψομετρική μελέτη,
οι βεβαιώσεις που απαιτούνται για την έκδοση της οικοδομικής
άδειας, χορηγούνται από την υπηρεσία της παρ. 2, εντός πέντε
(5) ημερών από την υποβολή της αίτησης. Με την πάροδο της
προθεσμίας άπρακτης, η βεβαίωση θεωρείται χορηγηθείσα.

4. Οι διατάξεις του ν. 4495/2017 εφαρμόζονται για την έκδοση
των κάθε είδους οικοδομικών αδειών. Αρμόδια για την εφαρμογή,
τον έλεγχο και την τήρηση της νομοθεσίας είναι η Κεντρική Υπη-
ρεσία Δόμησης (ΚΥΔΟΜ) του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και μέχρι την έναρξη λειτουργίας αυτής η Γενική Διεύ-
θυνση Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων. 

5. Εφόσον απαιτείται, κατά τις κείμενες διατάξεις, γνωμοδότηση
Συμβουλίου Αρχιτεκτονικής επί των αρχιτεκτονικών μελετών που
υποβάλλονται για την έκδοση οικοδομικής άδειας, αυτή παρέχεται
από το Κεντρικό Συμβούλιο Αρχιτεκτονικής του άρθρου 13 του
ν. 4495/2017.

Άρθρο 11
Ρύθμιση ειδικότερων ζητημάτων

1. Κάθε αναγκαία άδεια για την ανάπτυξη και λειτουργία των
εγκαταστάσεων εντός της έκτασης των ναυπηγείων εκδίδεται
κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τα ειδικότερα οριζόμενα στο
άρθρο 6. Η ειδικότερη διαδικασία, καθώς και τα επιμέρους δι-
καιολογητικά για την έκδοση των αδειών αυτών είναι δυνατό να
καθορίζονται με το διάταγμα του άρθρου 7.

2. Ειδικά για την έκδοση άδειας λειτουργίας, είναι δυνατή η
σταδιακή ένταξη σε καθεστώς λειτουργίας τμημάτων της εγκα-
τάστασης κατά το χρονικό διάστημα εκσυγχρονισμού, αναβάθ-
μισης ή κατασκευής, με αντίστοιχη τροποποίηση της άδειας
λειτουργίας, όπως αυτή προκύπτει σύμφωνα με όσα ειδικότερα
ορίζονται στην παρ. 3 του άρθρου 13 του παρόντος και στην παρ.
3 του άρθρου 8 του ν. 4664/2020 (Α’ 32). Για τον σκοπό αυτόν, ο
φορέας υλοποίησης της επένδυσης υποβάλλει σχετική αίτηση
σύμφωνα με όσα ειδικότερα ορίζονται κατά την παρ. 1. Η άδεια
που εκδίδεται θεωρείται τροποποίηση της αρχικής. Επιτρέπεται
και η έκδοση συνολικής νέας άδειας λειτουργίας μετά την ολο-
κλήρωση του επενδυτικού σχεδίου, εφόσον πληρούνται οι όροι
του διατάγματος και των αποφάσεων των άρθρων 7 και 8 του πα-
ρόντος.

3. Στο πλαίσιο προώθησης της καινοτομίας, λαμβάνεται ειδική
μέριμνα για την ελαχιστοποίηση του ενεργειακού αποτυπώματος
των Ναυπηγείων, μέσα ιδίως από την παραγωγή ή αποθήκευση
ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, εναλ-
λακτικά καύσιμα ή άλλες πηγές, τόσο στον χερσαίο όσο και στον
θαλάσσιο χώρο των Ναυπηγείων. Ενόψει αυτού, ο φορέας υλο-
ποίησης της επένδυσης δύναται να υποβάλει ολοκληρωμένο σχέ-
διο ενεργειακής ανασυγκρότησης των Ναυπηγείων κατά το
στάδιο εξειδίκευσης και εφαρμογής του επενδυτικού σχεδίου,
σύμφωνα με τα οριζόμενα στο άρθρο 8. Ο σχετικός φάκελος δια-
βιβάζεται προς γνωμοδότηση στη Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας
(ΡΑΕ), προκειμένου το σχέδιο να εγκριθεί συνολικά με τα επιμέ-
ρους προβλεπόμενα έργα. Η γνώμη της ΡΑΕ δίνεται κατά από-
λυτη χρονική προτεραιότητα και, πάντως, μετά την άπρακτη
πάροδο τριάντα (30) ημερών, θεωρείται ότι έχει δοθεί. 
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4. Προς τον σκοπό αξιοποίησης και βιώσιμης ανάπτυξης και
λειτουργίας των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά, είναι δυνατή η επί-
σπευση διαδικασιών αναγκαστικής απαλλοτρίωσης υπέρ και με
δαπάνες του φορέα υλοποίησης της επένδυσης, σύμφωνα με τα
ειδικότερα οριζόμενα στον ν. 2882/2001 (Α’ 17).

Άρθρο 12
Δικαστική και διαιτητική επίλυση διαφορών

1. Αιτήσεις ακύρωσης κατά πράξεων, που εκδίδονται κατ’
εφαρμογή του παρόντος, εκδικάζονται από το Συμβούλιο της
Επικρατείας. Οι αιτήσεις ακύρωσης του πρώτου εδαφίου εισά-
γονται στο αρμόδιο Τμήμα ή στην Ολομέλεια με πράξη του Προ-
έδρου του Δικαστηρίου, με την οποία ορίζεται ταχεία δικάσιμος
για την εκδίκασή τους. Με την ίδια πράξη του Προέδρου του
Συμβουλίου της Επικρατείας ή του Τμήματος, στο οποίο έχει πα-
ραπεμφθεί η υπόθεση, τάσσεται στη Διοίκηση προθεσμία, που
δεν μπορεί να υπερβαίνει τις δέκα (10) ημέρες, για την αποστολή
του φακέλου και την έκθεση των απόψεών της. Η μη τήρηση της
προθεσμίας αυτής γνωστοποιείται από τον Πρόεδρο του Δικα-
στηρίου ή του οικείου Τμήματος στον αρμόδιο Υπουργό.

2. Εφόσον συναινεί ο φορέας υλοποίησης της επένδυσης,
κάθε διαφορά με το Δημόσιο παραπέμπεται και επιλύεται οριστι-
κώς με διαιτησία, που διεξάγεται σύμφωνα με την παρ. 4 του άρ-
θρου 1 του Κανονισμού Διαφάνειας στις δυνάμει Συνθήκης
Διαιτησίες Επενδυτών -Κρατών, όπως υιοθετήθηκε το 2013 («UN-
CITRAL Arbitration Rules with new article 1 par. 4, as adopted in
2013, Rules on Transparency in Treaty based Investor-State Arbi-
tration») της Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών για το Διεθνές Εμ-
πορικό Δίκαιο. To διαιτητικό δικαστήριο αποτελείται από δύο (2)
διαιτητές, οι οποίοι ορίζονται αντίστοιχα από το Ελληνικό Δημό-
σιο και τον φορέα υλοποίησης της επένδυσης, καθώς και έναν
(1) επιδιαιτητή εγνωσμένου κύρους, που ορίζεται από τους ανω-
τέρω διαιτητές.

Άρθρο 13
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Η υφιστάμενη παραχώρηση του δικαιώματος αποκλειστικής
χρήσης επί της ζώνης ή τμημάτων της ζώνης αιγιαλού, όπως έχει
καθορισθεί με την υπ’ αριθμ. 16301/30.9.1994 απόφαση της Νο-
μάρχη Δυτικής Αττικής (Δ’ 1147) έμπροσθεν των εγκαταστάσεων
των ναυπηγείων Σκαραμαγκά, καθώς και επί του αναγκαίου θα-
λάσσιου χώρου, παραμένει σε ισχύ μέχρι την έκδοση του διατάγ-
ματος του άρθρου 7 και της απόφασης του άρθρου 8  του
παρόντος για την οριστική παραχώρηση του αιγιαλού, της πα-
ραλίας και του αναγκαίου θαλασσίου χώρου. Με την οριστική πα-
ραχώρηση που διενεργείται σύμφωνα με τις διατάξεις του
παρόντος υπολογίζεται αναδρομικά το αντάλλαγμα, το οποίο κα-
ταβάλλεται από την ημερομηνία μεταβίβασης των ακινήτων στον
φορέα υλοποίησης της επένδυσης.

2. Η υφιστάμενη περιβαλλοντική αδειοδότηση των εγκαταστά-
σεων ή τμημάτων των εγκαταστάσεων των Ναυπηγείων Σκαρα-
μαγκά παραμένει σε ισχύ τουλάχιστον μέχρι την έκδοση της
απόφασης του άρθρου 8 και την περιβαλλοντική αδειοδότηση
του συνόλου των έργων, τα οποία εντάσσονται στο πρόγραμμα
αξιοποίησης και εκσυγχρονισμού των Ναυπηγείων. Η διαπίστωση
παραβάσεων της περιβαλλοντικής νομοθεσίας ή της υφιστάμε-
νης περιβαλλοντικής αδειοδότησης σε εγκαταστάσεις που υφί-
στανται ήδη πριν την απόκτηση της κυριότητας των ακινήτων των
Ναυπηγείων Σκαραμαγκά από τον φορέα υλοποίησης της επέν-
δυσης δεν καταλογίζεται στον φορέα. Σε περίπτωση τέτοιας δια-
πίστωσης, ο φορέας αναλαμβάνει την εκπόνηση ολοκληρωμένου
προγράμματος αποκατάστασης της περιβαλλοντικής ζημίας και
καταθέτει σχετική πρόταση που συνοδεύεται από τεκμηριωμένη
τεχνική έκθεση αποκατάστασης περιβαλλοντικής ζημίας στην αρ-
μόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Με την έγκριση των εργασιών αποκατάστασης, ο φορέας υλο-
ποίησης αναλαμβάνει την υποχρέωση έγκαιρης ολοκλήρωσης
των εργασιών. Το σχετικό κόστος επιβαρύνει τον αντίστοιχο δι-
καιοπάροχο του φορέα υλοποίησης της επένδυσης, με βάση το

ακίνητο στο οποίο διαπιστώθηκε η ζημία.
3. Η υφιστάμενη άδεια λειτουργίας, σύμφωνα με την υπ’ αριθμ.

120/01/12.7.2001 απόφαση της Νομαρχίας Αθηνών για τη χορή-
γηση άδειας λειτουργίας (ανανέωση) μετά από μηχανολογικό εκ-
συγχρονισμό του Ναυπηγείου κατασκευής και επισκευής πλοίων
- σκαφών της Α.Ε. «Ελληνικά Ναυπηγεία», εξακολουθεί να ισχύει,
ειδικά ως προς τα ναυπηγεία της Εταιρείας Ακινήτων Δημοσίου
(Ε.Τ.Α.Δ. - Α.Ε.). Για τους σκοπούς του παρόντος, η άδεια αυτή
θεωρείται ότι περιλαμβάνει μόνο την εναπομένουσα δυναμικό-
τητα, μετά την έκδοση της διαπιστωτικής πράξης, σύμφωνα με
την υπ’ αριθμ. 479777/11.6.2021 απόφαση του Περιφερειάρχη
Αττικής για το ναυπηγείο της Εταιρείας Ελληνικά Ναυπηγεία
(Ε.Ν.Α.Ε.), χωρίς να απαιτείται η υποβολή δικαιολογητικών, ούτε
η έκδοση νέας πράξης.

4. Το Σχέδιο του άρθρου 7 του παρόντος εντάσσεται στην κα-
τηγορία σχεδίων του άρθρου 8 του ν. 4447/2016 (Α’ 241). Κατά
τα λοιπά, εφαρμόζεται ο ν. 4447/2016, ιδίως για την εφαρμογή
του σχεδίου.

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
TΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 

ΑΝΑΓΚΑΣΤΙΚΩΝ ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΕΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ 
(Ν. 2882/2001)

Άρθρο 14
Τρόπος κήρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης - 
Τροποποίηση περ. γ’ παρ. 1 και παρ. 3 άρθρου 1 

του ν. 2882/2001

1. Στην περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του  ν. 2882/2001 (Α’
17) η λέξη «εποπτεύοντα» αντικαθίσταται από τη λέξη «αρμό-
διου», προστίθεται η φράση «ανάλογα με τον σκοπό της απαλ-
λοτρίωσης», διαγράφεται η φράση «όταν κηρύσσεται υπέρ
νομικού προσωπικού είτε του Δημοσίου είτε ιδιωτικού» και η παρ.
1 διαμορφώνεται ως εξής:

«1. Η αναγκαστική απαλλοτρίωση ακινήτου, καθώς και η σύ-
σταση εμπράγματου δικαιώματος σε βάρος αυτού για δημόσια
ωφέλεια, εφόσον επιτρέπεται από τον νόμο, κηρύσσεται:

α. Με απόφαση του αρμοδίου Υπουργού, ανάλογα με το
σκοπό της απαλλοτρίωσης,

β. με απόφαση του Περιφερειακού Συμβουλίου για έργα αρ-
μοδιότητας της οικείας Περιφέρειας, πλην της περίπτωσης κατά
την οποία η απαλλοτριούμενη έκταση βρίσκεται εκτός σχεδίου
πόλεως και είναι μικρότερη των δέκα πέντε χιλιάδων (15.000) τε-
τραγωνικών μέτρων για το σύνολο των απαιτήσεων του έργου
σε χώρο, οπότε κηρύσσεται με απόφαση του Περιφερειάρχη,

γ. με κοινή απόφαση του αρμόδιου Υπουργού, ανάλογα με τον
σκοπό της απαλλοτρίωσης, και του Υπουργού Οικονομικών όταν
η δαπάνη της απαλλοτρίωσης βαρύνει τις πιστώσεις του Τακτι-
κού Προϋπολογισμού.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 2882/2001, στο πρώτο εδά-
φιο η φράση «στο Υπουργείο Οικονομικών» αντικαθίσταται από
τη φράση «στην κατά τόπο αρμόδια Κτηματική Υπηρεσία της Γε-
νικής Γραμματείας Φορολογικής Πολιτικής και Δημόσιας Περι-
ουσίας του Υπουργείου Οικονομικών», η φράση «Επίσης, από
ένα (1) αντίτυπο αναλογικού και ηλεκτρονικού αρχείου των κτη-
ματολογικών στοιχείων αποστέλλεται εντός της ίδιας προθε-
σμίας από το αρμόδιο όργανο της παραγράφου 1 στην οικεία
Κτηματική Υπηρεσία της Γενικής Γραμματείας Δημόσιας Περι-
ουσίας του Υπουργείου Οικονομικών» διαγράφεται, τα δύο
πρώτα εδάφια συγχωνεύονται και η παρ. 3 διαμορφώνεται ως
εξής:

«3. Τα κατά περίπτωση αρμόδια για την κήρυξη της απαλλο-
τρίωσης όργανα της παραγράφου 1, αποστέλλουν στην κατά
τόπο αρμόδια Κτηματική Υπηρεσία της Γενικής Γραμματείας Φο-
ρολογικής Πολιτικής και Δημόσιας Περιουσίας του Υπουργείου
Οικονομικών, εντός δεκαπέντε (15) ημερών από τη δημοσίευση
της απόφασης κήρυξης, δύο (2) αντίτυπα του οικείου κτηματο-
λογικού πίνακα και του διαγράμματος σε αναλογική μορφή και
ένα (1) σε ηλεκτρονική μορφή, προς γνώση της για τη σύνταξη
έκθεσης, εάν υπάρχουν καταγεγραμμένα δικαιώματα του Δημο-
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σίου ή του Παλαιού Εκκλησιαστικού Ταμείου (ΠΕΤ) επί της απαλ-
λοτριούμενης έκτασης, με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρ-
θρου 32 του ν. 1473/1984   (Α’ 127) και στην οικεία Δασική
Υπηρεσία για σύνταξη έκθεσης, εάν υπάρχουν δικαιώματα του
Δημοσίου επί ακινήτων που φέρονται ως ιδιωτικά ή διεκδικούνται
από ιδιώτες, ενώ εμπίπτουν στο καθεστώς προστασίας του    ν.
3208/2003 (Α’ 303), με βάση τα στοιχεία που τηρεί. Αμφότερες
οι υπηρεσίες του προηγούμενου εδαφίου διαβιβάζουν τις εκθέ-
σεις τους στην Αρχή που κήρυξε την απαλλοτρίωση και στο βα-
ρυνόμενο με τη δαπάνη αυτής, εντός τριμήνου από την υποβολή
του σχετικού αιτήματος. Οι εκθέσεις αυτές δύναται να συντάσ-
σονται και πριν την κήρυξη της απαλλοτρίωσης ύστερα από την
υποβολή σχετικού αιτήματος του αρμόδιου για την κήρυξη της
απαλλοτρίωσης οργάνου της παρ. 1 κατά τη σύνταξη του κτη-
ματολογικού πίνακα και διαγράμματος, εφόσον έχει οριστικοποι-
ηθεί το εύρος της απαλλοτριούμενης έκτασης.»

Άρθρο 15
Προϋποθέσεις κήρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης - 

Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 3 του ν. 2882/2001 

Το έβδομο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 3 του  ν. 2882/2001
(Α’ 17) τροποποιείται ως προς την πρόβλεψη ανάκλησης της
απόφασης κήρυξης της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης σε περί-
πτωση μη εμπρόθεσμης κατάθεσης της προβλεπόμενης εγγυη-
τικής επιστολής και η παρ. 7 διαμορφώνεται ως εξής:

«7. Εφόσον υπόχρεος για την καταβολή της αποζημίωσης είναι
το Δημόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ., απαιτείται βεβαίωση του αρμόδιου για
την έκδοση της πράξης οργάνου για το μέγεθος της δαπάνης
και τον τρόπο καλύψεώς της, με μνεία του αντίστοιχου φορέα
και Κωδικού αριθμού εξόδου του οικείου προϋπολογισμού από
την εγγεγραμμένη πίστωση των οποίων πρόκειται να καλυφθεί η
εν λόγω δαπάνη. Σε περίπτωση, που δεν έχει εγγραφεί σχετική
πίστωση στον προϋπολογισμό ή η εγγεγραμμένη έχει εξαντληθεί
ή είναι ανεπαρκής, αναγράφεται η κατά τα άρθρα 15-18 του Κώ-
δικα Δημοσίου Λογιστικού [ν. 2362/1995 (Α’ 247)] απόφαση του
Υπουργού Οικονομικών για εγγραφή ή μεταφορά πιστώσεως ή,
εν πάση περιπτώσει, η πηγή από την οποία θα καλυφθεί η σχε-
τική δαπάνη. Η βεβαίωση αυτή μνημονεύεται υποχρεωτικά στο
προοίμιο της πράξης κήρυξης της απαλλοτρίωσης.

Εφόσον υπόχρεος για την καταβολή της αποζημίωσης είναι
Ν.Π.Ι.Δ. ή φυσικό πρόσωπο, με το έγγραφο που απευθύνει στην
αρμόδια για την κήρυξη της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης αρχή
και με το οποίο ζητεί την κήρυξη, πρέπει να προσδιορίζει κατά
προσέγγιση την απαιτούμενη για τη συντέλεση της απαλλοτρίω-
σης δαπάνη και να δηλώνει ρητά την πρόθεση και δυνατότητά
του να προβεί στη συντέλεση μέσα στις νόμιμες προθεσμίες. Η
διάταξη της παρ. 6 του άρθρου 15 εφαρμόζεται και στην περί-
πτωση αυτήν. Στην πράξη κήρυξης της απαλλοτρίωσης περιέχε-
ται υποχρεωτικά όρος κατά τον οποίο ο υπέρ ου πρέπει να
καταθέσει σε προθεσμία τριών (3) μηνών από την κοινοποίηση
της πράξης εγγυητική επιστολή αναγνωρισμένου πιστωτικού
ιδρύματος για το είκοσι τοις εκατό (20%) της προβλεπόμενης δα-
πάνης. Αν η εγγυητική επιστολή δεν κατατεθεί εμπρόθεσμα από
τον φορέα υπέρ του οποίου είχε κηρυχθεί η απαλλοτρίωση, η
απόφαση κήρυξης της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης ανακαλεί-
ται με απόφαση του οργάνου που είναι αρμόδιο για την κήρυξη
σύμφωνα με το την παρ. 1 του άρθρου 1. Αν ο υπέρ ου δεν προ-
βεί στη συντέλεση στις νόμιμες προθεσμίες, η εγγυητική επι-
στολή καταπίπτει υπέρ του Δημοσίου και των αναγνωρισμένων
δικαιούχων σε ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) για τον κα-
θένα.»

Άρθρο 16
Μεταγραφή - Συνέπειες συντέλεσης - Τροποποίηση παρ. 1

άρθρου 9 του ν. 2882/2001 

Στην παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 2882/2001 (Α’ 17), α) τροπο-
ποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς την υποχρέωση του υπέρ ου
η απαλλοτρίωση, αρμόδιου φορέα να προβεί στη μεταγραφή της
απόφασης κήρυξης στο κατά τόπο αρμόδιο υποθηκοφυλακείο

και Κτηματολογικό Γραφείο, προσκομίζοντας και το κτηματολο-
γικό διάγραμμα και τον κτηματολογικό πίνακα της απαλλοτρίω-
σης, β) αντικαθίσταται το δεύτερο εδάφιο και η παρ. 1
διαμορφώνεται ως εξής:

«1. Μετά τη συντέλεση της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης ο
υπέρ ου αυτή, ως εκ του σκοπού της απαλλοτρίωσης αρμόδιος
φορέας, υποχρεούται να ενεργήσει χωρίς υπαίτια καθυστέρηση
για τη μεταγραφή της απόφασης κήρυξης αυτής, στο κατά τόπον
αρμόδιο υποθηκοφυλακείο και Κτηματολογικό Γραφείο, προσκο-
μίζοντας τα στοιχεία που αποδεικνύουν τη συντέλεση της απαλ-
λοτρίωσης, το κτηματολογικό διάγραμμα και τον κτηματολογικό
πίνακα της απαλλοτρίωσης, καθώς και αντίγραφο της απόφασης
αναγνώρισης δικαιούχων, εφόσον η αναγνώριση έχει γίνει με την
ίδια απόφαση με την οποία καθορίστηκε η αποζημίωση. Σε κάθε
περίπτωση ο φορέας υπέρ του οποίου έχει κηρυχθεί η απαλλο-
τρίωση υποχρεούται να τηρεί αρχείο στο οποίο φυλάσσονται η
απόφαση κήρυξης της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης, το κτημα-
τολογικό διάγραμμα και ο κτηματολογικός πίνακας της απαλλο-
τριούμενης έκτασης.»

Άρθρο 17
Παραγραφή - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 10

του ν. 2882/2001 

Στην παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 2882/2001 (Α’ 17), α) στο
πρώτο εδάφιο ο χρόνος παραγραφής της αξίωσης για την εί-
σπραξη της αποζημίωσης που προσδιορίσθηκε προσωρινά ή ορι-
στικά τροποποιείται σε επταετία από τη συντέλεση της
απαλλοτρίωσης, β) στο δεύτερο εδάφιο η φράση «και την κατά-
ληψη του ακινήτου» διαγράφεται και η παρ. 1 διαμορφώνεται ως
εξής:

«1. Η αξίωση για την είσπραξη της αποζημίωσης που προσδιο-
ρίσθηκε προσωρινά ή οριστικά παραγράφεται μετά την παρέ-
λευση επταετίας από τη συντέλεση της απαλλοτρίωσης,
σύμφωνα με τα οριζόμενα στο άρθρο 7. Εάν η οριστική αποζη-
μίωση καθορισθεί μετά τη συντέλεση της απαλλοτρίωσης, η
αξίωση για την είσπραξη της τυχόν διαφοράς μεταξύ οριστικής
και προσωρινής αποζημίωσης παραγράφεται μετά την παρέ-
λευση πενταετίας από τη δημοσίευση της απόφασης που καθο-
ρίζει την οριστική τιμή.»

Άρθρο 18
Ανάκληση και άρση μη συντελεσμένης

αναγκαστικής απαλλοτρίωσης - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου
11 του ν. 2882/2001

Η παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 2882/2001 (Α’ 17), τροποποιεί-
ται α) στο δεύτερο εδάφιο ως προς την προθεσμία έκδοσης της
βεβαιωτικής πράξης που ορίζεται σε έξι (6) μήνες αντί για τέσ-
σερις (4), β) στο τέταρτο εδάφιο η φράση «την αρχή που εξέ-
δωσε την απαλλοτριωτική απόφαση» αντικαθίσταται από τη
φράση «τον υπέρ ου η απαλλοτρίωση φορέα» και η προθεσμία
υποβολής αίτησης και υπεύθυνης δήλωσης για τη διατήρηση της
απαλλοτρίωσης ορίζεται σε έξι (6) μήνες αντί ενός (1) έτους, γ)
στο πέμπτο εδάφιο: γα) πριν τη λέξη «αίτημα» προστίθεται η λέξη
«παραπάνω», γβ) η φράση «την αρχή που κήρυξε την απαλλο-
τρίωση» αντικαθίσταται από τη φράση «τον υπέρ ου η απαλλο-
τρίωση, ως εκ του σκοπού της απαλλοτρίωσης αρμόδιο φορέα»,
γγ) η λέξη «και» αντικαθίσταται από τη φράση «ο οποίος» και η
παρ. 3 διαμορφώνεται ως εξής:

«3. Η αναγκαστική απαλλοτρίωση αίρεται αυτοδικαίως εάν δεν
συντελεστεί μέσα σε ενάμισι έτος από τη δημοσίευση της από-
φασης προσωρινού καθορισμού της αποζημίωσης και, σε περί-
πτωση απευθείας οριστικού καθορισμού αυτής, από τη
δημοσίευση της σχετικής απόφασης. Η αρμόδια για την κήρυξη
της απαλλοτρίωσης αρχή υποχρεούται να εκδώσει μέσα σε έξι
(6) μήνες από τη λήξη της προθεσμίας του προηγούμενου εδα-
φίου βεβαιωτική πράξη για την επελθούσα αυτοδίκαιη άρση. Η
πράξη αυτή δημοσιεύεται στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως. 
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Εφόσον οι θιγόμενοι ιδιοκτήτες επιθυμούν τη διατήρηση της
απαλλοτρίωσης που άρθηκε αυτοδίκαια λόγω παρέλευσης της
ως άνω δεκαοκτάμηνης προθεσμίας, μπορούν να υποβάλλουν
αίτηση και υπεύθυνη δήλωση μέσα σε προθεσμία έξι (6) μηνών
από την παρέλευση της προθεσμίας του πρώτου εδαφίου προς
τον υπέρ ου η απαλλοτρίωση φορέα περί διατήρησης της απαλ-
λοτρίωσης και καταβολής της δικαστικά καθορισμένης προσω-
ρινής ή οριστικής αποζημίωσης. Αν το παραπάνω αίτημα γίνει
δεκτό από τον υπέρ ου η απαλλοτρίωση, ως εκ του σκοπού της
απαλλοτρίωσης αρμόδιο φορέα, ο οποίος υποχρεούται στην κα-
ταβολή της αποζημίωσης, δεν επιτρέπεται ο ανακαθορισμός της
αποζημίωσης ή η αναζήτηση τόκων υπερημερίας.

Οι διατάξεις του τέταρτου και πέμπτου εδαφίου της παρ. 1
εφαρμόζονται και σε απαλλοτριώσεις που έχουν κηρυχθεί σύμ-
φωνα με τις διατάξεις του παρόντος νόμου και έχει επέλθει αυ-
τοδίκαιη άρση, λόγω παρέλευσης της δεκαοκτάμηνης
προθεσμίας.

Κατ’ εξαίρεση των διατάξεων του προηγούμενου εδαφίου στις
περιπτώσεις που υφίσταται κατάληψη του ακινήτου κατά τη δη-
μοσίευση του παρόντος νόμου, ο ενδιαφερόμενος μπορεί να
υποβάλει δήλωση διατήρησης της απαλλοτρίωσης μέχρι
31.12.2018 με την προϋπόθεση ότι δεν έχει παρέλθει διάστημα
μεγαλύτερο των δέκα (10) ετών από τον χρόνο που έχει επέλθει
η αυτοδίκαιη άρση αυτής. Στην περίπτωση αυτή η δήλωση δια-
τήρησης της απαλλοτρίωσης γίνεται υποχρεωτικά αποδεκτή από
την αρχή που έχει κηρύξει την απαλλοτρίωση, εφαρμοζομένων
αναλόγως των διατάξεων του προηγούμενου εδαφίου.»

Άρθρο 19
Ανάκληση συντελεσμένης αναγκαστικής 

απαλλοτρίωσης - Τροποποίηση παρ. 3 και 4 
άρθρου 12 του ν. 2882/2001

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 2882/2001 (Α’ 17), α) στο
δεύτερο εδάφιο, αα) στην περ. α’ η φράση «εάν η απαλλοτρίωση
έχει κηρυχθεί υπέρ του Δημοσίου» αντικαθίσταται από τη φράση
«εάν η δαπάνη της απαλλοτρίωσης βαρύνει τις πιστώσεις του Τα-
κτικού Προϋπολογισμού», αβ) στην περ. β’ η φράση «με απόφαση
του υπέρ ου η απαλλοτρίωση σε κάθε άλλη περίπτωση» αντικαθί-
σταται από τη φράση «σε κάθε άλλη περίπτωση, με απόφαση του
υπέρ ου η απαλλοτρίωση, ως εκ του σκοπού αρμόδιου φορέα»,
β) στο τρίτο εδάφιο επέρχεται διόρθωση παροράματος, γ) προ-
στίθεται νέο δέκατο εδάφιο και η παρ. 3 διαμορφώνεται ως εξής:

«3. Η κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου ολική ή μερική
ανάκληση της απαλλοτρίωσης, γίνεται με απόφαση της Αρχής η
οποία την έχει κηρύξει και με την διαδικασία που ορίζεται στο
άρθρο 1, ύστερα από καταβολή, στο δημόσιο ή άλλο πρόσωπο
που βαρύνεται με την δαπάνη της απαλλοτρίωσης, αποζημίωσης
ίσης με την αξία του ακινήτου κατά τον χρόνο προσδιορισμού
αυτής, κατά τα ειδικότερα αναφερόμενα στην παρ. 4.

Ο καθορισμός της καταβλητέας αποζημίωσης γίνεται: α) με
απόφαση του Υπουργού Οικονομικών, εάν η δαπάνη της απαλ-
λοτρίωσης βαρύνει τις πιστώσεις του Τακτικού Προϋπολογισμού
και β) σε κάθε άλλη περίπτωση με απόφαση του υπέρ ου η απαλ-
λοτρίωση, ως εκ του σκοπού αρμόδιου φορέα. 

Για τον καθορισμό του ποσού της αποζημίωσης του ακινήτου,
γνωμοδοτεί η Επιτροπή της παρ. 1 του άρθρου 15, ή Ανεξάρτη-
τος Πιστοποιημένος Εκτιμητής κατά την κρίση του αρμόδιου
φορέα, εντός δύο (2) μηνών από τη διαβίβαση του σχετικού φα-
κέλου. Ως κριτήρια για την εκτίμηση της αξίας του ακινήτου λαμ-
βάνονται υπόψη, ιδίως, η αξία που έχουν κατά τον κρίσιμο χρόνο
καθορισμού της, παρακείμενα και ομοειδή ακίνητα, καθώς και οι
δυνατότητες προσόδου του ακινήτου. Η εκτιμώμενη αξία του ακι-
νήτου δεν μπορεί να είναι μικρότερη της αντικειμενικής του
αξίας.

Σε περίπτωση διαφωνίας ως προς το ύψος της επιστρεπτέας
αποζημίωσης, ο οριστικός καθορισμός της γίνεται κατόπιν αιτή-
σεως κάθε ενδιαφερομένου στα αρμόδια δικαστήρια κατά τα
άρθρα 18 έως 25 του παρόντος, η οποία ασκείται εντός εξήντα
(60) ημερών, από της κοινοποιήσεως της απόφασης καθορισμού
της. Στην περίπτωση αυτή, ο αρμόδιος δικαστής προσδιορίζει δι-

κάσιμο προς συζήτηση της αίτησης σε χρόνο όχι βραχύτερο από
τριάντα (30) ημέρες και όχι μακρότερο από εξήντα (60) ημέρες
από την κατάθεση της και συγχρόνως διατάσσει να επιδοθεί η
αίτηση με την πράξη προσδιορισμού δικασίμου, με επιμέλεια του
αιτούντος και τουλάχιστον είκοσι (20) ημέρες πριν από την δικά-
σιμο, σε κάθε ενδιαφερόμενο. Κατά τα λοιπά ισχύουν, αναλογι-
κώς εφαρμοζόμενα, οι διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 19.

Εάν ο καθ’ ου η απαλλοτρίωση δεν έχει εισπράξει την αποζη-
μίωση που έχει παρακατατεθεί ως επιστρεπτέο από το Ταμείο
Παρακαταθηκών και Δανείων, ποσό καθορίζεται μόνο το ποσό
της αποζημίωσης που έχει παρακατατεθεί χωρίς αναπροσαρ-
μογή.

Η Επιτροπή του άρθρου 15 είναι αρμόδια για τον καθορισμό
του ποσού της επιστρεπτέας αποζημίωσης ύστερα από αίτηση
του αρμόδιου από τον σκοπό της απαλλοτρίωσης φορέα.

Επίσης, εάν ο καθ’ ου η απαλλοτρίωση δεν έχει εισπράξει την
αποζημίωση για την οποία έχει εκδοθεί χρηματικό ένταλμα πλη-
ρωμής κατά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 7, ως επι-
στρεπτέο ποσό καθορίζεται μόνο το ποσό της αποζημίωσης του
οποίου έχει ενταλθεί η πληρωμή, χωρίς αναπροσαρμογή.»

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 2882/2001, α) στο  πρώτο
εδάφιο η φράση «Η ανάκληση της απαλλοτρίωσης θεωρείται ότι
έχει συντελεσθεί με την εφάπαξ» αντικαθίσταται με τη φράση
«Μετά την κοινοποίηση της απόφασης καθορισμού επιστρεπτέας
αποζημίωσης ο καθ’ ου προβαίνει στην εφάπαξ», β) στο τρίτο
εδάφιο μετά τη λέξη «Το υπόλοιπο» προστίθεται η λέξη «ποσο-
στό», γ) στο τέταρτο εδάφιο γα) πριν τη λέξη «δικαιούχο» προ-
στίθεται η φράση «στον υπέρ ου η απαλλοτρίωση», γβ) πριν τη
λέξη «κατάθεση» προστίθεται η λέξη «εμπρόθεσμη» και γγ) μετά
τη φράση «επιστρεπτέας αποζημίωσης», προστίθεται η φράση
«οπότε εκδίδεται απόφαση ανάκλησης από την αρμόδια για την
κήρυξη της απαλλοτρίωσης αρχή», δ) στο πέμπτο εδάφιο προ-
στίθεται ότι «η ανάκληση θεωρείται αυτοδικαίως ματαιωθείσα και
τα ποσά που κατέβαλε ο αιτών την ανάκληση θεωρούνται επι-
στρεπτέα, ως αχρεωστήτως καταβληθέντα», ε) στο έκτο εδάφιο
εα) πριν τη λέξη «απαλλοτρίωσης» προστίθεται η λέξη «συντελε-
σμένης», εβ) η λέξη «έκδοση» αντικαθίσταται από τη λέξη «κοι-
νοποίηση», εγ) η φράση «με την οποία κηρύσσεται ματαιωθείσα
η ανάκληση» αντικαθίσταται από τη φράση «καθορισμού της επι-
στρεπτέας αποζημίωσης» και η παρ. 4 διαμορφώνεται ως εξής:

«4. Μετά την κοινοποίηση της απόφασης καθορισμού επιστρε-
πτέας  αποζημίωσης ο καθ’ ου προβαίνει στην εφάπαξ  παρακα-
τάθεση ποσού ίσου με το τριάντα τοις εκατό (30%) της αξίας του
ακινήτου που έχει καθορισθεί αρμοδίως, κατά την προηγούμενη
παράγραφο στο Ταμείο Παρακαταθηκών και Δανείων με δι-
καιούχο τον φορέα υπέρ του οποίου έχει συντελεσθεί η απαλλο-
τρίωση. Το ως άνω ποσοστό παρακατατίθεται εντός τριών (3)
μηνών από την κοινοποίηση της απόφασης καθορισμού της
αξίας του ακινήτου από την αρμόδια για την ανάκληση της απαλ-
λοτρίωσης αρχή. Το υπόλοιπο ποσοστό της επιστρεπτέας απο-
ζημίωσης παρακατατίθεται στο Ταμείο Παρακαταθηκών και
Δανείων σε τέσσερις τριμηνιαίες δόσεις. Τα ως άνω ποσά απο-
δίδονται εκ μέρους του Ταμείου Παρακαταθηκών και Δανείων
στον υπέρ ου η απαλλοτρίωση δικαιούχο μετά την εμπρόθεσμη
κατάθεση του συνόλου της επιστρεπτέας αποζημίωσης, οπότε
εκδίδεται απόφαση ανάκλησης από την αρμόδια για την κήρυξη
της απαλλοτρίωσης αρχή. Αν οι δόσεις δεν παρακατατεθούν
εντός του προβλεπόμενου χρόνου, η ανάκληση θεωρείται αυτο-
δικαίως ματαιωθείσα και τα ποσά που κατέβαλε ο αιτών την ανά-
κληση θεωρούνται επιστρεπτέα, ως αχρεωστήτως
καταβληθέντα. Νέα αίτηση για ανάκληση της συντελεσμένης
απαλλοτρίωσης δεν δύναται να κατατεθεί πριν την παρέλευση
πενταετίας από την κοινοποίηση της απόφασης καθορισμού της
επιστρεπτέας αποζημίωσης.»

Άρθρο 20
Διάδικοι - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 14 

του ν. 2882/2001 

Στην παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2882/2001 (Α’ 17), α) στο
πρώτο εδάφιο αα) η φράση «αρχή που την κήρυξε» αντικαθίστα-
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ται από τη φράση «τον υπέρ ου η απαλλοτρίωση ως εκ του σκο-
πού αυτής αρμόδιο φορέα», αβ) ορίζονται τα στοιχεία της απαλ-
λοτρίωσης που τηρούνται στον φάκελο, β) το δεύτερο και τρίτο
εδάφιο διαγράφονται, δ) στο τελευταίο εδάφιο δα) η φράση «των
δικαστηρίων» αντικαθίσταται από τη φράση «του εκάστοτε αρ-
μόδιου δικαστηρίου», δβ) η φράση «στις παραπάνω αρχές» αντι-
καθίσταται από τη φράση «στον ως άνω αρμόδιο φορέα», δγ) η
λέξη «ξεχωριστό» διαγράφεται, δδ) η λέξη «αυτό» διαγράφεται
και η παρ. 6 διαμορφώνεται ως εξής:

«6. Για κάθε απαλλοτρίωση τηρείται από τον υπέρ ου η απαλ-
λοτρίωση, ως εκ του σκοπού αυτής αρμόδιο φορέα, ιδιαίτερος
φάκελος, στον οποίο καταχωρίζονται όλα τα σχετικά με την
απαλλοτρίωση στοιχεία, καθώς και ο κτηματολογικός πίνακας και
το διάγραμμα. Καθένας που αποδεικνύει έννομο συμφέρον δι-
καιούται να λάβει γνώση του φακέλου και να ζητήσει αντίγραφα
των στοιχείων της απαλλοτρίωσης. Τα αντίγραφα χορηγούνται
με δαπάνη του αιτούντος. Οι Γραμματείς του εκάστοτε αρμόδιου
δικαστηρίου υποχρεούνται να αποστέλλουν στον ως άνω αρμό-
διο φορέα αντίγραφο κάθε απόφασης που αφορά συγκεκριμένη
απαλλοτρίωση, προκειμένου να τεθεί στον φάκελο.»

Άρθρο 21
Εκτίμηση αξίας απαλλοτριωμένου ακινήτου - 

Τροποποίηση παρ. 4 και 6 άρθρου 15 του ν. 2882/2001 

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 15 του ν. 2882/2001 (Α’ 17) η φράση
«σχετική βεβαίωση» αντικαθίσταται από τη φράση «έκθεση εκτί-
μησης της αξίας του ακινήτου σύμφωνα με το αντικειμενικό σύ-
στημα αξιών» και η παρ. 4 διαμορφώνεται ως εξής: 

«4. Εάν η κατά την προηγούμενη παράγραφο έκθεση δεν συν-
τάχθηκε, για οποιονδήποτε λόγο, μέσα σε σαράντα (40) τουλάχι-
στον ημέρες από την υποβολή της αίτησης για τη διενέργεια της
εκτίμησης, ο Πρόεδρος της Επιτροπής υποχρεούται να χορηγεί
έκθεση εκτίμησης της αξίας του ακινήτου σύμφωνα με το αντικει-
μενικό σύστημα αξιών σε κάθε ενδιαφερόμενο.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 15 του ν. 2882/2001, α) στο πρώτο
εδάφιο αα) πριν τη λέξη «απαλλοτριώσεων» προστίθεται η λέξη
«κηρύξεων», αβ) η λέξη «δύνανται» αντικαθίσταται από τη λέξη
«δύναται», β) προστίθεται διαζευκτικά η δυνατότητας σύνταξης
έκθεσης προεκτίμησης από την Επιτροπή του άρθρου 15 και η
πρόβλεψη ότι η σχετική δυνατότητα υφίσταται σε οποιοδήποτε
στάδιο της διαδικασίας καθορισμού της αποζημίωσης, β) το δεύ-
τερο εδάφιο διαγράφεται και η παρ. 6 διαμορφώνεται ως εξής:  

«6. Σε περιπτώσεις κηρύξεων απαλλοτριώσεων μεγάλου οικο-
νομικού ενδιαφέροντος, ο υπέρ ου η απαλλοτρίωση ή ο υπόχρεος
προς αποζημίωση δύναται να ζητήσει σε οποιοδήποτε στάδιο της
διαδικασίας καθορισμού της αποζημίωσης είτε τη σύνταξη έκθε-
σης εκτίμησης των απαλλοτριωμένων από ανεξάρτητο και πιστο-
ποιημένο Εκτιμητή είτε τη σύνταξη έκθεσης προεκτίμησης από την
Επιτροπή του άρθρου 15.  

Η έκθεση του ανεξάρτητου Εκτιμητή καλύπτει το σύνολο της
αξίας των απαλλοτριωμένων ακινήτων και των επικειμένων τους,
την μείωση της αξίας των απομενόντων τμημάτων μετά την απαλ-
λοτρίωση και την ύπαρξη ή μη ωφέλειας των παρόδιων ιδιοκτητών,
σύμφωνα με τις διατάξεις του ν. 653/ 1977 (Α’ 214).

Το δικαστήριο υποχρεούται να αιτιολογεί ειδικά την τυχόν από-
κλιση της προσδιοριζόμενης από το ίδιο αξίας του ακινήτου τόσο
από την προκύπτουσα κατά το αντικειμενικό σύστημα αξία του
όσο και από την προκύπτουσα από την έκθεση της εκτιμητικής
επιτροπής της παρ. 1 του παρόντος ή του ανεξάρτητου εκτιμητή
της παρούσας παραγράφου.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΟΥ ΚΡΑΤΟΥΣ (Ν. 4831/2021)

Άρθρο 22
Αρμοδιότητες του ΝΣΚ - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 4 

του ν. 4831/2021

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4831/2021 (Α’

170) τροποποιείται ως προς την αποσαφήνιση της έδρας του πο-
λιτειακού και του διαιτητικού δικαστηρίου και η παρ. 3 διαμορφώ-
νεται ως εξής:

«3. Με την επιφύλαξη ειδικών διατάξεων, σε κάθε είδους αντι-
δικία, όπου η Ελληνική Δημοκρατία ή το νομικό πρόσωπο του Δη-
μοσίου είναι ή θεωρείται διάδικο ή τρίτο μέρος, το Νομικό
Συμβούλιο του Κράτους είναι αντίκλητός του για την παραλαβή
των δικογράφων που απευθύνονται σε κάθε είδους πολιτειακό δι-
καστήριο της αλλοδαπής ή διαιτητικό δικαστήριο της ημεδαπής ή
αλλοδαπής, καθώς και των σχετικών εγγράφων και αποφάσεων
των παραπάνω δικαστηρίων. Η παράλειψη της επίδοσης αυτών
στο ΝΣΚ συνεπάγεται την ακυρότητα των επιδόσεων.»

Άρθρο 23
Συγκρότηση του ΝΣΚ ως συλλογικού οργάνου - 

Τροποποίηση παρ. 3, 4, 5 και 7 άρθρου 5 του ν. 4831/2021 

Στο άρθρο 5 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), α) στην παρ. 3 προστί-
θεται νέο τέταρτο εδάφιο, β) το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 τροπο-
ποιείται με την προσθήκη των λέξεων «κατά βαθμό» μετά τη λέξη
«αρχαιότερος», γ) στην παρ. 5 προστίθεται νέο τέταρτο εδάφιο,
δ) στην παρ. 7 προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο, και οι παρ. 3, 4, 5 και
7 διαμορφώνονται ως εξής:

«3. Η Τακτική Ολομέλεια αποτελείται από τον Πρόεδρο, τους
Αντιπροέδρους του ΝΣΚ και τους Νομικούς Συμβούλους του Κρά-
τους και λειτουργεί σε δυο συνθέσεις, την Α’ και τη Β’. Πριν από
την έναρξη κάθε δικαστικού έτους, με απόφαση του Προέδρου
του ΝΣΚ, ορίζονται οι Αντιπρόεδροι του ΝΣΚ και οι Νομικοί Σύμ-
βουλοι του Κράτους, που συγκροτούν καθεμιά από τις συνθέσεις
της Τακτικής Ολομέλειας, με κριτήριο το Τμήμα του ΝΣΚ όπου
αυτοί συμμετέχουν. Επίσης, με την ίδια απόφαση, κατανέμονται
στις δύο συνθέσεις και οι λειτουργοί του ΝΣΚ που υπηρετούν στο
Γραφείο Επιθεώρησης. Οι Νομικοί Σύμβουλοι που υπηρετούν στην
Κεντρική Υπηρεσία του ΝΣΚ, συμμετέχουν και στις δύο συνθέσεις
της Τακτικής Ολομέλειας.

Η Τακτική Ολομέλεια συνεδριάζει νόμιμα, όταν παρίστανται
τουλάχιστον τα τρία πέμπτα (3/5) των μελών της.»

«4. Στην Ολομέλεια, Πλήρη, Τακτική ή Διακοπών, προεδρεύει ο
Πρόεδρος του ΝΣΚ και αν δεν υπάρχει, είναι απών ή κωλύεται, ο
αρχαιότερος κατά βαθμό από τους λειτουργούς του ΝΣΚ που πα-
ρίσταται. Εισηγητής ορίζεται μέλος της Ολομέλειας ή Πάρεδρος
του ΝΣΚ.» 

«5. Τα Τμήματα αποτελούνται από Αντιπροέδρους του ΝΣΚ και
Νομικούς Συμβούλους του Κράτους. Ο αριθμός και η συγκρότηση
των Τμημάτων ορίζονται πριν από την έναρξη κάθε δικαστικού
έτους, με απόφαση του Προέδρου. Με την ίδια απόφαση, κατα-
νέμονται στις συνθέσεις των Τμημάτων και οι λειτουργοί του ΝΣΚ
που υπηρετούν στο Γραφείο Επιθεώρησης. Οι Νομικοί Σύμβουλοι
που υπηρετούν στην Κεντρική Υπηρεσία του ΝΣΚ, μπορούν να
συμμετέχουν σε όλα τα Τμήματα. Τα Τμήματα συνεδριάζουν νό-
μιμα όταν παρίστανται περισσότερα από τα μισά μέλη που συμ-
μετέχουν σε αυτά. Στα Τμήματα προεδρεύει Αντιπρόεδρος του
ΝΣΚ και αν δεν υπάρχει, απουσιάζει ή κωλύεται, ο αρχαιότερος
από τους λειτουργούς του ΝΣΚ που παρίστανται. Ο Πρόεδρος του
ΝΣΚ μπορεί να προεδρεύει σε οποιοδήποτε Τμήμα. Εισηγητής ορί-
ζεται ο λειτουργός του ΝΣΚ που του έχει ανατεθεί ο χειρισμός της
υπόθεσης που εισάγεται στο Τμήμα.»

«7. Λειτουργοί του ΝΣΚ, στους οποίους έχει ανατεθεί ο χειρι-
σμός ερωτημάτων ή υποθέσεων αρμοδιότητας άλλης Τακτικής
Ολομέλειας ή άλλου Τμήματος από αυτά στα οποία υπάγονται οι
υπηρεσιακές μονάδες όπου υπηρετούν, εισηγούνται και εφόσον
φέρουν τον βαθμό του Αντιπροέδρου του ΝΣΚ ή του Νομικού Συμ-
βούλου του Κράτους, συμμετέχουν στη σύνθεση της Τακτικής
Ολομέλειας ή του Τμήματος που εξετάζει το ερώτημα ή την υπό-
θεση. Στις συνεδριάσεις μπορεί επίσης να καλούνται και λειτουρ-
γοί του ΝΣΚ, οι οποίοι έχουν χειριστεί τις υποθέσεις που
συζητούνται, προκειμένου να παράσχουν διευκρινίσεις σχετικά με
αυτές. Οι υποθέσεις των Γραφείων της περιφέρειας, στα οποία
δεν υπηρετεί Νομικός Σύμβουλος, εισάγονται στο Τμήμα ή στην
Ολομέλεια από Νομικό Σύμβουλο ή Πάρεδρο που υπηρετεί στο
καθ’ ύλην αρμόδιο Γραφείο Νομικού Συμβουλίου Υπουργείων,
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Ανεξάρτητων Αρχών, Ν.Π.Δ.Δ., Αυτοτελών Υπηρεσιών και Ειδικών
Γραφείων που εδρεύουν στην Περιφέρεια Αττικής.»

Άρθρο 24
Αρμοδιότητες Τμημάτων και Ολομέλειας - 

Τροποποίηση παρ. 4 και 5 άρθρου 7 
του ν. 4831/2021

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 7 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), α) στην
περ. α) προστίθεται η φράση «και την επεξεργασία της ρήτρας δι-
αιτησίας σε συμβάσεις του Δημοσίου», β) η περ. στ) καταργείται,
γ) προστίθεται νέο τελευταίο εδάφιο και η παρ. 4 διαμορφώνεται
ως εξής:

«4. Η Τακτική Ολομέλεια ή η Ολομέλεια Διακοπών γνωμοδοτεί:
α) για την υποβολή διαφορών του Δημοσίου, Ν.Π.Δ.Δ. και Ανεξάρ-
τητων Αρχών που η νομική υποστήριξή τους ανήκει στο ΝΣΚ σε
διαιτησία, εφόσον τούτο δεν προβλέπεται από ειδική διάταξη, και
την επεξεργασία της ρήτρας διαιτησίας σε συμβάσεις του Δημο-
σίου, β) για τον ορισμό διαιτητών του Δημοσίου, Ν.Π.Δ.Δ. και Ανε-
ξάρτητων Αρχών των οποίων η νομική υποστήριξη ανήκει στο ΝΣΚ,
γ) για την άσκηση ή μη ενδίκων βοηθημάτων κατά των διαιτητικών
αποφάσεων, καθώς και για τους λόγους που πρέπει αυτές να προ-
σβληθούν, δ) για υποθέσεις, οι οποίες παραπέμπονται σε αυτήν
από τον Πρόεδρο ή το Τμήμα, στην τελευταία δε περίπτωση, λόγω
ισοψηφίας ή ιδιαίτερης σπουδαιότητας των υποθέσεων αυτών ή
για υποθέσεις που η απευθείας παραπομπή τους στην Ολομέλεια
ζητείται από την ερωτώσα υπηρεσία, ε) για ερωτήματα, για τα
οποία προηγήθηκε γνωμοδότηση Τμήματος που δεν έγινε αποδε-
κτή από το αρμόδιο όργανο και ζητείται από αυτό η παραπομπή
στην Ολομέλεια. Η Τακτική Ολομέλεια ή η Ολομέλεια Διακοπών
είναι αρμόδια για κάθε υπόθεση, για την οποία δεν προβλέπεται
αρμοδιότητα της Πλήρους Ολομέλειας.»  

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 7 του   ν. 4831/2021
τροποποιείται ως προς την αντικατάσταση της αναφοράς «σε συμ-
βάσεις που καταρτίζουν» σε «διαφορές», στο πλαίσιο εθνικής ή
διεθνούς διαιτησίας, κατά την οποία το ΝΣΚ παρέχει νομική υπο-
στήριξη και η παρ. 5 διαμορφώνεται ως εξής: 

«5. Για εθνικές και διεθνείς διαιτησίες, οι οποίες αφορούν σε
διαφορές του Δημοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ανεξάρτητων
Αρχών που η νομική τους υποστήριξη διεξάγεται από το ΝΣΚ με
τρίτους, το Νομικό Συμβούλιο του Κράτους, γνωμοδοτεί με τη δια-
δικασία της περ. β’ της παρ. 4 και διαιτητής από πλευράς του Δη-
μοσίου ή του Ν.Π.Δ.Δ. ή της Ανεξάρτητης Αρχής, ορίζεται
ανώτατος δικαστικός λειτουργός ή λειτουργός του Νομικού Συμ-
βουλίου του Κράτους, με βαθμό τουλάχιστον Νομικού Συμβούλου
του Κράτους, Καθηγητής ή Αναπληρωτής Καθηγητής Νομικής
Σχολής ή Δικηγόρος στον Άρειο Πάγο, εφόσον ο τελευταίος δια-
θέτει αποδεδειγμένα εξειδίκευση στο συγκεκριμένο αντικείμενο.
Σε εξαιρετικές περιπτώσεις διαιτησιών που διέπονται από ειδικό
καθεστώς ή διεξάγονται ενώπιον διεθνών διαιτητικών κέντρων, οι
κανόνες των οποίων προβλέπουν ειδικό τρόπο επιλογής υποψη-
φίων διαιτητών, είναι δυνατός ο ορισμός Ελλήνων ή αλλοδαπών
διαιτητών, οι οποίοι δεν έχουν μεν μία από τις παραπάνω ιδιότη-
τες, πλην όμως, διαθέτουν αποδεδειγμένα πλούσια εμπειρία και
σημαντική εξειδίκευση στο αντικείμενο της διαφοράς και στη συγ-
κεκριμένη διαιτητική διαδικασία και ο ορισμός τους είναι συμβατός
με τους κανόνες του διεθνούς κέντρου, ενώπιον του οποίου θα
υποβληθεί η διαφορά.»

Άρθρο 25
Δικαστικά Γραφεία του Νομικού Συμβουλίου 

του Κράτους - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 21 
του ν. 4831/2021

Στην παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), η λέξη
«ορίζεται» αντικαθίσταται με τη λέξη «τοποθετείται» και η παρ. 3
διαμορφώνεται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Προέδρου του ΝΣΚ, μπορεί σε Δικαστικά
Γραφεία που εδρεύουν σε έδρες Περιφέρειας, να τοποθετείται
ως προϊστάμενος, λειτουργός του ΝΣΚ, με τον βαθμό του Νομι-
κού Συμβούλου του Κράτους.»

Άρθρο 26
Λειτουργικά και οικονομικά θέματα - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 29 του ν. 4831/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 29 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), περί στε-
λέχωσης της γραμματείας των Γραφείων του Νομικού Συμβου-
λίου του Κράτους, διαγράφεται η φράση «σε κάθε περίπτωση»,
προστίθεται η λέξη «και» και η παρ. 1 διαμορφώνεται ως εξής:

«1. Η γραμματεία των Γραφείων του Νομικού Συμβουλίου του
Κράτους που λειτουργούν σε Υπουργεία, Ν.Π.Δ.Δ., Ανεξάρτητες
Αρχές και ΑΕΙ στελεχώνεται και από υπαλλήλους των αντίστοι-
χων φορέων, Κλάδων ΠΕ και ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού ή Πλη-
ροφορικής ή ΔΕ Διοικητικών Γραμματέων και Προσωπικού Η/Υ.»

Άρθρο 27
Κωλύματα διορισμού - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 38 

του ν. 4831/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 38 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), περί του
χρόνου στον οποίο πρέπει να μην συντρέχουν τα κωλύματα διο-
ρισμού, η λέξη «ή» αντικαθίσταται με τη λέξη «και» και η παρ. 2
διαμορφώνεται ως εξής:

«2. Τα κωλύματα της παρ. 1 δεν πρέπει να υπάρχουν κατά την
ημέρα έναρξης του διαγωνισμού, όπως ορίζεται στην προκή-
ρυξη, και κατά την ημέρα του διορισμού.»

Άρθρο 28
Προκριματικό στάδιο - Διεξαγωγή γραπτής εξέτασης - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 45 του ν. 4831/2021

Η περ. γ) του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 45 του
ν. 4831/2021 (Α’ 170), τροποποιείται με την προσθήκη και της Δι-
οικητικής Εκτέλεσης στα εξεταζόμενα μαθήματα και η παρ. 1 δια-
μορφώνεται ως εξής:

«1. Το προκριματικό στάδιο περιλαμβάνει γραπτή εξέταση στα
παρακάτω μαθήματα του άρθρου 43, κατανεμημένα σε τρεις (3)
ενότητες: α) Συνταγματικό Δίκαιο, Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και ΕΣΔΑ, Διοικητικό Δίκαιο και Διοικητική Δικονομία, β)
Αστικό Δίκαιο, Εμπορικό Δίκαιο, γ) Πολιτική Δικονομία, Αναγκα-
στική Εκτέλεση και Διοικητική Εκτέλεση. Η εξέταση διεξάγεται
σε διαφορετική ημέρα για καθεμία από τις τρεις (3) ενότητες μα-
θημάτων.» 

Άρθρο 29
Ασυμβίβαστα - Συμμετοχή σε επιτροπές, συμβούλια 

και συλλογικά όργανα της Διοίκησης - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 54 του ν. 4831/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4831/2021 (Α’ 170) τροπο-
ποιούνται: α) η περ. β) του πρώτου εδαφίου, ως προς τον τρόπο
ορισμού των διαιτητών, και β) το δεύτερο εδάφιο με την προ-
σθήκη των αμοιβών επιδιαιτητών και η παρ. 2 διαμορφώνεται ως
εξής:

«2. Κατ’ εξαίρεση, επιτρέπεται: α) να εκλέγονται μέλη της Ακα-
δημίας ή μέλη Δ.Ε.Π. Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων, β) να
ορίζονται ως διαιτητές ή επιδιαιτητές σε εθνικές ή διεθνείς διαι-
τησίες από το Ελληνικό Δημόσιο, τα Ν.Π.Δ.Δ., τις Ανεξάρτητες
Αρχές και τα νομικά πρόσωπα του δημοσίου τομέα. Οι παρ. 2 και
3 του άρθρου του άρθρου 6 του ν. 1816/1988 (Α’ 251), για την
υποχρέωση καταβολής ποσοστού από τις αμοιβές των διαιτητών
ή επιδιαιτητών στους ειδικούς λογαριασμούς του ΝΣΚ εφαρμό-
ζονται σε όλες τις περιπτώσεις ορισμού λειτουργών του ΝΣΚ ως
διαιτητών, σε εθνικές, διεθνείς ή ad hoc διαιτησίες, γ) να μετέ-
χουν σε συμβούλια ή επιτροπές ή ομάδες εργασίας ή σε διοικη-
τικά συμβούλια δημόσιων φορέων, όταν αυτό προβλέπεται από
ειδικές διατάξεις. Ο ορισμός γίνεται ύστερα από ερώτημα της
αρμόδιας υπηρεσίας ή του φορέα και πρόταση του Προέδρου
του ΝΣΚ, ενώ, κατά τα λοιπά, ισχύουν οι διατάξεις που διέπουν
τη συγκρότηση και τη λειτουργία του συμβουλίου, της επιτροπής
ή της ομάδας εργασίας ή του δημόσιου φορέα.»

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022 15863



Άρθρο 30
Μισθός - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 60 

του ν. 4831/2021

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 60 του  ν.
4831/2021 (Α’ 170) διαγράφεται η φράση «ενώ μπορεί να τάσσει
σε αυτόν προθεσμία για την εκτέλεση της υπηρεσίας ή την πε-
ραίωση της εκκρεμότητας» και η παρ. 3 διαμορφώνεται ως εξής:

«3. Στην περίπτωση της παρ. 2, πέρα από την τυχόν πειθαρχική
ευθύνη του λειτουργού, ο μισθός περικόπτεται με πράξη του
Προέδρου του ΝΣΚ. Ο Πρόεδρος, πριν προβεί στην έκδοση της
πράξης, καλεί τον λειτουργό του ΝΣΚ να εκφράσει γραπτά τις
απόψεις του. Η πράξη περικοπής τίθεται στον ατομικό φάκελο
του λειτουργού του ΝΣΚ και συνεκτιμάται για την προαγωγή
του.»

Άρθρο 31
Προαγωγές λειτουργών του ΝΣΚ - Τροποποίηση 

παρ. 9 άρθρου 65 του ν. 4831/2021

Στην παρ. 9 του άρθρου 65 του ν. 4831/2021 (Α’ 170) προστί-
θεται μετά την περ. στ) νέο εδάφιο και η παρ. 9 διαμορφώνεται
ως εξής:

«9. Η προαγωγή των λειτουργών του ΝΣΚ στον βαθμό του Πα-
ρέδρου γίνεται κατ’ εκλογή μεταξύ όσων συγκεντρώνουν τα τυ-
πικά και τα ουσιαστικά προσόντα με βάση:

α) το ήθος και την κοινωνική παράσταση,
β) το σθένος και την υπηρεσιακή συμπεριφορά,
γ) την επιστημονική κατάρτιση,
δ) την κρίση, αντίληψη και ικανότητα στην κατανόηση των

υποθέσεων, ικανότητα στη διατύπωση των εισηγήσεων και των
δικογράφων,

ε) την επιμέλεια, εργατικότητα, ποιοτική και ποσοτική υπηρε-
σιακή απόδοση,

στ) την ικανότητα διαχείρισης φόρτου υποθέσεων και εκκρε-
μοτήτων, ικανότητα ανταπόκρισης και προσαρμογής σε πιθανά
νέα και πρόσθετα καθήκοντα. 

Όλα τα παραπάνω ουσιαστικά προσόντα πρέπει να διαπιστώ-
νεται ότι διατίθενται τουλάχιστον σε βαθμό πολύ καλό. Για την
προαγωγή συνεκτιμάται η πολύ καλή εξοικείωση και ευχέρεια
των υποψηφίων στη χρήση τεχνολογιών πληροφορικής και επι-
κοινωνιών (ΤΠΕ).»

Άρθρο 32
Πειθαρχικά όργανα - Τροποποίηση περ. δ’ άρθρου 86 

του ν. 4831/2021

Η περ. δ) του άρθρου 86 του ν. 4831/2021 (Α’ 170) τροποποι-
είται, προκειμένου να εξειδικευθεί ο σχηματισμός της Ολομέ-
λειας ως πειθαρχικού οργάνου, και το άρθρο 86 διαμορφώνεται
ως εξής: 

«Πειθαρχικά όργανα είναι: α) Ο Υπουργός Οικονομικών, β) ο
Πρόεδρος του ΝΣΚ, γ) τα Πειθαρχικά Συμβούλια του άρθρου 10,
δ) η Τακτική Ολομέλεια ή η Ολομέλεια Διακοπών του ΝΣΚ, ως
δευτεροβάθμιο πειθαρχικό όργανο για τους Παρέδρους και τους
Δικαστικούς Πληρεξούσιους και ε) το Συμβούλιο της Επικρα-
τείας.»

Άρθρο 33
Άσκηση πειθαρχικής δίωξης - Τροποποίηση 

παρ. 2 άρθρου 90 του ν. 4831/2021

Η παρ. 2 του άρθρου 90 του ν. 4831/2021 (Α’ 170) τροποποιεί-
ται με την προσθήκη της φράσης «ή παράλειψη» μετά τη λέξη
«πράξη» και η παρ. 2 διαμορφώνεται ως εξής: 

«2. Ο Πρόεδρος όταν λάβει με οποιονδήποτε τρόπο γνώση ότι
τελέστηκε από λειτουργό του ΝΣΚ πράξη ή παράλειψη που μπο-
ρεί να χαρακτηρισθεί πειθαρχικό παράπτωμα υποχρεούται, είτε
να κινήσει τη διαδικασία άσκησης πειθαρχικής αγωγής από τον
Υπουργό Οικονομικών είτε να την ασκήσει ο ίδιος αν συντρέχει
η περ. β’ της παρ. 1.»

Άρθρο 34
Έφεση - Τροποποίηση παρ. 2 και 5 άρθρου 99

του ν. 4831/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 99 του ν. 4831/2021  (Α’ 170) η
φράση «Ολομέλειας του ΝΣΚ» αντικαθίσταται με τη φράση «Τα-
κτικής Ολομέλειας ή της Ολομέλειας του Τμήματος Διακοπών
του ΝΣΚ», και η παρ. 2 διαμορφώνεται ως εξής:

«2. Οι αποφάσεις των Πειθαρχικών Συμβουλίων της παρ. 3 του
άρθρου 10, καθώς και οι αποφάσεις του Υπουργού Οικονομικών
ή του Προέδρου της παρ. 2 του άρθρου 87 κατά των λειτουργών
του ΝΣΚ, έως και τον βαθμό του Παρέδρου, υπόκεινται σε έφεση
ενώπιον της Τακτικής Ολομέλειας ή της Ολομέλειας του Τμήμα-
τος Διακοπών του ΝΣΚ.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 99 του ν. 4831/2021 πριν τη λέξη
«Ολομέλεια» προστίθεται η λέξη «παραπάνω» και η παρ. 5 δια-
μορφώνεται ως εξής: 

«5. Με την άσκηση της έφεσης, η υπόθεση μεταβιβάζεται στην
παραπάνω Ολομέλεια ως Δευτεροβάθμιο Συμβούλιο, το οποίο
δεν μπορεί να χειροτερεύσει τη θέση του διωκόμενου, αν έχει
ασκήσει έφεση μόνο αυτός.»

Άρθρο 35
Προσφυγή - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 100 

του ν. 4831/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 100 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), μετά
τη φράση «σε δεύτερο βαθμό» προστίθεται η φράση «ή, προκει-
μένου περί Νομικού Συμβούλου, από το Πειθαρχικό Συμβούλιο
της παρ. 2 του άρθρου 10» και η παρ. 2 διαμορφώνεται ως εξής:

«2. Αν για το πειθαρχικό παράπτωμα στο οποίο υπέπεσε λει-
τουργός του ΝΣΚ μέχρι τον βαθμό του Νομικού Συμβούλου του
Κράτους η προσήκουσα πειθαρχική ποινή είναι εκείνη της ορι-
στικής παύσης, αλλά του επιβλήθηκε κατώτερη ποινή από την
Ολομέλεια του ΝΣΚ που έκρινε σε δεύτερο βαθμό ή, προκειμέ-
νου περί Νομικού Συμβούλου, από το Πειθαρχικό Συμβούλιο της
παρ. 2 του άρθρου 10, ο Υπουργός Οικονομικών μπορεί να ασκή-
σει προσφυγή ενώπιον του Συμβουλίου της Επικρατείας.»

Άρθρο 36
Οργανικές θέσεις - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 106 

του ν. 4831/2021

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 106 του       ν.
4831/2021 (Α’ 170) τροποποιείται ως προς τη διαγραφή της φρά-
σης «στους Κλάδους ΠΕ Νομικών, ΠΕ Πληροφορικής και ΤΕ
Πληροφορικής και η παρ. 6 διαμορφώνεται ως εξής:

«6. Κάθε οργανική θέση του διοικητικού προσωπικού του ΝΣΚ
που μετά τη δημοσίευση του παρόντος, κενώνεται με οποιονδή-
ποτε τρόπο, μετατρέπεται σε οργανική θέση δημοσίου δικαίου.
Οι κενούμενες θέσεις του κλάδου ΔΕ Διοικητικών Γραμματέων,
μετατρέπονται κατά σειρά και εναλλάξ στους κλάδους ΠΕ Νομι-
κών, ΠΕ Διοικητικού - Οικονομικού, ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού,
ΠΕ Πληροφορικής και ΤΕ Πληροφορικής.»

Άρθρο 37
Κλάδοι Προϊσταμένων - Τροποποίηση περ. β’ παρ. 4 

άρθρου 110 του ν. 4831/2021

Στην περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 110 του                    ν.
4831/2021 (Α’ 170) η φράση «σύμφωνα με την περ. β’ της παρ. 6
του άρθρου 11» αντικαθίσταται με τη φράση «σύμφωνα με την
περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 122» και η παρ. 4 διαμορφώνεται
ως εξής:

«4. Ο Προϊστάμενος Διεύθυνσης έχει τις εξής αρμοδιότητες:
α) Εποπτεύει, συντονίζει και κατευθύνει το έργο της Διεύθυν-

σης, της οποίας προΐσταται, σύμφωνα με τις εντολές του Προ-
έδρου του ΝΣΚ και σε συνεργασία με αυτόν ή με τον Νομικό
Σύμβουλο του Κράτους ή τον Πάρεδρο του ΝΣΚ που έχει οριστεί
από τον Πρόεδρο του ΝΣΚ.

β) Προΐσταται και εποπτεύει τους διοικητικούς υπαλλήλους
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της Διεύθυνσής του και υπογράφει τα έγγραφα, για τα οποία του
χορηγήθηκε από τον Πρόεδρο σχετική εξουσιοδότηση, σύμφωνα
με την περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 122.»

Άρθρο 38
Ετήσια έκθεση - Τροποποίηση άρθρου 120 

του ν. 4831/2021

Στο άρθρο 120 του ν. 4831/2021 (Α’ 170), α) στο πρώτο εδά-
φιο, η λέξη «δικαστικό» διαγράφεται και η λέξη «Νοεμβρίου» αν-
τικαθίσταται από τη λέξη «Ιουνίου», β) στο δεύτερο εδάφιο, η
λέξη «δικαστικό» διαγράφεται, γ) προστίθεται τρίτο εδάφιο σχε-
τικά με τη διαβίβαση, παράδοση και παρουσίαση της Ετήσιας
Έκθεσης του έτους 2021 και το άρθρο 120 διαμορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 120
Ετήσια έκθεση

Το Νομικό Συμβούλιο του Κράτους συντάσσει Έκθεση για
κάθε έτος, η οποία διαβιβάζεται στον Υπουργό Οικονομικών, πα-
ραδίδεται στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων και παρου-
σιάζεται στη Διαρκή Επιτροπή Δημόσιας Διοίκησης, Δημόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης της Βουλής των Ελλήνων, μέχρι τα τέλη
Ιουνίου κάθε έτους, σύμφωνα με τα οριζόμενα στον Κανονισμό
της Βουλής. Στην έκθεση αυτή γίνεται καταγραφή και αποτίμηση
του έργου του ΝΣΚ για το έτος που πέρασε και περιλαμβάνονται
παρατηρήσεις και προτάσεις για τις ρυθμίσεις που είναι ανα-
γκαίες για τη βελτίωση της λειτουργίας και της οργάνωσης του
ΝΣΚ, την αντιμετώπιση των προβλημάτων σχετικά με τη λειτουρ-
γία της Διοίκησης και της Δικαιοσύνης, καθώς και την αρτιότερη
και επωφελέστερη για το Δημόσιο δικαστική παράσταση ή εξώ-
δικη εκπροσώπησή του. Ειδικά για το έτος 2021 η Έκθεση του
παρόντος διαβιβάζεται, παραδίδεται και παρουσιάζεται μέχρι το
τέλος Νοεμβρίου 2022.»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΕΣ 

ΚΑΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 39
Παράταση ισχύος μειωμένων και υπερμειωμένων 

συντελεστών Φ.Π.Α. για ορισμένα αγαθά και υπηρεσίες -
Τροποποίηση Παραρτήματος ΙΙΙ 

του Κώδικα Φ.Π.Α.

1. Η παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), τροποποι-
είται ως προς τον χρόνο ισχύος του μειωμένου ή υπερμειωμένου,
κατά περίπτωση, συντελεστή Φ.Π.Α. στα μη αλκοολούχα ποτά και
αεριούχα νερά, στα εισιτήρια κινηματογράφων, στις μεταφορές
προσώπων και των αποσκευών τους, καθώς και στην εστίαση και
διαμορφώνεται ως εξής:

«2. Οι διατάξεις του Παραρτήματος ΙΙΙ «Αγαθά και Υπηρεσίες
που υπάγονται σε μειωμένο συντελεστή σύμφωνα με την παρ. 1
του άρθρου 21» του Κώδικα Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, όπως
τροποποιούνται από την παρ. 1, εφαρμόζονται από την 1.6.2020
έως και τις 31.12.2022.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 49 του ν. 4772/2021 (Α’ 17), τροποποι-
είται ως προς τον χρόνο ισχύος του μειωμένου συντελεστή Φ.Π.Α.
για τα εισιτήρια για ζωολογικούς κήπους και διαμορφώνεται ως
εξής:

«5. Το άρθρο 36 ισχύει από τη δημοσίευση του παρόντος και
εφαρμόζεται μέχρι και τις 31.12.2022.»

3. Οι παρ. 9 και 10 του Κεφαλαίου Β’, «ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ» του Παραρ-
τήματος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α. τροποποιούνται ως προς τον χρόνο
ισχύος του μειωμένου συντελεστή Φ.Π.Α. στις υπηρεσίες που πα-
ρέχονται από γυμναστήρια και σχολές εκμάθησης χορού και δια-
μορφώνονται ως εξής:

«9. Η παροχή υπηρεσιών από γυμναστήρια από την 1.10.2021
έως και τις 31.12.2022.

10. Η παροχή υπηρεσιών από σχολές εκμάθησης χορού από

την 1.10.2021 έως και τις 31.12.2022 και εφόσον δεν απαλλάσσον-
ται με το άρθρο 22.»

Άρθρο 40
Ρύθμιση για τη φορολογία ακινήτων φυσικών 

προσώπων - Αντικατάσταση τετάρτου εδαφίου
παρ. 1 άρθρου 32 του ν. 3842/2010

Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 32 του    ν. 3842/2010
(Α’ 58) αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαμορφώνεται ως εξής:

«1. Ως φορολογητέα αξία των ακινήτων ή των εμπράγματων σε
αυτά δικαιωμάτων των φυσικών προσώπων, νομικών προσώπων
και νομικών οντοτήτων ορίζεται το γινόμενο που προκύπτει από
τις τιμές εκκίνησης ή αφετηρίας, που καθορίζονται σύμφωνα με
τις διατάξεις των άρθρων 41 και 41Α του ν. 1249/1982, όπως
ισχύει, όπου εφαρμόζεται το αντικειμενικό σύστημα προσδιορι-
σμού αξίας ακινήτων, επί τους συντελεστές αυξομείωσης, όπως
καθορίζονται κατωτέρω ανά είδος ακινήτου ή κτιρίου.

Ως Συντελεστής Αξιοποίησης Οικοπέδου (ΣΑΟ), για τον υπολο-
γισμό της φορολογητέας αξίας, λαμβάνεται ο ΣΑΟ που περιλαμ-
βάνεται στις αποφάσεις προσδιορισμού αντικειμενικής αξίας
ακινήτων (μικρότερος ή μεγαλύτερος), ανεξάρτητα αν ο συντελε-
στής δόμησης που ισχύει στην περιοχή είναι διαφορετικός.

Για τα έτη 2012 και 2013 και εφεξής λαμβάνονται υπόψη οι τιμές
εκκίνησης και οι συντελεστές αυξομείωσης, όπως είχαν αναπρο-
σαρμοσθεί κατά τα οριζόμενα στις διατάξεις 41 και 41 Α του ν.
1249/1982 και ίσχυαν κατά την 31.12.2008, καθώς και οι τιμές εκ-
κίνησης και οι συντελεστές αυξομείωσης όπως αναπροσαρμόστη-
καν μετά την 31.12.2008 σε εκτέλεση ακυρωτικής αποφάσεως του
Συμβουλίου της Επικρατείας, η οποία ακύρωσε τιμές εκκίνησης
και συντελεστές αυξομείωσης που είχαν αναπροσαρμοστεί μέχρι
31.12.2008 από τον φόρο ακίνητης περιουσίας και τον ενιαίο φόρο
ιδιοκτησίας ακινήτων.

Αν έχει βεβαιωθεί φόρος με βάση τιμές εκκίνησης και συντελε-
στές αυξομείωσης διαφορετικούς από αυτούς που ορίζονται στο
προηγούμενο εδάφιο, διενεργείται νέος προσδιορισμός του
φόρου από τη φορολογική διοίκηση και, σε περίπτωση θεμελίω-
σης σχετικής αξίωσης, ο φόρος συμψηφίζεται μέχρι την τελευταία
εργάσιμη ημέρα του έτους 2025, με την επιφύλαξη των διατάξεων
περί παραγραφής. Οι διατάξεις των δύο προηγούμενων εδαφίων
δεν εφαρμόζονται για ακίνητα περιοχών που εντάχθηκαν στο σύ-
στημα του αντικειμενικού προσδιορισμού για πρώτη φορά μετά
την 31.12.2008.

Αν το οικόπεδο είναι δεσμευμένο για κοινωφελή χρήση ο Σ.Α.Ο.
είναι ίσος με το συντελεστή δόμησης του οικοδομικού τετραγώ-
νου, όπως έχει καθοριστεί με προεδρικό διάταγμα.

Αν το οικόπεδο βρίσκεται σε περιοχή, στην οποία δεν έχουν κα-
θοριστεί με τις αποφάσεις που προβλέπονται στην προηγούμενη
περίπτωση, συντελεστής οικοπέδου (Σ.Οικ.), συνολική τιμή εκκί-
νησης του οικοπέδου και συντελεστής αξιοποίησης οικοπέδου
(Σ.Α.Ο.), λαμβάνονται οι κατώτεροι αντίστοιχοι συντελεστές Σ.Οικ.,
συνολική τιμή εκκίνησης του οικοπέδου και Σ.Α.Ο. της ζώνης με
τη χαμηλότερη τιμή ζώνης της οικείας Δημοτικής Ενότητας, όπως
ορίζονται κάθε φορά στις αποφάσεις του Υπουργού Οικονομικών
που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 41 του ν.
1249/1982. Αν δεν έχουν καθοριστεί τέτοιες ζώνες και τέτοιοι συν-
τελεστές στη Δημοτική Ενότητα, λαμβάνονται οι κατώτερες αντί-
στοιχες τιμές του οικείου Δήμου, και, αν δεν έχουν καθοριστεί
ούτε στο Δήμο, λαμβάνονται οι κατώτερες αντίστοιχες τιμές της
οικείας Περιφερειακής Ενότητας και, αν δεν έχουν καθοριστεί
ούτε στην Περιφερειακή Ενότητα, λαμβάνονται οι κατώτερες αν-
τίστοιχες τιμές της οικείας Περιφέρειας.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονομικών καθορίζονται, για τις
περιοχές που εντάσσονται στο σύστημα του αντικειμενικού προσ-
διορισμού αξίας ακινήτων για πρώτη φορά, οι συντελεστές αξιο-
ποίησης οικοπέδου, καθώς και κάθε άλλο θέμα για τον
προσδιορισμό της αξίας των ακινήτων για τη φορολογία ακίνητης
περιουσίας.

Για την εφαρμογή των διατάξεων των προηγούμενων εδαφίων
ως δήμοι και κοινότητες νοούνται οι δήμοι και κοινότητες του ν.
2539/1997 (Α’ 244 ).» 
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Άρθρο 41
Απαλλαγή από το τέλος ταξινόμησης ασθενοφόρων 

και ειδικών κινητών μονάδων Ν.Π.Ι.Δ. 
μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα - Προσθήκη παρ. 9Α

στο άρθρο 132 του ν. 2960/2001

Στο άρθρο 132 του «Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα»    (ν.
2960/2001, Α’ 265), προστίθεται παρ. 9Α, ως εξής:

«9Α. Απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόμησης τα ασθενο-
φόρα και οι ειδικές κινητές μονάδες, καινούρια ή μεταχειρισμένα,
που αποκτώνται από Ν.Π.Ι.Δ. μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα,
εφόσον τα οχήματα αυτά παρέχουν υπηρεσίες για λογαριασμό
του ΕΚΑΒ ή παραχωρούνται για χρήση στο ΕΚΑΒ. Αν η παροχή
υπηρεσιών για λογαριασμό του ΕΚΑΒ ή η παραχώρηση της χρή-
σης των ανωτέρω οχημάτων στο ΕΚΑΒ, λήξουν πριν από τη συμ-
πλήρωση πέντε (5) ετών από την ημερομηνία χορήγησης της
απαλλαγής, εισπράττεται το ποσό του τέλους ταξινόμησης που
υπολείπεται, κατά τον χρόνο λήξης της παροχής των ανωτέρω
υπηρεσιών για λογαριασμό του ΕΚΑΒ ή λήξης της παραχώρησης
της ως άνω χρήσης στο ΕΚΑΒ. Το αναλογούν τέλος ταξινόμησης
υπολογίζεται με βάση το τέλος ταξινόμησης για το οποίο χορη-
γήθηκε η απαλλαγή και τους μήνες που υπολείπονται για τη συμ-
πλήρωση της πενταετίας. Για τον υπολογισμό του αναλογούντος
τέλους ταξινόμησης λογίζεται ως μήνας διάστημα μεγαλύτερο
των δεκαπέντε (15) ημερών.»

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 42
Παράταση αναστολής καταβολής στο Δημόσιο

ποσοστού  πέντε τοις εκατό (5%) επί των νοσηλίων 
από τις Μονάδες Χρόνιας Αιμοκάθαρσης - 
Τροποποίηση άρθρου 30 του ν. 3846/2010

Η παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 3846/2010 (Α’ 66) τροποποιείται
ως προς την ημερομηνία λήξης της αναστολής καταβολής στο
Δημόσιο του ποσοστού πέντε τοις εκατό (5%) επί των νοσηλίων
από τις Μονάδες Χρόνιας Αιμοκάθαρσης, και διαμορφώνεται ως
εξής:

«2. Για το διάστημα από την 1.1.2020 έως και τις 31.12.2022,
αναστέλλεται η εφαρμογή της παρ. 1 και τα καταβληθέντα ποσά
που αφορούν στο διάστημα της παρούσας δύνανται να επιστρέ-
φονται ή να συμψηφίζονται με οφειλές προς το Δημόσιο, σύμ-
φωνα με τον Κώδικα Είσπραξης Δημοσίων Εσόδων (ν.δ.
356/1974, Α’ 90).»

Άρθρο 43
Ορισμός της Επιτροπής Δημοσιονομικού Ελέγχου (Ε.Δ.ΕΛ.)

ως αρμόδιας για τον έλεγχο του ευρωπαϊκού μέσου 
προσωρινής στήριξης για τον μετριασμό των κινδύνων 

ανεργίας σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης (SURE) 
λόγω της επιδημικής έκρηξης της COVID-19

1. Η Επιτροπή Δημοσιονομικού Ελέγχου (Ε.Δ.ΕΛ.) που συστά-
θηκε με το άρθρο 11 του  ν. 4314/2014 (Α’ 265) ορίζεται αρμόδια
για τον έλεγχο του ευρωπαϊκού μέσου προσωρινής στήριξης για
τον μετριασμό των κινδύνων ανεργίας σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης (SURE) λόγω της επιδημικής έκρηξης της COVID-19
(εφεξής: «μέσο»), που συστάθηκε με τον Κανονισμό (ΕΕ)
2020/672 του Συμβουλίου της 19ης Μαΐου 2020 (L 159/1). 

2. Οι έλεγχοι διενεργούνται από τη Γενική Διεύθυνση Ελέγχων
Συγχρηματοδοτούμενων Προγραμμάτων (Γ.Δ.Ε.Σ.Π.), η οποία
υπάγεται στην Ειδική Γραμματεία Δημοσιονομικών Ελέγχων της
Γενικής Γραμματείας Δημοσιονομικής Πολιτικής του Υπουργείου
Οικονομικών και υποστηρίζει διοικητικά την Ε.Δ.ΕΛ. και συγκε-
κριμένα από τη Διεύθυνση Β’ Ελέγχου Διαχείρισης Συγχρηματο-
δοτούμενων Προγραμμάτων του άρθρου 63 του π.δ. 142/2017
(Α’ 181). Η Διεύθυνση Σχεδιασμού και Αξιολόγησης Ελέγχων

(Δ.Σ.Α.Ε.) της Γ.Δ.Ε.Σ.Π. ασκεί για τους εν λόγω ελέγχους τις αρ-
μοδιότητες που προβλέπονται στο άρθρο 61 του π.δ. 142/2017. 

3. Για τη διενέργεια των ελέγχων εφαρμόζονται οι διαδικασίες
και η μεθοδολογία που προβλέπονται στο άρθρο 12 του ν.
4314/2014 (Α’ 265) και στο Εγχειρίδιο Ελέγχου της Ε.Δ.ΕΛ..

4. Για τους ανωτέρω ελέγχους έχει εφαρμογή η παρ. 4 του άρ-
θρου 65 του ν. 4646/2019   (Α’ 201). Η δαπάνη για τη διενέργεια
των ελέγχων καλύπτεται από πόρους του τακτικού προϋπολογι-
σμού. 

Άρθρο 44
Ειδική ρύθμιση για τα δάνεια που χορηγούνται

με πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας -
Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 197 του ν. 4820/2021

Στο άρθρο 197 του ν. 4820/2021 (Α’ 130) προστίθεται παρ. 4
και το άρθρο 197 διαμορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 197
Χρηματοδότηση επιχειρήσεων μέσω του Ταμείου

Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας

1. Στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαμψης είναι δυνατή
η χρηματοδότηση επιχειρήσεων για την προώθηση επενδύσεων
με πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας. Για τον
σκοπό αυτόν το Ελληνικό Δημόσιο, εκπροσωπούμενο από τον
αρμόδιο για την Ειδική Υπηρεσία Συντονισμού του Ταμείου Ανά-
καμψης Υπουργό, δύναται να συνάπτει συμβάσεις:

(α) με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης,

(β) με πιστωτικά ιδρύματα που πληρούν τους όρους και τις
προϋποθέσεις που ορίζονται σε δημόσια πρόσκληση, την οποία
εκδίδει ο ανωτέρω Υπουργός, ύστερα από εισήγηση της ανω-
τέρω υπηρεσίας,

(γ) με την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα Επενδύσεων Α.Ε.
ύστερα από εισήγηση της Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισμού του
Ταμείου Ανάκαμψης, δυνάμει της οποίας η τελευταία δύναται να
αναλάβει τη διαχείριση πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης και Αν-
θεκτικότητας για την εκπλήρωση των σκοπών του Εθνικού Σχε-
δίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας. Στη σύμβαση καθορίζονται
επιπλέον οι όροι για τη διαχείριση των πόρων από την Ελληνική
Αναπτυξιακή Τράπεζα Επενδύσεων Α.Ε., τα δικαιώματα και οι
υποχρεώσεις των μερών, καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτημα
και

(δ) στο πλαίσιο του προγράμματος «Invest EU», κατόπιν σχε-
τικής εισήγησης της Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισμού του Τα-
μείου Ανάκαμψης.

Με απόφαση του αρμόδιου για την Ειδική Υπηρεσία Συντονι-
σμού του Ταμείου Ανάκαμψης Υπουργού συστήνεται Επενδυτικό
Συμβούλιο, αρμόδιο για την παρακολούθηση της σύναψης και
εκτέλεσης των δανειακών συμβάσεων που συνάπτονται στο πλαί-
σιο αξιοποίησης των πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας και ιδίως των υποχρεώσεων των πιστωτικών
ιδρυμάτων, των ευρωπαϊκών χρηματοπιστωτικών θεσμών και των
φορέων των περ. γ) και δ).

2. Με απόφαση του αρμόδιου για την Ειδική Υπηρεσία Συντο-
νισμού του Ταμείου Ανάκαμψης Υπουργού, που εκδίδεται ύστερα
από σχετική εισήγηση της Υπηρεσίας, ορίζονται η διαδικασία διά-
θεσης των αναγκαίων κεφαλαίων στους ευρωπαϊκούς χρηματο-
πιστωτικούς θεσμούς και τα πιστωτικά ιδρύματα και φορείς της
παρ. 1, το άνοιγμα και η τήρηση ειδικών τραπεζικών λογαρια-
σμών για τη διακίνηση των εν λόγω κεφαλαίων και η παροχή κάθε
αναγκαίας εντολής, εξουσιοδότησης και πληρεξουσιότητας για
τη διενέργεια αναλήψεων, καταθέσεων, χρεώσεων, πιστώσεων
και μεταφορών από και προς τους λογαριασμούς αυτούς, οι όροι
και προϋποθέσεις της διαδικασίας χορήγησης των δανείων στις
επιχειρήσεις, η εκπροσώπηση του Ελληνικού Δημοσίου κατά τη
διοργάνωση, διαπραγμάτευση, κατάρτιση και θέση σε ισχύ των
σχετικών δανειακών και εξασφαλιστικών συμβάσεων που δύναν-
ται να συνάπτονται στο όνομα ή/και για λογαριασμό του Ελληνι-
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κού Δημοσίου, εξειδικεύονται περαιτέρω τα κριτήρια και ο τρόπος
ελέγχου της επιλεξιμότητας των επενδύσεων που χρηματοδο-
τούνται με πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
και ορίζονται η διαδικασία, οι όροι ανάθεσης και τα κριτήρια ανά-
θεσης σε αξιολογητές της παρ. 3 του άρθρου 8, οι αρμοδιότητες,
η σύνθεση του Επενδυτικού Συμβουλίου της παρ. 1, οι προϋποθέ-
σεις για τη νόμιμη συγκρότηση και λειτουργία του, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτομέρεια. Με την ίδια ως άνω απόφαση δύναν-
ται να εξαιρούνται από τη διαδικασία της ανάθεσης σε αξιολογη-
τές της παρ. 3 του άρθρου 8, οι ευρωπαϊκοί χρηματοπιστωτικοί
θεσμοί, ειδικότερα η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης.

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονομικών, καθορίζονται οι
αποζημιώσεις και αμοιβές των τακτικών και αναπληρωματικών
μελών του Επενδυτικού Συμβουλίου, καθώς και η αμοιβή του
γραμματέα κατά τις συνεδριάσεις του Επενδυτικού Συμβουλίου
της παρ. 1. Για τον καθορισμό των αποζημιώσεων και αμοιβών
του προηγούμενου εδαφίου δεν εφαρμόζεται το άρθρο 21 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176).

4. Τα πάσης φύσης δάνεια που χορηγούνται με πόρους του
Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας σύμφωνα με τις παρ. 1
και 2 του παρόντος απαλλάσσονται της εισφοράς της παρ. 3 του
άρθρου 1 του ν. 128/1975           (Α’ 178), όπως εκάστοτε ισχύει.»

Άρθρο 45
Νομοτεχνικές βελτιώσεις στο άρθρο 17

του ν. 4935/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4935/2022 (Α’ 103), η λέξη
«δευτέρου» αντικαθίσταται από τη λέξη «τρίτου», επέρχεται νο-
μοτεχνική βελτίωση και η παρ. 1 διαμορφώνεται ως εξής:

«1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονομικών και Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίμων δύναται να καθορίζονται η διαδι-
κασία και τα δικαιολογητικά για τη χορήγηση της απαλλαγής και
τον έλεγχο των προϋποθέσεων του άρθρου 15 και του τρίτου
εδαφίου του άρθρου 4, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτομέ-
ρεια για την εφαρμογή των ως άνω άρθρων.» 

Άρθρο 46
Αποσαφήνιση υποχρεώσεων καταβολής ειδικής 

αμοιβής του βαθμού θέσης σε περίπτωση 
αναπλήρωσης - Προσθήκη παρ. 15 στο άρθρο 19 

του ν. 4778/2021

Στο άρθρο 19 του ν. 4778/2021 (Α’ 26) προστίθεται παρ. 15
ως εξής: 

«15. Στην περίπτωση που προϊστάμενοι οργανικών μονάδων,
όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 16 του                 ν. 4354/2015,
απουσιάζουν προσωρινά από τα καθήκοντά τους, κατά τη διάρ-
κεια θεσμοθετημένων αδειών, πλην της κανονικής, για συνεχό-
μενο χρονικό διάστημα άνω του ενός (1) μήνα, η ειδική αμοιβή
που αντιστοιχεί στον βαθμό της θέσης τους καταβάλλεται στον
υπάλληλο που ασκεί νόμιμα χρέη αναπληρωτή, μέχρι την ορι-
στική επιστροφή του δικαιούχου στα καθήκοντά του. Για το διά-
στημα που η ειδική αμοιβή της θέσης ευθύνης καταβάλλεται
στον νόμιμο αναπληρωτή, ο προϊστάμενος που απουσιάζει λαμ-
βάνει την ειδική αμοιβή του υψηλότερου Βαθμού Θέσης Εργα-
σίας υπαλλήλου που υφίσταται στην οργανική μονάδα στην
οποία υπηρετεί. Στην περίπτωση απουσίας των προϊσταμένων
λόγω θέσης τους σε διαθεσιμότητα ή αργία, εφαρμόζονται αντί-
στοιχα οι παρ. 3 και 4 του παρόντος.»  

Άρθρο 47
Ορισμοί του ν. 4261/2014 - Αντικατάσταση παρ. 3

άρθρου 3 του ν. 4261/2014

Η παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 4261/2014 (Α’ 107) αντικαθίστα-
ται ως εξής: 

«3. Προκειμένου να διασφαλιστεί ότι οι απαιτήσεις και οι επο-
πτικές εξουσίες του παρόντος νόμου και του Κανονισμού (ΕΕ)
575/2013 εφαρμόζονται σε ενοποιημένη και υποενοποιημένη

βάση σύμφωνα με τον παρόντα νόμο και τον εν λόγω Κανονισμό,
οι όροι «ίδρυμα», «μητρικό ίδρυμα εγκατεστημένο σε κράτος
μέλος», «μητρικό ίδρυμα εγκατεστημένο στην ΕΕ» και «μητρική
επιχείρηση» περιλαμβάνουν επίσης:

α) χρηματοδοτικές εταιρείες συμμετοχών και μικτές χρηματο-
οικονομικές εταιρείες συμμετοχών στις οποίες έχει χορηγηθεί
έγκριση σύμφωνα με το άρθρο 22Α,

β) καθορισμένα ιδρύματα που ελέγχονται από μητρική χρημα-
τοδοτική εταιρεία συμμετοχών εγκατεστημένη στην ΕΕ, μητρική
μικτή χρηματοοικονομική εταιρεία συμμετοχών εγκατεστημένη
στην ΕΕ, μητρική χρηματοδοτική εταιρεία συμμετοχών εγκατε-
στημένη σε κράτος μέλος ή μητρική μικτή χρηματοοικονομική
εταιρεία συμμετοχών εγκατεστημένη σε κράτος μέλος, εφόσον
η οικεία μητρική εταιρεία δεν υπόκειται σε έγκριση σύμφωνα με
την παρ. 5 του άρθρου 22Α, και

γ) χρηματοδοτικές εταιρείες συμμετοχών, μικτές χρηματοοι-
κονομικές εταιρείες συμμετοχών ή ιδρύματα που ορίζονται σύμ-
φωνα με την περ. δ) της παρ. 9 του άρθρου 22Α.»

Άρθρο 48
Διοικητικό Συμβούλιο - Προσθήκη παρ. 9, 10, 11 

στο άρθρο 83 του ν. 4261/2014

Στο άρθρο 83 του ν. 4261/2014 (Α’ 107) προστίθενται παρ. 9,
10 και 11 και το άρθρο 83 διαμορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 83
Διοικητικό Συμβούλιο

(άρθρο 91 της Οδηγίας 2013/36/ΕΕ)

1. Τα ιδρύματα, οι χρηματοδοτικές εταιρείες συμμετοχών και οι
μικτές χρηματοοικονομικές εταιρείες συμμετοχών έχουν την πρω-
ταρχική ευθύνη να διασφαλίζουν ότι τα μέλη του Διοικητικού Συμ-
βουλίου έχουν ανά πάσα στιγμή επαρκώς καλή φήμη και
διαθέτουν επαρκείς γνώσεις, δεξιότητες και εμπειρία για την εκτέ-
λεση των καθηκόντων τους. Ειδικότερα, τα μέλη του Διοικητικού
Συμβουλίου πληρούν τις απαιτήσεις που καθορίζονται στις παρ. 2
έως 8. Όταν μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου δεν πληρούν τις
απαιτήσεις που καθορίζονται στην παρούσα παράγραφο, η Τρά-
πεζα της Ελλάδος ή η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς έχει την εξουσία
να απομακρύνει τα εν λόγω πρόσωπα από το Διοικητικό Συμβού-
λιο. Η Τράπεζα της Ελλάδος ή η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς εξα-
κριβώνει ιδίως κατά πόσο οι απαιτήσεις που καθορίζονται στην
παρούσα παράγραφο εξακολουθούν να πληρούνται όταν έχει βά-
σιμες υποψίες ότι διαπράττεται ή έχει διαπραχθεί, επιχειρείται ή
έχει επιχειρηθεί να διαπραχθεί νομιμοποίηση εσόδων από εγκλη-
ματικές δραστηριότητες ή χρηματοδότηση της τρομοκρατίας ή
υπάρχει αυξημένος τέτοιος κίνδυνος σε σχέση με το εν λόγω
ίδρυμα.

2. Όλα τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου αφιερώνουν
επαρκή χρόνο για την εκτέλεση των καθηκόντων τους.

3. Ο αριθμός των θέσεων σε διοικητικά συμβούλια που μπορεί
να κατέχει ταυτόχρονα ένα μέλος Διοικητικού Συμβουλίου ιδρύ-
ματος συναρτάται με τις ιδιαίτερες συνθήκες και τη φύση, το μέ-
γεθος και την πολυπλοκότητα των δραστηριοτήτων του
ιδρύματος. Εξαιρουμένων των εκπροσώπων του Ελληνικού Δη-
μοσίου, τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου ιδρύματος το οποίο
είναι σημαντικό από πλευράς μεγέθους, εσωτερικής οργάνωσης
και της φύσεως, εύρους και πολυπλοκότητας των δραστηριοτή-
των του δεν επιτρέπεται να κατέχουν, από την 1η Ιουλίου 2014,
περισσότερες της μιας εκ του ακόλουθου συνδυασμού θέσεων
σε Διοικητικά Συμβούλια ταυτόχρονα:

α) μία (1) θέση εκτελεστικού μέλους Διοικητικού Συμβουλίου
και δύο (2) θέσεις μη εκτελεστικού μέλους Διοικητικού Συμβου-
λίου,

β) τέσσερις (4) θέσεις μη εκτελεστικού μέλους Διοικητικού
Συμβουλίου.

4. Για τους σκοπούς της παρ. 3, τα ακόλουθα υπολογίζονται
ως κατοχή μίας θέσης Διοικητικού Συμβουλίου:

α) θέσεις εκτελεστικού ή μη εκτελεστικού μέλους Διοικητικού
Συμβουλίου που κατέχονται εντός του ιδίου ομίλου,
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β) θέσεις εκτελεστικού ή μη εκτελεστικού μέλους Διοικητικού
Συμβουλίου στο πλαίσιο:

αα) ιδρυμάτων που είναι μέλη του ίδιου θεσμικού συστήματος
προστασίας κατά την έννοια του άρθρου 113 του Κανονισμού (ΕΕ)
αριθμ. 575/2013, εφόσον πληρούνται οι εκεί διαλαμβανόμενες
προϋποθέσεις που καθορίζονται στην παρ. 7 του εν λόγω άρθρου,
ή

ββ) επιχειρήσεων (περιλαμβανομένων μη χρηματοοικονομικών
οντοτήτων) στις οποίες το ίδρυμα κατέχει ειδική συμμετοχή.

5. Οι θέσεις μέλους σε όργανα διοίκησης οντοτήτων που δεν
επιδιώκουν πρωτίστως εμπορικούς στόχους δεν λαμβάνονται
υπόψη για τους σκοπούς της παρ. 3.

6. Η Τράπεζα της Ελλάδος ή η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς μπο-
ρεί να επιτρέπει σε μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου να διατηρούν
μια πρόσθετη θέση μη εκτελεστικού μέλους Διοικητικού Συμβου-
λίου. Οι αρμόδιες αρχές ενημερώνουν σχετικά την ΕΑΤ, σε τακτική
βάση.

7. Το Διοικητικό Συμβούλιο κατέχει ως σύνολο επαρκείς γνώ-
σεις, δεξιότητες και εμπειρία, ώστε να μπορεί να κατανοήσει τις
δραστηριότητες του ιδρύματος, περιλαμβανομένων των κυριότε-
ρων κινδύνων στους οποίους εκτίθεται ή ενδέχεται να εκτεθεί. Η
συνολική σύνθεση του Διοικητικού Συμβουλίου πρέπει να αντικα-
τοπτρίζει ένα επαρκώς ευρύ φάσμα εμπειριών.

8. Κάθε μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου ενεργεί με ειλικρί-
νεια, ακεραιότητα και ανεξάρτητη βούληση, ώστε να είναι σε θέση
να αξιολογεί και να θέτει υπό αμφισβήτηση τις αποφάσεις των
ανώτερων διοικητικών στελεχών, όποτε απαιτείται, να επιβλέπει
αποτελεσματικά και να παρακολουθεί τη διαδικασία λήψης των
αποφάσεων. Η ιδιότητα μέλους συνδεόμενων εταιρειών ή συνδε-
όμενων οντοτήτων δεν συνιστά από μόνη της εμπόδιο για να ενερ-
γεί κάποιος με ανεξάρτητη βούληση.

9. Τα ιδρύματα αφιερώνουν επαρκές προσωπικό και οικονομι-
κούς πόρους. προκειμένου να διευκολύνουν την ανάληψη και
άσκηση των καθηκόντων των μελών του Διοικητικού Συμβουλίου.

10. Τα ιδρύματα και οι αντίστοιχες επιτροπές ανάδειξης υποψη-
φίων εξασφαλίζουν ευρύ φάσμα προσόντων και δεξιοτήτων κατά
την εκλογή μελών στο Διοικητικό Συμβούλιο εφαρμόζοντας προς
τον σκοπό αυτό πολιτική που προωθεί το κατάλληλο επίπεδο δια-
φοροποίησης στο Διοικητικό Συμβούλιο.

11. Η Τράπεζα της Ελλάδος συλλέγει τις πληροφορίες που δη-
μοσιοποιούνται σύμφωνα με την περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου
435 του Κανονισμού (ΕΕ) 575/2013, τις χρησιμοποιεί για τη συγ-
κριτική αξιολόγηση των πολιτικών διαφοροποίησης στα Διοικη-
τικά Συμβούλια και τις διαβιβάζει στην ΕΑΤ.»

Άρθρο 49
Ίδια κεφάλαια - Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 8 

του ν. 4537/2018 

Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4537/2018 (Α’84) η φράση «τα
οποία αποτελούνται από ένα ή περισσότερα από τα στοιχεία που
ορίζονται στις περ. α’ έως ε’ της παρ. 1 του άρθρου 26 του Κα-
νονισμού (ΕΕ) αριθμ. 575/2013,» διαγράφεται και η παρ. 1 δια-
μορφώνεται ως εξής:

«1. Τα ίδια κεφάλαια του ιδρύματος πληρωμών δεν υπολείπον-
ται του μεγαλύτερου ποσού μεταξύ του αρχικού κεφαλαίου,
όπως αναφέρεται στο άρθρο 7, και του ποσού των ιδίων κεφα-
λαίων όπως υπολογίζεται σύμφωνα με το άρθρο 9 του παρόντος
νόμου.»

Άρθρο 50
Αστική ευθύνη έναντι τρίτων - Αντικατάσταση άρθρου 7 

του π.δ. 237/1986  

Το άρθρο 7 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 7

Δεν θεωρείται τρίτος, κατά την έννοια της παρ. 1 του άρθρου
2 και της παρ. 2 του άρθρου 6, ο οδηγός 
του αυτοκινήτου που προξένησε τη ζημιά.»

Άρθρο 51
Ρυθμίσεις για τη λειτουργία του Γραφείου Νομικού 
Συμβουλίου του Κράτους στην Ακαδημία Αθηνών - 

Τροποποίηση άρθρου 48 του ν. 4589/2019

Στο άρθρο 48 του ν. 4589/2019 (Α’ 13) επέρχονται οι εξής τρο-
ποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 τροποποιείται ως
προς τη στελέχωση του Γραφείου και με λειτουργό με τον βαθμό
του Παρέδρου, β) στην περ. α’ της παρ. 1 γίνεται παραπομπή
στον ν. 4831/2021            (Α’ 170), περί Οργανισμού του Νομικού
Συμβουλίου του Κράτους, η λέξη «γραπτά» διαγράφεται, μετά τη
λέξη «υποβάλλονται» προστίθεται η λέξη «εγγράφως» και διευ-
κρινίζονται τα αρμόδια όργανα της Ακαδημίας που υποβάλλουν
τα ερωτήματα, γ) στην περ. β’ της παρ. 1 πριν τη λέξη «υπηρε-
σιών» προστίθεται η λέξη «διοικητικών» και οι λέξεις «όλων» και
«απλών» διαγράφονται, δ) το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 τροπο-
ποιείται ως προς την προσθήκη της φράσης «και επί θεμάτων
που αφορούν την ερμηνεία και εφαρμογή του Οργανισμού της
Ακαδημίας», ε) η παρ. 3 αντικαθίσταται, στ) στην παρ. 4, στα) στο
πρώτο εδάφιο η φράση «υποχρεούται να» διαγράφεται και στβ)
στο δεύτερο εδάφιο προστίθεται η πρόβλεψη για την παροχή
από τον Γενικό Διευθυντή (Έφορο) της Ακαδημίας προς το Γρα-
φείο Ν.Σ.Κ. κάθε εγγράφου και πληροφορίας, αναγκαίας για την
άσκηση των αρμοδιοτήτων του, η φράση «Πρόεδρος της Ακαδη-
μίας» αντικαθίσταται από τη φράση «Γενικός Γραμματέας της
Ακαδημίας», ο αριθμός των διοικητικών υπαλλήλων διορθώνεται
σε έναν (1), η φράση «για το χρονικό διάστημα έως δύο (2) έτη,
το οποίο μπορεί να παραταθεί» διαγράφεται, προστίθεται η
φράση «ο οποίος ασκεί τα καθήκοντά του αποκλειστικά στο Γρα-
φείο του Ν.Σ.Κ. της Ακαδημίας» και το άρθρο 48 διαμορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 48
Σύσταση Γραφείου Νομικού Συμβούλου του Νομικού Συμβου-

λίου του Κράτους στην Ακαδημία Αθηνών

1. Στην Ακαδημία Αθηνών συνιστάται Γραφείο του Νομικού
Συμβουλίου του Κράτους (Ν.Σ.Κ.), στο οποίο προΐσταται Νομικός
Σύμβουλος του Κράτους ή Πάρεδρος του Ν.Σ.Κ., ο οποίος έχει
τη γενική εποπτεία του Γραφείου, την επιμέλεια για την ομαλή
και απρόσκοπτη λειτουργία του και τη διεκπεραίωση των υποθέ-
σεων της αρμοδιότητάς του, η οποία συνίσταται αποκλειστικά:
α) στην παροχή γνωμοδοτήσεων, σύμφωνα με τις διατάξεις του
Οργανισμού του Ν.Σ.Κ (ν. 4831/2021, Α’ 170), σε νομικής φύσης
ερωτήματα, που του υποβάλλονται εγγράφως από την Ολομέ-
λεια, τη Σύγκλητο, τον Πρόεδρο ή τον Γενικό Γραμματέα της
Ακαδημίας και β) στην καθοδήγηση των διοικητικών υπηρεσιών
της Ακαδημίας με συμβουλές επί νομικών ζητημάτων που του θέ-
τουν. 

2. Η αποδοχή ή μη των γνωμοδοτήσεων της προηγούμενης
παραγράφου ανήκει στην αρμοδιότητα της Συγκλήτου της Ακα-
δημίας. Επί σοβαρών ή γενικότερης σημασίας για την Ακαδημία
θεμάτων και επί θεμάτων που αφορούν την ερμηνεία και εφαρ-
μογή του Οργανισμού της Ακαδημίας, η Σύγκλητος ή ο Πρό-
εδρος της Ακαδημίας δύνανται να παραπέμψουν τη
γνωμοδότηση προς αποδοχή ή μη στην Ολομέλεια της Ακαδη-
μίας.

3. Το Γραφείο του Ν.Σ.Κ. συνεργάζεται με τη Νομική Επιτροπή
της Ακαδημίας και τους παρέχοντες νομικές υπηρεσίες στην
Ακαδημία.

4. Η Ακαδημία παρέχει στο Γραφείο του Ν.Σ.Κ. την απαραίτητη
για τη λειτουργία του υλικοτεχνική υποδομή. Ο Γενικός Διευθυν-
τής (Έφορος) της Ακαδημίας παρέχει στο Γραφείο του Ν.Σ.Κ.
κάθε έγγραφο και πληροφορία, που είναι αναγκαία για την
άσκηση των αρμοδιοτήτων του. Για τη γραμματειακή υποστήριξη
του Γραφείου του Ν.Σ.Κ. ο Γενικός Γραμματέας της Ακαδημίας
διαθέτει έναν (1) διοικητικό υπάλληλο της Ακαδημίας, ο οποίος
ασκεί τα καθήκοντά του αποκλειστικά στο Γραφείο του Ν.Σ.Κ.
της Ακαδημίας.

5. Οι οργανικές θέσεις των Νομικών Συμβούλων του Ν.Σ.Κ. αυ-
ξάνονται κατά μία (1).»
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Άρθρο 52
Ρυθμίσεις για την εναλλακτική φορολόγηση

εισοδήματος στην αλλοδαπή φυσικών προσώπων 
που μεταφέρουν τη φορολογική τους κατοικία στην Ελλάδα -

Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 5Α και άρθρου 72 
του ν. 4172/2013

1. Στην παρ. 5 του άρθρου 5Α του ν. 4172/2013           (Α’ 167)
προστίθενται δεύτερο, τρίτο και τέταρτο εδάφια και η παρ. 5 δια-
μορφώνεται ως εξής:

«5. Το φυσικό πρόσωπο που εντάσσεται στις διατάξεις του πα-
ρόντος, εφόσον σε κάποιο φορολογικό έτος δεν καταβάλλει ολό-
κληρο το οριζόμενο στην παρ. 2 κατ’ αποκοπή ποσό φόρου,
παύει να υπάγεται στις διατάξεις του παρόντος άρθρου και από
το οικείο φορολογικό έτος και εφεξής φορολογείται για το παγ-
κόσμιο εισόδημά του βάσει των γενικών διατάξεων του παρόντος
Κώδικα.

Στην περίπτωση του πρώτου εδαφίου, το συνολικό ποσό του
καταβλητέου στην ημεδαπή φόρου για τα εισοδήματα αλλοδα-
πής προέλευσης του οικείου φορολογικού έτους, δεν δύναται να
υπολείπεται του ποσού των εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ που
ορίζεται στην παρ. 2. Το καταβλητέο ποσό του φόρου που προ-
κύπτει βάσει της νομοθεσίας για το εισόδημα αλλοδαπής προ-
έλευσης του έτους αυτού, μειώνεται κατά το καταβληθέν ποσό
φόρου της παρ. 2 για το οικείο φορολογικό έτος. Η μείωση του
φόρου εισοδήματος που προβλέπεται στο δεύτερο εδάφιο της
παρούσας, δεν δύναται να υπερβαίνει το καταβλητέο ποσό του
φόρου που προκύπτει για τα εισοδήματα αλλοδαπής προέλευ-
σης βάσει της νομοθεσίας.»

2. Στο τέλος του άρθρου 72 του ν. 4172/2013 προστίθεται παρ.
81 ως εξής:

«81. Ειδικά τα φυσικά πρόσωπα με πρώτο έτος υπαγωγής στον
εναλλακτικό τρόπο φορολόγησης για το εισόδημα που προκύ-
πτει στην αλλοδαπή του άρθρου 5Α του παρόντος, το φορολο-
γικό έτος 2021, κατά παρέκκλιση των παρ. 2 και 5 του ίδιου
άρθρου, εφόσον καταβάλλουν το κατ’ αποκοπή ποσό φόρου της
παρ. 2 του άρθρου αυτού για το εισόδημα που προκύπτει στην
αλλοδαπή κατά το φορολογικό έτος 2021 έως και την
20ή.7.2022, εξακολουθούν να υπάγονται στο καθεστώς του άρ-
θρου 5Α του παρόντος και εκδοθείσες αποφάσεις άρσης της
υπαγωγής τους για το φορολογικό έτος 2021, κατ’ εφαρμογή
της παρ. 5 του ίδιου άρθρου, ανακαλούνται.»

3. Η παρ. 1 ισχύει για το φορολογικό έτος 2021 και επόμενα.

Άρθρο  53
Παράταση προθεσμίας σύνταξης οριστικών συμβολαίων 

μεταβίβασης ακινήτων με επαχθή αιτία σε εκτέλεση 
προσυμφώνων, χωρίς την προσκόμιση πιστοποιητικών

Η προθεσμία του πρώτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου 18
του ν. 1587/1950 (Α’ 294), για τη σύνταξη οριστικών συμβολαίων
μεταβίβασης ακινήτων σε εκτέλεση προσυμφώνων, παρατείνεται
έως την 31η.12.2022. 

Άρθρο 54
Παράταση της αναστολής επιβολής φόρου δωρεάς 

σε κοινωφελή νομικά πρόσωπα - Τροποποίηση άρθρου 300
του ν. 4738/2020

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 300 του ν. 4738/2020    (Α’  207)
τροποποιείται ως προς την καταληκτική ημερομηνία αναστολής
και το άρθρο 300 διαμορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 300
Αναστολή εφαρμογής διάταξης στη φορολογία δωρεών

Η περ. α’ της ενότητας Β’ του άρθρου 43 του                   ν.
2961/2001 (Α’  266) αναστέλλεται για δωρεές που πραγματοποι-
ούνται από την ψήφιση του νόμου μέχρι την 31η.12.2022. Για το
χρονικό διάστημα της παρούσας τα νομικά πρόσωπα της παρ. 3
του άρθρου 25 απαλλάσσονται από τον φόρο δωρεάς.»

Άρθρο  55
Παράταση υπαγωγής στον υπερμειωμένο συντελεστή 

Φ.Π.Α. ειδών ατομικής υγιεινής και προστασίας - 
Τροποποίηση παρ. 2 του άρθρου πρώτου της από 20.3.2020

Πράξης Νομοθετικού Περιεχομένου

1. Η παρ. 2 του άρθρου πρώτου της από 20.3.2020 Πράξης
Νομοθετικού Περιεχομένου (Α’  68), η οποία κυρώθηκε με το
άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’  83), τροποποιείται ως προς τον
χρόνο ισχύος του υπερμειωμένου συντελεστή Φ.Π.Α. που εφαρ-
μόζεται για αγαθά ατομικής υγιεινής και προστασίας και διαμορ-
φώνεται ως εξής:

«2. Η παρ. 1 ισχύει έως τις 31.12.2022.»

Άρθρο  56
Παράταση υπαγωγής στον υπερμειωμένο 

συντελεστή Φ.Π.Α. για τα φίλτρα και τις γραμμές 
αιμοκάθαρσης, αιμοδιήθησης, αιμοδιαδιήθησης 

και πλασμαφαίρεσης - Τροποποίηση παρ. 47 Κεφαλαίου Α’,
«ΑΓΑΘΑ», του Παραρτήματος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α.

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 47 του Κεφαλαίου Α’, «ΑΓΑΘΑ», του
Παραρτήματος ΙΙΙ, του Κώδικα Φ.Π.Α.                 (ν. 2859/2000, Α’
248) τροποποιείται ως προς τον χρόνο ισχύος του υπερμειωμέ-
νου συντελεστή Φ.Π.Α. για τα φίλτρα και τις γραμμές αιμοκάθαρ-
σης, αιμοδιήθησης, αιμοδιαδιήθησης και πλασμαφαίρεσης και
διαμορφώνεται ως εξής:

«Ο υπερμειωμένος συντελεστής του προηγούμενου εδαφίου
εφαρμόζεται έως τις 31.12.2022 και μετά την ημερομηνία αυτή
τα είδη αυτά υπάγονται στον μειωμένο συντελεστή Φ.Π.Α. 13%.»

Άρθρο 57
Παράταση ισχύος μειωμένων συντελεστών Φ.Π.Α. 

για την εισαγωγή αντικειμένων τέχνης και τις παραδόσεις
αντικειμένων καλλιτεχνικής αξίας - Τροποποίηση

άρθρου 299 του ν. 4738/2020 

Η παρ. 2 του άρθρου 299 του ν. 4738/2020 (Α’  207) τροποποι-
είται ως προς τον χρόνο ισχύος του μειωμένου συντελεστή
Φ.Π.Α. στην εισαγωγή αντικειμένων τέχνης και στις παραδόσεις
αντικειμένων καλλιτεχνικής αξίας από τον δημιουργό τους ή τους
διαδόχους του και διαμορφώνεται ως εξής:

«2. Η παρ. 1 ισχύει από την ψήφιση του νόμου μέχρι την
31η.12.2022.»

Άρθρο 58
Απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύματος καλλιτεχνών 
και χειροτεχνών - Προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 31

του ν. 3986/2011

Στο άρθρο 31 του ν. 3986/2011 (Α’  152) προστίθεται παρ. 10,
ως εξής:

«10. α) Ειδικά για τα φορολογικά έτη 2022, 2023 και 2024 φυ-
σικά πρόσωπα, καλλιτέχνες, δημιουργοί, επαγγελματίες της τέ-
χνης και του πολιτισμού και χειροτέχνες, οι οποίοι είχαν προβεί
σε διακοπή εργασιών κατά το χρονικό διάστημα από την
1η.1.2010 έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, εξαιρούνται από
την υποχρέωση καταβολής του τέλους επιτηδεύματος, εφόσον: 

αα) είχαν, πριν από τη διακοπή και έχουν, μετά τη νέα έναρξη
εργασιών, δηλώσει στο φορολογικό μητρώο της Ανεξάρτητης
Αρχής Δημοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) ως κύριο Κωδικό Αριθμό Δρα-
στηριότητας (ΚΑΔ) έναν από τους αναφερόμενους στην από-
φαση της περ. γ) και 

αβ) η επανέναρξη εργασιών γίνεται έως και τις 30.6.2023. Όσα
φυσικά πρόσωπα υπαχθούν στη ρύθμιση της παρούσας, θεω-
ρούνται δικαιούχοι χρηματοδότησης καθεστώτος ενίσχυσης του
Έργου με κωδικό 16715 που περιλαμβάνεται στο Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαμψης «Ελλάδα 2.0» και χρηματοδοτείται από το Ταμείο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.

β) Ειδικά για τα φορολογικά έτη 2022, 2023 και 2024, φυσικά
πρόσωπα, καλλιτέχνες, δημιουργοί, επαγγελματίες της τέχνης
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και του πολιτισμού και χειροτέχνες, καταβάλλουν μειωμένο τέλος
επιτηδεύματος ποσού τετρακοσίων (400) ευρώ κατ’ έτος, εφό-
σον έχουν δηλώσει στο φορολογικό μητρώο της ΑΑΔΕ ως κύριο
ΚΑΔ έναν από τους αναφερόμενους στην απόφαση της περ. γ). 

γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονομικών και Πολιτι-
σμού και Αθλητισμού καθορίζονται οι ΚΑΔ για τους οποίους
εφαρμόζεται η απαλλαγή ή η μείωση των περ. α) και β), οι όροι
και η διαδικασία εφαρμογής, ο τρόπος απαλλαγής των δικαιού-
χων της περ. α) και κάθε άλλη αναγκαία λεπτομέρεια για την
εφαρμογή του παρόντος, τηρουμένων των κανόνων περί κρατι-
κών ενισχύσεων. Με την ίδια απόφαση μπορούν να παρατείνον-
ται οι προθεσμίες της παρούσας.»

Άρθρο 59
Επιδότηση καλλιτεχνών και χειροτεχνών

1. Φυσικά πρόσωπα που εμπίπτουν στην περ. α) της παρ. 10
του άρθρου 31 ν. 3986/2011 (Α’  152) δικαιούνται επιδότησης για
τα φορολογικά έτη 2022, 2023 και 2024 με ποσό ίσο με ποσοστό
τριάντα τοις εκατό (30%) επί του ετήσιου κύκλου εργασιών τους
και μέχρι του ποσού των πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ συνολικά.
Η ανωτέρω ρύθμιση εφαρμόζεται στα πρώτα τρεις χιλιάδες
εκατό (3.100) φυσικά πρόσωπα που θα υποβάλλουν αίτηση έναρ-
ξης στο φορολογικό μητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων
Εσόδων. 

2. Όσοι υπαχθούν στο καθεστώς επιδότησης της παρ. 1 θεω-
ρούνται δικαιούχοι χρηματοδότησης καθεστώτος ενίσχυσης του
Έργου με κωδικό 16715 που περιλαμβάνεται στο Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαμψης «Ελλάδα 2.0» και χρηματοδοτείται από το Ταμείο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας και εφαρμόζεται σε αυτούς το
άρθρο 58 του        ν. 4915/2022 (Α’  63) περί ειδικών δεσμευμένων
καταπιστευτικών λογαριασμών (escrow accounts). Ως απόφαση
έγκρισης της χρηματοδότησης εκάστου δικαιούχου από το αρ-
μόδιο όργανο της παρ. 1 του άρθρου 58 του ως άνω νόμου νο-
είται η επανέναρξη της δραστηριότητάς τους σύμφωνα με την
παρ. 1 του παρόντος. 

3. Με την κοινή απόφαση της παρ. 4 του άρθρου 58 του ν.
4915/2022 καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, ο τρόπος δια-
πίστωσης της επανέναρξης δραστηριότητας των πρώτων τριών
χιλιάδων εκατό (3.100) φυσικών προσώπων και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτομέρεια για την εφαρμογή του παρόντος, τηρουμένων
των κανόνων περί κρατικών ενισχύσεων. Με την ίδια απόφαση
μπορεί να καθορίζεται και το ποσό της προκαταβολής χρηματο-
δότησης της παρ. 2 του άρθρου 58 του ως άνω νόμου, το οποίο
δύναται να εκταμιευθεί προς τον ειδικό δεσμευμένο καταπιστευ-
τικό λογαριασμό κάθε δικαιούχου και που δεν μπορεί να υπερ-
βαίνει τις δύο χιλιάδες (2.000) ευρώ.

Άρθρο 60
Παράταση υποβολής αιτήσεων και λειτουργίας 

Επιτροπής Εξώδικης Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών -
Τροποποίηση παρ. 3 και 6 άρθρου 16

του ν. 4714/2020

Στο άρθρο 16 του ν. 4714/2020 (Α’  148), α) στην παρ. 3 παρα-
τείνονται οι προθεσμίες του δευτέρου και του τρίτου εδαφίου και
προστίθεται νέο τελευταίο εδάφιο, β) στην παρ. 6 παρατείνονται
οι προθεσμίες του πρώτου και του δευτέρου εδαφίου και οι παρ.
3 και 6 διαμορφώνονται ως εξής:

«3. Ο διάδικος φορολογούμενος σε εκκρεμείς ενώπιον του
Συμβουλίου της Επικρατείας και των Τακτικών Διοικητικών Δικα-
στηρίων διαφορές από πράξη επιβολής φόρου ή προστίμων κατά
τη φορολογική νομοθεσία μπορεί να υποβάλει αίτηση ενώπιον
της Επιτροπής της παρ. 1 με αίτημα την εξώδικη επίλυση της δια-
φοράς. Η αίτηση υποβάλλεται ηλεκτρονικά έως τις 30 Δεκεμ-
βρίου 2022. Το αίτημα μπορεί να αφορά μόνο σε υποθέσεις που
εκκρεμούν και δεν έχουν συζητηθεί, ενώπιον του Συμβουλίου της
Επικρατείας και των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων έως τις
29 Ιουλίου 2022. Το προηγούμενο εδάφιο καταλαμβάνει και τις
εκκρεμείς υποθέσεις ενώπιον της Επιτροπής της παρ. 1. Σε υπο-
θέσεις για τις οποίες είχε υποβληθεί αίτηση και απορρίφθηκαν

από την Επιτροπή για τυπικούς λόγους, επιτρέπεται η υποβολή
νέας αίτησης εντός της ως άνω προθεσμίας.»

«6. Η εξέταση των αιτήσεων εξώδικης επίλυσης ολοκληρώνε-
ται το αργότερο έως τις 30 Ιουνίου 2023 και τα πρακτικά εξώδι-
κης επίλυσης εκδίδονται έως τις 29 Σεπτεμβρίου 2023,
ημερομηνία, κατά την οποία λήγει η θητεία του Γενικού Προϊστα-
μένου, των μελών των Τμημάτων της Επιτροπής και των Γραμ-
ματέων. Αιτήσεις που δεν εξετάστηκαν μέχρι τις 30 Ιουνίου 2023,
θεωρείται ότι απορρίφθηκαν σιωπηρά και επανεισάγονται με επι-
μέλεια της Γραμματείας των Επιτροπών στο αρμόδιο Δικαστήριο
χωρίς τη σύνταξη πρακτικού. Για όσο διάστημα η υπόθεση εκ-
κρεμεί ενώπιον των Επιτροπών, η δίκη ενώπιον του Συμβουλίου
της Επικρατείας ή του αρμοδίου τακτικού διοικητικού δικαστη-
ρίου αναστέλλεται. Η αναστολή δεν καταλαμβάνει την προσω-
ρινή δικαστική προστασία.»

Άρθρο  61
Κατηγορίες τυχερών παιγνίων που υποβάλλονται σε φόρο -

Τροποποίηση άρθρου 58 του ν. 2961/2001 

Στο άρθρο 58 του ν. 2961/2001 (Α’  266), α) στην παρ. 1 αα) η
περ. β) τροποποιείται ως προς την αναφορά των τυχερών παι-
γνίων, αβ) οι περ. γ) και δ) αντικαθίστανται, αγ) προστίθεται περ.
στ), β) στην παρ. 2 προστίθεται δεύτερο εδάφιο, γ) η παρ. 5 κα-
ταργείται και το άρθρο 58 διαμορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 58
Αντικείμενο, υποκείμενο του φόρου

και χρόνος φορολογίας

1. Σε φόρο υποβάλλονται: 
α) τα κέρδη από τα λαχεία, περιλαμβανομένου του αμοιβαίου

λαχειοφόρου ιπποδρομιακού στοιχήματος (SWEEPSTAKE), που
κυκλοφορούν στην Ελλάδα, 

β) τα κέρδη από το τυχερό παίγνιο «Στοίχημα» της περ. γ’ του
άρθρου 25 του ν. 4002/2011 (Α’  180) περιλαμβανομένων βα) των
στοιχημάτων προκαθορισμένης ή μη απόδοσης της παρ. 1 του
άρθρου 2 του ν. 2433/1996 (Α’  180) ββ) των στοιχημάτων προ-
καθορισμένης ή μη απόδοσης που διεξάγουν αδειοδοτημένοι πά-
ροχοι δυνάμει του άρθρου 45 του ν. 4002/2011, βγ) του
αμοιβαίου στοιχήματος επί ιπποδρομιών που διεξάγεται σύμ-
φωνα με τον ν. 4338/2015 (Α’  131),

γ) τα κέρδη από τα τυχερά παίγνια που διεξάγονται σε παικτι-
κές συνεδρίες από αδειοδοτημένους παρόχους, δυνάμει των άρ-
θρων 39 και 45 του v. 4002/2011, ήτοι τα κέρδη από τα τυχερά
παίγνια που διεξάγονται με παιγνιομηχανήματα, τα τυχερά παί-
γνια καζίνο και το πόκερ και οι παραλλαγές του. Ως παικτική συ-
νεδρία νοείται το χρονικό διάστημα από τη στιγμή που ο παίκτης
εισάγει την ατομική κάρτα παίκτη σε παιγνιομηχάνημα ή από τη
στιγμή που συνδέεται με το κεντρικό πληροφοριακό σύστημα
(ΚΠΣ) ενός παρόχου τυχερών παιγνίων στο διαδίκτυο, μέχρι που,
κατά περίπτωση ως ανωτέρω, είτε εξάγει την ατομική κάρτα παί-
κτη από το παιγνιομηχάνημα είτε αποσυνδέεται από το ΚΠΣ του
διαδικτυακού παρόχου. Σε κάθε περίπτωση, έκαστη παικτική συ-
νεδρία λήγει με την πάροδο εικοσιτεσσάρων (24) ωρών από τη
στιγμή που ο παίκτης εισάγει την ατομική κάρτα παίκτη σε παι-
γνιομηχάνημα ή από τη στιγμή που συνδέεται με το ΚΠΣ διαδι-
κτυακού παρόχου. Στην περίπτωση συμμετοχής του παίκτη σε
τουρνουά πόκερ, ο φόρος παρακρατείται αυτοτελώς κατά την
απόδοση των κερδών (επάθλων) του τουρνουά, 

δ) τα κέρδη από τα τυχερά παίγνια που διεξάγονται από την
ΟΠΑΠ Α.Ε. δυνάμει του άρθρου 27 του                   ν. 2843/2000
(Α’  219), εκτός αυτών των περ. β) και γ) της παρούσας, 

ε) τα κέρδη από τις λαχειοφόρες ομολογίες και τις λαχειοφό-
ρες αγορές, τα οποία προκύπτουν από κληρώσεις που γίνονται
στην Ελλάδα, καθώς και οι κάθε είδους παροχές που προσφέ-
ρονται σε όσους συμμετέχουν σε παιχνίδια ή διαγωνισμούς ρα-
διοφωνικούς, τηλεοπτικούς και λοιπούς παρεμφερείς
οποιασδήποτε μορφής που διενεργούνται στην Ελλάδα,

στ) τα έσοδα από έπαθλα που λαμβάνουν ερασιτέχνες ιδιοκτή-
τες δρομώνων ίππων. Φυσικό πρόσωπο που έχει στην ιδιοκτησία
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ή συνιδιοκτησία του μέχρι πέντε (5) δρόμωνες ίππους ή ποσο-
στιαία μερίδια κυριότητας δρομώνων ίππων που αθροιστικά απο-
τελούν πέντε (5) δρόμωνες ίππους, τεκμαίρεται ότι είναι
ερασιτέχνης ως προς τη δραστηριότητά του αυτή. Οι κύριοι δρο-
μώνων ίππων που δεν είναι ερασιτέχνες φορολογούνται για τη
δραστηριότητα τους αυτή σύμφωνα με τον Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήματος (ν. 4172/2013, Α’167).

2. Υπόχρεος στον φόρο είναι ο δικαιούχος του κέρδους. Κέρ-
δος από τυχερό παίγνιο των περ. β), γ) και δ) της παρ. 1 είναι το
ποσό που πληρώνεται ή πιστώνεται στον παίκτη ως αποτέλεσμα
του τυχερού παιγνίου, αφαιρουμένου του ποσού που κατέβαλε
για τη συμμετοχή του στο παίγνιο αυτό.

3. Η φορολογική υποχρέωση γεννάται κατά τον χρόνο κατα-
βολής του κέρδους ή της παροχής.

4. Αν αντικείμενο του φόρου είναι κινητό ή ακίνητο ή άλλο πε-
ριουσιακό στοιχείο, για τον υπολογισμό του φόρου λαμβάνεται
υπόψη η αξία του, που εξευρίσκεται σύμφωνα με τα οριζόμενα
στα άρθρα 9 έως και 16 και 18.

5. Καταργείται.»

Άρθρο  62
Συντελεστές φορολογίας κερδών από τυχερά παίγνια - 

Τροποποίηση άρθρου 60 του ν. 2961/2001 

Στο άρθρο 60 του ν. 2961/2001, α) οι παρ. 1 και 2 αντικαθίστα-
ται, β) η παρ. 3 καταργείται και το άρθρο 60 διαμορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 60
Υπολογισμός του φόρου

1. Τα κέρδη της παρ. 1 του άρθρου 58 υποβάλλονται σε φόρο
ως εξής:

α) Τα κέρδη της περ. α) υποβάλλονται σε φόρο αυτοτελώς ανά
γραμμάτιο λαχείου, μετά την αφαίρεση αφορολόγητου ποσού
εκατό (100) ευρώ, με συντελεστή δέκα τοις εκατό (10%), εφόσον
πρόκειται για κέρδη μέχρι χίλια (1.000) ευρώ, και με συντελεστή
δεκαπέντε τοις εκατό (15%), εφόσον πρόκειται για κέρδη από
χίλια ευρώ και ένα λεπτό (1.000,01) και πάνω.

β) Τα κέρδη της περ. β) υποβάλλονται σε φόρο ανά δελτίο παι-
χνιδιού, σύμφωνα με την ακόλουθη κλίμακα:

Για τα παίγνια της περίπτωσης αυτής, ως δελτίο νοείται η κα-
ταχώριση πρόβλεψης του παίκτη, ανεξαρτήτως εάν αφορά σε
ένα ή περισσότερα στοιχηματικά γεγονότα. Αν το δελτίο αφορά
σε ένα στοιχηματικό γεγονός, η απόδοση της πρόβλεψης ισούται
με την προσφερόμενη απόδοση του επιλεγέντος στοιχηματικού
γεγονότος. Αν το δελτίο αφορά σε περισσότερα στοιχηματικά
γεγονότα, η απόδοση της πρόβλεψης ισούται με το γινόμενο
όλων των προσφερόμενων αποδόσεων καθενός από τα επιλε-
γέντα στοιχηματικά γεγονότα.

γ) Τα κέρδη της περ. γ), που πληρώνονται ή πιστώνονται στον
Ηλεκτρονικό Λογαριασμό Παίκτη, υποβάλλονται σε φόρο μετά
την αφαίρεση αφορολόγητου ποσού εκατό (100) ευρώ, αυτοτε-
λώς ανά παικτική συνεδρία, με συντελεστή δεκαπέντε τοις εκατό
(15%), εφόσον πρόκειται για κέρδη μέχρι πεντακόσια (500) ευρώ,
και με συντελεστή είκοσι τοις εκατό (20%), εφόσον πρόκειται για
κέρδη από πεντακόσια ευρώ και ένα λεπτό (500,01) και πάνω. 

δ) Τα κέρδη της περ. δ) υποβάλλονται σε φόρο ανά δελτίο παι-
χνιδιού, σύμφωνα με την ακόλουθη κλίμακα:

Ως δελτίο νοείται η καταχώριση κάθε συνόλου επιλογών του
παίκτη το οποίο συνιστά μία αυτοτελή συμμετοχή του σε μία κλή-
ρωση ή έναν διαγωνισμό εκάστου παιγνίου.

ε) Τα κέρδη και οι παροχές της περ. ε) υποβάλλονται σε φόρο
αυτοτελώς με συντελεστή είκοσι τοις εκατό (20%) μετά την αφαί-
ρεση αφορολόγητου ποσού χιλίων (1.000) ευρώ ανά αντικείμενο.

στ) Τα έσοδα της περ. στ) φορολογούνται αυτοτελώς με συν-
τελεστή δέκα πέντε τοις εκατό (15%).

2. Ποσοστό των εσόδων από τις κατηγορίες φόρων των περ.

β) και δ) της παρ. 1 χρησιμοποιείται για τη χρηματοδότηση αθλη-
τικών ομάδων, κατόπιν κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
μικών και Πολιτισμού και Αθλητισμού. Με την ίδια απόφαση
δύναται να καθορίζονται οι δικαιούχοι, ο τρόπος κατανομής της
εν λόγω χρηματοδότησης και κάθε άλλη αναγκαία λεπτομέρεια.» 

Άρθρο  63
Προθεσμία υποβολής της δήλωσης - Τροποποίηση

άρθρου 92 του ν. 2961/2001 

Στο άρθρο 92 του ν. 2961/2001 (Α’ 266), περί φορολογίας κτή-
σης κερδών από λαχεία, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και το
άρθρο 92 διαμορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 92
Προθεσμία υποβολής δήλωσης

Η δήλωση υποβάλλεται μέχρι την τελευταία εργάσιμη ημέρα
του επόμενου μήνα από την καταβολή του κέρδους στον δι-
καιούχο. Ειδικά για τα έσοδα της περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου
58 η δήλωση υποβάλλεται μέχρι την τελευταία εργάσιμη ημέρα
του δεύτερου μήνα από την καταβολή του επάθλου.»

Άρθρο  64
Παράταση προθεσμίας αποστολής Απολογισμού,

Ισολογισμού και Λοιπών Χρηματοοικονομικών 
Καταστάσεων και Διαδήλωσης οικονομικού έτους 2021 

από και προς το Ελεγκτικό Συνέδριο και εισαγωγής
αυτών στη Βουλή των Ελλήνων

1. Η προθεσμία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου
167 του ν. 4270/2014 (Α’143), για την αποστολή από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους στο Ελεγκτικό Συνέδριο, του Απολογι-
σμού και του Ισολογισμού μαζί με τις λοιπές χρηματοοικονομικές
καταστάσεις του οικονομικού έτους 2021 παρατείνεται μέχρι τις
31 Ιουλίου 2022.

2. Η προθεσμία του τρίτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου
167 του ν. 4270/2014, για την αποστολή από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο στο Υπουργείο Οικονομικών της Έκθεσής του (Διαδήλω-
σης) επί της ορθότητας και αξιοπιστίας του Απολογισμού, του
Ισολογισμού και των λοιπών χρηματοοικονομικών καταστάσεων
του οικονομικού έτους 2021 παρατείνεται μέχρι τις 30 Νοεμβρίου
2022.

3. Η προθεσμία της παρ. 2 του άρθρου 167 του  ν. 4270/2014,
για την εισαγωγή από τον Υπουργό Οικονομικών στη Βουλή για
κύρωση του Απολογισμού, του Ισολογισμού και των λοιπών χρη-
ματοοικονομικών καταστάσεων του οικονομικού έτους 2021, μαζί
με τη Διαδήλωση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, παρατείνεται μέχρι
τις 31 Δεκεμβρίου 2022. Η εισαγωγή του πρώτου εδαφίου προ-
ηγείται της ψήφισης του Κρατικού Προϋπολογισμού του οικονο-
μικού έτους 2023.

Άρθρο  65
Δυνατότητα αποσπάσεων εντός της Ανεξάρτητης 

Αρχής Δημοσίων Εσόδων για την κάλυψη επιτακτικών 
υπηρεσιακών αναγκών - Προσθήκη παρ. 4Α στο άρθρο 25

του ν. 4389/2016 

Μετά την παρ. 4 του άρθρου 25 του ν. 4389/2016         (Α’  94)
προστίθεται νέα παρ. 4Α για τη δυνατότητα αποσπάσεων εντός
της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων, η οποία έχει ως
εξής:

«4Α. Για την κάλυψη επιτακτικών υπηρεσιακών αναγκών της
Αρχής, κατά την περίοδο από την 1η Ιουνίου έως την 30ή Σεπτεμ-
βρίου εκάστου έτους, επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων εντός
της Αρχής σύμφωνα με τις παρ. 3 και 4 του παρόντος, κατόπιν
πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος και αντίστοιχης αίτησης
των ενδιαφερομένων, κατά παρέκκλιση της παρ. 11 του άρθρου
68 του ν. 3528/2007 (Α’26).»
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ΜΕΡΟΣ Η’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο  66
Ορισμός Ενδιάμεσων Φορέων - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου

13 του ν. 4314/2014

Στην παρ. 7 του άρθρου 13 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) προστί-
θεται περ. η’ ως εξής:

«η. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
ορίζονται οι φορείς που διαχειρίζονται δράσεις ολοκληρωμένων
χωρικών επενδύσεων ή βιώσιμης αστικής ανάπτυξης, σύμφωνα
με τις παρ. 7 και 6 του άρθρου 123 του Κανονισμού, ως Ενδιάμε-
σοι Φορείς, οι οποίοι αναλαμβάνουν την άσκηση των αρμοδιοτή-
των της Διαχειριστικής Αρχής του ΕΠ «ΥΠΟΔΟΜΕΣ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ, ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ ΚΑΙ ΑΕΙΦΟΡΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗ», για
πράξεις του Τομέα Περιβάλλοντος που χρηματοδοτούνται από
το Ταμείο Συνοχής».

Άρθρο  67
Αναθεώρηση των Τομεακών και Περιφερειακών 

Προγραμμάτων (ΤΠΑ/ΠΠΑ) του Εθνικού Προγράμματος 
Ανάπτυξης λόγω μεταβολής οικονομικών ή άλλων

συνθηκών και τροποποίηση στοιχείων των ΤΠΑ/ΠΠΑ - 
Τροποποίηση άρθρου 128 του ν. 4635/2019

Το άρθρο 128 του ν. 4635/2019 (Α’167) τροποποιείται, α) με
την προσθήκη περ. δ’ στην παρ. 2, β) με την προσθήκη παρ. 5
και το άρθρο 128 διαμορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 128
Παρακολούθηση, αξιολόγηση και αναθεώρηση 

των ΤΠΑ και ΠΠΑ

1. Σύμφωνα με τις διαδικασίες της απόφασης της παραγρά-
φου Γ’ του άρθρου 129 του παρόντος, η Υπηρεσία Διαχείρισης
του ΤΠΑ ή ΠΠΑ συντάσσει και υποβάλλει στη Δι.Δι.Ε.Π. ενδιά-
μεση έκθεση προόδου σχετικά με την εφαρμογή και υλοποίηση
του προγράμματος, με συγκεντρωτικά στοιχεία για την οικονο-
μική και φυσική πρόοδό του. Στην έκθεση αναφέρονται επίσης
οι χρονικές ή άλλες αποκλίσεις που διαπιστώνονται κατά την υλο-
ποίηση του προγράμματος και ο βαθμός επίτευξης των στόχων
του ΕΠΑ. Στις εκθέσεις οι αρμόδιες υπηρεσίες διαχείρισης οφεί-
λουν να χρησιμοποιούν δείκτες εκροής ή άλλους δείκτες, οι
οποίοι περιλαμβάνονται αντίστοιχα στα κείμενα των οικείων προ-
γραμμάτων και προσκλήσεων για να αποτυπώσουν την πρόοδο
της υλοποίησης.

2. Με πρωτοβουλία του φορέα κατάρτισης ή του Υπουργού
Ανάπτυξης και Επενδύσεων τα ΤΠΑ και ΠΠΑ μπορεί να επανεξε-
τάζονται και, αν απαιτείται, να αναθεωρούνται, σε μια ή περισ-
σότερες από τις εξής περιπτώσεις:

α) ύστερα από αναθεώρηση του ΕΠΑ,
β) εφόσον από τις εκθέσεις προόδου της παραγράφου 1 και

τα λοιπά δεδομένα της παρακολούθησης και αξιολόγησης του
προγράμματος προκύπτει ότι δεν έχει συντελεστεί η προγραμ-
ματισμένη πρόοδος της υλοποίησής του,

γ) μετά την κατανομή των αποθεματικών,
δ) εξαιτίας της μεταβολής των οικονομικών ή άλλων συνθη-

κών.
3. Οι υπηρεσίες διαχείρισης των ΤΠΑ και ΠΠΑ συντάσσουν το

αναθεωρημένο πρόγραμμα, το οποίο εγκρίνεται από τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων και δημοσιεύεται σύμφωνα
με την παράγραφο 6 του άρθρου 125 του παρόντος.

4. Εντός έξι (6) μηνών από τη λήξη της περιόδου εφαρμογής
των ΤΠΑ και ΠΠΑ, οι αρμόδιες υπηρεσίες διαχείρισης υποβάλ-
λουν στη Δι.Δι.Ε.Π. έκθεση ολοκλήρωσης του προγράμματος,
σύμφωνα με τις οριζόμενες στην απόφαση της παραγράφου Γ’
του άρθρου 129 προδιαγραφές.

5. Πριν ή μετά την υποβολή της ενδιάμεσης έκθεσης προόδου
του ΤΠΑ/ΠΠΑ, κατόπιν αιτιολογημένης πρότασης του αρμοδίου
οργάνου, δύναται να τροποποιούνται στοιχεία της παρ. 2 του άρ-

θρου 125 που περιλαμβάνονται στα εγκεκριμένα προγράμματα
και ειδικότερα: 

α) να προστίθενται νέοι δείκτες εκροών και δυνητικοί δικαιού-
χοι, 

β) να προστίθενται στους χρηματοδοτικούς πίνακες της περ.
δ’ της παρ. 2 του άρθρου 125 άξονες προτεραιότητας σε ανα-
πτυξιακούς στόχους που προβλέπονται στο ΤΠΑ/ΠΠΑ και να ανα-
κατανέμεται ο προϋπολογισμός μεταξύ των αξόνων
προτεραιότητας του προγράμματος και των υποπρογραμμάτων
του,

γ) να ανακατανέμεται ο προϋπολογισμός μεταξύ των αξόνων
προτεραιότητας του προγράμματος και των υποπρογραμμάτων
του στους χρηματοδοτικούς πίνακες της περ. δ’ της παρ. 2 του
άρθρου 125. 

Οι τροποποιήσεις των περ. α’, β’ και γ’ λαμβάνονται υπόψη σε
αναθεώρηση του προγράμματος, στην ενδιάμεση έκθεση προ-
όδου και στην έκθεση ολοκλήρωσης των ΤΠΑ/ΠΠΑ».

Άρθρο 68
Αφορολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο της 

ενίσχυσης που καταβάλλεται στο πλαίσιο της δράσης 
«Έκτακτη επιχορήγηση σε επιχειρήσεις που έχουν πληγεί

από την επίθεση της Ρωσίας κατά της 
Ουκρανίας και τις διεθνείς κυρώσεις 

που επιβλήθηκαν»

Η ενίσχυση που καταβάλλεται στο πλαίσιο της συγχρηματο-
δοτούμενης από το Ε.Σ.Π.Α. δράσης «Έκτακτη επιχορήγηση σε
επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την επίθεση της Ρωσίας κατά
της Ουκρανίας και τις διεθνείς κυρώσεις που επιβλήθηκαν» δεν
υπόκειται σε οποιονδήποτε φόρο, τέλος, εισφορά ή άλλη κρά-
τηση υπέρ του Δημοσίου, συμπεριλαμβανομένης της ειδικής ει-
σφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43A του ν. 4172/2013
(Α’  167), μη εφαρμοζομένης της παρ. 1 του άρθρου 47 του ν.
4172/2013, σε περίπτωση διανομής ή κεφαλαιοποίησής της, είναι
ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δημοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης γενικής ή ειδικής διάτα-
ξης, δεν δεσμεύεται και δεν συμψηφίζεται με βεβαιωμένα χρέη
στη Φορολογική Διοίκηση και το Δημόσιο εν γένει, τα νομικά πρό-
σωπα δημοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), τους οργανισμούς τοπικής
αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) και τα νομικά πρόσωπά τους, τα ασφαλι-
στικά ταμεία και τα πιστωτικά ιδρύματα και δεν υπολογίζεται στα
εισοδηματικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοι-
νωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα. Οι δικαιούχοι της ενίσχυσης
του παρόντος απαλλάσσονται από την υποχρέωση προσκόμισης
αποδεικτικού φορολογικής και ασφαλιστικής ενημερότητας για
τη συμμετοχή τους στη δράση και την είσπραξη της ενίσχυσης.

Άρθρο 69
Επιτροπή Επιλογής Υποψηφίων Εισηγητών και μελών 

της Επιτροπής Ανταγωνισμού - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου
12 του ν. 3959/2011

Η περ. γ’ του έκτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 12 του ν.
3959/2011 (Α’  93) τροποποιείται με την αντικατάσταση των λέ-
ξεων «οριζόμενο με κλήρωση» από τις λέξεις «που υποδεικνύεται
από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων» και η παρ. 3 δια-
μορφώνεται ως εξής: 

«3. Ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνι-
σμού επιλέγονται με απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής των Ελλήνων, κατ’ ανάλογη εφαρμογή του άρθρου 101Α
του Συντάγματος. Η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής κοινοποιείται αμελλητί στον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, ο οποίος οφείλει να εκδώσει την πράξη διορισμού
εντός προθεσμίας δεκαπέντε (15) ημερών από την κοινοποίηση.
Μέχρι να επέλθει η αναγκαία τροποποίηση του Κανονισμού της
Βουλής, ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Αντα-
γωνισμού επιλέγονται, ύστερα από εισήγηση του Υπουργού Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, με Πράξη Υπουργικού Συμβουλίου, η
οποία εκδίδεται ύστερα από σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής Θε-
σμών και Διαφάνειας της Βουλής.
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Η επιλογή των Εισηγητών και των δύο (2) τακτικών και αναπλη-
ρωματικών μελών της Επιτροπής Ανταγωνισμού γίνεται από τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, κατόπιν σύμφωνης γνώ-
μης της Επιτροπής Θεσμών και Διαφάνειας της Βουλής, βάσει
καταλόγου υποψηφίων, ο οποίος καταρτίζεται από Επιτροπή Επι-
λογής, ύστερα από ανοικτό διαγωνισμό, ο οποίος δεν περιλαμ-
βάνει εξεταστική διαδικασία, αλλά κατάθεση ατομικού φακέλου.
Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, που δη-
μοσιεύεται στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως και αναρτάται στο
διαδίκτυο, σύμφωνα με τα άρθρα 75 έως 80 του ν. 4727/2020 (Α’
184), καθορίζονται η διαδικασία προκήρυξης του διαγωνισμού,
η γραμματειακή υποστήριξη της Επιτροπής Επιλογής, καθώς και
κάθε άλλο θέμα σχετικό με την εφαρμογή της παρούσας. Η
πρώτη φάση επιλογής γίνεται από ανεξάρτητη πενταμελή Επι-
τροπή Επιλογής, η οποία αποτελείται από: α) τον Πρόεδρο ή Αν-
τιπρόεδρο του Συμβουλίου της Επικρατείας ή τον Πρόεδρο ή
Αντιπρόεδρο του Νομικού Συμβουλίου του Κράτους, ως Πρό-
εδρο, β) τον Πρόεδρο ή Αντιπρόεδρο του Ανώτατου Συμβουλίου
Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), γ) έναν πρώην Πρόεδρο ή Αν-
τιπρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισμού, που υποδεικνύεται από
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, δ) ένα μέλος ΔΕΠ
Α.Ε.Ι. με εξειδίκευση στο δίκαιο ανταγωνισμού, που υποδεικνύε-
ται από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, και ε) ένα
μέλος ΔΕΠ Α.Ε.Ι. με εξειδίκευση στα οικονομικά του ανταγωνι-
σμού, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων. Η Επιτροπή Επιλογής συγκροτείται με απόφαση του
Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Η Επιτροπή Επιλογής κα-
ταρτίζει κατάλογο των υποψηφίων, με βάση τα κριτήρια της προ-
κήρυξης, ο οποίος αποτελείται από διπλάσιο αριθμό υποψηφίων
από τον αριθμό των σχετικών θέσεων και υποβάλλεται στον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Αν οι υποψήφιοι είναι λι-
γότεροι από τον διπλάσιο αριθμό των θέσεων, στον κατάλογο
περιλαμβάνονται όλοι οι υποψήφιοι. Σε δεύτερη φάση, ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης και Επενδύσεων επιλέγει από τον κατάλογο τους
υποψηφίους οι οποίοι θα πληρώσουν τις κενωθείσες θέσεις με
τη σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής Θεσμών και Διαφάνειας της
Βουλής για κάθε έναν από αυτούς ξεχωριστά, σύμφωνα με τα ει-
δικότερα προβλεπόμενα στον Κανονισμό της Βουλής. Αν η Επι-
τροπή Θεσμών και Διαφάνειας δεν εγκρίνει έναν ή
περισσότερους από τους προταθέντες υποψηφίους, ο Υπουργός
Ανάπτυξης και Επενδύσεων προτείνει εναλλακτικούς υποψηφί-
ους από τον κατάλογο των υποψηφίων. Σε περίπτωση που εξαντ-
ληθεί ο κατάλογος των υποψηφίων, χωρίς να έχει επιτευχθεί
σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής Θεσμών και Διαφάνειας της Βου-
λής για τον απαραίτητο αριθμό υποψηφίων, ώστε να υπάρξει νό-
μιμη σύνθεση της Επιτροπής, σύμφωνα με την παρ. 7 του
άρθρου 15, πραγματοποιείται νέος διαγωνισμός για τις υπολει-
πόμενες κενωθείσες θέσεις.

Τα τακτικά και αναπληρωματικά μέλη της Επιτροπής Ανταγω-
νισμού, καθώς και οι Εισηγητές διορίζονται με απόφαση του
Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, που δημοσιεύεται στην
Εφημερίδα της Κυβερνήσεως. Η θητεία του Προέδρου, του Αν-
τιπροέδρου, των Εισηγητών και των λοιπών μελών της Επιτροπής
Ανταγωνισμού είναι πενταετής και μπορεί να ανανεωθεί μία
φορά. Η διαδικασία διορισμού των μελών της Επιτροπής κινείται
κάθε φορά δύο (2) μήνες πριν από τη λήξη της θητείας των προ-
ηγούμενων μελών.

Αν πεθάνει, παραιτηθεί ή εκπέσει μέλος της Επιτροπής Αντα-
γωνισμού, διορίζεται νέο μέλος για πλήρη θητεία. Μέχρι τον διο-
ρισμό νέου μέλους, η λειτουργία της Επιτροπής δεν διακόπτεται,
εκτός από την περίπτωση που προβλέπεται στην παρ. 7 του άρ-
θρου 15. Δεν μπορούν να οριστούν μέλη της Επιτροπής Ανταγω-
νισμού, τα πρόσωπα που έχουν εκπέσει από την ιδιότητα του
μέλους αυτής για τους λόγους που ορίζονται στον παρόντα
νόμο. Η θητεία των μελών της Επιτροπής Ανταγωνισμού παρα-
τείνεται αυτοδικαίως μέχρι τον διορισμό νέων.

Ειδικά, ως προς τον χρόνο αποχώρησής τους, ο Πρόεδρος και
ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισμού αποχωρούν αυτο-
δικαίως με τη συμπλήρωση του εβδομηκοστού τρίτου (73) έτους
της ηλικίας τους και τα μέλη της Επιτροπής Ανταγωνισμού με τη
συμπλήρωση του εβδομηκοστού (70) έτους της ηλικίας τους.»

Άρθρο  70
Άσκηση ελεγκτικών αρμοδιοτήτων ΔΙ.Μ.Ε.Α. - 

Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 13 του ν. 4712/2020 

Στο άρθρο 13 του ν. 4712/2020 (Α’  146) προστίθεται παρ. 1Α
και το άρθρο 13 διαμορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 13
Ελεγκτές της ΔΙ.Μ.Ε.Α.

1. Για τον έλεγχο της αγοράς και την αντιμετώπιση του παρά-
νομου εμπορίου, η Διεύθυνση Διυπηρεσιακής Συνεργασίας για
τον Έλεγχο της Αγοράς και την Αντιμετώπιση του Παράνομου
Εμπορίου στελεχώνεται με ελεγκτές.

1Α. Για την επίτευξη των σκοπών της παρ. 2 του άρθρου 1, οι
ελεγκτικές αρμοδιότητες δύναται να ασκούνται και από τα πρό-
σωπα της παρ. 9 του άρθρου 152 του ν. 4512/2018 (A’ 5), κατ’
εφαρμογή της εν λόγω διάταξης, για την υποβοήθηση του έργου
των ανακριτικών υπαλλήλων της ΔΙ.ΜΕ.Α., με εξαίρεση την
άσκηση οιασδήποτε φύσης ανακριτικών καθηκόντων.

2. Οι έλεγχοι από υπαλλήλους της παρ. 3 του άρθρου 12 πραγ-
ματοποιούνται μόνο κατά το μέρος, που αφορά στην αρμοδιό-
τητα των φορέων στους οποίους αυτοί ανήκουν οργανικά, ενώ
κατά την εκτέλεση των ελεγκτικών τους καθηκόντων ενεργούν
ως ειδικοί ανακριτικοί υπάλληλοι της παρ. 1 του άρθρου 31 του
ν. 4620/2019    (Α’ 96), χωρίς όμως να αποκτούν και την ιδιότητα
του ειδικού ανακριτικού υπαλλήλου.

3. Οι παραβάσεις που διαπιστώνονται από τους υπαλλήλους
της παρ. 3 του άρθρου 12, διαβιβάζονται στις υπηρεσίες όπου
ανήκουν οργανικά, οι οποίες και ολοκληρώνουν τη διαδικασία
της επιβολής των κυρώσεων.

4. Στα μικτά κλιμάκια, δύναται να συμμετέχουν και άλλοι εκ-
πρόσωποι των συνεργαζόμενων υπηρεσιών, πέραν των οριζόμε-
νων στην παρ. 3 του άρθρου 12, έπειτα από αίτημα του Διοικητού
της ΔΙ.Μ.Ε.Α. προς τον Προϊστάμενο του φορέα από όπου προ-
έρχονται και αποδοχή του τελευταίου.

5. Είναι δυνατή η συγκρότηση μικτών κλιμακίων με τη συμμε-
τοχή ενός και μόνο ελεγκτή/υπαλλήλου από κάθε ελεγκτική υπη-
ρεσία. Οι συμμετέχοντες σε τέτοια κλιμάκια βεβαιώνουν από
κοινού τις παραβάσεις που εντοπίζονται και η επισπεύδουσα
υπηρεσία προβαίνει, μετά από τη βεβαίωση των παραβάσεων,
στην επιβολή των κυρώσεων και στις προβλεπόμενες ενέργειες
για τη διεκπεραίωση των υποθέσεων αυτών.

6. Οι ελεγκτές της ΔΙ.Μ.Ε.Α., όταν κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους ενεργούν ανακριτικές πράξεις ή συμμετέχουν σε
αυτές, δεν αποκλείεται να εξετασθούν ως μάρτυρες κατά τη συ-
ζήτηση στο ακροατήριο.

Οι ελεγκτές της ΔΙ.Μ.Ε.Α. δύνανται, με την ιδιότητα του ειδι-
κού ανακριτικού υπαλλήλου, να διενεργούν προκαταρκτική εξέ-
ταση ή προανάκριση κατόπιν εισαγγελικής παραγγελίας, μόνο
για υποθέσεις για τις οποίες διενεργείται ή έχει διενεργηθεί επι-
θεώρηση - έλεγχος από τη ΔΙ.Μ.Ε.Α.. Στις προκαταρκτικές εξε-
τάσεις ή προανακρίσεις, που διενεργούνται από τη ΔΙ.Μ.Ε.Α.,
μπορούν να εκτελούν χρέη β’ ανακριτικού υπαλλήλου και διοικη-
τικοί υπάλληλοι ΠΕ, ΤΕ ή ΔΕ, οι οποίοι υπηρετούν με οποιαδή-
ποτε σχέση στη ΔΙ.Μ.Ε.Α..

7. Οι ελεγκτές της ΔΙ.Μ.Ε.Α., κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους, συντάσσουν και αποστέλλουν έγγραφα σε φυσικά ή νομικά
πρόσωπα, στα οποία αναφέρονται αφενός οι διατάξεις με τις
οποίες θεμελιώνεται η υποχρέωση των προσώπων αυτών να υπο-
βάλουν τα ζητούμενα στοιχεία και αφετέρου αναλυτικά τα στοι-
χεία που πρέπει να υποβληθούν, οι κυρώσεις που επιβάλλονται
στην περίπτωση άρνησης προσκόμισης και γνωστοποίησης των
στοιχείων, καθώς και το χρονικό διάστημα μέσα στο οποίο είναι
υποχρεωμένα να υποβάλουν τα στοιχεία. Το προαναφερθέν χρο-
νικό διάστημα δεν μπορεί σε καμία περίπτωση να είναι μικρότερο
των πέντε (5) και μεγαλύτερο των δεκαπέντε (15) εργάσιμων ημε-
ρών, από την κοινοποίηση του εγγράφου.

8. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων συ-
στήνεται Μητρώο Ελεγκτών, το οποίο απαρτίζεται από υπαλλή-
λους ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ, μετά από πρόσκληση ενδιαφέροντος. Με
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την ίδια απόφαση ορίζεται η διαδικασία ένταξης των ελεγκτών
της ΔΙ.Μ.Ε.Α. στο Μητρώο του προηγούμενου εδαφίου.»

Άρθρο  71
Ενισχύσεις σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις -
Τροποποίηση άρθρου 30 του ν. 4887/2022

Το άρθρο 30 του ν. 4887/2022 (Α’ 16), τροποποιείται  α) στο
δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 με τη διαγραφή των λέξεων «με διάρ-
κεια ισχύος κάθε προκήρυξης τους τρεις (3) μήνες, χωρίς τη δυ-
νατότητα χορήγησης παράτασης»,  β) την προσθήκη νέας παρ.
7 και το άρθρο 30 διαμορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 30
Προκήρυξη καθεστώτων

1. Οι προκηρύξεις καθεστώτων έχουν σταθερό ετήσιο κύκλο.
Στην περίπτωση της άμεσης αξιολόγησης, η προκήρυξη γίνεται
άπαξ ετησίως. Στην περίπτωση της συγκριτικής αξιολόγησης, οι
προκηρύξεις κάθε καθεστώτος γίνονται σε τακτά χρονικά δια-
στήματα κατ’ έτος. Τα καθεστώτα ενισχύσεων του παρόντος
προκηρύσσονται με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και
Επενδύσεων.

2. H απόφαση προκήρυξης περιλαμβάνει κατ’ ελάχιστον τα πα-
ρακάτω:

α. τον στόχο του καθεστώτος,
β. τη διάρκεια του καθεστώτος και των κύκλων υποβολής των

αιτήσεων υπαγωγής,
γ. τον συνολικό προϋπολογισμό του καθεστώτος και την προ-

έλευση της δημόσιας χρηματοδότησης για κάθε κύκλο υποβο-
λής,

δ. το είδος των επενδυτικών σχεδίων, τη μορφή, το ποσοστό
και το ύψος των χορηγούμενων ενισχύσεων, καθώς και τον
τρόπο χρηματοδότησης των επενδυτικών σχεδίων, ανάλογα με
το είδος της χορηγούμενης ενίσχυσης,

ε. τους αρμόδιους φορείς εφαρμογής του καθεστώτος ενίσχυ-
σης,

στ. τις προϋποθέσεις, τις προδιαγραφές, τους πρόσθετους
όρους και τους περιορισμούς για την υπαγωγή επενδυτικών σχε-
δίων στο καθεστώς,

ζ. τα είδη, το ποσοστό ενίσχυσης και τους κανόνες επιλεξιμό-
τητας δαπανών, όπου αυτό απαιτείται,

η. τα κριτήρια αξιολόγησης, καθώς και την ελάχιστη βαθμολο-
γία που απαιτείται να λάβει το σχέδιο, προκειμένου να είναι επι-
λέξιμο,

θ. τα δικαιολογητικά για την υποβολή των αιτήσεων υπαγωγής
και τροποποίησης της απόφασης υπαγωγής, 

ι. τα δικαιολογητικά για την υποβολή αιτημάτων τακτικού ελέγ-
χου,

ια. τα δικαιολογητικά για την υποβολή αίτησης για την πιστο-
ποίηση της ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων,

ιβ. τους όρους και τις προϋποθέσεις για την πιστοποίηση της
ολοκλήρωσης και έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της
επένδυσης,

ιγ. το ύψος του παραβόλου για την υποβολή αιτήσεων υπαγω-
γής, αιτημάτων τροποποίησης των αποφάσεων υπαγωγής,
καθώς και ελέγχου επενδυτικών σχεδίων,

ιδ. τις υποχρεώσεις των ενισχυόμενων φορέων, τόσο κατά το
στάδιο πραγματοποίησης του σχεδίου, όσο και μετά από την
ολοκλήρωσή του,

ιε. άλλους όρους που προβλέπονται στις διατάξεις των καθε-
στώτων ενίσχυσης.

3. Η απόφαση προκήρυξης του καθεστώτος ενίσχυσης συνι-
στά αυτοδίκαιη πρόταση εγγραφής ενάριθμου έργου στο Πρό-
γραμμα Δημοσίων Επενδύσεων. Το ποσό ενίσχυσης της
επιχορήγησης, της επιδότησης χρηματοδοτικής μίσθωσης (lea-
sing) και της επιδότησης του μισθολογικού κόστους, όπως ορί-
ζεται με την κοινή απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 29, αποτελεί
τον προϋπολογισμό του ενάριθμου έργου.

4. Στις συλλογικές αποφάσεις του συγχρηματοδοτούμενου
σκέλους του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων, εγγράφον-

ται οι αποφάσεις υπαγωγής των επενδυτικών σχεδίων του πα-
ρόντος, οι οποίες δύνανται να συγχρηματοδοτηθούν από επιχει-
ρησιακά προγράμματα του Εταιρικού Συμφώνου για το Πλαίσιο
Ανάπτυξης (Ε.Σ.Π.Α.) της περιόδου 2021 - 2027.

5. Στην απόφαση προκήρυξης των καθεστώτων «Ψηφιακός και
τεχνολογικός μετασχηματισμός επιχειρήσεων», «Πράσινη μετά-
βαση - Περιβαλλοντική αναβάθμιση επιχειρήσεων», «Έρευνα και
εφαρμοσμένη καινοτομία», «Αγροδιατροφή - πρωτογενής παρα-
γωγή και μεταποίηση γεωργικών προϊόντων - αλιεία», «Μεταποί-
ηση - Εφοδιαστική αλυσίδα», «Επιχειρηματική εξωστρέφεια»,
«Ενίσχυση τουριστικών επενδύσεων», «Εναλλακτικές μορφές
τουρισμού», «Μεγάλες επενδύσεις», «Ευρωπαϊκές αλυσίδες
αξίας», «Επιχειρηματικότητα 360ο», που αφορούν την ενίσχυση
επενδυτικών σχεδίων στις περιοχές των Εδαφικών Σχεδίων Δί-
καιης Μετάβασης (Ε.Σ.ΔΙ.Μ.), στις οποίες δεν συντρέχουν οι κα-
νόνες επιλεξιμότητας του Προγράμματος Δίκαιης Αναπτυξιακής
Μετάβασης (ΠΔΑΜ), δύναται να καθορίζονται το είδος ή η έν-
ταση ή το ανώτατο ποσό των χορηγούμενων ενισχύσεων κατά
παρέκκλιση του άρθρου 12 ή η χρήση της διαδικασίας ταχείας
αδειοδότησης, όπως αυτή προβλέπεται στο άρθρο 9 του ν.
4864/2021 (Α’ 237), ανάλογα με το μέγεθος των επιχειρήσεων,
το είδος των επενδυτικών σχεδίων, τις επιλέξιμες δαπάνες και
την περιοχή υλοποίησης των επενδυτικών σχεδίων. Ειδικά για τις
περιοχές που ανήκουν στις Ζώνες Απολιγνιτοποίησης, σύμφωνα
με τον     ν. 4759/2020 (Α’ 245) (Φλώρινα, Κοζάνη, Μεγαλόπολη)
δύναται να ορίζεται για τις μεσαίες επιχειρήσεις συνδυασμός των
ενισχύσεων της επιχορήγησης και της φορολογικής απαλλαγής,
διάφορος του προβλεπόμενου από τις λοιπές διατάξεις του πα-
ρόντος. Επιπλέον δύναται να ορίζεται, ανεξαρτήτως μεγέθους
επιχείρησης, ποσοστιαία προσαύξηση επί της συνολικής βαθμο-
λογίας του επενδυτικού σχεδίου, την οποία λαμβάνουν σύμφωνα
με το άρθρο 18.

6. Στα επενδυτικά σχέδια που υλοποιούνται από μεσαίες επι-
χειρήσεις στις περιφερειακές ενότητες Ροδόπης, Έβρου και Ξάν-
θης, παρέχεται και το κίνητρο της επιχορήγησης στα καθεστώτα
του παρόντος, σε ποσοστό εξήντα τοις εκατό (60%) για την Πε-
ριφερειακή Ενότητα Έβρου και τριάντα τοις εκατό (30%) για τις
Περιφερειακές Ενότητες Ροδόπης και Ξάνθης, του προβλεπόμε-
νου από τις λοιπές διατάξεις του παρόντος ποσοστού ενίσχυσης
με τα υπολειπόμενα ποσοστά φορολογικής απαλλαγής να δια-
μορφώνονται σε σαράντα τοις εκατό (40%) και εβδομήντα τοις
εκατό (70%) αντίστοιχα. Στις ανωτέρω περιοχές, ανεξαρτήτως
μεγέθους επιχείρησης, παρέχεται προσαύξηση δέκα τοις εκατό
(10%) για την Περιφερειακή Ενότητα Έβρου και πέντε τοις εκατό
(5%) για τις Περιφερειακές Ενότητες Ροδόπης και Ξάνθης, επί
της συνολικής βαθμολογίας του επενδυτικού σχεδίου, την οποία
λαμβάνουν σύμφωνα με το άρθρο 18.

7. Στην απόφαση προκήρυξης των καθεστώτων «αγροδια-
τροφή-πρωτογενής παραγωγή και μεταποίηση γεωργικών προ-
ϊόντων-αλιεία-υδατοκαλλιέργεια», «μεταποίηση-εφοδιαστική
αλυσίδα» και «επιχειρηματικότητα 360ο», δύνανται να περιλαμ-
βάνονται και επενδυτικά σχέδια με δαπάνες ενισχύσεων προς Μι-
κρομεσαίες Επιχειρήσεις (ΜΜΕ), σύμφωνα με το άρθρο 17 του
Κανονισμού (ΕΚ) 651/2014  της 17ης Ιουνίου 2014, για την κή-
ρυξη ορισμένων κατηγοριών ενισχύσεων ως συμβατών με την
εσωτερική αγορά κατ’ εφαρμογή των άρθρων 107 και 108 της
Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (L 187/1). 

Τα επενδυτικά σχέδια αυτά υποβάλλονται στις μη επιλέξιμες
για περιφερειακή ενίσχυση περιοχές, πρέπει να έχουν ολοκλη-
ρωμένο χαρακτήρα αρχικής επένδυσης σύμφωνα με την παρ. 1
του άρθρου 16, εφαρμόζονται αναλογικά τα άρθρα 6, 8, 9 και 12
και δύνανται να συμπληρώνονται με πρόσθετες επιλέξιμες δα-
πάνες της παρ. 2 των άρθρων 67, 74 και 113, κατ’ αντιστοιχία του
κάθε οικείου καθεστώτος και σύμφωνα με τους όρους και τις
προϋποθέσεις που τίθενται στο Παράρτημα Β’.»

Άρθρο  72
Υπαγόμενα επενδυτικά σχέδια - Τροποποίηση 

παρ. 1 άρθρου 66 του ν. 4887/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 66 του ν. 4887/2022 (Α’  16) προστί-
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θεται περ. δ’ ως εξής : 
«δ. Κατ’ εξαίρεση δύναται να υπάγονται επενδυτικά σχέδια

που αφορούν στη μεταποίηση γεωργικών προϊόντων, χωρίς από
την επέμβαση να προκύπτει γεωργικό προϊόν, σύμφωνα με τον
ορισμό της παρ. 10 του άρθρου 2 του Γ.Α.Κ. και με την προϋπό-
θεση ότι αποτελούν ενιαίο επενδυτικό σχέδιο, με το αντίστοιχο
τμήμα της γεωργικής καλλιέργειας.»

Άρθρο 73
Ρυθμίσεις θεμάτων εκκρεμών επενδυτικών σχεδίων

εξαιτίας μεταφοράς αρμοδιότητας εξέτασης 
μεταξύ των υπηρεσιών του Υπουργείου Ανάπτυξης

και Επενδύσεων

1. Η παρ. 3 του άρθρου 130 του ν. 4887/2022 (Α’16) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«3. Κατ’ εξαίρεση για τις εκκρεμείς υποθέσεις επενδύσεων,
που εγκρίθηκαν και υλοποιούνται στο πλαίσιο των αναπτυξιακών
νόμων, υπάγονταν έως την έναρξη ισχύος του π.δ. 5/2022 (Α’15)
στην αρμοδιότητα της Γενικής Γραμματείας Βιομηχανίας του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και περιήλθαν έκτοτε,
δυνάμει του άρθρου 85 του π.δ. 5/2022, στην αρμοδιότητα της
Διεύθυνσης Αναπτυξιακών Νόμων της Γενικής Γραμματείας Ιδιω-
τικών Επενδύσεων και Συμπράξεων Δημοσίου και Ιδιωτικού
Τομέα του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, εξακολου-
θούν να εφαρμόζονται οι κανονιστικές αποφάσεις που ισχύουν
για τις προϋποθέσεις υλοποίησης, ολοκλήρωσης, καταβολής
των ενισχύσεων και τήρησης των μακροχρονίων υποχρεώσεών
τους. 

Για τον έλεγχο αυτών των επενδυτικών σχεδίων εφαρμόζεται
το άρθρο 120.

Για τα επενδυτικά σχέδια για τα οποία απαιτείται προηγούμενη
γνωμοδότηση, αρμόδια είναι η Γνωμοδοτική Επιτροπή του άρ-
θρου 122 και για τα λοιπά θέματα ακολουθούνται οι αντίστοιχες
διαδικασίες οργανωτικού χαρακτήρα, που προβλέπονται για την
αρμόδια υπηρεσία της Διεύθυνσης Αναπτυξιακών Νόμων, κατά
την εξέταση των θεμάτων των αναπτυξιακών νόμων.»

2. Καταργούνται οι Γνωμοδοτικές Επιτροπές που προβλέπον-
ται στην περ. β’ της παρ. 15 του άρθρου 7 του      ν. 3299/2004
(Α’  261) και έχουν επανασυσταθεί σύμφωνα με το άρθρο 27 και
τις παρ. 2 και 7 του άρθρου 85 του ν. 4399/2016 (Α’ 117). 

3. Οι παρ. 1 και 2 ισχύουν από την έναρξη ισχύος του π.δ.
5/2022 (Α’15). 

Άρθρο 74
Συμβάσεις Σύμπραξης του ν. 3389/2005 

για την υλοποίηση έργων διαχείρισης απορριμμάτων 
αρμοδιότητας Φο.Δ.Σ.Α. - Προσθήκη παρ. 3α 

στο άρθρο 246 του ν. 4555/2018

Στο άρθρο 246 του ν. 4555/2018 (Α’  133), προστίθεται παρ.
3α ως εξής: 

«3α. Συμβάσεις Σύμπραξης του ν. 3389/2005 (Α’  232), που
αφορούν στην υλοποίηση έργων διαχείρισης απορριμμάτων αρ-
μοδιότητας Φο.Δ.Σ.Α. και βρίσκονται στο στάδιο λειτουργίας των
εγκαταστάσεων, εφόσον αντισυμβαλλόμενος του Ιδιωτικού
Φορέα Σύμπραξης δεν είναι ο οικείος Φο.Δ.Σ.Α. αλλά τρίτος φο-
ρέας, δυνάμει προγραμματικής σύμβασης του άρθρου 100 του
ν. 3852/2010 (Α’  87), η οποία είχε συναφθεί για λόγους που ανά-
γονται στην έλλειψη διοικητικής και τεχνικής επάρκειας του
Φο.Δ.Σ.Α., αναλαμβάνονται εξ ολοκλήρου από τον τελευταίο, με
υπεισέλευσή του στο σύνολο των δικαιωμάτων και των υποχρε-
ώσεων που απορρέουν από τη Σύμβαση Σύμπραξης, υπό τους
όρους της παρούσας. Η υποκατάσταση επέρχεται αυτοδίκαια,
με διαπιστωτική πράξη του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρω-
μένης Διοίκησης, που δημοσιεύεται στην Εφημερίδα της Κυβερ-
νήσεως και εκδίδεται μετά από εισήγηση του Προϊσταμένου της
Διεύθυνσης Διοίκησης του Τμήματος Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
Νομικών Προσώπων της οικείας Αποκεντρωμένης Διοίκησης,
αφού έχει προηγηθεί γραπτό αίτημα εκ μέρους του ενδιαφερο-

μένου Φο.Δ.Σ.Α., στο οποίο σωρευτικά αναφέρονται τα στοιχεία
που τεκμηριώνουν την επάρκειά του, ήτοι: 

α. η σύστασή του, σύμφωνα με τη νομοθεσία, 
β. η οργανωτική του διάρθρωση και η κατάρτιση Οργανισμού

Εσωτερικής Λειτουργίας, αν ο Φο.Δ.Σ.Α. λειτουργεί υπό τη νο-
μική μορφή Συνδέσμου Ο.Τ.Α., ή Κανονισμού Εργασίας, αν ο
Φο.Δ.Σ.Α. λειτουργεί υπό τη νομική μορφή Α.Ε., καθώς και 

γ. η σύσταση των υπηρεσιών και οργανωτικών μονάδων που
προβλέπονται σε αυτόν. 

Εφόσον συντρέχουν οι ως άνω προϋποθέσεις, η έκδοση της
διαπιστωτικής πράξης είναι υποχρεωτική για τη Διοίκηση εντός
προθεσμίας εξήντα (60) ημερών από την υποβολή του σχετικού
αιτήματος του Φο.Δ.Σ.Α.. Με τη δημοσίευση της διαπιστωτικής
πράξης στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως, οι προηγηθείσες
προγραμματικές συμβάσεις λύονται αυτοδικαίως και οι Φο.Δ.Σ.Α.
καθίστανται διάδοχοι των τρίτων φορέων στις Συμβάσεις Σύμ-
πραξης και οι αντισυμβαλλόμενοι των Ιδιωτικών Φορέων Σύμπρα-
ξης υπεισέρχονται στα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που
απορρέουν από αυτές. Οι τρίτοι φορείς υποχρεούνται να παρα-
δώσουν αμελλητί στους Φο.Δ.Σ.Α. κατά χρήση τις εγκαταστάσεις
που διαχειρίζονται σύμφωνα με τις Συμβάσεις Σύμπραξης, τα πε-
ριουσιακά στοιχεία και τους λογαριασμούς που εξυπηρετούν τις
εγκαταστάσεις και την αποπληρωμή τους, συντάσσοντας σχετικό
πρωτόκολλο παράδοσης - παραλαβής. Εκκρεμείς δίκες ή διαδι-
κασίες επίλυσης διαφορών ή διαιτησίας, κατά την έκδοση της
διαπιστωτικής πράξης, συνεχίζονται αυτοδικαίως από τον οικείο
Φο.Δ.Σ.Α., χωρίς να απαιτείται ειδική διαδικαστική πράξη συνέ-
χισης για καθεμία από αυτές. Η παρούσα δεν εφαρμόζεται σε
προγραμματικές συμβάσεις με αντικείμενο την υλοποίηση έργων
διαχείρισης απορριμμάτων με Σύμπραξη Δημοσίου και Ιδιωτικού
Τομέα, τα οποία βρίσκονται σε φάση ωρίμανσης, δημοπράτησης
ή κατασκευής. Στις περιπτώσεις αυτές, η υποκατάσταση επέρ-
χεται μετά από την ολοκλήρωση της περιόδου κατασκευής των
εγκαταστάσεων, συμπεριλαμβανομένης της δοκιμαστικής λει-
τουργίας αυτών. Στην περίπτωση Συμβάσεων Σύμπραξης, στις
οποίες προβλέπεται, πέρα από τη δοκιμαστική, και μεταβατική
περίοδος λειτουργίας των εγκαταστάσεων, η υποκατάσταση
επέρχεται με την ολοκλήρωση της μεταβατικής λειτουργίας τους
και την επέλευση της ημερομηνίας διαθεσιμότητας των υπηρε-
σιών.» 

Άρθρο  75
Παράταση συμβάσεων ανάθεσης και υπεκμίσθωσης 
συγκοινωνιακού έργου κατά την παρ. 3 άρθρου 54 

του ν. 4568/2018 

Συμβάσεις ανάθεσης συγκοινωνιακού έργου, καθώς και συμ-
βάσεις υπεκμίσθωσης, που έχουν υπογραφεί έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος μεταξύ του Οργανισμού Αστικών Συγκοι-
νωνιών Αθηνών Α.Ε. (Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε.) ή του Οργανισμού Συγκοινω-
νιακού Έργου Θεσσαλονίκης Α.Ε. (Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.) και των οικείων
Κ.Τ.Ε.Λ. Α.Ε., κατ’ εφαρμογή της παρ. 3 του άρθρου 54 του
ν. 4568/2018 (Α’ 178), δύνανται να παραταθούν έως και ένα (1)
έτος από τη λήξη τους και να  προσαυξηθεί το έργο που τους
έχει ανατεθεί που αφορά στις γραμμές, τα δρομολόγια και τα
οχηματοχιλιόμετρα έως ποσοστού είκοσι πέντε τοις εκατό (25%).
Η παράταση των συμβάσεων ανάθεσης και των συμβάσεων
υπεκμίσθωσης, ως και το πρόσθετο προς ανάθεση έργο, κατ’
εφαρμογή του παρόντος, συνιστά τροποποίηση των υφισταμέ-
νων συμβάσεων μόνο ως προς αυτούς τους όρους και υπόκειται
στην έγκριση του αρμοδίου οργάνου. 

Άρθρο  76
Ρύθμιση αντιλογισμού του Κλάδου Ελεγκτών

Εναέριας Κυκλοφορίας

Ποσά που καταβλήθηκαν για το έτος 2020 στο προσωπικό της
περ. α’ της παρ. 3 του άρθρου 34 και της υποπερ. αα’ της περ.
α’ της παρ. 1 του άρθρου 34α του         ν. 2682/1999 (Α’16) και
υπερβαίνουν τις αποζημιώσεις και τα επιδόματα των άρθρων 34



και 34α του ως άνω νόμου δεν αναζητούνται και δεν συμψηφί-
ζονται με οφειλές ή χρηματικές παροχές που δεν έχουν κατα-
βληθεί ακόμα στους υπαλλήλους, κατά παρέκκλιση κάθε
σχετικής γενικής ή ειδικής διάταξης.

Άρθρο  77
Κίνητρο εκπλήρωσης στοχοθεσίας Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας ετών 2022 και 2023

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδομών και Μεταφορών
και Οικονομικών, η οποία εκδίδεται εντός ενός (1) μηνός από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι
και οι προϋποθέσεις εκπλήρωσης στοχοθεσίας για την καταβολή
του κινήτρου της υποπερ. βα’ της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου
34α του    ν. 2682/1999 (Α’ 16) για τα έτη 2022 και 2023, ανεξάρ-
τητα από την πλήρωση ή μη των προϋποθέσεων που ορίζονται
από τις υποπερ. ββ’, βγ’, βδ’ της περ. β’ της ίδιας παραγράφου.
Με την κοινή απόφαση του πρώτου εδαφίου ορίζονται επιπλέον
οι δικαιούχοι Ελεγκτές Εναέριας Κυκλοφορίας, το δικαιούμενο
ποσό, ο τρόπος καταβολής του, η χρονική περίοδος αξιολόγη-
σής τους, η αρμοδιότητα έκδοσης της διαπιστωτικής πράξης εκ-
πλήρωσης των στόχων και κάθε ειδικότερο σχετικό ζήτημα.

Άρθρο  78
Παράταση αναστολής πληρωμών, συμψηφισμού

και διαδικασιών είσπραξης χρεών του Οργανισμού 
Σιδηροδρόμων Ελλάδος (Ο.Σ.Ε.) έναντι του Δημοσίου 

που προέρχονται από καταπτώσεις 
εγγυήσεων δανείων

Το χρονικό διάστημα της παρ. 3 του άρθρου 45 του       ν.
4313/2014 (Α’261) παρατείνεται μέχρι τις 31.12.2022. Εφόσον οι
οφειλές προέρχονται αποκλειστικά από καταπτώσεις εγγυήσεων,
επιστροφές και χρηματικά εντάλματα, αυτές αποδίδονται στον
δικαιούχο αμελλητί. Μέχρι τις 31.12.2022, αίρονται οι δεσμεύσεις
που έχουν επιβληθεί από τον δικαιούχο Ο.Τ.Α., σύμφωνα με την
υπ’ αριθμ. 45081/1997 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερι-
κών, Δημόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης και Οικονομικών
(Β’1029), ως προς τη χορήγηση του αποδεικτικού ενημερότητας
του Ο.Σ.Ε..

Άρθρο 79
Έκτακτα και επείγοντα μέτρα για την 

προστασία των θέσεων εργασίας σε επιχειρήσεις
που δραστηριοποιούνται στον κλάδο της γουνοποιίας 

και οι οποίες πλήττονται από τις συνέπειες 
του πολέμου στην Ουκρανία

1. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες του ιδιωτικού τομέα που έχουν
κύριο Κωδικό Αριθμό Δραστηριότητας (Κ.Α.Δ.), την 30ή.4.2022,
ή δευτερεύοντα Κ.Α.Δ., με τα μεγαλύτερα έσοδα το φορολογικό
έτος 2020, σύμφωνα με τις δηλώσεις φορολογίας εισοδήματος
που έχουν υποβληθεί έως και την 31η.12.2021, έναν από τους
κάτωθι:

α) 01.49.19.02 «Εκτροφή γουνοφόρων ζώων (αλεπούς, μινκ,
μυοκάστορα, τσιντσιλά και άλλων)»,

β) 01.49.3 «Παραγωγή ακατέργαστων γουνοδερμάτων και διά-
φορων ακατέργαστων προβιών και δερμάτων»,

γ) 14.20 «Κατασκευή γούνινων ειδών»,
δ) 15.11 «Κατεργασία και δέψη δέρματος, κατεργασία και

βαφή γουναρικών»,
ε) 46.42.11.27 «Χονδρικό εμπόριο δεψασμένων ή κατεργασμέ-

νων γουνοδερμάτων»,
στ) 46.42.11.29 «Χονδρικό εμπόριο ειδών ένδυσης, εξαρτημά-

των ρουχισμού και άλλων ειδών από γουνόδερμα (εκτός από κα-
λύμματα κεφαλιού)»,

ζ) 46.42.11.36 «Χονδρικό εμπόριο εξαρτημάτων ρουχισμού
από γουνόδερμα (εκτός από καλύμματα κεφαλιού)»,

η) 46.42.11.40 «Χονδρικό εμπόριο ημιέτοιμων γουναρικών» και
θ) 46.42.11.58 «Χονδρικό εμπόριο χονδράδων (αποκομμάτων)

γουναρικών», μπορούν να θέτουν σε αναστολή τις συμβάσεις ερ-

γασίας των εργαζομένων τους οι οποίοι είχαν προσληφθεί μέχρι
την 31η.5.2022, για τους μήνες Ιούλιο, Αύγουστο και Σεπτέμβριο
του έτους 2022. Σε περίπτωση τετραψήφιου Κ.Α.Δ., συμπεριλαμ-
βάνονται όλες οι υποκατηγορίες πενταψήφιων, εξαψήφιων και
οκταψήφιων Κ.Α.Δ. και, σε περίπτωση πενταψήφιου Κ.Α.Δ. συμ-
περιλαμβάνονται όλες οι υποκατηγορίες εξαψήφιων και οκταψή-
φιων Κ.Α.Δ..

2. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται να μην
προβούν σε μειώσεις προσωπικού με καταγγελία των συμβά-
σεων εργασίας, για το χρονικό διάστημα για το οποίο θέτουν τις
συμβάσεις εργασίας των εργαζομένων τους σε αναστολή, σύμ-
φωνα με την παρ. 1. Αν προβούν σε μειώσεις προσωπικού με κα-
ταγγελία των συμβάσεων εργασίας, οι καταγγελίες αυτές είναι
άκυρες.

3. Οι εργαζόμενοι, των οποίων οι συμβάσεις εργασίας τελούν
σε αναστολή, σύμφωνα με την παρ. 1, είναι δικαιούχοι έκτακτης
οικονομικής ενίσχυσης, ως αποζημίωσης ειδικού σκοπού, ύψους
πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων (534) ευρώ, που αντιστοιχεί σε
τριάντα (30) ημέρες, κατ’ αναλογία των ημερών διάρκειας της
αναστολής των συμβάσεων εργασίας τους, καθώς και αναλογίας
δώρου Χριστουγέννων. Στους εργαζόμενους, των οποίων οι συμ-
βάσεις εργασίας τελούν σε αναστολή, παρέχεται πλήρης ασφα-
λιστική κάλυψη, υπολογιζόμενη επί του ονομαστικού τους
μισθού, και αναλογία δώρου Χριστουγέννων.

4.  Η αποζημίωση της παρ. 3 είναι αφορολόγητη, ανεκχώρητη
και ακατάσχετη στα χέρια του Δημοσίου ή τρίτων, κατά παρέκ-
κλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε οποι-
αδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συμπεριλαμβανομένης και
της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43 Α του ν.
4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσμεύεται και δεν συμψηφίζεται με βε-
βαιωμένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δημόσιο εν
γένει, τους δήμους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταμεία ή τα
πιστωτικά ιδρύματα.

5. Οι συμβάσεις εργασίας των εργαζομένων της παρ. 1 ανα-
στέλλονται και οι εργαζόμενοι δικαιούνται να λάβουν την αποζη-
μίωση ειδικού σκοπού μετά από την υποβολή από τον εργοδότη
σχετικής υπεύθυνης δήλωσης, στην οποία δηλώνονται οι εργα-
ζόμενοι, των οποίων οι συμβάσεις εργασίας πρόκειται να τεθούν
σε αναστολή, στο Πληροφοριακό Σύστημα «ΕΡΓΑΝΗ» του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

6. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται να
γνωστοποιήσουν στους εργαζόμενους, των οποίων οι συμβάσεις
τέθηκαν σε αναστολή, εγγράφως ή ηλεκτρονικά, την υπεύθυνη
δήλωση της παρ. 6 και τον αριθμό πρωτοκόλλου καταχώρισής
της στο Πληροφοριακό Σύστημα «ΕΡΓΑΝΗ». Για τη λήψη της
αποζημίωσης ειδικού σκοπού, οι δικαιούχοι εργαζόμενοι υποβάλ-
λουν σχετική αίτηση, η οποία επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης
του ν. 1599/1986 (Α’  75), στην ηλεκτρονική πλατφόρμα του ειδι-
κού μηχανισμού στήριξης των εργαζομένων (supportem-
ployees.services.gov.gr) της Γενικής Γραμματείας Εργασιακών
Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
μέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δημόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ) του άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονομικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων ρυθμίζονται ειδικότεροι όροι έν-
ταξης των επιχειρήσεων στο μέτρο της αναστολής των
συμβάσεων εργασίας των εργαζομένων τους, το ποσοστό των
εργαζομένων, των οποίων οι συμβάσεις εργασίας δύνανται να τί-
θενται σε αναστολή, οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης,
καθώς και η διαδικασία καταβολής της αποζημίωσης ειδικού σκο-
πού, τα στοιχεία των υπεύθυνων δηλώσεων εργοδοτών και ερ-
γαζομένων και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτημα και αναγκαία
λεπτομέρεια για την εφαρμογή του παρόντος. Με την ίδια ή
όμοια απόφαση δύναται να παρατείνεται η ισχύς του παρόντος
και να προβλέπεται η εφαρμογή του για έτερα χρονικά διαστή-
ματα.

8. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων δύνανται να καθορίζονται οι όροι και κάθε αναγκαία λε-
πτομέρεια ειδικώς για την εφαρμογή του παρόντος μέσω του
Πληροφοριακού Συστήματος «ΕΡΓΑΝΗ». 
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Άρθρο  80
Λιμενικά έργα - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 9

του ν. 4404/2016

Στην παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4404/2016 (Α’ 126), α) τροπο-
ποιείται το πρώτο εδάφιο, αα) με την εξειδίκευση των έργων σε
κατηγορίες υποχρεωτικών και μη υποχρεωτικών επενδύσεων, που
αναλαμβάνει η εταιρεία «Οργανισμός Λιμένος Πειραιώς Α.Ε.» και
τα οποία περιλαμβάνονται στο «Αναπτυξιακό Πρόγραμμα και Με-
λέτη Διαχείρισης Λιμένα», αβ) με την προσθήκη του ελληνικού Δη-
μοσίου, όταν εκτελεί το ίδιο αντίστοιχα έργα, β) προστίθενται
τέταρτο, πέμπτο και έκτο εδάφιο και η παρ. 3 διαμορφώνεται ως
εξής: 

«3. Οι οριστικές μελέτες σχετικά με έργα υποχρεωτικών και μη
υποχρεωτικών επενδύσεων που αναλαμβάνονται από την «Οργα-
νισμός Λιμένος Πειραιώς Α.Ε.» ή για λογαριασμό της ή από το ελ-
ληνικό Δημόσιο και περιλαμβάνονται στο «Αναπτυξιακό
Πρόγραμμα και Μελέτη Διαχείρισης Λιμένα» (Master Plan), όπως
εγκεκριμένο ισχύει, λαμβάνουν τη διοικητική έγκριση της Διεύθυν-
σης Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας Αττικής. Για τους σκο-
πούς της παρούσας παραγράφου 3, οριστική μελέτη που
υποβάλλεται στη Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας
Αττικής τεκμαίρεται ότι συνοδεύεται από πλήρη φάκελο δικαιολο-
γητικών τεκμηρίωσης, εφόσον υποβάλλεται μαζί με ενυπόγραφη
δήλωση του Ανεξάρτητου Μηχανικού, όπως αυτός ορίζεται στη
Σύμβαση Παραχώρησης, με την οποία και βεβαιώνεται ότι η με-
λέτη έχει ελεγχθεί από τον Ανεξάρτητο Μηχανικό, πληροί τις προ-
διαγραφές των άρθρων 7.6 και 7.7 της Σύμβασης Παραχώρησης
και ο συνοδευτικός φάκελος είναι πλήρης. Η εν λόγω έγκριση τεκ-
μαίρεται ότι έχει χορηγηθεί εντός ενενήντα (90) ημερών από την
ημερομηνία υποβολής της οριστικής μελέτης, συνοδευόμενης
από πλήρη φάκελο δικαιολογητικών τεκμηρίωσης. 

Στην ως άνω διαδικασία υπόκεινται και οποιεσδήποτε τροποποι-
ήσεις των εγκεκριμένων οριστικών μελετών των ως άνω έργων, οι
οποίες κρίνονται αναγκαίες από τον Ο.Λ.Π. εντός της αντίστοιχης
επενδυτικής περιόδου. Ειδικά σε ό,τι αφορά στις τροποποιήσεις
των Υποχρεωτικών Επενδύσεων που υλοποιεί ο Ο.Λ.Π., αυτές επι-
τρέπονται μόνο εφόσον:

(α) δεν μειώνεται το αρχικό συμβατικό αντικείμενο του έργου, 
(β) δεν τροποποιούνται ουσιωδώς τα βασικά χαρακτηριστικά

του έργου και
(γ) δεν προκαλείται καθυστέρηση στην προγραμματισμένη συμ-

βατική ολοκλήρωση του κατασκευαστικού έργου. 
Όλες οι τροποποιήσεις των εγκεκριμένων οριστικών μελετών

των Υποχρεωτικών Επενδύσεων κατά τη διάρκεια του κατασκευα-
στικού έργου λαμβάνουν την έγκριση του Ανεξάρτητου Μηχανι-
κού, καταγράφονται στη λίστα τροποποιήσεων εγκεκριμένης
οριστικής μελέτης, όπως συντάσσεται από κοινού και συνυπογρά-
φεται από τον Ο.Λ.Π. και τον Ανεξάρτητο Μηχανικό πριν τη διε-
νέργεια της προσωρινής παραλαβής του έργου και διαβιβάζονται
για ενημέρωση της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέ-
ρειας Αττικής μετά το πέρας της Προσωρινής Παραλαβής του
Έργου.» 

Άρθρο 81
Επιχορήγηση μεταφορικού κόστους και κόστους

δημοσιογραφικού χάρτου 
των εκδοτικών επιχειρήσεων

1. Στις εκδοτικές επιχειρήσεις που εκδίδουν εφημερίδες και πε-
ριοδικά πανελλήνιας κυκλοφορίας και στις επιχειρήσεις έκδοσης
περιφερειακών και τοπικών εφημερίδων και περιοδικών δύναται
να παρέχεται, τηρουμένων των κανόνων περί κρατικών ενισχύ-
σεων, επιχορήγηση του μεταφορικού κόστους για τη διανομή
αυτών των εντύπων, εφόσον η διανομή γίνεται από πρακτορείο
διανομής ή με ιδία μέσα των επιχειρήσεων, καθώς και επιχορή-
γηση για το κόστος δημοσιογραφικού χάρτου. 

2. Η διάρκεια της επιχορήγησης καθορίζεται σε τέσσερα (4)
ημερολογιακά τρίμηνα αρχής γενομένης από 1ης.1.2022. Η επι-
χορήγηση καταβάλλεται ανά ημερολογιακό τρίμηνο σε τραπεζικό
λογαριασμό, τον οποίο οι επιχορηγούμενες εκδοτικές επιχειρή-

σεις γνωστοποιούν στη διαδικτυακή πύλη www. aade.gr της
Α.Α.Δ.Ε., στο TAXISnet.

3. Το ύψος της ενίσχυσης του μεταφορικού κόστους είναι ανά-
λογο του συνολικού μεταφορικού κόστους του κάθε τριμήνου. Το
μέγιστο ποσό της επιχορήγησης ισούται με το μεταφορικό κόστος
του αντίστοιχου τριμήνου του αμέσως προηγούμενου φορολογι-
κού έτους, όπως αυτό πιστοποιείται:

α. από το εκάστοτε Πρακτορείο Διανομής, βάσει των τηρουμέ-
νων λογιστικών αρχείων και των εκδιδόμενων στοιχείων του κατ'
εφαρμογή του ν. 4308/2014 (Α’  251) και 

β. από τα παραστατικά και λοιπά αποδεικτικά των λειτουργικών
εξόδων των ιδίων μέσων των επιχειρήσεων.

4. Το ύψος της ενίσχυσης του κόστους δημοσιογραφικού χάρ-
του είναι ανάλογο του συνολικού κόστους αυτού ανά τρίμηνο. Το
μέγιστο ποσό της επιχορήγησης ισούται με ποσοστό πενήντα τοις
εκατό (50%) του επιπλέον κόστους δημοσιογραφικού χάρτου του
αντίστοιχου τριμήνου του αμέσως προηγούμενου φορολογικού
έτους, όπως αυτό αποδεικνύεται:

α. από τα παραστατικά αγοράς των επιχειρήσεων, 
β. τα παραστατικά εκτυπώσεως,  
γ. λοιπά στοιχεία που παρέχουν οι επιχειρήσεις εκτύπωσης και, 
δ. από έκθεση ορκωτού λογιστή.
5. Η επιχορήγηση είναι ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια

του Δημοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή ει-
σφορά, δεν δεσμεύεται και δεν συμψηφίζεται με βεβαιωμένα χρέη
προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δημόσιο εν γένει, τους δή-
μους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταμεία ή τα πιστωτικά ιδρύ-
ματα. Εξαιρούνται της εφαρμογής του παρόντος ληξιπρόθεσμες
οφειλές προς τη Φορολογική Διοίκηση και τα ασφαλιστικά ταμεία
που δεν έχουν υπαχθεί σε καθεστώς ρύθμισης τμηματικής κατα-
βολής εν ισχύ ή σε δικαστικά επικυρωμένη συμφωνία εξυγίανσης
και αποπληρώνονται βάσει αυτής.

6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του αρ-
μόδιου υπουργού  για θέματα της Γενικής Γραμματείας Επικοινω-
νίας και Ενημέρωσης, κατόπιν εισήγησης του διοικητή της
Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων, καθορίζονται η διαδικασία
πιστοποίησης των παρ. 3 και 4 και κάθε άλλη αναγκαία λεπτομέ-
ρεια για την εφαρμογή του παρόντος.

ΜΕΡΟΣ  Θ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  82
Έναρξη ισχύος 

1. Η ισχύς του παρόντος νόμου αρχίζει από τη δημοσίευσή του
στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως, με την επιφύλαξη των παρ.
2, 3 και 4. 

2. Τα άρθρα 1, 2 και 3 ισχύουν από την 1η.1.2022. 
3. Το άρθρο 46 ισχύει από την 1η.6.2021. 
4. Η παρ. 1 του άρθρου 52 ισχύει για το φορολογικό έτος 2021

και επόμενα.
5. Η ισχύς των άρθρων 61, 62 και 63 αρχίζει από την 1η.9.2022

και καταλαμβάνει τα κέρδη και τα έσοδα που καταβάλλονται από
κληρώσεις, παίγνια, λαχειοφόρες αγορές και διαγωνισμούς που
διενεργούνται από την ημερομηνία αυτή και εφεξής.

Αθήνα,................................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώμα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νομοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώμα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σημείο αυτό να λύ-

σουμε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώματος και ώρα 18.18’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ημέρα Τετάρτη 29 Ιουνίου 2022 και ώρα 9.00’, με αντικεί-
μενο εργασιών του Σώματος: νομοθετική εργασία, Συζήτηση και
ψήφιση του σχεδίου νόμου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Εκσυγχρονισμός της αδειοδοτικής διαδικασίας Ανα-
νεώσιμων Πηγών Ενέργειας – Β’ φάση, Αδειοδότηση παραγωγής
και αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας, πλαίσιο ανάπτυξης Πι-
λοτικών Θαλάσσιων Πλωτών Φωτοβολταϊκών Σταθμών και ειδι-
κότερες διατάξεις για την ενέργεια και την προστασία του
περιβάλλοντος», σύμφωνα με την ημερήσια διάταξη που έχει δια-
νεμηθεί.
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7. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

13. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

8. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

10.ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

14. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

21. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».


